
  1 (3) 

 Utskicksdatum 2015-03-17 
 

 KALLELSE 
  
 
 
 

 
 
 
 

POSTADRESS BESÖKSADRESS TELEFON E-POST SMS WEBB ORG.NUMMER 

Nacka kommun, 131 81 Nacka Stadshuset, Granitvägen 15 08-718 80 00 info@nacka.se 716 80 www.nacka.se 212000-0167 
 

Kommunstyrelsens arbetsutskott kallas till sammanträde  
Dag Tisdagen den 24 mars 2015 
Tid Kl. 09.30 
Plats Nacka stadshus, sammanträdesrummet Jelgava 
Ordförande Mats Gerdau 
Nämndsekreterare Görel Petersson 

 
Föredragningslista 

Nr Ärende Noteringar 

1.  Val av justeringsman  

2.  Anmälningar  

3.  Delegationsbeslut  

 
Organisation ledning 

 

4.  Exemplifiering av firmatecknare 
KFKS 2013/1-002 

 

 
Ekonomi, mål och uppföljning 

 

5.  Årsredovisningar 2014 för de kommunala 
aktiebolagen 
KFKS 2013/191-040 

 

6.  Nacka kommuns årsredovisning för 2014 
KFKS 2013/040-182 

 

7.  Fastställande av driftsbudget och ingående totalt 
kapital för intäktsfinansierade verksamheter år 2015 
KFKS 2013/512-040 

 

8.  Plan för arbete med strategiska mål och budgetramar 
2016-2018 
KFKS 2015/173-040 

 

9.  Uppföljning av beslut om rationalisering och 
effektivisering av kontorsorganisationen 
KFKS 2012/524-040 
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Nr Ärende Noteringar 

10.  Uppföljning strategin för minskad energianvändning 
i kommunal verksamhet 2014 och förslag reviderat 
mål 
KFKS 2010/460-409 

 

11.  Återrapportering gällande genomlysning av social- 
och äldrenämndens ekonomi och organisation 
KFKS 2013/182-040 

 

12.  Program för utförare i mål och budget 
KFKS 2015/184-049 

 

 
Övriga frågor inom kommunstyrelsens 
ansvar 

 

13.  Naturreservatet Skuruparken 
Antagande 
KFKS 2011/537-265 

 

14.  Strategi för vatten och avlopp 
KFKS 2015/148-003 

 

15.  Policy för vatten och avlopp 
KFKS 2015/147-003 

 

16.  Utträde ur föreningen Sveriges Ekokommuner 
KFKS 2015/165-106 

 

17.  Medborgarskapsceremoni i Nacka stadshus för alla 
nya svenska medborgare 
KFKS 2015/171-100 

 

18.  Förslag till översiktsplan för Tyresö kommun 
Yttrande 
KFKS 2015/128-219 

 

 
Motioner och politikerinitiativ 

 

19.  Närvarorätt för förtroendevalda som inte har plats i 
kommunstyrelsens utskott 
Politikerinitiativ den 2 mars 2015 från C Ståldal (NL) och 
K Farmanbar, H Westerling och M Lähetkangas (S) 
KFKS 2015/157-006 

 

20.  Nacka kommuns flyktingmottagande 
Motion den 17 mars 2014 av Camilla Carlberg och Lars 
Örback, båda (V) 
KFKS 2014/275-759 

 

21.  Fristad åt förföljda författare 
Motion den 23 september 2014 av Sidney Holm m fl (MP) 
KFKS 2013/45-860 
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Nr Ärende Noteringar 

22.  Övriga frågor  
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 2015-03-12 
 
 TJÄNSTESKRIVELSE 
 KFKS 2015/15-002 
  
 
 
 

 
 
 
 

POSTADRESS BESÖKSADRESS TELEFON E-POST SMS WEBB ORG.NUMMER 

Nacka kommun, 131 81 Nacka Stadshuset, Granitvägen 15 08-718 80 00 info@nacka.se 716 80 www.nacka.se 212000-0167 
 

Kommunstyrelsen 

Exemplifiering av firmatecknare för kommunstyrelsen 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen gör följande exemplifiering av vilka tjänstemän som enligt 10 § 
reglementet för den politiska organisationen har rätt att underteckna handlingar för 
kommunstyrelsen, i förening med kommunstyrelsens ordförande.  
 
För kommunstyrelsen undertecknar kommunstyrelsens ordförande Mats Gerdau, eller vid 
förfall för denne, förste vice ordförande Gunilla Grudevall-Steen eller andre vice 
ordföranden Khashayar Farmanbar, i förening med endera tjänstemannen  

 Stadsdirektör Lena Dahlstedt 
 Administrativ direktör Mats Bohman 
 Näringslivsdirektör Anders Börjesson 
 Personaldirektör Elisabeth Carle 
 Stadsbyggnadsdirektör Gunilla Glantz 
 Natur och trafikdirektör Dag Björklund 
 Fastighetsdirektör Jenny Asmundsson 
 Social- och äldredirektör Anders Fredriksson 
 Arbetsmarknadsdirektör Malin Westerback 
 Utbildningsdirektör Susanne Nord 
 Stadsjurist Helena Meier 
 Kommunikationsdirektör Ann-Sofie Mårtensson 
 Ekonomidirektör Eva Olin 
 Strategi- och förnyelsedirektör Klara Palmberg Broryd 
 Produktionsdirektör Välfärd samhällsservice Anette Böe 
 Produktionsdirektör Välfärd skola Einar Fransson 

 

Ärendet 
För att underlätta för externa kontakter att avgöra vilka som kan skriva på till exempel avtal 
som kommunen ingår, föreslår stadsledningskontoret att kommunstyrelsen exemplifierar 
vilka som kan vara firmatecknare för kommunstyrelsen. Förteckningen är endast en 

4



  2 (2) 

exemplifiering då det i de två reglementesbestämmelser som finns för det här, står att det är 
ansvarig/vederbörande tjänsteman eller annan tjänsteman som nämnden utser. Observera 
att här talas om vem ska kontrasignera, avtal och andra utgående handlingar, som en nämnd 
har beslutat om, ska alltid undertecknas av ordförande och en tjänsteman, aldrig av bara 
endera av dessa funktioner. 
 
Detta ärende nu är en justering till följd av nya direktörer och titulaturer. 
 
 
Lena Dahlstedt   Helena Meier 
Stadsdirektör    Stadsjurist 
Stadsledningskontoret 
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 2015-03-04 
 
 TJÄNSTESKRIVELSE 
 KFKS 2013/191-040 
  
 
 
 

 
 
 
 

POSTADRESS BESÖKSADRESS TELEFON E-POST SMS WEBB ORG.NUMMER 

Nacka kommun, 131 81 Nacka Stadshuset, Granitvägen 15 08-718 80 00 info@nacka.se 716 80 www.nacka.se 212000-0167 
 

Kommunstyrelsen 

Årsredovisningar 2014 för de helägda kommunala 
aktiebolagen 
 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen noterar årsredovisningarna avseende år 2014 för Nysätra Fastighets AB, 
Nacka Energi AB, Nacka Energi Försäljnings AB samt Nacka Stadshus AB.  
 
Årsredovisningarna avseende 2014 överlämnas till årsstämmorna för Nysätra Fastighets AB, 
Nacka Energi AB och Nacka Energi Försäljnings AB respektive Nacka stadshus AB med 
instruktion att godkänna respektive årsbokslut men utan ytterligare instruktioner till 
kommunens ombud.  
 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige noterar årsredovisningarna för Nysätra 
Fasighets AB, Nacka Energi AB, Nacka Energi Försäljnings AB samt Nacka Stadshus AB 
för år 2014 till protokollet. 
 
Kommunstyrelsen beslutar att verksamheten i Nacka Stadshus AB, Nysätra Fastighets AB, 
Nacka Energi AB och Nacka Energi Försäljnings AB uppfyller ändamålen som 
kommunfullmäktige fastställt och följer de kommunala befogenheterna enligt 
kommunallagen. 
 

Sammanfattning 
Nacka kommun har tre helägda dotterbolag; Nysätra Fastighets AB, Nacka Energi AB och 
Nacka Stadshus AB.  
 
Nacka Stadshus AB förvaltar aktier i de helägda dotterbolagen Nacka Energi AB och 
Nysätra Fastighets AB. Nacka Energi bedriver elnätsverksamhet och dotterbolaget Nacka 
Energi Försäljnings AB bedriver främst nätadministrativa tjänster. Nysätra Fastighets AB 
äger fastigheten 269:1 och bedriver hyresverksamhet.  
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Kommunstyrelsen ska årligen bedöma verksamheten i kommunala aktiebolag i förhållande 
till de ändamål fullmäktige har fastställt, dels verksamheten i förhållande till de kommunala 
befogenheterna. Stadsledningskontoret har gått igenom de verksamheter som bedrivits i 
kommunens helägda aktiebolag. Stadsledningskontoret bedömer att verksamheten som 
bedrivs i Nysätra Fastighets AB, Nacka Energi AB, Nacka Energi Försäljnings AB och 
Nacka Stadshus AB uppfyller kommunfullmäktiges fastställda mål och att bolagen verkar 
inom de i kommunallagen fastställda befogenheterna 
 

Tabell 1 Rörelseresultat kommunens helägda aktiebolag  
Bolag Rörelseresultat 

2014 
Rörelseresultat 

2013 
Nacka Stadshus AB 39,0 mkr 33,3 mkr 
Nysätra Fastighets AB 1,4 mkr -0,4 mkr 
Nacka Energi AB 35,3 mkr 28,5 mkr 
Nacka Energi Försäljnings AB 3,6 mkr 5,6 mkr 

 

Ärendet 
Nacka kommun har tre helägda dotterbolag; Nysätra Fastighets AB, Nacka Energi AB och 
Nacka Stadshus AB. Nacka Stadshus AB är moderbolag och de andra två bolagen är 
dotterbolag. Nacka Energi AB har i sin tur ett dotterbolag, Nacka Energi Försäljnings AB. 
 
Under 2013 infördes en bestämmelse i kommunallagen (6 kapitlet 1a§) att 
kommunstyrelsens årligen ska bedöma verksamheten i kommunala aktiebolag i förhållande 
till de ändamål fullmäktige har fastställt, dels verksamheten i förhållande till de kommunala 
befogenheterna. Stadsledningskontoret har gått igenom de verksamheter som bedrivits i 
kommunens helägda aktiebolag. Genomgången är framförallt baserad på respektive bolags 
årsredovisning och bolagsordning.  
 
Nacka kommuns helägda aktiebolag lämnar kontinuerligt över styrelseprotokoll och 
ekonomisk information till kommunstyrelsen samt avrapporterar frågor till 
kommunstyrelsens arbetsutskott. Det har under år 2014 inte lämnats information eller 
annan rapportering som inneburit att kommunstyrelsen har haft anledning att vidta åtgärd 
eller begära ytterligare underlag inom ramen för uppsiktsplikten. 
 
Stadsledningskontoret bedömer att verksamheten som bedrivs i Nysätra Fastighets AB, 
Nacka Energi AB, Nacka Energi Försäljnings AB och Nacka Stadshus AB uppfyller 
kommunfullmäktiges fastställda mål och att bolagen verkar inom de i kommunallagen 
fastställda befogenheterna.  
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I kommunstyrelsens reglemente står bland annat att kommunstyrelsen ska ha uppsikt över 
de kommunala företagen och tillvarata kommunens intressen vid bolagsstämmor i de 
kommunala aktiebolagen. Bolagsstämman är det högsta beslutande organet i ett aktiebolag. 
Till bolagstämman utser kommunstyrelsen årligen ombud. Ombuden ska representera 
ägaren på aktiebolagens bolagsstämma och ska: 

- Följa de instruktioner som kommunstyrelsen beslutat om för respektive bolag 
- Besluta om fastställande av balans- och resultaträkning 
- Besluta om disposition av bolagets resultat (utdelning, koncernbidrag med mera) 
- Besluta om ansvarsfrihet för styrelsen och verkställande direktör 
- Besluta om arvoden för styrelse och revisorer 
- Säkerställa att beslutade ägardirektiv för bolaget följs 

 

Nacka Stadshus AB 
Nacka Stadshus AB är ett av Nacka kommun helägt aktiebolag. Bolaget bedriver ingen egen 
verksamhet utan förvaltar aktier i de helägda dotterbolagen Nacka Energi AB och Nysätra 
Fastighets AB. 
 
Årsredovisningen för Nacka Stadshus AB behandlas av bolagets styrelse på styrelsemöte 24 
mars 2015.  
 

Nysätra Fastighets AB 
Under året har Gula Villan förberetts för rivning. Huset var i dåligt skick, värmesystemet 
dåligt och den enda hyresgästen med avtal utan besittningsskyddsavstående sa upp sitt avtal 
Övriga hyresgäster sades upp. 
 
Ca 2,300 kvm av fastighetens mark arrenderas ut till Nacka Kommun under två års tid. 
Kommunen kommer under 2015 att riva huset och iordningsställa en ny parkering, för 
kommunens skol- och fritidsverksamhet i området. 
 
Samtliga lokaler i huvudbyggnaden var uthyrda i januari 2014. Hyresgästerna har under året 
informerats om att husets framtid, i och med den pågående planprocessen, är oviss. 
 
Ambitionen med årets förvaltning har varit att på bästa sätt förbereda hyresavtal inför den 
kommande förändringen. Eftersom framtidsplanerna för området inte är klara, har 
ambitionen varit att teckna avtal med flexibilitet (besittningsskyddsavståenden, korta avtal 
etc.). 
 
Nysätra har under året tecknat en uppgörelse med RS Screen. Hyresgästen gick inte med på 
de nya villkor som erbjöds och nu är parterna överens om att RS Screen flyttar under 2015. 
En annan befintlig hyresgäst kommer att flytta in i den lokalen. På så vis frigörs en tredje 
lokal som kan fungera som parkering och showroom, vilket skulle förbättra 
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parkeringssituationen runt huset. Ytterligare en hyresgäst har sagts upp för villkorsändring, 
men där finns ännu ingen uppgörelse.  
 
Fortsatta diskussioner med husets största hyresgäst, Konstnärernas kollektivverkstad KKV, 
har hållits. De har informerats om att huset inte kommer att byggas om, vilket var planerat 
tidigare. KKV har under året haft hyresreduktion och hyresskulden från tidigare år om cirka 
1,5 miljoner kronor kvarstår. Enligt kontraktet ska skulden avbetalas i poster om 200 tkr 
och avräknas mot eventuell hyresreduktion i samband med en ombyggnation. Någon ny 
överenskommelse mellan bolaget och KKV har inte tecknats. 
 
Driftentreprenören H2M har hjälpt till med ett antal åtgärder under året. Inför rivningen av 
Gula Villan har en analys av miljöfarligt avfall tagits fram av en extern konsult. I samband 
med detta beställdes även en liknande analys av huvudbyggnaden. 
 
Styrelsen för Nysätra Fastighets AB beslutade på sitt sammanträde den 9 december 2014 att 
bolaget ska verka för en avyttring 2016.  
 
Årsredovisningen för Nysätra Fastighets AB behandlas av bolagets styrelse på ordinarie 
styrelsemöte 17 mars 2015. 
 

Nacka Energi AB och Nacka Energi Försäljnings AB 
Investeringar i nya nät har fortsatt under året, bland annat på Älgö och i Älta. Bland 
förnyelseprojekten finns bland annat ett stationsutbyte och två ställverksutbyten. Ökningen 
av antalet bergvärmeanläggningar fortsätter vilket har medfört att det lokala ledningsnätet 
behöver förstärkas. På grund av kommande utbyggnad av tvärbanan har flera ledningar 
utmed Värmdövägen flyttats på uppdrag av SL. Flytt av ledningar har även utförts på 
uppdrag av Nacka kommun utmed Kvarnholmsvägen där en ny gång- och cykelväg ska 
byggas.  
 
Bolagets mål att oplanerade avbrott skall ligga under tio minuter nåddes för 2014. Ett av de 
större oplanerade avbrotten skedde då en av fem inmatningskablar från Fortum gick sönder 
i en skarv. Den ökade exploateringstakten har också medfört en ökning av antalet avbrott 
inom exploateringsområden på grund av schaktskador på högspänningskablar.  
 
Tillkommande planer under 2014 indikerar en både större och snabbare tillväxt än vad 
bolaget tidigare beräknat och en revidering av effektprognoserna sker därför våren 2015.  
 
Årsredovisningarna för Nacka Energi AB och Nacka Energi Försäljnings AB behandlades 
av bolagens styrelser den 17 februari 2015. 
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Bilagor 
Årsredovisning 2014 Nacka Stadshus AB 
Årsredovisning 2014 Nysätra Fastighets AB 
Årsredovisning 2014 Nacka Energi AB 
Årsredovisning 2014 Nacka Energi Försäljnings AB 
 
 
 
Eva Olin   Johanna Magnusson 
Ekonomidirektör  Controller 
Stadsledningskontoret  Controllerenheten 
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NACKA STADSHUS AB    
Årsredovisning 2014 
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ÅRSREDOVISNING NACKA STADSHUS AB 
Styrelsen och verkställande direktören för Nacka Stadshus AB (556032-4930) avger 
härmed följande årsredovisning för 2014. 
 
FÖRVALTNINGSBERÄTTELSE 
 
Allmänt om verksamheten 
Nacka Stadshus AB är ett av Nacka kommun helägt bolag. Bolaget bedriver ingen 
egen verksamhet utan förvaltar aktier i de helägda dotterbolagen Nacka Energi AB 
och Nysätra Fastighets AB. 
 
Nacka Energi AB 

Investeringar i nya nät har fortsatt under året, bland annat på Älgö och i Älta. Bland 
förnyelseprojekten finns bland annat ett stationsutbyte och två ställverksutbyten. Ök-
ningen av antalet bergvärmeanläggningar fortsätter vilket har medfört att det lokala 
ledningsnätet behöver förstärkas. På grund av kommande utbyggnad av tvärbanan har 
flera ledningar utmed Värmdövägen flyttats på uppdrag av SL. Flytt av ledningar har 
även utförts på uppdrag av Nacka kommun utmed Kvarnholmsvägen där en ny gång- 
och cykelväg ska byggas.  
 
Bolagets mål att oplanerade avbrott skall ligga under tio minuter nåddes för 2014. Ett 
av de större oplanerade avbrotten skedde då en av fem inmatningskablar från Fortum 
gick sönder i en skarv. Den ökade exploateringstakten har också medfört en ökning 
av antalet avbrott inom exploateringsområden på grund av schaktskador på högspän-
ningskablar.  
 
Tillkommande planer under 2014 indikerar en både större och snabbare tillväxt än 
vad bolaget tidigare beräknat och en revidering av effektprognoserna sker därför vå-
ren 2015.  
 
Nysätra Fastighets AB 

Nysätra Fastighets AB äger fastigheten Sicklaön 269:1.  
 
Under året har Gula Villan förberetts för rivning. Huset var i dåligt skick, värmesyste-
met dåligt och den enda hyresgästen med avtal utan besittningsskyddsavstående sa 
upp sitt avtal Övriga hyresgäster sades upp. Ca 2,300 kvm av fastighetens mark arren-
deras ut till Nacka Kommun under två års tid. Samtliga lokaler i huvudbyggnaden var 
uthyrda i januari 2014.. 
 
Fortsatta diskussioner med husets största hyresgäst, Konstnärernas kollektivverkstad 
KKV, har hållits. De har informerats om att huset inte kommer att byggas om, vilket 
var planerat tidigare. KKV har under året haft hyresreduktion och hyresskulden från 
tidigare år om cirka 1,5 miljoner kronor kvarstår.  
 
Resultat och ställning, moderbolaget 

 2014 2013 2012 2011 2010 2009  
Resultat efter finansiella 
poster, tkr 

 
10 849 

 
26 416 11 087 

 
20 216 

 
12 118 

 
12 181 

 

Balansomslutning, tkr 187 856 202 150 192 755 215 487 218 503 142 303  
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NACKA STADSHUS AB    
Årsredovisning 2014 
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Soliditet 11,1% 19,4% 15,4% 24,3% 22,9% 34,6%  
        

 
Resultatet i korthet 
Koncernens rörelseresultat för 2014 uppgår till drygt 39 miljoner kronor. Resultatet är 
högre än föregående år. Förbättringen förklaras av drygt 1 miljon i högre omsättning 
och lägre kostnader, främst nätavgifter och avskrivningar.  
 
Framtida utveckling 
Nacka Stadshus AB har en skuld på 163 mkr till Nacka kommun. I skulden ingår ett 
lån på 70 mkr som Nacka Stadshus AB erhöll av Nacka kommun vid förvärv av akti-
erna i Nysätra Fastighets AB. Villkoren för lånet är affärsmässiga och bolaget gör be-
dömningen att räntekostnaden är fortsatt avdragsgill. 
 
Under 2015 kommer ägardirektiv fastställas för moderbolaget Nacka Stadshus AB 
och dotterbolagen. Styrelsen för Nysätra Fastighets AB har fått i uppdrag att se över 
hur bolaget kan avvecklas under 2016.  
 
Förslag till vinstdisposition 
Följande vinstmedel står till årsstämmans förfogande: 
 

Balanserad vinst 3 218 779 
Utdelning  -10 800 000 
Årets resultat 8 066 000 

Summa Kronor 484 779 
 
Styrelsen föreslår att vinstmedlen disponeras enligt följande: 
 

Till aktieägarna utdelas 10 800 000 
I ny räkning balanseras 484 779 

Summa Kronor 11 284 779 
 
Styrelsen anser att den förslagna utdelningen är försvarlig med hänsyn till verksamhetens 
omfattning, risker, likviditet och ställning. 
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NACKA STADSHUS AB    
Årsredovisning 2014 
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Koncernen 
 
RESULTATRÄKNING, koncernen 
 

Belopp i tkr Not 2014 2013 

    
Rörelsens intäkter    
Nettoomsättning, efter avdrag för energiskatt 1 131 953 129 631 
Förändring i arbete för annans räkning  -13 -49 
Aktiverat arbete för egen räkning  3 407 3 876 
Övriga rörelseintäkter 2 28 531 29 469 
  163 878 162 927 

    
Rörelsens kostnader    
Nätavgifter och varor  -45 457         -48 331 
Övriga externa kostnader 3,4 -36 964 -35 030 
Personalkostnader 5 -26 139 -26 854 
Avskrivning av anläggningstillgångar 6 -16 267 -19 394 
  -124 827 -129 609 

    
Rörelseresultat  39 051 33 318 

    
Resultat från finansiella investeringar    

Resultat fr. försäljn. av anläggn.tillgångar   -249 44 
Övriga ränteintäkter och liknande resultatposter  186 263 
Räntekostnader och liknande resultatposter 7 -3 306 -3 467 
  -3 369 -3 160 

    
Resultat efter finansiella poster  35 682 30 158 

    
    
Skatt på årets resultat 8,9 -8 580 -7 313 
    
Årets resultat  27 101 22 845 
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NACKA STADSHUS AB    
Årsredovisning 2014 
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BALANSRÄKNING koncernen 
 

TILLGÅNGAR    
Belopp i tkr Not 2014-12-31 2013-12-31 

    
Anläggningstillgångar 
 

   

Materiella anläggningstillgångar 6   

Byggnader och mark  59 937 61 226 
Nätanläggningar   191 172 184 145 
Inventarier och verktyg  13 880 18 446 
Pågående nyanläggningar  9 508 9 415 
  274 497 273 232 

    
Finansiella anläggningstillgångar    
Uppskjuten skattefordran 9 0 2 042 
  0 2 042 

    
Summa anläggningstillgångar  274 497 275 274 

    
Omsättningstillgångar    
Varulager mm    
Installationsmaterial mm  716 421 
  716 421 

    
Kortfristiga fordringar    
Kundfordringar  12 768 6 818 
Skattefordran                   1 327 
Övriga fordringar  980 1 004 
Förutbetalda kostnader och upplupna intäkter 10 21 351 21 443 
  35 099 30 592 

    
Kassa och bank  12 216 8 971 
Summa omsättningstillgångar  48 032 39 984 

    
SUMMA TILLGÅNGAR  322 528 315 258 
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EGET KAPITAL OCH SKULDER 
    
Eget kapital Not 2014-12-31 2013-12-31 
Bundet eget kapital    
       Aktiekapital 19 8 000 8 000 
  8 000 8 000 

    
Fritt eget kapital    
       Fria reserver  52 228 56 449 
       Årets resultat  27 101 22 845 
  79 330 79 294 

    
Summa eget kapital  87 329 87 294 

    
Avsättningar    
Avsättningar för pensioner  1 922 2 484 
Uppskjuten skatteskuld 11 35 077 34 070 
  36 999 36 554 

    
Långfristiga skulder    
Skuld till Nacka kommun  163 000 163 000 
    
  163 000 163 000 

    
Kortfristiga skulder    
Leverantörsskulder 
                                                                                    

 15 229 12 807 

Skatteskuld  3 477  
    
Pågående arbeten f annans räkning  20 29 
Övriga skulder  2 218 1 986 
Upplupna kostnader och förutbetalda intäkter 13 11 243 8 902 
Koncernkonto 14 3 013 4 686 
  35 200 28 410 

    
SUMMA SKULDER OCH EGET KAPITAL 
 

 322 528 315 258 

 

 
Ställda säkerheter 22 Inga Inga 
    
Ansvarsförbindelser 
 

22 Inga Inga 

 
  

15



NACKA STADSHUS AB    
Årsredovisning 2014 
 
 

 6 (18) 
  

KASSAFLÖDESANALYS koncernen  
 

Belopp i tkr 2014 2013 

   
DEN LÖPANDE VERKSAMHETEN   
   
Resultat efter finansiella poster 27 101 30 158 
 
Justering för poster som inte ingår i kassaflödet 17 014 19 950 
   Skatter 6 105 -81 
      
Kassaflöde från den löpande verksamheten 

före förändringar av rörelsekapitalet 50 220 50 027 

   
Kassaflöde från förändringar i rörelsekapitalet   
     Minskning(+)/ökning av varulager  20 
     Ökning/minskning(+) av rörelsefordringar -6 125 4 361 
     Ökning(+)/minskning av kortfristiga rörelse- 
     skulder -21 398 -13 161 
   
Kassaflöde från den löpande verksamheten 22 697 41 247 
   
INVESTERINGSVERKSAMHETEN 
Försäljning av materiella anläggningstillg.  44 
Investeringar i mark, byggnader, maskiner och in-
ventarier -17 779 -28 876 
Kassaflöde från investeringsverksamheten -17 779 -28 832 

   
Kassaflöde före finansieringsverksamheten 4 918 12 415 

   

FINANSIERINGSVERKSAMHETEN   

Upptagna lån 0 0 
Amortering - 1 573 -1 682 
Utbetald utdelning 0 -10 800 
Kassaflöde från finansieringsverksamheten -1 573 -12 482 

   
Årets kassaflöde 3 347 -67 

Likvida medel vid årets början 8 971 9 038 
Likvida medel vid årets slut 12 216 8 971 

Nacka Energis koncernkonto ingår ej i likvida medel. Saldot på koncernkontot är en 
skuld per 2014-12-31 om 1 468 tkr (2 693 tkr). 
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RESULTATRÄKNING moderbolaget  

    

Belopp i tkr Not 2014 2013 

    
Rörelsens intäkter     
Övriga rörelseintäkter  0 20 
Summa rörelsens intäkter  0 20 

    
Rörelsens kostnader    
Övriga externa kostnader 3,4 7 -31 
Summa rörelsens kostnader  7 -31 

    
Rörelseresultat  7 -11 

    
Resultat från finansiella investeringar    
Resultat från andelar i koncernföretag 15 14 000 29 500 
Övriga ränteintäkter och liknade resultatposter 16 45 129 
Räntekostnader på lån och liknande resultatposter 7 -3 203 -3 202 
Summa resultat från finansiella investeringar  10 842 26 427 

    

Resultat efter finansiella poster  10 849 26 416 

    
Skatt på årets resultat 8,9 -2 783 -6 207 
    
Årets resultat  8 066 20 209 
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BALANSRÄKNING moderbolaget  
TILLGÅNGAR 

Belopp i tkr Not 2014-12-31 2013-12-31 

    
Anläggningstillgångar    
    
    

Finansiella anläggningstillgångar    
Aktier i dotterbolag  161 747 161 747 
Uppskjuten skattefordran 9  2 042 
    
Summa anläggningstillgångar 6 161 747 163 789  

    
Omsättningstillgångar    
    
Kortfristiga fordringar    
Övriga fordringar 17 14 000 29 500 
    
    
Kassa och bank  12 109 8 861 
    
Summa omsättningstillgångar  26 109 38 361 

    
SUMMA TILLGÅNGAR  187 856 202 150 

 
 
EGET KAPITAL OCH SKULDER    
Eget kapital 20   
Bundet eget kapital    
    Aktiekapital (80 000 aktier)   8 000 8 000 
    Reservfond   1 600 1 600 
  9 600 9 600 

Fritt eget kapital    
    Balanserad vinst  3 219 9 310 
    Årets resultat  8 066 20 209 
  11 285 29 519 

    
Summa eget kapital  20 885 39 119 
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 Not 2014-12-31 2013-12-31 
Långfristiga skulder    
Skuld till Nacka kommun  163 000 163 000 
    
Summa långfristiga skulder  163 000 163 000 

    
    
Kortfristiga skulder    
    
Upplupna kostnader och förutbetalda intäkter 18 3 971 31 
    
Summa kortfristiga skulder  3 971 31 

 
SUMMA EGET KAPITAL OCH SKULDER  187 856 202 150 

    
Ställda säkerheter  Inga Inga 
 
 

   

Ansvarsförbindelser  Inga Inga 
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KASSAFLÖDESANALYS moderbolaget  
 

Belopp i tkr 2014 2013 

   
DEN LÖPANDE VERKSAMHETEN    
Resultat efter finansiella poster 8 066 26 416 
Justering för poster som inte ingår i kassaflödet 2 042  
   
Kassaflöde från den löpande verksamheten 

före förändringar av rörelsekapitalet 

 
10 108 

 
26 416 

   
Kassaflöde från förändringar i rörelsekapital   
Ökning(-)/minskning(+) av kortfristiga rörelse-    
fordringar       

 
15 500 

 

 
-15 500 

 
Ökning(+)/minskning(-) av kortfristiga rörelse-    
skulder       

 
3 940 

 
-13 

   
Kassaflöde från den löpande verksamheten 19 440 -15 513 

   

INVESTERINGSVERKSAMHETEN   
Investeringar i finansiella anläggningstillgångar 0 0 
   
Kassaflöde från investeringsverksamheten 0 0 
   
Kassaflöde före finansieringsverksamheten 29 548 10 903 

   
FINANSIERINGSVERKSAMHETEN   
Upptagna lån 0 0 
Aktieägartillskott till Nacka Energi AB 0 0 
Utbetald utdelning -26 300 -10 800 
   
Kassaflöde från finansieringsverksamheten -26 300 -10 800 
   
Årets kassaflöde  3 248 103 
Likvida medel vid årets början 8 861 8 758 
Likvida medel vid årets slut 12 109 8 861 
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Noter med redovisningsprinciper och bokslutskommentarer 
 
Allmänna redovisningsprinciper 
Årsredovisningen är upprättad i enlighet med årsredovisningslagen samt K3 regelver-
ket. 
 
Koncernredovisningen 
Koncernredovisningen har upprättats enligt förvärvsmetoden. Obeskattade reserver i 
koncernbolagen redovisas med 78,0 procent som eget kapital och 22,0 procent som 
uppskjuten skatteskuld. Interna mellanhavanden och internförsäljning mellan koncern-
bolag har eliminerats. Koncernredovisningen omfattar moderbolaget, Nysätra Fastig-
hets AB, Nacka Energi AB och Nacka Energi Försäljning AB.  
 
Pågående arbeten 
Pågående arbeten debiteras vanligen per löpande räkning och har värderats till nedlagda 
direkta kostnader med tillägg för tillverkningskostnader. 
 
Avskrivningsprinciper för anläggningstillgångar 
Avskrivningar enligt plan baseras på ursprungliga anskaffningsvärden och beräknad 
ekonomisk livslängd. Nedskrivning sker vid bestående värdenedgång.  
Följande avskrivningstider tillämpas för materiella anläggningstillgångar: 
Fastigheter              80 år   
Nätanläggning                                                           25 år 
Nedlagda kostnader på annans fastighet                   20 år 
Fjärravläsningsutrustning                                       10 år 
Inventarier, verktyg och fordon                               5 år 
IT-utrustning                                                            3 år 
 
Skillnaden mellan ovan nämnda avskrivningar och skattemässigt gjorda av skriv-
ningar redovisas som ackumulerade överavskrivningar, vilka ingår i obeskattade re-
server. 
 
Aktiverat arbete för annans räkning 
Under posten har medtagits tillämpliga personalkostnader med påslag för del i lo-
kaler, fordon, verktyg etc men ej avskrivningar. 
 
Fördelning mellan reparationer – underhåll respektive investering 
I samband med reinvesteringsprojekts färdigställande görs en individuell bedöm-
ning av vilka åtgärder som syftat till att återställa en anläggning i ursprungligt skick 
och funktion respektive är av investeringskaraktär. 
 
Fordringar 
Fordringar har efter individuell värdering upptagits till belopp varmed de beräknas 
inflyta. 
 
Uppskjuten skattefordran 
Fr.o.m. år 2005 redovisas uppskjuten skatt i enlighet med BFNR 2001:1 Redovis-
ning av inkomstskatter. Uppskjuten skatt avser i sin helhet uppskjuten skatteford-
ran på underskottsavdrag i Nacka Stadshus AB.  
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Not 1 Nettoomsättning 
 Nettoomsättningen avser Nacka Energi AB:s elnätsintäkter. 
 

Not 2 Övriga rörelseintäkter 
 
Hyresintäkter, Nysätra Fastighets AB 

2014 

3098 
2013 

3 152 
Sambyggnad 597 832 
Anslutningsavgifter 3 915 4 811 
Entreprenaduppdrag 13 594 14 217 
Inflyttningsavgifter 871 786 
Påminnelse- & kravavgifter 
Diverse rörelseintäkter 

799 
5 657 

 
5 671 

 28 531 29 469 

 
Not 3 Inköp och försäljning mellan koncernföretag 
Nacka Stadshus AB har anlitat Nacka kommun för kravhantering, bokföring, arkiv- 
arbete mm för 35 tkr (35 tkr 2012).  

 
Not 4 Upplysning om revisorers arvode 

 
Arvode och kostnadsersättning 2014 2013 

Moderbolaget   
Ernst & Young AB   
 revisionsuppdrag 33 31 
Totalt arvode 33 31 

Koncernen   
Förtroendevalda 43 43 
Ernst & Young AB   
 revisionsuppdrag 167 176 
 andra tjänster 215 104 
Totalt arvode 425 323 

   

Med revisionsuppdrag avses granskning av årsredovisningen och bokföringen samt 
styrelsen och verkställande direktörens förvaltning, övriga arbetsuppgifter som det 
ankommer på bolagets revisorer att utföra samt rådgivning eller annat biträde som 
föranleds av iakttagelser vid sådan granskning eller genomförande av sådana övriga 
arbetsuppgifter. Allt annat är andra tjänster. Uppgifterna avser utbetalningar gjorda 
under året. 
 
Not 5 Anställda och personalkostnader 

 
              2014             2013 

 Antal anställda varav 
män 

Antal anställda varav 
män 

     
Moderbolaget - - - - 
Koncernen totalt 33 20 35 22 
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Könsfördelning Män Kvinnor 

Styrelse 72%  (72%) 28%  (28%) 
  

                  2014             2013 

 Löner och 
andra  

ersättn 

Soc kostn 
(varav 

pensions- 
kostn) 

Löner och 
andra er-

sättn 

Soc kostn 
(varav 

pensions-
kostn) 

Moderbolag - - - - 
Ingen ersättning har utgått till styrelsen 
och VD 

 -  - 

     
Koncernen     
Styrelse och VD 1 242  1 278  
Övriga anställda 16 244  15 313  
     
Koncernen totalt 17 486 8 016 16 591 8 616 
  (1 957)  (2 687) 

 
Av Nacka Energis pensionskostnader avser 630 (562) styrelse och VD. Bolaget har 
inga utestående pensionsförpliktelser till styrelse och VD. Avgångsvederlag: Om 
VD:s anställning hos Nacka Energi AB upphör på företagets begäran utgår avgångs-
vederlag om 18 månadslöner.  
 
Samtliga löner och ersättningar avser anställd personal i Sverige. 
 
Not 6 Materiella anläggningstillgångar, koncernen 
 
Moderbolaget 
Den 29 juni 2007 erhöll Nacka Stadshus AB en underrättelse om allmän fastig-
hetstaxering gällande fastigheten Igelboda 44:5 på 49 kvm. Enligt detta beslut var 
Nacka Stadshus AB taxerad ägare till Igelboda 44:5 och som lagfaren ägare var 
angiven Stiftelsen Saltsjöhus. Enligt beslut i kommunstyrelsen 4 maj 1971 hade 
de allmännyttiga bostadsföretagen, däribland Stiftelsen Saltsjöhus sammanlagts, 
varvid AB Nackahem bildades. I oktober 2007 rättade inskrivningsmyndigheten 
in Igelboda 44:5 i AB Nackahems lagfart 1972-02-27, nr 1767. Fastigheten är 
upptagen till bokfört värde 0 kr hos moderbolaget. 
  
Byggnader och mark 

Mark 2014 2013 

Ackumulerade anskaffningsvärden   
Vid årets början 
Nyanskaffning 

2 527 
0 

2 527 
0 

Planenligt restvärde vid årets slut 

 

Byggnader 

Ackumulerade anskaffningsvärden 
Vid årets början 
Nyanskaffningar 

    2 527 

 

 

63 593 
0 

63 593 

 2 527 

 
 

63 593 
0 

63 593 
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Ackumulerade avskrivningar enligt plan 
Vid årets början 
Årets avskrivning enligt plan 
 
Planenligt restvärde vid årets slut 

 

-4 894 
-1 289 

-6 183 

 

57 410 

 
-3 605 
-1 289 
-4 894 

 

58 699 

   

Totalt mark och byggnader 59 937 61 226 

   
 

Nätanläggningar, inventarier och verktyg 
  

Nätanläggning   
Ackumulerade anskaffningsvärden   
Vid årets början 481 857 450 752 
Nyanskaffningar 16 315     31 105 
 498 173 481 857 

Ackumulerade avskrivningar enligt plan   
Vid årets början -297 712 -285 247 
Årets avskrivning enligt plan -9 290 -12 465 
 -307 002 -297 712 

   

Planenligt restvärde vid årets slut 191 172 184 145 

   
 

Inventarier, verktyg o fjärravl. mätare   

Ackumulerade anskaffningsvärden   
Vid årets början 67 293 65 462 
Utrangeringar -1 266 -584 
Nyanskaffningar 1 370 2 415 
 67 397 67 293 

 

 

Ackumulerade avskrivningar enligt plan   
Vid årets början -48 847 -43 753 
Årets avskrivning enligt plan -5 688 -5 638 
Utrangeringar 1 016 544 
 -53 519 -48 847 

   
Planenligt restvärde vid årets slut 13 878 18 446 

   

Totalt nätanläggningar, inventarier och verktyg 205 049 202 591 

 
Pågående nyanläggningar 2014 2013 

Vid årets början 9 415 14 741 
Årets investeringar 16 408 26 461 
Omklassificeringar till elnätsanläggning -16 316 -31 105 
Omklassificerat till driftkostnader  -682 
Bokfört värde vid årets slut 9 508 9 415 

 
Not 7 Räntekostnader och liknande resultatposter 
Av räntekostnaderna avser 20 tkr (134 tkr) räntekostnader gentemot kommunen. 
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Not 8 Skatt 

 2014 2013 

Moderbolaget   

Skatt utgörande minskning av uppskjuten skatte-
fordran 

 
-2 042 

 
-6 207 

 -2 042 -6 207 

Koncernen   
Aktuell skatt -5 532 -81 
Uppskjuten skatteskuld på obeskattade reserver -1 006 -1 025 
Skatt utgörande minskning av uppskjuten skatte-
fordran 

 
-2 042 

 
-6 207 

 -8 580 -7 313 

 
 

Not 9 Uppskjuten skattefordran   
Fr.o.m. år 2005 redovisas uppskjuten skatt i enlig-
het med BFNAR 2001:1 Redovisning av inkomst-
skatter. Uppskjuten skatt 2013 avser i sin helhet 
uppskjuten skatt 22% på underskottsavdraget i 
Nacka Stadshus AB. 

 
 

0  
0 

 
 

2 042 
2 042 

 

 
Not 10 Förutbetalda kostnader och upplupna intäkter 

 2014 2013 

Elnätsintäkter 18 367 19 016 
Övrigt 2 984 2 427 
 21 351 21 443 

 
Not 11 Uppskjuten skatteskuld 
Beloppet 35 077 tkr (34 070 tkr) avser i sin helhet uppskjuten skatteskuld kopplad till 
obeskattade reserver i Nacka Energi AB. 
 
Not 12 Långfristiga skulder 

 Nysätra Fastighets AB:s  två lån hos Danske Bank på totalt 9 500 tkr överfördes till 
kortfristiga skulder i bokslut 2011. Säkerheten utgjordes av pantbrev på 13 300 tkr 
beviljade i fastigheten Sicklaön 269:1. Efter att den kortfristiga skulden blivit löst, 
förvaras pantbreven i ägararkivet hos Lantmäteriet. Nysätra Fastighets AB har i sam-
band därmed ökat sin kredit på konto 54 54 95-4 som ingår i koncernvalutakonto 78 
42 82-6 hos Nordea.  
 
Not 13 Upplupna kostnader och förutbetalda intäkter 

 
Koncernen 2014 2013 

Personalrelaterade kostnader 1 896 2 188 
Övriga kostnader 9 347 6 714 
 11 243 8 902 

 
Not 14 Koncernkonto 
Kreditlimit på koncernkontot är 55 000 tkr för Nacka Energi AB med en uppsäg-
ningstid om 1 år. Kreditlimit för Nysätra Fastighets AB är 10 000 tkr. 
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Not 15 Resultat från andelar i koncernföretag 2014 2013 
Koncernbidrag från Nacka Energi AB 14 000 29 500 
 14 000 29 500 

 
Not 16 Övriga ränteintäkter och liknande resultatposter 

Moderbolaget 2014 2013 

Ränteintäkter på konto i Nordea och PlusGirot 45 129 
 45 129 

 

 
Not 17 Övriga fordringar 

Moderbolaget 2014 2013 

Fordran på koncernbidrag från Nacka Energi AB  
14 000 

 
29 500 

 14 000 29 500 

   
Not 18 Upplupna kostnader och förutbetalda intäkter 

moderbolaget 2014 2013 

Reserv garantipensioner  0 0 
Övrigt 31 31 
 31 31 

 

   
 
Not 19 Eget kapital, koncernen 

 Aktie-kapi-
tal 

Bundna  
reserver 

Fria         
reserver 

Årets 
 resultat 

Total eget 
 kapital 

      
Ingående eget kapital 8 000 0 56 449 22 845 87 294 
      
Överfört i ny räkning   22 845 -22 845 0 
Utdelning till Nacka 
kommun 

   

-26 300 
  

-26 300 
Årets resultat    27 101 27 101 
      
Utgående eget kapital 8 000 0 52 994 27 101 88 095 

      

      
Not 20 Förändring av eget kapital, moderbolaget 

 Aktie-
kapital 

Reserv-
fond 

Balanserade 
vinstmedel 

Årets   
resultat 

Totalt eget 
kapital 

Ingående balans 8 000 1 600 9 310 20 209 39 119 
      
Balansering av föregå-
ende års resultat 

   
20 206 

-20 209  
0 

Utdelning till Nacka 
kommun 

   
-26 300 

  
-26 300 

Årets resultat    8 066 8 066 
Belopp vid årets ut-
gång 

 

8 000 

 

1 600 

 

3 219 

 

8 066 

 

20 885 
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 Not 21 Aktier i koncernföretag 

 Kapitalandel Antal 
aktier 

Bokfört värde 

Nacka Energi AB 
 
Nysätra Fastighets AB 

100% 
 

100% 
 

120 000 
 

1 000 

100 000 
 

100 000 

 
 Organisationsnummer Säte 
Nacka Energi AB 
Nysätra Fastighets AB 
 

556017-9532 
556584-6077 

 
 

Nacka 
Nacka 

Not 22 Ansvarsförbindelser 
I samband med tidigare ägares uppsägning av KKV, hyresgäst hos Nysätra Fastighets 
AB, avtalades en flyttersättning med bankgaranti som säkerhet. Nytt avtal mellan Ny-
sätra Fastighets AB och KKV gäller från 1 januari 2011 och bankgarantin upphörde 
från samma datum. Datapantbreven på 13 300 tkr i fastigheten Sicklaön 269:1 förva-
ras i ägararkivet hos Lantmäteriet. 
 
 
Nacka den 23 mars 2015, 
 
 
 
………………………………… ………………………………… 
Mats Gerdau        Stefan Saläng           
Ordförande 
 
 
 
………………………………… ………………………………… 
Eva Öhbom-Ekdahl            Hans Peters 
 
 
 
………………………………… ………………………………… 
Majvie Swärd        Jan-Eric Jansson  
 
 
 
………………………………… 
Khashayar Farmanbar   
 
 
 
………………………………… 
Lena Dahlstedt 
Verkställande direktör 
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Vår revisionsberättelse har avgivits den                        2015  
 
Ernst & Young AB, 
 
 
 
………………………………… 
Mikael Sjölander 
Auktoriserad revisor 
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ÅRSREDOVISNING NYSÄTRA FASTIGHETS AB 
Styrelsen och verkställande direktören för Nysätra Fastighets AB (556584-6077) avger 
härmed följande årsredovisning för tiden 1 januari – 31 december 2014. 
 
FÖRVALTNINGSBERÄTTELSE 
Under året har Gula Villan tomställts inför en planerad rivning. Huset var i dåligt 
skick, värmesystemet dåligt och den enda hyresgästen med avtal utan besittnings-
skyddsavstående hade sagt upp sig för avflytt. Övriga hyresgäster sades därmed upp. 
 
Ca 2 300 kvm av fastighetens mark (vid Gula Villan och parkeringen) har arrenderats 
ut till Nacka Kommun för 1 000 kr/år, under en tid av två år. Kommunen kommer un-
der 2015 att riva huset och iordningsställa en ny parkering, för kommunens skol- och 
fritidsverksamhet i området. 
 
Samtliga lokaler i huvudbyggnaden (9 hyreskontrakt) var vid årets inledning uthyrda. 
Hyresgästerna har under året informerats om att husets framtid är oviss, i och med 
den pågående planprocessen som pågår för området och som indikerar att området 
ska bebyggas med bostäder. 
 
Ambitionen med årets förvaltning har varit att på bästa sätt förbereda hyresavtal inför 
den kommande förändringen. Eftersom framtidsplanerna för området ännu ej är klara 
och tidshorisonten är mycket oklar, har ambitionen varit att teckna avtal med flexibi-
litet (besittningsskyddsavståenden, korta avtal etc.). 
 
En uppgörelse har gjorts med hyresgästen RS Screen om avflytt under 2015, då de 
inte gick med på de nya villkor som erbjöds i samband med en uppsägning. Hyresgäs-
ten Ziggy Berglund har sagts upp, men kommer under 2015 att flytta in i den lokal 
som RS Screen flyttar från. Kring den lokal som Ziggy Berglund flyttar från har istäl-
let förts diskussioner med Fordonsmäklarna för att användas som parke-
ring/showroom. I och med detta skulle parkeringssituationen kring huset avsevärt för-
bättras. Ytterligare en hyresgäst, Salongen i Sickla, har sagts upp för villkorsändring 
under året, men där har ännu ingen uppgörelse nåtts. 
 
Fortsatta diskussioner med husets största hyresgäst, Konstnärernas kollektivverkstad 
KKV, har hållits. De har informerats om att huset inte kommer att byggas om, enligt 
tidigare planer. KKV har under året haft hyresreduktion och hyresskulden från tidi-
gare år om cirka 1,5 miljoner kronor kvarstår. Enligt kontraktet ska skulden avbetalas 
i poster om 200 tkr och avräknas mot eventuell hyresreduktion i samband med en om-
byggnation, vilket alltså ej lägre är aktuellt. Någon ny överenskommelse kring detta 
har ej ingåtts. 
 
Driftentreprenören H2M har hjälpt till med ett antal åtgärder under året, bl.a efter en 
vattenläcka i taket hos en av hyresgästerna. 
 
Inför rivningen av Gula Villan har en analys av miljöfarligt avfall tagits fram av en 
extern konsult. I samband med detta beställdes även en liknande analys av huvud-
byggnaden. 
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Resultatet i korthet 
Rörelseresultatet för bolaget uppgår till 1,4 miljoner kronor. Resultatet är knappt 150 
tusen kronor över årsprognosen. Den positiva avvikelsen beror främst på lägre kost-
nader än prognostiserat. Rörelseresultatet för 2014 är knappt 1,7 miljoner kronor 
bättre än fjolåret. Förbättringen jämfört med 2013 beror på lägre rörelsekostnader. 
 

Flerårsöversikt   2014 2013 2012 2011 

Nettoomsättning (tkr)  3 098 3 152 3 557 3 748 
Resultat efter finansiella poster (tkr) 1 317 -429 241 1 631 
Soliditet (%)  49,3% 33,6% 32,2% 17,2% 

 
 

 
Förslag till vinstdisposition 
Följande vinstmedel står till årsstämmans förfogande: 
 
 
Balanserad vinst   1 733 398 
Årets resultat    1 027 155 
    Summa kronor                    2 760 553 
 
Styrelsen föreslår att vinstmedlen disponeras enligt följande: 
 
I ny räkning balanseras   2 760 553 
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RESULTATRÄKNING (Belopp i tkr) 
 Not 2014-01-01 2013-01-01 

  2014-12-31 -2013-12-31 

Rörelsens intäkter    
Hyresintäkter 1 3 098 3 152 
  3 098 3 152 

    
Rörelsens kostnader    
Övriga externa kostnader 2,3,4 -1 658 -3 418 
Personalkostnader 5 0 0 
Avskrivning av anläggningstillgångar 6 -90 -90 
  -1 748 -3  508 

    
Rörelseresultat  1 350 -356 

    
Resultat från finansiella investeringar    

Räntekostnader och liknande resultatposter 7 -33 -73 
  -33 -73 

    
Resultat efter finansiella poster  1 317 -429 

Skatt på årets resultat  -290 -74 
    
Årets resultat  1 027 -503 
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BALANSRÄKNING  (Belopp i tkr) 
 

TILLGÅNGAR    
 Not 2014-12-31 2013-12-31 

Anläggningstillgångar    
Materiella anläggningstillgångar 8   

Byggnader   2 982 2 982 
Ack avskrivningar  -1 283 -1 194 
Mark  2 308 2 308 
Summa anläggningstillgångar  4 007 4 096 

    
Omsättningstillgångar    
Kortfristiga fordringar    
Kundfordringar 14 785 670 
Skattefordran  1 055 635 
Förutbetalda kostnader och upplupna intäkter 9 0 117 
  1 840 1 422 

    
Kassa och bank  0 0 
Summa omsättningstillgångar  1 840 1 422 

    
SUMMA TILLGÅNGAR  5 847 5 518 
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EGET KAPITAL OCH SKULDER 

    
Eget kapital Not 2014-12-31 2013-12-31 

Bundet eget kapital    
       Aktiekapital 1 000 st 
        Reservfond 

12 100 
20 

100 
20 

  120 120 

    
Fritt eget kapital    

       Balanserat resultat  1 733 2 236 
       Årets resultat  1 027 -503 
  2 761 1 733 

    
Summa eget kapital  2 881 1 853 

    
    

Kortfristiga skulder 

Leverantörsskulder 
  

131 
 

143 
Övriga skulder  122 152 
Upplupna kostnader och förutbetalda intäkter 11 1 168 1 377 
Skuld till Nordea 10 1 545 1 993 
Summa kortfristiga skulder  2 966 3 665 

    
SUMMA SKULDER OCH EGET KAPITAL  5 847 5 518 

    
Ställda säkerheter 13 inga Inga 
 

Ansvarsförbindelser 

  
inga   

 
inga   
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Noter med redovisningsprinciper och bokslutskommentarer 
 

Allmänna redovisningsprinciper 
Årsredovisningen är upprättad i enlighet med årsredovisningslagen och BFNAR 2008:1, 
Årsredovisning i mindre aktiebolag (K2). Årsredovisningen upprättas för första gången i 
enlighet med BFNAR 2008:1, Årsredovisning i mindre aktiebolag (K2), vilket kan inne-
bära en bristande jämförbarhet mellan räkenskapsåret och närmast föregående räken-
skapsår. Jämförelsetalen har inte räknats om. Årsredovisningen för det närmast föregå-
ende räkenskapsåret lämnas som bilaga. 
  
Anläggningstillgångar 
Materiella anläggningstillgångar redovisas till anskaffningsvärde minskat med acku-
mulerade avskrivningar och eventuella nedskrivningar. 
 
Avskrivningsbart belopp utgörs av anskaffningsvärdet med avdrag för beräknat rest-
värde om detta bedöms vara väsentligt. Avskrivning sker linjärt över den förväntade 
nyttjandeperioden. Följande avskrivningstider tillämpas: 
 
Materiella anläggningstillgångar 

Byggnader     33 år 
 
Fördelning mellan reparationer – underhåll respektive investering 
I samband med reinvesteringsprojekts färdigställande görs en individuell bedöm-
ning av vilka åtgärder som syftat till att återställa en anläggning i ursprungligt skick 
och funktion respektive är av investeringskaraktär. 
 
Fordringar och skulder 
Fordringar har värderats till det lägsta av anskaffningsvärde och det belopp var-
med de beräknas bli reglerade. Övriga tillgångar, skulder samt avsättningar har 
värderats till anskaffningsvärden om annat ej anges. 
 
Koncernförhållanden 

Närmast överordnade moderföretag som upprättar koncernredovisning i vilken fö-
retaget ingår är Nacka Stadshus AB, org.nr 556032-4390, med säte i Nacka. Mo-
derföretag för hela koncernen är Nacka kommun, org.nr 212000-0167, med säte i 
Nacka. 
 
Not 1 Hyresintäkter 

 Hyresintäkterna är hyror från uthyrning av lokaler vid Planiavägen 28-32. 
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Not 2 Övriga externa kostnader 
 2014-01-01 

-2014-12-31 

2013-01-01 

-2013-12-31 

Vatten och avlopp -38 6 
Elström -120 -184 
Fjärrvärme -434 -501 
Fastighetsskötsel o övriga förvalt-
ningskostnader 

-630 -853 

Reparation och underhåll -82 -159 
VVS-konsulter 0 -80 
Övriga fastighetskostnader -40 -298 
Fastighetsskatt -82 -82 

Försäkringar -65 -62 

Redovisningstjänster och IT -137 -45 
Konsultuppdrag spec.uppdrag 0 -349 
Revisions- och konsultarvoden övr. -30 -35 
Övriga driftkostnader 0 -9 
Reserv osäkra hyresfordringar 0 -767 
 -1 658 -3 418 
   

 
Not 3 Inköp och försäljning mellan koncernföretag 
Nysätra Fastighets AB anlitar Nacka kommun för redovisning- och faktureringstjäns-
ter. 
 
Not 4 Upplysning om revisorers arvode 

 
Arvode och kostnadsersättning 2014-01-01 

-2014-12-31 

2013-01-01 

-2013-12-31 

   
Ernst & Young AB   
 revisionsuppdrag 30 35 
Totalt arvode 30 35 

   
Med revisionsuppdrag avses granskning av årsredovisningen och bokföringen styrel-
sens och verkställande direktörens förvaltning, övriga arbetsuppgifter som det ankom-
mer på bolagets revisorer att utföra samt rådgivning eller annat biträde som föranleds 
av iakttagelser vid sådan granskning eller genomförande av sådana övriga arbetsupp-
gifter. Allt annat är andra uppdrag.  
 
Not 5 Anställda och personalkostnader 

 
                   2014-01-01 

-2014-12-31   

            2013-01-01 

-2013-12-31 

   Antal anställda varav 
män 

Antal anställda varav 
män 

     
Moderbolaget - - - - 

 
Könsfördelning Män Kvinnor 
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Styrelse 71%  (71%) 29%  (29%) 
 

  
                  2014-01-01 

-2014-12-31 

            2013-01-01 

-2013-12-31 

 Löner och 
andra  

ersättn 

Soc kostn 
(varav 

pensions- 
kostn) 

Löner och 
andra er-

sättn 

Soc kostn 
(varav 

pensions-
kostn) 

Moderbolag     
Löner och andra ersättningar till  
styrelse 

- - - - 

Löner och andra ersättningar till övriga 
anställda 

- - - - 

     
Bolaget har inga utestående pensionsförpliktelser till styrelse och VD. Ingen ersätt-
ning utgår till VD eller styrelse efter 1 december 2010. Bolaget har ingen personal an-
ställd efter den 1 december 2010. 
 
Not 6 Avskrivningar 
Anläggningstillgångar skrivs av enligt plan över den förväntade ekonomiska livs-
längden. Byggnader skrivs av med 3% 
 
Not 7 Räntekostnader och liknande resultatposter 
Räntekostnaderna år 2013 och 2014 avser intern skuldränta som erläggs till Nor-
dea. 

    2014 2013 

Räntekostnader   33 73 
 
Not 8 Byggnader och mark 

 2014-01-01 

-2014-12-31 

2013-01-01 

-2013-12-31 

Mark   

Ackumulerade anskaffningsvärden   
Vid årets början 2 308   2 308  
Planenligt restvärde vid årets slut 2 308 2 308 

 
Byggnader   
Ackumulerade anskaffningsvärden   
Vid årets början 2 982 2 982 
 2 982 2 982 
Ackumulerade avskrivningar enligt plan   
Vid årets början -1 194 -1 105 
Årets avskrivning enligt plan -89 -89 
 -1 283 -1 194 

   

Planenligt restvärde vid årets slut 1 699 1 788 
Totalt mark, byggnader och maskiner 4 007 

 
4 096 
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Not 9 Förutbetalda kostnader och upplupna intäkter 

 
 2014-12-31 2013-12-31  

Upplupna hyresinkomster, retroaktivt index 
Övriga förutbet. kostnader och upplupna intäkter 

0 
0 

52 
65 

 

 0 117  
 
Not 10 Checkräkningskredit 

 2014-12-31 2013-12-31 

Skuld till Nordea på konto 54 54 95-4 
 

1 545 1 993 

 
Not 11 Upplupna kostnader och förutbetalda intäkter 

 2014-12-31 2013-12-31 

 
Upplupen kostnad för fjärrvärme och el 

 
78 

 
98 

Beräknad revisionskostnad 
Preliminärskatt  
Förutbetalda hyresintäkter 

30 
66 

811 

31 
66 

785 
Utredning, konsultation och datakostn. 67 12 
Övriga upplupna kostnader 
 

116 
1 168 

385 
1 377 

   
Not 12 Förändring av eget kapital 
Antal aktier: 1 000 st 

 Aktie-
kapital 

Reserv-
fond 

Balanserade 
vinstmedel 

Årets re-
sultat 

     
Ingående balans 100 20 2 236 503 
Balansering av föregående års resultat   -503 -503 
Årets resultat    1 027 
Belopp vid årets utgång 100 20 1 733 1 027 

 

 

Not 13 Ställda säkerheter och ansvarsförbindelser 
Datapantbreven på 13,3 mkr i fastigheten Sicklaön 269:1 förvaras i kommunens ägar-
arkiv på Lantmäterienheten.   
 
Not 14 Kundfordringar 

                    2014-12-31 2013-12-31 

Kundfordringar       2 318             2 203 
Osäkra kundfordringar      -1 533          -1 533 
Summa              785               670 
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Not 15 Inköp och försäljning mellan koncernföretag 

    2014 2013 

Andel av årets totala inköp som skett från andra företag inom   
Nacka kommun-koncernen    8% 2% 
Andel av årets totala försäljning som skett till andra företag    
inom Nacka kommun-koncernen    0% 0% 

 
Nacka den 17 mars 2015 
 
 
 
………………………………. ………………………………. 
Mats Gerdau     Stefan Saläng   
 
 
 
………………………………. ………………………………. 
Eva Öhbom-Ekdahl               Hans Peters 
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Carl-Magnus Grenninger  Jan-Eric Jansson  
 
 
 
………………………………. 
Majvie Swärd 
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Jenny Asmundsson 
Verkställande direktör 
 
 
Vår revisionsberättelse har avgivits den ……………..2015  
 
 
Ernst & Young AB 
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Mikael Sjölander 
Auktoriserad revisor 
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styrelsen för Nacka Energi AB 
styrelsemöte 2015-02-17 
Ärende nr 2 , Årsredovisning 2014 

Protokollsutdrag 
§ 6 Årsredovisning 2014 enligt bilaga 

styrelsen beslutade; 

att godkänna förslaget till årsredovisning för verksamhetsåret 2014 

att förklara denna punkt i protokollet omedelbart justerad 

Justeras 

i'> o ~ 
/ '11((}l{;{;ftfAAAA)J?;r4(vd-

{ Marianne Flink 

2015-02-17 

1 
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Nacka Energi AB 
Org nr 556017-9532 

Arsredovisning för räkenskapsåret 2014-01-01 -- 2014-12-31 

styrelsen och verkställande direktören för Nacka Energi AB avger härmed 
följande årsredovisning. 

Innehåll Sida 

Förvaltningsberättelse 1 
Resultaträkning, kostnadsslagsindelad 4 
Balansräkning 5 
Kassaflödesanalys 7 
Noter med redovisningsprinciper och bokslutskommentarer 8 

Alla belopp redovisas, om inte annat anges, i tusentals kronor (tkr). L/-
Uppgifter inom parentes avser föregående år.1 y 
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styrelsen och verkställande direktören för Nacka Energi AB (NEAB) får härmed avge 
årsredovisning för år 2014. 

Allmänt om verksamheten 
Bolaget är ett elnätbolag, vars huvuduppgift är att distribuera el till ca 27 500 anslutna 
kunder inom koncessionsområdet, vilket omfattar Nacka kommun exklusive Boo 
kommundel. Bolaget är helägt av Nacka kommun genom Nacka Stadshus AB 
(organisationsnummer 556032-4930 med säte i Nacka Kommun) som lämnar 
koncernredovisning. 

Utöver verksamheten i moderbolaget enligt ovan bedriver Nacka Energi AB genom det 
helägda dotterbolaget Nacka Energi Försäljning AB (NEFAB) så kallad sidoordnad 
verksamhet, nätadministrativa tjänster för Mälarenergi AB, samförläggning för Telia, 
nyanläggning och förnyelse av vägbelysning för Nacka Kommun samt uthyrning av ett 
bergrumsutrymme som tidigare inhyst en fördelningsstation. Nacka Energi Försäljning 
AB lämnar egen årsredovisning. 

Rörelseresultatet i Nacka Energi AB uppgår till ca 35,3 Mkr (28,6) . 

Nätverksamheten 
Investeringar i nya nät har fortsatt i stor omfattning på Älgö i samband med att 
kommunen byggt om vägar och lagt ut nya VA-ledningar. Även i Hedvigslund, Älta, har 
ett nytt elnät byggts i samband med exploateringsarbeten. På Kvarnholmen har dock 
planerade investeringar försenats då detaljplanerna inte blivit antagna. 
Bland förnyelseprojekten som utförts finns ett stationsutbyte på Vikingavägen samt 
ställverksutbyte på Oxelvägen och Ostronvägen. 
Ledningsförstärkningar för högspänning har utförts från FS Järla mot Kolbotten där 
förläggning av nya kablar har påbörjats under året. Förstärkning av lågspänningsnätet 
har skett utmed skepparstigen och Järneksvägen där gamla ledningar bytts ut. 
På grund av kommande utbyggnad av tvärbanan har flera ledningar utmed 
Värmdövägen flyttats på uppdrag av SL. Flytt av ledningar har även utförts på uppdrag 
av Nacka kommun utmed Kvarnholmsvägen där Nacka Kommun bygger ny gång- och 
cykelväg samt förlägger nya VA-ledningar. 
Ökningen av antalet bergvärmeanläggningar fortsätter och i Jarlaberg och Sickla Strand 
har detta medfört att det lokala ledningsnätet, till följd av det ökade effektbehovet, måste 
förstärkas och en nätstation bytas ut. 
Tillfälliga anläggningar och exploatering med styckebebyggelse, ? ve4 r omf=~ 

~~~ 
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Totalt distribuerades 507 834 518 kWh (524 955 511 ). Maxeffekten, 107,4 MW (119,6) 
inträffade måndagen den 13 januari, då dygnsmedeltemperaturen var -7,7 °C. 

Den genomsnittliga avbrottstiden per kund, det så kallade SAIDI-begreppet, vilket 
rapporteras till Energimarknadsinspektionen, blev för helåret 2014 9,35 minuter (29,45) 
för oplanerade avbrott samt 0,96 minuter (0,66) för planerade avbrott. Därmed nåddes 
bolagets mål att oplanerade avbrott skall ligga under 1 O minuter. Ett av de större 
oplanerade avbrotten skedde då en av fem inmatningskablar från Fortum/Skanstull gick 
sönder i en skarv, på Fortums sida av leveransgränsen. Den ökade exploateringstakten 
har också medfört en ökning av antalet avbrott inom exploateringsområden på grund av 
schaktskador på högspänningskablar. 

Energimarknadsinspektionens (Ei) granskning av nätbolagens avgifter sker fr.o.m. 2012 i 
förtid och innebär att Ei tilldelat nätbolaget en intäktsram för fyraårsperioden 2012 t.o.m. 
2015. Intäktsramen beräknas på ett underlag där bl.a. bolagets kapitalbas, löpande 
kostnader samt planerade investeringar ingår. Den intäktsram som NEAB har erhållit är i 
linje med NEABs affärsplan. 

Framtid 
Befintliga exploateringsplaner har hittills visat på en effektökning om ca 20-25 MW inom 
Sicklaön fr.o.m. 2012 och framåt och som uppstår successivt under de kommande 8-10 
åren. Tillkommande planer under 2014 indikerar dock en både större och snabbare 
tillväxt och en revidering av effektprognoserna sker därför våren 2015. Förstudien 2013 
angående anslutningen mot regionnätet och möjliga lösningar i fråga om bl.a. 
matningsvägar, spänningsnivåer och ekonomi visar på behovet att höja spänningsnivån i 
inmatnings-punkten till 240 kV. Analysen av alternativen kommer att fortsätta under 2015, 
i takt med att effektprognoserna uppdateras och bl.a. Fortum och Svenska Kraftnät 
tydliggör förutsättningarna för den framtida inmatningen. Enligt törstudien 2013 beräknas 
investeringsstart ske 2017/18. 
Förutom att lösa det tekniska behovet av en flexibel lösning med tillräcklig kapacitet för 
Nacka kommuns framtida tillväxt, pekar också 2013 års förstudie på möjligheten att inom 
den närmaste tioårsperioden, via en extra investering om ca 40 Mkr, kunna sänka 
nätavgifterna för slutkunderna. Eftersom den nu gällande modellen för reglering av 
nätbolagens intäkter inte ger motsvarande investeringsutrymme är ambitionen att 
finansieringen till största delen ska kunna ske via de ackumulerade vinstmedlen som 
genererats i Nacka Energi Försäljning AB. 

Branschens arbete med generalisering av nätbolagens tariffer och införande av 
effekttariffer i linje med Elmarknadsinspektionens förslag, pågår. Ett branschförslag 
förväntas våren 2015 och ett generellt införande av effekttariffer kan då förväntas under 
2017.~ 
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Resultat och ställning 
Flerårsöversikt 

Omsättning 

Resultat e. fin. poster 

Eget Kapital 

soliditet 

år 2014 år 2013 

141 649 139 279 

35 069 28 541 

40 757 25 115 

61% 56% 

3 (13) 

år 2012 år 2011 år 2010 

132 672 126 690 121 123 

15 962 19 599 17 146 

25 179 20 872 20 823 

53% 53% 54% 

Rörelseresultatet, exkl. "Aktiverat arbete för egen räkning", har förbättrats med ca 7,2 
Mkr relativt 2013, huvudsakligen beroende på lägre kostnader för regionnät och 
nätförluster på grund av det varma vädret samt lägre planenliga avskrivningar efter 
ändrad uppskattning och bedömning av anläggningsdelars ekonomiska livslängd och 
avskrivningstider. Också relativt budget 2014 blev resultatet väsentligt bättre, men utan 
att förbättra bolagets långsiktiga ekonomi eftersom de lägre kostnaderna för 
regionnätsavgifter och förlustkraft, totalt ca 4 Mkr, i motsvarande grad krymper den av 
reglermyndigheten tilldelade intäktsramen och ska till 100 % återföras till kundkollektivet i 
form av lägre nätavgifter. Konsekvensen av detta "överuttag", ackumulerat med tidigare 
års "överuttag", blir att utrymmet för höjning av nätavgifterna de närmast kommande åren 
sannolikt är nära nog obefintligt. 

Förslag till vinstdisposition 
styrelsen föreslår att årets resultat, kronor 15 641 990 jämte balanserade vinstmedel om 
kronor 17 714 633, tillsammans kronor 33 356 623 balanseras i ny räkning. 

Vad beträffar företagets resultat och ställning i övrigt hänvisas till efterföljande resultat 
och balansräkningar med tillhörande bokslutskommentarer ~ y 
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Nacka Energi AB 
Org nr 556017-9532 

Resultaträkning 

Belopp i tkr 

Rörelsens intäkter 
Nettoomsättning 
Förändring i debiterbara arbeten 
Aktiverat arbete för egen räkning 
övriga rörelseintäkter 

Summa rörelsens intakter 

Rörelsens kostnader 
Nätavgifter och varor 
övriga externa kostnader 
Personalkostnader 
Avskrivning av materiella anläggningstillgångar 

Summa rörelsens kostnader 

Rörelseresultat 

Resultat från finansiella poster 
Resultat fr övr vardepapper o fordr som är anltillg 
Ränteintäkter 
Räntekostnader 
Resultat efter finansiella poster 

Bokslutsdispositioner 
överavskrivning 
Koncernbidrag 

Resultat före skatt 

Skatt 

Arets resultat 

Not 

1) 

2) 
3) 
8) 

4) 
5) 

6) 

4 (13) 

2014-01-01 2013-01-01 
2014-12-31 2013-12-31 

132 008 129 687 
49 -46 

3 407 3 876 
9 593 9 638 

145 056 143155 

-45 399 -48 319 
-27 274 -25 007 
-22 130 -23 170 
-14 977 -18 104 

-109 780 -114 600 

35 276 28 555 

-249 44 
141 134 
-99 -192 

35 069 28 541 

-4 572 -4 661 
-10 353 -23 937 

20144 -57 

-4 502 -7 

15 642 -64~ 

c; «J 
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Nacka Energi AB 
Org nr 556017-9532 

Balansräkning 

Belo~~ i tkr Not 2014-12-31 2013-12-31 

Tillgångar 

An laggningstillgångar 
Materiella anlaggningstillgångar 

Mark 7) 219 219 
Nätanläggning 8) 191 172 184 145 
Inventarier och verktyg 8) 1 574 1 869 
Fjarravlasta matare 8) 12 306 16 577 
Pågående nyanläggningar 9) 9 508 9 415 
Installationsmaterial 716 399 

Finansiella anlaggningstillgångar 
Andelar i koncernföretag 100 100 

215 594 212 724 
Omsättningstillgångar 

Varulager mm 
Pågående debiterbara arbeten 20 o 

Kortfristiga fordringar 
Kundfordringar 11 984 5 404 
Fordran på dotterföretag 19 189 19 980 
skattefordran o 692 
övriga fordringar 980 1 004 
Förutbetalda kostnader och upplupna intäkter 1 O) 21 351 21 326 

Kassa o o 
53 525 48405 

SUMMA TILLGÅNGAR 269 119 261129 vj 

7 ti4 
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Nacka Energi AB 
Org nr 556017-9532 

Balansräkning 

Belopp i tkr 

Eget kapital och skulder 
Eget kapital 
Bundet eget kapital 

Aktiekapital ( 120000 aktier) 
Reservfond 

Fritt eget kapital 
Balanserad vinst/förlust 
Arets resultat 

Obeskattade reserver 

Avsättningar 

Kortfristiga skulder 
Förskott från kunder 
Leverantörsskulder 
Pågående debiterbara arbeten 
Koncernkonto Nacka kommun 
Skulder till koncernföretag 
Skulder till dotterföretag 
Skattesku l der 
övriga kortfristiga skulder 
Upplupna kostnader och förutbetalda intäkter 

SUMMA EGET KAPITAL OCH SKULDER 

ställda säkerheter 
Ansvarsförbindelser 

Not 

11) 

12) 

13) 

14) 
15) 

16) 

2014-12-31 

6 000 
1 400 

17 715 
15 642 
40 757 

159 437 

1 922 

o 
15 098 

o 
1 468 

14 000 
24422 

3 791 
1 380 
6 844 

67 004 

269 119 

Inga 
Inga 

6 (13) 

2013-12-31 

6 000 
1 400 

17 779 
-64 

25115 

154 864 

2484 

19 
12 669 

29 
2 693 

29 500 
25 088 

o 
1 156 
7 512 

78 666 

261129 

Inga 

Inga ~ 

p ~ 
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Nacka Energi AB 
Org nr 556017-9532 

Kassaflödesanalys 
Belopp i tkr Not 2014-01-01 2013-01-01 

2014-12-31 2013-12-31 

Den löpande verksamheten 
Arets resultat 15 642 -64 
Justeringar för poster som ej ingår i kassaflödet 17) 29647 45 845 
Förändring av skatteskuld 4483 9 

Kassaflöde från den löpande verksamheten före 49772 45 790 
förändringar av rörelsekapital 

Kassaflöde från förändringar i rörelsekapital 
Förändring av kortfristiga fordringar -6 127 3 711 
Förändring av korta skulder 1 212 -1 988 

Kassaflöde från den löpande verksamheten 44857 47 512 

Investeringsverksamheten 
Investeringar i materiella anläggningstillgångar -17 779 -28 876 
Försäljning av materiella anläggningstillgångar o 44 

Kassaflöde från investeringsverksamheten -17 779 -28 832 

Finansieringsverksamheten 
Erhållet koncernbidrag 3 647 5 563 
Utbetalt koncernbidrag -29 500 -14 000 
Förändring av checkräkningskredit -1 225 -10 243 

Kassaflöde från finansieringsverksamheten -27 078 -18 680 

Arets kassaflöde o o 

Likvida medel vid årets början o o 

Likvida medel vid årets slut 18) o o t/ 
y tu. 
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Nacka Energi AB 
Org nr 556017-9532 

Noter med redovisningsprinciper och bokslutskommentarer 
Belopp i tkr om inget annat anges 

Arsredovisningen har upprättats enligt årsredovisningslagen och K3 (B F NAR 2012:1 ). 

Allmänna redovisningsprinciper 
Koncernbidrag 
l enlighet med rekommendation RFR2 (Rådet för finansiell rapportering) samt 
K3 (B F NAR 2012:1 ), redovisas erhållna och lämnade koncernbidrag direkt i resultaträkningen . 

Koncernredovisning 
Nacka Energi AB upprättar, i enlighet med årsredovisningslagen 7 kap 2 §, ingen egen 
koncernredovisning då moderbolaget Nacka stadshus AB (556032-4930) upprättar sådan. 

Pågående arbeten 
Pågående arbeten debiteras vanligen per löpande räkning och har värderats till nedlagda direkta 
kostnader med tillägg för tillverkningsomkostnader. Intäkt redovisas i takt med att arbete utförs. 

Fordringar 
Fordringar har efter individuell värdering upptagits till belopp varmed de beräknas inflyta. 

Installationsmaterial 
Varulager för installationsmaterial avser drift- och beredskapslager och har efter individuell 
värdering upptagits tilllägsta belopp av anskaffningsvärde och återanskaffningsvärde. 

Avskrivningsprinciper för anläggningstillgångar 

8 (13) 

Avskrivningar enligt plan baseras på ursprungliga anskaffningsvärden och beräknad ekonomisk 
livslängd. Nedskrivning sker vid bestående värdenedgång. Fr.o.m. år 2013 har anläggningstillgången 
"nätanläggning" delats upp i betydande komponenter i enlighet med K3 (BFNAR 2012:1). 

Ändrad uppskattning och bedömning: 
Fr.o.m. år 2014 har respektive komponents ekonomiska livslängd omvärderats från tidigare 25 år till nedan. 
Förändringen har föranlett en minskning av planenliga avskrivningar för nätanläggning om 4 021 tkr 
för verksamhetsåret 2014. 

Följande avskrivningstider tillämpas för materiella anläggningstillgångar: 
Nedlagda kostnader på annans fastighet 20 år 
Nätanläggning 

Jordkabel 55 år 
Luftledning 50 år 
Transformatorer, stationer och kringutrustning 45 år 
Elaktonisk utrustning (exkl. elmätare) 1 O år 

Fjärravläsningsutrustning 1 O år 
Inventarier, verktyg o fordon 5 år 
IT -utrustning 3 år 

Skillnaden mellan ovan nämnda avskrivningar och skattemässigt gjorda avskrivningar 
redovisas som ackumulerade överavskrivningar, vilka ingår i obeskattade reserver. 

Pensioner 
Företaget har avgiftsbestämd pension enligt PAIKFS 09 eller individuellt avtal samt förmånsbestämd pension 
för tidigare anställda. För förmånsbestämd pension betalas en premie löpande samt årligen erhålles uppgift om 
pensionskuldens storlek från oberoende företag och redovisas enligt förenklingsregeln i K3 (B F NAR 2012:1) 
råd 28.13 och 28.18 som avgiftsbestämd pension. 

Aktiverat arbete för egen räkning ~ (,1 
Under_poste~ h~r medtagits tillämpliga personalkostnader med påslag för del i lokaler, fordon, verktyg etbJ.- :{ 
men SJ avsknvmngar. V6f' o . 

1 l!f4 =-;_,,. .L7 
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Inköp och försäljning inom Nacka stadshuskoncernen 
Försäljning inom koncernen har under året uppgått till 8,6% av totala försäljningen (år 2013 8,0%). 
Inköp inom koncernen har under året uppgått till 0% av totala inköp (år 2013 0%). 

Fördelning mellan reparationer- underhåll respektive investering 
l samband med reinvesteringsprojekts uppstart görs en individuell kalkylerad beräkning 
av de åtgärder som syftat till att återställa en anläggning till ursprunglig kapacitet och funktion 
respektive är av investeringskaraktär. 

Not 1 Upplysning om offentligt bidrag 2014 

Lönebidrag för arbetsgivarstöd 114 

Not2 Uppl~sning om revisorers arvode 2014 

Ernst & Young, revisionsuppdrag 104 
Lekmannarevisorer 43 
Andra uppdrag 215 

9 (13) 

2 013 

o 

2 013 

110 
43 

104 

Med revisionsuppdrag avses granskning av årsredovisningen och bokföringen samt styrelsens och verkställande 
direktörens förvaltning , övriga arbetsuppgifter som det ankommer på bolagets revisorer att utföra samt 
rådgivning eller annat biträde som föranleds av iakttagelser vid sådan granskning eller genomförande av 
sådana övriga arbetsuppgifter. Allt annat är övriga uppdrag. Uppgifterna avser utgifter under året. 

Upplysning om operationella leasingavtal 

Framtida leasingavgifter: 
Inom ett år 
Senare än ett år men inom fem år 
Senare än fem år 

Kostnadsförda leasingavgifter 

2 014 

1 594 
8 
o 

2 318 

Företagets operationella leasingavtal består av lokalhyra samt leasade fordon. Leasade fordon 
kan köpas ut efter leasingavtalets upphörande. 

Not 3 Anställda och personalkostnader 

Medelantalet anställda 2014 

Sverige 33 

Löner, andra ersättningar och sociala kostnader 

Styrelse och VD 
övriga anställda 
Löner och andra ersättningar 

varav uthyrd personal till dotterbolag 

Sociala avgifter 
Pensionskostnader 
Sociala avgifter ink/. pensionskostnader 

varav uthyrd personal till dotterbolag 

2014 
1 242 

16 244 
17486 
-3 039 

6059 
1 957 
8016 
-970 

Av pensionskostnader avser 630 (562) styrelse och VD. 

varav 
män 

61% 

Bolaget har inga utestående pensionsförpliktelser till styrelse och VD. 

Avgångsvederlag: Om VD:s anställning upphör på företagets begäran 
utgår avgångsvederlag om 18 månadslöner. 

Samtliga löner och ersättningar avser anställd personal i Sverige~ 

2013 

35 

2013 
1 278 

15 313 
16591 
-2 798 

5 929 
2 687 
B 616 

-886 

varav 
män 

65% 

2 013 

2 169 
1 601 

o 

2 317 
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Könsfördelning 
styrelse 
Företagsledning 

Män 50% (68%) 
Män 60% (60%) 

Kvinnor 50% (32%) 
Kvinnor 40% (40%) 

styrelsenärvaro av totalt antal styrelsemöten 

Ordinarie 

Marianne Flink, ordförande 
Christer Lydig 
Bengt Karlöf 
Göran Fredriksson 
Soledad Aguilar Oddershede 
Mia Wallgren 
Birgitta Norström 
Erik Svanfeldt 

1) Avgått under året 
2) Tillträtt under året 

Not 4 Överavskrivning 

7 av 7 
6 av 7 
4 av4 1> 

7 av7 
5 av 6 2> 

O av 1 1> 

7 av 7 
6 av 7 

Överavskrivning på materiella anläggningstillgångar 

Not 5 Koncernbidrag 

Erhållna koncernbidrag från dotterföretag 
Lämnade koncernbidrag till moderföretag 

Nots Skatt 

Skatt på årets resultat 

Arets resultat före skatt 
Ej avdragsgilla föreningsvgifter, representation mm 

Suppleanter 

Elisabeth Wenzlaff 
Ingemar Sahlgren 
Rolf Karlsson 
Lars Friberg 
Mats Marnell 
Rolf Wasteson 
Per Hallborg 
Christof Borgström 
Peter Bladh 

Ej avdragsgilla befarade kundförluster, årets förändring 

Arets beskattningsbara resultat 
Skatt på årets resultat om 22% 

Företaget har inga skattepliktiga temporära skillnader. 

Not 7 Mark 

Ackumulerade anskaffningsvärden 
Vid årets början 
Planenligt restvärde vid årets slut 

Mark är ej åsatt taxeringsvärd~ 

2014 

-4 572 

2014 

3 647 
-14 000 
-10 353 

2014 

-4 502 
-4 502 

20 144 
313 

6 

20463 
-4 502 

2014 

219 
219 

2 av4 1> 

3 av 7 
6 av 7 
4 av 6 2> 

O av 1 1> 

4 av7 
1 av 7 
4 av 7 
2 av 3 2> 

1 o (13) 

2013 

-4 661 

2013 

5563 
-29 500 
-23 937 

2013 

-7 
-7 

-57 
109 
-20 

32 
-7 

2013 

219 
219 
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Nota Nätanläggning 2014 2013 

Jordkabel 
Ackumulerade anskaffningsvärden 
Vid årets början 341 589 319 538 
Utrangeringar o o 
Nyanskaffningar 14 205 22 050 

355 794 341 589 
Ackumulerade avskrivningar enligt plan 
Vid årets början -211 048 -202 212 
Utrangeringar o o 
Arets avskrivning enligt plan -6 211 -8 836 

-217 259 -211 048 

Planenligt restvärde vid årets slut 138 535 130 540 

Luftledning 
Ackumulerade anskaffningsvärden 
Vid årets början 17 347 16 227 
Utrangeringar o o 
Nyanskaffningar 182 1 120 

17 529 17 347 
Ackumulerade avskrivningar enligt plan 
Vid årets början -10 718 -10 269 
Utrangeringar o o 
Arets avskrivning enligt plan -347 -449 

-11 065 -10 718 

Planenligt restvärde vid årets slut 6464 6 629 

Transformatorer, stationer och kringutrustning 
Ackumulerade anskaffningsvärden 
Vid årets början 122 922 114 987 
Utrangeringar o o 
Nyanskaffningar 1 928 7 935 

124 850 122 922 
Ackumulerade avskrivningar enligt plan 
Vid årets början -75 946 -72 767 
Utrangeringar o o 
Arets avskrivning enligt plan -2 732 -3 180 

-78 678 -75 946 

Planenligt restvärde vid årets slut 46172 46 975 

Elektonisk utrustning (exkl. elmätare) 
Ackumulerade anskaffningsvärden 
Vid årets början o o 
Utrangeringar o o 
Nyanskaffningar o o 

o o 
Ackumulerade avskrivningar enligt plan 
Vid årets början o o 
Utrangeringar o o 
Arets avskrivning enligt plan o o 

o o 

Planenligt restvärde vid årets slut o o 

Planenligt restvärde vid årets slut, Nätanläggning 191 172 184 145 

9f 
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Inventarier o verktyg 

Ackumulerade anskaffningsvärden 
Vid årets början 
Utrangeringar 
Nyanskaffningar 

Ackumulerade avskrivningar enligt plan 
Vid årets början 
Utrangeringar 
Arets avskrivning enligt plan 

Planenligt restvärde vid årets slut 

Fjärravlästa mätare 

Ackumulerade anskaffningsvärden 
Vid årets början 
Utrangeringar 
Nyanskaffningar 

Ackumulerade avskrivningar enligt plan 
Vid årets början 
Utrangeringar 
Arets avskrivning enligt plan 

Planenligt restvärde vid årets slut 

Not 9 Pågående nyanläggningar 

Vid årets början 
Arets investeringar 
Omklassificeringar till elnätsanläggning 

Not 1 O Förutbetalda kostnader och upplupna intäkter 

Elnätsintäkter 
övrigt 

Not 11 Eget kapital 

Vid årets början 
överföring resultat fg år 
Arets resultat 
Vid årets slut 

Not 12 Obeskattade reserver 

Aktie-
kapital 

6 000 

6 000 

Ackumulerade avskrivningar utöver plan : 

Reserv-
fond 

1 400 

1400 

Balanserad 
vinst 

17 779 
-64 

17 715 

2014 

16165 
o 

362 
16 527 

-14 296 
o 

-658 
-14 954 

1 574 

2014 

51 128 
-1 266 
1 008 

50 871 

-34 551 
1 016 

-5 030 
-38 564 

12 306 

2014 

9 415 
16 408 

-16 316 
9 508 

2014 

18 367 
2 984 

21 351 

Arets 
resultat 

-64 
64 

15 642 
15 642 

2014 

159 437 

Latent skatt ingår per 2014-12-31 med 35 076 tkr beräknat med skattesats om 22%. 

Not 13 Avsättningar 2014 

Avsatt till pensioner 1 922 

Summa 

25 115 
o 

15 642 
40 757 

Som sakerhet för KPA-pens;o"'förpl;ktelser har Nacka kommun ställt kommunal bo~ 9 
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2013 

15 173 
-584 

1 576 
16165 

-14 274 
544 

-566 
-14 296 

1 869 

2013 

50 289 
o 

839 
51 128 

-29 478 
o 

-5 072 
-34 551 

16 577 

2013 

14 059 
26 461 

-31 105 
9 415 

2013 

19 016 
2 310 

21 326 

2013 

154 864 

2013 
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Not 14 Koncernkonto Nacka kommun 

Plusgirokonto och betalkonto inom koncernkonto har behandlats som en enhet då 
plusgirokontot momentant tömmes till koncernkontot Tillgodohavande eller kreditutnyttjande 
redovisas antingen som fordran eller skuld i balansräkningen vid varje givet tillfälle. 
Bolagets checkkredit består av ett underkonto i Nacka kommuns företagskonto. 
överenskommen kreditlimit för kontot uppgår till 55 000 tkr med ett års uppsägningstid. 

Not 15 Skulder till koncernföretag 

Koncernbidrag 

Not 16 Upplupna kostnader och förutbetalda intäkter 

Personalrelaterade kostnader 
övriga kostnader 

Not 17 Justering för poster som ej ingår i kassaflödet 

Avskrivningar 
överavskrivningar 
Erhållet koncernbidrag 
Lämnade koncernbidrag 
övrigt 

Not 18 Likvida medel 

2 014 

14 000 

2 014 

1 896 
4 948 
6 844 

2014 

14 977 
4 572 

-3 647 
14 000 

-255 
29647 

Likvida medel utgörs av balansposten "Kassa" varmed avses bank-, plusgiro- och 
kassatillgodohav anden . 

....., 

N { a den /r febr 2015 

(JI~:{t<t<L_ 
Ordförande 

qp-:U/\6:_(?12~ c~ 
Göran Fredriksson s 

- /t-
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2 013 

29 500 

2 013 

2 188 
5 324 
7 512 

2013 

18104 
4 661 

-5 563 
29 500 

-857 
45 845 

'l-~ J~,_~ 
Erik Svanfeld 

53



Styrelsen för Nacka Energi Försäljning AB 
styrelsemöte 2015-02-17 
Ärende nr 2 , Årsredovisning 2014 

Protokollsutdrag 
§ 6 Årsredovisning 2014 enligt bilaga 

styrelsen beslutade; 

att godkänna förslaget till årsredovisning för verksamhetsåret 2014 

att förklara denna punkt i protokollet omedelbart justerad 

Justeras 

-

Christer Lydig 

2015-02-17 

1 
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Nacka Energi Försäljning AB 
Org nr 556812-1114 

Arsredovisning för räkenskapsåret 2014-01-01 -- 2014-12-31 

styrelsen och verkställande direktören för Nacka Energi Försäljning AB 
avger härmed följande årsredovisning. 

Innehåll Sida 

Förvaltningsberättelse 1 
Resultaträkning, kostnadsslagsindelad 3 
Balansräkning 4 
Kassaflödesanalys 6 
Noter med redovisningsprinciper och bokslutskommentarer 7 

Alla belopp redovisas, om inte annat anges, i tusentals kronor (tkr) . 
Uppgifter inom parentes avser föregående år. 

v 
* ·~l a,+ 

~~) O;; 
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Nacka Energi Försäljning AB 
Org nr556812-1114 

Förvaltningsberättelse 

1 (8) 

styrelsen och verkställande direktören för Nacka Energi Försäljning AB (NEFAB) får 
härmed avge årsredovisning för år 2014. 

Allmänt om verksamheten 
Bolaget är ett helägt dotterbolag till Nacka Energi AB och bedriver nätadministrativa 
tjänster för Mälarenergi AB, samförläggning för bl. a. Telia, nyanläggning och förnyelse av 
vägbelysning för Nacka kommun samt uthyrning av "Bergrummet", ett bergrumsutrymme 
som tidigare inhyst en fördelningsstation. Nacka Energi AB (organisationsnummer 
556017-9532, med säte i Nacka kommun) ägs av Nacka kommun genom Nacka 
stadshus AB (organisationsnummer 556032-4930, med säte i Nacka kommun) som 
lämnar koncernredovisning. 

Bolagets huvuduppgift är att enligt god branschpraxis och på kommersiella grunder 
tillhandahålla kommissionsförsäljning samt nätadministrativa tjänster och tekniska 
tjänster inom verksamhetsområdet. 

Rörelseresultatet uppgår till ca 3,6 Mkr (5,6). 

Nätadministrativa tjänster 
Nätadministrativa tjänster bedrivs för Mälarenergi AB (ME) och innebär, att NEFAB 
administrerar samtliga elhandelskunder, som ME har utanför sitt eget nätområde. 
Utvecklingen under året i antalet el handelskunder har varit negativ och antalet vid 
utgången av året var väsentligt färre än vid ingången. Under hösten skrevs avtal om 
nätadministrativa tjänster med ytterligare ett elhandelsbolag, Nyköping Vattenkraft AB, 
helägt av Nyköpings kommun. 

Teknikuppdrag 
Liksom föregående år har NEFAB på uppdrag av Nacka kommun genomfört mindre 
arbeten gällande nyanläggning och förnyelse av gatubelysning efter Järneksvägen i 
samband med NEAB's kablifieringsprojekt. l samma område har också 
samförläggningsprojekt genomförts på uppdrag av Telia/Skanova. 

För Nacka Kommuns räkning har bolaget även skött underhåll av reservkraftaggregat 
samt anläggningsdokumentation av vägbelysning. 

Till teknikuppdragen räknas också uthyrningen av Bergrummet. 
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Framtid 
Administrativa tjänster 

2 (8) 

Den gemensamma nordiska slutkundsmarknaden som enligt ursprungsplanerna skulle 
vara på plats 2015 är försenad till tidigast 2017. En av de största förändringarna innebär 
att elhandelsbolagen skall överta större delen av den kundadministration som 
nätbolagen i dag hanterar. Några elhandelsbolag kan sannolikt komma att köpa denna 
tjänst och utvecklingen av marknaden bevakas därför i syfte att identifiera utökade 
affärsmöjligheter. 

Teknikuppdrag 
Samförläggningsprojekten kommer att fortsätta så länge intresse finns från 
Telia/Skanova eller andra ledningsförläggande verksamheter, men är i huvudsak endast 
aktuella vid större förstärkningsarbeten eller vid utbyte av längre kabelsträckor. 

Via ett samarbete med Mälarenergi och deras ackreditering för verifiering av mätplatser 
kommer det att skapas möjligheter att sälja verifieringstjänsten till andra nätbolag i vår 
närhet. 

Resultat och ställning 
Flerårsöversikt 

Omsättning 

Resultat e fin poster 

Eget Kapital 

soliditet 

år 2014 år 2013 

15 779 16 656 

3 647 5 563 

4 582 4 582 

19% 18% 

år 2012 år 2011 år 2010 

17 302 12 258 7 974 

6 524 4482 2 891 

4 582 100 100 

19% 1% 1% 

Rörelseresultatet har försämrats med ca 1 ,9 Mkr jämfört med föregående år, i huvudsak 
beroende på negativ kundutveckling inom den nätadministrativa affären samt 
utvecklingskostnader för systemstödet 

Förslag till vinstdisposition 
styrelsen föreslår att årets resultat om noll kronor, jämte balanserade vinstmedel om 
4 482 260, tillsammans kronor 4 482 260 balanseras i ny räkning. 

Vad beträffar företagets resultat och ställning i övrigt, hänvisas till efterföljande resultat-
och balansräkningar med tillhörande bokslutskommentarer. tv& 1. 

gJp q!f 

~ ~~ 
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Nacka Energi Försäljning AB 
Org nr 556812-1114 

Resultaträkning 

Belopp i tkr 

Rörelsens intäkter 
Nettoomsättning 
Förändring i arbete för annans räkning 

Summa rörelsens intäkter 

Rörelsens kostnader 
Varor 
övriga externa kostnader 
Personalkostnader 

Summa rörelsens kostnader 

Rörelseresultat 

Resultat efter finansiella poster 

Lämnade koncernbidrag 

Resultat före skatt 

Skatt 

Arets resultat 

Not 

1) 
2) 

3) 

3 (8) 

2014-01-01 2013-01-01 
2014-12-31 2013-12-31 

15 841 16659 
-62 -3 

15 779 16 656 

-58 -13 
-12 073 -11 080 

o o 
-12 132 -11 093 

3 647 5 563 

3647 5 563 

-3 647 -5 563 

o o 

o o 

o o 

M 
-

t/ 
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Nacka Energi Försäljning AB 
Org nr 556812-1114 

Balansräkning 
Belopp i tkr 

Tillgångar 

Omsättningstillgångar 
Varulager mm 

Pågående arbeten för annans räkning 
Kortfristiga fordringar 

Fordringar hos koncernföretag 
Kassa 

SUMMA TILLGÅNGAR 

4) 

4 (8) 

2014-12-31 2013-12-31 

o 22 

24421 25 088 
107 11 o 

24528 25 221 

24528 25 221 

u 
tf 
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Nacka Energi Försäljning AB 
Org nr 556812-1114 

Balansräkning 
Belo~~ i tkr 2014-12-31 2013-12-31 

Eget kapital och skulder 
Eget kapital 5) 
Bundet eget kapital 

Aktiekapital (1000 aktier) 100 100 
Fritt eget kapital 

Balanserad vinst/förlust 4482 4 482 
Arets resultat o o 

4582 4 582 

Kortfristiga skulder 
Leverantörsskulder till koncernföretag 15 542 14 418 
Pågående arbeten för annans räkning 40 o 
Skulder till koncernföretag 6) 3 647 5 563 
skatteskulder o o 
övriga kortfristiga skulder 717 658 

19 946 20 639 

SUMMA EGET KAPITAL OCH SKULDER 24 528 25 221 

ställda säkerheter Inga Inga 
Ansvarsförbindelser Inga Inga 

t7 
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Nacka Energi Försäljning AB 
Org nr 556812-1114 

Kassaflödesanalys 
Belopp i tkr 

Den löpande verksamheten 
Arets resultat 
Justeringar för poster som ej ingår i kassaflödet 

Kassaflöde från den löpande verksamheten före 
förändringar av rörelsekapital 

Kassaflöde från förändringar i rörelsekapital 
Förändring av varulager 
Förändring av kortfristiga fordringar 
Förändring av korta skulder 

Kassaflöde från den löpande verksamheten 

Finansieringsverksamheten 
Aktieägartillskott 
Utbetalt koncernbidrag 

Kassaflöde från finansieringsverksamheten 

Arets kassaflöde 

Likvida medel vid årets början 

Likvida medel vid årets slut 

7) 

8) 

2014-01-01 
2014-12-31 

o 
3 647 
3647 

22 
667 

1 224 
5 560 

o 
-5 563 
-5 563 

-3 

110 

107 

6 (8) 

2013-01-01 
2013-12-31 

o 
5 563 
5 563 

3 
-734 

1 690 
6 521 

o 
-6 524 
-6 524 

-3 

113 

~;; 
C/ 
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Nacka Energi Försäljning AB 
Org nr 556812-1114 

Noter med redovisningsprinciper och bokslutskommentarer 
Belopp i tkr om inget annat anges 

Arsredovisningen har upprättats enligt årsredovisningslagen och K3 (B F NAR 2012:1 ). 

Allmänna redovisningsprinciper 
Pågående arbeten 
Pågående arbeten debiteras vanligen per löpande räkning och har värderats till nedlagda direkta 
kostnader med tillägg för tillverkningsomkostnader. Intäkt redovisas i takt med att arbete utförs. 

Fordringar 
Fordringar har efter individuell värdering upptagits till belopp varmed de beräknas inflyta. 

Inköp och försäljning inom Nacka stadshuskoncernen 
Försäljning inom koncernen har under året uppgått till100% av totala försäljningen (år 2013 100%). 
Inköp inom koncernen har under året uppgått till1 00% av totala inköp (år 2013 1 00%). 

Not 1 Upplysning om revisorers arvode 2 014 2 013 

Ernst & Young, revisionsuppdrag 72 38 

Med revisionsuppdrag avses granskning av årsredovisningen och bokföringen samt styrelsens och verkställande 
direktörens förvaltning, övriga arbetsuppgifter som det ankommer på bolagets revisorer att utföra samt 
rådgivning eller annat biträde som föranleds av iakttagelser vid sådan granskning eller genomförande av 
sådana övriga arbetsuppgifter. Allt annat är övriga uppdrag. Uppgifterna avser havda utgifter under året. 

Not 2 Anställda och personalkostnader 

l bolaget finns ingen anställd personal. Erfoderlig personal hyrs in från moderbolaget Nacka Energi AB. 

Not 3 Skatt 2014 

Skatt på årets resultat o 

Skatt på årets resultat har beräknats med skattesats om 22%. Företaget har inga skattepliktiga 
temporära skillnader. 

Not 4 Kassa l Likvida medel 

Utgörs av balansposten "Kassa" varmed avses plusgirotillgodohavanden. De likvida medlen 
uppgår 2014-12-31 ti11107 tkr. 

Not 5 Eget kapital 

Aktie- Reserv- Balanserad- Arets Summa 
kapital fond vinst resultat 

Vid årets början 100 o 4482 4 582 
överföring resultat fg år o o 
Arets resultat o o 
Vid årets slut 100 o 4482 o 4 582 

~-

2013 

o 

~ 

~ 
Ci4 
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Not 6 Skulder till koncernföretag 2014 

Koncernbidrag 3647 

Not 7 Justering för poster som ej ingår i kassaflödet 2 014 

Lämnade koncernbidrag 3647 

Not 8 Likvida medel 

Likvida medel utgörs av balansposten "Kassa" varmed avses plusgirotillgodohavanden. 

febr 2015 

Ordförande 

qn~ ~oP~t~ ~ 
Göran Fredriksson 

Vår revisionsberättelse har avgivits 2015 - 02. - l "(
Ernst & Young 

Auktoriserad revisor 

8 (8) 

2 013 

5 563 

2013 

5 563 
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POSTADRESS BESÖKSADRESS TELEFON E-POST SMS WEBB ORG.NUMMER 

Nacka kommun, 131 81 Nacka Stadshuset, Granitvägen 15 08-718 80 00 info@nacka.se 716 80 www.nacka.se 212000-0167 
 

Kommunstyrelsen 

Nacka kommuns årsredovisning för 2014 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige godkänner Nacka kommuns 
årsredovisning för 2014. 

 

Ärendet 
Nacka kommuns årsredovisning för 2014 innehåller i huvudsak 
 

 en redogörelse om kommunens och kommunkoncernens ekonomi 2014,  
 en uppföljning av kommunens åtta övergripande mål, 
 en redogörelse om kommunens medarbetare och  
 en sammanfattande beskrivning av kommunens verksamheter under 2014.  

 
Kommunen nådde målen för såväl verksamhet som insatta resurser 2014. Måluppfyllelsen 
förbättrades jämfört med 2013, främst på grund av att ekonomin stärktes. 
 
Kommunens ekonomiska resultat var mycket starkt. Årets resultat blev 420 miljoner 
kronor. Det höga resultatet berodde främst på den stora fastighetsaffären som gjordes i 
slutet av året, då kommunen sålde 39 verksamhetsfastigheter till Rikshem Tunaskolor AB 
för 1,8 miljarder kronor. Resultatet i den ordinarie verksamheten blev 120 miljoner kronor, 
vilket var 59 miljoner kronor än budget. Nio av tio nämnder höll sin budget. Social- och 
äldrenämnden redovisade ett underskott på 37,9 miljoner kronor och arbete pågår för att få 
en ekonomi i balans framöver. Kommunens låneskuld minskade kraftigt till 800 miljoner 
kronor. 
 
Medborgarnas nöjdhet med hur kommunens sköter sina verksamheter ökade jämfört med 
2013 och var 2014 bland den högsta i riket. Resultaten i Nackas skolor fortsatte att ligga på 
mycket höga nivåer. Avtalet om tunnelbana till Nacka och det arbete som gjorts för att 
utveckla Nacka stad i enlighet med visionen nära och nyskapande innebar att stora och 
viktiga steg togs för att förverkliga strategierna i kommunens översiktsplan. 
Utvecklingsområden som identifierats är bl.a. elevers inflytande i grundskolan, 
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medborgarnas tillgång till återvinningscentraler samt medborgarnas upplevelse av hur de 
kan vara med och påverka kommunens beslut. 
 
Sjukfrånvaron bland kommunens medarbetare 2014 var 5,1 procent, vilket är en ökning 
med 0,2 procentenheter. Sjukfrånvaron är fortfarande låg i jämförelse med andra 
kommuner.  
 

Bilagor 
Nacka kommuns årsredovisning för 2014 (pdf) 
 
 
 
Lena Dahlstedt   Eva Olin   
Stadsdirektör    Ekonomidirektör 
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Fem år i sammandrag

2010 2011 2012 2013 2014

INVÅNARE

Folkmängd 90 108 96 616 92 873 94 423 96 217

Flyttnetto 1 387 909 674 949 1 214

Födelseöverskott 633 599 574 601 580

Folkökning 2 023 1 508 1 257 1 550 1 794

SKATTESATS

Primärkommunal skattesats 18,26 18,26 18,61 18,61 18,61

Total skattesats 30,36 30,36 30,71 30,71 30,71

EKONOMI

Balanskravsresultat (mnkr) 93 -28 33 102 120*

Årets resultat (mnkr) 125 -54 123 84 420

Verksamhetens nettokostnader (mnkr) 3 515 3 810 3 855 4 021 3 195

Nettoinvesteringar (mnkr) 626 859 609 570 597

Låneskuld (mnkr) 804 1 569 1 762 1 900 800

Soliditet (%) 35 38

Soliditet inklusive ansvarsförbindelser (%) 8 14  
*Se not avsnitt fördjupad ekonomisk analys 
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1. Vi skapar kvalitet för Nackaborna varje dag! 
 

2014 blev ett rekordår med avtal om tunnelbana, försäljning av fastigheter, 

massor av bra verksamhet och det bästa ekonomiska resultatet någonsin. 

Dessutom toppades året med ett nytt museum, ny sopsaltare, utmärkelser 

som bättre skola och årets arbetsplats för äldre. 

Vilka var de tre viktigaste händelserna 2014? 

Mats Gerdau: Det ena är avtalet om tunnelbanan och det andra är fastighetsaffären som vi 

gjorde tillsammans med Rikshem och som ger oss muskler inför framtida investeringar. Det 

tredje är att det är så väldigt mycket som är bra.  

Lena Dahlstedt: Jag tycker nog att alla små händelser i vardagen, då vi skapar kvalitet för 

Nackaborna, är den allra viktigaste händelsen. Att hemtjänsten, äldreomsorgen, förskolan, 

snöröjningen, saltningen, avfallshanteringen och allt annat funkar.  

Mats: Men vi får inte glömma Hamn, det nya museet i Fisksätra!  

Lena: Jag är oerhört stolt och glad över det. Och att vi fick inviga det med pompa och ståt. 

Vi har ju jobbat hårt och länge med museet. Det är jätteroligt att det har blivit en populär 

attraktion.  

Finns det något som är särskilt roligt att lyfta fram?  

Lena: Jag tycker att sopsaltaren är en sådan sak som vi kanske inte tänker på, att vi röjer 

cykelbanor så att man kan cykla hela vintern. Jag tror att många också är nöjda med 

insamlingen av matavfall.  

Mats: Det har hänt så mycket spännande. Condorens förskolor fick åter SIQ:s kvalitetspris, 

och vi har lyfts fram i olika sammanhang av andra. Det är jätteroligt att medborgarna 

uppfattar att vi har ett bra stöd för utsatta människor. Och trots att vi blir fler invånare är 

det färre som behöver ekonomiskt bistånd.  

Lena: Det var extra roligt att vi blev utsedda till årets arbetsplats för äldre. Att det är så 

många som jobbar efter 65 år. Att det finns möjlighet att jobba kvar, att ge järnet och bidra 

långt fram i livet. 

Hur blev det ekonomiska resultatet?  

Lena: Det totala ekonomiska resultatet har väl aldrig varit så bra och i stort sett klarade alla 

nämnder och verksamheter budget i balans.  

Mats: Jag är jättestolt över resultatet. Räknar vi bort fastighetsaffären så fick vi 120 miljoner 

i överskott. Så ett jättestort tack till alla medarbetare som har hushållat och sett till att 

medborgarna fått värde för skattepengarna.  

Lena: Det som ytterligare är så bra är att medarbetarna är nöjda. De har inte varit så här 

nöjda någonsin tidigare. De tycker att Nacka är en attraktiv arbetsgivare, de trivs och kan 

rekommendera andra att jobba i kommunen.  
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Vad har vi för utmaningar?  

Mats: Att vi ska kunna realisera våra planer om att bygga stad. Att vi kan växla upp takten, 

jobba effektivare, snabbare, inte springa fortare men göra saker smartare. Att öka 

tillväxttakten utan att få växtvärk.  

Lena: Det handlar om att göra det vi gör mycket smartare och med hög kvalitet så att 

Nacka fortsatt blir attraktivt att bo, leva och verka i. Jag tror att vi har fantastiska 

möjligheter att åstadkomma det för vi har otroligt duktiga medarbetare och många 

Nackabor som vill vara med och skapa den framtida staden.  

 

Lena Dahlstedt, stadsdirektör. Mats Gerdau, kommunstyrelsens ordförande.  

 

2. Hänt i Nacka 2014 

Avtal om tunnelbana till Nacka  

Den 7 januari tecknades ett historiskt avtal om tunnelbanans utbyggnad av sex aktörer, 

bland annat Nacka kommun. Nya stationer för Nackagrenen blir Sofia, Hammarby kanal, 

Sickla, Järla och Nacka C.  

Vision för Nacka stad: Nära och nyskapande 

Det här ville de 5000 medborgarna som var med att ta fram visionen för Nacka stad ha med 

i den nya staden.  

 

Ljuset i tunneln för Kvarnholmsförbindelsen  

Den 19 maj kunde de som arbetar med sprängningarna för Kvarnholmsförbindelsen 

bokstavligen se ljuset i tunneln. En kraftig salva öppnade ett hål ut mot Svindersviken. 260 

meter tunnel var därmed utsprängd.  

Levande Kvarnholmen 

Mitt i byggdammet förvandlades Kvarnholmen under sommaren till en arena för kultur, 

mat, och underhållning. I Magiska trädgården kunde barn prova på urban odling och under 

en helg i september hölls magiskt VM i trädhusbygge.  
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Samråd för centrala Nacka  

Intresset var stort när planprogrammet för centrala Nacka presenterades några veckor före 

jul. Programmet ska göra centrala Nacka till en tät, hållbar och levande stadsmiljö och 

innebär i korthet 4 600 nya bostäder, 7000 arbetsplatser, två tunnelbanestationer, 

överdäckad motorväg, ny bussterminal, och en mångfald av attraktiva stråk, torg och parker. 

Nackas största fladdermusholk blev inflyttningsklar i juni  

Om du vill besöka det så ligger det i Gärdesuddens naturreservat. 

 
 

SIQ:s utmärkelse Bättre skola 2014 gick till kommunala Condorens förskolor 

De får priset för ett engagerat och uthålligt ledarskap som synliggör och lyfter varje individs 

unika förutsättningar, förmåga och kompetens. 

Trygga och säkra förskolor 

Nacka fick en ny modell för certifiering av trygga och säkra förskolor. Nästan hälften av 

kommunens ca 100 förskolor certifierades. 

6-årskören Grammisnominerad! 

Nacka kulturcentrums 6-årskör firade 25 och blev dessutom Grammisnominerad. 
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Busslärlingsutbildning gav jobb 

Nacka har breddat utbudet av lärlingsutbildningar och närmat sig branscher som har behov 

av arbetskraft. 60 elever gick på lärlingsutbildning och alla som gick busslärlingsutbildningen 

med godkända betyg fick jobb hos Keolis. 

 
Victor och Agnes. Elever som fått jobb som busschaufförer. 

Start för 90+-träning!  

90+-träning är ett samarbete mellan Nacka kommun, Sickla hälsocenter, World class i 

Saltsjöbaden, World class i Ektorp, Flex sportsclub i Älta och Treat performance i Boo. 

Träningen går ut på att stärka skelett och balans, ge nya kontakter och ökad livskvalitet.  
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Nacka sålde cirka en fjärdedel av sitt fastighetsbestånd till Rikshem 

Genom försäljningen stärktes kommunens ekonomi och låneskulden kunde minskas från 

1,9 miljarder kronor till 800 miljoner kronor.  

Sopsaltare ger grus- och snöfria cykelvägar 

Nackas nya sopsaltare blev en succé och gjorde gång- och cykelvägen från Insjön till 

Hammarby sjöstad fri från grus och snö. Fler grus- och snöfria gång- och cykelbanor är att 

vänta. 

3. Nacka organiseras för öppenhet och mångfald 
I Nacka har vi förtroende och respekt för människors kunskap och egen förmåga samt 

deras vilja att ta ansvar. Kommunens organisation och den service kommunen erbjuder är 

formad utifrån den värderingen. Vår vision är ett samhälle med öppenhet och mångfald. 

 

Figur Nacka kommuns styrmodell 

 
 

Visionen och värderingen ska genomsyra allt som görs i kommunen och varje beslut som 

fattas, vare sig det handlar om samhällsplanering eller möte mellan personal i hemtjänsten 

och den enskilde medborgaren. Varje nämnd analyserar och utvärderar måluppfyllelse av 

strategiska mål, utfall av nyckeltal och vidtagna åtgärder. Nämnderna gör årligen en 

väsentlighets- och riskanalys där väsentliga områden identifieras. Målnivåerna sätts också för 

nyckeltalen, vilka beslutas av nämnden själv.  

Så organiseras kommunen 

Vårt arbete börjar hos de politiska organen där Nackabornas politiska företrädare sätter upp 

mål för vad kommunen ska uppnå och hur pengarna ska fördelas. De följer också upp att 
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servicen till Nackaborna och samhällsutvecklingen lever upp till dessa mål och 

prioriteringar. 

Figur. Mandatfördelning i kommunfullmäktige 2015-2018 

Moderaterna 24

Folkpartiet 5

Centerpartiet 3

Kristdemokraterna 2

Socialdemokraterna 11

Miljöpartiet 7

Nackalistan 4

Vänsterpartiet 3

Sverigedemokraterna 2

Mandatfördelning 2015-2018

 
 

Nacka kommun finansierar produktion av de tjänster och service, t.ex. skola och 

äldreomsorg, som Nackaborna har rätt till. Tjänsterna och servicen utförs av den som på 

bästa sätt kan erbjuda det Nackaborna vill ha. Det kan t.ex. vara kommunens 

produktionsverksamhet eller ett företag, förening eller kooperativ.  

 

Kommunens organisation består också av myndighets- och huvudmannaenheter som ser till 

att de politiska organen får veta det de behöver för att fatta beslut. De planerar och fattar 

också myndighets- respektive tillsynsbeslut om t.ex. bygglov och utskänkningstillstånd. 

Myndighets- och huvudmannaenheterna samspelar också så att de politiska besluten blir 

verklighet för dem som lever, verkar och vistas i Nacka. Dessutom finns stödenheter som 

arbetar med frågor som exempelvis medarbetare, ekonomi och kommunikation. 

Förändrad nämndorganisation från och med 2015 

I organisationsschemat visas den nämndorganisation som var aktuell under mandatperioden 

2011-2014. Från och med 2015 gäller en ny nämndorganisation. Förändringarna som gjorts 

är att 

 

 tidigare social- och äldrenämnden har ersatts av en socialnämnd och en äldrenämnd,  

 tidigare naturreservatsnämnden och tekniska nämnden har ersatts av en natur- och 
trafiknämnd och att 

 ansvaret för ekonomiskt bistånd och kommunens flyktingmottagande, som tidigare 
legat på f.d. social- och äldrenämnden, överförs till arbets- och företagsnämnden. 
 

I årsredovisningen utgår redovisningen från den nämndsorganisation som gällde 2014. 
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Figur Nacka kommuns organisation 

  

4. Förvaltningsberättelse 
I förvaltningsberättelsen ger vi en sammanfattande bild av kommunens verksamhet och utveckling under 

2014. Vi berättar här också om kommunens medarbetare. Avsnittet inleds med en kort beskrivning av 

några faktorer i omvärlden som påverkade kommunen. 

Omvärldsanalys 

Supervalåret 2014  

Det hölls under 2014 val vid två tillfällen; till Europaparlamentet i maj samt till riksdag, 

landsting- och kommunfullmäktige i september. I Nacka kommun var valdeltagandet i 

Europaparlamentsvalet 61,3 procent, en ökning med 5,7 procentenheter sedan 2009. I riket 

var det 51,1 procent som röstade i Europaparlamentsvalet.  

 

I riksdagsvalet i september var valdeltagandet i Nacka kommun 88,7 procent, en ökning 

med 0,7 procentenheter sedan 2010. Skillnaden mellan det högsta (92,6 procent) och lägsta 

(61,3 procent) valdeltagandet i Nackas valdistrikt var 31,3 procent. I riket var valdeltagandet 

85,8 procent. Resultatet i riksdagsvalet skapade ett osäkert läge i riksdagen. Den 3 december 

röstades regeringens budgetproposition ner och Alliansens gemensamma budgetmotion 

blev istället den gällande statsbudgeteten. Detta skapade ett osäkert ingångsläge för 

kommunerna i budgetarbetet inför kommande år. 
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I valet till kommunfullmäktige var valdeltagandet i Nacka 85,3 procent. Valresultatet ledde 

till att alliansmajoriteten består och vissa förändringar av mandatfördelningen mellan 

partierna. 

Figur Mandatfördelning före och efter valet 2014 

Mandatfördelning 2015-2018 2011-2014 

Moderaterna 24 29 

Centerpartiet 3 2 

Folkpartiet  5 7 

Kristdemokraterna 2 2 

Socialdemokraterna 11 11 

Vänsterpartiet 3 2 

Miljöpartiet 7 5 

Nackalistan 4 3 

Sverigedemokraterna 2 - 

 

19 kilometer nya t-banespår i Stockholm 

Stockholm hör till de mest snabbväxande städerna i Europa. Befolkningen ökar med drygt 

35 000 personer per år. Det ökar kraven på att kollektivtrafiken anpassas och byggs ut. 

 

Den 7 januari 2014 tecknades ett historiskt avtal om tunnelbanans utbyggnad av sex aktörer: 

staten, Stockholms läns landsting, Järfälla kommun, Nacka kommun, Solna stad och 

Stockholm stad. De fyra kommunerna åtar sig enligt avtalet att tillsammans bygga cirka 78 

000 nya bostäder i tunnelbanans närområde – antingen själva eller genom annan 

markägare/exploatör. 

 

 
 

Stockholms tunnelbana står därmed inför en omfattande utbyggnad. Resultatet ska bli 19 

km nya tunnelbanespår och nio nya stationer. Det är den största satsningen på tunnelbanan 

i modern tid och en viktig pusselbit för hela Stockholmsregionens utveckling. Enligt det 

avtal som parterna tecknade ska utbyggnaden starta 2016 på sträckorna Akalla- Barkarby 

station och Odenplan – Arenastaden. Utbyggnaden av blå linje till Nacka centrum och 
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söderut ska starta 2018. Trafiken ska börja rulla 2020 till Hagastaden, 2021 till Barkarby 

station, 2022 till Arenastaden och 2025 till Nacka centrum. 

 

 
 

Tunnelbanans sträckning 

2014 beslutade landstinget om vilken sträckning den nya tunnelbanegrenen ska ha. 

Tunnelbanans blå linje ska förlängas från Kungsträdgården via Sofia på östra Södermalm till 

Nacka. I Nacka innebär detta tre tunnelbanestationer, Sickla, Järla och Nacka C. Senast 

2018 ska tunnelbanebygget till Nacka vara igång och 2025 ska första tunnelbanevagnen 

rulla.  

 

Restider med nya tunnelbanan  

Nacka C – T-centralen: cirka 12 minuter 

Nacka C – Kungsträdgården 10 minuter 

Nacka C – Sofia cirka 8 minuter 

 

I området kring nya tunnelbanan till Nacka kommer kollektivtrafiken att byggas ut på fler 

sätt: Saltsjöbanan rustas upp, tvärbanan förlängs till Sickla och på sikt planeras fler 

stombussar för bättre tvärförbindelser. 

Arbetet med tunnelbaneutbyggnaden har konkretiseras under 2014 

Landstinget är huvudman för tunnelbaneutbyggnaden. Deras förvaltning för utbyggd 

tunnelbana (FUT) ansvarar för planering, projektering och utbyggnad. Från Nackas sida 

handlar det om att bidra med det som krävs för att tunnelbanan ska kunna byggas. Ett 

särskilt projekt – Tunnelbana till Nacka – sattes igång under 2014. Projektet ska bidra till att 

kommunens stadsutveckling kan genomföras utan att tunnelbaneutbyggnaden försenas och 

samverka med kommunens övriga planering så att tunnelbanans uppgångar integreras i den 

nya staden på ett bra sätt. I projektet ingår bland annat att ta fram en detaljplan för 

tunnelbanan.  

 

Under 2014 har mycket fokus i arbetet legat kring var stationer och uppgångar ska ligga. 

Under 2014 gjordes också en justering av den planerade spårdragningen. I början av 2015 

hålls samråd för att kommunen ska få medborgarnas åsikter kring uppgångarnas placering.  
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Visionsbild över stationsuppgång vid Nacka torg. Illustration: White Arkitekter 

Nacka stad – en nära och nyskapande del av Stockholm 

Som en del av tunnelbaneavtalet har Nacka kommun åtagit sig att se till att det byggs minst 

13 500 bostäder på västra Sicklaön fram till år 2030. Nacka stad är benämningen på det nya, 

täta och blandade området som skapas på västra Sicklaön. I början av 2014 antogs visionen 

att Nacka stad ska vara en nära och nyskapande del av Stockholm där det är attraktivt att 

leva, vistas och verka. Visionen togs fram i dialog med 5000 Nackabor.  

 

I slutet av 2014 och en bit in i 2015 hölls programsamråd för planprogrammet för centrala 

Nacka. Syftet med planprogrammet är att skapa en levande och attraktiv stadskärna i 

Nackas centrala delar. Arbetet utgår från visionen om Nacka stad. Det tar ett helhetsgrepp 

inför den framtida stadsutvecklingen och underlättar för kommande detaljplaner.  

 

Inte bara västra Sicklaön ska växa. Våra lokala centrum behöver utvecklas med butiker, 

service, arbetsplatser och träffpunkter såväl som nya bostäder. Medborgardialogen om 

programmen för Orminge centrum och Älta centrum har fortsatt under 2014 och inleddes 

också i Saltsjöbaden.  

450 nya bostäder i Nacka under 2014 

Redan i dagsläget byggs det mycket i kommunen. Under året färdigställdes ungefär 450 

bostäder i kommunen, varav 300 var bostäder i flerbostadshus och 150 var småhus. 170 

bostäder blev inflyttningsklara i Finnboda och 100 på Kvarnholmen. I Älta blev ytterligare 

30 småhus och 20 bostäder i flerbostadshus inflyttningsklara i det nya området som växer 

fram i södra Hedvigslund. I förnyelseområdena i Boo tillkom ungefär 90 och på Älgö drygt 

20 småhus. 

Befolkningsutveckling i landet, länet och kommunen 

Folkökningen i Sverige under 2014 var den största som någonsin uppmätts. Folkmängden 

31 december var 9 747 400 personer, en ökning med 102 500 personer. Att folkökningen 

var så stor berodde främst på att många personer flyttade hit från andra länder och också på 

ett stort födelseöverskott. Folkmängden ökade i 248 av landets 290 kommuner. Störst 

folkökning hade som vanligt de tre storstadskommunerna.  
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Befolkningstillväxten i Stockholms län stod för mer än en tredjedel av landets folkökning. 

Länets folkmängd ökade med 35 000 personer, till 2 198 000 personer. Samtliga 26 

kommuner i Stockholms län ökade sin folkmängd. Alla hade också ett positivt flyttnetto 

och alla utom Lidingö och Norrtälje hade ett födelseöverskott, d.v.s. fler födda än avlidna. 

Figur Födelseöverskott och flyttningsnetto för Stockholms län 2012-2014 

 

En procent av svenskarna är Nackabor 

Av Sveriges befolkning är ungefär en procent Nackabor. Nacka kommun är rikets artonde 

största kommun, mätt i invånarantal, jämnstor med Halmstad och Sundsvall. I länet är 

Nacka den tredje största kommunen. Stockholm och Huddinge är större.  

 

Under 2014 ökade folkmängden i Nacka med ungefär 1 800 personer, från 94 400 till 

96 200 personer, vilket motsvarar en tillväxt på 1,9 procent. Det är högre än under 2011-

2013, då tillväxtstaken låg på en relativt låg nivå. Befolkningstillväxten berodde främst på att 

fler personer flyttar till kommunen än från kommunen. Under 2014 flyttade cirka 8 500 

personer till Nacka och 7 300 personer flyttade därifrån, vilket gav ett flyttnetto på ungefär 

1 200 personer. Det föddes under året 1220 barn och 640 personer avled, vilket gav ett 

födelseöverskott på 580 personer. 
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Figur Årlig befolkningstillväxt och antal nya bostäder i Nacka kommun den senaste 

tioårsperioden 

 
 

Länets befolkningstillväxt under 2014 var 1,6 procent. Mäter man i absoluta tal så var 

befolkningstillväxten i Nacka en av de högsta i länet, Stockholm och Huddinge växte mer. 

Till skillnad från exempelvis Stockholm stad så består en stor del av Nacka kommuns 

tillväxt av ett positivt flyttnetto mot landets övriga kommuner – det så kallade inrikes 

flyttnettot var 750 personer. 1100 personer flyttade till Nacka från andra länder och 650 

personer flyttade från Nacka till andra länder, vilket gav ett utrikes flyttnetto på 450 

personer. 

Figur Födelseöverskott och flyttningsnetto i fem de Stockholmskommunerna med 

högst folkökning 2014 

 

Inflyttning till Kvarnholmen och Finnboda stor del av befolkningstillväxten 

Folkmängden ökar i alla kommunens delar och framför allt på de platser där det byggs nya 

bostäder. På Sicklaön bestod den större delen av befolkningstillväxten av dem som flyttade 

in i nya bostäder i Finnboda och på Kvarnholmen. 
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Figur Folkmängd per kommundel 

Kommundel 2013 2014 Ökning

Sicklaön 34 740 35 560 820

Boo 29 980 30 540 560

Saltsjöbaden-Fisksätra 18 410 18 520 110

Älta 11 130 11 430 300

Ej skrivna på spec. område 160 170 10

Summa 94 420 96 220 1 800
 

Fler skolbarn men färre förskolebarn under 2014 

Antalet barn i förskoleålder (1-5 år) fortsatte att minska något under 2014. Att antalet barn i 

denna åldersgrupp minskat under de senaste åren beror på en kombination av att det 

färdigställdes relativt få bostäder under 2011-2013 och att inflyttningen därmed var relativt 

låg och av att fruktsamheten per kvinna samtidigt minskade något under samma period. Det 

skedde en kraftig ökning av antalet skolbarn i åldrarna 6-13 år under 2014. Åren framöver 

beräknas skolbarnen fortsätta att öka, såväl de yngre som de äldre. Antalet unga i 

gymnasieåldern beräknas börja stiga igen från och med år 2016.  

Figur Befolkningsutveckling barn och unga samt äldre den senaste femårsperioden 

samt prognos 2015-2019 

 

 
Ytterligare en noterbar utveckling under 2014 är att antalet personer 70-80 år fortsatt att 

öka kraftigt – med över 500 personer under 2014 – vilket beror på att 40-talisterna nu nått 

den åldern.  

Världsekonomi, svensk ekonomi och kommunernas ekonomi 

Samtidigt som tillväxten i USA tagit fart och arbetslösheten börjat sjunka så fortsätter 

tillväxttakten generellt i euroländerna vara mycket svag. I Storbritannien och Tyskland har 

arbetslösheten återgått till mer normala nivåer, medan det i flera andra länder inom 

euroområdet fastnat på höga nivåer. Som helhet ligger arbetslösheten inom euroområdet 

kvar på höga nivåer, strax under 12 procent, vilket kan jämföras med före finanskrisen då 

den låg kring 7,5 procent.  
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Även i Sverige skedde under 2014 en tillbakagång av återhämningen efter det uppsving som 

var under andra halvåret 2013. Svensk ekonomi förväntades få draghjälp av ökad export 

under året, men den svaga utvecklingen i euroområdet, som är en mycket viktigt 

exportmarknad för svenskt näringsliv, gör att efterfrågan på svenska varor och tjänster varit 

fortsatt låg.  

 

Trots relativ svag tillväxt har sysselsättningen stått emot och utvecklats förvånansvärt bra. 

Den samlade produktivitetsutvecklingen har därmed varit mycket svag eller obefintlig. 

Arbetskraften växer snabbt och bidrar till att arbetslösheten envist ligger kvar kring nästan 8 

procent, trots att sysselsättningen och arbetade timmar fortsätter att öka i god takt.  Det 

faktum att sysselsättningen hållits uppe trots svag tillväxt gör att det finns gott om ledig 

personell kapacitet i många företag, vilket kan göra att vägen till minskad arbetslöshet är 

trög. Skatteunderlaget har utvecklats relativt bra till främst följd av att antalet arbetade 

timmar ökade med cirka 2 procent under 2014. 

 

Den globala inflationen är låg. Den utdragna lågkonjunkturen med hög arbetslöshet som 

följd håller tillbaka löne- och prisökningar. Den låga inflationen i stora delar av världen 

bidrar till att de stora centralbankernas styrräntor är fortsatt mycket låga. Den låga svenska 

inflationen under 2014 har fått riksbanken att sänka styrräntan till under 0 procent och 

revidera ned räntebanan mycket kraftigt.  

Svagare resultat för kommunsektorn 

Det sammanlagda resultatet för kommunerna 2014 blev 10,6 miljarder kronor. Det är 4,6 

miljarder kronor lägre än 2013. Den främsta anledningen till det sämre resultatet är att 

tillfälliga intäktsposter som återbetalning från AFA försäkring och höjning av det generella 

statsbidraget helt uteblivit i år. 
 

Starkt ekonomiskt resultat för Nacka 2014  

Kommunens ekonomi fortsatte att utvecklas positivt under 2014. Årets resultat var mycket starkt. De 

allra flesta nämnder höll sin budget. Låneskulden minskade drastiskt, vilket skapar bättre långsiktiga 

förutsättningar för ekonomin. Här följer en kortfattad beskrivning av kommunens ekonomi 2014. Det 

finns en fördjupad ekonomisk analys i slutet av årsredovisningen. 

 

Så användes skattepengarna 

Nacka kommuns verksamheter kostade 5,1 miljarder kronor år 2014. Den allra största delen 

av verksamheten finansieras av skattemedel. Kommunens intäkter består också av olika 

avgifter och taxor samt ett antal statliga bidrag. Här visas hur skattepengarna användes år 

2014. 
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Högt årets resultat  

Årets resultat blev 420 miljoner kronor. Det höga resultatet berodde främst på den stora 

fastighetsaffären som gjordes i slutet av året, då kommunen sålde 39 fastigheter till Rikshem 

Tunaskolor AB för 1,8 miljarder kronor som ett led i att omstrukturera fastighetsbeståndet 

enligt kommunens fastighetsstrategi. På kostnadssidan finns 850 miljoner kronor för 

kommunens bidrag till tunnelbaneöverenskommelsen bokfört eftersom avtalet tecknades 

under det gångna året. Kassaflödet har dock inte påverkats då betalningar kommer att ske i 

takt med att utbyggnaden av tunnelbanan sker. 

 

Nio av tio nämnder höll sin budget 

Resultatet i den ordinarie verksamheten, d.v.s. resultatet efter att fastighetsförsäljning och 

bidrag till tunnelbana räknats bort, blev också bra och landade på 120 miljoner kronor 2014. 

Det var 59 miljoner kronor bättre än budget. Under året har ekonomistyrningen förbättrats 

och merparten av nämnderna har nu en ekonomi i balans. Resultatnivån ligger på den 

storlek som kommunen fastslagit är rätt nivå på att ligga enligt god ekonomisk hushållning 

d.v.s. 2,5 procent. 
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Utfall Årsbudget Avvikelse Avvikelse

Kommunstyrelsen -112 -120 9 -53

Arbets- och företagsnämnden -94 -97 2 -2

Fritidsnämnden -139 -139 0 3

Kulturnämnden -127 -132 5 6

Miljöstadsbyggnadsnämnden -27 -27 0 0

Naturreservatsnämnden -12 -13 1 0

Social- och äldrenämnden -1 337 -1 299 -38 -12

Södertörnsbrandförsvars förbund -31 -31 0 0

Tekniska nämnden summa -143 -167 24 0

Avfallsverket -5 0 -5 -4

Tekniska nämnden gata, väg park -160 -177 17 -5

VA verket 22 10 12 9

Utbildningsnämnden -2 385 -2 394 10 28

Överförmyndarnämnden -7 -7 0 0

Summa verksamheter och nämnder -4 412 -4 426 14 -30

Finansförvaltningen 5 683 4 487 1 196 42,7

Medfinansiering tunnelbana -850 0 -850 0,0

Summa Nacka kommun 420 61 359 13

Driftredovisning, mnkr

2014 2013

 
 

Nämndernas och verksamheternas sammanlagda ekonomiska utfall blev 14 miljoner kronor 

bättre än budget. Av tio nämnder höll nio sin budget. Välfärd skola (under kommun-

styrelsen) som i många år haft negativa resultat kunde genom ett omfattande åtgärdsarbete 

leverera ett positivt resultat på 6,2 miljoner kronor. Social- och äldrenämnden hade ett 

underskott på 37,9 miljoner kronor. Underskottet berodde främst på att allt fler personer 

behöver stöd inom individ- och familjeomsorgen och ökade kostnader inom området 

funktionsnedsättning. Nämnden arbetar med olika åtgärder för att få en ekonomi i balans. 

 

Kommunen sålde under året mark i Lännbohöjden, Ältaberg och Ljuskärrsberget m.m. 

vilket medförde att realisationsvinsterna blev 55 miljoner kronor bättre än budget. Även 

finansnettot blev bättre än budget på grund av att kommunen lånat mindre än planerat samt 

att räntan på lånen blivit lägre vilket lett till lägre räntekostnader. 
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Figur Årets resultat senaste femårsperioden 

 

Målet för kommunens nettokostnadsandel nåddes under året 

Nettokostnadsandelen visar hur stor andel av skatteintäkterna och de generella 

statsbidragen som har gått åt till att finansiera verksamhetens nettokostnader. Målet är att 

nettokostnadsandelen ska vara högst 97,5 procent. Nettokostnadsandelen för 2014 uppgick 

till 97,4 procent, vilket innebär att målet nåddes.  

Förbättrad soliditet 

Soliditeten visar hur stor del av tillgångarna som är finansierade med eget kapital. Soliditeten 

inklusive ansvarsförbindelsen uppgick till 14,3 procent för 2014, vilket är en stor förbättring 

sedan föregående år då den var 7,7 procent. Anledningen till att soliditeten förbättrats är det 

höga resultatet på 420 miljoner kronor. 

Kraftigt minskade lån och en aktiv finansförvaltning 

Låneskulden kunde minskas kraftigt i slutet av året, som en följd av att lån löstes i samband 

med att likvid från fastighetsaffären kom in. Vid utgången av 2014 var skulden 800 miljoner 

kronor, en minskning med 1,1 miljard kronor jämfört med 2013. Skulden per invånare i 

Nacka kommun uppgick till 8 316 kronor att jämföra med snittet i riket som 2013 var 17 

138 kronor per invånare. 

Diagram Kommunens låneskuld 

 
 

Kommunen arbetade under 2014 mycket aktivt med att utveckla sin finansförvaltning. 

Likviditetsplaneringen förbättrades väsentligt genom bland annat bättre uppföljning och 
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ökad information från verksamheten. Ökad aktivitet på marknaden och kontakter med 

bankerna har också lett till lägre räntekostnader. Under året har kommunen också utökat 

sina instrument för att låna genom att beslut och upphandling skett avseende obligationslån. 

Kommunens låneskuld består nu enbart av kapitalmarknadsfinansiering, obligation 300 

miljoner kronor och certifikat 500 miljoner kronor.  

 

Vid utgången av året hade kommunen också placerat 650 miljoner kronor.  

Investeringar 

Kommunens nettoinvesteringar 2014 var 597 miljoner kronor, vilket låg i nivå med nivån 

2012 och 2013. Investeringsnivån motsvarade 6000 kronor per invånare. Jämför vi oss med 

andra kommuner innebär det att investeringsnivån i Nacka ligger ungefär 2000 kronor 

högre per invånare än snittet för jämnstora kommuner. Styrningen av investeringarna har 

förbättrats under året vilket resulterat i att de var i nivå med lagda prognoser. De största 

projekten var: 

 

• Kvarnholmsförbindelsen, som binder samman Kvarnholmen och centrala Nacka, 

101,5 miljoner kronor   

• Förvärv av fastighet på Sicklaön (73:119) 41,3 miljoner kronor: Syfte att säkerställa 

kommunens behov av servicebostäder för social- och äldrenämndernas behov. 

• Nacka sportcenter ombyggnad, 25,7 miljoner kronor: Syftet var att göra Nacka 

sportcenter till en mer funktionell och modern mötesplats med synliga entréer och 

tydligare skyltning så besökaren lättare kan orientera sig i anläggningen.  

Diagram Nettoinvesteringar 2010-2014 
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Positivt resultat för koncernen 

Stadshuskoncernen består av moderbolaget Nacka stadshus AB och de två dotterbolagen 

Nacka energi AB och Nysätra fastighets AB. Nacka stadshus AB ägs av Nacka kommun. 

Resultatet i koncernen blev 437 miljoner kronor. Förutom kommunens goda resultat så är 

det Nacka energi AB som bidrar till att koncernresultatet blir något högre än kommunens. 
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Nacka energi ABs omsättning har fortsatt att öka samtidigt som kostnaderna har varit lägre 

än beräknat. Under 2014 har ägardirektiv tagits fram för kommunens helägda bolag.  

 

God måluppfyllelse under 2014 

I detta avsnitt av förvaltningsberättelsen ger vi en bild av kommunens måluppfyllelse. Det handlar om hur vi 

nått de övergripande målen för kommunen och om hur de olika verksamheterna nått sina strategiska mål. 

Vi redovisar övergripande mätningar som gjorts och hur Nacka ligger till i dem, i jämförelse med andra 

kommuner. 

 

Varje dag är det tiotusentals Nackabor som tar del av Nacka kommuns service. Det är 

barnet som tas om hand i en av de cirka 100 förskolorna. Det är den äldre damen som bor 

på något av de tolv särskilda boendena. Husägaren som rullar ut sina kärl när det är dags för 

sophämtning eller den unga killen som behöver stöd för att komma i arbete och har sitt 

första möte med sin jobbexpert. Det är mamman som går med barnvagnen på en plogad 

gångväg efter en natt med ymnigt snöfall. Eller familjen som fått bygglov och kan sätta 

igång utbyggnaden av huset.  

 

Vi vill att medborgaren upplever och får en hög kvalitet i alla dessa möten med kommunen. 

Vi försöker fånga kvaliteten genom att göra kund- och medborgarundersökningar, mäta 

handläggningstider, analysera betyg och antalet personer som får arbete efter kommunens 

insatser, o.s.v. Vi har genomgående mycket höga målsättningar för våra verksamheter. Så 

långt som det är möjligt jämför vi oss med andra kommuner för att lära av andra och se var 

det finns förbättringspotential. 

Förbättrade resultat 2014 

Måluppfyllelsen under 2014 var hög. Kommunens åtta övergripande mål nåddes. Målen och 

lägesbedömningar visas i tabellen nedanför. För att bedöma läget för de övergripande målen 

följer vi upp måluppfyllelsen för nämndernas strategiska mål och gör en sammanvägd 

bedömning. 

Tabell Nacka kommuns åtta övergripande mål och lägesbedömning 
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Måluppfyllelsen har ökat under 2014 när det gäller kommunens ekonomiska läge, som 

bedöms som mycket bra. Det har skett en förbättring sedan 2013 och jämför man med åren 

2011 och 2012 så är förbättringen stor. 

 

Verksamhetsresultaten fortsatte att vara goda under 2014 och har på många håll förbättrats. 

Nöjdheten bland kommunens kunder och medborgare var hög inom många områden. 

Nacka kommun hamnar i många mätningar som görs av kommunernas kvalitet mycket bra 

till i jämförelse med andra kommuner. I Sveriges kommuner och landstings öppna 

jämförelser inom skolområdet fortsätter kommunen att ligga bland de allra bästa 

kommunerna i det sammanvägda resultatet, på plats åtta 2014. Nöjdheten med gator och 

vägar var mycket hög, i jämförelse med i andra kommuner. 

 

Det finns också utmaningar och förbättringsområden. Exempel som kan lyftas fram är att 

trots bra resultat inom skolområdet är kommunens målsättning att förbättra resultaten. 

Skillnaderna mellan flickor och pojkars resultat i grundskolan ska ytterligare minska och 

elevernas upplevelse av inflytande och trygghet i grundskolorna ska öka. Ytterligare 

utvecklingsområden är att öka medborgarnas nöjdhet med hur de kan ha inflytande över 

kommunens beslut och att förbättra tillgången till återvinningscentraler. 

Kommunen har en god ekonomisk hushållning 

Enligt kommunallagen ska kommunerna ha en god ekonomisk hushållning. Det betyder att 

kommunen ska ha ordning i sin ekonomi och att varje skattekrona ska användas på bästa 

möjliga sätt. Det är också viktigt att kommunen har en långsiktigt hållbar ekonomi, så att 

kommande generationer inte belastas av en i dagsläget svag ekonomi. 

 

Varje kommun ska närmare precisera vad god ekonomisk hushållning innebär för dem. I 

Nacka kommun har vi definierat det så att om vi når de åtta övergripande målen har vi en 

god ekonomisk hushållning. För 2014 kan vi därför konstatera att kommunen har en god 

ekonomisk hushållning. Den kraftiga minskningen av låneskulden innebär att kommunens 

ekonomi har en förbättrad långsiktig bärighet. 

 

För att ge en litet fördjupad bild av måluppfyllelsen kommenterar vi här varje övergripande 

mål och vilka resultat som ligger till grund för hur vi har bedömt läget. I avsnittet om 
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Nackas verksamheter ges en mer fyllig bild av vad som hänt och hur det gått under 2014 

inom de olika verksamheterna. 

God kommunal service  

Att leverera service av god kvalitet är en central uppgift för kommunen. De flesta av 

nämndernas strategiska mål för god kommunal service nås. Måluppfyllelsen är också högre 

än 2013. Inom tekniska nämndens ansvarsområde, som bland annat är hur gator, vägar och 

hur allmänna platser sköts, så var måluppfyllelsen mycket god under året och nämnden står 

för tre av de mål där måluppfyllelsen bedömts som utmärkt under året. (exempel) 

 

Föräldrarnas nöjdhet med förskolan är mycket hög. Resultaten i grundskolan och 

gymnasieskolan är fortsatt höga, bland de högsta i landet. Två av målen som inte nås 2014 

handlar om elevernas inflytande i grundskolan och gymnasieskolan, vilket är fortsatta 

utvecklingsområden.  

 

Under 2014 fortsatte utvecklingen med ett ökande antal personer i behov av stöd inom 

individ- och familjeomsorgen. Trots ett starkt ökat tryck på kommunen så har 

rättssäkerheten kunna bibehållas. Det beror på att Nacka har en hög kompetens hos 

medarbetarna och en stabilare personalsituation än många andra kommuner i länet.  

Måluppfyllelse för nämndernas strategiska mål för god kommunal service1 

 

                                                 
1 I tabellen visas måluppfyllelsen för nämndernas strategiska mål 2013 och 2014. De flesta mål är desamma 
2014 som 2013 men en del mål har ändrats och/eller lagts till. Det är därför delvis olika mål som jämförs. 
Tabellen visas för att ge en bild av hur målen nåtts på en samlad nivå. Grönt betyder att målen nåtts och att 
resultaten dessutom är goda i jämförelse med andra kommuner. Gult att målen nåtts överlag och rött att det 
finns brister när det gäller måluppfyllelse. 
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Vad tycker medborgarna?  

Här visas medborgarundersökningens resultat för de områden som handlar om hur 

kommunen sköter sina verksamheter2.  

Nöjdhet med verksamheterna

Nackas 

värde

Snittet 

för 

samtliga

Nöjd-medborgar-index 66 55

Bemötande och tillgänglighet 63 57

Förskolan 70 63

Grundskolan 68 56

Gymnasieskolan 70 58

Äldreomsorgen 58 51

Stöd för utsatta personer 57 48

Räddningstjänsten 77 74

Gång- och cykelvägar 59 54

Gator och vägar 64 54

Idrotts- och motionsanläggningar 62 60

Kultur 66 62

Miljöarbete 61 55

Renhållning och sophämtning 68 66

Vatten och avlopp 85 78  

=bland de 10 procent bästa

=bland fjärdedel kommuner med bäst värde

=bland fjärdedel kommuner med näst bäst värde

=bland fjärdedel kommuner med näst sämst värde

=bland fjärdedel kommuner med sämst värde

Färgmarkeringens innebörd

 

Starkt medborgarinflytande  

Detta mål mäts främst genom att på en övergripande nivå följa hur nöjda medborgarna är 

med sina möjligheter att påverka politiska beslut och inom de kommunala verksamheterna. 

Frågor om detta ställs i medborgarundersökningen. Här kan man se att nöjdheten är lägre 

än nöjdheten med exempelvis hur kommunen sköter sina verksamheter. Det är ett mönster 

som finns i de flesta kommuner. Kommunens målsättning är att öka medborgarnas nöjdhet 

inom detta område. Under 2014 har en mängd aktiviteter skett för att på olika sätt involvera 

medborgarna i utvecklingen av den nya staden på västra Sicklaön. Arbetet kommer att 

fortsätta och lyckade metoder ska också användas när kommunen utvecklar andra 

kommundelar.  

                                                 
2 Resultaten redovisas i ett index 0-100. Värden över 40 kan ses som godkänt och värden över 55 som att 
medborgarna är nöjda. Värden över 75 betyder att medborgarna är mycket nöjda. 
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Måluppfyllelse för nämndernas strategiska mål för starkt medborgarinflytande 

 

Inflytande som sommarjobb 

Ungt Inflytande är ett årligt projekt i Nacka kommun där unga medborgare erbjuds att 

sommarjobba med inflytande och påverkan istället för att ha ett traditionellt feriearbete. 

Ungdomarna får uppdrag från kommunen som handlar om frågeställningar som olika 

verksamheter behöver hjälp med att belysa och lösa. Under sommaren 2014 arbetade 28 

Nackaungdomar med fyra uppdrag på temat ”en levande stad för alla”: 

 

 Att leva i en byggarbetsplats 

 Fysiska mötesplatser i ett Nacka för alla 

 Framtidens utvecklande och lärande miljöer i Nacka stad 

 Hur ska Nacka leva sin vision, öppenhet och mångfald? 

 

Fokus i uppdraget låg på den stad som växer fram på västra Sicklaön men resultatet kan 

med stor sannolikhet användas även i utvecklingen av resten av Nacka.  

Vad tycker medborgarna?  

Här visas medborgarundersökningens resultat för de områden som handlar insyn och 

inflytande.  

Nöjdhet med insyn och 

inflytande

Nackas 

värde

Snittet 

för 

samtliga

Nöjd-inflytande-index 50 41

Kontakt 49 50

Information 61 54

Påverkan 47 40

Förtroende 55 46  
 

=bland de 10 procent bästa

=bland fjärdedel kommuner med bäst värde

=bland fjärdedel kommuner med näst bäst värde

=bland fjärdedel kommuner med näst sämst värde

=bland fjärdedel kommuner med sämst värde

Färgmarkeringens innebörd
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Stor valfrihet  

Medborgarna i Nacka kommun har möjligheter att göra val inom ett mycket stort antal 

verksamheter och valfriheten mätt i det perspektivet är bland den högsta i landet. Under 

året beslutades att under 2015 så införs ytterligare ett kundval, inom verksamheten 

ledsagning och avlösning för personer med funktionsnedsättning. 

 

De flesta av nämndernas mål för valfrihet nås. För grundskolan har kommunen som mål att 

minst 95 procent av eleverna ska få sitt förstahandsval av skola. Målet nåddes inte under 

2014, då 92 procent fick sitt förstahandsval. Fyra grundskolor byggdes ut inför läsåret 

2014/15 för att möta en ökad efterfrågan till förskoleklass. Till förskoleklassen fick 95 

procent av barnen förstahandsvalet. 

Måluppfyllelse för nämndernas strategiska mål för stor valfrihet 

 

 

God livsmiljö och en långsiktigt hållbar utveckling  

Detta mål spänner över många områden och har många dimensioner. Det handlar om tidiga 

och förebyggande insatser inom det sociala området, att kommunen ska hjälpa människor 

att komma i arbete och därigenom minska utanförskapet, att levandegöra kommunens 

kulturhistoria, att ha en miljövänlig avfallshantering, att kommunens vatten ska ha en bra 

status och att få tunnelbana till Nacka – med mera. De flesta mål som finns uppsatta nås. 

Det dröjer några år innan tunnelbanan går till Nacka men arbetet med att förbereda för 

tunnelbana från kommunens sida har dragit igång på allvar under 2014. Kommunens mål 

för hur många hyresrätter som ska färdigställas i kommunen årligen nås dock inte, då inga 

hyresrätter färdigställdes 2014. Under 2015-2016 beräknas drygt 120 hyresrätter bli 

färdigställda på Lokomobilvägen. 

Kundval i Nacka 2014 

Arbetsmarknadsinsatser för arbetssökande Samhällsorientering för nyanlända 

Förskola och pedagogisk omsorg Grundskola Gymnasieskola Vuxenutbildning 

Svenska för invandrare Familjebehandling Familjerådgivning Öppenvårdsinsatser för 

personer med missbruksproblem Musikskola Boendestöd Daglig verksamhet för 

personer med funktionsnedsättning Dagverksamhet för äldre Hemtjänst, ledsagning 

och avlösning Sysselsättning för personer med psykisk funktionsnedsättning Särskilt 

boende för äldre 

…och på gång, införs under 2015: Ledsagning och avlösning 
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Medborgarnas nöjdhet med kommunens insatser för att invånarna ska kunna leva 

miljövänglit har ökat, vilket är mycket positivt. Detta kan ha att göra med den stora 

satsningen på insamling av matavfall, som fortsatt under året.  

Figur Medborgarnas nöjdhet med kommunens miljöarbete 

 

Måluppfyllelse för nämndernas strategiska mål för en god livsmiljö och en 

långsiktigt hållbar utveckling 

 

Vad tycker medborgarna?  

Här visas medborgarundersökningens resultat för de områden vad medborgarna tycker om 

att leva och bo i kommunen.  

            = topp-10%

Nöjdhet med att leva och bo i 

kommunen

Nackas 

värde

Snittet 

för 

samtliga

Nöjd-region-index 73 61

Rekommendation 83 65

Arbetsmöjligheter 58 49

Utbildningsmöjligheter 65 60

Bostäder 62 56

Kommunikationer 66 61

Kommersiellt utbud 68 63

Fritidsmöjligheter 66 61

Trygghet 67 61  
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=bland de 10 procent bästa

=bland fjärdedel kommuner med bäst värde

=bland fjärdedel kommuner med näst bäst värde

=bland fjärdedel kommuner med näst sämst värde

=bland fjärdedel kommuner med sämst värde

Färgmarkeringens innebörd

 
 

Trygg och säker kommun  

Måluppfyllelsen har ökat något när det gäller kommunens mål att vara trygg och säker. 

Ökningen avser hur tryggt och säkert medborgarna upplever det att vistas i trafikmiljön 

samt tryggheten inom förskolan. En mycket stor andel av föräldrarna upplever att deras 

barn är trygga på förskolan samt att personalen bryr sig om barnen. I gymnasiet svarar hela 

96 procent av eleverna att de är trygga på sin skola. Men kommunens mål för trygghet inom 

grundskolan nås inte, då det är för hög andelen elever som uppger att de inte känner sig 

trygga i skolan (9 procent) och som inte tycker att de kan arbeta ostört på lektionerna (31 

procent). 

Måluppfyllelse för nämndernas strategiska mål för en trygg och säker kommun 

 

Ny trygg- och säkercertifiering inom skolan (särskild info-ruta) 

En ny modell för certifiering av trygga och säkra förskolor har arbetats fram under våren 

2014 och 43 förskolor har certifierats. Syftet med utmärkelsen är att minska olyckor och att 

lära av inträffade olycksfall så att de kan undvikas i framtiden och på så sätt göra 

förskoleverksamheten till en tryggare plats för barnen. 

 

Amadeus Förskola Henriksdals förskola Saltisbarnens Montessoriförskola

Bagarsjöns förskola Humlans Föräldrakooperativ Saltsjöbadens montessoriförskola Pyramiden

Barkbåtens föräldrakooperativ Hästhagens förskola Saltsjö-Duvnäs Montessoriförskola

Berguddens förskola Igelboda förskola Sigfridsborgs förskola

Björknäs förskola Isis förskola Skogsstigens förskola

Bågens förskola Krabbans förskola Storängens förskola

Bäckalidens Förskola Kristallens förskola Tuvans förskola

Chrysolitens förskola Kyrkvikens förskola Universums förskola

Eknäs förskola Källans förskola Utskogens förskola

Finnboda förskola Lilla Maestro förskola Vittra Saltsjö-Boo

Fiskarhöjdens förskola Lyckolundens föräldrakooperativ Vårgärdets förskola

Förskolan Leklabbet Montessoriförskolan Svanen Växthuset

Förskolan Smörblomman Nyckelpigan Öppna Förskolan/

Förskolan Solstrålen Optimus     familjecentralen Fisksätra/Saltsjöbaden

Gläntans förskola Ringgårdens förskola

Förskolorna som fick certifiering 2014

   

NACKA 
KO M M U N 

2013 

2014 

s 
3 

ANTALMÅL -
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Effektivt resursutnyttjande  

Målet att ha ett effektivt resursutnyttjande handlar om att få ut så mycket som möjligt av 

varje skattekrona. Många mål som följs upp för att mäta resursutnyttjandet handlar om 

kommunens medarbetare. Ett mål är att Nacka ska vara en attraktiv arbetsgivare med 

kompetenta, stolta och motiverade medarbetare och där bedöms läget som utmärkt 2014. 

75 procent av medarbetarna kan rekommendera andra att arbeta i Nacka kommun, vilket är 

en stor ökning sedan 2013. Kommunen fick under 2014 två utmärkelser – som bästa 

arbetsgivare för äldre personer samt som en av de mest intressanta offentliga 

arbetsplatserna i landet, ur karriärsynpunkt. 

 

Ett av målen som inte nås när det gäller effektivt resursutnyttjande handlar om 

handläggningstider inom miljö- och stadsbyggnad. Kommunen måste öka effektiviteten och 

snabba upp processerna där för att få till stånd det höga tempo i stadsutvecklingen som 

kommer att krävas under kommande år. Det andra målet som inte nåddes under 2014 är att 

införa e-tjänster för handläggning inom överförmyndarverksamheten. Detta kommer att bli 

färdigt under 2015 och förväntas öka effektiviteten inom verksamheten. 

Måluppfyllelse för nämndernas strategiska mål för ett effektivt resursutnyttjande 

 

Lägsta möjliga skatt och påverkbara avgifter  

Kommunens mål är att den kommunala skattesatsen ska ligga bland de tio kommuner i 

landet med lägst skattesats och målet uppnås 2014.  

Tabell De tio kommunerna i landet med lägst skattesats till kommun 2014 

Kommun Skattesats

Solna 17,12

Stockholm 17,33

Danderyd 17,35

Täby 17,63

Sollentuna 18,10

Vellinge 18,50

Kävlinge 18,51

Nacka 18,61

Lidingö 18,62

Österåker 18,65  
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Påverkbara avgifter  

Kommunens taxor och avgifter är till för att finansiera de kostnader som är förknippade 

med verksamheten. Kommunens mål är att medborgarna ska kunna påverka avgifterna. 

Taxan för vatten och avlopp i kommunen är exempelvis konstruerad så att den stora 

merparten är av rörlig karaktär för att taxan ska kunna vara påverkbar.  

 

Taxor och avgifter används också för att få en styrningseffekt. När det gäller avfallstaxan så 

har den arbetats om inför 2015, så att den har en tydlig miljöstyrningseffekt. Det blir 

betydligt dyrare att slänga skräp, till förmån för att lämna till förpackningar och tidningar till 

återvinning och sortera ut matavfall. Likaså införs boendeparkering och parkeringsavgifter 

på västra Sicklaön till hösten.  

 

När det gäller förskola så väljer föräldrarna vistelsetid per vecka. Det finns tre intervaller att 

välja på och ju lägre vistelsetid desto lägre avgift. 

 

Kommunal ekonomi i balans  

Kommunens ekonomiska utfall 2014 var mycket bra. Nio av tio nämnder höll sin budget 

och kommunen når de målsättningar som finns för den kommunala ekonomin. 

Kommunens ekonomi är mer långsiktigt hållbar eftersom låneskulden kunde minskas 

drastiskt under slutet av 2014. 

 

Förbättrade resultat i medborgarundersökningen 2014  

Medborgarna i Nacka kommun är nöjda med att leva och bo i kommunen, visar 

medborgarundersökningen. Hela 73 procent kan starkt rekommendera vänner och bekanta 

att flytta till kommunen. Nöjdheten med hur kommunen sköter sina verksamheter har ökat 

sedan 2013 och ligger nu bland de allra högsta i landet. Det har också skett en ökning de 

senaste åren av hur många medborgare som är nöjda med kommunens insatser för att 

invånarna ska kunna leva miljövänligt. 

 

Jämför vi oss med andra framgår att medborgarna ger Nacka kommun högre betyg inom 

nästan alla områden som det frågas om.  

Medborgarundersökningen är ett komplement till brukarundersökningarna 

Inom de flesta av kommunens verksamheter gör vi brukarundersökningar för att ta reda på 

vad brukare tycker. Det är ett mycket viktigt underlag för verksamhetsutvecklingen, 

exempelvis inom förskolan och skolan, äldreomsorgen och för stöd som ges till personer 

med funktionsnedsättning, o.s.v. Som ett komplement till brukarundersökningar gör vi varje 

år en medborgarundersökning, som utförs av Statistiska centralbyrån. Över 260 av landets 

kommuner har gjort samma undersökning. I denna undersökning frågar vi medborgarna 

om vad de tycker inom en stor mängd områden. Medborgarna behöver inte ha egen 

erfarenhet av områdena för att svara, vi vill veta vad de tror eller tycker ändå. 
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Undersökningen består av tre områden. För varje område redovisas dels ett helhetsbetyg, 

dels betyg på de olika faktorerna inom respektive område. I diagrammet nedanför visar vi 

vilket betyg Nacka kommun får i de tre övergripande områdena. Betyget redovisas i ett 

index, där värden över 40 kan anses vara godkänt, över 55 betyder att medborgarna är nöjda 

och över 75 att medborgarna är mycket nöjda. Stapeln längst till vänster redovisar snittet för 

samtliga 130 kommuner som gjorde underökningen 2014. 

 

 
 

Framåtblick 

Nacka kommun är en attraktiv kommun. Medborgarna trivs med att leva och bo i 

kommunen och nöjdheten med hur kommunen sköter sina verksamheter är hög. Många vill 

flytta till Nacka. Kommunen är en av de kommuner i landet och länet där 

befolkningstillväxten är som störst. 

 

Kommunen står nu i startgropen inför en mycket dynamisk period, då många nya bostäder 

ska byggas och folkmängden förväntas öka än kraftigare än tidigare. Stad ska byggas på 

västra Sicklaön och arbetet med att dra tunnelbanan till Nacka forum ska påbörjas. 

Kommunen har i tunnelbaneavtalet åtagit sig att se till att det byggs 13 500 nya bostäder på 

västra Sicklaön samtidigt som ett stort antal bostäder ska byggas också i andra delar av 

kommunen.  

 

Redan under de närmsta åren kommer befolkningstillväxten att ta fart, efter en period med 

en något lägre tillväxttakt, och ligga kring 2000 personer per år. Antalet förskolebarn 

kommer återigen börja öka stort, samtidigt som den mycket stora ökningen av antalet 

grundskolebarn fortsätter. På lite längre sikt kommer befolkningstillväxten ligga på ännu 

högre nivåer.  
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Att fortsätta kunna leverera kommunal service på en fortsatt hög nivå kommer att kräva en 

god planering och en hållbar ekonomi. Under 2014 har ett arbete med att ta fram en modell 

för långsiktig prognos påbörjats. Det är viktigt att fånga och planera de stora investeringar 

som kommer att krävas framöver när kommunen växer. Frågan om långsiktig planering och 

”tajmning” är viktig för att kunna styra mot en hållbar ekonomi. Exempelvis så skall nya 

skolor finnas framme i samma stund som nya invånare flyttar in, inte för tidigt eller försent. 

Arbete har påbörjats med att planera hur lokalförsörjningen bör se ut till 2030. 

 

Under 2014 har de ekonomiskt förutsättningarna förbättrats med en stark resultatnivå och 

skuldsättningen har minskats vilket lägger en grund för att skapa en långsiktigt hållbar 

ekonomi. Det är positivt då stora investeringar kommer att behöva göras framöver.  
 

Ett annat område som blir allt viktigare och kommer att vara viktigt framöver är att vara en 

attraktiv arbetsgivare. Vi ser redan idag att vissa grupper är svåra att rekrytera och det 

kommer att bli ännu svårare framöver i Stockholm när många områden växer och behovet 

av arbetskraft ökar. 
 

5. Nacka kommun är en attraktiv arbetsgivare  
Medarbetarna i Nacka kommun är kompetenta, stolta och motiverade. Vi arbetar aktivt för 

jämställdhet och mångfald samt för att främja hållbarhet och hälsa. Nacka är en av Sveriges 

mest intressanta arbetsplatser och 2014 fick kommunen utmärkelsen ”Bästa arbetsgivaren 

för äldre” 

Medarbetarenkäten visar ett bra resultat 

Av årets medarbetarenkät framkommer att en stor andel av medarbetarna, 76 procent, är 

positiva till Nacka kommun som arbetsgivare. Det är ett mycket bra resultat. Många tycker 

att det finns utvecklingsmöjligheter i kommunen, närmare bestämt 74 procent. Det är en 

ökning med tolv procentenheter jämfört med 2013.  

 

Allt fler säger också att de skulle kunna rekommendera andra att börja arbeta i kommunen, 

75 procent, vilket är en ökning med sex procentenheter jämfört med året innan. En mycket 

hög andel av medarbetarna, 85 procent, är stolta över det arbete som utförs.  

 

77 procent tycker att den egna arbetsplatsen strävar mot Nacka kommuns vision ”Öppen 

och mångfald”. Nästan lika hög andel upplever att arbetsplatsen genomsyras av den 

grundläggande värderingen ”Förtroende och respekt för människors kunskap och egen 

förmåga - samt för deras vilja att ta ansvar”.  
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En av Sveriges mest intressanta offentliga arbetsplatser  

Nacka kommun är en av Sveriges mest intressanta offentliga arbetsplatser. Det visar den 

granskning som Karriärföretagen Jobtip genomförde under 2014. I början av 2015 delade 

de för första gången ut utmärkelsen Karriär i offentlig sektor. Ambitionen med utmärkelsen 

är att utmana arbetsgivarna att bli bättre på att framhålla de utvecklingsmöjligheter som 

finns.  

Bästa arbetsgivaren för äldre  

Vi har också blivit uppmärksammade för arbetet med kompetensväxling och engagerade 

äldre medarbetare genom utmärkelsen, ”Bästa arbetsgivaren för äldre”, som SPF Seniorerna 

delade ut för första gången 2014. Motiveringen löd: ”En mångfald av yrken representeras av 

ett antal 65-plussare som bidrar med sin erfarenhet och får agera som mentorer för yngre 

kollegor.” Förutom utmärkelsen fick vi också ett hedersomnämnande för arbetet med 

uppföljning inom hemtjänst. 

Ledarskapsakademin tryggar ledarförsörjningen 

Ledarskapsakademin är ett samarbete mellan fem kommuner som pågått sedan 2001 vars 

syfte bland annat är att trygga ledarförsörjningen och utveckla Nacka till en än mer attraktiv 

arbetsgivare i framkant. Den sjunde omgången avslutades i september 2014. Då redovisade 

deltagarna sin spaning på hur chefer och medarbetare lever visionen och den grundläggande 

värderingen i praktiken. Under hösten har vi valt ut adepter för en ny omgång av 

ledarskapsakademin. 

Mångfald i etnicitet hos medarbetare 

Var fjärde medarbetare har utländsk bakgrund och antalet ökar. Det kan relateras till Nackas 

befolkning där 24 procent har utländsk bakgrund.     

Figur Andel medarbetare med utländsk bakgrund    
2010 2011 2012 2013 2014 

23,1 23,2 24,6 24,7 25,8 

   

Generationsväxling 

Under 2014 föryngrades personalstyrkan. Andelen medarbetare under 30 år ökade samtidigt 

som andelen medarbetare över 60 år minskade. Den totala medelåldern för kommunens 

anställda var 46,3 år, för kvinnor 46,8 år och för män 45,2 år. Jämfört med 2013 innebär det 

en sänkning av medelåldern med 0,3 år.  
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Diagram Åldersfördelning 2012-2014 

 

Personalomsättning  

Personalomsättningen, det vill säga andelen tillsvidareanställda som slutat, var förra året 9,8 

procent. Av dessa var 2,7 procent pensionsavgångar. Personalomsättningen exklusive 

pensionsavgångar var 0,3 procentenheter högre än 2013.    

 

Under året gick 114 medarbetare i pension vilket är en ökning jämfört med 2013 då 79 

medarbetare gick i pension. Den närmsta 4-årsperioden beräknas i genomsnitt cirka 100 

medarbetare gå i pension varje år.  

Figur Genomsnittlig pensionsålder 

 
2012 2013 2014 

Totalt 65,1 65,1 65,2 

Kvinnor 64,7 64,9 65,2 

Män 66,2 65,9 65,3 

 

Jämställdhetsintegrering och mångfaldssatsning 

Sedan 2013 har kommunen årligen genomfört två omgångar av Utvecklingsakademin. 

Temat har varit jämställdhetsintegrering. Sedan 2014 har fokus även legat på att säkerställa 

ett professionellt bemötande av alla genom att öka deltagarnas HBTQ-kompetens. Totalt 

deltog 29 medarbetare i Utvecklingsakademin under året. De har arbetat med att säkerställa 

att den egna enheten bemöter alla professionellt och ger likvärdig service till både kvinnor 

och män. Utvecklingsakademin har gett deltagarna nya kunskaper, verktyg, metoder och 

nätverk vilket har inspirerat till en rad förbättringsarbeten.  
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Jämställdhet 

Medarbetarundersökningen bekräftar att arbetsförutsättningarna passar både kvinnor och 

män. 76 procent av kvinnorna och 75 procent av männen är positiva till att arbeta inom 

Nacka kommun.     

Hållbart medarbetarengagemang 

Sveriges kommuner och landsting har ett index för hållbart medarbetarengagemang (HME). 

Nackas resultat står sig väl jämfört med de 50 kommuner som redovisat detta index. 

Hållbart medarbetarengagemang för kvinnor uppgår till 81 procent, vilket är en 

procentenhet högre än hos övriga kommuner. Hållbart medarbetarengagemang för män 

uppgår till 80 procent, vilket är tre procentenheter högre i jämförelse med övriga 

kommuner.   

Jämställda löner och löneutveckling 

Nacka kommuns medarbetarpolicy tydliggör utgångspunkter och förutsättningar för 

lönebildningen. I policyn betonas lika lön för lika arbete som en viktig princip. Policyn 

betonar även vikten av att chefer ska ha kompetens att sätta och motivera lön. Utfallet av 

löneöversynen 2014 blev 3,01 procent. Löneökningarna för kvinnor uppgick till 3,02 

procent och för män till 2,97 procent.  

 

Den totala lönekostnaden inklusive po-pålägg var 1,9 miljoner kronor, vilket är en ökning 

med 4 procent sedan året innan.  

Personalsammansättning  

Vid slutet av 2014 hade Nacka kommun 4 266 månadsavlönade, varav 129 var vikarier. 76 

procent var kvinnor och 24 procent var män.   

 

 62 procent arbetade inom förskola och skola.  

 18,9  procent arbetade i kommunens egen produktion av sociala stödresurser. 

 14,4 procent arbetade inom myndighets- och huvudmannaenheter. 

 4,7 procent arbetade inom kommungemen-samma stödenheter och inom 

stadsledningskontoret.  

 

De timavlönades arbetade tid motsvarade 193 årsarbetare, vilket är en ökning sedan 2013 då 

årsarbetstidsmåttet för timavlönade motsvarade 164 årsarbetare.  

Fler heltidsanställda 

85,4 procent av de månadsavlönade var heltidsanställda och skillnaden mellan könen har 

fortsatt minska. 84,8 procent av kvinnorna hade en heltidsanställning och 87,4 procent av 

männen. 

 

De som arbetar inom vård och omsorg har rätt till heltidsanställning. 25 procent av dem, 

142 personer, har valt att inte arbeta heltid. Av dem var 85 procent kvinnor och 15 procent 

män. Hade de valt att arbeta heltid skulle andelen heltidsanställda ha uppgått till 89 procent. 
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Figur Andel heltidsanställda i Nacka kommun 

 
2012 2013 2014 

Andel heltidsanställda 83,8 85,3 85,4 

Andel heltidsanställda kvinnor  82,4 82,4 84,8 

Andel heltidsanställda män 88,0 89,0 87,4 

  

Låg sjukfrånvaro jämfört med andra kommuner 

Den totala sjukfrånvaron var förra året 5,1 procent, vilket är en ökning med 0,2 

procentenheter sedan 2013.  De senaste sex åren, 2009-2014, har Nacka haft näst lägst total 

sjukfrånvaro bland våra jämförelsekommuner: Danderyd, Solna, Sollentuna, Värmdö, 

Tyresö och Täby.  Den totala sjukfrånvaron hos våra jämförelsekommuner uppgick till 5,7 

procent, en ökning med 0,2 procentenheter jämfört med 2013.  

 

Den totala sjukfrånvaron bland övriga kommuner i länet var 6,4 procent, vilket är en ökning 

med 0,3 procentenheter.   

Figur Sjukfrånvaro i Nacka och jämförelsekommuner  

 2012 2013 2014

Täby 4,2 4,5 4,7

Nacka 4,9 4,9 5,1

Sollentuna 5,1 5,3 5,1

Danderyd 5,4 5,3 5,4

Solna 5,9 5,5 5,5

Tyresö 6,1 6,3 6,4

Värmdö 6,2 6,7 8,0  
 

Den totala sjukfrånvaron inom Välfärd skola var 5,3 procent och inom Välfärd 

samhällsservice 6,0 procent. 

 

Nacka var en av kommunerna i riket med lägst andel långtidssjukrivna förra året. Av den 

totala sjukfrånvaron var 32,4 procent långtidssjukskrivna. Medelvärdet hos våra 

jämförelsekommuner var 45,3.  

 

Av den totala sjukfrånvaron var andelen långtidssjukskrivna kvinnor 35 procent och 

andelen långtidssjukrivna män 18,1 procent. Sjukfrånvaron uppdelad på kön och ålder följer 

mönstret för övriga kommuner, det vill säga att sjuktalen var högre för kvinnor än för män. 

Sjukfrånvaron för kvinnor låg på 5,8 procent och för män på 3,1 procent. Sjukfrånvaron har 

ökat med 0,2 procentenheter både för kvinnor och män.  Den totala sjukfrånvaron har 

minskat något för anställda under 50 år och ökat med 0,4 procentenheter för medarbetare 

över 50 år.     
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Figur Sjukfrånvaron totalt i förhållande till schemalagd arbetstid 
  2011 2012 2013 2014 

Kvinnor 5,1 5,4 5,6 5,8 

Män 2,8 3,0 2,9 3,1 

<29 år 4,6 4,5 5,0 4,9 

30-49 år 4,3 4,5 4,9 4,8 

>50 år 4,8 5,2 5,0 5,4 

 

Tabell ovan: I urvalet ingår både tim- och månadsavlönade. Nyckeltal och beräkningar 

enligt SKL:s obligatoriska sjukfrånvaroredovisning. Mätperiod januari-december.  

Hälsosam livsstil och balans mellan arbete och fritid  

I Nacka kommun vill vi främja hälsa och vi eftersträvar att alla medarbetare har balans 

mellan arbete och fritid.  Vi har fortsatt satsningarna på olika hälsoutmaningar och 

inspirerat medarbetare att sätta mål för en hälsosam livsstil. Under året startade Nackas 

friskvårdskör. Redan i februari agerade kören som ”en vandrande kör” vid Nacka 

företagarträff. Sammanlagt har 75 medarbetare deltagit i kören under året. 

Miljösmarta resvanor 

Medarbetare i Nacka ska bidra till hållbar utveckling och göra miljösmarta val i sitt arbete 

och sitt resande. Drygt hälften av de anställda promenerar, cyklar eller tar allmänna 

kommunikationer till arbetet och 11 procent varierar färdsätt. Fördelningen av färdsätt 

beror på bostadsort. För att få fler medarbetare att variera sitt färdsätt och satsa på sin hälsa 

genomför Nacka kommun årligen cykel- och promenadutmaningar.  

 

Enligt årets medarbetarundersökning reser: 

 

 50 procent från en bostad i Nacka kommun  

 25 procent från en bostad inom Stockholms kommun 

 10 procent från en bostad inom Värmdö kommun 

 15 procent från en bostad i en kranskommun eller en kommun utanför Stockholms 

län. 

6. Nackas verksamheter 

Förskola och skola 

Nackas förskolor och skolor har hög kvalitet och höga ambitioner. Det är den samlade bild som framträder 

när enkäter, intervjuer, statistik och observationer summeras. Varje barn ska utvecklas maximalt och få ett 

stimulerande lärande. Det gäller oavsett om barnet eller eleven går i en kommunal eller fristående förskola 

eller skola. 

Ansvarig nämnd: Utbildningsnämnden 
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Strategiska mål och läge för utbildningsnämnden 

 
 

NACKA 
KO M M U N 

FÖRSKOLA- VERKSAMHETSRESULTAT 

Övergripande mål Strategiskt mål Lage 

God kommunal 
service 

Stor valfrihet 

T rygg och säker 
kommun 

Maximal utveckling och s timulerande lärande 
Varje barn hor rätt till en verksomhel som utgår från 
individens behov och (drutsältningor och som stimule
rar till störsto möjliga läronde och kunskopsurveckling 

Reellt inflytande 
Varje barn hor rätt till en verksomhel som arbetar 
målmedvetet (dr att bom och forä/drar sko ho god • 
insyn i och inflytonde över onordnarens verk-somhel 
och utveckling. Varje bom hor också rätt till ett reellt 
inflytonde över sin utveckling 

Valmöjligheter 
Föräldrar sko ges stora volmöjligheter vid vol av 
(drskolo, pedagogisk omsorg och fritids 

T rygg arbetsmiljö 
Varje barn hor till en orbetsmifö som präglas av glädje, 
trygghel och stimulans som bidrar till god hälso 

• 
• 

GRUNDSKOLA- VERKSAMHETSRESULTAT 

Övergripande mål Strategiskt mål Lage 

God kommunal 
service 

Valfrihet 

T rygg och säker 
kommun 

Maximal utveckling och s timulerande lärande 
Varje elev hor räLL till en verksomhet som utgår från 
individens behov och forutsättningar och som stimule
rar till störsto möjliga läronde och kunskopsurveckling 

Reellt inflytande 
Varje e/ev hor rätt till en verksomhel som arbetar 
målmedvetet (dr aLL elever och forä/drar sko ho 
god insyn i och inflytonde över skolons verksomhet 
och utveckling. Varje elev hor också räu till ett reellt 
inflytonde över sin utveckling 

Valmö jligheter 
Föräldrar och elever sko ges stora volmöjligheter vid 
vol av skola. 

T rygg arbetsmiljö 
Varje elev hor räLL till en arbetsmiljö som präglas 
av glädje, trygghet, studiero och stimulans och som 
bidrar till god hälso • 

GYMNASIESKOLA - VERKSAMHETSRESULTAT 

Övergripande mål Strategiskt mål Lage 

God kommunal 
service 

T rygg och säker 
kommun 

INSATTA RESURSER 

Maximal utveckling och s timulerande lärande 
Varje elev hor räLL till en verksomhel som utgår från 
individens behov och forutsättningar och som stimule
rar till slörsia möjliga läronde och kunskopsulveckling 

Reellt inflytande 
Varje e/ev hor räLL till en verksomhet som arbetar 
må/medvetet (dr att elever och farä/drar sko ho god Å 
insyn i och inflytonde över skolons verksomhet och 
utveckling. Varje e/ev hor också räu till eu reellt 
inflyt-ende över sin utveckling 

T rygg arbetsm iljö 
Varje elev hor räLL till en arbetsmiljö som präglas 
av glädje, trygghet, studiero och stimulans och som 
bidrar till god hälso 

• 
Övergripande mål Strategiskt mål Läge 

Effektivt 
resursutnyttjande 

Budget i balans 
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I förskolan är de flesta föräldrarna nöjda eller mycket nöjda med verksamheten och de 

upplever att barnen är trygga. Grundskolan fortsätter att ha goda resultat. Meritvärdet är 

högt och Nacka tillhör de bästa kommunerna i landet när det gäller de nationella proven i 

årskurserna sex och nio. I gymnasiet svarar hela 96 procent av eleverna att de är trygga på 

sin skola. Fler elever än tidigare är också nöjda med skolans arbete mot mobbning och de 

allra flesta anser att de behandlas väl av andra elever. Dessa resultat ligger tydligt över 

genomsnittet för länet. 

 

Både förskolor och fritidshem har svårt att rekrytera högskoleutbildade pedagoger. Brist på 

utbildad personal är ett problem i storstadsregionerna och kommunerna inom Stockholms 

län arbetar tillsammans för att försöka lösa problemet. 

 

Inom grundskola och gymnasieskola är elevernas inflytande ett område som skolorna 

behöver fortsätta att utveckla. Alltför många elever tycker att de inte är delaktiga i 

planeringen och utformningen av sin utbildning. Detta kommer utbildningsnämnden 

fortsatt att följa på under 2015. 

Vi jämför oss med andra  

Nacka kommun ingår i Våga visa, som är ett nätverk av kommuner som samverkar kring 

utvärdering inom utbildningsområdet. Samverkan sker genom kollegiala observationer, 

självvärderingar som personalen gör och gemensamma kundundersökningar. I tabellen 

nedanför visas resultat från några av Våga visa-kommunerna. 

 

RESULTATMÅTT för samtl iga huvudmän i  

kommunen (skolkommunen) Nacka Danderyd

Sol len-

tuna Täby

Upplands-

Väsby

Val len-

tuna

Riket el ler  

a l la  

kommuner

Andel årsarbetare med förskollärarutbildning i förskolan 36 39 38 34 40 29 53

Genomsnittligt meritvärde i årskurs 9 242 245 241 240 207 221 215

Andel som nått målen i alla ämnen i grundskolan 88 93 88 91 70 82 76

Andel behöriga i åk nio till gymnasieskolans yrkesprogram 95 98 94 96 82 91 87

Genomsnittlig betygspoäng i gymnasieskolan 15 15 14 15 13 12 14

Andel elever med examen från gymnasieskolan inom tre år 76 75 70 73 52 46 63

Andel nöjda föräldrar i förskolan 94 96 94 90 90 94 93

Andel nöjda föräldrar i pedagogisk omsorg 99 100 98 97 100 89 98

Andel nöjda föräldrar i förskoleklass 93 91 92 95 88 87 93

Andel nöjda elever i grundskolan 87 87 81 81 76 78 82

Resurskronor per meritvärde 368 335 352 310 373 355  
 

Utbyggnad av förskolor och skolor – en viktig framtidsfråga 

Till Sigfridsborgsskolan, Myrsjöskolan, Sickla skola och Björknäs ökade efterfrågan på 

förskoleklass inför läsåret 2014/2015. Skolorna byggdes därför ut. Inga nya förskolor 

öppnade under året utan de befintliga förskolorna kunde möta den efterfrågan som fanns. 
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Att se till att det finns tillräckligt många förskole- och skolplatser är en viktig framtidsfråga 

när Nacka bygger stad och det ingår i stadsplaneringen att beräkna behovet av 

utbildningsplatser. Nacka är idag en attraktiv kommun för anordnare av utbildning och det 

finns goda förutsättningar för nyetableringar. Det är också viktigt att alla befintliga skolor 

utvecklas och upplevs som ett valbart alternativ för föräldrar och barn.  

Nöjda föräldrar i förskolan  

Föräldrar är i hög grad nöjda med sina barns förskolor och allt färre förskolor har en låg 

andel nöjda föräldrar. Men det är fortfarande brist på förskollärare i Nacka och i hela 

regionen.  

Små barns lärande 

Ett stort antal förskolor beskriver i sina kvalitetsanalyser att arbetet med språk och 

matematik både är en styrka och ett utvecklingsområde. Förskolorna arbetar mer med 

pedagogisk dokumentation och använder i högre grad lek- och lärmiljön som stöd i 

lärandet. Ett utvecklingsområde är att definiera, förstå och arbeta med barnens inflytande.  

Trygga barn 

Större delen av de föräldrar som svarat på kundundersökningen upplever att deras barn är 

trygga på förskolan och att personalen bryr sig om barnen. Observationerna visar också att 

normer och värden är ett starkt område på många förskolor. Av de tretton förskolor som 

observerats inom Våga Visa under året har elva fått bedömningen god eller mycket god 

kvalitet på detta område.  

Goda resultat på nationella prov och högt meritvärde i grundskolan 

Utbildningsnämnden har högt satta mål för sina nyckeltal. Flera resultat som ligger under 

Nackas målvärden är mycket goda jämfört med andra kommuner.  

 

I grundskolan fortsätter eleverna att ha goda resultat. Särskilt goda är resultaten i de 

nationella proven i årskurs sex och nio. Nackas resultat hör till de allra bästa i landet. 

Elevernas genomsnittliga meritvärde när de går ut årskurs nio fortsätter att var högt. Andel 

elever i årskurs 9 som blev behöriga till gymnasieskolan har minskat något, men andelen är 

fortfarande jämförelsevis hög. En försämring kan dock noteras på tre skolor.  

 

Pojkars resultat på det nationella provet i svenska var tydligt bättre 2014 än året innan och 

målvärdet nås. Liksom tidigare år når flickor i genomsnitt högre resultat än pojkar, men 

skillnaden har minskat. Färre elever nådde kravnivån i samtliga delprov i nationella proven i 

årskurs tre än föregående år i både svenska och matematik. 

Elevinflytande – ett fortsatt utvecklingsområde 

Ett område som behöver utvecklas är elevers inflytande. Alltför många elever uttrycker i 

kundundersökningen att de inte är delaktiga i planeringen och utformningen av sin 

utbildning. Under hösten 2014 blev elever vid åtta skolor intervjuade om elevinflytande. 
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Intervjuerna visade att eleverna är nöjda eller mycket nöjda med sitt inflytande men det 

fanns skillnader mellan eleverna och skolorna.  

IT i det dagliga skolarbetet 

Ett annat område att utveckla är elevernas tillgång till IT i det dagliga skolarbetet, men 

också hur tekniken används i det pedagogiska arbetet. Andelen elever som svarar att de 

använder dator eller läsplatta varje dag i skolan har ökat sedan föregående år, särskilt bland 

eleverna i årskurs fem, men det är fortfarande långt till målnivån.  

God verksamhet men svårt att rekrytera fritidspedagoger 

Fritidshemmen har en god verksamhet och de flesta föräldrarna är nöjda. Ett 

förbättringsområde är att öka antalet anställda med pedagogisk högskoleutbildning. Nacka 

hade år 2013 i genomsnitt 32 procent högskoleutbildad personal på fritidshemmen, vilket är 

högre än genomsnittet i länet, men långt ifrån rikets 53 procent. 

Goda resultat i gymnasiet – men sämre på yrkesprogrammen 

Gymnasieelevernas resultat är goda överlag. Betygen är höga och elevgenomströmningen är 

god. Den genomsnittliga betygspoängen för eleverna som gick ut våren 2014 var 15,0 vilket 

kan jämföras med föregående års poäng som var 15,2. Nackas resultat ligger fortfarande 

klart över rikets genomsnitt. Av alla elever som började på en gymnasieskola i Nacka hösten 

2011 hade 76 procent fått en gymnasieexamen tre år senare. I riket var motsvarande andel 

63 procent.  

 

Av de elever som gått ett yrkesprogram fick 39 procent grundläggande behörighet, vilket 

kan jämföras med 35 procent i riket. Nacka har ganska få elever som studerar på 

yrkesprogram. Yrkesprogrammens resultat är sämre jämfört med de högskoleförberedande 

programmens. Detta avviker inte mot den nationella bilden av gymnasieskolan men visar att 

det behövs en insats för att förbättra resultaten.  

Elevinflytande fortsatt utvecklingsområde för gymnasieskolan 

Enligt Skolverket har elevernas inflytande har minskat efter 2011 års gymnasiereform. 

Reformen innebar en starkare central kontroll av utbildningarnas dimensionering, 

utformning och innehåll. Utbildningsnämnden i Nacka anser dock att det är viktigt att 

eleverna har verkligt inflytande och reellt inflytande är ett strategiskt mål för nämnden. 

Trygga gymnasieelever 

Hela 96 procent av gymnasieeleverna i Nacka instämmer i att de är trygga på sin skola. Fler 

än tidigare är också nöjda med skolans arbete mot mobbning och de allra flesta anser att de 

behandlas väl av andra elever. Resultaten för dessa frågor ligger tydligt över genomsnittet 

för länet. 

Färre barn än planerat gav positiv budgetavvikelse   

Utbildningsnämndens ekonomiska utfall blev en positiv budgetavvikelse på 9,7 miljoner 

kronor. Det motsvarar en avvikelse på 0,4 procent av den totala nettobudgeten.  En stor del 

av förklaringen till överskottet är att antalet barn i förskola, pedagogisk omsorg, fritidshem 
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och gymnasieskola blev lägre än budgeterat. Antalet elever i grundskolan blev dock fler än 

budgeterat. 

 

Kostnaderna för likvärdighetsgarantin, det vill säga strukturtillägg, individinriktade resurser 

för barn och elever i stort behov av särskilt stöd, modersmål samt skolskjutskostnader, gick 

över budget med 10,6 miljoner kronor. Störst avvikelse i reella tal och andelsmässigt har 

förskolan.  

 
Verksamhet, tkr Ufall 2014

Kostnader (-) Intäkter (+) Intäkter Kostnader Utfall netto Budget 
Budget-

avvikelse

Checkram 158 664 -2 291 567 -2 132 903 -2 151 402 18 499

Förskola och pedagogisk omsorg 94 057 -787 906 -693 849 -701 962 8 113

Vårdnadsbidrag -1 503 -1 503 -2 358 855

Fritidshem 41 697 -246 576 -204 879 -210 486 5 607

Öppen fritidsverksamhet 37 -4 398 -4 361 -4 696 335

Förskoleklass 630 -55 881 -55 251 -54 738 -513

Grundskola 14 142 -861 420 -847 278 -841 946 -5 332

Grundsärskola 295 -20 739 -20 444 -20 985 541

Gymnasieskola 7 500 -301 163 -293 663 -301 510 7 847

Gymnasiesärskola 306 -11 981 -11 675 -12 721 1 046

Övrig ram 1 422 -253 050 -251 628 -242 870 -8 758

Likvärdighetsgarantin 1 082 -220 571 -219 489 -208 912 -10 577

- Förskola och ped omsorg 533 -49 682 -49 149 -40 680 -8 469

- Skola och fritidshem 549 -170 889 -170 340 -168 232 -2 108

Öppen förskola 105 -6 166 -6 061 -7 337 1 276

Nämnd och m&h 35 -24 533 -24 498 -24 844 346

Forskning 200 -1 780 -1 580 -1 777 197

Summa utbildningsnämnden 160 086 -2 544 617 -2 384 531 -2 394 272 9 741  
  

Välfärd skola - Den kommunala produktionen av skola i Nacka 

Välfärd skola är det kommunala alternativet i Nacka. Inom Välfärd skola finns verksamheterna 

förskola, förskoleklass, fritidshem, grundskola, gymnasieskola samt barn- och elevhälsan. Varje dag möter 

våra medarbetare tusentals barn, elever och medborgare i hela Nacka kommun. I Nackas kommunala 

förskolor och skolor ska alla barn och ungdomar känna sig trygga och undervisningen ska anpassas till de 

individuella förutsättningarna. Vår målsättning är att ta fram den maximala potentialen hos varje elev. 

 

Ansvarig nämnd: Kommunstyrelsen  

 

Hälften av förskolebarnen i Nacka och 79 procent av grundskoleeleverna går i Välfärd 

skolas förskolor och skolor. Verksamheten omsätter cirka 1,8 miljarder och har cirka 2 600 

medarbetare. 79 procent av de anställda är kvinnor och 21 procent är män. Den 1 januari 
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2014 övergick fritidsgårdar, Nacka musikskola och de kommunala biblioteken från Välfärd 

skola till Välfärd samhällsservice. Det medförde bland annat att antalet månadsavlönade 

medarbetare minskade med 83 personer jämfört med 2013.   

 

Välfärd skolas förskolor har ett mycket gott resultat. Föräldrar upplever till stor del att deras 

barn utvecklas och stimuleras i förskolorna. De kommunala grundskolorna har höga 

pedagogiska resultat i jämförelse med övriga kommuner i Sverige. Nacka gymnasium och 

gymnasieskolan YBC (Young business creatives)fortsätter att vara attraktiva val för 

ungdomar som väljer gymnasium.  

Prioriterade områden 2014 

Under året har de prioriterade områdena för verksamheten varit: 

 

 Befästa och höja pedagogiska resultat 

 Pedagogiskt ledarskap i alla led 

 Attraktiv arbetsgivare 

 Ekonomi i balans 

Många föräldrar är nöjda med barnens förskola 

Måluppfyllelsen har fortsatt att öka inom de kommunala förskolorna. Det visar 

kundundersökningen. En hög andel föräldrar anser att förskolans verksamhet är 

stimulerande för deras barn. Föräldrar anser också i högre grad att förskolan arbetar med 

språk och matematik, samt att barnens tankar och idéer tas tillvara. Detta är resultatet av ett 

fokuserat arbete med den reviderade läroplanen för förskolan där många förskolor har 

arbetat med pedagogisk dokumentation för att synliggöra barns lärande. Förskolorna har 

också fått möjlighet till kompetensutveckling kring olika metoder för dokumentation och 

matematik.  

 

Fler föräldrar anser också att deras barn är trygga i verksamheten. Detta är ett resultat av 

förskolornas arbete med värdegrund, rutiner för likabehandling och att motverka 

kränkningar av barn. 

Fler förskollärare behövs   

Andelen utbildade förskollärare på förskolorna har tyvärr sjunkit. Insatserna som gör 

Välfärd skola till en attraktiv arbetsgivare måste därför fortsätta. Bland annat har en 

projektgrupp från Välfärd skola tillsammans med Arete meritering tagit fram kriterier för att 

i framtiden kunna utse särskilt yrkesskickliga förskollärare.  

Satsningar för att höja fritidshemmens kvalitet 

När Skolverket kom med nya allmänna råd om fritidshem genomförde Välfärd skola en 

serie föreläsningar kring läroplan- och kvalitetsarbete för all fritidshemspersonal. 

Fritidshemmen är viktiga för att uppnå högre måluppfyllelse för eleverna.  Den påbörjade 

kompetenssatsningen som ska höja kvaliteten i fritidshemmets alla processer fortsätter 

under 2015. 
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Höga resultat i grundskolorna   

De kommunala grundskolorna i Nacka har höga pedagogiska resultat jämfört med övriga 

kommuner i Sverige. Det finns dock vissa skolor som behöver förbättra sina resultat så att 

kvaliteten blir jämnare i alla skolor. Ett exempel på detta arbete är att Välfärd skola deltar i 

ett utvecklingsprojekt PISA 2015, som drivs av SKL, med inriktning på styrning och 

ledning i matematik.  

Nackas elever presterar högt i jämförelse med andra kommuner 

Nackas kommunala grundskolor har goda resultat i jämförelse med rikssnittet. Meritvärdet 

för Nacka är 237, jämfört med rikets 215. Andel elever som är behöriga till gymnasieskolans 

yrkesprogram är 93 procent i Nacka och 86 procent i riket. 97 procent av eleverna i årskurs 

sex når målen i nationella prov att jämföra med rikssnittet på 91 procent. 

 

 
 

 

Satsningar på matematik och svenska 

I de nationella proven i matematik i årskurs tre nådde 76 procent av eleverna kravnivån i 

samtliga delmoment. Eleverna hade svårast för delprov E (mätning, längd och 
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proportionella samband). För att förbättra kunskaperna görs en rad olika insatser, bland 

annat medverkar ett flertal av skolorna i Matematiklyftet detta läsår.  

 

68 procent av pojkarna i årskurs sex hade som lägst betyget C på nationella provet i 

svenska. I årskurs nio var resultatet 54 procent. Stort fokus läggs på pojkars förmåga att läsa 

och skriva och många skolor planerar att delta i Läslyftet kommande läsår. Skolorna ser 

vikten av tidiga insatser och det har medverkat till att andelen med lägst betyget C är högre i 

årskurs sex än i årskurs nio. 

Välfärd skola satsar på framtiden  

Välfärd skola arbetar ständigt med att utveckla och förbättra verksamheterna. Här följer 

några exempel: 

 

 Förstelärare ska bidra till ökad måluppfyllelse, ökad professionalisering och bättre 

resultat. Välfärd skola har från 1 juli 2014 utsett ytterligare 94 förstelärare och en 

lektor. Sammantaget har finns nu 119 förstelärare och 5 lektorer, vilket innebär att 

vi nyttjar hela statsbidraget.  

 Välfärd skola har tagit fram en introduktionsplan för nyexaminerade förskollärare 

och lärare. Förstelärare leder träffar och nätverk och vi anordnar en intern 

mentorsutbildning. Syftet är att vara en attraktiv arbetsgivare där lärare och 

förskollärare trivs och väljer att stanna.  

 Från hösten 2014 sjösattes ett nytt introduktionsprogram för nya ledare i 

förskolorna och skolorna. Mentorskapsprogrammet innebär bland annat att erfarna 

skolledare är mentorer åt nyanställda ledare.  

 Våren 2015 startar ett pilotförsök för gemensam rättning av ämnesprov i svenska 

för årskurs sex och nio. Syftet är att uppnå en likvärdig bedömning. Detta är en av 

flera åtgärder som ska underlätta och effektivisera arbetssituationen för lärarna.  

 Matematiklyftet är en statlig satsning som fokuserar på det kollegiala lärandet för 

matematiklärare i grundskolan och gymnasiet. Matematiklyftet avslutas läsåret 

2015/2016.  

 Skolutvecklarna har börjat bistå skolledare och pedagoger ute i verksamheterna. 

Målet är att utveckla digital kompetens och förbättra användandet av IT-verktyg. En 

förskollärare med specialkompetens har tillsatts för att arbeta med digitalt lärande i 

förskolan.  

Barn- och elevhälsan förebygger ohälsa 

Våren 2014 lanserades ”Vägledningsdokumentet” som är en gemensam skrift från 

Skolverket och Socialstyrelsen. Skriften är av stor betydelse för elevhälsan och skolledningar 

och stärker det förebyggande och hälsofrämjande arbetet. Under året har personalen inom 

barn- och elevhälsan fördjupat sig i dokumentet. Barn- och elevhälsan fick också 

stimulansbidrag för två olika projekt inom ramen för kommunens projekt ”tidiga insatser”; 

identitet, kommunikation och rörelse för barn med hörselnedsättning och ett projekt om 

anknytning för små barn. 
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Beslut om föräldrakooperativ  

Välfärd skolan har begärt att få säga upp avtalen om personalbemanning på sju 

föräldrakooperativ som är organiserade inom Välfärd skola. Bakgrunden till begäran var en 

otydlig ansvarsfördelning. Kommunstyrelsen beslutade i december att avtalen ska fasas ut.  

Intensivt arbete för att nå budget i balans 

Under året har ett arbete pågått för att nå en budget i balans. Alla har arbetat målinriktat 

och fokuserat och arbetet har gett goda resultat. Det ekonomiska utfallet blev en positiv 

budgetavvikelse med 6,2 miljoner kronor.  

 

År Resultat

2011 -64 mnkr

2012 -40,9 mnkr

2013 -4,8 mnkr

2014 +6,2 mnkr  
 

Välfärd skola har fortfarande ett antal enheter med stora underskott. Under 2014 har dessa 

enheter genomfört en rad åtgärder för att minska underskotten, något som har gett goda 

resultat. Ett antal enheter har också kompenserat dessa enheters negativa resultat genom att 

generera stora överskott.  

 

Bland de omfattande åtgärder som vidtagits kan nämnas personal- och kostnadsbesparingar, 

lokalanpassningar, anpassning av verksamheter och allmän återhållsamhet och 

kostnadsmedvetenhet. Även under kommande år behöver Välfärd skola strukturanpassa 

organisationen.  

The Sea - to be, or not to be 

Under januari var Välfärd skola värd för konferensen ASEAN +3. 80 elever och lärare från 

några av Asiens bästa naturvetenskapliga skolor besökte Nacka för att arbeta med temat 

”The Sea - to be, or not to be”. Deltagande länder representerar 1,8 miljarder av jordens 

befolkning. Lärare, elever, skolledare, specialister och utvecklingsledare samlades i några 

dagar och förde givande samtal och lärde sig av varandra. Konferensen fick ett stort 

mediegenomslag, och blev bland annat förstasidesnyhet i SvD. Kontakter för framtiden 

knöts och utvärderingen visade på en stor succé!   

Långsjöns förskola brann ner 

I oktober inträffade en omfattande brand på Långsjöns förskola. Branden ödelade hela 

byggnaden och förskolan behövde omgående nya lokaler. Redan dagen efter branden fick 

förskolan ett erbjudande om att flytta in i nyrenoverade lokaler i Orminge. Barn och 

föräldrar kunde därmed erbjudas fortsatt verksamhet i väntan på att en ny förskola skulle 

byggas upp i Saltsjö-Duvnäs. 
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Unos uno – en dator per elev 

Tre av Välfärd skolas skolor har sedan 2011 deltagit i forskningsprojektet Unos Uno med 

fokus på IT i skolan. Projektet avslutades i mars 2014 och resultatet fick mycket 

uppmärksamhet.  

Condorens förskolor fick pris igen!  

Institutet för kvalitetsutveckling (SIQ) tilldelade Condorens förskolor utmärkelsen ”Bättre 

skola 2014” - för andra gången.  
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Figur Utfall mot budget för välfärd skola 

Verksamhet, tkr Ufall 2014

Kostnader (-) Intäkter (+) Intäkter Kostnader Utfall netto Budget 
Budget-

avvikelse

910 Sigfridsborgs skola med fsk 67 406 -67 404 2 0 2

911 Stavsborgsskolan 42 550 -47 537 -4 987 -4 704 -283

912 Älta skolor med förskolor 72 317 -71 908 409 0 409

913 Sjöängen och Strandparkens fsk 17 242 -19 695 -2 453 -5 297 2 843

920 Ektorps skola med förskolor 62 859 -62 984 -125 0 -125

921 Jarlabergs skola med förskolor 0 0

922 Sickla skola med förskolor 79 170 -78 734 436 0 436

923 Condorens förskolor 28 021 -28 033 -11 0 -11

924 Skuru skola med förskola 75 453 -77 481 -2 028 0 -2 028

925 Vilans skola med förskola 62 059 -61 506 552 0 552

926 Järla skola med förskolor 99 121 -99 107 14 -1 000 1 014

927 Eklidens skola 71 510 -71 069 441 0 441

928 Nacka gymnasium, Samhälle 102 079 -101 439 640 -1 200 1 840

928 Nacka gymnasium, Natur & teknik 79 370 -78 397 973 -800 1 773

929 YBC 35 886 -37 706 -1 820 -1 500 -320

940 SaltsjöDuvnäs skola med förskola 71 073 -71 316 -244 -500 256

941 Björknässkolan och särskolor och Alphyddeskolan 126 241 -126 194 47 0 47

942 Boo Gårds skola med förskola 59 978 -59 384 594 206 388

943 Orminge skola med förskolor 72 826 -72 177 648 0 648

944 Sågtorp skola med förskolor 77 341 -78 511 -1 170 0 -1 170

945 Alabastern och korallens förskola 18 211 -19 857 -1 646 0 -1 646

946 Björknäs Eklunda Herrgårns fsk 25 918 -26 545 -627 0 -627

947 Chrysoliten, Källans, Bagarsjöns fsk 28 888 -29 004 -116 -206 90

948 Myrsjöskolan 108 988 -108 706 282 0 282

950 Igelboda skola med förskola 55 041 -55 462 -421 0 -421

951 Fisksätra skola med förskolor 29 213 -30 200 -987 -3 000 2 013

952 Krabban Gläntan Fiskarhöjd fsk 29 290 -29 639 -349 0 -349

953 Neglinge skola med förskolor 47 294 -48 914 -1 620 0 -1 620

954 Solsidans skola 0 0

955 Samskolan 61 860 -66 433 -4 573 -3 000 -1 573

970 Föräldrakooperativen 21 678 -21 693 -15 0 -15

983 Elevhälsan 35 254 -35 575 -321 -500 179

990 ORF 23 365 -28 23 337 22 988 349

990 Verksamhetsstöd 60 348 -59 047 1 301 -1 488 2 789

Summa välfärd skola 1 847 850 -1 841 687 6 164 0 6 164

Not 1. 913 Sjöängen och Strandparkens fsk Ingick tidigare i Skolenhet 911 Stavsborgsskolan med förskolor. Uppdelad efter beslutad budget

Not 2. 921 Jarlabergs skolenhet ingår i Järla skola med förskolor

Not 3. Bagarsjöns förskola ingick 2013 i skolenhet 942 Boo Gårds skola med förskolor nu i 947 Chrysoliten, Källans, Bagarsjöns fsk

Not 4. 954 Solsidans skola, Eleverna flyttade till Samskolan
 

NACKA 
KO M M U N 
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Socialt stöd och omsorg  

I Nacka ska alla äldre som behöver omsorg få god omvårdnad och service, utförd med respekt för den 

personliga integriteten. Människor som på grund av funktionsnedsättning, sociala eller ekonomiska problem 

ska få stöd att förbättra sin livssituation. 

 

Ansvarig nämnd: Social- och äldrenämnden 

Strategiska mål och läge för social- och äldrenämnden 

 
 

Nacka kommun kan stoltsera med bra resultat överlag för alla verksamheter inom social- 

och äldrenämndens ansvarsområde. Kund- och brukarundersökningar som vi själva låtit 

göra och medborgarundersökningen med mera visar på mycket goda resultat för alla 

verksamhetsområden. Detta gäller både utförandet av tjänsterna och den 

myndighetsutövning som utförs. 
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Förnya, förenkla och förädla inom individ – och familjeomsorgen  

Inom individ- och familjeomsorgen pågår ständigt ett förbättringsarbete för att ha en 

modern myndighet som kan möta våra kommuninvånare på bästa sätt. I familjer som lever i 

komplexa livssituationer är det exempelvis vanligt att både barnen och de vuxna behöver 

stöd och också att de behöver olika former av stöd från kommunen. Ambitionen är att 

dessa familjer ska ha en sammanhållen kontakt med kommunen, vilket förbättrar stödet och 

effektiviserar kommunens arbete, vilket har påbörjats i enstaka fall.  Ett särskilt 

utvecklingsarbete pågår också kring att förenkla och effektivisera utredningarna samt att 

titta på de insatser som erbjuds och vilken evidens de har.  

Fler barn och unga i behov av stöd  

2014 var ett intensivt år. Antalet barn och unga som hade kontakt med kommunen ökade 

med ungefär 20 procent i jämförelse med 2013. Särskilt stor var ökningen av barn 0-12 år. 

Liknande ökningar kan ses nationellt. Ökningen ledde bland annat lett till att gränsen på 14 

dagar för förhandsbedömningar inte fullt ut gått att leva upp till. Den största anmälaren är 

polisen, följd av skolan eller förskolan. Anmälningarna handlar mest om familjevåld och 

missbruk hos vuxna.    

 

Trots att det är många barn och unga som har behövt stöd visar granskningar att 

rättssäkerheten är hög. Det beror på att Nackas medarbetare har en hög kompetens och en 

stabilare personalsituation än många andra kommuner i länet.  

Arbete för att förebygga placeringar inom dygnsvård 

Antalet öppna insatser har ökat under 2014 med 21 procent, från 474 stycken 2013 till 575 

stycken 2014. 300 barn har varit föremål för dessa öppna insatser. Under året har 91 barn 

varit placerade inom dygnsvården, vilket var ungefär samma antal som 2013.  

  

Från och med hösten 2014 har vi börjat erbjuda insatsen Multi system treatment till fler 

barn i åldrarna 12-17,5 år. Det är en evidensbaserad behandling som bland annat syftar till 

att förebygga placeringar utanför hemmet. Arbetet sker i samarbete med Värmdö kommun. 

Därutöver har ett samarbete påbörjats med Maskrosbarn. Maskrosbarn är en organisation 

som stödjer ungdomar som har föräldrar som missbrukar eller mår psykiskt dåligt. 

Samarbetet innebär bland annat att barn som har kontakt med socialtjänsten har möjlighet 

att få en coach eller ett barnombud genom Maskrosbarn. 

Skolan som viktig faktor för barn som är familjehemsplacerade 

Goda resultat i skolan är viktigt för alla barn, men särskilt viktigt är det för barn som växer 

upp i familjehem. Skolfam arbetar för att ge familjehemsplacerade barn samma möjligheter 

till god utbildning som alla andra. Skolfam arbetar vidare med de familjehemsplacerade 

barnen och resurserna används även för de barn och unga som är placerade på hem för 

vård och boende (så kallade HVB-hem). 2015 kommer fler barn få möjlighet att erhålla 

denna hjälp.  
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Ökade ärenden till familjerätten 

Antalet ärenden ökade under året. Fler begärde upplysningar från tingsrätten. Det kan tyda 

på att fler utredningar är på ingång när den första muntliga förhandlingen har ägt rum. 

Därutöver har även antalet frivilliga samarbetssamtal ökat med 44 procent jämfört med 

2013.  

 

Nacka har också under året blivit utvald att delta i ett nationellt projekt om e-delegation 

kring faderskap.  

Insatser till vuxna  

Antalet hushåll som fick ekonomiskt bistånd minskade från 1 040 hushåll 2013 till 970 

under 2014. I mottagningsgruppen minskade antalet nya inkomna ansökningar från 620 till 

430 under året. Det genomsnittliga antalet bidragsmånader ökade från 5,7 till 6,1 under 

2014 jämfört med 2013. Hushåll som erhöll kortvarigt ekonomiskt bistånd minskade 

däremot från 442 till 368 under året jämfört med 2013.   

    

Handläggningstiderna för ekonomiskt bistånd har minskat. Detta tack vare en översyn av 

arbetsprocessen inom försörjningsstöd som resulterade i ett förändrat arbetssätt.  

Antalet vuxna som behöver stöd ökar 

Det har skett en kraftig ökning de senaste åren också av vuxna personer som behöver stöd. 

Under 2014 var det 960 personer som blev aktuella för insats, en ökning med nästan 100 

personer jämfört med 2013. 185 av dessa var personer mellan 18-25 år. Under året gjordes 

31 anmälningar enligt lagen om vård av missbrukare (LVM). Lagen möjliggör tvångsvård av 

personer med missbruksproblem efter beslut i domstol. Totalt under året vårdades 16 

personer enligt LVM, varav 10 personer hade påbörjat insatsen redan under 2013. 

Fråga Soc – social rådgivning på nätet 

Under 2013 startade Nacka och Tyresö i samverkan social rådgivning på nätet. Denna 

utökade service till kommuninvånarna har fortsatt att användas regelbundet under 2014. 

Från 1 oktober i år ingick Värmdö kommun i den gemensamma socialjouren.  

 

47 år som kontaktperson i Nacka kommun! //särskild info-ruta// 

En kontaktperson eller kontaktfamilj träffar barn, unga eller vuxna som av olika anledningar behöver stöd 

eller stimulans. Det handlar om att bygga relation och en del kontakter blir livslånga. Rekordet i Nacka är 

en kontakt som pågått sedan 1968 – hela 47 år! 

En kontaktperson ger möjlighet till en bra fritid, är i första hand en samtalspartner och en 

medmänniska, inte en professionell kontakt. När det gäller barn som får kontaktfamilj är 

tanken också att föräldrarna ska få avlastning. Kontaktverksamheten är den största insatsen 

socialtjänsten har och den förhållandevis billigaste. Att vara kontaktperson/kontaktfamilj 

innebär inte att man blir anställd, utan att man får ett uppdrag från socialtjänsten. Man får 

ersättning för uppdraget. Man får också handledning och stöd av de socialsekreterare som 

gett uppdraget. 
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Flyktingmottagande 

Nackas flyktingmottagande har ökat och det pågår ett utvecklingsarbete i kommunen kring 

det. Exempelvis pågår en följeforskning kring ensamkommande barn för att vi därigenom 

ska se hur vi i Nacka arbetar och vad vi eventuellt behöver förändra för att lyckas när 

barnen blir vuxna och ska leva självständiga liv. Alla ensamkommande barn med permanent 

uppehållstillstånd fick, som ett led i att öka integrationen, möjlighet att sommarjobba under 

tre veckor 2014. Nacka har varit med och utvecklat en testmodell för bosättningar av 

kvotflyktingar som ska effektivisera processen och samordningen.  

Fler personer med funktionsnedsättning får stöd  

Under 2014 hade 590 personer med funktionsnedsättning insatser enligt lagen om stöd och 

service till vissa funktionshindrade (LSS). Det var ungefär 50 personer fler än 2013. 

Målgruppen för LSS behöver långvarigt stöd och därför avslutas få insatser. Många som 

tidigare inte skulle fått diagnos eller varit aktuella inom psykiatrin får idag diagnoser inom 

området autism. Målgruppen har förändrats och social problematik och komplexa 

svårigheter är vanligare. LSS tillgodoser inte hela stödbehovet utan kompletteras i många 

fall med insatser enligt socialtjänstlagen, som exempelvis boendestöd. Vi behöver utveckla 

en närmare samverkan om arbete istället för daglig verksamhet för målgruppen. 

Flera bostäder med särskild service behövs 

Bristen på bostäder och bostad med särskild service enligt LSS är ett stort problem. Det 

finns en risk att kommunen får betala vite om insatsen inte kan verkställas. Det är fler 

personer från andra kommuner som ansöker om särskilt anpassad bostad i Nacka. Social 

problematik och bristande föräldraförmåga påverkar att flera ansöker om LSS- placeringar. 

Förändrad organisation för att bättre kunna möta behov 

Ungefär 170 personer med funktionsnedsättning får insatser enligt socialtjänstlagen, 

exempelvis hemtjänst. För att bättre kunna möta behoven av insatser utifrån 

socialtjänstlagen har vi omorganiserat handläggningen av ärendena. De sköts numer inom 

socialpsykiatrin. Målet är att alla hemtjänstärenden ska ses över med tätare uppföljning och 

bättre kostnadskontroll. 

Socialpsykiatrin ska stärka det friska 

Genom samarbete med psykiatrin, frivilligorganisationer, personligt ombud och anordnare 

är målsättningen att personer som får stöd inom socialpsykiatrin ska få ett individuellt 

anpassat stöd av god kvalitet, främst i sin hemmiljö. Arbetet utgår från att stärka det friska 

hos varje brukare och bevilja stödinsatser utifrån en noggrann behovsbedömning.  

 

De flesta av personerna bor i egna bostäder och insatser ges främst i öppna former genom 

boendestöd och sysselsättning. Antalet brukare och kostnaderna har varit stabilt under flera 

år. Förebyggande insatser som inte är biståndsbedömda ges vid träfflokalerna.  
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Stärkt stöd till anhöriga 

Nacka vill stärka stödet för barn som har föräldrar med psykisk sjukdom. Därför har vi 

gjort en överenskommelse med mottagningsgruppen för barn och unga. Målet är att öka 

samverkan med psykiatrin genom att samordna individuella planer. Fokus ligger på bättre 

stöd och information till anhöriga samt ökad samverkan med landstinget kring målgruppens 

somatiska problematik. 

Hög nöjdhet inom äldreomsorgen  

Nackas brukarundersökningar inom äldreomsorgen visar att nöjdheten är mycket hög både 

vad gäller utförandet (inom både hemtjänst och särskilt boende) och 

myndighetsutövningen. Resultatet i nationella brukarundersökningen inom äldreområdet 

visar att hemtjänstkunderna i Nacka är mer nöjda än snittet i riket.  

Hög andel med hemtjänst i Nacka  

Andelen personer över 65 år som har hemtjänst i Nacka kommun är 11 procent, jämfört 

med 8,5 procent i riket. Av den nationella brukarundersökningen som görs i alla kommuner 

framgår att hemtjänstkunderna i Nacka har högt förtroende för hemtjänsten och upplever 

den som bra. Sammanfattningsvis är nöjdhet inom de flesta områden som de frågas om 

högre än landet och riket. Den utförda tiden inom hemtjänsten 2014 var endast en halv 

procent högre än 2013, efter ett antal år med ökande utförd tid. 

Förenklad biståndshandläggning uppskattad  

Av alla utredningar om hemtjänst gjordes cirka 25 procent (närmare 700 stycken) via den 

förenklade handläggningen. En studie visar att kunderna är nöjda med enkelheten och att 

det känns naturligt att man själv som kund får beskriva sina behov.  

Nacka snart e-hemtjänst kommun 

Tekniska produkter som t.ex. påminnelselarm har testats och utvärderats en längre tid och 

ska vara ett komplement till hemtjänstinsatser. 2015 kommer Nacka vara en av de få 

kommuner i landet som kan titulera sig som en e-hemtjänst kommun 

Hög andel får sitt val av äldreboende 

Andelen personer i Nacka som är över 65 år och bor på äldreboende är 3,6 procent, jämfört 

med 4,7 procent i riket. Ungefär 600 personer bor i särskilt boende. Kötiden var i snitt 31 

dagar. 91 procent av kunderna fick något av det äldreboende man valt. 59 procent fick sitt 

förstahandsval och 32 procent har fått något av sina andra önskade val.  

Vi jämför oss med andra  

Det landsomfattande ”Öppna jämförelser” sammanställs av Sveriges kommuner och 

landsting, inom områdena socialt stöd och omsorg på uppdrag av Socialstyrelsen. Andel 

nöjda inom äldreomsorgen tas fram av Socialstyrelsen genom en brukarenkät till äldre inom 

landets alla kommuner. Av denna framkommer att nöjdheten bland de äldre generellt sett är 

högre än snittet för rikets kommuner när det gäller hemtjänst. För särskilt boende ligger den 

kring snittet överlag. 
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Område Nacka

Medel 

länet

Medel 

riket

Trygghet 54 42 43

Bemötande 81 74 76

Tillräckligt med tid 89 79 82

Hänsyn till åsikter och önskemål 93 86 87

Möjlighet påverka tider 78 66 61

Möjlighet framföra synpunkter eller klagomål 73 64 62

Hemtjänsten i sin helhet 91 86 89  

Särskilt boende Nacka

Medel 

länet

Medel 

riket

Trygghet 46 46 50

Bemötande 53 54 57

Tillräckligt med tid 72 71 72

Hänsyn till åkikter och önksemål 77 77 79

Trivsamma gemensamma utrymmen 65 63 65

Trivsamt utomhus 75 68 67

Maten 82 72 75

Måltidsmiljön 70 65 69

Möjlighet komma utomhus 66 57 58

Sociala aktiviteter 71 63 63

Möjlighet påverka tider 55 57 60

Särskilt boende i sin helhet 86 82 83  
 

Ekonomiskt underskott 2014 

Social- och äldrenämnden hade ett underskott på 37,9 miljoner kronor jämfört med 

budgeten för 2014. Avvikelsen beror i huvudsak på att allt fler personer har behövt stöd 

och service inom individ- och familjeomsorgen och området funktionsnedsättning. Inom 

individ- och familjeomsorgen har också de personer som behöver stöd problem av 

allvarligare karaktär och behöver ofta omfattande och kostnadskrävande insatser. Även 

inom området funktionsnedsättning har kundernas omsorgsbehov ökat.  

 

En mängd arbete pågår för att kunna få en ekonomi i balans, utan att för den delen minska 

rättssäkerhet eller kvalitet i de insatser som kommunen ger medborgarna. Det handlar till 

exempel om att med kunden i fokus skapa förbättrade arbetsprocesser och ökad 

samordning.  

 

Inom äldreområdet finns ett underskott som beror på att det var fler personer som bodde i 

särskilt boende 2014 än förutsett. Däremot var antalet hemtjänsttimmar lägre än förväntat. 
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Tabell utfall mot budget för social- och äldrenämnden 
Verksamhet, tkr Årsutfall 2014 

Årsbudget 
2014 Budgetavvikelse Kostnader (-) Intäkter (+) Intäkter Kostnader Netto 

IFO/Barn & Ungdom 4 275 -94 831 -90 556 -87 122 -3 434 

IFO/Försörjningsstöd o Vuxen 57 159 -153 482 -96 323 -86 397 -9 926 

LSS/SoL yngre 65 år 26 304 -383 383 -357 079 -345 418 -11 661 

Socialpsykiatri 3 093 -41 058 -37 965 -39 799 1 834 

Äldre 52 408 -660 814 -608 406 -606 368 -2 038 

Nämnd- och nämndstöd inkl. MH 2 751 -149 241 -146 490 -133 786 -12 704 

Summa Social- äldrenämnden 145 990 -1 482 809 -1 336 819 -1 298 890 -37 929 

 

Överförmyndarverksamheten 

De Nackabor som inte själva kan ta tillvara sin rätt på grund av sjukdom och liknande kan få stöd av en 

förmyndare, god man eller förvaltare så att de ges samma rätt som andra och inte missgynnas ekonomiskt 

eller rättsligt. 

 

Ansvarig nämnd: Överförmyndarnämnden 

Strategiska mål och läge för överförmyndarnämnden 

 

Överförmyndarnämnden i Nacka kommun – en modern myndighet 

Överförmyndarverksamheten har under senaste åren utvecklats mycket positivt till att vara 

en uppskattad, effektiv och serviceinriktad verksamhet. Under 2014 har arbetet fortsatt med 

att vara en modern myndighet som lever upp till förvaltningslagens krav på att handläggning 

ska vara enkel, snabb och billig utan att rättssäkerheten sätts åt sidan. Vidare lever nämnden 

upp till kravet om att ge upplysningar, råd och vägledning. Nämnden sätter i allt sitt arbete 

och sina beslut huvudmännens intressen i centrum.  

Certifiering av gode män införd under 2014 

En viktig del i nämndens arbete är att rekrytera gode män, utbilda dem och följa upp att de 

utför uppdragen korrekt. Under 2014 införde nämnden certifiering av gode män och ett 

kunskapstest kommer att bli obligatoriskt från och med 2015. Samtidigt ska det vara enkelt 

att göra rätt som god man. Nämnden erbjuder gode män hjälp med hur årsräkningarna ska 

redovisas. Årsräkningar för 2014 kommer att kunna lämnas in via en e-tjänst som är 
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kopplad till det verksamhetssystem som vi nu inför. Resultatet av detta arbete syns i att 

kommunen idag har god tillgång på gode män. Huvudmän som har behov av god man får 

detta inom utsatt tid. 

 

Under mandatperioden har nämnden infört en ny och effektivare granskningsrutin för 

årsräkningar. Effekten syns i att granskningen av årsräkningar går snabbare. I början av 

mandatperioden var alla årsräkningar granskade i slutet av oktober. 2014 var 95 procent 

granskade vid halvårsskiftet.  

Enkät till huvudmän och gode män 

Som en av de få överförmyndarverksamheterna i landet har nämnden varje år under 

mandatperioden skickat en enkät till huvudmännen och gode männen. Av den framgår att 

huvudmännens nöjdhet med den information de får av sin gode män har sjunkit under 

senare år. Nämnden tar vid utbildningar och informationstillfällen upp vikten av att gode 

männen informerar sin huvudman om vad de gör för dennes räkning. Ett nyckeltal som 

utvecklats mycket positivt på senare år är hur nöjd gode männen är med den service som de 

får av nämnden. 85 procent instämmer i att man är nöjd med servicen.  

Insatser till barn 

Nämnderna ska i sin uppföljning särskilt beakta hur barnperspektivet tagits till vara i 

nämndens verksamhet. En grupp barn är de minderåriga som har en förmögenhet 

överstigande åtta basbelopp och barn som fått pengar genom försäkringsutfall. Nämnden 

följer upp att den förmögenhet som barnen har förvaltas korrekt. Ett av de vanligare 

ärendena är att förmyndaren eller föräldern vill använda barnets kapital för olika ändamål. 

Nämnden prövar dessa ärenden noga. Ensamkommande flyktingbarn är en annan målgrupp 

där barnperspektivet är viktig. Nämnden lägger stor kraft vid att se till att barnet får en bra 

god man. 

Ekonomiskt utfall 

Det ekonomiska utfallet för överförmyndarnämnden 2014 blev ett överskott på 500 tusen 

kronor.  

  
Verksamhet, tkr Ufall 2014

Kostnader (-) Intäkter (+) Intäkter Kostnader Utfall netto Budget 
Budget-

avvikelse

Nämnd och nämndstöd -149 -149 -170 21

Myndighet & Huvudmannaenhet -4 244 -4 244 -4 183 -61

Gode män arvoden, omkostnader 477 -2 844 -2 367 -2 854 487

Summa överförmyndarnämnden 477 -7 237 -6 760 -7 207 447  
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Välfärd samhällsservice – den kommunala produktionen av omsorg, stöd, 

fritid och kultur 

Målsättningen för Välfärd samhällsservice är att vara det bästa alternativet för Nackaborna inom sina 

verksamheter. Utveckling och förändring pågår kontinuerligt i alla våra drygt 50 enheter som vänder sig till 

allt från små barn, ungdomar, familjer, äldre - med små eller stora behov av stöd.  

 

Välfärd samhällsservice består av enheter inom vård, omsorg och stöd och sedan 1 januari 

2014 också av Nacka musikskola, Nacka kulturcentrum, biblioteken i Forum, Fisksätra och 

Orminge, sex fritidsgårdar och två öppna förskolor. Under sommaren övertog 

verksamheten även ett omsorgsboende från en privat utförare, Kvarnvägen. Verksamheten 

har nu fem omsorgsboenden i olika delar av kommunen. Öppen fritidsgårdsverksamhet för 

ungdomar med funktionsnedsättning startade under hösten och bedrivs i samarbete mellan 

Omsorgen och en fritidsgård. Välfärd samhällsservice har 1 404 medarbetare. 

 

Mångfalden av uppdrag och målgrupper kräver kunskap och flexibilitet hos chefer och 

medarbetare samt våra administrativa, lokalmässiga och tekniska resurser.  

 

Ansvarig nämnd: Kommunstyrelsen 

 

Nöjda kunder 

Gemensamt för hela Välfärd samhällsservice är att möta människor i olika situationer. Det 

absolut viktigaste är att kunder och medborgare är nöjda med hur tjänsterna utförs och 

innehållet i verksamheterna. En väsentlig del i arbetet är att på olika sätt stärka delaktighet 

och inflytande, ett arbete som bedrivs målmedvetet inom alla verksamhetsgrenar. Inom de 

sociala verksamheterna är genomförandeplaner och överenskommelser en grund för 

kvalitetsarbetet. Inom kultur- och fritidsverksamheter handlar det bland annat om att skapa 

forum för att ta tillvara medborgarnas åsikter och önskemål.  

 

En annan viktig del är den strukturerade synpunktshanteringen som handlar om att skapa 

ett gemensamt förhållningssätt när det gäller att fånga upp och hantera klagomål. Syftet är 

att skapa delaktighet men också att kunder och medborgare ska bli bemötta på ett likvärdigt 

sätt oavsett vilken av verksamheterna de vänder sig till. Att se synpunktshantering som en 

naturlig del i vårt kvalitetsarbete är fortfarande en utmaning för flera verksamheter. Under 

det kommande året kommer därför fortbildning för alla medarbetare att genomföras.  

Sociala verksamheter 

Äldreboendet Seniorcenter Talliden har genomfört ett omfattande utvecklingsarbete och 

åstadkommit stora kvalitetsförbättringar. I detta arbete har lex Sarah-rapporteringar och 

avvikelsehantering varit en viktig del. Årets kundundersökning visar att kunderna upplever 

sig vara trygga på våra seniorboenden. Tre av våra fem seniorcenter är nu trygg- och 

säkercertifierade och arbetet fortskrider. 
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Individ- och familjeverksamheten har under året arbetat med att förbättra 

kundundersökningar och synpunktshantering med gott resultat. De har även påbörjat ett 

arbete med att införa en evidensbaserad praktik inom samtliga enheter. Omsorgen, som 

tidigare haft svårt att hitta metoder för kvalitetsmätningar, har under hösten deltagit i ett 

pilotprojekt för verktyget Happy-or-not, en digital metod för mätning av direkt 

kundrespons. Försöket har fallit väl ut och kommer att utvecklas vidare. 

 

 
Happy-or-not, ett enkelt sätt för kunder att uttrycka sin åsikt  

Fritidsgårdarna 

Fritidsgårdarna bedriver ett systematiskt kvalitetsarbete som är väl förankrat och visar på 

goda resultat, bland annat vad gäller trygghet. Inom jämställdhetsområdet har man fortsatt 

att satsa på utbildningar för medarbetarna som deltagit i kommunens Utvecklingsakademi. 

Målet att öka tjejers deltagande i verksamheten är nu väl uppnått. 

Jubilarer och Grammisnominering 

Nacka musikskola fyllde under året 80 år och har under jubileumsåret genomfört ett stort 

antal konserter med många besökare. Skolan har utökat sitt utbud av ämnen för att möta 

den ökade efterfrågan.  

 

Inom biblioteken har antalet aktiviteter ökat för de prioriterade målgrupperna, vilka bl.a. är 

barn inom förskoleverksamhet, personer med funktionsnedsättning och personer med 

svenska som andraspråk. Forumbiblioteket har under hösten med framgång provat ett nytt 

sätt att mäta kundnöjdhet genom verktyget Happy-or-not. Fisksätra bibliotek fyllde 40 år 

och detta firades med bland annat en barnkulturfestival och en särskild fest 3-5 oktober, i 

samarbete med ett flertal arrangörer.  
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Nacka kulturcentrums 6-årskör som under året firade 25 år. Kören är nu även 

Grammisnominerad. 

Happy-or-not-mätningar för att fånga barnens upplevelse 

Ett flertal av våra verksamheter vänder sig till barn och unga vuxna. Det betyder att vi har 

en särskild grupp som vi måste ta extra hänsyn till enligt barnkonventionen. Det innebär att 

på olika sätt försöka förstå barnens situation och upplevelser. Inom individ- och 

familjeverksamheterna har man infört åldersindelad statistik i kundundersökningarna. På 

korttidsboende för barn som har insatser enligt lagen om stöd och service till vissa 

funktionshindrade (LSS) har man testat mätningar med hjälp av Happy-or-not. 

 

Inom de kulturella verksamheterna är barnperspektivet en naturlig del. På Fisksätra 

bibliotek har man nyanställt två bibliotekarier med inriktning på barn- och 

ungdomsverksamhet. 

Ekonomiskt utfall 

Välfärd samhällsservice redovisar ett underskott på 3,2 miljoner kronor i förhållande till 

budget. Omsättningen var drygt 530 miljoner kronor och underskottet motsvarar 0,6 

procent. Intäkterna har totalt varit 8 miljoner kronor högre än budget tack vare både nya 

och utökade uppdrag. Kostnaderna har varit 11 miljoner kronor högre än budget på grund 

av personalinhyrning, rekrytering, tomma platser inom omsorgen och seniorcentren, ny 

teknik och nya datorer. 
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Figur Utfall mot budet för välfärd samhällsservice 

Verksamhet, tkr Ufall 2014

Kostnader (-) Intäkter (+) Intäkter Kostnader Utfall netto Budget 
Budget-

avvikelse

Ledning och verksamhetsstöd 28 838 -26 316 2 522 0 2 522

Bemanningsenheten 3 606 -3 979 -373 0 -373

Resursenheten individ och familj inkl. socialps. 80 222 -80 442 -220 0 -220

Omsorgerna inkl. personliga ombud 73 974 -75 034 -1 060 0 -1 060

Personlig assistans, Inkl. omsorg annan tid 43 519 -42 589 931 0 931

Seniorcenter Ektorp 79 540 -80 418 -878 0 -878

Seniorcenter Talliden 44 859 -46 916 -2 057 0 -2 057

Seniorcenter Sofiero 29 326 -30 236 -910 0 -910

Seniorcenter Sjötäppan 42 953 -43 668 -715 -327 -389

Seniorcenter Älta 11 762 -11 656 106 326 -220

Nacka kulturcentrum 28 155 -28 019 136 0 136

Biblioteken: Forum, Fisksätra, Orminge 18 659 -19 406 -748 0 -748

Nacka musikskola 24 070 -24 794 -724 0 -724

Fritidsgårdarna 22 331 -21 627 704 0 704

Summa Välfärd samhällsservice 531 814 -535 099 -3 285 0 -3 285  

Arbete och näringsliv  

Nackabor som vill ha hjälp att skaffa sig ett jobb kan få stöd på vägen till rätt arbete eller studier. Nacka 

är en spännande och innovativ del av Stockholm där företagandet hela tiden växer. 

 

Ansvarig nämnd: Arbets- och företagsnämnden 

 

Strategiska mål och läge för arbets- och företagsnämnden 
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Jobbpeng möjliggör fokus på egen försörjning och integration  

Målet för arbets- och företagsnämnden är att vara den ledande arbetsmarknadsaktören i 

Sverige. Verktyget i arbetet är jobbpeng som ger möjlighet för Nackabon att välja både 

vuxenutbildning och arbetsmarknadsinsatser för att komma till egen försörjning. Ledord för 

arbetet med arbetsmarknadsfrågor är snabbhet, hållbarhet och individuella lösningar.  

 

Under 2014 har många nya aktörer sökt auktorisation och velat bli jobb- och 

utbildningsexperter i Nacka kommun. Sammanlagt finns cirka 70 jobb- och 

utbildningsexperter som erbjuder både vuxenutbildning, svenska för invandrare, 

samhällsorientering och arbetsmarknadsinsatser. I Nacka kommun finns en mångfald av 

insatser som riktar sig särskilt till de prioriterade målgrupperna, till exempel ungdomar och 

personer med funktionsnedsättningar, utländsk bakgrund och försörjningsstöd. 

170 Nackabor i egen försörjning efter insats från kommunen 

Under 2014 har drygt 1 100 personer varit registrerade för insatser hos kommunen, varav 

drygt 220 har haft sin huvudsakliga insats via arbetsförmedlingen. Det är en ökning med 

drygt 70 procent jämfört med år 2013. Ökningen kan bero på att karriärvägledare funnits 

ute i kommundelarna Fisksätra, Orminge, Älta och centrala Nacka och mött Nackabor som 

tidigare inte sökt sig till kommunen. Nu har nya grupper av arbetslösa fått möjlighet att få 

insatser. Många av dem är personer med invandrarbakgrund.  

 

232 personer kom till egen försörjning 2014, varav 170 efter en direkt avslutad insats från 

kommunen. Vår främsta insats jobbpeng hade drygt 500 kunder och 152 av dem nådde 

egen försörjning. Resultatet är bra men en bra bit från det högt ställda målet att minst 70 

procent ska ha fått egen försörjning efter avslutad insats från kommunen. Ett skäl till det 

relativt låga resultatet är att fler kunder avslutats på grund av övriga orsaker, såsom att de 

flyttat från kommunen, föräldraledighet och pension. 

Goda resultat för kommunal vuxenutbildning  

Under 2014 har färre efterfrågat grundläggande vuxenutbildning. Detta beror sannolikt på 

att Nackabornas utbildningsbakgrund har stärkts. Däremot har efterfrågan på gymnasial 

vuxenutbildning ökat. Anledningen till detta kan vara att kommunen börjat erbjuda ett 

större utbud av olika yrkesutbildningar som attraherar nya grupper av elever.  

Vuxenutbildningen har haft en ökad andel elever i åldern 20-29 år.  Detta kan bero på att 

fler ungdomar som hoppat av ungdomsgymnasiet vägleds till vuxenutbildning.  

Resultaten ser goda ut för både grundläggande och gymnasial vuxenutbildning. Inom båda 

verksamheterna finns större andel godkända betyg än föregående år. Ett positivt tecken är 

även att färre gymnasieelever avbryter sina studier.   

Samhällsorientering - viktigt stöd för nya svenskar 

Enligt etableringslagen har kommunerna ansvar för att erbjuda samhällsorientering. 

Samhällsorienteringen är ett viktigt stöd i integrationen och därför erbjuder kommunen 

samhällsorientering till alla nyanlända.  
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Bättre resultat i svenska för invandrare är prioriterat 

Efterfrågan på svenska för invandrare är ungefär på samma nivå som föregående år. 

Kurserna C och D är mest efterfrågade och det tyder på att Nackas elever har ganska hög 

utbildningsbakgrund. Resultatet inom svenska för invandrare har inte förbättrats trots att 

det varit ett särskilt utvecklingsområde. Andelen godkända betyg är till och med något lägre 

och dessutom har fler elever än tidigare avbrutit sina studier. Det är prioriterat att utreda 

vad avbrotten kan bero på.  

Fler ungdomar till studier och arbete 

En kommun har ett särskilt ansvar för ungdomar under 20 år som hoppar av gymnasiet. 

Nacka har beslutat att öka insatserna för att ungdomar ska få chansen att komma tillbaka till 

studier eller gå vidare till arbete. År 2014 var det 56 procent av ungdomarna som gick till 

studier eller arbete efter insats från kommunen. 2013 var det 49 procent. Förbättringen 

beror på bra vägledning kombinerad med nya kontakter med skolor som kan ta emot elever 

med särskilda svårigheter.  

 

Vi arbetar även förebyggande för att hindra elever att hoppa av skolan. Ett gott samarbete 

har byggts upp mellan olika enheter i kommunen, föräldrar, skolor, vårdgivare och andra 

som tar kontakt när behov av stöd och vägledning finns hos en elev. En vägledning och 

byte av skola kan hindra ett framtida avhopp och eleven slipper vara sysslolös. 

Samverkan och stöd för näringsliv 

Nacka kommun har breddat utbudet bland sina lärlingsutbildningar och jobb- och 

utbildningsexperterna har knutit band med branscher och företag som har behov av 

arbetskraft. Under 2014 har 60 elever gått en lärlingsutbildning. Inriktningen restaurang och 

livsmedel har haft 31 elever och inriktningen fordon och transport 16 elever. Många har 

efter avslutad utbildning fått en anställning inom bristyrken, som till exempel busschaufför. 

Social hänsyn vid upphandling 

För att skapa tillväxt och fler arbetstillfällen tar vi social hänsyn vid upphandling (CSR). 

Syftet är att tillgodose företagens behov av arbetskraft och kompetens på lång och kort sikt 

samt att stärka personers möjligheter att få ett arbete eller börja studera. De som erbjuds 

praktikplatser är personer som har svårare än andra att konkurrera på arbetsmarknaden, till 

exempel ungdomar och utlandsfödda. Exempel på områden där CSR i upphandling gäller är 

drift och underhåll av markanläggningar samt skötsel av grönytor och lekplatser. 

Positiv avvikelse på 2,2 mnkr jämfört med budget 

Nämnden redovisar 94,3 miljoner kronor i nettokostnader för året. Det innebär en positiv 

avvikelse jämfört med budget på 2,2 miljoner kronor. Den största negativa avvikelsen fanns 

inom verksamheten arbetsmarknadsinsatser kundval, vilket orsakades av större volymer 

jämfört med vad som antogs i budget.  

 

Inom gymnasial vuxenutbildning berodde överskottet på att högre intäkter för elever från 

andra kommuner än förväntat. Inom grundläggande vuxenutbildningen förklaras 
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överskottet främst av en omläggning av delkurser från kurspaket. Ytterligare en förklaring är 

att antalet kurser blev färre jämfört med vad som antogs i budget. 

 

Verksamheten svenska för invandrare hade ett överskott. Det berodde främst på att 

kommunen har eftersökt moms från staten, motsvarande 2,6 miljoner kronor, för åren 2011 

till 2014. Underskottet inom samhällsorientering beror på att efterfrågan på kurserna har 

varit större jämfört med antagande i budget. 

 
Verksamhet, tkr Ufall 2014

Kostnader (-) Intäkter (+) Intäkter Kostnader Utfall netto Budget 
Budget-

avvikelse

Grundläggande vuxenutbildning 627 -5 085 -4 458 -6 800 2 342

Gymnasial vuxenutbildning 19 451 -44 466 -25 015 -27 000 1 985

Svenska för invandrare 3 272 -10 334 -7 062 -12 400 5 338

Särvux 17 -1 028 -1 011 -300 -711

Arbetsmarknadsinsatser, kundval 46 -16 224 -16 178 -7 750 -8 428

Arbetsmarknadsinsatser, avtal 0 -14 138 -14 138 -16 150 2 012

Feriejobb för ungdomar 256 -3 440 -3 184 -2 800 -384

Tolkservice flykting 0 -63 -63 -129 66

Välfärd i Nacka 0 -1 450 -1 450 -1 450 0

Konsumentrådgivning & KC-service 0 -2 091 -2 091 -2 170 79

Samhällsorientering 0 -630 -630 -300 -330

M&H 0 -18 240 -18 240 -18 170 -70

Nämnd 0 -753 -753 -1 100 347

Summa arbets- o företagsnämnden 23 668 -117 942 -94 274 -96 519 2 245  

 

Fortsatt gott företagsklimat 

Nacka kommun kom på sjätte plats i Svenskt näringslivs kommunrankning 2014 vilket 

återigen är en mycket bra placering. Antalet företag fortsätter att växa i kommunen och 

konkurserna ligger fortfarande på en låg nivå. Även nyföretagandet utvecklas positivt. 

Under 2015 kommer nya resultat av den stora serviceundersökningen som görs i 190 

kommuner vartannat år. Här har Nacka ett gott resultat och ligger i absolut framkant bland 

de större kommunerna.  

Kommunen planerar för 15 000 nya arbetsplatser 2030 

Under 2014 inleddes arbetet med att ta fram en näringslivsstrategi för kommunen. Arbetet 

sker i en öppen process tillsammans med det lokala näringslivet och ska vara klart vid 

halvårsskiftet 2015. Målet för strategin är 15 000 nya arbetsplatser 2030.  

 

I Nacka stad, som växer fram på västra Sicklaön, planeras för 10 000 nya arbetsplatser år 

2030. Nacka stad ska bli en attraktiv plats för handel, kontor och service.   
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Stockholms skärgård ska bli en internationell besöksattraktion. Det är ambitionen med ett 

samarbete som pågår mellan åtta kustkommuner. Samarbetet har pågått i snart tre år. I 

slutet av 2014 tecknades ett avtal mellan kommuner, landsting och länsstyrelse som 

långsiktigt bekräftar denna ambition.  

  

Särskild ruta - Välfärd Nacka 

Samordningsförbundet Välfärd i Nacka ägs gemensamt av Nacka kommun, 

Arbetsförmedlingen, Försäkringskassan och Stockholms läns landsting. Förbundet arbetar 

för att underlätta för personer som behöver stöd från flera myndigheter för att komma 

vidare till arbete eller studier. Välfärd i Nacka arbetar både med att utveckla och genomföra 

rehabiliteringsinsatser för enskilda personer samt med stöd i form av kompetensutveckling 

och samverkanstöd för ledningar och medarbetare hos förbundets parter och civilsamhället. 

 

Under 2014 har Välfärd i Nacka bland annat genomfört flera insatser för unga och vuxna 

som står utanför arbetsmarknaden och påbörjat inventeringar av hur myndigheter och 

andra organisationer arbetar kring förbundets prioriterade målgrupper unga med behov av 

särskilt stöd samt personer med psykisk ohälsa. 

Ung och aktiv stöttar ungdomar med psykisk ohälsa 

Ung och aktiv är ett projekt som stöttar unga med psykisk ohälsa och 

funktionsnedsättningar att komma vidare till arbete, praktik eller studier. Projektet har 

erbjudit aktiviteter för unga 16-29 år. Under året har 22 personer 19-29 år deltagit i 

aktiviteter på Tollare folkhögskola och nästan 90 procent av deltagarna har gått vidare till 

bland annat studier eller praktik. 21 unga mellan 16-19 år har deltagit i projektets 

förebyggande aktiviteter. Ung och aktiv finansieras av Samordningsförbundet Välfärd i 

Nacka där kommunen samverkar med, försäkringskassan, arbetsförmedlingen och 

landstinget. Erfarenheten visar att just samverkan är en framgångsfaktor.  

 

Fritid i Nacka 

Nackaborna ska ha tillgång till en mångsidig verksamhet på sin fritid. Det gäller framför allt barn, unga 

och personer med funktionsnedsättning. 

 

Ansvarig nämnd: Fritidsnämnden 
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Strategiska mål och läge för fritidsnämnden 

 
 

Nacka har under 2014 fokuserat på fyra områden: att idrottsanläggningar som är 

efterfrågade av medborgarna ska vara välskötta, att pojkar och flickor ges lika 

förutsättningar för fritidsaktiviteter, att personer med funktionsnedsättning ges ökade 

fritidsmöjligheter samt att främja föreningarnas arbete med värdegrunder och medvetet 

ledarskap. 

 

Medborgarna anser att hallarna är välskötta  

I medborgarundersökningen 2014 uppgav 85 procent av Nackaborna att de upplever att 

idrottsanläggningarna är välskötta. I jämförelse med andra kommuner som deltagit i 

undersökningen ligger Nacka över medel. Vi utför kontinuerliga städkontroller för att 

anläggningarna ska vara välstädade. Vid Älta IP, Saltsjöbadens IP och Fisksätra IP har vi 

gjort särskilda satsningar för att förbättra utemiljön.  

 

Nytt för vintern 2014/2015 är att en gräsplan i varje kommundel har hållits snö- och isfri 

för fotbollsspel även vintertid. En viktig del av kommunens stöd till föreningarna är att 

erbjuda anläggningar där föreningarna kan bedriva sin verksamhet. Ett stort antal 

föreningar, främst idrottsföreningar, bedriver sin verksamhet i kommunala 

idrottsanläggningar. Flera av dessa anläggningar har renoverats under året.   

 

Föreningsverksamhet för flickor och pojkar 

80 procent av Nackaborna anser att flickor och pojkar ges lika förutsättningar för sina 

fritidsaktiviteter, vilket är ett fortsatt förbättrat resultat. Fritidsnämnden beslutade under 
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året att införa ett särskilt föreningsbidrag till föreningar som vill anordna öppen 

fritidsverksamhet för flickor i åldern 12-18 år. Tre föreningar startade varsin ny öppen 

verksamhet för enbart flickor. Föreningen Tjejverkstans vänner driver verksamheten 

Tjejcompaniet, Boo KFUM erbjuder verksamhet på Dieselverkstaden och föreningen Darra 

erbjuder verksamhet i lokaler i Fisksätra centrum. De tre föreningarna erbjuder mötesplatser 

med socialt fokus, där besökarna kan ägna sig åt bland annat samtal, drama, dans och 

kreativt skapande.  

 

I de föreningar som får föreningsbidrag av fritidsnämnden är 56 procent av medlemmarna i 

åldern 4-20 år pojkar och 44 procent flickor. I Nacka kommuns idrottsföreningar är 

fördelningen 61 procent pojkar och 39 procent flickor. Fotboll spelas av 35 procent flickor 

och 65 procent pojkar. I de föreningar som inte bedriver idrottsverksamhet, utan till 

exempel ägnar sig åt scouting, friluftsliv, schack, teater eller husdjur med mera är 

fördelningen 32 procent pojkar och 68 procent flickor.  

 

I slutet av augusti genomfördes en utbildning för fritidsledare på de fritidsgårdar som 

finansieras av fritidsnämnden. Utbildningen genomfördes i samarbete med stiftelsen 

Crossing boarding och handlade om jämställdhet och inkludering av exkluderade grupper i 

fritidsgårdsverksamheten.  

Nya aktiviteter för personer med funktionsnedsättning 

Ridsporten har länge varit en av de största handikappidrotterna i Sverige och genom 

ridsporten får omkring 4 000 personer med funktionsnedsättning en möjlighet till en aktiv 

och meningsfull fritid. Fritidsnämnden har gjort en överenskommelse med Värmdö 

kommun och föreningen Värmdö ridklubb om ridverksamhet för personer med grav 

rörelsenedsättning, med eller utan ytterligare funktionsnedsättning, i alla åldrar. Föreningen 

Värmdö ridklubb ska bedriva verksamheten i dialog och i samverkan med Nacka och 

Värmdö kommuner.  

 

Under våren 2014 upphandlades öppen fritidsverksamhet för personer med 

funktionsnedsättning, två söndagar i månaden på 2:ans fritidsgård. Verksamheten startade 

under hösten och ger möjlighet för målgruppen att bland annat umgås med kompisar, 

lyssna på musik, spela spel och xbox, dansa, spela pingis.  

 

Under året ingick även fritidsnämnden en överenskommelse med Älta IF Konståkning så 

att föreningen kan fortsätta erbjuda skridskoverksamhet för personer med 

funktionsnedsättning. 

 

Då utbudet av fritidsaktiviteter för personer med funktionsnedsättning är en viktig fråga för 

fler kommuner tar vi fram en gemensam fritidsguide ”Kultur och fritid för alla, tips för dig 

som behöver extra stöd”. Syftet med guiden är att visa vilka aktiviteter och mötesplatser 

som finns för målgruppen i de medverkande kommunerna.  
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Ytterligare fem föreningar har blivit Utmärkt förening 

Nacka kommun samarbetar med SISU Idrottsutbildarna kring konceptet utmärkt förening. 

Utmärkelsen ska stödja föreningarna i arbetet med värdegrundsfrågor och medvetet 

ledarskap. De föreningar som får utmärkelsen har genomfört vissa moment, har nödvändig 

kunskap, rutiner och handlingsplaner samt har förankrat arbetet i föreningens organisation. 

Fem föreningar fick under året utmärkelsen ”utmärkt förening”: Fisksätra IF, Järla 

orientering, Boo kanot- och skidklubb, Älta IF fotboll och Boo segelsällskap.   

Öppen fritid och lovverksamhet 

 Ungefär 600 av Nackas ungdomar besöker regelbundet fritidsgårdarna i kommunen. 

Av dessa är cirka 42 procent flickor, vilket är en ökning jämfört med året innan.  

 Den 11 juni ordnade fritidsgårdarna ett skolavslutningsarrangemang, Summer 

Night, på Lavalhallen. Arrangemanget besöktes av cirka 200 ungdomar från hela 

Nacka och var mycket uppskattat. 

 I Velamsund och vid Älta idrottsplats arrangerade fritidsgårdsverksamheten 

dagläger för cirka 300 barn i åldrarna 9-12 år. 

 Under sommarlovet var 94 barn och ungdomar i åldern 8-16 år på kolloverksamhet 

på Barnens Ö. Varje barn var på kollo mellan åtta och tolv dagar. Verksamheten 

utfördes av stiftelsen Barnens Dag på uppdrag av Nacka kommun.  

Trevligare entréer i Nackas simhallar 

Den 1 augusti 2014 tog Medley AB över ansvaret för driften av verksamheten i Nacka 

simhall och Näckenbadet. Medley har i samarbete med kommunen gjort förbättringar av 

Näckenbadets entré. I samband med renoveringen av foajén i Nacka simhall medverkade 

Medley till att även den entrén blev mer välkomnande.  

Tillgänglighetsanpassad lekplats 

Många har efterfrågat en tillgänglighetsanpassad lekplats i Nacka och nu finns den i Duvnäs 

Utskog. Lekplatsen har fått temat cirkuslek. Avsikten är att stärka områdets identitet och 

bidra till en variation av upplevelser. Aktivitetsparken är tillgänglighetsanpassad och kan 

användas även om man har en funktionsnedsättning. Utrustningen ska kunna användas av 

de flesta och fler ska därmed få möjlighet att vara med i leken på sina egna villkor.  

Förbättrad dialog med idrottsföreningar  

Under april 2014 återuppstod Nackas idrottsallians (NIA). NIA:s målsättning är att vara en 

samlande samarbetspartners för kommunen i frågor som berör föreningslivet. Samarbete 

och nära dialog med Nackas idrottsföreningar är en förutsättning för en bra utveckling av 

Nackas idrottsverksamheter i takt med att Nacka växer.  

Energieffektivisering i ishallarna 

Nacka kommun håller på att installera utrustning för att förbättra styrningen av ishallarnas 

kylsystem. Under 2014 fick ishallarna i Björknäs och Nacka effektivare kylsystem vilket 

sparar 15 procent av kylsystemets energiförbrukning. Saltsjöbadens ishall ska få ett nytt 
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online-kontrollsystem för ventilation och ett nytt styrskåp för kylsystemet. I Björknäs ishall 

planeras för en installation av en värmepump sommaren 2015.  

Ekonomiskt utfall 

Fritidsnämnden redovisar ett överskott på 0,2 miljoner kronor. Intäkterna för 

fritidsnämnden är högre än beräknat. Uthyrningen av idrottshallarna har nyttjats maximalt 

och fotbollsplanerna har haft en lång säsong i och med den snöfria vintern fram till jul. 

Medley AB som från och med 1 augusti driver simhallarna får intäkterna för allmänhetens 

besök i simhallarna.   

 

Figur Utfall mot budget för fritidsnämnden 

Verksamhet, tkr Ufall 2014

Kostnader (-) Intäkter (+) Intäkter Kostnader Utfall netto Budget 
Budget-

avvikelse

Föreningsstöd -9 110 -9 110 -9 070 -40

Idrottsanläggningar 10 248 -89 644 -79 396 -79 127 -269

Idrott och fritidsenheten produktion -18 654 -18 654 -19 000 346

Fritidsgårdar -26 393 -26 393 -26 442 49

Nämnd och nämndstöd -1 046 -1 046 -1 200 154

Myndighet & huvudmanna -3 900 -3 900 -3 900 0

Summa fritidsnämnden 10 248 -148 747 -138 499 -138 739 240  

Natur i Nacka 

I Nacka är det nära att komma ut i skogen, till sjön eller havet. Flera av Nackas större naturområden är 

skyddade som naturreservat. Det finns nu fjorton reservat i Nacka och alla förvaltas av Nacka kommun. 

 

Ansvarig nämnd: Naturreservatsnämnden 

 

Strategiska mål och läge för naturreservatsnämnden 
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Nya naturreservat - Trollsjön och Svärdsjö  

Två nya naturreservat har bildats under 2014: Trollsjöns naturreservat och Svärdsjö 

naturreservat. Svärdsjön är det första reservatet i Nacka som också omfattar marina 

områden. Under året har arbetet fortsatt med att bilda ytterligare två reservat: Skarpnäs och 

Skuruparken. Förhoppningsvis fattas beslut om dessa reservat i början av 2015. 

 

Nacka kommun har tagit fram en underhållsplan för reservaten. Planen är ett verktyg för 

planering av kommande reinvesteringar och underhållsåtgärder. Sommarens skyfall 

orsakade en del skador som i viss mån har tagit resurser från de planerade åtgärderna vilka 

därmed förskjuts till 2015.  

 

 
Naturreservat i Nacka  

Lekplats i Velamsund med gårdsmiljötema 

En åtgärd som genomfördes under 2014 var en reinvestering i en lekplats i Velamsund vid 

Insjön. Lekplatsen har utformats med ett tema som ansluter till gårdsmiljön, med höns, 

hästar och kor.  

 

I Velamsund har vi också tagit fram en 3 000 kvadratmeter stor vattenspegel i den tidigare 

helt igenvuxna Rudsjön. Därmed har våtmarksmiljön återskapats med större biologisk 

mångfald med bland annat simänder, vadare, insekter och groddjur.  
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Hej Rudsjön! Maxtech var entreprenör, fotograf Jon Fridmark, Maxtech  

Nytt växthus i Nyckelviken 

Under året har flera hagar i Nyckelviken fått stängsel och det arbetet fortsätter under 2015. 

Parkeringarna är nu iordningställda och har fått nya plank. Visningsträdgården har varit med 

i evenemanget ”1 000 trädgårdar” som är ett samarbete mellan Trådgårdsriket, 

Riksförbundet Svensk Trädgård och Studiefrämjandet. Ett nytt växthus är på plats och 

stenmuren intill har renoverats. Under hösten inventerades alla lindar i gårdsområdet och en 

åtgärdsplan togs fram.  

 

Fladdermusholk och fågelskådarplats  

Nackas största fladdermusholk finns numera finns i ett gammalt igenbyggt båtskjul i 

naturreservatet Gärdesudden. Till glädje för fågelfantaster har vi nu anlagt en plats för 

fågelskådning vid Tollare träsk.  

Ekonomiskt utfall 

Naturreservatsnämnden redovisar ett överskott på 0,7 miljoner kronor.  

 

Figur Utfall mot budget för naturreservatsnämnden 

 

Verksamhet, tkr Ufall 2014

Kostnader (-) Intäkter (+) Intäkter Kostnader
Utfall 

netto
Budget 

Budget-

avvikelse

Nämnd och nämndstöd -555 -555 -574 19

Entreprenad och övrig drift 40 -9 652 -9 612 -10 306 694

M&H -2 300 -2 300 -2 300 0

Summa 40 -12 507 -12 467 -13 180 713  
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Kultur i Nacka 

Lusten att vara kreativ är viktig i ett levande Nacka. Därför måste det finnas tillgång till kultur av hög 

kvalitet. Barn och unga ska erbjudas ett brett utbud av skapande aktiviteter. 

 

Ansvarig nämnd: Kulturnämnden 

Strategiska mål och läge för kulturnämnden 

 
 

 

Kommunen når många av sina mål inom kulturområdet. När det gäller upplevelsen av 

utbudet inom kulturområdet, och hur det kan påverkas, når vi dock inte målen. Därför ska 

Nacka kommun och anordnarna av kulturverksamhet tillsammans följa upp resultatet och 

arbeta för förbättringar. 

Museet Hamn – en enastående upplevelse 

Den 13 augusti 2014 firade museet HAMN årsdagen av slaget vid Stäket 1719. Samtidigt 

invigdes museet officiellt av kommunstyrelsens ordförande Mats Gerdau och Sveriges 

kulturminister Lena Adelsohn Liljeroth. Omkring 600 besökare kom för att fira, gå på 

museet, åka guidad båttur till Baggensstäket, lyssna på ljudföreställning med Ljudexkursion, 

bli ansiktsmålade och pröva på silversmide.  

 

Under perioden 1 maj till och med 1 september besökte drygt 3 000 personer museet. 

Swedish Welcome har gett HAMN högsta betyget av fem möjliga: Enastående upplevelse. 

Certifieringen visar att HAMN är innovativt, gästvänligt, har tillgänglig personal, stor 

ambition att utveckla verksamheten och sätter hållbarhet och besökarens upplevelse i fokus. 

Nya konstverk och en historisk barnbok 

Under 2014 har Nacka finansierat nyproduktion av konstverk, bland annat: Vi, de levande 

av konstnären Åsa Eliesson i Älta Kulturknut, Rose av konstnären Monika Larsson Dennis 

i Järla skola och verket Kurragömma av konstnären Anna Svensson på Isis förskola. Vidare 

har konstverket O-ringen av konstnärerna Simka färdigställts på Henriksdals förskola.  
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Konstprogram har tagits fram för Orminge Centrum, Nacka strand, Henriksdal, och 

Planiaområdet inklusive förlängningen av tvärbanan. Konstprogrammet för Nacka strand 

tar bland upp att ett av de största problemen med Nacka strand är de begränsade 

möjligheterna till lek och rekreation. I Nacka finns en lång tradition av "brukskonst" med 

barn och unga som målgrupp, vilket bör tas tillvara i den fortsatta planeringen av området.  

 

 
Lilla Nackaboken – en historisk barnbok, är nu färdig och tryckt. 

Utlån och nyförvärv ökar på biblioteken 

Trenden med minskade antalet utlån, besök och nyförvärv av medier bröts under 2014. Det 

berodde bland annat på ett ökat medieanslag på 500 000 kronor som bidrog till att 

nyförvärven ökade med 12 procent jämfört med 2013. Nyförvärv av media är av stor vikt 

för att öka antalet besök och utlån. Högt förtroendet för bibliotekens mediesamling är en 

framgångsfaktor.  

 

Det som troligtvis har påverkat att de fysiska besökssiffrorna i Nacka fortsätter att minska 

är att fler medborgare idag väljer att besöka det digitala biblioteket. Slår man ihop dem som 

besöker biblioteket på webben och fysiska besök blir det en ökning jämfört med 2013.   

Figur Antal utlån, besök och nyförvärv på biblioteken 

Januari - december 2014 2013 2012 2011 Förändring 2013/14 

Absolut Relativt 

Antal utlån 572 973 566 224 588 009 596 923 6 749 1,2 

Antal besök på webben 266 349 238 955 i.u. i.u. 27 394 11,5 

Fysiska besök 1505 566 1508 453 1620 753 1606 843 -2 887 -0,9 

Antal nyförvärv 17 073 15 242 16 066 16 970  1831 12,0 
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Vi jämför oss med andra  

Nöjdhet med biblioteken 

 
Vad medborgarna tycker om kommunens biblioteksverksamhet på en skala 1-10. Jämförelse med 

medverkande Stockholmskommuner 2013 och 2014. Källa SCB:s medborgarundersökning. 

Ny musikskoleanordnare har auktoriserats 

Sedan 1 juli 2014 finns en ny aktör inom kundvalet för musikskoleverksamhet, Musikhuset 

Åkersberga AB (går under namnet Musikhuset Nacka). Det betyder att Nacka idag har nio 

valbara musikskolor.  Musikhuset Nacka planerar att driva en musikskola med inriktning 

modern pop och rock. 

Stipendier till unga begåvningar (särskild ruta) 

Den 19 maj delade Nackas kulturnämnd ut stipendiet Ung kultur 2014. Sex ungdomar 

delade på 100 00 kronor som de ska använda för att utveckla sina talanger inom 

improvisationsteater, sång, gitarrspel, film och skrivande. Stipendierna delades ut vid det 

årliga kulturminglet som i år hölls i Nackas nya slagfältsmuseum, HAMN i Fisksätra. 

Politiker och representanter från Nackas kulturliv var på plats. 

 
Från vänster: Clifford Ekholm Lewis, Flora Wiström, Susann Markow, vice ordförande kulturnämnden, 

Tobias Vestman, Tua Wester, Alexander Brott, Hans Peters, ordförande kulturnämnden, Astrid Froede 

Othelius, Ewa Jäderberg, ledamot i kulturnämnden 
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Stipendiet Peng Direkt 

Under året har totalt tjugo ungdomar mellan 13-20 år beviljats stipendiet Peng Direkt för 

egna evenemang inom bland annat dans, musikal, foto, club, mode och mattraditioner.  

 
Lucas Elfström fick 9000 kronor från stipendiet Peng direkt för att arrangera en DJ-tävling 

på Älta fritidsgård 

Konsten att skapa stad (särskild info-ruta) 

Målet med projektet Konsten att skapa stad är att få fram, visa på och sprida kunskap om 

var, hur och när konst, kultur och kreativ kompetens kan spela en roll i 

stadsutvecklingsprocessen när Nacka bygger stad. Projektet är finansierat av Vinnova. 

Exempel på arbete som skett under året inom ramen för projektet är: 

 

 Kolibri: Boende på Kvarnholmen har varit med och tagit fram konkreta förslag till 

hur två offentliga platser på Kvarnholmen kan utformas 

 Sickla skoltomt: Eleverna i Sickla skola har tagit fram förslag till hur deras skolgård 

kan utvecklas till en mer inspirerande plats – även efter skoltid. Förslagen är 

överlämnade till kommunen som till hösten 2015 planerar göra verklighet av 

förslaget klättervägg på idrottshallens fasad. 

 Hitta till naturen i Sickla: I detta projekt har landskapsarkitekterna Horn.Uggla 

promenerat, fikat och pratat med naturälskare, pensionärer, hundägare och barn i 

första och tredje klass - allt för att fånga upp kunskap och önskemål om vilka som 

är favoritstråken och vad som hindrar och stör fotgängare på västra Sicklaön. 

 

Föräldrar till små barn och yngre elever mest nöjda med kulturpeng 

Kommunens kulturpeng ska bidra till att barn från tre år får möjlighet att ta del av konst 

och kultur. Kulturen ska spela en viktig roll i barnets utveckling. Våra mätningar av 

kulturpengen visar att omkring 80 procent av föräldrarna i förskolan, förskoleklass, årskurs 

2, samt elever i årskurs 5, är nöjda. 67 procent av eleverna i årskurs 8 är nöjda. 

Uppföljningen visar att det finns ett behov av att utvärdera kulturpengens konstruktion. 
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Ekonomiskt överskott 2014 

Nämnden hade ett överskott 2014 på 5 miljoner kronor. Musikskolan redovisar den positiva 

avvikelsen, vilken förklaras av att förväntningarna på antalet elevplatser, liksom budgeterade 

kostnader för musikskolan, var för höga. Biblioteksverksamheten överskott beror främst på 

lägre utfall för vissa centrala kostnader  

Figur Utfall mot budget för kulturnämnden 
Verksamhet, tkr Ufall 2014

Kostnader (-) Intäkter (+) Intäkter Kostnader Utfall netto Budget 
Budget-

avvikelse

Biblioteksverksamhet 433 -41 700 -41 267 -42 352 1 085

Musikskoleverksamhet 8 951 -37 446 -28 495 -31 897 3 402

Kulturverksamhet 26 -49 093 -49 067 -49 353 286

Nämnd, nämndstöd och huvudmannagrupp -8 354 -8 354 -8 587 233

Summa kulturnämnden 9 410 -136 593 -127 183 -132 189 5 006  

Miljö och stadsbyggnad  

I Nacka kommun ska vi bygga en tät och blandad stad med goda kommunikationer på västra Sicklaön, 

men också utveckla äldre områden och lokala centrum. Vi tänker hållbart och långsiktigt och värnar våra 

grönområden och vattendrag.  

 

Ansvarig nämnd: Miljö- och stadsbyggnadsnämnden 

Strategiska mål och läge för miljö- och stadsbyggnadsnämnden 
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Strategierna i översiktsplanen blir nu verklighet och takten är hög. Kommunstyrelsens mål 

är att 20 000 nya bostäder ska stå klara år 2030 och minst 15 000 nya arbetsplatser ska 

skapas under samma tid. Det innebär att ambitionen och tempot i planering och 

bostadsbyggande kommer att öka påtagligt.  

En ny stad på västra Sicklaön – Nacka stad 

Överenskommelsen om tunnelbana till Nacka gör det möjligt att skapa en attraktiv stad på 

västra Sicklaön. Som en del i uppgörelsen planerar Nacka för 13 500 bostäder i området. 

Nacka stad ska bli en tät och levande stad. En nära och nyskapande del av ett växande 

Stockholm där det är attraktivt att leva, vistas och verka.  

 

Under året har vi tagit fram ett förslag till planprogram för centrala Nacka. De första 

markanvisningarna för stadshusområdet och det som kallas Nya gatan är planerade till våren 

2015.  

 

Men inte bara västra Sicklaön ska växa. Våra lokala centrum behöver utvecklas med butiker, 

service, arbetsplatser och träffpunkter såväl som nya bostäder. Medborgardialogen om 

programmen för Orminge centrum och Älta centrum har fortsatt under året och inleddes 

också i Saltsjöbaden.  

Hållbart byggande och stabila ekosystem  

Allt fler bosätter sig permanent i de gamla sommarstugeområdena på Älgö och i norra och 

sydöstra Boo. Många vill bygga ut och stycka av. För att förbättra miljön ersätter vi 

successivt enskilda avloppslösningar med kommunalt vatten och avlopp. Under 2014 har 

246 enskilda avlopp ersatts av kommunalt VA. Vägarnas standard anpassas till behoven på 

respektive plats. Målet är att alla detaljplaner i dessa förnyelseområden ska vara antagna före 

halvårsskiftet 2018.  

 

Arbetet med EU:s vattendirektiv fortsatte under året med fokus på Ältasjön. En våtmark i 

centrala Älta och lokal dagvattenrening kan bromsa övergödningen i sjön. Under 2015 tar vi 

fram en åtgärdsplan för Järlasjön. 

 

Under året började vi ta fram en grönytefaktor för Nacka stad. Grönytefaktorn ska 

säkerställa ett stabilt ekosystem med gott om grönska och naturmark som tar hand om 

dagvatten samt en vacker och trivsam utemiljö. Den ska bli ett verktyg för kommunen och 

byggherrarna, framförallt i nybyggda områden.  

Snabbare och effektivare  

De närmaste 15 åren måste vi ta fram 150-200 planer om vi ska kunna nå målet 20 000 nya 

bostäder till 2030. Vi måste alltså öka takten i antal antagna detaljplaner. 2014 godkändes 

nio detaljplaner, bland annat för bostäder på Lännbohöjden i Fisksätra och för Tvärbanan 

till Sickla.  
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Flera planprogramarbeten och en fördjupad strukturplan förbättrar överblicken, lägger god 

grund för detaljplanering och förstärker medborgardialogen. Under året arbetade vi med 

planprogram för Nacka strand, Planiaområdet, Centrala Nacka, Orminge Centrum, Älta, 

Henriksdal och Saltsjöbadens centrum. 

 

Från och med 2015 får miljö- och stadsbyggnadsnämnden ett myndighetsutskott. Det 

kommer att ge nämnden mer tid för komplexa och tidskrävande ärenden som planprogram 

och detaljplaner.  

Kommunikationerna knyter ihop kommundelarna 

Planeringen för den kommande tunnelbanan med tre nya stationer tog fart under året, i 

samarbete med landstingets förvaltning för utbyggd tunnelbana (FUT). I början av 2015 är 

det samråd om möjliga lägen för stationsuppgångar.  

 

Detaljplanen för Tvärbanan till Nacka blev godkänd under året, men har inte vunnit laga 

kraft.  Upprustningen av Saltsjöbanan började förberedas i samarbete med landstingets 

trafikförvaltning. Sickla station blir en viktig knutpunkt i framtiden. Där kommer tvärbanan, 

tunnelbanan och Saltsjöbanan att mötas. 

 

Skurubron i Björknäs fick en ny påfartsramp och Kvarnholmsförbindelsen förbereddes från 

båda håll. På Kvarnholmen monteras nu brodelarna ihop. Bron blir färdig under 2015, 

samtidigt med många av de nya bostäderna på Kvarnholmen. Nacka kommun utreder en 

överdäckning av en del av Värmdöleden. En överdäckning skulle knyta ihop Nackas 

centrum med Nacka strand och underlätta arbetet med att bygga Nacka stad. En ny 

bussterminal i Nacka Forum utreds också. Den kommer att vara nödvändig när 

tunnelbanan är på plats.  

De flesta är nöjda med samhällsplaneringen 

En stor andel kommuninvånare, 77 procent, är nöjda med kommunens sätt att sköta 

samhällsplaneringen. Det visar den årliga medborgarundersökningen som Statistiska 

centralbyrån (SCB) genomför. Resultatet är detsamma som året innan.  

Ekonomiskt utfall 

Miljö- och stadsbyggnadsnämnden hade 2014 ett överskott på 332 tkr. Det berodde på att 

kostnaderna var något lägre 2014 än vad som budgeterats.  

Figur Utfall mot budget för miljö- och stadsbyggnadsnämnden 
Verksamhet, tkr Utfall 2014

Kostnader (-) Intäkter (+) Intäkter Kostnader Utfall netto Budget 
Budget-

avvikelse

Nämnd och nämndstöd 0 -4 167 -4 167 -4 454 287

Myndighetsproduktion 0 -20 459 -20 459 -20 459 0

Projektverksamhet 0 -2 086 -2 086 -2 121 35

Summa miljö- och stadsbyggnadsnämnden -26712 -26712 -27034 322  
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Gator, vägar, parker, vatten och avfall  

Nacka kommun ansvarar för att utveckla och värna Nackabornas livsmiljö. Invånarna ska kunna 

förvänta sig en välskött utemiljö, rent vatten och en god framkomlighet. 

 

Ansvarig nämnd: Tekniska nämnden 

Strategiska mål och läge för tekniska nämnden 

 
 

Vädret är en faktor som alltid påverkar både investeringsprojekt och driften av Nackas 

gator, vägar, parker samt vatten och avlopp. Insatserna varierar därför från år till år och så 

även det ekonomiska resultatet jämfört med budget. Vintern 2013/2014 var mild jämfört 

med tidigare år, men flera regnoväder under sensommaren 2014 orsakade översvämningar.  

 

I medborgarundersökningen 2014 får skötseln av gator, vägar och gång- och cykelvägar 

ännu högre betyg än tidigare år och ligger i topp. Liksom tidigare år är ett 

förbättringsområde tillgängligheten till återvinningslösningar, där flera projekt pågår. Ett 

exempel är utbyggnaden av Österviks återvinningscentral, som blir dubbelt så stor och med 

fler och bättre möjligheter att sortera sitt avfall. Återvinningscentralen i Skuru kommer att 

vara kvar till slutet av 2016.  
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Vi jämför oss med andra  

Nöjdhet med gator och vägar 

 
Jämförelse med andra medverkande Stockholmskommuner 2013 och 2014. Källa SCB:s 

medborgarundersökning. Nacka fick högts värde i riket av medverkande kommuner 2014. 

Gator, vägar och trafik 

Vädret har påverkat driften under året 

Det milda vädret i början av året har lett till färre halkbekämpningsinsatser, plogningar och 

potthål än normalt. Tack vare detta skapades utrymme för ökad slyröjning och fler 

underhållsdikningar än tidigare år. Satsningen på en grus- och snöfri gång-/cykelväg från 

Insjön till Hammarby Sjöstad blev en succé tack vare inköpet av en så kallad sopsaltare. 

Planer finns att sopsalta fler gång- och cykelbanor i Nacka. 

Sopsaltaren  
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Efter sommarens häftiga regn, har ett flertal åtgärder utförts för att förhindra 

översvämningar och avleda dagvatten, bland annat omfattande arbeten vid Saltängen, där 

ett antal fastigheter ligger väldigt lågt placerade i förhållande till havsytan. Kommunen har 

också byggt flera dagvattenbrunnar på befintliga dagvattenledningar. 

Arbetet med konstruktionsbyggnader fortskrider enligt plan 

I september skrev Nacka ett ramavtal om drift och underhåll av konstruktionsbyggnader. 

Konstruktionsbyggnader är bland annat broar, tunnlar och kajer. Under året började 

planerade åtgärder utföras som till exempel reparation av broarna på Ormingeleden och 

Ormingeringen. 

Gatubelysning: säkrare drift och bättre övervakning 

För att säkerställa att driften av belysningsnätet sker på samma sätt i hela kommunen har vi 

inlett en upphandling av nya driftsentreprenörer. Under året har vi också påbörjat ett arbete 

för att förbättra övervakningen av energiförbrukningen i elnätet/belysningsnätet i realtid.  

Stort fokus på trafiksäkerhet och regional framkomlighet   

Under 2014 har Nacka fått en cykelstrategi. Under året beslutade kommunen att införa 

parkeringsavgifter på Sicklaön under 2015. Vi fick också beslut om ett parkeringstal som är 

en riktlinje för hur många parkeringsplatser som bör uppföras vid nybyggnad. 

 

Trafikenheten fick under året ett statsbidrag på 2,2 miljoner kronor för att förbättra 

trafiksäkerheten, tillgängligheten och cykelinfrastrukturen i Nacka.  

 

Ett stort arbete har lagts ner på att samordna trafikstörande arbeten tillsammans med andra 

aktörer. Nacka deltar också i ett gemensamt arbete mellan Stockholms stad, Solna stad, 

Trafikverket och Trafikförvaltningen som ska förbättra den regionala framkomligheten. 

Inriktningen är att Nacka ska börja samarbeta med Stockholm och Trafikverket kring 

trafikinformation och störningsminimering i Trafik Stockholm.   

 

Ny entreprenad inom parkområdet gav inkörningsproblem 

Kommunen har under året lagt ner mycket tid på att följa upp arbetet i Nackas 

parkanläggningar i Sickla och Saltsjöbaden/Fisksätra. Orsaken till detta var brister hos 

entreprenören, bland annat vad gäller arbetsledning. I övriga kommundelar fungerar arbetet 

bra. Vi har genomfört två lyckade naturstädningar med skolungdomar under året. Hälften 

av kommunens badplatser har fått nya skyltar som underlättar för besökare. I Erstavik har 

vi förbättrat en väg till badet och området har fått cirka 40 nya vägvisningsskyltar och nya 

anläggningar för att underlätta för cyklister i området. 
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Lättare att hitta i Erstavik  Ny skyltning på kommunens badplatser 

 

Underhållstoppar på grund av vädret 

En varm och solig sommar ledde till välbesökta badplatser, vilket ökade skötselbehovet. 

Några hällregn orsakade skador på gångvägar och badstränder som behövde återställas. Ett 

annat underhållsarbete ägde rum på Henriksdalsbergets sydsida ner mot Svindersviken där 

regnet orsakade rasmassor och underminerade stenar som riskerade att falla ner på 

gångvägen. En rensning av berget inleddes i slutet av oktober. Under hösten föll också 

många träd på grund av blåst. 

Nöjda VA-kunder och hög kvalitet på dricksvattnet även i år 

Vädret har till största delen varit positivt med måttlig nederbörd och därför endast ett 

mindre inläckage av dagvatten i spillvattennätet. Under året åtgärdade vi något fler 

vattenläckor än under 2013; 31 läckor varav 24 på huvudledningsnätet. På spillvattennätet 

har vi åtgärdat 36 stopp, varav 22 på huvudledningar. 

 

Ett större renoveringsprojekt på huvudledningar för vatten och avlopp vid Evalundsvägen i 

Älta blev sex månader försenat efter överprövning i förvaltningsrätten. Efter ny 

upphandling kunde projektet i stort färdigställas före årsskiftet. I samband med arbetet 

uppstod dock ett ventilbrott som medförde att Ältareservoaren tömdes och stora delar av 

naturmark spolades bort vilket har lett till återställningskostnader. 

Överklaganden påverkar projekt på återvinningscentralerna 

Den 1 april övertog Reno Norden driften av kommunens återvinningscentraler. Arbetet 

med att öka kapaciteten på återvinningscentralerna fortsätter. Under hösten 2014 började 

utbyggnaden av Österviks återvinningscentral som ska vara färdig sommaren 2015. Den 

tillfälliga återvinningscentralen i Boo har blivit fördröjd på grund av att bygglovet 

överklagats.  

 

Även mini-ÅVC:n i Älta har blivit försenad eftersom priserna i anbuden låg över den 

beslutade investeringsramen. En ny upphandling ska göras och planen är att 

återvinningscentralen ska kunna öppna i slutet av 2015. Boo återvinningscentral kan komma 

att öppna sommaren 2016, beroende på hur lång tid det tar att handlägga överklagandet. Vi 
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har också inlett en förstudie av en gemensam kretsloppspark i Kil tillsammans med Värmdö 

kommun.  

 

Ett arbete med att öka antalet återvinningsstationer pågår tillsammans med FTI, 

förpacknings- och tidningsinsamlingen. Under våren skedde en omställning till 

krantömmande system och samtidigt lät vi genomföra en generell uppfräschning av 

återvinningsstationerna. Fördelen med de nya behållarna är att de tar mindre yta och är 

lättare att placera ut och tömma. Ett arbete är också igång för att öka antalet behållare för 

klädinsamling.  

Fler ansluter sig till matavfallsinsamlingen 

Under 2014 har drygt 1 300 villahushåll anslutit sig till matavfallsinsamling och vid årets slut 

sorterar cirka 40 procent av villahushållen i Nacka ut sitt matavfall. För flerbostadshus är 

anslutningsgraden 22 procent. Mängden insamlat matavfall har ökat med 55 procent till 

totalt 1 534 ton (2014). Från och med sommaren 2015 kommer lokalt producerad biogas bli 

verklighet. Då öppnar en ny biogasanläggning i Huddinge, som bland annat kommer ta 

hand om Nackas matavfall.  

Särskild info-ruta: Mycket ätbart hamnar i Nackabornas sopor 

En tredjedel av Nackabornas sopor består av mat som hade kunnat ätas upp. En tredjedel 

är förpackningar eller tidningar som kan återvinnas. Det visar en analys av Nackabornas 

soppåsar som Nacka kommun lät göra i mars 2014. Resultatet används i arbetet med att 

minska mängden avfall och öka andelen materialåtervinning.  

 

Matsvinnet är en stor miljöbelastning och ett slöseri med resurser. I soppåsen från dem som 

sorterar matavfall finns cirka en femtedel matavfall som istället borde läggas i kärlet för 

matavfall. Positivt är att det matavfall som sorteras ut har en väldigt hög renhetsgrad, hela 

99 procent är rättsorterat vilket är högre än genomsnittet i riket.  

 

Plockanalysen visade också att de som bor i områden med färre återvinningsstationer och 

med stort avstånd till återvinningscentraler i större grad kastar förpackningar, tidningar och 

även farligt avfall i soppåsen.  

 

Ekonomiskt utfall 

Tekniska nämnden hade en positiv avvikelse jämfört med budget 2014. Det berodde främst 

på att kostnaderna för vinterunderhåll blev lägre än förväntat, som följd av den milda 

vintern. Parkverksamheten hade ett underskott som främst berodde på en akut insats för att 

åtgärda Henriksdalsberget ovanför Svindersviken, där det fanns rasrisk efter sommarens 

kraftiga regn. 

 

Den nya konstruktionen av VA-taxan samt avgiftshöjning av brukningsavgifterna som 

beslutades inför 2014, på ca 14 procent i genomsnitt, har gett avsedd effekt och intäkterna 

följde under första två tredjedelar av året budget. Under sista tredjedelen av året ökade 
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intäkterna mer än budgeterat, vilket förklaras av en genomgripande översyn av 

verksamhetssystemet. Ökningen av avgifterna 2014 gav ett plusresultat jämfört med budget, 

vilket innebar att förslaget till avgiftsökningen för 2015, som beslutats av fullmäktige, blev 

något lägre än tidigare plan. Vad gäller kostnaderna så motsvarar de i stort föregående års 

utfall, men kommer inte upp i den nivå som är budgeterad.  

 

Avfallsverksamhetens underskott beror på en kombination av lägre intäkter och högre 

kostnader än förväntat. Orsaken till de minskade intäkterna är i huvudsak att fler kunder än 

tidigare bedömt, börjat sortera ut sitt matavfall. En ökad insamling vid våra 

återvinningscentraler ger också ökade kostnader. Kostnaderna ökar i takt med att vi närmar 

oss målen för verksamheten. 

Brandförsvaret 

Nacka kommun ingår i Södertörns brandförsvarsförbund som består av tio kommuner i södra Stockholms 

län. Även om kommunerna inte har kvar räddningstjänsten i egen regi finns det ett välutvecklat samarbete 

där kontinuitet skapas genom särskilt utsedda kommunrepresentanter som verkar direkt mot kommunen. 

 

Ansvarig nämnd: Kommunstyrelsen 

 

Brandförsvarsförbundet gör det möjligt att samordna resurser under en gemensam ledning 

för att öka effektivitet, kvalitet, säkerhet och slagkraft. Arbetssättet präglas av ett 

tvärsektoriellt säkerhetsarbete med våra medlemskommuner, fastighetsägare, företagare och 

den enskilde kommuninvånaren. 

 

(Särskild info-ruta) Södertörns brandförsvarsförbund, som Nacka kommun ingår i, hade 

en nyckelroll vid skogsbranden i Västmanland. Förutom att brandchef Lars-Göran 

Uddholm blev utsedd till räddningsledare medverkade ett stort antal brandmän bl.a. från 

Nacka brandstation. Lars-Görans primära inriktning var att bygga upp en organisation som 

både kunde hantera begränsning och släckning av branden men även klara den omfattande 

krishanteringen som följde insatsen. Med ett brandområde på nästan 1,5 kvadratmil och en 

begränsningslinje på drygt 6 mil är det den i särklass största skogsbranden i modern tid. I 

relation till Tyrestabranden är den ca 30 gånger större till ytan. 26 byggnader jämnades med 

marken och över 200 markägare blev av med skog till ett värde kring en miljard kronor. En 

person omkom och en skadades svårt.  

 

Kommunens mark och fastigheter 

Nacka kommun är fastighetsägare, hyresvärd och byggherre. Kommunen eftersträvar att använda sina 

fastigheter på bästa resursmässiga sätt och se till att det finns lägenheter, lokaler och mark för kommunens 

verksamheter och intressen.  

 

Ansvarig nämnd: Kommunstyrelsen 
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2014 var ett innehållsrikt år på fastighetsområdet. Året började visserligen lugnt med en 

mild vinter men sen brann en förskola ned och i december såldes en fjärdedel av 

kommunens fastighetsbestånd. Parallellt med dessa förutsedda och oförutsedda händelser 

har verksamheten arbetat med omorganisering, kompetensutveckling och framåtblickande 

strategiarbete inför Nackas kommande tillväxt. 

Nyantagen fastighetsstrategi 

Den 27 oktober beslutade kommunstyrelsen om Nacka kommuns första fastighetsstrategi. I 

den starka tillväxtfasen Nacka befinner sig i ökar behovet av tydligare styrning och 

inriktning för kommunens fastighetsägande. Fastighetsstrategin ska säkerställa en strategisk 

och aktiv planering, förvaltning och utveckling av kommunens fastighetsbestånd. På så sätt 

kan kommunstyrelsens ansvar för att äga, hyra, upplåta, utveckla och vid behov förvärva 

och försälja fastigheter stärkas. 

 

Fastighetsstrategin ska bidra till att skapa en kostnadseffektiv förvaltning av kommunens 

fastigheter och ett effektivt resursutnyttjande av kommunens mark- och fastighetsbestånd. 

Den kan också bidra till att kommunen får en ökad mångfald i ägande av fastigheter, vilket 

ligger i linje med kommunens vision. Genom att renodla uppdraget kan ett starkare fokus 

läggas på väsentliga och strategiskt viktiga fastigheter. En effektivare fastighetsprocess 

skapar också tydligare förutsättningar för kommunens verksamheter, vilket i sin tur 

underlättar deras budgetplanering. 

Fastighetsförsäljningen - årets största händelse 

Under hösten och vintern genomförde Nacka kommun en försäljning av en fjärdedel av 

kommunens fastighetsportfölj. Totalt såldes 39 fastigheter, varav 22 var skolor inklusive 

tillhörande sporthallar, 7 var förskolor, 9 var äldreboenden och ytterligare en fastighet. I 

merparten av de sålda fastigheterna bedrivs kommunal verksamhet. I dessa fastigheter 

kvarstår kommunen som hyresgäst hos Rikshem och hyr ut lokalerna till verksamheterna. 

Hyresavtalen löper över 7 till 20 år. 

 

Köpesumman var 1,8 miljarder kronor. Med försäljningen vill Nacka renodla kommunens 

fastighetsbestånd och utveckla fastighetsförvaltningen samt stärka kommunens 

förutsättningar att finansiera ny infrastruktur och kommunal service när Nacka växer. 

Köparen, Rikshem AB, är ett av landets största privata fastighetsbolag. Rikshem ägs av 

fjärde AP-fonden och AMF och är nischat på samhällsfastigheter. Bolaget åtog sig i och 

med affären att bygga 500 nya hyresrätter i kommunen. Dessutom är man intresserad av fler 

investeringar i kommunen framöver.  

Skolor och förskolor 

Långsjöns förskola brann ned 

Under natten mot den 18 oktober utbröt en kraftig brand på Långsjöns förskola i Saltsjö-

Duvnäs. Släckningsarbetet pågick hela lördagen. Det stod snart klart att mer än halva 

förskolan var förstörd. Kommunen tvingades agera snabbt för att hitta en evakueringslokal 

150



  86 (119) 

för verksamheten. Redan på måndagen kunde förskolan fortsätta verksamheten som vanligt 

i nyrenoverade Sandholmens förskola i Orminge.  Samtidigt startades en förstudie om en 

nybyggnation av en ny förskola vid Långsjön. Förstudien resulterade i en plan för en helt ny 

och utökad förskola som ska vara klar redan till höstterminstarten 2015, cirka 9-10 månader 

efter branden.   

Ny förskola kan byggas i Boo 

Efterfrågan på skol- och förskoleplatser i Boo är stor och växande. Det är viktigt och 

bråttom att tillgodose det behovet snarast möjligt. Förberedelserna för att bygga en ny 

förskola med åtta avdelningar på Galärvägen i Boo har pågått under 2014. Bygglov söktes i 

slutet av året. Projektet genomförs som ett så kallat partneringprojekt med Skanska som 

entreprenör. 

Samarbete med ungdomar för att rusta upp utemiljö 

Under året genomfördes ett skolgårdsprojekt som innebar att ungdomar arbetade 

tillsammans med kommunen med att förbättra utemiljön på skol- och förskolegårdar. 

Projektet ledde till att både lekplatser och gårdar rustades upp enligt ungdomarnas 

önskemål. Projektet blev så framgångsrikt att det kommer att genomföras igen 2015.  

Upprustade skolkök 

Skolköken i Duvnäs och Skuru skolor har varit i behov av renovering. Arbetet med båda 

köken påbörjades under 2014. Duvnäs skolas kök är klart men Skuru skolas kök försenades 

och beräknas vara klart i mars 2015.  

Stadshusets entré fick ett lyft 

Under sommarmånaderna påbörjades ombyggnationen av entrén till Nacka Stadshus. Syftet 

med arbetet var att förbättra tillgängligheten för stadshusets besökare. Entrén har nu bland 

annat en förbättrad ramp, bättre belysning och en så kallad ljudfyr som gör det lättare för 

synskadade att orientera sig vid stadshuset. Arbetet med ljudfyren gjordes i samarbete med 

synskadade kollegor i stadshuset som valde fågelsång som ljudslinga. 

 

Parkeringen utanför stadshuset fick också ett rejält lyft under 2014. Förutom lagade 

potthåll, nymålade parkeringsrutor och trädgårdsarbete byggdes nya cykelparkeringar.  

Fler fastigheter för sociala ändamål 

Nacka kommun ansvarar för att tillhandahålla bra bostäder till dem som inte kan ordna det 

på egen hand. Under 2014 har 18 nya enskilda bostäder och 2 nya gruppbostäder blivit klara 

och ställts till förfogande.  

Kommunstyrelsen 

Kommunstyrelsen har ett särskilt ansvar för samordning och uppsikt över kommunens samlade verksamhet. 

Kommunstyrelsen har även ansvar som nämnd för arbetsgivarfrågor, näringslivspolitik, fastighetsfrågor och 

markpolitik, god livsmiljö, långsiktig hållbar utveckling och frågor som rör trygghet och säkerhet. Under 
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kommunstyrelsen ingår även stadsledningskontoret inklusive stödenheter, bygg-, lokal- och markenheterna, 

myndighets- och huvudmannaenheter samt kommunens produktion av välfärdstjänster.  

 

Strategiska mål och läge för kommunstyrelsen 
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Kommunstyrelsens målsättningar för kommunens verksamheter och ekonomi nås överlag. 

Tjänster som finansieras av kommunen har god kvalitet och medborgarna upplever en hög 

grad av valfrihet. Nacka är en attraktiv arbetsgivare med kompetenta, stolta och motiverade 

medarbetare. Bedömningen är att ekonomin är långsiktigt hållbar.  

 

Medborgarnas förtroende för kommunen och nöjdheten med information och sina 

möjligheter att påverka är utvecklingsområde för kommunstyrelsen. 

Risk- och konsekvensbedömning för tunnelbaneavtalet 

Under hösten 2014 togs en risk- och konsekvensanalys gällande tunnelbaneavtalet fram. I 

den lyftes de som bedöms vara de största riskerna för Nacka kommuns del med 

utbyggnaden av tunnelbana till Nacka fram. Nedan redovisas riskerna med en 

lägesbedömning. Det som bedöms som mest kritiskt i dagsläget är att öka effektiviteten i 

stadsbyggnadsprocessen, så att kommunen kan klara sitt åtagande avseende takten i 

bostadsbyggandet fram till 2030. Vidare bedöms kompetensförsörjningen som kritisk då 

många av de yrkesgrupper som behövs och kommer att behövas när Nacka ska bygga stad 

är bristyrken, också redan i dagsläget.  

 

Risk Läge 

Vi klarar inte takten i bostadsbyggandet  
     Kompetensförsörjning  
     Vikande efterfrågan på bostäder/mark  
     Hinna bygga ut välfärdstjänster  
     Opinionen hos medborgarna  
Tunnelbanan blir försenad och dyrare  

 

När det gäller opinionen hos medborgarna ställdes fr.o.m. 2014 en tilläggsfråga i 

medborgarundersökningen om vad medborgarna tycker om att kommunen planerar att 

bygga förtätad stad mellan Hammarby sjöstad och Nacka forum. Medelbetyget på frågan, 

på en skala 1-10, var 6,3. 41 procent gav högt betyg (8-10) och 25 procent lågt betyg (1-4). 

Ekonomiskt utfall 

Målet om ekonomi i balans för kommunstyrelsen uppnåddes för 2014. Den största 

avvikelse avser tunnelbanan, som på grund av redovisningstekniska skäl kostnadsförs med 

850 miljoner kronor. Intäkter som en följd av tunnelbaneutbyggnaden, exempelvis genom 

att kommunen säljer mark, får redovisas först när försäljningen sker. Kommunstyrelsens 

samlade resultat är positivt. Resultatet uppgår till knappt nio miljoner kronor.  

 

Avvikelsen på stödenheterna beror på ökade kostnader för samordnade transporterna av 

livsmedel till kommunens enheter. En mindre väl utförd upphandling skulle ha fått till följd 

att enheterna skulle fått ökande kostnader för distribution av livsmedel. De ökade 

kostnaderna har inte fördelats på enheterna, utan belastar inköpsenhetens utfall.  
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Myndighets- och huvudmannaenheterna i Nacka har nollbudget, det vill säga enheternas 

intäkter ska motsvara kostnaderna. Myndighets- och huvudmannaenheter som stödjer 

miljö- och stadsbyggnadsprocessen har ett överskott på ca 3 miljoner kronor. Överskottet 

beror främst på lägre personalkostnader än budgeterat. 

 

Välfärd skola redovisar ett positivt resultat på drygt 6 miljoner kronor. Kommunens 

samlade egen produktion av välfärdstjänster redovisar en positiv avvikelse på totalt drygt 3 

mnkr. För 2013 var det en negativ avvikelse om drygt 12 miljoner kronor. Respektive 

område redovisas separat nedan. 

Figur Ekonomiskt utfall mot budget för kommunstyrelsen 

Verksamhet, tkr Ufall 2014

Kostnader (-) Intäkter (+) Intäkter Kostnader Utfall netto Budget 
Budget-

avvikelse
Intäkter Kostnader Netto

Summa kommunstyrelsen 3 522 903 -3 635 717 -112 813 -121 731 8 918 3 337 385 -3 511 230 -173 844

Kommunfullmäktige 51 -4 562 -4 510 -5 329 819 0 -4 101 -4 100

 - varav revisionen 0 -1 305 -1 305 -1 628 323 0 -1 561 -1 561

Kommunstyrelsen 8 662 -51 274 -42 612 -44 941 2 329 3 863 -49 977 -46 114

Stadsledningskontoret 4 577 -31 240 -26 663 -26 740 77 1 973 -37 067 -35 094

Stödenheter 145 632 -192 085 -46 453 -45 786 -667 153 131 -199 546 -46 415

Byggenheten 557 -3 357 -2 801 0 -2 801 0 -7 957 -7 957

Lokalenheten 515 923 -511 424 4 499 0 4 500 488 075 -510 366 -22 291

Mark- & exploateringsenheten 30 577 -23 245 7 332 8 000 -668 26 844 -23 234 3 610

Nacka Brandstation 0 -5 899 -5 899 -5 307 -592 -149 -5 598 -5 747

Myndighets- & huvudmannaenheter 437 260 -434 540 2 720 0 2 720 424 456 -421 576 2 879

Arbets- & företagsenheten 21 030 -21 320 -290 0 -290 20 711 -21 578 -868

Kultur och utbildningsprocessen 26 400 -26 420 -20 0 -20 21 279 -19 317 1 962

Miljö & Stadsbyggnadsprocessen 127 640 -124 610 3 030 0 3 030 123 970 -122 183 1 787

Social- och äldreprocessen 124 970 -124 970 0 0 0 121 233 -121 233 0

Tekniska processen 133 230 -133 230 0 0 0 133 671 -133 673 -2

Överförmyndarenheten 3 990 -3 990 0 0 0 3 592 -3 592 0

Produktionsverksamheter 2 379 664 -2 376 786 2 878 0 2 878 2 239 193 -2 251 808 -12 615

Välfärd skola 1 847 850 -1 841 687 6 163 0 6 163 1 824 202 -1 829 007 -4 805

Välfärd samhällsservice 531 814 -535 099 -3 285 0 -3 285 414 991 -422 801 -7 810

Medfinansiering tunnelbana 0 -850 000 -850 000 0 -850 000 0 0 0

Utfall 2013
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7. Fördjupad ekonomisk analys  
 

Starkt årets resultat 

Nacka kommun redovisade 2014 ett mycket bra resultat på 420 miljoner kronor. Den 

största bidragande orsaken är fastighetsaffären med Rikshem Tunaskolor AB på 1,8 

miljarder kronor. Försäljningen är ett led i kommunens arbete med den nya 

fastighetsstrategin som antogs under året. På kostnadssidan finns 850 miljoner kronor för 

kommunens bidrag till tunnelbaneöverenskommelsen bokfört eftersom avtalet tecknades 

under det gångna året. Kassaflödet har dock inte påverkats utan första utbetalning sker år 

2016.  

Figur Årets resultat under senaste femårsperioden 
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Förbättrad budgetföljsamhet 

Trenden med ökad budgetföljsamhet hos nämnderna har fortsatt under 2014. Glädjande så 

har produktionsverksamheten Välfärd skola nu nått en balanserad ekonomi efter flera år 

med ekonomiska utmaningar. Resultatet för Välfärd skola slutade på +6,2 mnkr. Social- och 

äldrenämnden hade under året stora problem med att nå budgeterat resultat och ett 

omfattande åtgärdsarbete håller på att genomföras. Utfallet för nämnden blev ett underskott 

på 38 miljoner kronor.  

Verksamhetens intäkter och kostnader 

Verksamhetens intäkter uppgick 2014 till 2,2 miljarder kronor och har ökat med 128 

procent jämfört med föregående år.  Om man räknar bort den stora realisationsvinsten på 

1152 miljoner kronor som kommer från kommunens fastighetsförsäljning till Rikshem blir 

intäktsökningen 3 procent jämfört med föregående år. Kommunens största intäkter på 357 

miljoner kronor kommer från olika taxor och avgifter som kommunens medborgare betalar 

för att tillhandahålla tjänster från kommunens olika verksamheter som barnomsorg, VA, 

155



  91 (119) 

avfall och bygglov. Den näst största intäktskällan kommer ifrån olika bidrag som 

kommunen får framförallt från staten i form av arbetsmarknadsbidrag, ersättning från 

försäkringskassan samt momskompensation.  

Stora realisationsvinster för sålda fastigheter under 2014 

Nacka kommun sålde under 2014 fastigheter med stora realisationsvinster som följd. De 39 

verksamhetsfastigheter som såldes till Rikshem Tunaskolor AB var bland annat olika skol- 

och förskolebyggnader, sporthallar, äldreboenden och Saltsjöbadens gamla kommunalhus. 

Försäljningen var ett led i en ny fastighetsstrategi som tagits fram under 2014 för att få en 

bättre struktur på kommunens ägande av fastigheter. Fastighetsaffären resulterade i en stor 

realisationsvinst på drygt 1,1 miljarder kronor.  

 

Kommunen fortsatte under 2014 att sälja exploateringsmark och tomträtter. Försäljningen 

har resulterat i en realisationsvinst på 77 miljoner kronor, att jämföra med realisationsvinst 

för 2013 som uppgick till 49 miljoner kronor.  Mark har sålts i Lännbohöjden, Tattby samt i 

Ältaberg.  

Verksamheterna kostade 5,1 miljarder kronor 

Verksamhetens kostnader uppgick 5,1 miljarder kronor. Kostnaderna har ökat med 105 

miljoner kronor, vilket är en ökning med 2 procent. De största kostnadsposterna är löner 

och sociala avgifter till kommunens anställda som uppgår till 1,95 miljarder kronor vilket är 

en ökning med knappt 80 miljoner kronor eller 4 procent jämfört med 2013. Köp av 

utbildningsplatser från externa anordnare har ökat med 35 miljoner kronor. Kostnaderna 

för hemtjänst och äldreboende har ökat med 35 miljoner kronor och kostnaderna för olika 

typer av LSS-boenden har ökat med drygt 20 miljoner kronor. Andra kostnader som 

exempelvis för el och uppvärmning har istället minskat.  

Nämndernas och verksamheternas resultat 

Resultatet från nämnder och verksamheter blev 14 miljoner kronor bättre än budget. De 

flesta nämner och verksamheter hade resultat som var lika med eller bättre än budgeterat. 

Störst överskott hade tekniska nämnden, på 24 miljoner kronor, varav VA-verksamheten 

stod för 12 miljoner. Det stora överskottet inom den skattefinansierade verksamheten 

berodde till största del på en mild vinter som gjorde att kostnaderna för vinterunderhåll blev 

17 miljoner kronor lägre än budgeterat. För VA verksamheten bestod överskottet av lägre 

personalkostnader men framförallt av högre intäkter till följd av ny VA-taxa. Överskottet 

för 2014 på 12 miljoner kronor används till att täcka tidigare års underskott. Nu återstår 4 

miljoner kronor i underskott för VA-verksamheten att återställa. Avfallsverksamhetens 

resultat blev ett underskott på 5,5 miljoner kronor vilket förklaras av högre kostnader för 

insamling av matavfall. 

 

Utbildningsnämndens resultat var 10 miljoner kronor bättre än budget. Det berodde på 

mindre efterfrågan och färre barn än budgeterat inom förskola, fritidshem och 

gymnasieskola. 
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Social- och äldrenämndens resultat blev ett underskott på 38 miljoner kronor. Underskottet 

beror på ett ökat antal insatser, anmälningar och utredningar inom samtliga nämndens 

ansvarsområden men speciellt inom individ- och familjeomsorgen och för personer som får 

stöd enligt lagen om stöd och service för vissa funktionshindrade (LSS). Externa konsulter 

har under hösten 2014 gjort en utredning av nämndens verksamhetskostnader och jämfört 

dessa med jämförbara kommuner i länet och i riket. Där visade det sig att Nackas individ- 

och familjeomsorg är billigare än andra kommuners men att kostnaderna för LSS är dyrare i 

Nacka. Ett omfattande åtgärdsprogram pågår. 

 

Kommunens egen produktion av skolor och förskolor inom Välfärd skola har efter många 

år av underskott och hårda åtgärdsprogram vänt resultatet till ett överskott för år 2014 på 

drygt 6 miljoner kronor. Den andra kommunala produktionsverksamheten, välfärd 

samhällsservice visar fortfarande underskott. Underskottet för 2014 blev 3 miljoner kronor 

vilket dock var en förbättring med 5 miljoner kronor jämfört med året innan då resultatet 

blev -8 miljoner. Inom välfärd samhällsservice finns det underskott inom äldreomsorgen, de 

flesta boende har inte haft fullbelagt under delar av året vilket leder till underskott. Daglig 

verksamhet och boende stöd har också underskott. Inom boende stöd pågår en intern 

utredning om ersättningarna. Musikskolan och biblioteken har också underskott. 

Skatteintäkterna i nivå med budgeterat. 

Under 2014 steg i riket antalet arbetade timmar i ekonomin betydligt mer än 2013 samtidigt 

som den automatiska balanseringen av inkomstanknutna pensioner höll tillbaka 

pensionsinkomsterna. Det resulterade i att skatteunderlaget växte i samma takt som 2013 

exklusive effekter av regelförändringar.  

 

Kommunens skatteintäkter uppgick till 4 451 miljoner kronor. Det var en ökning med 2,9 

procent (124 miljoner kronor) jämfört med 2013. Det är 16 miljoner kronor högre än 

budgeterat. Slutavräkningen blev en återbetalning på 9,5 miljoner kronor på grund av ett 

något lägre skatteunderlag. 

Utjämning  

Syftet med utjämningssystemet är att ge kommuner och landsting ekonomiska 

förutsättningar att kunna tillhandahålla sina invånare likvärdig service, oberoende av 

kommuninvånarnas inkomster och andra strukturella förhållanden.  
 

Inkomstutjämningen utjämningar för skillnader i inkomster mellan kommuner, 

kostnadsutjämningen utjämningar för strukturella skillnader, t ex åldersfördelning. 

Regleringsbidraget används för regleringar mellan stat och kommun. Dessutom finns ett 

system för utjämning av kostnader för insatser enligt lagen om stöd och service till vissa 

funktionshindrade (LSS). I figuren nedan framgår hur mycket Nacka kommuns utfall i 

utjämning och vissa statsbidrag under 2014. 
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Figur Delar i kostnadsutjämningen och utfall för Nacka kommun 2014 
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Bättre finansnetto och lägre räntekostnader 

Finansnettot blev 10 miljoner bättre än budget till följd av främst lägre räntekostnader än 

budgeterat. Kommunens finansiella intäkter är främst utdelning från de helägda bolagen.  

De finansiella kostnaderna uppgick till 57 miljoner kronor, varav den största delen var 

räntekostnader. Genom att ha en aktivare finansförvaltning hade de lån som togs under året 

en mycket låg räntenivå och delvis kunde lånenivån hållas nere genom en förbättrad 

likvidplanering. Kommunen löste i samband med fastighetsaffären lån på 1,1 miljarder 

kronor och räntekostnader hänförliga till detta finns inräknat i de finansiella kostnaderna. 

Balanskravsresultatet 

Enligt kommunallagens krav på ekonomisk balans ska kommunens intäkter vara större än 

kostnaderna. Reavinster från försäljning av anläggningstillgångar ska dras av från 

balanskravsresultatet. Balanskravsresultatet efter synnerliga skäl för Nacka kommun uppgick 

för år 2014 till 120 miljoner kronor. Kommunens resultatnivå har stärkts från och med 2013 

vilket är en mycket positivt och viktig utveckling för att få en långsiktig ekonomi. 
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Balanskravsresultat / utredning

(Mnkr)

Årets resultat 420

- samtliga realisationsvinster -1 156

+ realisatsionsvinster som inte står i överensstämmelse med god ekonomisk 

hushållning 0

+ realisationsförluster till följd av försäljning som står i överensstämmelse med 

god ekonomisk hushållning 5

+ orealiserade förluster i värdepapper 0

- återföring av orealiserade förluster i värdepapper 0

+/- förändring resultatutjämningsreserv 0

+ synnerliga skäl 850

Balanskravsresultat efter synnerliga skäl 120  
  

Förändringar i balansräkningen 

Kraftigt minskade lån och placerade medel 

Kommunen har under 2014 arbetat mycket aktivt med att utveckla sin finansförvaltning. 

Likviditetsplaneringen har under året förbättrats väsentligt genom bland annat bättre 

uppföljning och ökad information från verksamheten. Ökad aktivitet på marknaden och 

kontakter med bankerna har lett till väsentligt lägre räntenivåer. Under året har kommunen 

också utökat sina instrument för att låna genom att beslut och upphandling skett avseende 

obligationslån.  

 

Kommunens första obligationsemission genomfördes i september månad och mottogs 

positivt av marknaden. En investerarepresentation hölls med potentiella investerare och 

därefter kom bud in och avslut gjordes för ett nominellt belopp på 300 miljoner kronor och 

en 3-årig löptid. 
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Porfföljdata

Policy 31/12 31/8 30/4 31/12

2014 2014 2014 2013

Nettoskuld (tkr) 800 000 1 800 000 1 800 000 1 900 000

Derivatvolym (% av skuld) 88% 39% 39% 37%

   varav strukturerat

Ränta 1,92% 1,90% 2,13% 2,23%

Marginal

Ränterisk (12 mån, tkr) 1 116 6 722 7 647 9 900

Räntekostnad (12 mån, tkr) 15 967 33 660 42 111 45 013

Räntebindningstid (år) 1-5 år 5,31 2,81 2,91 2,96

Räntebindning (<1 år) 50% 13% 53% 44% 47%

Kapitalbindningstid (år) 1,12 1,1 1,31 1,51

Kapitalbindning (<1 år) 50% 63% 64% 56% 58%

Antal lån 5 9 10 12

Största långivare Handelsb Handelsb Handelsb Handelsb

Största långivare (andel) 50% 63%

Störta derivatmotpart Nordea Nordea Nordea Nordea

Största derivatmotpart (andel) 57% 57% 57% 57%  
 
Ovanstående sammanställning visar nuvarande externa skuldsättning exklusive utnyttjandet 
av checkkrediten hos Nordea.  
 

Höstens stora fastighetsförsäljning till Rikshem förändrade Nacka kommuns finansiella 

situation väsentligt då likviden på 1,8 miljarder i stort sett motsvarade utestående låneskuld. 

1,1 miljard användes i slutet av året för att lösa dyrare bilaterala lån med bankerna, både 

fasta och rörliga lån. Kommunen har på detta sätt löst lån med väsentligt högre ränta. Det 

innebär att för resterande låneskuld betalar kommunen en väsentligt lägre räntekostnad, det 

som drar upp snitträntan är de utestående ränteswapparna som uppgår till totalt 700 msek. 

 

Att inte hela låneskulden amorterades beror på att Nacka har etablerat sig på 

kapitalmarknaden och kommunens starka kreditvärdighet har inneburit att finansiering har 

skett till oerhört låga nivåer. Den finansieringskostnad som kan erhållas via certifikat 

motsvarar i stort placeringsräntan för en kort löptid. Vidare ser kommunen att det är viktigt 

att bibehålla en närvaro på kapitalmarknaden givet en förväntan om förnyat lånebehov 

längre fram på grund av den ökade tillväxten av kommunens befolkning.  

 

Den utestående låneskulden på 800 miljoner kronor består nu enbart av kapital-

marknadsfinansiering, obligation 300 miljoner kronor och certifikat 500 miljoner kronor.  
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Figur Kommunens låneskuld senaste femårsperioden 
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Kommunen har också placerat resterande del av likviden kort hos Nordea i deposit med 

förfall om 3 respektive 6 månader. 650 miljoner kronor var vid årets utgång placerat. 

 

Figur Ränte- och kapitalbindning 

 
I ovanstående diagram framgår fördelningen av ränte- och kapitalbindning, d.v.s. när nästa 

ränteomsättning respektive kapitalförfall sker. På grund av amortering av en större andel av 

portföljen har självfallet förfalloprofilen förändrats väsentligt.  

 

Kapitalbindningen är relativt kort vilket beror på att 500 miljoner kronor av låneskulden 

består av certifikat som har en löptid på mindre än 3 månader, resterande är den emitterade 

obligationen som har knappt 3 år i resterande löptid. Räntebindningen har skapats med 

hjälp av ränteswappar, totalt 700 miljoner kronor, som innebär att en fast ränta betalas med 

löptider upp till 2021. 

 

Vi ser en fortsatt förbättring vad gäller kreditmarginaler och även ett stort intresse från 

investerarna när det gäller placering i kommunpapper, såsom certifikat och obligationer. 

Emissioner av certifikat har sänkt finansieringskostnaderna väsentligt för kommunen och vi 

ser fortsatt ett mycket stort intresse. 
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Motpartsfördelning 

Kommunen har arbetat aktivt med alla banker för att säkerställa en god spridning av 

krediterna. I nuläget kvarstår enbart kapitalmarknadsfinansiering fördelat på följande 

motparter. Inga ränteswappar har stängts. 

 

Motpartstabell

(Tkr) Nominellt Relativt Nominellt Relativt

(lån) (lån) Antal (derivat) (derivat) Antal

Danske bank 200 000 25% 1

Handelsbanken 500 000 63% 3 100 000 14% 1

Nordea 400 000 57% 4

SEB 100 000 14% 1

Swedbank 100 000 13% 1 100 000 14% 1

Summa 800 000 100% 5 700 000 100% 7  
 

Ökade pensionsförpliktelser 

Nacka kommuns pensionsförpliktelser är uppdelade i tre delar. De pensionsåtaganden som 

är intjänade 1997 eller tidigare redovisas utanför balansräkningen som en ansvars-

förbindelse. Ansvarsförbindelsen är dock viktig att beakta i bedömningen av kommunens 

ekonomi eftersom dessa pensionskostnader redovisas i resultaträkningen först det år som 

pensionen utbetalas. Ansvarsförbindelsen uppgår till 1 629 mnkr (1 700 mnkr år 2013.) 

 

Pensioner som är intjänade från 1998 redovisas direkt i balansräkningen som en avsättning. 

År 2014 uppgick avsättningen för pensioner till 476 mnkr (434 mnkr år 2013). Ökningen 

beror på ökning i intjänande år för kommunens anställda och för förtroendevalda 

kommunalråd.  

 

Den tredje delen avseende pensionsförpliktelsen finns i balansräkningen som en upplupen 

kostnad under kortfristiga skulder. Denna del kallas avgiftsbestämd ålderspension och 

innebär att 4,5 procent av de anställdas årsinkomst varje år betalas in till en valcentral som 

administrerar de anställdas pensionsval. Denna pensionsskuld inklusive löneskatt uppgår till 

82 mnkr (81 mnkr år 2013). 

 

Kommunens pensioner förvaltas av extern pensionsförvaltare.  

Investeringar för 597 miljoner kronor  

Kommunens nettoinvesteringar uppgick till 597 miljoner kronor, vilket motsvarar 6000 kr 

per invånare. Genomsnittet för lika stora kommuner är en nivå på cirka 2000 kr lägre 

investeringar per invånare. Den genomsnittliga investeringsnivån den senaste 

femårsperioden har varit 652 miljoner kronor.   
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Figur Investeringar per invånare, tusentals kronor 

  2010 2011 2012 2013 2014 

Nettoinvesteringar 626 300 859 100 608 773 570 500 597 000 

Folkmängd 90 100 91 600 92 900 94 400 96 200 

Investeringar per invånare 7 9 7 6 6 

 

Under 2014 färdigställdes 142 investeringar för sammanlagt 546 miljoner kronor. Med 

färdigställa menas att investeringen tas i bruk och avskrivningar påbörjas. Merparten av de 

färdigställda projekten finns inom skollokaler som exempelvis nya ventilationer i 

Björknässkolan och Fisksätraskolan, Stavsborgskolan ombyggdes från fritidsgård till 

förskola/ skola och i Sigfridborsskolan färdigställdes en ny paviljong. I Fisksätra Marina 

Center, invigdes museum HAMN och på Kommunalvägen och Kocktorpsvägen 

färdigställdes bostäder för social- och äldrenämndens behov. Två konstgräsplaner, Nacka 

idrottsplats och Sicklavallen invigdes. Två etapper av förnyelseområdet i Älgö är klara.  

 

Investeringsinkomsterna blev 213 miljoner för 2014 vilket var 30 procent högre än 2013 

och på nästan samma nivå som år 2012. De höga inkomsterna kommer från 

gatukostnadsersättningar och anläggningsavgifter från vatten och avlopp.  

 

Utgifterna för investeringar var 810 miljoner kronor under 2014, vilket är 10 procent högre 

jämfört med 2013. Ökningen finns inom områdena VA och avfall samt skollokaler. Störst 

investeringsutgifter finns inom gata, väg, park, och med 476 miljoner kronor.  
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Nettoinvesteringar per område  

 
 

 

De största investeringarna 

Nedan följer en sammanställning på de största investeringsprojekten under 2014.  

 

Stora investeringar 2014

(Mnkr)

Kvarnholmsförbindelsen 101,5

Förvärv Sicklaön, 73:119 SÄN bostäder 41,3

Nacka sportcenter, ombyggnad 25,7

Reinvestering vägnät 22,1

Ombyggnad Kvarnholmsvägen 17,7

Älgö ( 2 etapper klara ) 16,0

Datorer 15,5

Kummelnäsvägen  15,1

Fisksätra HAMN Restaurang 14,9  
 

Kvarnholmsförbindelsen 

Målet för projektet är en ny förbindelse mellan Kvarnholmen och Nacka Centrum. 

Projektet innehåller bro över Svindersviken, tunnel genom Ryssbergen och väg fram till 

Värmdöleden och Griffelvägen. Byggnationen av bron och tunneln pågår och de beräknas 

vara klara hösten 2015. Den totala kostnaden beräknas till 353 miljoner kronor och 
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exploatören bidrar med 165 miljoner kronor till bron vilket ger en nettokostnad på -188 

miljoner kronor.  

 

Förvärv Sicklaön, 73:119 

Under 2014 förvärvades fastigheten Sicklaön 73:119 på Gamla Landsvägen för 41 miljoner 

kronor. Syftet med detta förvärv var att säkerställa kommunens behov av kapacitet av 

servicebostäder för social-och äldrenämndens behov. 

 

Ombyggnad Nacka sportcentrum   

Nacka sportcentrum ska genom investeringen bli en mer funktionell och modern 

mötesplats med synliga entréer och tydligare skyltning så besökaren lättare kan orientera sig 

i anläggningen. Exempel på åtgärder som görs är att reception blir gemensam, vilket ska 

bidra till en bättre samordning, tillgänglighet och arbetsmiljö.  

 

Reinvestering vägnät 

Fokus har varit på de mest belastade vägnätet men även genomfartsgator i villaområden har 

åtgärdats. Kostnaden blev något lägre än tidigare beräkningar.  

  

Ombyggnad Kvarnholmsvägen  

Syftet med investeringen är att öka trafiksäkerheten på Kvarnholmsvägen inför de ökade 

trafikmängder som exploateringen på Kvarnholmen medför. Anpassning av vägen uppnås 

genom breddning av den befintliga Kvarnholmsvägen mellan cirkulationsplatsen vid 

Finnbergstunneln och Hästholmsbron. 

 

Älgö 

Förnyelseområde med cirka 540 fastigheter. Kommunen har ett statligt förordnande att höja 

standarden på vatten och avlopp inom området. Detaljplanen föreskriver att kommunen ska 

bygga ut VA och rusta upp vägarna. Sjövattenledning är dragen från Saltsjöbaden. 

Utbyggnaden är i slutskedet. Etapp ett och två är slutbesiktigade och klara. Etapp tre är nu 

också slutbesiktigad och debitering av gatukostnader pågår. Nettoprognosen är minus 229 

miljoner kronor.  

 

Datorer 

Efter att leasingavtalet för datorer med Atea gick ut hösten 2014 återinvesterade flera 

enheter sina hyrdatorer för att fortsätta använda de i sina verksamheter. 

 

Kummelnäsvägen  

Utbyggnaden av Kummelnäsvägen är färdig och slutbesiktning hölls i oktober 2014. Utfallet 

under 2014 handlar om utbyggnaden av gata och VA-ledningar. Fakturering av 

gatukostnader kommer att göras under 2015.  
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FMC Restaurang 

Inom Fisksätra marina driver kommunen projektet HAMN. HAMN är ett regionalt 

utvecklingsprojekt i Nacka med stöd ur den Europeiska regionala utvecklingsfonden. 

Projektet har en kulturarvsinriktning i form av en besöksanläggning med museum, 

vandrarhem och restaurang. Restaurangen är en viktig del i helhetslösningen för HAMN 

och för Fisksätra marinen då den ska vända sig till besökare till museet, de som arbetar i 

marinan och boende i närsamhället samt besökare till marinan.    

 

Investeringsnyckeltal     

Något högre självfinansieringsgrad av investeringar  
När den löpande driften har finansierats bör en tillräckligt stor andel av skatteintäkterna 

återstå för att kunna finansiera årets investeringar. Självfinansieringsgraden beskriver hur 

stor andel av nettoinvesteringarna som finansieras av egna medel, dvs. vilken andel som inte 

upplånas. Det räknas fram genom att dividera årets resultat plus avskrivningar med 

nettoinvesteringarna. Redovisas ett värde hos nyckeltalet på 100 procent eller mer, innebär 

det att kommunen kan skattefinansiera samtliga investeringar som genomförts under året. 

Detta stärker då kommunens finansiella handlingsutrymme.  Nyckeltalet behöver inte alltid 

ligga över 100 procent, utan lämplig nivå beror på vilket finansiellt handlingsutrymme 

kommunen har. 

 

Självfinansieringsgraden år 2014 var 113 procent, en mycket stor förbättring jämfört med 

året innan då den uppgick till 56,2 procent. Snittet för perioden 2012-2014 var 74,7 procent. 

Förbättringen förklaras av det mycket bra resultatet på 420 mnkr. Det finns ett direkt 

samband mellan kommunens resultat och finansieringen av investeringar, i Nackas fall 

lånenivå. Det betyder ju högre årets resultat desto mindre lån och tvärtom. Eftersom Nacka 

år 2014 helt har finansierat sina investeringar med egna medel har inga nya lån behövt tas 

upp utan låneskulden har istället kunnat minskas kraftigt.  

Nettoinvesteringar och avskrivningar  

Vid årets slut redovisades pågående investeringar på 2 241 miljarder kronor i balansräkning 

vilket inte genererat några avskrivningskostnader för året. Den stora skillnaden mellan 

nettoinvesteringar och avskrivningar beror också på att de flesta investeringar har 

förhållandevis långa avskrivningstider och därmed låga årliga avskrivningskostnader. 
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Figur Kommunens nettoinvesteringar och avskrivningar de senaste fem åren  
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Komponentavskrivning tillämpades 2014 

Under 2014 tillämpades komponentavskrivningar på samtliga investeringar som färdigställdes 

och där avskrivningar påbörjades. Komponentavskrivning innebär att en tillgång delas upp i 

olika delar, komponenter, utifrån livslängden/nyttjandetiden på de olika delarna. Ett 

exempel på detta är en väg som kan delas upp i underlaget, själva vägkroppen som har en 

väldigt lång livslängd 80 år, medan beläggningen på vägen måste bytas ut redan efter 10 år 

om det är en väg som används ofta. Tidigare skrivs hela vägen av på en genomsnittlig 

avskrivningstid på 33 år. Ett annat exempel på materiella anläggningstillgångar där viktiga 

komponenter kan behöva särskiljas är byggnader. Byggnader har normalt ett flertal 

komponenter såsom stomme, stammar, fasad, tak, hissar, ventilationsutrustning och 

liknande som har väldigt olika livslängder/nyttjandetider och som därför byts ut med olika 

tidsintervall. Ventilationen byts ut efter 15 år medan stommen håller i minst 80 år. Detta 

nya sätt att tillämpa avskrivningar på innebär också att en del underhållskostnader som 

kommunen tidigare år har bokfört som kostnad i resultaträkningen nu istället räknas som 

utbyte av en komponent och därmed bokförs som en tillgång i balansräkningen och istället 

får en årlig avskrivningskostnad utifrån den beräknade nyttjandetiden som komponenten 

har.  

Kraftigt förbättrade finansiella nyckeltal 

Nacka kommuns övergripande mål kommunal ekonomi i balans mäts dels genom 

budgetavvikelse, dels genom tre finansiella nyckeltal. 

 

De finansiella nyckeltalen kompletterar kommunallagens minimikrav på en ekonomi i 

balans. Kommunens finansiella nyckeltal ska inte bara belysa det ekonomiska nuläget utan 

också ekonomin långsiktigt, vilket är en viktig faktor vid bedömningen av om kommunen 

har en god ekonomisk hushållning. 
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Figur. De finansiella nyckeltalen  

Målnivå Utfall 2014 Utfall 2013

Nettokostnadsandel 97,5% 97,4% 98,7%

Förändring av soliditet inkl. ansvarsförbindelser >0 6,5 %-enheter 0,1 %-enheter

Låneskuld 2,5 mdkr 0,8 mdkr 1,9 mdkr  

Nettokostnadsandelen bättre än målet 
Nettokostnadsandelen visar hur stor andel av skatteintäkterna och de generella 

statsbidragen som har gått åt till att finansiera verksamhetens nettokostnader inklusive 

avskrivningar och finansnetto. 100 procent innebär att skatteintäkter och generella 

statsbidrag precis täcker den löpande driften. Målet är att måttet inte ska överstiga 97,5 

procent i genomsnitt vilket innebär att kommunen inte förbrukar mer än 97,5 procent av 

skatter och utjämning.  

 

År 2014 uppgick nettokostnadsandelen till 97,4 procent, en förbättring jämfört med året 

innan på 1,3 procentenheter. Det betyder att under år 2014 har intäkterna överstigit de 

löpande kostnaderna och målet på 97,5 procent är därmed uppfyllt. För de tre senaste åren 

är genomsnittet 98,8 procent. Det är mycket viktigt att målvärdet även nås under de 

kommande åren i och med att investeringsbehovet fortsätter att öka. 

Förändring av soliditeten var positiv 
Soliditeten är ett finansiellt nyckeltal som anger hur stor del av tillgångarna som finansieras 

med egna medel. Den beskriver hur kommunens långsiktiga betalningsberedskap utvecklas. 

Ju högre soliditet desto större finansiellt handlingsutrymme. Soliditeten år 2014 var 38,1 

procent och 35,3 procent år 2013. Förbättringen beror på det mycket bra resultatet. För år 

2014 blev soliditeten inklusive ansvarsförbindelser 14,2 procent och motsvarande siffra för 

år 2013 var 7,7 procent. Ökningen med 6,5 procent innebär att målet med en positiv 

förändring av soliditeten inklusive ansvarsförbindelser är uppfyllt. Soliditetsmåtten för år 

2013 är omräknade eftersom balansomslutningen är förändrad. Investeringsinkomster för 

pågående investeringar redovisas på skuldsidan istället för på tillgångssidan i 

balansräkningen.   

Låneskulden minskade kraftigt 
Låneskulden minskade från 1,9 miljarder kronor till 0,8 miljarder kronor. Det beslutade 

lånetaket år 2014 var 2,5 miljarder kronor. Den genomsnittliga låneskulden senaste tre åren 

ligger på 1,5 miljarder kronor. 

Väsentliga händelser efter årets slut 

I början av 2015 skickade finansdepartementet ut en promemoria med förslag till 

förändringar i det kommunala utjämningssystemet. Förslaget innebär att inkomst-

utjämningen höjs från januari 2016 för de kommuner och landsting som betalar avgift. 

Nacka kommun betalar avgift och förändringen skulle innebära en avgiftsökning på 841 
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kronor per invånare, vilket motsvarar drygt 80 miljoner kronor per år. Det finns 

införanderegler så effekten 2016 kommer att uppgå till en ökad avgift med 20 miljoner 

kronor. För kommunen innebär detta att det kommer att krävas ytterligare insatser att nå 

ekonomi i balans. 

 

I övrigt finns inga andra väsentliga händelser att ta hänsyn till vid bedömning av 

kommunens ekonomiska ställning.  

Intern kontroll 

Internrevisionen slutredovisade vid kommunstyrelsens sammanträde den 6 oktober 2014 

granskningen av inköp inom kommunstyrelsens ansvarsområde.  Syftet med granskningen 

har varit att förebygga och identifiera oegentligheter och felaktiga betalningar. Slutsatserna 

kan sammanfattas enligt följande. 

• Systemstödet för upphandling och inköp behöver förbättras för att göra det enklare att 

göra rätt. 

• Fördelning av ansvar mellan mottagningssattest och beslutsattest bör ses över. 

• Inom exploateringsenhetens ansvarsområde bör rutiner för olika roller och formalia ses 

över, främst i syfte att förebygga oegentligheter. 

 

Ett projekt kallat Inköp 2.0 pågår sedan 2012, som har fångat in många av de 

förbättringsområden som finns när det gäller upphandling, i allt från planering till 

uppföljning av avtal och avtalstrohet. Upphandling av ett nytt systemstöd för upphandling 

och inköp är planerat. 

 

Rapportering till ansvariga direktörer/enhetschefer har skett under arbetets gång. 

 

Internrevisionen har under 2014 inlett granskning av utbetalningar avseende bistånd enligt 

socialtjänstlagen utanför området för försörjningsstöd. 

 

Nackakoncernen 

Enligt den kommunala redovisningslagen ska årsredovisningen omfatta en sammanställd 

redovisning (koncernredovisning). Syftet med den sammanställda redovisningen är att ge en 

helhetsbild av kommunens ekonomi och åtaganden där de kommunala bolagen inräknas.  

 

I resultaträkning, balansräkning, kassaflödesanalys och noter redovisas dels uppgifter för 

kommunen dels uppgifter för Nackakoncernen som omfattar kommunen och 

stadshuskoncernen.  

 

 

Stadshuskoncernen består av moderbolaget Nacka Stadshus AB och de två dotterbolagen 

Nacka energi AB och Nysätra fastighets AB. Båda aktiebolagen ägs till 100 procent av 
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Nacka stadshus AB, som i sin tur ägs till 100 procent av Nacka kommun. Styrelseledamöter 

till de bolagen utses av kommunfullmäktige. 

 

Nacka stadshus AB förvaltar ägandet i det två dotterbolagen och har ingen övrig 

verksamhet. Nacka stadshus AB har inga anställda. 

 

Nacka energi AB, inklusive dotterbolaget Nacka energi försäljnings AB, äger och driver 

elnät i delar av Nacka samt samarbetar med MälarEnergi AB, Telia AB och kommunen i 

olika gemensamma frågor och projekt. Nacka energi AB, inklusive dotterbolaget Nacka 

energi Försäljnings AB, har drygt 30 anställda. 

 

Nysätra fastighets AB ingår sedan 2010 i stadshuskoncernen. Bolaget äger en fastighet på 

Sicklaön, Sicklaön 269:1. Nysätra fastighets AB förvärvades av Nacka kommun av 

strategiska skäl då fastigheten gränsar till kommunens mark med fotbollsplan, nybyggda 

Sickla sporthall och Sickla skola. Nysätra fastighets AB har inga anställda. 

 

Resultatet i koncernen blev 437 miljoner kronor. Förutom kommunens resultat så är det ett 

överskott på 15 miljoner kronor i Nacka energi som bidrar till koncernresultatet. Alla bolag 

inom koncern har överskott för 2014. 

 

Omsättningen för Nacka energi uppgick till 141,6 miljoner kronor, det var en ökning med 

2,5 miljoner kronor jämfört med året innan. Rörelseresultatet har förbättrats med 7,7 

miljoner kronor jämfört med 2013. Anledningen till det bättre resultatet är lägre kostnader 

för regionnät och nätförluster tack vare det varma vädret. Avskrivningskostnaderna har 

också blivit lägre eftersom bolagets gjort nya bedömningar av livslängden på sina 

anläggningar vilket visade på längre avskrivningstider som gör att kostnaderna minskar. 

Balansomslutningen uppgick till 269 miljoner. Soliditeten har fortsatt att förbättras och 

uppgår nu till 61 procent, jämfört med 56 procent 2013.  

 

Omsättningen för Nysätra fastighets AB var 3 miljoner. Balansomslutningen var 6 miljoner 

och soliditeten uppgick till 49 procent och årets resultat efter skatt uppgick till 1 miljon 

kronor.  

 

En bedömning av den ekonomiska utvecklingen i koncernföretagen visar att det inte 

föreligger några affärs-, marknads- eller finansiella risker på kort sikt.  

 

Under 2014 har ägardirektiv tagits fram för kommunens helägda bolag. Direktiven kommer 

att behandlas av kommunfullmäktige under 2015. 
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Resultaträkning 

 

NACKA 
KO M M U N 

Resultaträkning, mnkr Koncernen* 

Utfall Budget Avvikelse 

Verksamhetens intäkter 1,8 2 209 759 1 450 1 022 2 359 1 174 

Verksamhetens kosenader 2,8 -5 148 -4 904 -244 -5 043 -5 252 -5 150 

Avskrivningar 3 -256 -249 -6 -236 -272 -255 

Verksamhetens nettokostnader 32 -3 195 -4 394 1 199 -4 021 -3 165 -4 231 

skatteintäkter 4 4 451 4 435 16 4 327 4 451 4 327 

Generella statsbidrag och utjämning 5 56 71 -15 36 56 36 
-------------------------------------------------------- ----- ------------------ ----------------- ----------------------- -- ----- -- ---------- - ---- ----------
Finansiella intäkter 6 15 15 O 30 1 

Finansiella kostnader 7 -57 -67 10 -52 -57 -52 

Resultat före extraordinära poster 1 270 6t t 209 320 t 287 80 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- --------------
Extraordinära intäkter O O O O O O 

-.------------.--.-- -------------.-------- ----.--------- --------. . ------------- ----------.------------.--------- . --.---- ~-.--- ------ ------- --------- ·----
Extraordinära kostnader 9 -850 O -850 O -850 O 

Årets resultat 420 6t 359 84 437 80 

* Koncerninterna ekonomiska förhållanden framgår av not 34 
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Balansräkning 

 

NACKA 
KO M M U N 

BALANSRÄKNING 

Balansräkning, Mnkr 

Not 2014 2013 2014 2013 

Tillgångar 

Anläggningstillgångar 

Immateriella tillgångar 

Naturreservat Erstavik m .fl. 10,11 
~-....................................................................................................................... . 

Övriga immateriella anläggningstillgängar 11 

Materiella anläggningstillgångar 

Mark, byggnader och tekniska anläggningar 12 

Maskiner och inventarier 13 

Pågående investeringar 14 

4 

48 

3 024 

155 

2 241 

4 

26 

3 164 

160 

2107 

4 

48 

3 275 

169 

2 250 

4 

26 

3 409 

179 

2117 

_~i~~-~~!~!~~- ~-~~~~n_i~~~-t!!~~å-~~-~~- ___________________ .. ________________________________ ... _ __ _ __ __ __ __ _ _ __ _ __ _ _ __ __ __ __ . _ __ _ _ _ __ _ _ __ _ __ __ _ __ _ __ _ __ . _ _ __ __ _ _ _ __ ___________ _ 

Längfristig utlåning 15 169 169 6 6 
········································································--···································-- ······ ······ ............. -------------- ........................... . 

Vardepapper, andelar och bostadsrätter 16 67 67 51 51 
----- ---------- ------------- ---------- ----------------------- ---------- ---- · ----- --·------------- ---------------------------------------------------- -------------- --------------

Uppskjuten skattefordran 31 O O o 2 

Summa a nläggningstillgångar 

Bidrag till statlig infrastruktur 

Omsättningstillgånga r 

Förråd 

Fordringar 

Kortfristiga placeringar 

Kassa och bank 

Summa omsättningstillgå ngar 

17 

18 

19 

20 

21 

5 708 

31 

317 

650 

100 

5 697 

29 

4 

357 

o 
84 

1 070 445 

5 804 

31 

4 

337 

650 

113 

1 103 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- ------------·- ------------------------------
Summa tillgångar 6 810 6 171 6 939 

Eget kapital, avsättningar och skulder 

Eget kapital 22 2 596 2176 2 656 

varav resultatutjämningsreserv 97 56 97 

varav årets resultat 420 84 437 

Avsättningar 

Avsättningar för pensioner och liknande 23 476 434 513 

5 025 

29 

4 

361 

o 
93 

458 

5 513 

2 221 

56 

81 

471 

Avsättningar övrigt 24 940 O 940 O 
------------------------------------------------·------------··------------------------------------------------ -----------------------------------------------------------------
Skulder 

U.ngfristiga skulder till kreditinstitut 25 300 

Övriga längfristiga skulder 26 1 195 
---------------------------------------------------------------------------------------

Skuld sålda anläggningstillgängar 2 

Kortfristiga skulder till kreditinstitut 25 500 

Övriga kortfristiga skulder 27 802 

1100 300 

988 1 195 

2 2 

799 503 

672 830 

1102 

988 

2 

801 

695 
----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------
Summa skulder 2 798 3 561 2 829 2 821 

Summa eget kapit al, avsättn ingar och skulde r 6 8 10 6 171 6 939 5 513 

Ansvarsförbindelse pensionsförpliktelse 28 1 629 1 700 1 629 1 700 
-------------·-···-----·-·-··-··-·---------··--··--·-·----·-···--·--------·-·-------··------------·-···------·- ------------ ·- --· .. - -·-·------------ -··------- --------------
Borgensförbindelser 29 35 38 33 36 

Leasingåtaganden 30 1 952 176 1 954 176 
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Kassaflödesrapport 

 

Investeringssammanställning 
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Driftredovisning 

 

 

Tillämpade redovisningsprinciper 

Årsredovisningen är upprättad i enlighet med lagen om kommunalredovisning och 

rekommendationerna från Rådet för kommunal redovisning förutom vad gäller 

rekommendation nr 13:2. Tillämpningarna innebär följande:  

 

Intäkter redovisas i den omfattning det är sannolikt att de ekonomiska tillgångarna kommer 

att tillgodogöras kommunen och intäkterna kan beräknas på ett tillförlitligt sätt.  

 

Fordringar har upptagits till de belopp varmed de beräknas inflyta.  
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Tillgångar och skulder har upptagits till anskaffningsvärde där inget annat anges. Alla 

tillgångar och skulder är i svenska kronor, inga omräkningar har gjorts från utländska valuta. 

 

Periodiseringar av inkomster och utgifter har skett enligt god redovisningssed. 

Pensionsförpliktelser 

Kommunens pensionsförpliktelse redovisas enligt RKR:s rekommendation nr 2.1, 7.1 samt 

17. Pensionsskulden är den framtida skuld som kommunen har till arbetstagare och 

pensionstagare. Den samlade pensionsskulden, inklusive löneskatt återfinns under 

rubrikerna, avsättningar, kortfristiga skulder och ansvarsförbindelser. Under avsättningar 

redovisas kompletterande ålderspension, särskild avtalspension före 65 år samt 

efterlevandepension. Som kortfristig skuld finns redovisat de pensioner som intjänats av de 

anställda under 2014 men som betalas ut under 2015. Under ansvarsförbindelser finns de 

pensionsförpliktelser som har intjänats före 1998.  

 

Avsättning och ansvarsförbindelse har beräknats av Skandia på individnivå för all personal. 

Beräkningarna påverkas av reallöneutveckling, inflation och statslåneränta. Skandias 

pensionsskuldsberäkning är gjort enligt RIPS07 (Riktlinjer för pensionsskuldsberäkning), 

vilket är den beräkningsmodell som Sveriges kommuner och landsting fattade beslut om i 

juni 2007. 

 

Omsättningstillgångar  

Omsättningstillgångar värderas till det lägsta av anskaffningsvärdet och verkliga värdet.  

 

Anläggningstillgångar och avskrivningar 

Enligt kommunal redovisningslag (1997:614) ska med anläggningstillgång förstås tillgång 

som är avsedd för stadigvarande bruk eller innehav. I Nacka kommun ska tillgången ha en 

ekonomisk livslängd överstigande tre år och ett värde av minst 100 tkr. 

Anläggningstillgångarna värderas till ursprungligt anskaffningsvärde med tillägg för 

värdehöjande investeringar och med avdrag för planmässiga avskrivningar och eventuella 

nedskrivningar.  

 

Avskrivningarna beräknas på anläggningstillgångarnas anskaffningsvärden. Avskrivning 

fördelas över den beräknade nyttjandeperioden och sker fr.o.m. månaden efter det att 

tillgången färdigrapporterats (tagits i anspråk) och tillgången aktiverats i 

anläggningsredovisningen. För avskrivningstider är rekommendationer från Sveriges 

Kommuner och Landsting vägledande. Planenliga avskrivningstider tillämpas i normalfallet 

enligt tabellen nedan. 
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Figur Nyttjandeperioder 

 
Linjär avskrivning tillämpas på samtliga immateriella och materiella anläggningstillgångar 

förutom mark som inte skrivs av. 

 

För tillgångar med identifierbara komponenter som har olika nyttjandeperiod där varje 

komponents värde uppgår till minst 100 tkr, har under 2014 tillämpats vid aktivering av 

kommunens anläggningstillgångar. En fullständig omräkning av nyttjandeperioder för 

anläggningstillgångar i anläggningsregistret från tidigare år kräver en stor arbetsinsats. 

Arbetet med omräkning kommer att fortsätta under 2015.  

 

Nedskrivning av anläggningstillgång sker i enlighet med rådet för kommunal redovisnings 

rekommendation nr 19. Avskrivningsbeloppen för innevarande och framtida perioder 

justeras om en ny bedömning av nyttjandeperioden väsentligt avviker från tidigare 

bedömningar. Inga nedskrivningar av anläggningstillgångar har skett under 2014. 

 

Pågående investeringsprojekt redovisas sedan tidigare på egen rad i balansräkningen. Nytt 

för 2014 är att pågående investeringsinkomster redovisas som långfristig skuld. Tidigare 

nettoredovisades detta under tillgångar. Jämförelsetalen för 2013 är omräknade.  

 

Intäktsredovisning 

Nacka kommun tillämpar sedan 2012 rekommendation nummer 18 avseende 

intäktsredovisning vad gäller gatukostnadsersättningar och övriga investeringsbidrag. 

Gatukostnadsersättningar och övriga investeringsbidrag periodiseras över tillgångens 

nyttjandetid och redovisas som en långfristig skuld i balansräkningen. Rekommendationen 

tillämpas framåtriktat. 

 

Anläggningsavgifter för VA 

Anläggningsavgifter för VA bokförs sedan 2006 som en långfristig förutbetald intäkt och 

periodiseras sedan över nyttjandeperioden. Bedömd nyttjandeperiod är 50 år, vilket innebär 
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en årlig fördelning med 2 procent. Detta är i enlighet med rekommendation nr 18 om 

intäktsredovisning.  

 

Redovisning av skatteintäkter 

Den preliminära slutavräkningen för skatteintäkter baseras på SKL:s decemberprognos i 

enlighet med rekommendation RKR 4.2. Efter bokslutets upprättande har SKL publicerat 

en ny prognos i februari som pekar på ett utfall som avviker mot tidigare prognos med X 

mnkr.  

Redovisning av lånekostnader 

I enlighet med Rådet för kommunal redovisning, rekommendation 15.1, redovisning av 

lånekostnader, redovisar Nacka kommun enligt huvudregeln, dvs. att i anskaffningsvärdet 

för investeringar ingår inga lånekostnader.  

Sammanställd redovisning 

Enligt den kommunala redovisningslagen ska årsredovisningen innehålla en sammanställd 

redovisning som även innefattar den kommunala verksamhet som bedrivs i bolagsform 

mm. De kommunala bolagen använder sig av årsredovisningslagen, samt K3 regelverket. 

Vid avvikelse i redovisningsprinciper mellan kommun och kommunala bolag är 

kommunens redovisningsprinciper vägledande. 

 

I den kommunala koncernen ingår samtliga företag där kommunen har minst 20 % 

inflytande. Inga förändringar har skett under året i kommunkoncernens sammansättning.  

Ägarandel i samtliga företag är 100 % förutom i aktiebolaget Saltsjö Pir AB som 

förvärvades 2011 genom tillskjutande av apportegendom. Innehavet redovisas till 

anskaffningsvärde då kommunen inte äger rätt till någon andel i bolagets värdeutveckling 

eller resultat. Kommunkoncernens medlemmar och ägarandelar framgår av not 34. 

 

Redovisning av bidrag till statlig infrastruktur 

Ett nytt tillgångsslag uppkom i 2011 års redovisning. I enlighet med rådet för kommunal 

redovisnings rekommendation nr 6.2 redovisar kommunen bidrag som lämnats för 

finansiering av infrastruktur som görs av staten som en tillgång med benämning bidrag till 

statlig infrastruktur. Detta är fallet med Nacka kommuns bidrag till ny Skurubro som 

kommer att ägas och förvaltas av Trafikverket. Det första bidraget betalades ut under 2011 

och ytterligare kommunalt bidrag till ny Skurubro är utbetalt under 2012 och slutligen ett 

bidrag under 2014. Bidraget kommer att upplösas över resultaträkningen över 25 år.  

 

Under 2013 utbetalades ett bidrag på 23,5 mnkr till en ny trafikplats i Hedvigslund till 

Trafikverket. Detta bidrag kommer att upplösas över resultaträkningen på 25 år. 
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Redovisning av jämförelsestörande intäkter och kostnader 

Jämförelsestörande poster särredovisas när dessa förekommer i not till respektive post i 

resultaträkningen. Som jämförelsestörande betraktas poster som är sällan förekommande 

och överstiger 10 mnkr.  

 

Realisationsvinst från försäljning av fastigheter – jämförelsestörande intäkt i 2014 års resultat 

Under slutet av 2014 såldes 39 fastigheter till Rikshem Tunaskolor AB. Denna försäljning 

resulterade i en stor realisationsvinst som uppgår till 1152 miljoner kronor. 

Realisationsvinsten återfinns i raden verksamhetens intäkter i resultaträkningen och 

specificeras både i not 1 till intäkterna och i not 8 som är jämförelsestörande poster.  

 

Återbetalning av AFA försäkringspremier – jämförelsestörande intäkt i 2013 års resultat 

AFA Försäkrings styrelse beslutade under 2013 att återbetala premier för 

Avtalsgruppsjukförsäkringen (ags-kl) och Avgiftsbefrielseförsäkringen avseende år 2005 och 

2006. För Nackas del innebar detta en engångsintäkt på 44,9 mnkr som redovisas i raden 

verksamhetens intäkter i resultaträkningen. Posten specificeras i not 1. Detta är i enligt med 

RKR 3.1 jämförelsestörande poster.  

 

Sänkning av diskonteringsränta för beräkning av pensionsskuldsavsättning – jämförelsestörande kostnad i 

2013 års resultat 

Under våren 2013 beslutade Sveriges kommuner och landsting (SKL) via sin 

RIPS-kommitté att sänka diskonteringsräntan som pensionsskuldsavsättningen beräknas på. 

Sänkningen av räntan med 0,75 procentenheter ledde till att avsättningen för pensioner 

ökade. Detta beror på att pensionsavsättningen nuvärdesberäknas. En nuvärdesberäknad 

skuld blir högre ju lägre räntan är. Detta innebar 39 mnkr högre pensionsskuld för Nacka 

kommun och i enlighet med SKL och rådet för kommunal redovisning skulle ökningen på 

39 mnkr belasta 2013 års resultat som en jämförelsestörande kostnad enligt rådets 

rekommendation 3.1.  

 

Pensioner 

Förpliktelser för pensionsåtaganden för anställda i kommunen är beräknade enligt RIPS07. 

Pensionsåtaganden för anställda i de företag som ingår i kommunkoncernen redovisas enligt 

K3 regelverket.  

 

Förpliktelser för särskild avtals/ålderspensioner som inte regleras enligt RIPS07 är 

nuvärdesberäknade med en kalkylränta på 2 %. För avtal med samordningsklausul utgår 

beräkningen från de förhållanden som är kända vid bokslutstillfället. Om inget annat är känt 

görs beräkningen utifrån att ingen samordning kommer att ske. 

Visstidsförordnanden som ger rätt till särskild avtalspension redovisas som avsättning när 

det är troligt att de kommer att leda till utbetalningar. Avtal som inte lösts ut redovisas som 

ansvarsförbindelse. 
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Leasing 

Enligt RKR 13:2 redovisning av leasing- och hyresavtal finns två typer av leasingavtal, 

operationella och finansiella leasingavtal. Definitionen av ett finansiellt leasingavtal innebär 

att de ekonomiska risker och fördelar som förknippas med ägandet av ett objekt i allt 

väsentligt ligger på hyrestagaren (leasetagaren). Vid ett operationellt leasingavtal är det den 

som hyr ut (leasegivaren) som bär risker och fördelar. 

 

Nacka kommun leasar möbler och i detta fall ligger både risken och fördelarna med ägandet 

hos kommunen varför dessa leasingavtal redovisas som finansiell leasing vilket innebär att 

leasingavtalet redovisas som en anläggningstillgång och skulden till leasegivaren redovisas i 

balansräkningen.  

 

I övrigt redovisas alla leasingavtal som operationella avtal.  

 

Under 2014 sålde Nacka kommun 39 fastigheter till ett externt företag. Av dessa hyr 

kommunen tillbaka 28 fastigheter. I RKR 13:2 ska vinster som uppstår vid en transaktion 

där man säljer och hyr tillbaka en fastighet periodiseras över avtalstiden oberoende av om 

det är en operationell eller finansiell leasing. I affären tar Rikshem ett mycket stort ansvar 

för fastigheterna mer än vad som är brukligt. Vid genomgång av fastigheterna har de visat 

sig vara operationella. Kommunen väljer att göra avsteg från de kommunala 

rekommendationerna eftersom gängse praxis inom redovisningsnormgivning förordar att 

vinst bokförs direkt vid operationell leasing samt att kommunens redovisning blir för 

försiktig när man å ena sidan bokför framtida kostnader för tunnelbaneavtalet men inte kan 

redovisa reavinst från fastighetsförsäljning där affären genomförts under 2014 och medlen 

inkommit. Det är viktigt för medborgarna att ha en rättvisande bild över kommunens 

ekonomi. 

 

Redovisning av derivat och säkringsredovisning 

Nacka kommun tillämpar från och med räkenskapsåret 2013 rekommendationen nr 21 från 

rådet för kommunal redovisning av derivat och säkringsredovisning.  
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Noter 

 
 

NACKA 
KO M M U N 

Not 1 Ver ksamhetens Kommunen Koncernen 
intakter 2014 2011 2014 2013 

:_!axor oc~_ av~fter 

; . Hyror och arrenden 

, Bidrag 

Förs~ld utbildning till andra 
kommuner m n 
Återbetalning av sjukförsäkrings
premier 

Realisationsvinster 

Exploateringsintäkter 

Övrig försäljning av verksamhet 

Övriga intakter 

Summa 

369 
141 
224 

144 
o 

1161 
5 , 

127 

38 ' 
2 209 

367 

133 
209 

136 
45 

369 

141 
224 

144 

o 

28 1161 
o 

46 
37 

l 001 

127 

188 

2159 

367 

133 
209 

136 
45 

28 
o 

46 
189 

l 151 

l verksamhetens intäkter för 2014 för kommunen ingår 
jämförelsestörande poster på 1 152 miljonerkronor: se not 8. 

Not 2 Verksam het ens Komrt_!~j Koncernen 
kost nade r 20-i4 T 2013T 2o1412013 

Löner och sociafa avgifter 

Pensionskostnader 

lämnade bidrag 

Material och varor 

Lokal och markhyror 

;. Köp av huvudverksamhet 

Realisationsförluster 

Jämförelsestörande pensions
kostnader 

Övriga verksamheukostnader 

-1 952 -1 874 -1 971 -1 893 

-137 -133 -139 -135 

-183 -172 -183 -172 

-235 ' -21 s -236 -216 

-115 -127 -117 -129 

-2 042 ' -2 231 -2 044 -2 233 

-6 ' o -6 o 

-39 o -39 

-479 ' -253 -547 -333 

Summa ·5 148 ·5 043 ·5 243 ·5 150 

Byta <N kodplan 2014 har gjort att jämförelse mellan åren 2014 och 2013 
försvårats. Någon omräkning ;w 2013 års siffror har inte kunnat göras då 
det skulle ta för mycket tid. 

Not 3 Avsl<rivningar Kommunen Koncernen 

Avskrivningar byggnader och 

-~~~~~!'!·-~~~~ 
Avskrivningar inventarier och 
m:l$kiner 

Avskrivningar immateriella 
anläggningstillgångar 

Avskrivning finanstellleasing 

Summa 

2014 l 2013 2014 l 2013 

-192 -182 -203 -194 

-41 -31 -47 -37 

-16 -17 -16 -17 

-6 ' -6 -6 -6 

-256 -236 -272 -255 

N ot 4 Skatteintiilkter Ko n cern e n 

Preliminär kommunalskatt 

Preliminär slut ;wräkning 
innevarande år 

slutavräkningsdifferens feregående år 

Summa 

N o t 5 G e nerella statsb id rag 
och utjamning 

Utjämnings;wgift LSS 

lnkomstutjämnings;wgift 

!<ostnadsutjämnings;wgift 

Införandebidrag 

Regleringsbidrag 

Kommunal fastighetsavgift 

Maxtaxa 

Kvalitetssäkring barnomsorg 

Summa 

2014 2013 2014 2013 

4 461 

-10 
1 

4 451 

4 348 

-23 

2 
4 J27 

-108 ' -106 

-350 -457 

255 ' 367 

57 o 
22 42 

134 132 
41 so 

7 ' 8 

56 36 

4 461 

-10 

1 

4 451 

-108 

-350 

255 

57 
22 

134 

41 

7 

56 

4 348 

-23 
2 

4327 

367 

o 
42 

132 
50 

8 

J6 

Not 6 Finansie lla intakter Kommunen Koncerne n 

Ränta p~ koncerninterna lin 

Ränta pi udämnade lin 

Dröjsmålsränta 

Ränteintäkter 

Utdelning koncernföretag 

Summa 

2014 l 2013 2014 l 2013 

o ; 
o 

11 

15 

o 
o 
o 

26 
lO 

o 
o 
o 
o 
o 

o 
o 
o 
o 
o 

Not 7 Finansie lla kostnader 

Ränta på långfristiga skulder 

Ränta p! pensionsavsättning 

Övr iga finansiella kostnader 

Summa 

-50 -44 -50 
-6 -7 -6 

-1 -1 -1 

-57 -52 -57 

-44 

-7 

-1 

-52 

Not 8 Jam förelsestörande l Kommune n l Koncemen 
poster ~ 

Jämförelsestörande intäkter 

Återbetaln sjukförsäkringspremier o 
Realisationsvinst fastighetsförsäljning 1 152 

jämförelsestörande kostnader 

Pensionskuldsökning pga sänkning 
av RIPSränta 2013 

Löneskatt på pensionskuldsökning 

Summa 

Bidrag till Stockholms läns landsting 
för byggnation av tll"'nelbana enligt 
lUI IUt'll>ant'ÖVt'f t'fl)kVtiiiiUd)t' 

Summa 

Not 1 O Naturreservat 

o 
o 

l 152 

850 

850 

45 

-31 

-8 

o 
1152 

o 
o 

6 l 152 

o 
o 

850 

850 

45 

-31 
-8 
6 

o 
o 

Enligt ;wtal rörande naturreservat inom del ;w Erstavikutdehtdes 1992 
3,0 mkr som en engi ngsersättning till markägaren (50%) och dennes 
arrendator (50%) för det intrång som inträdaodet ;w naturreservat utgör 
för all framtid. 

Not 11 Forvarvade Ko mmune n Koncernen 
im materie lla t illg;\ngar 2014 2013 2014 2013 

Vid årets bö~an 

Årets aktiverade utg~ter 
Försäljningarlutrangeringar 

Ackumulerade anskaffnings
värden 

Vid årets bö~an 

Årets avskrivningar 

Försäljningar/utrangeringar 

Ackumulerade avskrivningar 

79 84 

38 

o -5 

117 79 

-49 -37 

-16 -17 
o ' s 

79 

38 

o 

117 
-49 

-16 

o 

84 

o 
-5 

79 

-37 

-17 

s 

enligt plan -66 -49 ·66 -49 

Bokfört värde 52 lO 52 JO 

Avskrivningstider 3-5 år 3-5 år 3·5 år 3-5 år 

linjär avskrivning tillämpas för samtliga immateriella tillgingar 

Redovisat värde vid årets 
början 

Försäljningar/utrangeringar 

Arets aktiverade utgifter 

Omfördelningar 

Avgår gatukostnadsersättning. not 26 

Ackumulerade anskaffnings· 
värden 

Redovisat värde vid årets början 

Försäljningar 

Årets avskrivningar 

Avgår gatukostnadsersättning. not 26 
A1;kumult!radt! a•skrivningar 
e nligt plan 

Bokfört värde 

Avskrivningstider 

4 900 4 262 

-1 001 . -31 
577 654 

o 25 

o -10 

5 450 
-1001 

594 

o 
o 

4 780 

-31 
685 

25 

-10 

4 477 4 900 5 04J 5 450 

-1 737 -1 576 
477 22 

-193 -183 

o o 

-2041 
477 

-204 

o 

-1 866 

22 

-196 

o 

-t 453 -1 737 -1 768 -2 041 

J 024 J 164 J 275 J 409 
' ' 

5-52 år · 5-52 år 5-52 år 5-52 år 

Linjär avskrivning tillämpas för samtliga tillgångar. 
Under 2014 har det skett en försäljning ;w en fjärdedel av kommunens 
fastigheter motsvarande 997 mkr av anskaffningsvärdet och 472 mkr av 
ackumulerade avskrivningar. 
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Not13Maskineroch ~n~nen 
inventarier an ansiell 

ng ng _ 

20 2013 
Redovitat v2rd~ vid år@~ början 

Omfördelningar 

Försäljningar/utrangeringar 
Årets aktiverade utgifter 

Ackumulerade anskaffnings
värden 

Redovisat värde vid årets början 

Försäljningar/utrangeringar 

Årets avskrivningar 
Ackumulerade avskrivningar 
enligt plan 

337 

o 
-25 

56 

369 

-1 77 

11 

-47 

-213 

156 

318 

o 
-35 
54 

337 

-166 

25 
-37 

-177 

160 

32 

o 
o 
o 

32 

-17 

o 
-6 

-23 

32 

o 
o 
o 

32 

-10 

o 
-6 

-17 

15 

405 384 

o o 
-26 -36 

58 57 

436 405 

-226 -210 

12 26 

-52 -42 

-267 -226 

169 179 

32 

o 
o 
o 

32 

-17 

o 
-6 

32 

o 

32 

-10 

o 
-6 

BokfOrt värde 

Avskrivningstider 3-20 år 3-20 år Hr 3 år 3-20 år 3-20 år 

-23 

9 

Hr 

-17 

15 

Hr 
Unjär avskrivning tillämpas för samtliga tillgångar. 

Not 14 Pag3.ende Kommunen 
investeringar, utgifter 2014 

Ingående pågående 
investeringar 2107 2193 2116 2208 

Årets investeringar 

Immateriella tillgångar 16 11 16 11 

Mark. byggnader tekn. anläggn. 

Maskiner och inventarier 

Exploateringsprojekt 

345 357 362 383 

Summa årets investetinga~ 

Omklassificering • aktive ring 

77 39 

376 314 

814 721 

-680 -807 

77 

376 

830 

-696 

39 

314 

747 

-839 

Summa 2 241 2 107 2 250 2 116 
Pågående investeringar är uppdelade i investeringsutgifter och 
investeringsinkomster. 
Utgifterna finns i not 14 på tillgångssidan och inkomstema 
i not 26 på skuldsidan. 
Tillämpas första gången 2014 men jämförelsetalen för 2013 
är omräknade. 

Not 15 Långfristig utlåning Kommunen l Koncernen 
"-2o14 , 2oil T 2o14-, 2o13 

Nacka Stadshus AB 

1 0-~rig avbetalning VA-anläggnings
avgifter och gatukostnadsersättning 

Lån till Seniorforum Boo 
Kooperativa hyresrättsförening 
Summa 

163 

1 

169 

163 

2 

169 

o 

1 

6 

o 

2 

6 

Not 16 Vardepapper, andelar Kommunen Koncernen 
och bostadsratter 2014 2013 2014 2013 

Aktier Nacka Stadshus AB 

Aktier i Saltsjö Pir AB 

Aktier övrigt 
Andelar Boo Energi 

Bostadsrätter: 61 lägenheter 

Summa 

16 . 

14 

9 

o · 
28 : 

67 

16 

14 

9 

o 
28 

67 

Not 17 Bidrag till statlig Kommunen 
infrastruktur 2014 2013 

Ackumulerade invest e ringar 

Vid årets början 

Investeringar under året 

Ackumulerade upplösningar 

Vid årets början 

Årets upplösning 

34 

30 

3 
-2 . 

-1 

-1 

30 
7 

24 

-1 

o 
o 

o 
14 

9 

o 
28 

51 

34 

30 

3 

-2 

-1 

-1 

Re dovisat värde vid å rets slut 31 29 31 

Avser bidrag till T rafiherket för finansiering "J/'1 ny Skurubro samt 
trM'ikplats i Hedvigslund. 
Bidragen redovisas i balansräkningen och upplöses på 25 år. 

o 
14 

9 

o 
28 

51 

30 
7 

24 

-1 

o 
o 

29 

Not 18 Forråd m m Kommunen 

Tekniska förridet 

Förbrukningsmaterial 

Installationsmaterial 

Övrigt 
Summa 

4 

o 
o 
o 
4 

o 

o 
4 

4 

o 
o 
o 

Not 19 Fordringar Kommunen Koncernen 

Förutbetakb. kostnader 
Skau 

Upplupna incäkter 

statsbidrag 

Kundfordringar 

Nacka Stadshus AB 

Mervärdesskatt 

Tvistiga leverantörsfakturor 
Fordran avdrag sjukfrånvaro 

Övrigt 
Summa 

Nordea nr 0141218009830 

Nordea nr 0141218009800 

Re dovisat värde vid å rets slut 

Marknadsvärde n 
Nordo> nr 0141218009830 

Nordea nr 0141218009800 

Marknadsvärde vid årets slut 

Orealiserad kursvinst 

Not 21 Kassa och bank 

Kassa 
Koncernkonto 
Summa 

2014 2013 2014 2013 

90 
39 

15 

17 
79 

14 

49 

3 

317 

500 . 

150 

650 

501 

150 

651 

1 

1 

100 

100 

63 
80 

3 
17 

118 

26 

39 

3 

357 

o 
o 
o 

o 
o 
o 
o 

o 
83 

8~ 

112 

39 

15 

17 

91 

o 
49 

7 

337 

500 

150 

650 

501 

150 

651 

1 

1 

112 

113 

85 

80 

3 
17 

125 

o 
39 

3 

361 

o 
o 
o 

o 
o 
o 
o 

o 
92 
93 

Kommunen har en checkräkningskredit på 600 miljoner kronor som ej 
var utnyttjad vid boksluts tillfallet. 

Not 22 Ege t kapital Kommunen 

Ingående bo k fOrt värde 

Årets resulut 

Utgående bokfört värde 

2176 2 092 2 220 2 140 
420 84 437 80 

2 596 2 176 2 657 2 220 

varav rcsultutjä mningsrcser v 97 : s' 97 s' 
Av kommunens totala egna kapital uppgår fordran på VA~ kollektivet 
till4.4 mkr och fordran till Avfallsverket till 1.8 mu. 
Ingen avsättning föresläs till resultatutjämningsreserv för år 2014. Årets 
förändring avser 2013 års avsättning som beslutades av fullmäktige år 2014. 
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munen Koncernen 

Egnahemslän: förlustansvar 

Föreningar, fritid 11 11 11 11 

~öreningar, förskola. skola 21 23 21 23 

Föreningar, övrigt o o o o 
Nacka Energi AB 2 2 o o 
Summa 35 38 33 36 

Not 30 Hyres- och leasingavtal 

2014 2013 

Ej uppsägningsbara ope ra tione ll_• leasin~;avtal överstigan~e 3 år 
Förfall inom 1 år ' 1 O 1 O 

Förfall1 -5 år 66 72 66 ' 72 

Förfall senare än 5 år 1 952 89 1 954 

Finansie lllea s ing möbler 

Förfall inom 1 år o 
Förfall 1-5 år 7 15 7 

Förfall senare än 5 år O : o o 
Förändringen järnfort med 201 4 avser inhyrning av 27 
verksamhetsfastigheter som såldes i december 2014 t ill Rikshem. 

89 

o 
15 

o 

Not 31 Uppskjute n Kommune n Koncerne n 
skattefordran 2014 2013 2014 2013 

Ingående balans o o 2 8 

Justering pga förändrad bolagsskatt o o o . o 
Skatt, utgörande minskning av 
uppskjuten skattefordran O , o -2 ' -6 

Summa o o o 2 
Avser uppskjuten skattefordran på underskottsavdraget i Nacka 
Stadshus AB. 

Not 32 Upps kjute n s katte skuld Kommune n 

2014 2013 2014 2013 

Aktuell skatt o -6 o 
Skatt, utgörande minskning av 
uppskjuten skattefordran o -2 -6 

A~ts- fÖ;.;indring av upp;k;~c.;~· 
skatteskuld på överavskrivning i 
Nacka Energ1 o -1 -1 

Summa o -9 -7 

Not 33 Ej likviditetspåve rkade Kommune n Koncerne n 

post e r 2014 2013 2014 2013 

Avskrivningar in kl leasing 256 236 272 255 

Överavskrivningar o o o o 
Upplösning negativa avskrivningar -5 o -5 o 
}\vskrivninga_r leasing .. -6 -6 -6 -6 

Avsatt till pensioner 42 89 42 90 

Upplösning av bidrag till statlig 
1 : 1 : infrastruktur o o 

Realisationsvinster -1 349 -48 -1 349 : -48 

Utrangeringar 3 9 3 ' 9 

Kostnadsförda investeringsprojekt 9 39 9 40 

Uppskjuten skattefordran o o 6 ' 6 

Justering infrastrukturena bidrag O : 24 o ' 24 

Interna gatukostnadsersättnlngar 
ej bokfört pågående investerings-

o : projekt o -1 -1 

Avsättningar 940 o 940 : o 
övrigt o o 1 o 
Summa e j likviditetspåver- -109 341 -86 369 
kande post e r 

Upplysning om betalningsflödespåverkande händelser som avviker från 
det normala; 
Återbetalning AFA avgifter 45 rnnkr år 2013 
Utbetalning av bidrag till statlig infrastruktur trafikplats Hedvigslund 24 
mnkr. år 2013 
Försäljning av anläggningstillgångar 1884 mnkr år 201 4 och 59 mnkr år 
2013 
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Kommunstyrelsen 

Fastställande av driftsbudget och ingående totalt kapital 
för intäktsfinansierade verksamheter år 2015 
”Överföringsärendet” 
 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen fastställer driftsbudget för 2015 i enlighet med bilaga 1 i 
stadsledningskontorets tjänsteskrivelse 
 
Kommunstyrelsen fastställer totalt ingående kapital för år 2015 för intäktsfinansierade 
verksamheten ”Välfärd skola” till –33,8 miljoner kronor i enlighet med bilaga 2 i 
stadsledningskontorets tjänsteskrivelse. 
 
Kommunstyrelsen fastställer totalt ingående kapital för år 2015 för intäktsfinansierade 
verksamheten ”Välfärd samhällsservice” till -11,7 miljoner kronor i enlighet med bilaga 3 i 
stadsledningskontorets tjänsteskrivelse. 
 

Sammanfattning 
Enligt reglementet för ekonomistyrning har kommunstyrelsen rätt att justera budgeten för 
finansieringsnämnder utifrån specifika regler. Exempelvis ska nämndernas behov av att 
budgetera för projekt över åren tillgodoses i budgeten. I princip överförs alltid underskott 
till nästa års budget om inte nämnden kan påvisa att underskottet uppstått på grund av att 
nämnden har fått tillkommande uppgifter eller uppdrag under året. Överskott som 
genererats av samma orsaker överförs inte till nästkommande år. Stadsledningskontorets 
förslag innebär att driftbudgeten för verksamhetens intäkter och kostnader är oförändrad 
jämfört med kommunfullmäktiges beslut i mål och budgetärendet, § 216 24 november 2014. 
 
Överföring av över- och underskott mellan åren är en central del av styrningen i Nacka och 
syftar till att skapa långsiktiga planeringsmöjligheter, ansvarstagande och hushållning med 
skattepengar för kommunens skolor, särskilda boenden och andra verksamheter och 
enheter.  
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Verksamheter med negativ avvikelse ska normalt sett återhämta underskottet under en tre-
fem års period. 
 

Ärendet 
Enligt reglementet för ekonomistyrning har kommunstyrelsen rätt att justera budgeten för 
finansieringsnämnder utifrån specifika regler. Nämndernas behov av att budgetera för 
projekt över åren ska tillgodoses i budgeten. I princip överförs alltid underskott till nästa års 
budget om inte nämnden kan påvisa att den har fått tillkommande uppgifter eller uppdrag. 
Överskott som genererats av nyss nämnda orsaker överförs inte. Stadsledningskontorets 
förslag innebär att driftbudgeten för verksamhetens intäkter och kostnader är oförändrad 
jämfört med kommunfullmäktiges beslut § 216 24 november 2014.  
 
Överföring av över- och underskott mellan åren är en central del av styrningen i Nacka och 
syftar till att skapa långsiktiga planeringsmöjligheter, ansvarstagande och hushållning med 
skattepengar för kommunens skolor, särskilda boenden och andra verksamheter och 
enheter. Under de senaste åren har såväl stora överskott som underskott ackumulerats av 
olika enheter. 
 
Enligt reglementet för ekonomistyrning ska intäktsfinansierade verksamheters under- och 
överskott helt överföras till balanserat totalt kapital.  
 
För räkenskapsåret 2014 redovisar den kommunala produktionen av välfärdstjänster ett 
överskott på knappt 2,9 miljoner kronor. Välfärd skola redovisar ett positivt resultat på 
knappt 6,2 miljoner kronor och välfärd samhällsservice redovisar ett negativt resultat på 
knappt 3,3 miljoner kronor. Stadsledningskontorets förslag innebär att det ingående 
kapitalet för år 2015 fastställs till -33,8 miljoner för Välfärd skola och -11,7 miljoner kronor 
för Välfärd samhällsservice.  
 

Fastställande av driftsbudget 
Enligt reglementet för ekonomistyrning har kommunstyrelsen rätt att justera budgeten för 
finansieringsnämnder utifrån specifika regler, bland annat ska nämndernas behov av att 
budgetera för projekt över åren tillgodoses i budgeten. I princip överförs alltid underskott 
till nästa års budget om inte nämnden kan påvisa att den har fått tillkommande uppgifter 
eller uppdrag. Överskott som genererats av sistnämnda orsaker överförs inte.  
 
Kommunfullmäktige beslutade om mål och budget för 2015-2017 den 24 november 2014, § 
216. 
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Stadsledningskontorets förslag innebär att driftsbudgeten för verksamhetens intäkter och 
kostnader är oförändrad jämfört med kommunfullmäktiges beslut. Driftsbudgeten finns i 
bilaga 1.. 
 

Fastställande av ingående kapital för intäktsfinansierade 
verksamheter 
Stadsledningskontorets förslag innebär att det ingående kapitalet för år 2015 fastställs till -
33,8 miljoner kronor för ”Välfärd skola” och –11,7 miljoner kronor för ”Välfärd 
samhällsservice”. 
 
Stadsledningskontoret föreslår en avskrivning motsvarande knappt 5,1 miljoner kronor för 
Välfärd skola och 1,3 miljoner kronor för Välfärd samhällsservice. Avskrivningarna sker 
som en följd av omstrukturering av två enheter inom den kommunala 
välfärdsproduktionen. 
 
Avskrivningen för Välfärd skola motiveras av omstrukturering av verksamheten inom 
enheten ”Solsidan”. Enheten är nedlagd. Enheten fanns i olämpliga lokaler, där exempelvis 
taket riskerade att rasa, och eleverna flyttades till andra enheter. Stadsledningskontorets 
förslag innebär att det negativa resultat som finns på enheten ”Solsidan” skrivs av, totalt 
5,153 tusentals kronor.  
 
Avskrivningen för Välfärd samhällsservice motiveras av förändring i befintligt avtal mellan 
Arbetscentrum och Arbets- och företagsenheten. Arbetscentrum har under 2014 anpassat 
lokaler och bemanning utifrån det förändrade avtalet, men de ekonomiska effekterna 
dröjde. Arbetscentrum redovisar ett negativt resultat för 2014 på 1,3 miljoner kronor som 
beror på lägre intäkter. Stadsledningskontorets förslag innebär att det resultatet skrivs av. 
Intäktsbortfallet på grund av förändrade avtalsvillkor uppgick för 2014 till knappt 4 miljoner 
kronor. 
 
 
 
 
Eva Olin   Johanna Magnusson 
Ekonomidirektör  Controller 
Stadsledningskontoret  Controllerenheten 
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Bilaga 1  Driftsbudget 2015 
Verksamhetens nettokostnader 2015 2016 2017 

Mnkr Budget Plan Plan 

Kommunstyrelsen -140,0 -184,2 -196,5 

KF och KS -47,7 -48,1 -48,6 

Stadsledningskontoret och stödenheter -85,6 -96,6 -107,6 

KS oförutsett -10,1 -10,2 -10,3 

Lokal- och byggenheten 32,0 0,0 0,0 

Mark- och exploateringsenheten 8,0 8,0 8,0 

Nacka Brandstation -5,3 -5,4 -5,4 

Södertörns Brandförsvarsförbund -31,3 -31,9 -32,5 
Myndighets- och huvudmannaenheter 0,0 0,0 0,0 

Produktionsverksamheter 0,0 0,0 0,0 
 
Arbets- och företagsnämnden -168,5 -172,6 -176,8 

Fritidsnämnden -145,0 -150,4 -153,9 

Kulturnämnden -129,9 -132,5 -135,2 

Miljö- och stadsbyggnadsnämnden -30,4 -30,7 -31,0 

Natur- och trafiknämnden -188,7 -209,1 -220,8 

Finansiering -198,7 -209,1 -220,8 

VA-verket 10,0 0,0 0,0 

RH-verket 0,0 0,0 0,0 
Naturreservatsnämnden 0,0 0,0 0,0 

Social- (och äldre)nämnden -656,3 -686,0 -716,1 

Äldrenämnden -662,8 -682,8 -700,2 
Utbildningsnämnden -2 489,1 -2 572,3 -2 666,2 

Överförmyndarnämnden -7,4 -7,5 -7,6 

Summa nämnder och verksamheter -4 618,1 -4 828,2 -5 004,4 
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Bilaga 2  Ingående kapital ”Välfärd skola” 
Verksamhet 

Ingående 
kapital 
2014 

Budget-
avvikelse 

Avskriv-
ning 

Ingående 
kapital 
2015 

910 Sigfridsborgs skola med fsk 832 2   834 

911 Stavsborgsskolan -11 061 -372   -11 433 

912 Älta skolor med förskolor -389 409   20 

913 Sjöängen och Strandparkens fsk   2 843   2 843 

920 Ektorps skola med förskolor 1 199 -125   1 074 

921 Jarlabergs skola med förskolor -851 0   -851 

922 Sickla skola med förskolor 4 194 436   4 630 

923 Condorens förskolor 280 -11   269 

924 Skuru skola med förskola 1 529 -2 028   -499 

925 Vilans skola med förskola -4 423 552   -3 871 

926 Järla skola med förskolor 263 1 014   1 277 

927 Eklidens skola 894 441   1 335 

928 Nacka gymnasium 2 522 3 613   6 135 

929 YBC -1 387 -320   -1 707 

940 SaltsjöDuvnäs skola med förskola -610 256   -354 

941 Björknässkolan och särskolor och Alphyddeskolan -4 659 47   -4 612 

942 Boo Gårds skola med förskola 653 388   1 041 

943 Orminge skola med förskolor 2 266 648   2 914 

944 Sågtorp skola med förskolor -852 -1 170   -2 022 

945 Alabastern och korallens förskola -1 183 -1 646   -2 829 

946 Björknäs Eklunda Herrgårns fsk -1 790 -627   -2 417 

947 Chrysoliten, Källans, Bagarsjöns fsk -94 90   -4 

948 Myrsjöskolan 2 281 282   2 563 

950 Igelboda skola med förskola 2 055 -421   1 634 

951 Fisksätra skola med förskolor -6 062 2 013   -4 049 

952 Krabban Gläntan Fiskarhöjd fsk -520 -349   -869 

953 Neglinge skola med förskolor -22 -1 620   -1 642 

954 Solsidans skola -5 153 0 5 153 0 

955 Samskolan -298 -1 573   -1 871 

960 Fritidsgårdar -74 0   -74 

970 Föräldrakooperativen -816 -15   -831 

983 Elevhälsan -1 620 179   -1 441 

990 Verksamhetsstöd -22 056 3 138   -18 918 
Summa välfärd skola -44 952 6 074 5 153 -33 725 
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Bilaga 3  Ingående kapital ”Välfärd samhällsservice” 

Verksamhet 
Ingående 

kapital 
2014 

Budget-
avvikelse 

Avskriv-
ning 

Ingående 
kapital 
2015 

Ledning och verksamhetsstöd 3 570 2 522   6 092 

Bemanningsenheten -972 -373   -1 345 

Resursenheten individ och familj inkl. socialps. 4 764 -131   4 634 

Omsorgerna inkl. personliga ombud -7 247 -1 060 1 342 -6 965 

Personlig assistans, Inkl. omsorg annan tid -340 931   591 

Seniorcenter Ektorp -791 -878   -1 669 

Seniorcenter Talliden -4 165 -2 057   -6 222 

Seniorcenter Sofiero -1 130 -910   -2 040 

Seniorcenter Sjötäppan och Älta -3 413 -609   -4 022 

Nacka kulturcentrum 0 136   136 

Biblioteken: Forum, Fisksätra, Orminge  0 -748   -748 

Nacka musikskola 0 -724   -724 

Fritidsgårdarna -74 704   630 

Summa Välfärd samhällsservice -9 798 -3 196 1 342 -11 653 
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 TJÄNSTESKRIVELSE 
 KFKS 2015/173-040 
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Kommunstyrelsen 
 

Plan för arbetet med strategiska mål och budgetramar 
2016-2018 
 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen fastställer föreslagen plan för arbetet med strategiska mål och 
budgetramar 2016-2018. 
  

Ärendet 
Under våren påbörjas arbete med kommunens mål och budgetprocess. Det första som 
händer är att fastställa förutsättningar för budgetarbetet såsom demografi, lagförändringar, 
uppräkningsfaktorer mm. Tjänstemännen förbereder underlag för att kommunstyrelsen i 
juni ska kunna lämna ett förslag till budget för nämnderna för nästkommande budgetperiod 
(ramärendet).  
 
Utifrån kommunstyrelsens beslutade förutsättningar i juni arbetar nämnderna vidare med 
väsentliga områden, vilka de har identifierat. Detta resulterar i förslag till nämndens 
verksamhetsbudget och mål. Detta ska vara nämndbehandlat senast den 25 september. 
 
Nämndernas förslag bereds därefter, exempelvis sker en heldags budgetberedning med 
företrädare för alliansmajoriteten, nämndordförande och tjänstemän (1 oktober). 
 
I oktober beslutar kommunstyrelsen om ett förslag till budget och eventuella förändringar 
mot föreslagna ramar med anledning av den ekonomiska utvecklingen, regeringens 
budgetproposition, befolkningsprognos och politiska prioriteringar.  
 
Kommunfullmäktige fastställer i november de ekonomiska ramarna, finansiella och 
verksamhetsanknutna mål samt skattesatsen för kommande år. 
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Parallellt kommer under våren ett arbete ske med att ta fram nya övergripande mål för 
kommunen. Dessa fastställs i samband med beslut om kommunens budget i november. För 
nämnderna kommer arbetet med att ta fram nya mål att ske först under 2016. 

Tidplan och aktiviteter 
Alla beslut med ekonomiska konsekvenser ska beredas i budgetprocessen och inte gå egna 
spår. Beslut kring nya och förändrade investeringsramar tas endast i samband med tertial 1 
och 2. Kommunens controllerenhet ansvarar för att samordna arbetet med 
budgetprocessen. Det blir allt viktigare att se helheten och prioritera mellan de olika 
verksamheterna när kommunen växer och resurserna är begränsade.  
 
Nedan beskrivs årscykeln för mål-och budgetarbetet och uppföljning. 

Tidplan och 
aktiviteter

 
 
1. Väsentliga områden för strategiska mål de närmaste tre 

åren, mars  
I reglementet för mål- och resultatstyrning ingår att nämnderna ska ta fram väsentliga 
områden. Verksamheterna kan göra en väsentlighets- och riskanalys, men kan också 
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välja att analysera exempelvis genom en SWOT-analys1. Nämnder och 
produktionsverksamheten ska lyfta fram tre till fem väsentliga områden för de närmaste 
tre åren.  
 

2. Volymförändringar av ramarna, april 
Respektive controller träffar budgetchef för att beräkna kostnader av volymförändringar 
för åren 2016-2018. Det är viktigt att beräkningar görs för alla de tre kommande åren, 
dvs. att fokus inte enbart är på det första året utan på hela planperioden. 
 

3. Investeringar 2016, april 
Investeringarna beslutas två gånger per år, i samband med tertial 1(endast förändringar 
för befintliga projekt och nya projekt som behöver startas under innevarande år) och i 
samband med Mål och budget (tertial 2). Nya projekt ska i möjligaste mån tas upp på 
hösten i samband med tertial 2, se särskilda anvisningar.  
  

4. Gemensamma kostnader och hyror 2016, 30 april 
Ett underlag av kommunens gemensamma kostnader tas fram som underlag till 
nämnder/enheter, inklusive hyror.  
 

5. Budgetläget per nämnd, maj 
Ekonomidirektör och budgetchef har möten med respektive nämnds ordförande, 
huvudprocessägare och controller. Med hänsyn till det ekonomiska läget finns inte 
utrymme för reformer. För nämndernas del endast hänsyn till demografi och 
kapitaltjänstkostnader. En rapport från genomgången av budgetläget ska lämnas i 
respektive nämnd efteråt. 
 

6. Beslut ramärendet KS, 15 juni 
 

7. Nämnders/styrelsers behandling av Mål och budget, 1-25 
september  
 

8. Mål & Budget KSAU (info), 13 okt 
9. Mål & Budget 2016-2018, KS 26 okt 

Givet de ekonomiska förutsättningarna (med reviderad befolkningsprognos och ny 
skatteprognos) samt senaste läget för de strategiska målen:  

a. Förslag till ekonomiska ramar 
b. Förslag till strategiska mål 
c. Beslut om nyckeltal samt målnivå för dessa 
d. Beslut om investeringsbudgeten 

10. Mål & Budget KF, 16-17 nov 
11. Internbudgetar beslutas av respektive nämnd, december 
 

                                                 
1 SWOT-är en akronym byggd på de engelska orden "Strengths", "Weaknesses", "Opportunities" och 
"Threats") och är ett frekvent förekommande planeringshjälpmedel, där man försöker finna styrkor, svagheter, 
möjligheter och hot vid en strategisk översyn 
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Aktivitet Datum
Budgetprocess 

Väsentliga områden: Respektive nämnd/styrelse  mars/april
Befolkningsprognos  27 mars
Ramar 2016-2018: Resp. nämnds controller träffar budgetcontroller för att 
beräkna volymförändringar. 

10-17 apr

Vårpropositionen 15 apr

Gemensamma kostnader och hyror 30 apr
 
Ramar 2016-2018: ekonomidirektör, budgetchef, träffar resp. huvudprocessägare 
och huvudprocessägares controller. 

5 maj - 6maj

Investeringsbeslut T1 
 

12 maj KSSU/
KSAU

Investeringsbeslut T1 25 maj KS
 
Ramar 2016-2018 15 juni KS
Skatteunderlag uppdatering 14 aug
Befolkning uppdatering 25 aug
 
Mål & Budget 2016-2018: Nämnders/styrelsers behandling 1-25 sept
Budgetpropositionen Sept
 
Budgetberedning, Alliansen okt
Heldags budgetberedning, Alliansen 1 okt
 
Investeringsbeslut T2 6 okt KSSU
Investeringsbeslut T2 13 okt KSAU
 
Mål & Budget 2016-2018 (info) 13 okt KSAU
Skatteunderlag uppdatering  prel 8 okt  
Mål & Budget 2016-2018 26 okt KS  
Mål & Budget 2016-2018, oppositionens budgetförslag 9 nov KS
Mål & Budget 2016-2018 16-17 nov KF
Internbudgetar beslutas av nämnd dec
Internbudgetar för produktionen dec KSVU
 
 
 
Eva Olin    Maria Andersson 
ekonomidirektör   budgetchef 
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 TJÄNSTESKRIVELSE 
 KFKS 2012/524-040 
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Kommunstyrelsen 

Uppföljning av beslut om rationalisering och 
effektivisering av kontorsorganisationen 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen noterar informationen och att uppdraget om uppföljning av beslut om 
rationalisering och effektivisering av kontorsorganisationen är slutredovisat.  
 

Sammanfattning 
Kommunfullmäktige beslutade i Mål och budget den 21 november 2011, § 296, att den 
ökade kostnaden för stadshusrenoveringen motsvarar cirka 5 miljoner kronor per år och ska 
tas igen genom rationalisering och effektivisering av kontorsorganisationen. 
 
Uppföljningen av 2014 års kostnader visar att kommunfullmäktiges beslut att 5 miljoner 
kronor ska tas igen genom en rationalisering och effektivisering av kontorsorganisationen 
har nåtts för år 2014. De mått som följts upp är kostnader för konsulter, månadsanställda, 
timanställda och inhyrd personal. Måtten är desamma som vid uppföljningen av 2012 och 
2013 års kostnader. 
 
Stadsledningskontoret konstaterar att kostnaderna för de fyra måtten har minskat med 65 
miljoner kronor under de tre år som uppföljningen avser. Minskningen består framförallt av 
lägre kostnader för konsulter. Kommunfullmäktiges mål om en besparing om femton 
miljoner kronor under treårsperioden har nåtts. 
 

Ärendet 
Kommunfullmäktiges beslutade i samband med mål och budget den 21 november 2011, § 
296 att: ”Den ökade kostnaden utöver budget för renovering och ombyggnad av Nacka stadshus, vilket 
motsvarar cirka 5 miljoner kronor per år, tas igen genom en rationalisering och effektivisering av 
kontorsorganisationen.”  
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Enheter som ingår i kontorsorganisationen, som det benämns i kommunfullmäktiges beslut, 
är samtliga myndighets- och huvudmannaenheter, de administrativa stödenheterna samt 
verksamhetsstöden med administrativa befattningar inom produktionen av välfärdstjänster. 
I stort sett omfattar kontorsorganisationen medarbetare i stadshuset. 
 
Stadsledningskontoret har i två delrapporter 1 redovisat utfallet för åren 2012 och 2013. För 
båda åren har uppföljningen visat att de årliga rationaliseringarna och effektiviseringarna 
uppgår till minst fem miljoner kronor. Främsta förklaringen till de lägre kostnaderna är 
betydligt lägre konsultkostnader från 2011 till 2014. Totalt sett har konsultkostnaderna 
minskat från knappt 190 miljoner kronor till 116 miljoner kronor 2014. 
 
Under 2014 har utfallet för de fyra måtten minskat med 12 miljoner kronor. Kostnaden för 
månadslön, timanställda och inhyrd personal ökar under 2014 med ett par miljoner. Under 
samma period minskar kostnaden för konsulter med nästan 20 miljoner. Totalt minskar 
kostnaden för de fyra måtten med cirka 65 miljoner kronor från 2011 till 2014.  
 
Tabell 1; Sammanställning av de fyra måtten 2011-2014 
  2014 2013 2012 2011 

Konsultkostnader 115 718 133 252 133 660 189 982

Månadsanställda 268 810 267 235 272 791 256 392

Timanställda 12 137 8 849 9 654 9 704

Inhyrd personal 3 736 3 190 8 918 9 041

Totalt för de fyra måtten 400 401 412 526 425 023 465 119

 
Den nu gjorda uppföljningen tar, precis som de två tidigare uppföljningarna, inte hänsyn till 
antal tjänster i kontorsorganisationen. Uppföljningen svarar heller inte på om arbetet 
bedrivs mer effektivt idag jämfört med 2011 eller om kvaliteten har ökat eller inte under 
samma period.  
 
I arbetet med ledning och styrning för öppenhet och mångfald sker kontinuerlig utveckling 
av kommunens organisation. Att jämföra monetära utfall över tid försvåras när 
organisationen förändras. Stadsledningskontoret bedömer att den ”felmarginalen” är 
ungefär densamma varje år och troligen inte påverkar resultatet sett över en treårsperiod.  
 
Uppdraget från kommunfullmäktige anses härmed slutredovisat. Resultatet av 
uppföljningen är att kontorsorganisationen, så som kommunfullmäktige definierade 
begreppet, har minskat sina kostnader från 465 miljoner kronor 2011 till 412 miljoner 
kronor 2014. 
 

                                                 
1 Kommunstyrelsen 22 april 2013, §110 och kommunstyrelsen 2 juni 2014, §70 
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Ekonomiska konsekvenser 
Uppföljningen bedrivs inom ramen för kommunstyrelsens beslutade internbudget. 
 

Konsekvenser för barn 
Kommunstyrelsen har ett övergripande mål som säger att ekonomin i kommunen ska vara 
långsiktigt hållbar. Lägre kostnader för kontorsorganisationen bidrar till att uppfylla målet 
om långsiktigt hållbar ekonomi. Långsiktigt hållbar ekonomi gynnar alla generationer.  
 
 
 
Elisabeth Carle  Johanna Magnusson 
Personaldirektör  Controller 
Stadsledningskontoret  Controllerenheten 
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Kommunstyrelsen 

Uppföljning av strategi för minskad energianvändning 
2014 samt förslag till reviderade mål 
 

Förslag till beslut 
 

1. Kommunstyrelsen godkänner uppföljningen av strategi för minskad 
energianvändning i Nackas kommunala verksamhet 2014 (enligt bilaga 1 till 
tjänsteskrivelsen).   
 

2. Kommunstyrelsen beslutar om följande reviderade mål för energianvändning i 
kommunens eget fastighetsbestånd: 
 

a. Vid nybyggnation ska alla byggnader uppnå certifieringen Green Building. 
 

b. 2020 ska energianvändningen i hela fastighetsbeståndet ha minskat med 20 
procent i snitt per kvm jämfört med 2014. Det innebär att 
energianvändningen ska uppgå till max 120 kWh/kvm Atemp1.  
 

3. Kommunstyrelsen beslutar att fortsatt arbete med de mål och åtgärder som 
fortfarande pågår inom ramen för energieffektiviseringsstrategin inordnas i 
handlingsplanen för de lokala miljömålen. 
 

 
 

Sammanfattning 
Ärendet innehåller dels en uppföljning av energieffektiviseringsstrategin för 2014, dels 
förslag på reviderade mål i strategin och dels beslut om fortsatt arbete.  
 

                                                 
1 Atemp är den invändiga arean för våningsplan, vindsplan och källarplan som värms till mer än 10 °C i 
byggnaden. Det är det areamått som används i Boverkets byggregler, Energieffektiviseringsstödet och i 
flera EU-direktiv på området. 
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Energimyndigheten har beviljat stöd till framtagandet och genomförandet av strategin 
under åren 2010-2014. Arbete med strategin ska återrapporteras senast den 31 mars varje år. 
Stödet kommer inte att fortsätta efter 2014. 
 
I strategin har Nacka kommun angett mål för minskad energianvändning i kommunens 
fastighetsbestånd och transporter för åren 2014 och 2020. Uppföljningen av åtgärderna 
inom fastighetsområdet visar att Nacka till stor del uppfyller målen 2014, och att ytterligare 
åtgärder krävs för att nå målnivåerna för 2020. På grund av försäljning av ca 30 % av 
fastighetsbeståndet i december 2014 föreslås att målen för 2020 revideras. De nya målen är 
satta utifrån energiförbrukningen 2014 hos de fastigheter som finns kvar efter försäljningen 
och ambitionen är en sänkning med 20 procent jämfört med 2014 (se bilaga 1). 
Uppföljningen av åtgärderna inom transportområdet visar att målet för tjänsteresor redan 
har överträffats, men att ytterligare uppföljning och åtgärder krävs för att nå målet för 
pendlingsresor, samt att uppföljningen av tjänsteresor med flyg behöver förbättras. 
 

Ärendet 
Kommunstyrelsen fattade den 2 maj 2011 beslut om en energieffektiviseringsstrategi för 
kommunens egna verksamheter. Energimyndigheten har beviljat stöd till framtagandet och 
genomförandet av strategin under åren 2010-2014. Stödet har varit på 345 000 kronor per 
år mellan åren 2010-2014, vilket totalt innebär ett bidrag på 1,7 miljoner kronor. Arbete 
med strategin ska återrapporteras till Energimyndigheten senast den 31 mars varje år. Detta 
är alltså sista året som arbetet ska rapporteras till Energimyndigheten. 
 
I strategin har Nacka kommun angett mål för minskad energianvändning i kommunens 
fastighetsbestånd och transporter. Kommunen har i strategin åtagit sig att genomföra 11 
åtgärder för att minska energianvändningen.  
 
Uppföljningen och förslag till revidering av mål har behandlats i natur- och trafiknämnden, 
miljö- och stadsbyggnadsnämnden och fritidsnämnden under februari. Kommunstyrelsen 
förväntas fatta beslut om uppföljning och mål i april. Återrapportering av 
energieffektiviseringsstrategin görs till Energimyndigheten senast 31 mars 2015. 
 
I strategin har Nacka kommun angett mål för minskad energianvändning i kommunens 
fastighetsbestånd och transporter för åren 2014 och 2020. Uppföljningen av åtgärderna 
inom fastighetsområdet visar att Nacka till stor del uppfyller målen 2014, men att ytterligare 
åtgärder krävs för att nå målnivåerna för 2020. På grund av försäljning av ca 30 % av 
fastighetsbeståndet i december 2014 har målen för 2020 reviderats. Målet för total 
energiförbrukning tas bort, medan målet för energiförbrukning per kvm har skärpts. Det 
nya målet är satt utifrån energiförbrukningen 2014 hos de fastigheter som finns kvar efter 
försäljningen och ambitionen är en sänkning med 20 procent jämfört med 2014 (se bilaga 
1). Ett mål om att all nybyggnation ska uppnå certifieringen Green Building läggs till, vilket 
innebär att energiförbrukningen ska ligga 25 procent under Boverkets byggregler. 
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Sammanfattningsvis visar uppföljningen 2014 att: 

 Totalt har kommunen minskat sin årliga energianvändning med 7 855 MWh2. 
 Av totalt elva åtgärder har under år 2014 sex åtgärder bedömts vara gröna och fem 

åtgärder uppnå gul status (åtgärden pågår men inte enligt plan). Ingen åtgärd 
bedöms vara röd (vilket innebär att åtgärden inte pågår eller riskerar att inte 
genomföras). 

 Flera åtgärder uppvisar goda resultat när det gäller energi- och kostnadsbesparingar. 
Detta gäller t.ex. åtgärd 1 Byte av kvicksilverlampor i gatubelysningen, även om den sista 
etappen försenats, åtgärd 4 Minskad energianvändning i kommunens ishallar och simhallar, 
åtgärd 6 Driftoptimering av kommunens fastigheter där man i stort sett uppnått målen om 
minskad energianvändning till 2014 och åtgärd 7 Energikrav i nybyggnation där 
Källängsvägens förskola har certifierats med Green Building. 

 Den del av åtgärd 9 Grönt resande, som handlar om tjänsteresor med bil har 
överträffats redan i år, trots en skärpning av målet för bara ett år sedan. 

 Utmaningar kvarstår dock för åtgärd 6 Driftsoptimering av kommunens fastigheter och 
den del av åtgärd 9 som avser minskad pendling till och från arbetet med bil. För 
åtgärd 6 handlar det om att ta fram en finansieringsmodell som klarar framtida 
behov av underhåll och energieffektiviseringar och som samtidigt är rättvis utifrån 
verksamheternas perspektiv. När det gäller åtgärd 9 är det viktigt att de åtgärder som 
pågår fortsätter att utvecklas och förstärks. 

 Det finns möjlighet att ytterligare utveckla åtgärd 5 Utveckla miljökompetensen och 
uppföljningen på inköpsenheten. Både kravställandet och uppföljningen av miljökraven 
kan utvecklas för en ännu mer effektiv miljöanpassning. Även åtgärd 11 Riktlinjer för 
hållbart byggande kan utvecklas ytterligare för att få god effekt i 
stadsbyggnadsprojekten. 

 
Hantering av ärendet 
Uppföljningen och förslag till revidering av mål har behandlats i fritidsnämnden, natur- och 
trafiknämnden samt miljö- och stadsbyggnadsnämnden under februari (se 
sammanträdesprotokoll i bilaga 3,4 och 5). Förslag till mål för energiförbrukning i 
kommunens fastigheter har ändrats efter förslag från miljö- och stadsbyggnadsnämnden om 
mer ambitiösa målnivåer. Tidigare mål om total energiförbrukning i hela beståndet föreslås 
tas bort eftersom det påverkas kraftigt av eventuella försäljningar och nyförvärv. Istället 
skärps målet om energiförbrukning per kvm från tidigare föreslagna 10 procents minskning 
till 20 procents minskning jämfört med 2014 års förbrukning. Kommunstyrelsen förväntas 
fatta beslut om uppföljning och mål i april. Återrapportering av 
energieffektiviseringsstrategin görs till Energimyndigheten senast 31 mars 2015. 
 

                                                 
2 Årsförbrukningen 2014 jämfört med årsförbrukningen startåret 2009. 
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Ekonomiska konsekvenser 
Vilka åtgärder som är ekonomiskt lönsamma att genomföra bestäms i stor utsträckning av 
priset på olika typer av bränsle. Att t.ex. konvertera från olja till fjärrvärme/värmepump har 
länge varit mycket lönsamt, pga. det höga priset på olja och el. 
 
Alla åtgärder i strategin innebär en kostnad för kommunen i någon form, allt från mindre 
kostnader för att ta fram utredningar till stora investeringar för att effektivisera våra 
fastigheter. Gemensamt för åtgärderna är att de återbetalar sig inom en relativt kort period. 
Inställningar av temperatur och ventilation i t.ex. ishallar återbetalar sig inom ett år i form av 
minskade energikostnader. Mer omfattande åtgärder som byte av ventilationssystem och 
förbättrad isolering är oftast återbetalade inom fem till tio år. För att minska 
återbetalningstiden genomför man effektiviseringar i samband med andra typer av 
renoveringar/underhåll av fastigheterna. Återbetalningstiden är en viktig parameter i valet 
mellan olika effektiviseringar i fastighetsbeståndet och beräknas utifrån varje aktuellt 
projekt.  
 
Förslag till reviderade mål för kommunens egna fastigheter innebär dels ett mål om minskad 
energianvändning i befintligt bestånd och dels ett mål om att uppnå Green Building (25 
procent under Boverkets Byggregler) i nyproduktion. Lokalenheten har beviljats 15 miljoner 
kronor för att genomföra energieffektiviseringsåtgärder i befintligt bestånd. Åtgärderna 
beräknas ha en återbetalningstid på cirka 5 till 15 år beroende på fastighetens kondition.  
Lokalenheten bedömer att det är rimligt att hinna med åtgärder som ger en minskad 
energianvändning om cirka tre till fyra procent per år, vilket gör att vi kan uppnå målet om 
en minskning med 20 procent till 2020. Målet om att uppnå Green Building i nyproduktion 
innebär att vi från början bygger energieffektiva hus. Det finns merkostnader i 
produktionsskedet för att bygga energieffektivt som dels ska återbetalas genom lägre 
driftskostnader och dels ge en totalt sett lägre miljöpåverkan. Merkostnader i relation till 
sänkta driftskostnader är svårbedömda med ett generellt mått, men det kan konstateras att 
branschen som helhet går mot mer energieffektiva byggnader, vilket medför en löpande 
teknikutveckling. Kravet för Green Building bedöms inte heller som svårt eller särskilt 
mycket fördyrande att nå, i jämförelse med exempelvis passivhus. 
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1 Sammanfattning 
Kommunstyrelsen fattade den 2 maj 2011 beslut om en energieffektiviseringsstrategi för 
kommunens egna verksamheter. 
 
Energimyndigheten har beviljat stöd till framtagandet och genomförandet av strategin under åren 
2010-2014. Arbetet med strategin ska återrapporteras senast den 31 mars varje år. Stödet kommer 
inte att fortsätta efter 2014. 
 
I strategin har Nacka kommun angett mål för minskad energianvändning i kommunens 
fastighetsbestånd och transporter för åren 2014 och 2020. Uppföljningen av åtgärderna inom 
fastighetsområdet visar att Nacka till stor del uppfyller målen 2014, men att ytterligare åtgärder 
krävs för att nå målnivåerna för 2020. När det gäller transporter har energianvändningen för 
tjänsteresor minskat kraftigt sedan 2009, medan de anställdas pendlingsresor och tjänsteresor 
med flyg kräver ytterligare åtgärder. 
 
Sammanfattningsvis visar uppföljningen 2014 att: 

 Totalt har kommunen minskat sin årliga energianvändning med 7 855 MWh1. 
 Av totalt 11 åtgärder har under 2014 sex åtgärder bedömts vara gröna och fem åtgärder 

uppnå gul status (åtgärden pågår men inte enligt plan). Ingen åtgärd bedöms vara röd 
(vilket innebär att åtgärden pågår ej eller riskerar att inte genomföras). 

 Flera åtgärder uppvisar goda resultat när det gäller energi- och kostnadsbesparingar. Detta 
gäller t.ex. åtgärd 1 Byte av kvicksilverlampor i gatubelysningen, även om den sista etappen 
försenats, åtgärd 4 Minskad energianvändning i kommunens ishallar och simhallar, åtgärd 6 
Driftoptimering av kommunens fastigheter där man i stort sett uppnått målen om minskad 
energianvändning till 2014 och åtgärd 7 Energikrav i nybyggnation där Källängsvägens 
förskola har certifierats med Green Building. 

 Den del av åtgärd 9 Grönt resande, som handlar om tjänsteresor med bil har överträffats 
redan i år, trots en skärpning av målet för bara ett år sedan. 

 Utmaningar kvarstår för åtgärd 6 Driftsoptimering av kommunens fastigheter och den del av 
åtgärd 9 Grönt resande som avser minskad pendling till och från arbetet med bil. För åtgärd 
6 handlar det om att ta fram en finansieringsmodell som klarar framtida behov av 
underhåll och energieffektiviseringar och som samtidigt är rättvis utifrån verksamheternas 
perspektiv. När det gäller åtgärd 9 är det viktigt att de åtgärder som pågår fortsätter att 
utvecklas och förstärks, samt att man gör fler uppföljande resvaneundersökningar. 

 Det finns möjlighet att ytterligare utveckla åtgärd 5 Utveckla miljökompetensen och 
uppföljningen på inköpsenheten. Både kravställandet och uppföljningen av miljökraven kan 
utvecklas för en ännu mer effektiv miljöanpassning. Även åtgärd 11 Riktlinjer för hållbart 
byggande kan utvecklas ytterligare för att få god effekt i stadsbyggnadsprojekten. 

                                                 
 
1 Årsförbrukningen 2014 jämfört med årsförbrukningen startåret 2009. 
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2 Mål för kommunens energianvändning 2014 och 2020 
I kommunens strategi redovisas mål för energianvändningen i fastighetsbeståndet samt för 
kommunens transporter2. Basåret är 2009 och målåren 2014 och 2020. Målen har förändrats 
något från de som fanns med i strategin som togs fram 2011. Bl.a tillkom ett mål för interna 
transporter under 2012. Målet för energianvändningen i fastighetsbeståndet revideras på grund av 
försäljning av ca 30 % av fastighetsbeståndet under senhösten 2014. 

2.1 Mål för fastighetsbeståndet 

Energianvändningen totalt för beståndet (MWh/år) 

 Energianvändningen i kommunens fastigheter ska till 2014 ha minskat med 10 % jämfört 
med 2009. Det innebär att energianvändningen ska ha minskat från 67 000 MWh/år 
(2009) till 60 000 MWh/år.  
 

Energianvändning per kvadratmeter (kWh/kvm) 
 

 2009 låg energianvändningen i snitt på 170 kWh/kvm Atemp (normalår) för hela 
beståndet. 2014 ska energianvändningen i snitt per kvm i hela beståndet uppgå till max 
155 kWh/kvm Atemp.  
 

 2020 ska energianvändningen i hela fastighetsbeståndet ha minskat med 20 procent i snitt 
per kvm jämfört med 2014. Det innebär att energianvändningen ska uppgå till max 1203 
kWh/kvm Atemp. (Tidigare mål var en minskning med 20 % jämfört med 2009, så detta 
mål innebär en ambitionshöjning.) 
 

 Vid nybyggnation ska alla byggnader uppnå Green Building (vilket just nu innebär 25 % 
under BBR). 
 

2.2 Mål för transporter 

Mål för de anställdas pendlingsresor (MWh/år): 

 Energianvändningen till följd av de anställdas pendlingsresor ska till år 2014 ha minskat 
med 10 % jämfört med 2009. Detta innebär att energianvändningen ska ha minskat från  
8 228 MWh/år (2009) till 7 400 MWh/år. 
 

 Energianvändningen till följd av de anställdas pendlingsresor ska till år 2020 ha minskat 
med 20 % jämfört med 2009. Detta innebär att energianvändningen 2020 ska vara 6 580 
MWh/år. 

                                                 
 
2 Energimyndigheten ställer endast krav på mål och uppföljning av energianvändningen, inte kommunens utsläpp av 

växthusgaser. Nacka kommun har dock egna mål för att minska växthusutsläppen, se sid. 5. 
3 Från och med 2015 gäller en ny modell för att beräkna normalårsperiod. Det är detta som gör att skillnaden mellan 

målet 2014 och 2020 ser ut att vara mer än 20 %.   

207



Nacka kommun  /  Fel! Hittar inte referenskälla.4 

Mål för kommunens tjänsteresor med bil (MWh/år) 

 Energianvändningen till följd av kommunens interna transporter ska till år 2014 ha 
minskat med 5 % jämfört med 2009. Detta innebär att energianvändningen ska ha 
minskat från 1 322 MWh/år (2009) till 1 255 MWh/år. 

 
 Energianvändningen till följd av kommunens interna transporter ska till år 2020 ha 

minskat med 20 % jämfört med 2009. Detta innebär att energianvändningen 2020 ska 
vara 1 050 MWh/år. 

2.3 Uppnår kommunen målen till 2014 och 2020? 

2.3.1 Fastigheter: Målen för 2014 i stort sett uppnått, målen för 2020 revideras 
p.g.a. försäljning 

Resultatet för 2014 visar att målet om 60 000 MWh/år inte riktigt uppnås utan resultatet blir 
istället 60 475 MWh när det gäller den totala energianvändningen. Det innebär att det arbete 
byggenheten och lokalenheten genomfört i kommunens befintliga bestånd samt de energikrav 
som ställs i nybyggnation, har sänkt energianvändningen kraftigt jämfört med början av 2000-
talet, men att målet inte riktigt uppnås. Från 2009 har energianvändningen per kvm minskat från 
174,5 kWh till 153 kWh. Det innebär att målet på 155 kWh till 2014 är uppnått. 
 
Målen till 2020 har reviderats eftersom kommunen under senhösten 2014 sålde ca 30 % av sitt 
fastighetsbestånd till Rikshem. De nya målen är beräknade utifrån energianvändningen 2014 i den 
del av fastighetsbeståndet som är kvar efter försäljningen. Målet är att minska 
energianvändningen per kvm och år med 20 % jämfört med 2014. Målet för den totala 
energianvändningen i hela beståndet tas bort p.g.a. att det blir så kraftigt påverkat av försäljningar 
och nyförvärv. Målet som gäller energianvändning per kvm bedöms vara möjligt att nå om 
kommunen fortsätter att ställa energikrav i nybyggnation och genomföra energieffektiviseringar 
på ca 3,5 % per år i det befintliga beståndet. Ett nytt mål om att all nybyggnation ska uppnå 
Green Building (just nu 25 % under BBR) kompletterar målet om energianvändning per kvm och 
bedöms vara möjligt att uppnå vid nyproduktion. Vid ombyggnation görs en bedömning av varje 
enskild byggnad om det är ekonomiskt rimligt att nå Green Building.  
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Diagram 1 och 2 visar hur energianvändningen uppnått målen för 2014 och det nya målet för 
2020. Energiförbrukning 2014 redovisas både för hela beståndet som fanns innan försäljning och 
för det bestånd som kommunen har kvar efter försäljningen. 
 
Nacka kommun har ett mål på – 3 procent/år för minskningen av koldioxidutsläpp från 
uppvärmning av våra fastigheter. En omfattande omställning från olja till fjärrvärme och 
värmepumpar/bergvärme gör att kommunen från 2006 har minskat utsläppen av koldioxid från 
fastigheterna kraftigt. Mellan 2013 och 2014 har utsläppen av koldioxidutsläpp minskat med drygt 
8 % i faktiska utsläpp. Koldioxidutsläppen uppgick till 3 120 ton 2014. Siffran är dock lite 
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tveksam, eftersom 2014 var ett 9 % varmare år än 2013, och 15 % varmare än ett normalår, vilket 
drar ned både energianvändning och utsläpp. 
 

2.3.2 Transporter: Kommunen når inte målet för pendlingsresor men 
överträffar målet för tjänsteresor 

En första analys av kommunens resor (CERO-mätning4) gjordes 2009. Uppföljningen5 2013, 
visar att resultatet sammantaget har förbättrats. Analyserna omfattar såväl pendlingsresor som 
tjänsteresor. När det gäller pendlingsresorna gav rapporten en splittrad bild. Infartsparkering har 
ökat vilket kan visa på att anställda som tidigare reste med bil har börjat resa med kollektivtrafik 
en del av resan. 
 
Tjänsteresandet med bil har minskat utsläppen från både privata och tjänstebilar och därmed 
minskat milersättningen, samtidigt som resande med cykel, gång och kollektivtrafik också 
minskat. Förklaringen kan vara mer distansarbete än tidigare. Nyanställda har en viss tendens att 
vara kollektivresenärer. Totalt har energianvändningen för pendlingsresor minskat med 5 procent 
mellan 2009 och 2012. Ytterligare åtgärder krävs för att kommunen ska nå målet med en 
minskning med 20 procent till 2020. Vi behöver också göra nya undersökningar för att följa upp 
hur pendlingsresorna utvecklas. 
 
När det gäller tjänsteresor har kommunen redan överträffat målet om att minska 
energianvändningen med 20 procent till 2020. Mellan 2009 och 2014 minskade 
energiförbrukningen med 28 procent. Den främsta orsaken är att föryngringen av kommunens 
bilpark gör att de är mer utsläppseffektiva och att användningen av egen bil i tjänsten har 
minskat. 

3 Förutsättningar och omvärld 

3.1 Bättre statistik och tydligare ansvar 
Noggrannheten när det gäller energistatistik skiljer sig mycket åt mellan olika verksamheter, men 
generellt har statistiken blivit bättre sedan strategin togs fram 2011.  
 
För kommunens fastigheter är det statistiska underlaget bra. Fastighetsprocessen använder sig 
sedan flera år av ett uppföljningssystem som heter Momentum där energianvändning och 
kostnader följs upp. För åtgärderna som rör gatubelysning och kommunens VA-system, har 
åtgärderna i sig lett till bättre kunskap och mer tillförlitlig statistik.  
 
Tidigare år har statistiken för kommunens transporter varit svår att få tag i och sammanställa. I de 
nya avtalen med leverantörerna av bilpool, leasingbilar och samordnade transporter har krav 
ställts på leverans av statistik för körsträckor, energiförbrukning samt koldioxidutsläpp. Detta har 
förbättrat kvaliteten på statistiken från och med 2014. Ytterligare en förbättring är att ansvaret för 
uppföljning av statistiken blivit tydlig. Servicecenter följer upp tjänstebilarna, inköpsenheten följer 

                                                 
 
4 Climate and Economic Research in Organizations, www.cero.nu 
5 Uppföljningsanalys av resor vid Nacka kommun 2013. 
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upp samordnade transporter. Ansvaret för de anställdas pendlingsresor ligger hos 
personaldirektören.  
 
Underlaget för transporter har även förstärkts av den resvaneundersökning som trafikenheten 
genomförde under 2013. Den första undersökningen gjordes 2008. Undersökningen följer upp 
både tjänsteresor och de anställdas pendlingsresor. Personalenheten kommer ha ansvar för 
genomförande och uppföljning av åtgärder för att minska energianvändningen från 
pendlingsresor. 

3.2 Fyra års energieffektivisering i kommuner och landsting 
Sedan energieffektiviseringsstödet infördes har Energimyndigheten årligen följt upp resultatet. I 
myndighetens senaste rapport slår man fast att utvecklingen går åt rätt håll. Rapporten visar att 
kommuner och landsting har en allt mer effektiv och förnybar energianvändning.  Sedan 2009 har 
landets kommuner och landsting i snitt minskat sin energianvändning i egna byggnader med 5 
procent (kommunerna ligger lite bättre – på 8 procent och Nacka på ca 10 procent). Besparingen 
motsvarar ungefär 1 miljard årligen. Användningen av förnybara drivmedel till kollektivtrafik och 
egna fordon har också ökat kraftigt, samt andelen miljöbilar. Statistiken är dock inte helt 
tillförlitlig och att jämföra mellan olika kommuner har visat sig vara svårt.  

3.3 Energikartläggning i stora företag  
Alla stora företag6 ska enligt lag senast den 5 december 2015 göra en energikartläggning som ger 
svar på hur mycket energi som årligen tillförs och används för att driva verksamheten. 
Kartläggningen ger förslag till hur företaget kan energieffektivisera för att minska kostnaderna 
och därmed öka konkurrenskraften. Energimyndigheten ansvarar för föreskrifter och tillsyn. 
 
För att säkerställa att företagen får goda förutsättningar att genomföra kartläggningen, och att 
den blir ett bra beslutsunderlag för energieffektiviserande åtgärder, planerar Energimyndigheten 
ett genomförande av den nya lagen som en process i tre steg: 

1. Det första steget innebär att företag senast den 5 december 2015 ska ha rapporterat om 
verksamheten omfattas av lagen och vilka delar av verksamheten som ska 
energikartläggas. 

2. Därefter ska företagen i ett andra steg rapportera att de kontrakterat certifierad 
energikartläggare och att alla relevanta underlag för att planera och genomföra 
energikartläggningen har tagits fram. 

3. När det är gjort ska företagen i ett tredje steg rapportera in själva energikartläggningen till 
Energimyndigheten. 

 
Energimyndigheten kommer i nära samverkan med branschorganisationer och andra berörda 
aktörer att ta fram branschvisa vägledningar som ger konkreta exempel på hur företagen ska 
tolka föreskrifterna. Vägledningarna ska säkerställa att lagen både uppfyller sitt syfte och blir 
ett stöd för företagen i det egna energieffektiviseringsarbetet. 

 
 

                                                 
 
6 Kommuner räknas i detta sammanhang som ett stort företag. 
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3.4 Krav på offentliga byggnader från 2019 
Enligt ett EU-direktiv om byggnaders energiprestanda ska alla nya byggnader vara nära-
nollenergibyggnader från 2021, för offentliga byggnader gäller kravet från 2019.  
Det är upp till varje medlemsland att avgöra vad som är en nära-nollenergibyggnad. Senast den 15 
juni 2015 ska Boverket och Energimyndigheten ha utarbetat en definition av de svenska kraven. 
 

3.5 Regeringens mål om energieffektivisering och noll klimatutsläpp 
2050  

Ur klimatsynpunkt är det viktigt att vi minskar den energianvändning som ger upphov till utsläpp 
av växthusgaser. Regeringens har tagit fram nationella mål för detta i propositionen "En 
sammanhållen klimat- och energipolitik" som antogs av riksdagen i juni 2009. Riksdagen 
beslutade att målet för de svenska utsläppen av växthusgaser, från verksamheter som inte ingår i 
systemet för handel med utsläppsrätter, ska vara en minskning med 40 procent till år 2020 
jämfört med 1990. Tre handlingsplaner föreslås med syfte att nå en fossiloberoende 
transportsektor, främja förnybar energi och skapa förutsättningar för ytterligare 
energieffektivisering. 

Förutom utsläppsmål för växthusgaser till 2020 har regeringen beslutat att: 

 halva Sveriges energianvändning år 2020 ska komma från förnybara energikällor 

 Sverige år 2030 ska ha en fordonsflotta som är oberoende av fossil energi 

 Sveriges nettoutsläpp av växthusgaser vid mitten av detta sekel ska vara noll 

 Sveriges energianvändning ska vara 20 procent effektivare år 2020 

 andelen förnybar energi i transportsektorn 2020 ska vara 10 procent. 

Naturvårdsverket har på regeringens uppdrag tagit fram ett underlag till en färdplan för ett 
Sverige utan nettoutsläpp av växthusgaser 2050.   

Naturvårdsverkets utredning pekar på att minskade utsläpp är den viktigaste förutsättningen för 
att nå målet, men att Sverige även behöver komplettera med ett ökat upptag av koldioxid i skog 
och mark. Bl.a. skulle avsättning av mer mark för naturskydd – kanske i form av naturreservat - 
öka koldioxidupptaget. Möjligheten att köpa utsläppsrätter i andra länder kan också behövas för 
att öka flexibiliteten. 
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4 Översikt över kommunens energianvändning 2009-2014 
 
Energianvändning per 
verksamhet (MWh) 

2009 2011 2012 2013 2014

Kommunens fastigheter 
(exkl. ishallar) 

66 600  65 111 63 813  60 497  60 476

Ishallar 7 3 800 4 414       3854 3 669  3844
Tjänsteresor med 
leasingbil, bilpool, egen 
bil 

1 322 1 147 1 111  1 1618  950

Gatubelysning 6 700 6 500 6 5009 6 100 6100
VA-systemet 4 300 4 228 4 389 4 248  

 
3904

Totalt i MWh: 83 129 81 712 80 077 76 075 75 274
 

Kommunens fastigheter 2009-2014  

Totalarea för lokaler och bostäder (Atemp)  
 2009 2011 2012 2013 2014
Bostäder 0 (äger inga 

bostäder) 
0 (äger inga 

bostäder)
0 (äger inga 

bostäder)
0 (äger inga 

bostäder) 
0 (äger inga 

bostäder)
Lokaler 264 484 m²  273 035 m² 279 440 m² 278 462 m² 279 350 m²
Köpt energi normalår för lokaler angivet per energibärare (exkl. ishallarna) 
Fastighetsel 20 216 MWh  20 322 MWh 20 838 MWh 19 759 MWh 19 038 MWh
Olja 11 004 MWh 8 993 MWh 7 423 MWh 5 980 MWh 6 431 MWh
Direkt el 7 622 MWh 7 055 MWh 6 057 MWh 6 031 MWh 6 103 MWh
Fjärrvärme 26 937 MWh 27 945 MWh 28 367 MWh 27 967 MWh 28 439 MWh
Pellets 796 MWh 796 MWh 1 583 MWh 759,9 MWh 465,1 MWh
Totalt10 66 575 MWh 65 111 MWh 63 813 MWh 60 497 MWh 60 476 MWh
kWh/kvm 2009 2011 2012 2013 2014

 174,5 164,4 157,5 152,8 153,3
Bränslemix för köpt fjärrvärme och fjärrkyla:  
Nacka kommun köper ingen fjärrkyla. Vattenfalls fjärrvärme i Nacka produceras av biobränslen 
medan Fortums fjärrvärmemix består av omkring 80 procent förnybar energi och 20 procent 
fossila bränslen.  
Ev. köpt ursprungsmärkt el eller värme 

                                                 
 
7  Trots att en ny ishall har tillkommit under perioden + att öppettiderna ökat med c:a 30 procent har kommunen 

tack vara kraftiga energieffektiviseringar lyckats hålla förbrukningen på samma nivå mellan 2009-2013.  
8 Siffrorna för 2013 är lite osäkra. 
9 Energianvändningen för gatubelysningen totalt i kommunen visar inte den effektivisering som genomförts. 

Utbyggnaden av gatubelysning i nya områden äter upp effektiviseringen i det befintliga beståndet.  
10 Här anges normalårskorrigerade siffror, i uppföljningen till Energimyndigheten anges faktisk energianvändning. 
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2009 2011 2012 2013 2014
0 kWh  27 777 MWh 

(ursprungsmärkt el 
Kraft och Kultur) 

26 440 MWh till 
egna fastigheter 
(ursprungsmärkt el 
Nordic Green 
Energy) 

25 240 MWh 
till egna 
fastigheter 
(ursprungsmä
rkt el Nordic 
Green 
Energy) 

25 141 MWh 
till egna 
fastigheter 
(Bra miljöval-
märkt el 
under 2014 
av Energi 
Försäljning 
Sverige AB) 
 

Årlig energianvändning av egenproducerad förnybar el och värme: 

Soltak har satts upp på Älta skola men tyvärr saknas separat mätning. 
Total energikostnad för värme, el och fjärrkyla:  

60,6 miljoner kr 59,9 miljoner kr 65 miljoner kr 64 miljoner 
kr 

ca 67 
miljoner kr 

 

Kommunens transporter 2009-2013 

2009 2011 2012 2013 2014
Antal fordon (exkl bilpoolsbilar) samt andel miljöbilar (inom parantes) 

62 tjänstebilar 
(61 %) 

 64 tjänstebilar
(69 %)

 58 tjänstebilar 
(71 %)

52 tjänstebilar
(64 %11)

49 tjänstebilar 
(74 %)

Körda fordonskilometer för leasingbilar, bilpoolsbilar och tjänstebilar mm 
1 262 590 km  1 194 000 km  1 261 410 km  873 279 km12 861 047 km

Antal fordonskm i tjänsten med privata bilar13:  

427 890 km  265 000 km  259 980 km  288 479 km 296 927 km

Årsförbrukning av drivmedel för tjänstebilar (exkl. arbetsfordon): 

1000 MWh  Saknar uppgift.  Saknar uppgift. Saknar uppgift14 575 MWh

Energianvändning för pendlingsresor: 
8228 MWh  Saknar uppgift.15  7785 MWh  Saknar uppgift. Saknar uppgift.

Antal personbilar och lastbilar som uppfyller miljökraven i förordningen 2009:1:  

48 st.  48 st.  44 st.  56 st. 54 st.
Km med flyg per anställd: 

                                                 
 
11 Enligt gällande definition vid införskaffande av fordonet. 
12 Kommunen har bytt avtal med leverantören under 2013, statistiken är därför inte helt jämförbar mellan 2012 och 

2013. Därför är det svårt att uttala sig om minskningen mellan är reell eller inte  
13 Privata bilar får inte längre användas i tjänsten, kommunen arbetar för att få ned denna siffra till 0. 
14 Nytt avtal gällande leasingbilar och bilpool innebär att dessa siffror bör vara möjliga att få fram från och med 2014. 
15 Uppgifter finns endast för de år resvaneundersökningen har genomförts, år 2009 och för 2012. 
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200 km/anställd  1200 km/anställd  540 km/anställd Alltför osäkra 
uppgifter.

Alltför osäkra 
uppgifter16.

Antal tågresor och km per tillsvidareanställd:  
130 km/anställd  120 km/anställd  105 km/anställd  145 km/anställd 109 km/anställd

Andel biodrivmedel i köpta transporttjänster (skolskjuts, färdtjänst, mattransporter): 
Uppgifter saknas.  
I vilken utsträckning krav på sparsam körning eller andra krav ställs i upphandling: 
Det ställs krav på sparsam körning i alla upphandlingar där fordon ingår. Det ställs även andra 
krav, vilka varierar beroende på upphandlingens innehåll. 

                                                 
 
16 Det ser ut som att flygresorna ökar, men finns inte tillräckligt bra statistik för att redovisa en siffra.  
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5 Lägesrapport av genomförandet av åtgärderna  
I strategin från 2011 föreslås 11 åtgärder som syftar till att minska energianvändningen i 
kommunens olika verksamheter. Några åtgärder har bäring på målen för fastigheter och 
transporter, medan andra åtgärder syftar till att energieffektivisera andra verksamheter inom 
kommunen. Utgångspunkten i strategin var dels att hitta kostnadseffektiva åtgärder, dels att få 
igång energiarbetet och öka medvetenheten i kommunen på bred front. 
 
Åtgärderna har tilldelats status: grönt= genomförd enligt plan, gult =påbörjad åtgärd men ej 
enligt plan, rött= ej påbörjad åtgärd eller risk för att åtgärden inte slutförs. 

Åtgärd 1: Byte av kvicksilverlampor i gatubelysningen 

Status:  

Beskrivning av åtgärden  

Åtgärden innebär byte av kommunens samtliga kvicksilverlampor i gatubelysningen till mer 
energieffektiva alternativ. Tekniska nämnden har avsatt 18 miljoner för åtgärden som ska 
genomföras under 2011-2014. Vägenheten ansvarar för att åtgärden genomförs. 

Hur har det gått? 

Vägenheten har sedan 2011 arbetat med att byta ut gammal kvicksilverbelysning. De nya 
ljuskällorna av metallhalogen och LED är mer energieffektiva vilket leder till lägre elkostnader 
och mindre miljöpåverkan. När projektet började 2011 fanns uppskattningsvis 6 800 
kvicksilverljuskällor i kommunen och idag finns det ca 3 600 kvar. Åtgärden har försenats p.g.a. 
för högt kostnadsförslag från entreprenören som ska byta ut belysningen i kommundelen Boo. 
Upphandling av ny entreprenör pågår och utbyte i Boo planeras bli klart under 2015. I alla övriga 
kommundelar är all belysning utbytt. 
 
När samtliga armaturer är utbytta kommer elkostnaderna för gatubelysningen att minska med ca 
1 mnkr/år, med dagens energipris. Under 2011 byttes 836 armaturer ut, under 2012 byttes 1025 
armaturer ut, 2013 byttes 403 armaturer ut. 2014 byttes inga armaturer ut. På Älgö har man 
installerat neddimrad vägbelysning som bara lyser med 40% effekt. 
 
I gångtunnlarna har ljuskällor av LED använts och även i Nacka Strand-tunneln där det finns 
dygnsbrinnare installerat, dvs ljuset lyser 24h. I övrigt har metallhalogen använts. 
Investeringskostnaden för att byta ut de återstående ca 3 600 armaturerna uppskattas till ca 10 
mnkr och då är ambitionen att använda enbart LED armaturer eftersom tekniken nu är mogen 
och prisbilden har blivit intressant i större skala. 
 
Vägenheten kommer under 2015 även att börja installera bättre mätutrustning för att mer 
noggrant kunna följa förbrukningen i olika områden. 
 
Antal utbytta armaturer, energieffektivisering (kWh)samt kostnadsbesparing under 2011-2014 
 2011 2012 2013 2014
Antal utbytta armaturer 836 st 1025 st 403 st 0
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Energieffektivisering 
(kWh) 

126 MWh 163 MWh 60 MWh 0

Kostnadsbesparing 
(kr/år) 

158 000 kr 193 700 kr 21 300 kr 0

 

Åtgärd 2: Utvärdering av kommunens LTA-system 

Status:  

Beskrivning av åtgärden 

VA-enheten ska genomföra en utvärdering av kommunens LTA-system  
(LTA= lättrycksavlopp). Utvärderingen ska titta närmare på energiförbrukningen, 
säkerhetsaspekter och långsiktiga ekonomiska konsekvenser av grunt förlagt LTA i kommunen. 

Hur har det gått? 

Utvärderingen avrapporterades 2012. Åtgärden är genomförd. 

Åtgärd 3: Utredning av kommunala pumpar i VA-systemet 

Status: 

Beskrivning av åtgärden 

VA-enheten ska genomföra en utredning om hur driften av pumpstationerna i VA-nätet kan 
förbättras. Utredningen ska bl.a. fokusera på effektivisering av pumpstationernas 
energianvändning, genom förbättrad planläggning för i vilken takt pumpar och andra 
anläggningsdelar i systemet ska bytas ut. 

Hur har det gått? 

Utredningen påbörjades under hösten 2012 och slutfördes under våren 2013. Sweco har 
genomfört utredningen på uppdrag av VA-enheten. Utredningen innebär att kommunens 57 
avloppspumpstationer har inventeras utifrån bl.a. följande kriterier; styrning av pumparna, 
elförbrukning, status för armaturer, ventiler och hydraulik. Sweco har utifrån inventeringen gjort 
en reinvesteringsplan som sträcker sig tio år fram i tiden. Den allvarligaste bristen bedömdes vara 
elinstallationerna i pumpstationerna och att det saknades en eldriftsansvarig. Dokumentation och 
märkning saknades och elinstallationerna hade i de flesta pumpstationerna uppnått sin tekniska 
livslängd. Detta innebar en allvarlig arbetsmiljörisk. Under 2014 har elinstallationerna setts över i 
alla pumpstationer som inventeringen pekat ut och en eldriftsansvarig har anställts. Maskinellt är 
utrustningen i stationerna nedsliten och ett mer strukturerat arbetssätt gällande reinvesteringar 
och utbyte av utrustning ska införas. I de flesta stationer sitter äldre, slitna pumpar, och här skulle 
ett byte av pumpar löna sig energimässigt.  
 
Reinvesteringsbehovet sett på 10 års sikt är ca 53 miljoner kr, d.v.s. jämnt fördelat ca 5,3 miljoner 
kronor per år. Swecos rekommendationen är dock att huvuddelen investeras inom de närmaste 
åren. Tekniska nämnden kommer att börja investera i pumpstationerna redan nästa år. För att 
klara ökade investeringar kommer VA-taxan behöva höjas årligen. 

Det ligger en rullande investering om 2,5 miljon kr per år för upprustning tills alla pumpstationer 
är helt upprustade. 2015 beräknas 2-3 stationer rustas med bl.a. pumpbyte, vilket leder till en 
effektivisering på minst 25%. Dessutom finns särskilda investeringmedel avsatta som möjliggör 
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utbyte av 3-5 pumpar per år. Ett examensarbete från KTH har genomförts för att ta fram en 
matematisk modell som räknar ut den optimala tidpunkten för pumpbyte. Energiförbrukningen i 
VA-systemet ligger konstant trots att kommunen växer och flödena ökar, vilket visar på effekter 
av energieffektiviseringen. 

 

Åtgärd 4: Minskad energianvändning i Nacka kommuns ishallar och simhallar 

Status: 

Beskrivning av åtgärden 

Åtgärden syftar till att energieffektivisera kommunens ishallar och simhallar genom att installera 
nya bättre styrsystem och förbättra ventilationen. För att nå riktigt bra resultat, ska 
energianvändningen i hallarna kontrolleras och följas upp centralt.  
 

Hur har det gått? 

Åtgärden har genomförts enligt plan och lett till större energieffektiviseringar än förväntat. 
Effektiviseringar pågår i alla kommunens ishallar, och under 2015 kommer man att påbörja 
arbetet med simhallar. 
 
I strategin uppskattades att energieffektiviseringen, när alla ishallar var åtgärdade, skulle uppgå till 
en minskning med 1000 MWh/år. Redan efter att åtgärder genomförts i Älta ishall har 
energianvändningen minskat med 701 MWh/år (år 2014 jämfört med startår 2008), medan 
bokningstimmar under perioden har ökat med 24 % procent. Sedan 2011 har man arbetat med 
åtgärder i Saltsjöbadens ishall och lyckats minska energiförbrukningen med 324 MWh/år (år 2014 
jämfört med startår 2011). I Nacka Ishall har energianvändningen minskat med ca 198 MWh/år 
(2014 jämfört med startår 2010) och bokningstimmar under samma period har ökat med 13 %. I 
Saltsjöbadens ishall har man också påbörjat installation av ett nytt online kontrollsystem för 
ventilation, beräknas klart i februari 2015. Det ska spara energi och förbättra inomhusmiljön i 
ishallen. Även ett byte av styrskåp för kylsystemet är beställt för att effektivisera 
energiförbrukningen genom att förbättra driftparametrarna. 
 
Björknäs och Nacka ishallars kylsystem har effektiviserats under 2014 och driftparametrarna har 
förbättrats, vilket sparar 15 % av kylsystemets energiförbrukning. I Björknäs ishall planeras att 
installera värmepump sommaren 2015. Till Älta ishall har 2 nya kompressorer upphandlats, som 
ska installeras sommaren 2015.  
 
Energieffektiviseringen medför kraftigt minskade kostnader för hallarna. Besparingen i Älta ishall 
under år 2014 (jämfört med år 2008) är 664 580 kr/år och i Saltsjöbadens ishall (jämfört med år 
2011) 395 965 kr/år. I Nacka Ishall minskade kostnader med 158 400 kr/år (jämfört med år 
2010). Totalt sett har energieffektiviseringsåtgärderna i Nacka Kommuns idrottsanläggningar 
minskat energikostnaderna med ca 1,3 miljoner kronor under år 2014, jämfört med respektive 
anläggnings startår (moms ingår ej). 
 
Nacka kommun deltar i forskningsprojektet Aktiva badhus, tillsammans med forskningsinstitutet 
IVL och ett antal andra kommuner och entreprenörer. Tillsammans tar man fram planer för hur 
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byggnation och drift av badhus ska genomföras på ett så miljö- och hälsomässigt samt 
ekonomiskt hållbart sätt som möjligt. Vid planeringen av de nya badhusen kan en svensk 
anpassning av det europeiska miljöklassificeringssystemet för byggnader, BREEAM, användas. 
Fokus ligger på energi, vattenrening, vatten- och kemikalieanvändning och 
byggnadskonstruktionens påverkan på såväl miljö som den totala ekonomin ut ett 
livscykelperspektiv.  
 
 
Nacka kommun har också påbörjat projektet ”Gröna ljus i Nacka”. Det går ut på att ansluta alla 
Nacka kommuns bollplaner till ett tagsystem så att belysningen av bollplanerna kopplas till 
bokningssystemet. Då kommer planerna bara vara upplysta när de är bokade och används. I 
framtiden planeras att även koppla ishallarna till detta system. Vi hoppas spara 200 000 kWh/år 
när alla är påkopplade till detta system. Åtgärden förbättrar belysningssystemens styrning, sparar 
energi, förbättrar arbetsmiljön för vaktmästare, ger bättre miljö för omkringboende och 
föreningarna får ta ansvar för att styra sina verksamheter.  
 

Diagrammet visar energiförbrukningen i Ältahallen jan-dec, före och efter åtgärder. 

 

Åtgärd 5: Utveckla miljökompetensen och uppföljningen på inköpsenheten 

Status: 

Beskrivning av åtgärden 

Åtgärden syftar till att förstärka miljökompetensen hos handläggarna på enheten samt att 
förstärka de inköps- och uppföljningssystem som kommunen använder idag (Qlickview och 
Raindance) för att bättre kunna följa upp de miljökrav kommunen ställer. 
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Bakgrund 

Kommunen upphandlar varor och tjänster för c:a 1,7 miljarder kronor per år. Kan vi öka andelen 
upphandlingar där detaljerade miljökrav ställs kan vi på sikt nå stora miljöeffekter. Ökad 
kompetens kring detta på inköpsenheten är avgörande för att andelen upphandlingar med 
miljökrav ska öka i kommunen. 
 
Ett sätt att göra de krav som ställs synliga, är att de registreras och ”miljömärks” i kommunens 
inköpssystem Raindance samt avtalsdatabasen e-Avrop. Idag sker många av kommunens 
varuinköp genom telefonsamtal eller mejl. Målet är att alla inköp av varor ska gå genom 
Raindance för att kommunen bättre ska kunna följa upp de inköp som görs. Redan idag följer 
man upp miljömärkning i Raindance, men verksamheterna måste bli duktigare på att lägga in alla 
sina beställningar i systemet för att uppföljningen ska kunna bli rättvisande. 

Hur har det gått? 

Projektet Gröna Inköp, som genomfördes under 2012 med syftet att ta fram metoder för miljö- 
och energikravställning, har resulterat i följande beslut/åtgärder:   

• I varje upphandling ska krav enligt Miljöstyrningsrådets (MSR) avancerade nivå ställas 
(gäller för de områden där MSR har tagit fram miljökrav). Under 2014 har detaljerade 
miljökrav ställts i 21 % av upphandlingarna.  

• En miljökonsult som ska ge stöd till kommunens beställare (verksamheterna) är 
upphandlad. Miljökonsulten ska kunna ge expertstöd när det gäller kravställning och 
uppföljning. Uppstartsmöte med leverantören har hållits och nu ser inköpsenheten över 
vilken av de kommande upphandlingarna som är lämplig för att testa samarbetet. 
 

När det gäller uppföljning har följande genomförts: 
• Utveckling av miljömärkning i ekonomisystemet Qlikview pågår. För varor som beställs 

via Raindance är det tydligt vilka miljöval man kan göra, och det följs även upp i 
Qlikview. För tjänster och entreprenader pågår utveckling av mätningarna. 

• Uppföljning av miljökrav har blivit en tydlig del av den totala avtalsuppföljningen. Inom 
kort kommer två leverantörer att följas upp på miljökrav, vår städentreprenör och en 
livsmedelsleverantör. 

Inköpsenheten blev miljöcertifierad enligt svensk miljöbas i oktober 2014. 

Åtgärd 6: Driftoptimering av kommunens fastigheter 

Status: 

Beskrivning av åtgärden 

Kommunen har sedan införandet av energiförsörjningssystemet Momentum RC arbetat hårt med 
att driftsoptimera kommunens fastigheter. Åtgärderna innebär energieffektivisering av 
fastigheterna genom effektivisering av förskolornas ventilationssystem, byte av styrutrustning och 
konvertering från olja till fjärrvärme i kommunens undercentraler.  

Hur har det gått? 

Nacka har nått målet för en minskning av energianvändningen i fastighetsståndet, räknat per 
kvadratmeter, och är mycket nära målet när det gäller den totala energianvändningen. Åtgärden 
gulmarkeras eftersom målet för den totala energianvändningen inte riktigt uppnåtts och för att 
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ytterligare åtgärder behöver sättas in för att uppnå målen för 2020.  
 

 Ett förslag för att öka hyresgästernas incitament till minskad energianvändning. 
Hyresmodellen bygger på att verksamheterna själva ska bekosta en del av 
underhållet/energieffektiviseringarna. Incitament till detta har hittills saknats eftersom 
energianvändningen har ingått i hyran. Under hösten 2013 påbörjades arbetet med en 
pilotförskola för att testa möjligheten till att mäta energianvändningen. Det visade sig bli 
för dyrt p.g.a. att verksamhetselen måste separeras från fastighetselen, vilket ledde till dyra 
installationer. Det är inte lätt att ta fram en modell som ökar verksamheternas vilja att ta 
ansvar för energianvändningen i sina lokaler och som samtidigt upplevs som rättvis. 
Lokalerna som byggdes på 60- och 70-talet har en helt annan energianvändning än de 
som byggs idag. Ett nytt förslag kommer att presenteras i juni 2015. 
 

Mellan åren 2009 -2014 har kommunens fastighetsbestånd (ytan) ökat från 264 484 m² till  
279 350 m². Tack vare ambitiöst energieffektiviseringsarbete har lokalenheten under samma 
period lyckats pressa ned den totala energianvändningen från 67 000 MWh till 60 500 MWh. 
Energianvändningen per kvm har gått från 174,5 kWh år 2009 till 153,3 kWh år 2014, vilket gör 
att målet om att nå 155 kWh/kvm till 2014 är uppnått.  

 
Pga. fastighetsförsäljning har kommunen tagit fram nya mål för energieffektivisering till 2020. Ska 
Nacka nå uppsatta energimål måste energieffektiviseringarna fortsätta. Nya investeringsmedel på 
15 miljoner är beviljade för ytterligare effektiviseringsåtgärder på inomhusklimatet 2015-2017. 
Första större investeringsprojektet blir ombyggnad av ventilationssystemet i Stavsborgsskolan. 
 
 

Åtgärd 7: Energikrav i nybyggnation av kommunens fastigheter 

Status: 

Beskrivning av åtgärden 

Kommunens nybyggnation projekteras utifrån högre energikrav än lagstiftningen kräver. De 
senaste åren har alla nya förskolor och idrottshallar projekterats för c:a 25 % lägre 
energiförbrukning än Boverkets byggregler (BBR). Förutom en minskad energianvändning leder 
åtgärden till minskade driftskostnader för kommunen, vilket är viktigt med tanke på den kraftiga 
utbyggnad av förskolor, skolor och idrottshallar som kommer att ske de närmaste åren. Enheten 
för fastighetsutveckling ska arbeta för att hitta ett mer enhetligt sätt att ställa energikrav, t.ex. 
genom ett vedertaget miljöklassningssystem. 

Hur har det gått? 

Åtgärden har genomförts enligt plan. Från och med 1 januari 2015 skärptes energikraven i 
Boverkets byggregler (BBR). Detta innebär att det kommer vara svårt att projektera byggnader 
som ligger 25 % under de nya energikraven vid ombyggnationer. Då får man göra en bedömning 
av förutsättningarna i varje enskilt fall om det är ekonomiskt försvarbart. För nyproduktion är det 
däremot fullt rimligt att nå 25 % under BBR.  
 
Av under perioden 2010-2012 uppförda förskolor har en av dessa, Montessoriförskolan vid 
Källängsvägen, blivit certifierad Green building under 2014. Green building är en vedertagen 
certifiering som leder till bra energibesparingar. För att uppnå Green building ska bygganden ha 
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en energianvändning som är 25 % under gällande BBR. För förskolor som byggdes före 
skärpningen av BBR är certifieringen relativt lätt att uppnå, för byggnader som projekterats från 
och med 2015 är kraven högre. Certifiering är en ett bra sätt att kvalitetssäkra och kommunicera 
kommunens energieffektiviseringsarbete. I nybyggnationsprojekt är ambitionen att Green 
building framgent skall vara minimikravet. Därutöver ska bedömas vilka ytterligare 
miljöklassningssystem och nivåer av dessa som är lämpliga för det enskilda projektet. Exempelvis 
projekteras Lotsens förskola i södra Boo att uppfylla kraven för Green building samt 
miljöbyggnad silver. 
 
Enheten för fastighetsutveckling har även detaljerade miljökrav vid nybyggnation som ställer krav 
på energi, materialval och avfallshantering. Till miljökraven finns en checklista som ska följas upp 
efter varje genomfört projekt, vilket är en del av projektprocessen.  
 
För att få bättre kvalitet och miljöhänsyn i kommunens ombyggnationer (under 10 milj. kr) har 
byggenheten genomfört en ramupphandling med fem entreprenörer som började gälla 2013. 
Ramavtalet innehåller krav på material, miljöledningssystem, källsortering av avfall, 
kemikaliehantering, fuktkontoroll mm. Även byggenhetens detaljerade miljökrav ingår i avtalet.  
 
Under 2013/2014 har följande nybyggnadsprojekt påbörjats/slutförts.  
 

 Inflyttning i Källängsvägens förskola är klar. Uppmätning av energianvändning i 
jämförelse med projekterade värden har genomförts och förskolan har därefter kunnat 
certifieras med Green building. 

 Upphandling av en ny förskola i Södra Boo påbörjades under hösten 2013. Entreprenad 
upphandlas i projektpartnering, vilket är en ny modell för byggenheten. Förskolan Lotsen 
projekteras för miljöbyggnad silver och green building. 

 Före årsskiftet 2014/2015 startades projekteringen av en ny förskola vid Långsjön, som 
ersättning för den som delvis brann upp hösten 2014. Den nya förskolan projekteras för 
och avses certifieras som green building och planeras att stå klar inför hösten 2015. 

 Under 2014 inleddes ett projekt med att riva och bygga nya lokaler för Rödmyran samt 
några paviljonger vid Myrsjöskolan. När projektet är klart kommer det att ha betydligt 
bättre energivärden än den nuvarande byggnaden. Avsikten är att den nya byggnaden skall 
klara green building och om det bedöms rimligt även någon ytterligare certifiering. 

 

Åtgärd 8: Ändrat brukarbeteende hos fastighetskontorets hyresgäster 

Status: 

Beskrivning av åtgärden 

Hyresgästernas (förskolor, skolor, äldreboenden) beteenden har betydelse för 
energianvändningen. Hur mycket man vädrar, vilket temperatur man har i lokalerna, hur man 
använder torkskåp påverkar i hög grad energianvändningen. Ett viktigt incitament för att minska 
energianvändningen är att hyresgästerna själva får betala för energianvändningen. Lokalenheten 
ska i juni 2015 ta fram ett förslag till kommunstyrelsen om hur man kan öka incitamenten för 
energibesparingar hos hyresgästerna.  
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Hur har det gått? 

Arbetet har försenats av en försäljning på ca 30 % av fastighetsbeståndet under hösten 2014. 
Beräknas bli klart under första halvåret 2015. 
 
Utöver arbetet med att förändrad hyressättning, arbetar lokalenheten sedan flera år tillsammans 
20 av Nackas skolor i ett projekt som heter Peak. Peak är ett samarbete mellan skolor i Nacka 
och i Kalifornien. Peak går ut på att engagera elever och lärare att minska topparna av 
energiförbrukningen och att arbeta tillsammans för en hållbar utveckling. Man tittar på allt från 
energiförbrukning till hur man hanterar avfallet från skolan.  
 
I de nya hyresavtalen bifogar man sedan 2011 en miljöbilaga som ger tips om hur man kan 
minska energianvändningen.  

 

Åtgärd 9: Grönt resande 

Status: 

Beskrivning av åtgärden 

Åtgärden syftar till att minska energianvändningen till följd av kommunens tjänsteresor samt de 
anställdas pendlingsresor till och ifrån arbetsplatsen. 

Kommunens tjänsteresor 

Under 2013 har en resvaneundersökning i form av en CERO-analys17 av kommunanställdas resor 
genomförts.  Senast en analys av resorna gjordes innan dess var 2009. Resultatet visar att 
energianvändningen vid tjänsteresor med bil har fortsatt att minska. 
 
Nya upphandlingar har genererat nya avtal för leasingbilar och bilpool. De nya avtalen för 
leasingbilar och bilpool innebär att kommunen kommer ha lättare att följa upp 
drivmedelsanvändningen. Elbilen skulle kunna användas mer än den gör idag, idag väljer 
kommunens anställda hellre miljödieselbilarna som man har bättre kunskap om.  

 
De anställdas tåg- och flygresor följs upp årligen. Statistiken för tågresandet håller bra kvalitet, 
men när det gäller flygresor är underlaget mer osäkert. I jämförelse med andra kommuner ligger 
Nacka på normala nivåer när det gäller tågresor, när det gäller flyg har kommunen legat högt över 
snittvärdet och flygresandet har tidigare år ökat. Dessutom är statistiken alltför osäker för att 
kunna redovisas (uppgifterna från resebyrån och kommunens kostnader för flygresor skiljer sig 
alltför mycket åt). Idag finns uppföljning av tjänsteresor ner på verksamhetsnivå. Om kommunen 
önskar minska flygresorna behöver underlaget analyseras och presenteras för verksamheterna – 
därefter kan man påbörja en diskussion om hur vi kan resa miljöanpassat i tjänsten. 

De anställdas pendlingsresor 

När det gäller de anställdas pendlingsresor ger resvaneundersökningen en splittrad bild. 
Körsträckan med bil till arbetet har minskat, men också sträckan till fots och med cykel. 
Sammanfattningsvis visar undersökningen att vi kommer få svårt att nå målet om en minskad 

                                                 
 
17 Climate and Economic Research in Organisations, www.cero.nu 
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energianvändning med 20 procent till 2020. Hittills har minskningen sedan 2009 varit 5 %. 
Minskningen har hittills skett genom subventionerade SL-kort, avgiftsbelagd parkering vid 
stadshuset, cykelutmaningar mm. 
 
Som ett led i Nackas långsiktiga arbete med att öka det hållbara resandet, fick 466 medarbetare 
under två höstveckor 2013 möjlighet att provåka med SL. Utvärderingen visar att 28 % av 
provåkarna kommer att fortsätta åka kollektivt. Många flera är positiva och kan tänka sig att 
ändra sina resvanor. Ett mycket bra resultat som medför såväl hälsovinster som miljövinster. 
Provåkarna sparade cirka 7 ton (7000 kg) koldioxid! 7035 kg koldioxid motsvarar 3350 mil 
bilkörning (genomsnittlig bensinbil blandad körning 0,21 g CO2 per km). Viktigt framöver är att 
minska de korta bilresorna och att främja cyklingen. En ny uppföljning är planerad till början av 
2014 för de medarbetare som provåkte med SL. På grund av ny personal på tjänsten hos SL är 
det osäkert när detta kommer att ske rent tidsmässigt. 

Åtgärder under 2014 

Under 2014 har flera olika aktiviteter genomförts med syfte att påverka såväl medarbetarnas som 
nackabornas resebeteende. 
 
En fördjupad resvaneundersökning för nackas för bilister som passerar Slussen har genomförts. 
Den är ett led i arbetet inför ombyggnaden av Slussen och genomfördes i samarbete med 
Stockholms stad. 

För Nackaborna arrangerades den s.k. ”Cykeldagen” då cykelpendlare fick en uppmuntringspåse 
på vägen till jobbet och samtidigt även en möjlighet till enklare cykelservice. Drygt 1000 påsar 
delades ut. Många spännande och värdefulla samtal ägde rum under morgonen. Samtidigt 
placerades sadelskydd på alla cyklar på kommunens samtliga infartscykelparkeringar.  
  
För Nackas skolelever, föräldrar och personal har flera olika aktiviteter erbjudits under året. 
Gå- och cyklautmaningen har för tionde året genomförts under hösten. Som komplement till 
denna under våren, ”Bilfria veckan” med samma syfte dvs att lämna bilen och gå eller cykla med 
barnen till skolan. 
 
Klimatmatchen är en tävling som 2014 arrangerades för första gången i Nacka. Målgruppen är 
barn och unga i åldern 10-16 år. Barn och unga i olika föreningsaktiviteter ska under 
tävlingsperioden ta sig så klimatsmart som möjligt till/från träning, matcher och olika möten, 
genom att åka kollektivt, samåka eller gå och cykla. 
 
Nacka kommuns medarbetare utmanas även de årligen i cykel- och promenadutmaningar och 
denna vår erbjöds ett begränsat antal av de deltagande i utmaningen att få en kostnadsfri 
cykelservice. Det var först till kvarn som gällde. Resultatet var 35 mycket tacksamma cyklister 
som därefter cyklade ännu oftare och mer nöjda på sina ”nya” cyklar. En mycket lyckad satsning! 
 

Åtgärd 10: Samordnade transporter 

Status: 
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Beskrivning av åtgärden 

Leveranser till kommunens enheter utförs av en upphandlad transportör, som tar emot och 
samdistribuerar gods från avtalade leverantörer en gång per vecka till varje leveransadress. 
Kommunens leveransadresser var fördelade på tre slingor, utifrån geografiskt läge. Inför 2013 
gjordes en översyn av slingorna och det konstaterades att transportören kunde klara av 
kommunens veckoleveranser med två slingor istället. Varje leveransadress får leverans en dag per 
vecka, det är dock olika leveransdagar för de två slingorna.  
 
2007 tog kommunens enheter emot 33 000 leveranser till 167 adresser. Ambitionen är att radikalt 
minska detta till några tusen leveranser. Fokus initialt ligger på de leverantörer som levererar stora 
volymer. 

Hur har det gått? 

Målet har varit att öka antalet varugrupper som ingår i samordnade transporter. De befintliga 
avtal som löper gäller varugrupperna kontorsmaterial, pappersprodukter, kopieringspapper, skol- 
och lekmaterial, städutrustning samt kemiska/tekniska produkter. Under 2013-2014 har följande 
avtal slutits om samordnade transporter:  
 

• Läromedel från Läromedia (är klar) 
• Idrotts- och lekmaterial från Saxi sport (pågår) 
• Sjukvårdsmaterial från One Med (ej påbörjad) 

 
En ny upphandling av samordnade transporter blev klar hösten 2013. I den upphandlingen har 
det ställs krav på att transporter av livsmedel (t.ex. skolmat) också ska ingå. Livsmedel utgör stora 
volymer av kommunens transporter, och en effektivare samordning skulle kunna spara både 
miljön och pengar. Sedan september 2014 levereras nu livsmedel från kommunens fem 
livsmedelsleverantörer med samordnade transporter. Livsmedel är skilt från förbrukningsmaterial 
och har tre slingor i kommunen och varje slinga går två gånger per vecka. Dock har denna 
lösning blivit väldigt kostsam för kommunen, varför ett arbete har startats för att se över 
möjligheterna till en mer kostnadseffektiv transportlösning. 

65 % av kommunens varuinköp levereras till beställaren med samordnade transporter.  

 

 

Åtgärd 11: Riktlinjer för hållbart byggande 

Status: 

Beskrivning av åtgärden 

Riktlinjer för hållbart byggande ska tas fram och implementeras i stadsbyggnadsprocessen. 

Hur har det gått? 

Åtgärden har genomförts enligt plan. Miljö- och stadsbyggnadsnämnden antog riktlinjerna i 
november 2012 och under 2013 startade arbetet i stadsbyggnadsprojekten.  
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Riktlinjerna består av 12 målområden, med en kort lista med förslag på åtgärder/indikatorer för 
att nå respektive målområde. Syftet med förslagen är att öka hållbarheten i projekten, både utifrån 
de förutsättningar platsen har och vilka åtgärder som görs.   
 
Utgångspunkten är att riktlinjerna inte ska uppfattas som krav gentemot exploatören, utan 
fungera som en motivation och ett förtydligande av Nackas hållbarhetsambitioner. Tanken är att 
riktlinjerna ska vara ett stöd för både exploatören och kommunens tjänstemän när det gäller att få 
fram konkreta åtgärder för hållbart byggande. Riktlinjerna ersätter självklart inte lagstiftningen på 
området, utan är tänkt som ett komplement. 
 
De 12 målområdena är följande: 
Hållbart resande Skapa rum för verksamheter, blandad 

bebyggelse och mötesplatser 
Anpassning till framtida klimat Effektiv resurs- och markanvändning 
Dagvatten som renas och infiltreras Nära till skola, fritid, idrott och kultur 
Energieffektiva och sunda byggnader Nära grön- och vattenområden av god kvalitet 
En hälsosam ljudmiljö En levande kulturmiljö 
Hållbar avfallshantering Att använda och utveckla gröna tjänster 
 
Genomförandet under 2014 har skett på följande sätt: 

 Texter om riktlinjerna finns i mallar och rutiner i kvalitetssystemet KompassN. 
 Riktlinjerna används i alla nystartade projekt. 
 Uppföljningsmöten har hållits med projektledarna där arbetssättets för- och nackdelar har 

diskuterats. Synpunkter som kom fram var bl.a: 
- Riktlinjerna gör att diskussionen alltid kommer upp. 
- Man väljer ofta de områden man ändå skulle jobbat med. 
- Det skulle behövas en resurs som är expert på området för att stötta projektledaren. 
- Det vore bra med en tydligare förankring hos kommunstyrelsen. 

6 Genomförande av åtgärder enligt 3 § förordningen 
(2009:893) om energieffektiva åtgärder för 
myndigheter 

Regelverket för energieffektiviseringsstödet stället krav på att kommunen genomför minst två av 
de åtgärder som framgår av förordningen om energieffektiva åtgärder för myndigheter. 
Åtgärderna enligt förordningen är: 
 

1) utnyttja finansieringsinstrument för energibesparingar, däribland avtal om 
energiprestanda, där mätbara och förutbestämda energibesparingar ställs som krav, 

2) köpa in utrustning på grundval av förteckningar som Statens energimyndighet 
tillhandahåller och som innehåller energieffektiva produktspecifikationer för olika 
kategorier av utrustning,  

3) köpa in utrustning med effektiv energianvändning i alla lägen, även i viloläge,  
4) byta ut eller modifiera befintlig utrustning med den utrustning som avses i 2 och 3, 
5) utnyttja energibesiktningar och genomföra rekommendationerna i dessa, eller  
6) köpa in eller hyra energieffektiva byggnader eller delar av dessa, eller vidta åtgärder för att 

göra byggnader som myndigheten redan äger eller hyr mer energieffektiva. 
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Kommunens bedömning är att följande åtgärder i handlingsplanen ligger inom ramen för 
förordningens (2009:893) krav: 
 
Åtgärd Åtgärd enligt förordning 

(2009:893) enligt 
punkterna 1-6 ovan 

Status 

5. Utveckla miljökompetensen och 
uppföljningen på inköpsenheten 

2-4 Enligt plan. 

6. Driftsoptimering av kommunens 
fastigheter 

5-6 Pågår, men mer åtgärder 
behövs för att nå mål till 
2020. 

7. Energikrav i nybyggnation av 
kommunens fastigheter 

6 Enligt plan. 

8. Ändrat brukarbeteende hos 
fastighetskontorets hyresgäster 

3 och 6 Pågår men har försenats. 
Ska börja införas 
sommaren 2015. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

Öppenhet och mångfald 
Vi har förtroende och respekt för människors kunskap 

och egna förmåga - samt för deras vilja att ta ansvar 
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1 Sammanfattning 
Bakgrund 

Nacka kommun har mottagit ett stöd från Energimyndigheten för att 
sammanställa en strategi som syftar till att minska energianvändningen i 
kommunens alla verksamheter. Stödet är på 345 000 kr per år mellan åren 2010-
2014, vilket totalt innebär ett bidrag på 1,7 miljoner kronor. Stödet får endast 
användas till arbetstid och konsultkostnader för att ta fram och följa upp strategin 
och inte till investeringar i fysiska åtgärder. 
 
Kommunen har möjlighet att påverka energianvändningen i många verksamheter. 
Inom ramen för denna strategi har kommunen valt att fokusera på följande 
verksamheter: 

 Kommunens fastighetsbestånd  
 Transporter (anställdas resor, kommunens tjänstebilar, varutransporter, 

arbetsfordon) 
 Teknik: VA-systemet, gatubelysning och avfallshantering 
 Upphandling av varor och tjänster  
 Planering och nybyggnation i stadsbyggnadsprocessen  

 
I samarbete med verksamheterna har en handlingsplan tagits fram. 
Handlingsplanen är en sammanställning av en rad åtgärder som när de genomförs 
leder till en rejäl sänkning av energianvändningen i kommunen.  
 
Strategin, målen och handlingsplanen beslutades av KS i maj 2011 och innehållet 
har uppdaterats i denna version. Arbetet med strategin kommer att följas upp och 
rapporteras årligen till Energimyndigheten fram till och med 2014.  

11 åtgärder för att minska energianvändningen i kommunen  
I strategin föreslås 11 åtgärder som syftar till att minska energianvändningen i 
kommunens olika verksamheter. Några åtgärder har bäring på målen för 
fastigheter och transporter, medan andra åtgärder syftar till att energieffektivisera 
andra verksamheter inom kommunen. Utgångspunkten i strategin var dels att 
hitta kostnadseffektiva åtgärder, dels att få igång energiarbetet och öka 
medvetenheten i kommunen på bred front. 
 
Åtgärdernas effekter och kostnader finns redovisade i tabellen på nästa sida. 
Tabellen till höger är ett försök att indikera kostnader och miljöeffekter för de 
olika verksamheterna. Det finns osäkerheter i materialet, det är t.ex. svårt att 
beräkna kostnader och effekter för ett fastighetsbestånd som hela tiden förändras. 
Under perioden kommer även energipriserna att förändras. 
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Åtgärder Möjlig 

energibesparing  
(MWh per år) 

Kostnad för 
åtgärden 
(SEK) 

Minskade 
driftskostnader per 
år 

Tekniska nämnden 

1.Byte av kvicksilverlampor 
i gatubelysningen 

1 350 MWh/år 18 milj.  
 
  

Kommunen räknar 
med att investerings-
kostnaden är 
återbetald inom 12 
år. 

2.Utvärdering av 
kommunens LTA-system 

Befintligt LTA använder 
c:a 850 MWh/år. 
Utredningen kan leda 
till att utbyggnaden av 
grunt förlagt LTA 
avstannar vilket skulle 
hålla tillbaka en framtida 
ökning av 
energianvändningen . 

0.5 milj. 
 

Kostnaden för 
energianvändningen i 
de LTA-system som 
finns idag uppgår till 
c:a 750 000 kr/år.  

3.Utredning om 
energieffektivisering av 
pumparna i VA-systemet 

Pumparna drar idag c:a 
3 500 MWh. Utbyte av 
pumpar skulle kunna 
spara c:a 25 %, 
motsvarande  
850 MWh/år. 

0,5 milj. 
 

En 25 % minskning 
av 
energianvändningen 
skulle leda till 
motsvarade 
kostnadsbesparing på 
sikt (c:a 800 000 
kr/år).  

Fritidsnämnden 

4.Minskad 
energianvändning i Nackas 
ishallar och simhallar 

1 000 MWh/år när 
effektiviseringar av alla 
hallar är genomförda. 

Utredning 
och analys 

beräknas till 
c:a 0,5-1 milj.  

Driftskostnaderna 
beräknas sjunka med 
c:a 1 miljon kr/per år 
när åtgärderna är 
genomförda i alla 
hallar. 

Kommunstyrelsen/Kommunfullmäktige 

5.Utveckla 
miljökompetensen och 
uppföljningen på 
inköpsenheten 
 

Svåra att kvantifiera, 
men sannolikt stora då 
kommunen handlar upp 
för c:a 1,2 miljarder/år 

200 000 kr  − 

6.Driftsoptimering av 
kommunens fastigheter 

 

2000 MWh/år c:a 90 milj. 
kr (fram till 

2020) 

För varje objekt 
(fastighet) som ska 
energieffektiviseras 
görs en 
livscykelkalkyl. 
Kostnadsbesparingar
na skiljer sig mycket 
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åt beroende på 
fastighetens skick, 
men ofta kan 
driftskostnaderna 
minska med mellan 
15-40 %. 

7.Energikrav i nybyggnation 
av kommunens fastigheter 

Fastighetskontoret 
ställer krav på att 
energianvändningen i 
nya byggnader ska vara 
minst 25 procent bättre 
än BBR. För förskolor 
ligger kravet på 35 
procent bättre än BBR- 
 

Merkost-
naden för att 
bygga 
energieffek-
tiva 
förskolor är 
fortfarande 
relativt hög, 
medan 
idrottshallar 
innebär en 
marginell 
merkostnad. 

Driftskostnaderna 
sänks till följd av 
höga energikrav. I 
takt med att 
energipriserna höjs 
kommer 
energieffektiva 
byggnader bli allt mer 
lönsamma och 
attraktiva. 

8. Ändrat brukarbeteende 
hos fastighetskontorets 
hyresgäster  

Svårt att beräkna 
eftersom möjliga 
energibesparingar skiljer 
sig mycket mellan olika 
typer av verksamheter. 
Brukarbeteendet kan 
uppskattas utgöra c:a 5 
% vilket skulle innebära 
3000 MWh om man 
genomför åtgärder i hela 
beståndet. 

Ingår i 
normal 
verksamhet 
för 
närvarande, 
på sikt c:a  
0,5 milj/år  
(halvtid för 
samordning) 

Driftskostnaderna 
sänks i proportion 
med den minskade 
energianvändningen, 
viket skulle innebära 
en 5 %-ig 
kostnadsbesparing. 

9.Grönt resande 200 MWh/år 0,5 milj/år 
(halvtid för 

samordning) 

Mindre körda km, 
nya drivmedel som 
t.ex. el är både 
billigare per enhet 
och mer effektiva 
vilket leder till 
besparingar för 
kommunen. 

10.Samordnade transporter Kommunen saknar 
tillförslitlig statistik, 
men preliminära 
bedömningar talar om 
en minskning på 70 % 
av antalet körda km för 
liknande projekt. 

0,5 milj/år 
(halvtid för 

samordning) 

Mindre körda km, 
nya drivmedel som är 
mer effektiva leder till 
besparingar för 
kommunen. 

Miljö- och stadsbyggnadsnämnden 

11.Riktlinjer för hållbart 
byggande 

2 600 MWh/år ( 25 % 
bättre än dagens BBR)  

300 000 
kr/år  

− 
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2 Varför ett energieffektiviseringsbidrag till 
kommuner och landsting?1 

Bakgrund  
Den offentliga sektorn står inför en viktig och omfattande uppgift de kommande 
åren. Ett av de uttalade målen i energi- och klimatarbetet är att den offentliga 
sektorn ska föregå med gott exempel. Energieffektivisering i byggnader och 
transporter, samhällsplanering samt att ställa krav vid upphandling och inköp är 
centrala områden att arbeta med för att nå de miljöpolitiska målen. Syftet med det 
statliga energieffektiviseringsstödet är att bidra till att kommuner och landsting 
föregår som goda exempel för en effektiv användning av energi. 

För att nå de nationella och internationella målen 
Riksdagen har antagit flera mål som kommuner och landsting ska förhålla sig till. 
Det finns svenska miljömål för energieffektivisering i bebyggelsen som säger att 
den totala energianvändningen per uppvärmd areaenhet (Atemp) i bostäder och 
lokaler bör minska med 20 procent till år 2020 och 50 procent till år 2050, i 
förhållande till användningen 1995. För att nå målen måste den årliga 
energianvändningen i bygg- och fastighetssektorn ha minskat med 30 TWh till år 
2020 och med 75 TWh till 2050. Vidare finns antagna nationella mål kring 
förnybar energi. År 2020 ska 50 % av energin i Sverige vara förnybar, i 
transportsektorn är det antagna målet 10 %. Enligt det nya direktivet om 
byggnaders energiprestanda ska alla nya offentliga byggnader vara 
lågenergibyggnader från och med år 2019. 
 
Detta innebär en stor omställning av fastighets- och byggbranschen där offentlig 
sektor ska vara ledande. På kort tid ska byggande gå från enstaka försök till att i 
full omfattning bygga lågenergibyggnader.  

Varför kommuner och landsting? 
Hälften av alla lokaler i Sverige är offentligt ägda (stat, landsting eller kommun). 
Den totala ekonomiska effektiviseringspotentialen i de byggnader som 
kommunerna och landstingen äger har bedömts till cirka 2 TWh (slutlig 
energianvändning) per år. Till detta ska läggas effektiviseringspotentialen i de 
byggnader som kommuner och landsting hyr. Energieffektiviseringsutredningen 
visade att effektiviseringsåtgärder kan minska energianvändningen i offentligt 
ägda lokaler med 8,5 TWh fram till år 2020. Omräknat i dagens energipriser är 
det 7 till 8 miljarder kronor per år. Enligt utredningen kommer bara en liten del 
av de lönsamma åtgärderna att genomföras utan ytterligare stimulans. En stor del 
av potentialen finns i utbyte av gammal belysning, ventilationsutrustning och 
behovsanpassade drifttider och luftflöden.  
 
Den stora potentialen för energieffektivisering i bostäder finns i samband med 
omfattande renovering. Omkring en miljon av Sveriges bostäder byggdes under 
det så kallade miljonprogrammet åren 1965-1975, flertalet av dessa är i stort 

                                                 
 
1 Finns beskrivet i ”Riktlinjer för statligt stöd till energieffektiviserings i kommuner och landsting” 

2010, Energimyndigheten 
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renoveringsbehov. I samband med nybyggnad är det möjligt att nå ännu längre.  
Passivhus har en energianvändning som motsvarar en tredjedel av kraven i 
byggnorm. Flera kommunala bostadsbolag och fastighetskontor har provat att 
bygga lågenergihus eller så kallade passivhus.  
 
Den offentliga sektorn är en stor konsument. Inköp som görs av svenska staten, 
kommuner och landsting motsvarar cirka 400- 500 miljarder kronor per år. 
Genom att utnyttja köpkraften i offentlig sektor och välja miljöanpassade och 
energieffektiva varor och tjänster har sektorn därmed en viktig roll för att bidra 
till miljödriven teknikutveckling och hållbar produktion. Enligt en studie från 
Naturvårdsverket 2009 så ställs sällan miljökrav i offentliga upphandlingar. 
Bristande kunskap och erfarenhet om hur man ställer miljökrav anges i studien 
vara det största hindret för att miljöanpassa upphandlingar.  
 
I Sverige står transportsektorn för cirka en tredjedel av de totala utsläppen av  
växthusgaser och transportsektorns utsläpp har ökat stadigt de senaste 
decennierna. Vägtrafiken står för den största andelen av transportsektorns 
utsläpp, och jämfört med utsläppen år 1990 har utsläppen av koldioxid från 
vägtrafiken i Sverige ökat med 15 % fram till 2007. Många styrmedel och åtgärder 
som rör transporter beslutas på statlig nivå men kommuner och landssting har 
t.ex. rådighet över egen, leasad eller hyrd fordonsflotta. Vidare kan kommuner 
och landsting arbeta med den egna personalens tjänsteresor genom resepolicys 
och styrande dokument. Andra områden där insatser kan göras är 
informationskampanjer, logistiklösningar och arbetspendling. 
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3 Nacka kommun – bakgrund och 
förutsättningar 

 
Nacka kommun – befolkning och energiförsörjning 

Nacka kommun har 90 000 invånare och ligger i östra delen av 
Stockholmsregionen. Kommunen har en långsträckt kust som omfattas av 
riksintresse för kust och skärgård. En stor del av kommunens grönområden 
skyddas av naturreservat. 
 
Läget nära Stockholm och med närhet till naturområden och stränder, gör Nacka 
till en mycket populär boendekommun. Befolkningen i Nacka beräknas öka 
kraftigt de kommande åren, år 2020 beräknar man att c:a 115 000 invånare bor i 
kommunen. Utbyggnaden av förskolor, skolor och idrottshallar kommer att 
behöva ske i snabb takt för att på ett bra sätt kunna möta en ökande befolkning. 
 
I kommunens mer tätbebyggda delar och lokala centrum utgörs bebyggelsen 
främst av flerbostadshus, men generellt är det småhusbebyggelsen som dominerar 
kommunen. Fjärrvärme finns utbyggt för tätbebyggda delar av västra och södra 
Nacka (Sicklaön och Älta) samt i Fisksätra. I mer glesbyggda områden av 
kommunen dominerar främst bergvärme- och luftvärmepumpar. Elanvändningen 
för pumpar ökar för varje år, vilket under kalla dagar sätter elnätet under hög 
belastning. För bebyggelse som tillkom under 70-talet finns även en relativt stor 
andel bostäder som använder direktverkande el. 
 
Transportbehovet i kommunen är stort och en stor andel av transporterna sker 
med bil. Bebyggelsen ligger relativt spritt över en stor geografisk yta och många 
arbetspendlar in till Stockholm varje dag. Många väljer dock att åka kollektivt, 
och då finns Saltsjöbanan och väl utbyggd busstrafik till Slussen. För att Nacka 
kommun ska kunna fortsätta att ta ansvar för Stockholms växande befolkning är 
utbyggnaden av tunnelbanan till centrala Nacka en förutsättning. 

Kommunens organisation och rådighet 

Kommunen organisation påverkar rådigheten över energianvändningen. I Nacka 
kommun finns ett omfattande kundvalssystem där den enskilde har rätt att välja 
anordnare inom förskola, hemtjänst, skola mm. Kommunen betalar sedan 
anordnaren med en check för varje individ som valt tjänsten. Den här typen av 
verksamheter styrs av auktorisationsavtal, en form av certifiering som kommunen 
gör när den godkänner anordnare. Även om man kan undersöka möjligheten att 
ställa miljökrav i auktorisationsavtalen, så är kommunens rådighet att ställa krav 
begränsad. Ett undantag från detta är den verksamhet där kommunen är 
huvudman, men där verksamheten omfattas av kundvalssystemet. Det gäller t.ex. 
kommunala skolor och äldreboenden där kommunen har större möjlighet att 
påverka energianvändningen.  
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När det gäller verksamheter som inte omfattas av kundvalssystemet, som t.ex. 
kommunens egna fordon och fastigheter, så har kommunen full rådighet. 
Kommun har i energieffektiviseringsstrategin valt att fokusera på denna 
verksamhet, eftersom det är där vi har störts möjlighet att påverka. 
  
Kommunens organisation och rådighet påverkar självklart de siffror för 
energianvändning som redovisas i nulägesanalysen. I jämförelse med kommuner 
med större egen verksamhet, så ligger sannolikt Nackas energianvändning för 
fastigheter och transporter generellt lägre. 
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4 Energianvändningen i kommunens 
verksamheter (basår 2009) 

Kommunens fastigheter (exkl. ishallar) 66 600 MWh 
Ishallar (4 st.) 3 800 MWh 
Transporter (tjänstebilar och arbetsfordon) 1000 MWh 
Nybyggnation i stadsbyggnadsprocessen (c:a 700 
bostäder/år) 

11 500 MWh 

Gatubelysning 6 700 MWh 
VA-systemet 4 300 MWh 
Upphandling (c:a 1,2  miljarder kr/år) Svårt att 

kvantifiera 
Totalt: 93 700 MWh 
 
Enligt tabellen ovan utgjorde energianvändningen för kommunens verksamheter 
(inklusive stadsbyggnadsprocessen) c:a 93 700 MWh 2009, vilket motsvarar 
uppvärmning av c:a 4 500 villor under ett år. Kommunens energianvändning 
utgör c:a 5 % av den användning som sker i hela den geografiska kommunen. Det 
kan låta lite, men samtidigt ska man komma ihåg att det är dessa 5 % av energin 
som kommunen har störst rådighet över och faktiskt ganska lätt kan påverka. 
Fördelningen av energiförbrukningen mellan byggnader, transporter mm. skiljer 
sig mycket åt om man jämför Nackas kommunala verksamhet med Nacka som 
geografisk kommun (se tabellerna nedan). Transporterna utgör en relativt 
begränsad del av energianvändningen i den kommunala verksamheten, men står 
för de absolut största utsläppen av koldioxid. Det kan därför finnas skäl att 
prioritera transportåtgärder utifrån klimathänsyn. 
 

33%

36%

20%

7%

4% 0%

Energianvändning i Nacka som geografisk kommun, 2008 
(totalt 1 617 GWh)

Hushåll

Transporter

Övriga tjänster

Offentlig verksamhet

Industri, byggverk.

Jordbruk, skogsbruk, fiske

 
Källa: SCB 
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71%

4%

1%

12%

7%

5%

Energianvändning i Nackas kommunala verksamhet, 
2009 (totalt 93 700 MWh)

Kommunens fastigheter

Ishallar

Transporter

Nybyggnation

Gatubelysning

VA‐systemet

 
 

5 Kommunens fastigheter 
Totalarea för lokaler och bostäder (Atemp) 2009 
Bostäder 0 (äger inga bostäder) 
Lokaler 264 484 m² (c:a 150 objekt) 
Köpt energi för lokaler angivet per energibärare (exkl. ishallarna) 
Fastighetsel 20 216 MWh 
Olja 11 004 MWh 
Direkt el 7 622 MWh 
Fjärrvärme 26 937 MWh 
Pellets 796 MWh 
Totalt 66 575 MWh 
Bränslemix för köpt fjärrvärme och fjärrkyla:  
Nacka kommun köper ingen fjärrkyla. Vattenfalls fjärrvärme i Nacka produceras 
av biobränslen medan Fortums fjärrvärmemix består av omkring 80 procent 
förnybar energi och 20 procent fossila bränslen. 
Ev. köpt ursprungsmärkt el eller värme 
0 kWh (började köpa ursprungsmärkt 2010 av Natur och Kultur) 
Årlig energianvändning av egenproducerad förnybar el och värme: 
0 kWh 
Total energikostnad för värme, el och fjärrkyla:  
60,6 miljoner kr 
 
Kommunen hade i sitt fastighetsbestånd 2009 c:a 150 objekt. Beståndet bestod av 
stadshuset, 30 skolor, 10 idrottshallar, 2 simhallar, 4 ishallar, 55 förskolor, 5 
äldreboenden och ett antal övriga lokaler. Kommunen äger inga bostäder, 
bostadsbolaget Nacka hem såldes i början av 90-talet.  
 
Antalet fastigheter beräknas öka markant de närmaste åren pga. av en stark 
befolkningsökning i kommunen. Bara antalet förskolor måste öka med 22 stycken 
fram till 2019. Detta sätter stark press på fastighetskontoret att få fram 
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kostnadseffektiva och energisnåla byggnader under mycket kort tid. Det är viktigt 
att hinna planera för välbyggda förskolor med gott inomhusklimat och låg 
energianvändning som kan hålla nere driftskostnaderna för kommunen på lång 
sikt. Detta är även en förutsättning för att fastighetskontoret ska kunna nå sitt 
mål om en minskad energianvändning på 20 procent fram till 2020. 
 
De senaste åren har man arbetat hårt med att aktivt minska energianvändningen i 
de egna fastigheterna. 2005 handlade man upp ett mediastyrningsavtal som 
innebar att man fokuserade på att mäta och följa upp för att minska 
energianvändningen. 2008 genomförde man ett eget eneregiinvesteringsprogram 
som bl. a ledde till omfattande konverteringar från olja och el till fjärrvärme i flera 
fastigheter samt utbyte av ventilationssystemen och förbättrad tilläggsisolering. 
Åtgärderna ledde till en minskad energianvändning och kraftigt minskade utsläpp 
av växthusgaser.  
 
Under 2010 arbetade fastighetskontoret med att ta fram en kravspecifikation för 
energisnålare nyproduktion. Inom parentes anges byggnadernas 
energiförbrukning jämfört med Boverkets Byggregler, BBR, samt deras specifika 
energiförbrukning:  

 Hedvigslunds förskola byggs med ambitionen att uppnå kraven för Green 
Building, och blir i så fall den första sådana byggnaden inom Nacka 
kommun. (-25 %, 108 kWh/m²) 

 Källängsvägens förskola byggs som ett lågenergihus med ambitionen att 
uppnå nivån för passivhus (- 65 %, 50 kWh/m²)  

 Henriksdalshöjdens förskola projekteras med ambitionen att uppnå nivån 
för minienergihus. Därutöver byggs förskolan med ny patentsökt teknik 
för att ytterligare minimera värmeförlusterna. (- 51 %, 70 kWh/m²)  

 Tollare Bollhall är upphandlad enligt Miljöstyrningsrådets 
rekommenderade krav (-30 %, 76,5 kWh/m²)  

 
Under 2010 upphandlade kommunen ett nytt driftsavtal för det befintliga 
beståndet som är mer långsiktigt än tidigare avtal. Avtalet innebär bonus om 
företaget genomför åtgärder som hjälper fastighetskontoret att nå målet om en 
energiminskning på 3 procent per år. Redan nu har man kunnat konstatera tydliga 
förbättringar av driften.  
 
I december 2010 blev fastighetskontoret miljödiplomerat enligt Miljöstegen. 
Ungefär ett och ett halvt år har man arbetat för att anpassa verksamheten till att 
uppfylla miljödiplomeringens krav. 

Kommunens simhallar och ishallar 

2009 fanns det fyra ishallar i kommunen. 2011 hade antalet stigit till fem stycken 
och en kostfrusen uterink (Älta ishall, Björknäs ishall, Nacka ishall inklusive istält, 
Saltsjöbadens ishall, samt en konstfrusen uterink på Björknäs IP). Det finns två 
simhallar (Nacka simhall och Näckenbadet) i kommunen. Årsförbrukningen för 
ishallarna var 2009 cirka 3800 MWh och steg till 4300 MWh under 2011. 
Anledningen till ökningen är den nya ishallen som tillkommit i Saltsjöbaden samt 
att öppettiderna för hallarna har ökat kraftigt. Simhallarna använder c:a 1 500 -    
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2 000 MWh per år. I framtiden bör kommunen planera för att placera simhallar 
och ishallar i direkt anslutning till varandra för att hallarna ska kunna dra nytta av 
varandras spillvärme. Det är även viktigt att man bättre tar till vara de 
driftansvarigas erfarenheter i planeringen och utformningen av hallarna. Ofta har 
driftspersonalen stor kunskap om energianvändningen som kan komma till nytta 
redan i planeringsskedet. 
 
Oavsett placering så finns det en mängd åtgärder som kan göras för att minska 
energianvändningen i hallarna. Det är kostnadseffektiva åtgärder som leder till 
stora energibesparingar. Med relativt enkla åtgärder skulle man kunna minska 
energianvändningen med 1000 MWh/år totalt och med det spara 1 miljon kr/år. 
Det handlar främst om förbättringar av ventilationssysystemen och nya, bättre 
styr- och reglersystemen för att bättre kunna anpassa energianvändningen efter 
verksamheterna. De närmaste åren kommer kommunen stegvis genomföra 
energieffektviseringar i ishallarna för att sedan arbeta vidare med simhallarna.  
 
När det gäller hallarnas övriga miljöpåverkan har kommunen redan genomfört 
omfattande åtgärder för att minska mängden ammoniak i ishallarna. Under 2011 
deltog kommunen i ett projekt tillsammans med IVL Svenska miljöinstitutet för 
att ta fram en svensk standard för simhallar, där miljökraven är en viktig del. 
Detta arbete kommer ge värdefulla erfarenheter för den framtida utformningen 
och skötseln av simhallarna. 

6 Transporter 
Antal fordon samt körda fordonskilometer för leasingbilar, tjänstebilar 
samt upphandlad kollektivtrafik: 
Kommunen har c:a 60 tjänstebilar och ett 50-tal arbetsfordon. Närmare 70 % av 
tjänstebilarna är miljöbilar.  
Körda fordonskm: 1 324 090  km 
Kommunen har ingen egen kollektivtrafik 
Antal fordonskm i tjänsten med privata bilar: 320 455  km  
Privata bilar får inte längre användas i tjänsten, kommunen arbetar för att få ned 
denna siffra till 0. 
Årsförbrukning av drivmedel för tjänstebilar och arbetsfordon: totalt c:a 
1000 MWh bestående av: bensin: 500 MWh, diesel: 400 MWh, E85: 55 MWh, 
gas: 8 MWh, hybrid: 5 MWh 
Energianvändning för pendlingsresor: 
C:a 11 000 MWh 
Antal personbilar och lastbilar som uppfyller miljökraven i förordningen 
2009:1: 48 st. 
Antal flygresor och km per anställd: 200 km/anställd 
Antal tågresor och km per anställd: 130  km/anställd 
Andel biodrivmedel i köpta transporttjänster (skolskjuts, färdtjänst, 
mattransporter): 
Saknar trovärdiga uppgifter 
I vilken utsträckning krav på sparsam körning eller andra krav ställs i 
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upphandling: 
Det ställs krav på sparsam körning i alla upphandlingar där fordon ingår. Det 
ställs även andra krav, vilka varierar beroende på upphandlingens innehåll. 
 
Kommunen har sedan 2007 arbetat aktivt med resepolicy och andra styrmedel för 
att minska de anställdas resor och främja användandet av miljöbilar. Nackas 
modell med subventionerade SL-kort för de anställda och avgiftsbelagd 
personalparkering har spritts även till andra kommuner. Kommunen har även 
arbetat aktivt med att minska miljöbelastningen från tjänsteresor genom att byta 
ut bensindrivna fordon till miljöbilar. Ett annat område där Nacka ligger i 
framkant är samordnade varutransporter som påbörjades 2009. 

Miljöbilar i tjänsten  
Bland stadshusets anställda och politiker har bilåkandet minskat. Jämfört med 
2006 så har antalet körda mil i tjänsten gått ner med över 30 procent. 
Koldioxidutsläppen har minskat rejält som en följd av det minskade bilåkandet 
och en övergång till miljöbilar med etanoldrift.  
 
Kommunen har en cykelpool för kortare tjänsteresor samt en bilpool med sex 
miljöbilar som drivs på E 85 och som har ungefär 250 registrerade förare. Bilarna 
i bilpoolen har under året gått cirka 7 000 mil. Utöver bilpoolen har kommunen 
ett antal tjänstebilar som alla drivs med miljödiesel. Genom att använda miljöbilar 
har kommunen släppt ut 8 ton mindre koldioxid jämfört med om man använt 
bensindrivna fordon på motsvarande sätt. Ny upphandling av miljöbilar till 
bilpoolen ska göras 2012 och den ska föregås av en noggrann inventering för att 
hitta det mest hållbara alternativet. 
 
Det är i dagsläget svårt att följa upp drivmedelsförbrukningen från kommunens 
fordon pga. av att inköpen av drivmedel sker från olika bolag. I framtida 
upphandlingar ska man arbeta för att uppföljningen av drivmedel ska ingå.  
 
Eftersom Nacka redan 2006 påbörjade åtgärder för att minska miljöpåverkan från 
fordonsflottan, har vi nu fått bort de mesta av de onödiga resorna. Framtida 
insatser kommer i högre grad behöva fokusera på nya, effektiva drivmedel. En 
elbil kommer att ingå i kommunens fordonsflotta 2012 och man önskar byta de 
miljödieseldrivna bilarna i bilpoolen till biogasfordon. De nya fordonen kommer 
vara en förutsättning för att kommunen ska kunna fortsätta att minska 
energianvändningen och koldioxidutsläppen från tjänstebilarna. Den främsta 
fördelen med elbilar är att de är mer energieffektiva än bensin- eller dieseldrivna 
bilar. En nackdel är att bilarna inte kan köra särskilt långt per laddning.  

Resvaneundersökning av kommunens anställda 
Nacka genomförde en resvaneundersökning (s.k. CERO-undersökning) under 
hösten 2009. I korthet innebär CERO en grundlig analys av kommunens 
klimatmål, i termer av både kostnader, klimatpåverkan och resmönster. Bland 
annat kartläggs hur anställda reser i tjänst och till och från arbetet, samt vilka 
fordon organisationen äger och hur de används. Därefter jämförs nuläget med de 
uppställda målen och kostnads- och klimatoptimala åtgärder identifieras.  
Resvaneundersökningen visar på goda trender, men visar samtidigt att de 
anställdas pendlingsresor med bil är omfattande. De anställdas arbetspendling 
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påverkar klimatet 10 gånger mer än kommunens tjänsteresor. Anmärkningsvärt är 
att merparten av de mest frekventa bilpendlarna har bostaden i Saltsjö-Boo och 
Nacka centralt, vilket även innebär de kortaste pendlingsavstånden (0-5km). 
Pendlingsavståndet för ca 50 % av alla bilister ligger under 10 km. För att minska 
antalet pendlingsresor med bil har kommunen infört parkeringsavgift för 
anställda vid stadshuset samt subventionerar SL-kort, vilket varit mycket 
uppskattat. C:a 125 st. av stadshuset drygt 500 anställda har subventionerade SL-
kort. 
 
Det faktum att pendlingsresorna har en 10 gånger större miljöpåverkan än 
tjänsteresorna samt att Nacka redan fått ned utsläppen från tjänsteresorna i stor 
utsträckning, gör att framtida mål och åtgärder på transportområdet i högre grad 
kommer att fokusera på pendlingsresorna. 

Samordnade varutransporter 
2009 påbörjades kommunens arbete med samordnade transporter tillsammans 
med Bring Express. Syftet med projektet är att få ned antalet små leveranser och 
planera för större transporter veckovis efter en given körslinga. Kommunen har 
börjat i mindre skala med varor som kopieringspapper och städutrustning, men 
tanken är att antalet varugrupper ska öka.  

Biogas i kommunen 
Hösten 2010 fick Nacka kommun sin första biogaspump, men det dröjde ända till 
slutet av 2011 innan det fanns biogas att tanka. Än så länge saknas 
biogasproduktion i kommunen, men SRV bygger en rötningsanläggning i 
Huddinge, på Gladökvarn. Den ska enligt planen vara i drift till sommaren 2015.  
 
Bristen på biogas märks även i den kommunala verksamheten, bl.a. har det varit 
svårt att täcka biogasbehovet för våra sopbilar. Kommunen ställde i 
upphandlingen av avfallsbolag krav på minst tre biogasbilar och i en sådan lång 
och omfattande upphandling som sophanteringen, verkade kravet inte svårt att 
uppfylla för leverantören. 

Kommunens arbetsfordon (lastbilar, rörbussar mm) 

Teknik äger och upphandlar en mängd arbetsfordon åt kommunen. Större 
fordon, som lastbilar, rörbussar, sandsopningsbilar och snöplogar, har visat sig 
svåra att ställa höga miljökrav på. Leverantörerna har helt enkelt svårt att få fram 
större miljöfordon. Här ställer kommunen baskrav enligt Miljöstyrningsrådet 
vilket innebär att fordonet få vara högs 8 år gammalt. I framtiden skulle det vara 
önskvärt att få till höga miljökrav för även tunga fordon. Ett sätt skulle kunna 
vara att ta del av hur andra kommuner har handlat upp tunga miljöfordon. 
 
För att få bättre kontroll över inköpta fordon, körda mil och 
drivmedelsanvändningen håller Teknik på att lägga upp en ny databas som ska 
förenkla uppföljningen. 
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7 Planering och nybyggnation i 
stadsbyggnadsprocessen 

Energi och klimat i kommunens översiktliga planering 

Kommunen har ingen energiplan eller klimatstrategi. Energifrågan kommer på ett 
övergripande plan att tas med i den översiktsplan som nu är under framtagande, 
där kommunen kommer att utgå från de energimål som RUFS föreslår för 
Stockholmsregionen. Även i det kommande arbetet med de nationella miljömålen 
kommer energi och klimat vara en viktig del. På sikt skulle det dock vara önskvärt 
att en strategi för energi och klimat, innehållande mål och åtgärder, togs fram. 

Energikrav i stadsbyggnadsprocessen 
Nacka är en av Stockholms läns mest expansiva kommuner och på grund av det 
kraftiga nybyggandet är det extra viktigt att frågan om ett hållbart byggande  har 
en central roll i Nackas stadsbyggande. Den byggda miljön måste utformas så att 
energiförsörjningen blir effektiv och miljöpåverkan så liten som möjligt.  
 
I slutet av 2009 antog Miljö- och stadsbyggnadsnämnden en strategi om 
energieffektivt byggande vid nybyggnation och ombyggnation. Strategin föreslår 
fyra vägar för att få igång ett  energieffektivt byggande i kommunen och följade 
arbete har hittills genomförts: 
 

1. Satsa på energieffektivt byggande när kommunen äger och förvaltar 
fastigheterna 
Fastighetskontoret har redan kommit långt i arbetet med att effektivisera 
kommunens befintliga bestånd och när det gäller att ställa energikrav i 
nyproduktion (se tidigare avsnitt). Fastighetskontoret erfarenheter bör tas 
till vara och utvecklas även i stadsbyggnadsprocessen. 
 

2. Satsa på energieffektivt byggande när kommunen äger marken 
Kommunen äger inte mycket egen mark, därför är det viktigt att ta vara 
på och ställa miljökrav i de få stadsbyggnadsprojekt då kommunen är 
markägare. Under 2010 har kommunen ställt krav i nivå med 
passivhusstandard i en markanvisningstävling för hyresrätter i Nacka 
strand. I den framtida planläggningen av bostäder och lokaler centrala 
Nacka har kommunen ambitionen att ställa höga hållbarhetskrav. 
 

3. Samarbete med markägare, byggherrar och exploatörer 
Under hösten 2010 påbörjades en dialog med byggherrar, fastighetsägare 
och markägare inom ramen för seminarieserien Stadsbyggnadsforum. 
Utgångspunkten för mötet var möjligheten att använda de stora 
miljöklassningssystemen som LEED, BREEAM, Miljöklassad byggnad 
och Green building i det framtida byggandet av Nacka. Mötet följdes upp 
med ett seminarium under hösten 2011 där  arbetet med att ta fram en 
riktlinjer för hållbart byggande i Nacka  påbörjades.  
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4. Ett energinätverk av tjänstemän för att höja kompetensen på 
energiområdet 
För att kommunen ska kunna arbeta aktivt med energifrågan i 
stadsbyggnadsprojekten så krävs ökad kompetens både hos politiker och 
hos tjänstemän. Under 2010 startades ett nätverk bestående av tjänstemän 
på Miljö- och stadsbyggnad. Ett flertal seminarier har hållits kring hållbart 
byggande och möjligheten att ställa miljökrav. En halvdags utbildning om 
miljöklassningssystem och energikrav anordnades för ledamöter i Miljö- 
och stadsbyggnadsnämnden tillsammans med KTH:s 
stadsbyggnadsakademi. Nämnden gjorde även en studieresa till Växjö 
som ligger långt fram när det gäller hållbart byggande och internationellt 
samarbete.  

8 Gatubelysning 
Antal ljuskällor Energianvändning/år 
15 488 st. (varav 6 875 st kvicksilver.) 6 700 MWh 
Kostnad för energianvändning/år Elleverantör 
5,8 milj. kr (varav 1,7 milj. i nätavgift 
och 4,1 milj. för elförbrukning.)   

Förnyelsebar el från Natur & Kultur 

 
Utvecklingen när det gäller energisnål gatubelysning har varit snabb de senaste 
åren. Tekniken finns och ett byte till mer energisnål belysning med betydligt 
längre livslängd än kvicksilver lampor, lönar sig på relativt kort tid.  
 
Lagstiftningen kräver att de gamla kvicksilverlamporna ska vara utfasade senast år 
2015 och många kommuner tar nu fram strategier för att byta till modern 
belysning som högtrycksnatrium, keramisk metallhallogen eller LED. 
Gemensamt för alla dessa alternativ är att det är mycket mer energieffektiva än de 
gamla kvicksilverlamporna. Den nya formen av belysning skiljer sig åt när det 
gäller ljuskvalitet, energieffektivitet, livslängd och pris. Därför är det viktigt att 
göra en analys av vilken belysningstyp som passar bäst för gång- och cykelvägar, 
trafikerade bilvägar och vid t.ex. övergångsställen. 
 
Nacka kommun påbörjade under 2010 planeringen för utbyte av alla gammal 
kvicksilverlampor fram till 2015. Idag finns 15 488 ljuskällor i kommunen varav 
6 875 är kvicksilverlampor. Bytet kommer att innebära en energibesparing på 
1 350 MWh/år, vilket är nästan en halvering mot kvicksilverlampornas 
energianvändning idag. Bytet av belysning kommer att kosta 18 miljoner kr vilket 
tjänas in på c:a 12 år. De stolpar som inte är rötskadade eller rostiga kommer att 
få stå kvar, i de flesta fall byter man endast ut ljuskällan. För att ta reda på hur 
olika typer av belysning fungerar har man satt upp provarmaturer på ett urval av 
parkvägar, lokalgator och huvudgator i Boo. 
 
Teknik utreder även möjligheten att använda dimning av gatubelysning nattetid 
för att minska energianvändningen. Utöver gatubelysningen, arbetar kommunen 
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med att energieffektivisera belysning vid idrottsplatser och parker. Möjligheten att 
effektivisera även trafikljus ska utredas. 

9 VA-systemet 
Antal pumpar i VA-systemet  
C:a 150 st. 
Energianvändning per år Kostnad per år 
4 300 MWh (varav LTA c:a 20 %)  C:a 4 milj. kr 
 
Nacka kommun har ingen egen reningsanläggning utan avloppsvattnet i 
kommunen går till Henrikdals reningsverk i Stockholm och Käppalaverket på 
Lidingö.  
 
Dricksvattnet och avloppsvattnet i kommunen trycksätts idag med ett 150-tal 
pumpar. Pumparna byts ut efter ett visst antal år, men det finns fortfarande 
många äldre pumpar i systemet. Det har skett en enorm utveckling när det gäller 
vilken effekt man kan få ut av moderna pumpar, vilket innebär att man kan sänka 
energikostnaderna rejält genom att byta pump. Varefter pumparna förslits byts de 
ut mot mer energieffektiva alternativ. Om kommunen hade kännedom om den 
resterande livslängden på pumparna i systemet och kunde väga det mot de 
minskade driftskostnader nya pumpar kan ge, skulle kommunen kunna göra mer 
strategiska bedömningar av i vilken takt pumparna ska bytas ut. 
 
I glesbebyggda delar av kommunen (förnyelseområden) har man anlagt 
lätttrycksavlopp, s.k. LTA. Lättrycksavloppen har lagts mer grunt än ett 
konventionellt avloppssystem vilket gör att kostnader för anläggning sänks och 
genomförandetiden förkortas. En svaghet är att LTA som inte ligger på frostfritt 
djup kräver mycket el. Dels behövs el för att driva de c:a 1500 pumpar som driver 
systemet på varje fastighet, dels behövs elslingor för att värma upp rören (så 
vattnet inte fryser vid låga temperaturer). Det finns i dagsläget ett stort behov av 
att utvärdera de senare årens utbyggnad av LTA när det gäller 
energiförbrukningen, säkerhetsaspekter och långsiktiga ekonomiska 
konsekvenser.  

10 Upphandling av varor och tjänster 
Kommunen genomför en stor mängd upphandlingar av varor och tjänster varje 
år och troligtvis utgör upphandlingar kommunens största miljöpåverkan. En ökad 
kompetens om hur kommunen kan ställa och följa upp miljökrav skulle ge stor 
effekt när det gäller minskad energianvändning. En förstärkning av kommunens 
inköpssystem, Raindance, ska genomföras för att förbättra kontrollen och 
uppföljningen av våra upphandlingar.   
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Inköpsenhetens arbete idag 

Inköpsenheten arbetar som stöd till stadsledningskontoret i upphandlingar mot 
ramavtal och som stöd till fastighetskontoret, exploateringsenheten och Teknik 
när det gäller entreprenadupphandlingar. I övrigt stöttar man andra förvaltningar 
vid behov med bl.a. juridisk kunskap.  
 
Inköpsenheten arbetar redan idag med miljökrav i upphandlingar. 2008 tog 
kommunen fram en policy för upphandling och inköp som omfattar kommunens 
alla verksamheter. I policyn fastställs bl. a att kommunen ska ställa skallkrav i 
upphandlingar så att ”varor och tjänster uppfyller kraven för etik och miljö 
genom märkning enligt Svanen, EU-blomman, KRAV eller motsvarande som har 
sin grund i vetenskapliga rön”. Kommunen har även en policy för 
klimatanpassade inköp där man slår fast att 50 % av kommunens inköp ska vara 
klimatinpassade. 
 
En svårighet när det gäller att ställa miljökrav i upphandlingar är att begränsa 
kraven så att de bara omfattar den vara/tjänst som upphandlingen gäller. Det 
finns EU-lagstiftning som innebär att det är förbjudet att i en upphandling ställa 
miljökrav som går utanför själva varan/tjänsten (t.ex. att ställa krav på att varan 
levereras med miljövänliga transporter om upphandlingen gäller kontorsmateriel).  
En annan svårighet är enheternas resurser och kompetens när det gäller att följa 
upp de miljökrav som ställs i upphandlingen. Inköpsenheten hjälper idag till att 
formulera miljökrav i t.ex. entreprenadupphandlingar, men vet inte i vilken 
utsträckning kraven verkligen följs upp när enheterna skriver avtal med en 
entreprenör. 
 
Inköpsenheten ansvarar även för projektet samordnade transporter som handlar 
om att effektivisera varutransporter inom kommunen.  

Upphandlingar till stadshuset – Intendenturen och Grön IT 

Intendenturen ansvarar för inköp av kopiatorer, kaffemaskiner mm till 
stadshuset. En viktig insats genomfördes 2009 då man bytte till mer energismarta 
skrivare. För att skriva ut eller kopiera använder de anställda passerbrickorna, på 
så sätt styr man mot färre onödiga utskrifter och kan dessutom följa upp 
pappersanvändningen på individ och enhetsnivå.  
 
2009 genomförde IT-staben en omfattande upphandling av 50 
verksamhetssystem och en mängd IT-arbetsplatser (omfattar allt från 
arbetsplatser i stadshuset till skolorna). Tieto och Atea fick uppdraget. I 
förfrågningsunderlaget bad man leverantörerna ange företagets mognadsgrad 
enligt kriterierna för Grön IT. Grön IT är en form av kvalitetssäkring av 
miljövänliga IT-lösningar som både Titeo och Atea har stor erfarenhet av. När 
det gäller inköp av datorer har man bildat ett tjänsteråd på kommunen, bestående 
av IT-staben som tar fram förslag på vilka typer av datorer enheterna kan köpa 
in.  
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De senaste åren har skolorna utrustats med allt fler datorer. Detta har lett till 
stora belastningar på elnätet i vissa delar av kommunen, samt en ökad 
värmeutveckling i skolorna vilket leder till att fastighetskontoret måste öka 
ventilationen (vilket ökar energianvändningen). 
Det är viktigt att ha med sig dessa konsekvenser i den framtida planeringen av 
skolornas IT-utbyggnad. 

11 Nacka Energi AB, ägare av kommunens 
elnät 

Nacka energi AB är ett helägt kommunalt bolag som ansvarar för elförsörjningen 
till ca 27 000 kunder inom Nacka. Inom området Boo, ansvarar Boo Energi (som 
är en ekonomisk förening) för elförsörjningen. Nacka Energi sålde el fram till 
slutet av 1990-talet, men har nu bara ansvar för nätet. Planer finns dock på att 
tillsammans med Mälarenergi påbörja elförsäljning igen.  

Inom Nacka Energi diskuteras taxans struktur både i ledningen och i styrelsen för 
att få till en så rättvis taxa som möjligt. Hittills har Nacka Energi haft en enhetlig 
taxa, men nu vill man differentiera den så att den som använder mycket el ska 
betala mer. Detta beror delvis på de höga kostnader och belastningar på elnätet 
som det ökade användandet av värmepumpar har orsakat. Antalet 
bergvärmepumpar har ökat kraftigt i kommunen under senare år. När det blir 
riktigt kallt använder pumparna topplast i form av el, vilket gör att alla pumpar 
behöver ett extratillskott av el ungefär samtidigt. Toppen gör att kunderna tvingas 
köpa in dyr och miljöovänlig el (på marginalen används el från kolkraftverk ute i 
Europa). För att motverka detta informerar Nacka Energi om möjligheten för 
kunderna att själva att installera s.k. effektvakter. En effektvakt lägger ”ett tak” på 
kundens elanvändning vilket gör att t.ex. bastun, tvättmaskinen och 
värmepumpen inte kan gå samtidigt vid hög belastning på elnätet. Redan i början 
av 1990-talet deltog Nacka Energi i ett utvecklingsprojekt där man använde sig av 
effektvakter i ett s.k. energikooperativ. Energikooperativet bestod av de tio 
största elanvändarna i kommunen. När uttaget av el var som störst gick signaler 
mellan användarna och Nacka Energi som innebar att vissa företag under en 
kortare tid stängde ned delar av sin elintensiva verksamhet. På detta sätt kunde 
man kapa topparna och få en mer jämn elanvändning. 

En intressant utveckling som Nacka Energi kommer att vara en del av, är 
utbyggnaden av s.k. ”smartgrids”. Smartgrid handlar bland annat om lösningar 
för att koppla små, lokala energikällor till elnätet. För att elanvändningen ska 
kunna uppnå EU:s mål om 20 % förnybar energi fram till 2020, måste alla 
förnyelsebara, lokala energikällor tas till vara. I Nacka har man precis anslutit den 
första småskaliga energiproduktionen till nätet i form av solpaneler på ett växthus 
vid Hellasgården. Det här är något som med all sannolikhet kommer att växa 
under de närmaste åren. 

Ett annat utvecklingsprojekt består av att Nacka Energi sätter upp laddstolpar för 
elbilar, den första är tillsammans med Vasakronan i Nacka strand. En laddstolpe 
planeras för kommunens framtida inköp av elbilar vid Nacka stadshus. 
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Inledningsvis kommer elen vara gratis, på sikt ska man hitta lösningar för att få 
igång ett betalningssystem. 

12 Kommunens avfallshantering 
Antal ton insamlat 
hushållsavfall/år 

Energiproduktion genom förbränning 

19 694 ton 50 000 MWh 
Andel insamlat sorterat 
matavfall 

Mängd producerad biogas 

990 ton (2013) 0 (kommunen saknar biogasanläggning) 
 
2011 påbörjades insamling av matavfall i Nacka. Insamlingen inleddes i mindre 
skala för få till så rena fraktioner som möjligt. Verksamheter som restauranger 
och stormarknader har erbjudits möjlighet att delta för att få upp volymen på det 
insamlade avfallet. Efterbehandlingen av avfallet är ett problem för Nacka liksom 
för övriga Stockholmskommuner. Det faktum att det saknas en 
förbehandlingsanläggning för avfall i regionen har lett till en omfattande 
biogasbrist, som drabbar även Nacka. Det är svårt att motivera storskalig 
insamling av matavfall då efterbehandlingen ännu inte är löst. En 
förbehandlingsanläggning finns i Huddinge, på Gladö kvarn. SRV bygger även en 
rötningsanläggning på samma plats som ska vara klar till sommaren 2015. 
 
Idag går allt hushållsavfall för förbränning till Fortum. Under 2013 samlades 26 
395 ton in, vilket motsvarar en energitillförsel på ca 67 000 MWh.  Det avfall 
Nackas invånare producerar varje år motsvarar nästan den energi kommunen 
förbrukar i alla sina fastigheter! Återvunnet material som trä och annat brännbart 
samlas upp i Kovik och förbränns sedan i en anläggning i Uppsala. 

13 Internutbildning och nätverkande kring 
energifrågan 

Ett flertal utbildningar har genomförts för att stärka kompetensen internt i 
kommunen under 2010 och 2011. Utbildningar kring möjligheten att ställa 
energikrav i exploateringsavtal och miljöklassningar i byggandet har hållits för 
tjänstemän på Miljö & Stadsbyggnad och fastighetskontoret. Flera studiebesök 
har gjorts av energinätverket (se sid 20) och fastighetskontoret. Bl.a har 
tjänstemän i Nacka besökt Hammarby sjöstad, Allingsås, Sundbyberg (som 
arbetar aktivt med energisnåla förskolor) och Norra Djurgårdsstaden. Politikerna 
i Miljö- och stadsbyggnadsnämnden har genomfört en halvdagarsutbildning kring 
energieffektiva byggnader och varit på studiebesök i Växjö. 
 
Nacka ingår i flera energinätverk i regionen. Kommunen deltar i 
Energirådgivningen och KSL:s (Kommuner och landsting i Stockholms län) 
nätverk för klimat och energirådgivare.  Under 2010 har ett samarbete kring 
stadsbyggnadsprocessen startats tillsammans med byggherrarna. Arbetet har 
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fortsatt inom det projekt som syftar till att ta fram riktlinjer för hållbart byggande 
i Nacka. 
När det gäller transporter så bedriver enheten för hållbar utveckling ett viktigt 
informationsarbete kring hur vi kan få ned utsläppen och energianvändningen 
från kommunens fordon och våra pendlingsresor.  
 
Nacka är även en aktiv part i RUFS-arbetet och kommunstyrelsens ordförande, 
Erik Langby, är ordförande i Kommunförbundet i Stockholms län samt i 
Regionplanenämnden. 
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14 Mål för energianvändning i kommunen 
 

Definition av målen 

Målen är satta med 2009 som basår och utifrån en kontinuerlig 
befolkningsökning. Idag har Nacka kommun 90 000 invånare. 2020 beräknas 
invånareantalet ha stigit till 115 000.  
 
Målet för fastigheter är satt som en minskning av energianvändningen i 
kommunens totala bestånd (MWh/år). Det betyder att hur mycket vårt innehav 
av fastigheter än ökar så ska kommunen klara av en minskning av 
energianvändningen med 10 % till 2014. Det har visat sig mycket svårt att närma 
sig målet när kommunens fastighetsbestånd växer i den takt det gör idag. För att 
få en mer rättvisande bild av vad kommunen gör när det gäller 
energieffektiviseringsåtgärder, kompletteras det mål som sattes i strategin 2011 
med ett mål som gäller kWh/kvm. Genom att ha två mål kan kommunen både få 
en helhetsbild av den reella energianvändningen samt se om de åtgärder vi 
genomför har effekt. 
 
Målen för kommunens transporter fokuserar på de interna transporterna och de 
anställdas pendlingsresor. Det faktum att pendlingsresorna har en 10 gånger 
större miljöpåverkan än tjänsteresorna samt att Nacka redan fått ned utsläppen 
från tjänsteresorna i stor utsträckning, gör att kommunen valt att formulera mål 
även för pendlingsresorna. Interna transporter utgörs av bilpool, leasingbilar och 
arbetsfordon.  

Mål för minskning av klodioxidutsläpp 

Fastighetskontoret och enheten för hållbar utveckling har ett gemensamt mål för 
utsläpp av koldioxid på max 4000 ton/år. För fastigheterna finns även ett mål om 
en minskning av koldioxidutsläpp med 3 procent/år. Kommunens transporter 
utgör en liten del av de totala koldioxidutsläppen, den större delen står 
fastigheterna för. Trots att man konverterat en stor del av oljeanvändningen till 
fjärrvärme och värmepumpar, ökade koldioxidutsläppen mellan år 2009 och 
2010. Detta var ett resultat av ett större bestånd (+ 7000 kvm) samt en följd av 
att 2010 var ett extremkallt år. Fastighetskontoret undersöker nu möjligheten att 
komplettera målet för de faktiska utsläppen, med ett mål som korrigerar ett 
växande bestånd och varierande temperatur mellan åren. 

Mål för fastighetsbeståndet 

Energianvändningen i kommunens fastigheter ska till 2014 ha minskat med 10 % 
jämfört med 2009. Det innebär att energianvändningen ska ha minskat från 
67 000 MWh/år (2009) till 60 000 MWh/år. 
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2009 låg energianvändningen i snitt på 170 kWh/kvm Atemp (normalårsmodell 
1971-2000) för hela beståndet. 2014 ska energianvändningen i snitt per kvm i hela 
beståndet uppgå till max 155 kwh/kvm Atemp (normalårsmodell 1971-2000).  
 
2020 ska energianvändningen i snitt per kvm i hela beståndet uppgå till max 120 
kwh/kvm Atemp (normalårsmodell 1981-2010). 

Vid nybyggnation ska alla byggnader uppnå certifieringen Green Building. 
 

Mål för kommunens interna transporter (MWh/år) 

Energianvändningen till följd av kommunens interna transporter ska till år 2014 
ha minskat med 5 % jämfört med 2009. Detta innebär att energianvändningen 
ska ha minskat från 1000 MWh/år (2009) till 950 MWh/år. 
 
Energianvändningen till följd av kommunens interna transporter ska till år 2020 
ha minskat med 10 % jämfört med 2009. Detta innebär att energianvändningen 
2020 ska vara 900 MWh/år. 

 

Mål för de anställdas pendlingsresor (MWh/år): 

Energianvändningen till följd av de anställdas pendlingsresor ska till år 2014 ha 
minskat med 5 % jämfört med 2009. Detta innebär att energianvändningen ska 
ha minskat från 11 000 MWh/år (2009) till 10 450 MWh/år. 
 
Energianvändningen till följd av de anställdas pendlingsresor ska till år 2020 ha 
minskat med 10 % jämfört med 2009. Detta innebär att energianvändningen 2020 
ska vara 9 900 MWh/år. 
 

Förankring och framtagande av strategin  

Förslaget till denna strategi har tagits fram av en bred projektgrupp av tjänstemän 
där representanter från Fastighetskontoret, enheten för Hållbar utveckling, Miljö 
& Stadsbyggnad, Nacka Partner och Teknik har ingått. Arbetet har samordnats av 
miljöenheten. Förslaget har stämts av med Miljö- och Stadsbyggnadsnämnden, 
Tekniska nämnden och Fritidsnämnden. Beslut om strategin fattades av 
kommunstyrelsen den 2 maj 2011.  

Prioritering av åtgärder 

11 åtgärder har prioriterats utifrån nulägesanalysen. Prioriteringen har grundats på 
kostnadseffektivitet, men även utifrån målsättningen att få med åtgärder från så 
många verksamheter som möjligt. Tanken är att strategin ska få igång 
energiarbete i kommunen på bred front. En del av åtgärderna är väldigt konkreta 
och handlar om energieffektviseringar av kommunens fastigheter, gatubelysning, 
VA-system mm. Andra åtgärder är mer övergripande och syftar till att öka 
medvetenheten kring hur kommunen kan ställa energikrav i upphandlingar och i 
exploateringsprocessen.  
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Uppföljning av mål och åtgärder 

Målen och åtgärderna som ingår i handlingsplanen ska följas upp och redovisas 
för kommunstyrelsen årligen. Arbetet med genomförandet av åtgärderna ska följa 
budgetarbetet och följas upp i årsbokslutet. Efter varje årsbokslut sker en 
sammanfattande redovisning till kommunstyrelsen om hur genomförandet av 
åtgärderna fortskrider och hur vi ligger till jämfört med de uppsatta målen. 
Uppföljningen ska presenteras i kommunens hållbarhetsbokslut som publiceras 
vartannat år. 

Informationsspridning  

Politikerna hålls informerade om genomförandet av strategin och åtgärderna 
genom avrapportering på nämndmöten. Kommunens tjänstemän informeras 
genom intranätet KanalN samt vid ett av stadsdirektörens måndagsmöten (dit alla 
tjänstemän i kommunen är inbjudna). Externt planeras en informationsinsats på 
hemsidan i anslutning till att återrapportering av strategin görs varje år.  
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15 Handlingsplan – 11 åtgärder för att 
minska energianvändningen i kommunen 

 

15.1 Byte av kvicksilverlampor i gatubelysningen 

Beskrivning av åtgärden 

Utbyte av kommunens samtliga kvicksilverlampor (6 875 st.) i gatubelysningen till 
mer energieffektiva alternativ. 

Bakgrund 

Nacka kommun påbörjade under 2010 planeringen för utbyte av alla gamla 
kvicksilverlampor i gatubelysningen fram till 2015. Idag finns 15 488 ljuskällor i 
kommunen varav 6 875 är kvicksilverlampor. De stolpar som inte är rötskadade 
eller rostiga kommer att få stå kvar, i de flesta fall byter man endast ut ljuskällan. 
För att ta reda på hur olika typer av belysning fungerar har man satt upp 
provarmaturer på ett urval av parkvägar, lokalgator och huvudgator i Boo.  

Åtgärdens miljöeffekter 

Bytet kommer att innebära en energibesparing på 1 350 MWh per år, vilket är 
nästan en halvering mot kvicksilverlampornas årliga energianvändning idag. 
Användande av underhållsfordon och drivmedel förväntas minska eftersom den 
nya belysningen kommer att behöva bytas ut betydligt mer sällan än de gamla 
kvicksilverlamporna. 

Tidplan för åtgärden (start, genomförande och avslut) 
Projektstart 2010, genomförande 2011-2014, avslut innan 2015. 

Verksamhet/enhet som ansvarar för att åtgärden genomförs 
Vägenheten. 

Kostnader och finansiering för att genomföra åtgärden 
Investeringskostanden uppgår till 18 miljoner kr. Investeringen bedöms vara 
återbetald på 12 år pga. minskade driftskostnader. Tekniska nämnden har avsatt 
medel för genomförande av åtgärden. 

Innehåller åtgärden någon form av ny teknik eller ny metod? 

Nyare mer energieffektiva armaturer. Eventuellt tester med LED. 

Hur ska miljöeffekterna följas upp? 

Den minskade energianvändningen ska följas upp med hjälp av elleverantörens 
uppmätta förbrukning av elenergi före respektive efter projektet.  

Hur ska information spridas om åtgärden? 

Ingen specifik informationsinsats för just denna åtgärd planeras. Information om 
arbetet med kommunens hela energieffektiviseringsstrategi inklusive åtgärder 
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kommer att spridas på kommunens hemsida. Resultaten kommer att presenteras i 
kommunens Hållbarhetsbokslut som tas fram vartannat år. 

15.2 Utvärdering av kommunens LTA-system 

Beskrivning av åtgärden 

VA-enheten önskar genomföra en utvärdering av kommunens LTA-system  
(LTA= lättrycksavlopp). Utvärderingen ska titta närmare på energiförbrukningen, 
säkerhetsaspekter och långsiktiga ekonomiska konsekvenser av grunt förlagt LTA 
i kommunen. 

Bakgrund 

VA-enheten uppskattar att c:a en femtedel av kommunens energianvändning i 
VA-systemet utgörs av LTA. Det är en stor andel av den totala 
energianvändningen (c:a 850 MWh) och motsvara en årlig elkostnad på c:a 
750 000  kr. 
 
Det finns i dagsläget ett stort behov av att utvärdera de senare årens utbyggnad 
av LTA när det gäller energiförbrukningen, säkerhetsaspekter och långsiktiga 
ekonomiska konsekvenser. LTA är billigt att anlägga men kan bli dyrt i drift. 
Höjda elpriser, återkommande driftstopp i pumpar på enskilda fastigheter samt 
svårigheten att lokalisera fel på frostskyddsslingor kan på sikt göra systemet dyrt i 
förvaltningsskedet. En utvärdering skulle kunna ge svar på hur de befintliga 
systemen ska förvaltas och hur kommunen ska resonera kring eventuell framtida 
utbyggnad. Det kan finnas olika alternativ till det LTA-system kommunen har 
idag. Den mest kostnadseffektiva och säkra lösningen skulle kunna vara att lägga 
LTA på frostfritt djup. På så sätt skulle man få täta, hållbara ledningar och 
samtidigt slippa bygga in elkablar för att värma ledningarna. 

Åtgärdens miljöeffekter 

Utvärderingen i sig själv leder inte till några miljöeffekter, däremot kan åtgärder 
utifrån utvärderingen ge stora besparingar. Utredningen kan leda till att 
utbyggnaden av grunt för lagt LTA avstannar vilket skulle hålla tillbaka en 
framtida, potentiell ökning av energianvändningen. Ett möjligt alternativ är att 
lägga LTA på en djupare nivå, för att slippa använda frostskyddsslingor. 

Tidplan för åtgärden (start, genomförande och avslut) 

Utvärderingen planeras att genomföras under 2012 och då gärna i samarbete med 
Svenskt Vatten (organisation som företräder VA-verken och VA-bolagen i 
Sverige). 

Verksamhet/enhet som ansvarar för att åtgärden genomförs 

Teknik/VA & Avfall. 
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Kostnader och finansiering för att genomföra åtgärden 

Kommunen uppskattar kostnader för egen arbetstid och konsultkostnader till c:a 
450 000 kr. Kostnaderna bör kunna rymmas inom den ordinarie verksamheten 
med stöd från energieffektiviseringsstödet. 
 

Innehåller åtgärden någon form av ny teknik eller ny metod? 

LTA är i sig en relativt ny teknik och det skulle vara värdefullt att få metoden 
utvärderad så att Nacka kommun och andra kommuner kan få bättre kunskap om 
systemets långsiktiga konsekvenser. Därför är ett samarbete med Svenskt Vatten 
önskvärt. 

Hur ska miljöeffekterna följas upp? 

Med en förbättrad driftövervakning och uppföljning av elleveranserna kan 
kommunen lätt följa upp den minskade energianvändningen.  

Hur ska information spridas om åtgärden? 

Ingen specifik informationsinsats för just denna åtgärd planeras. Information om 
arbetet med kommunens hela energieffektiviseringsstrategi inklusive åtgärder 
kommer att spridas på kommunens hemsida. Resultaten kommer att presenteras i 
kommunens Hållbarhetsbokslut som tas fram vartannat år. 

15.3 Utredning om energieffektivisering av 
pumparna i VA-systemet 

Beskrivning av åtgärden 

VA-enheten planerar att genomföra en utredning om hur driften av 
pumpstationerna i VA-nätet kan förbättras. Utredningen ska fokusera på 
förbättrad mätning av pumparnas energianvändning och i vilken takt pumparna i 
systemet ska bytas utifrån resterande livslängd och möjligheten till sänkta 
driftskostnader. 

Bakgrund 

För att trycksätta dricksvattnet och avloppsvattnet i kommunen används idag ett 
150-tal pumpar. Kommunen behöver få bättre kunskap om hur stora besparingar 
byte av pumpar skulle leda till. Varefter pumparna förslits byts de ut mot mer 
energieffektiva alternativ. Om kommunen hade kännedom om den resterande 
livslängden på pumparna i systemet och kunde väga det mot de minskade 
driftskostnader nya pumpar kan ge, skulle kommunen kunna göra mer strategiska 
bedömningar av i vilken takt pumparna ska bytas ut 

Åtgärdens miljöeffekter 

Utredningen i sig själv leder inte till några miljöeffekter, däremot kan åtgärder 
utifrån utredningen ge stora besparingar. Hur stor energibesparing man kan göra i 
VA-systemet varierar mycket utifrån hur gammal den befintliga pumpen är. Byte 
av riktigt gamla pumpar skulle kunna leda till en energibesparing på uppåt 50 
procent. För hela systemet på lång sikt, kan man uppskatta energibesparingen till 
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25 procent (motsvarar c:a 850 MWh) om man byter pumparna i rätt takt och får 
bättre kontroll över driftssystemet.   

Tidplan för åtgärden (start, genomförande och avslut) 

Åtgärden planeras att starta under våren 2012 och avslutas under året. 

Verksamhet/enhet som ansvarar för att åtgärden genomförs 

Teknik/VA & Avfall 

Kostnader och finansiering för att genomföra åtgärden 

Kommunen uppskattar kostnader för egen arbetstid och konsultkostnader till c:a 
450 000 kr. Kostnaderna bör kunna rymmas inom den ordinarie verksamheten 
med stöd från energieffektiviseringsstödet. 

Hur ska miljöeffekterna följas upp? 

Med en förbättrad driftövervakning samt uppföljning av elleveranserna kan 
kommunen lätt följa upp den minskade energianvändningen.  

Hur ska information spridas om åtgärden? 

Ingen specifik informationsinsats för just denna åtgärd planeras. Information om 
arbetet med kommunens hela energieffektiviseringsstrategi inklusive åtgärder 
kommer att spridas på kommunens hemsida. Resultaten kommer att presenteras i 
kommunens Hållbarhetsbokslut som tas fram vartannat år. 

15.4 Minskad energianvändning i Nacka kommuns 
ishallar och simhallar 

Beskrivning av åtgärden 

Åtgärden syftar till att energieffektivisera kommunens ishallar och simhallar 
genom att installera nya bättre styrsystem och förbättra ventilationen. För att nå 
riktigt bra resultat, bör energianvändningen i hallarna kontrolleras och följas upp 
centralt. Möjligheten att använda solpaneler, lokala vindsnurror och avskärmning 
av solljus sommartid bör utredas. 

Antalet ishallar i kommunen ökar samtidigt som öppettiderna förlängs, vilket 
ökar kostnaderna och energiförbrukningen i hallarna. I Älta ishall har 
öppettiderna ökat med 40 procent, trots det har kommunen lyckats sänka 
energiförbrukningen totalt. För att kravet på ökade öppettider inte ska leda till 
orimliga kostnadsökningar är det viktigt att ytterligare energieffektiviseringar 
genomförs. 

Åtgärdens miljöeffekter 

Det finns möjlighet att spara 1 000 MWh per år i kommunens ishallar och 
simhallar jämfört med förbrukningen 2008. I koldioxidutsläpp motsvarar detta c:a 
800 ton per år (1 000 000kWh*0,8kg/kWh = 800 000kg/år=800ton/år). 
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Tidplan för åtgärden (start, genomförande och avslut) 

Förbättringar har genomförts i Älta ishall under 2010 och 2011. Under de 
kommande åren kommer alla ishallarna att energieffektiviseras. När ishallarna har 
effektiviserats kommer kommunen arbeta vidare med simhallarna. 

Verksamhet/enhet som ansvarar för att åtgärden genomförs: 

Teknik har ansvar för driften av ishallarna, fastighetskontoret har ansvar för 
simhallarna.  

Kostnader och finansiering för att genomföra åtgärden: 

Kostnaderna för att analysera och utreda behovet av effektiviseringsåtgärder i 
hallarna uppgår till c:a 0,5- 1 milj. kr. Nästa steg blir att genomföra de åtgärder 
som krävs, vilket kommer innebära kostnader som är svåra att förutse innan 
analysen av hallarna är klar. Återbetalningstiden för åtgärderna beräknas dock bli 
relativt kort eftersom energianvändningen i hallarna idag är mycket hög. 
Fritidsnämnden har medel avsatta för energieffektivisering av hallarna. 

Hur ska miljöeffekterna följas upp? 

Med en förbättrad driftövervakning samt uppföljning av elleveranserna kan 
kommunen lätt följa upp den minskade energianvändningen.  

Hur ska information spridas om åtgärden? 

Det är viktigt att allmänhetens kunskap och förståelse för 
energieffektiviseringsarbetet i hallarna ökar. Kravet på ökade öppettider leder till 
ökade kostnader och en högre energiförbrukning i hallarna, särskilt när hallarna är 
öppna på sommaren. Ett informationsarbete, som riktar sig till föreningarna och 
de som brukar hallarna, ska påbörjas under 2012. 

15.5 Utveckla miljökompetensen och uppföljningen 
på inköpsenheten 

Beskrivning av åtgärden 

Åtgärden syftar till att förstärka miljökompetensen hos handläggarna på enheten 
samt att förstärka de inköps- och uppföljningssystem som kommunen använder 
idag (Qlickview och Raindance) för att bättre kunna följa upp de miljökrav 
kommunen ställer. 

Bakgrund 

Kommunen upphandlar varor och tjänster för över en miljard kronor per år. Kan 
vi öka andelen upphandlingar där miljökrav ställs kan vi på sikt nå stora 
miljöeffekter. Åtgärden är av sådan strategisk betydelse att kommunen under 
2012 föreslås att satsa 100 000 kr från energieffektiviseringsstödet. Inköpsenheten 
kommer själva motfinansiera med 100 000 kr för att kunna göra en kraftsamling 
kring miljökrav i upphandling. 
 
Det finns en vilja att ställa miljökrav inom många av kommunens verksamheter 
men ofta en osäkerhet kring vilka krav som är möjliga att använda. Ökad 
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kompetens kring detta på inköpsenheten är avgörande för att andelen 
upphandlingar med miljökrav ska öka i kommunen. 
 
Ett första steg är att få i de upphandlingar som görs i kommunens inköpssystem. 
Idag sker många av kommunens upphandlingar genom telefonsamtal eller mejl. 
Målet är att alla inköp av varor ska gå genom inköpssystemet Raindance för att 
kommunen bättre ska kunna följa upp de upphandlingar som görs. Redan idag 
följer man upp miljökrav (som utgjorde 8 % av inköpen 2011) i Raindance, men 
eftersom endast 10 % av alla inköp läggs i systemet blir uppföljningen inte 
rättvisande. 
 
Inköpsenheten kommer under våren 2012 påbörja arbetet med att öka andelen 
inköp i våra system, genom att driva på och stötta de upphandlande 
verksamheterna. Först kommer man titta på inköp av varor, i nästa steg ska man 
undersöka möjligheten att samla data och registrera köp av tjänster och 
entreprenader. Enheten kommer även att reda ut vilka miljökrav som är möjliga 
att ställa för olika varugrupper och vad som ska kategoriseras som miljömärkt i 
Raindance. 

Åtgärdens miljöeffekter 

Det är svårt att ange miljöeffekter till följd av åtgärden. Varje år handlar 
kommunen upp för c:a 1,2 miljarder kronor. Kan vi öka antalet upphandlingar 
där miljökrav ställs kan vi på sikt nå stora miljöeffekter.  

Tidplan för åtgärden (start, genomförande och avslut) 

Åtgärden påbörjas under våren 2012. 

Verksamhet/enhet som ansvarar för att åtgärden genomförs 

Inköpsenheten. 

Kostnader och finansiering för att genomföra åtgärden: 
200 000 kronor kommer att avsättas för åtgärden 2012. 
Energieffektiviseringsbidraget står för hälften av kostnaden, den andra hälften 
finansieras av inköpsenheten. Avsatta medel ska användas till att stärka 
miljökompetensen på enheten samt öka stödet till verksamheterna när det gäller 
att formulera och följa upp miljökrav i upphandlingar.  Ytterligare medel kommer 
att behöva avsättas under 2013-2014. 

Hur ska miljöeffekterna följas upp? 

Åtgärden går bl.a. ut på att förstärka kommunens befintliga inköpssystem. 
Miljöeffekterna kommer att följas upp inom ramen för detta system. 

Hur ska information spridas om åtgärden? 

Inköpsenhets arbete för att öka verksamheternas användande av Raindance 
kommer sprida information om åtgärden. I det arbetet ska man även formulera 
hur miljökraven ska se ut för att definieras som miljövänliga upphandlingar. 
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15.6 Driftsoptimering av kommunens fastigheter 

Beskrivning av åtgärden  

Kommunen har sedan införandet av energiförsörjningssystemet Momentum RC 
arbetat hårt med att driftsoptimera kommunens fastigheter. Detta arbete kommer 
att fortsätta med t.ex. förbättringar av förskolornas ventilationssystem, byte av 
styrutrustning och konvertering från olja till fjärrvärme i kommunens 
undercentraler.  

Bakgrund 

Kommunen hade i sitt fastighetsbestånd 2009 c:a 150 objekt. Beståndet bestod av 
stadshuset, 30 skolor, 10 idrottshallar, 2 simhallar, 5 ishallar, 55 förskolor, 5 
äldreboenden och ett antal övriga lokaler. 2011 hade antalet objekt sjunkit till 140 
st, medan arean för fastighetsbeståndet hade ökat med drygt 6000 kvm. 
 
Behoven för att minska energianvändningen i de olika fastighetstyperna skiljer sig 
åt. När det gäller skolorna så handlar det i första hand om att ersätta gamla 
oljepannor och ansluta till fjärrvärme. Här har man kommit lång, 11 
undercentraler har bytts ut hittills. Kostnaden för att byta ut en undercentral är 
c:a 50-100 000 kr. I de lägen då fjärrvärme inte är möjlig prövar man nu 
möjligheten att värma en skola i Boo med pelletspanna. Försöket har fallit väl ut, 
och nu planerar man genomföra samma åtgärd i andra skolor som ligger långt 
ifrån fjärrvärme.  
 
Förskolorna är ofta värmda med direktverkande el vilket är både dyrt i drift och 
har en negativ miljöpåverkan. Där det går försöker man ansluta förskolorna till 
fjärrvärme, men det är en rätt kostsam åtgärd eftersom fastighetskontoret måste 
bygga in ett vattenburet system i byggnaden. För att minska energianvändningen 
har man bytt ut ventilationsanläggningarna i 14 förskolor hittills. Det kostar 
mellan 900 000 – 1 500 000 kr per förskola men ger alltid mycket bra effekt på 
energianvändningen. Dessutom förbättras inomhusklimat betydligt för personal 
och barn som vistas i lokalerna. 

Åtgärdens miljöeffekter 

Fastighetskontoret har som mål att genom driftsoptimeringar i fastigheterna 
minska utsläppen av CO2 med 300 ton per år (beräknat enligt svensk elmix) och 
att minska energianvändningen med 2000 MWh per år.  

Tidplan för åtgärden (start, genomförande och avslut) 

Investeringarna genomförs under 2009-2020. 

Verksamhet/enhet som ansvarar för att åtgärden genomförs 

 Fastighetskontoret. 

Kostnader och finansiering för att genomföra åtgärden 

Investering beräknas till ca: 90 miljoner kr under perioden. KS/KF avsätter 
årligen medel för effektiviseringar av kommunens fastigheter. 
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Innehåller åtgärden någon form av ny teknik eller ny metod?  

Nej, fram till investeringsperiodens slut 2020 bedömer man inte att ny teknik 
kommer att användas. När alla ”vanliga” åtgärder som byte av ventilation, 
konvertering från olja till fjärrvärme, nya styrsystem är gjorda, så kommer det 
behövas ny teknik för att få ned energianvändningen ytterligare. 

Hur ska miljöeffekterna följas upp? 

Den minskade energianvändningen följs upp med systemet Momentum RC. 
Energiförbrukning, kWh, följs upp månatligen och rapportering sker i samband 
med årsbokslut. Även utsläpp av koldioxid redovisas i samband med årsbokslut. 

Hur ska i så fall information spridas om åtgärden?  

Information om åtgärderna bör spridas på följande sätt: 
1. Vid större åtgärder tas ett beslutsunderlag fram som redovisas i samband med 
investeringsgenomgång vid T1 och T2.  
2. Utfall och goda exempel redovisas gärna internt via t ex KanalN samt externt 
via t ex www.nacka.se 
3. Resultaten kommer att presenteras i kommunens Hållbarhetsbokslut som tas 
fram vartannat år. 

15.7 Energikrav i nybyggnation av kommunens 
fastigheter 

Beskrivning av åtgärden 

Fastighetskontorets ambition är att energianvändningen i alla nya lokaler ska vara 
minst 25 procent bättre än BBR:s energikrav. I förskolor ställer man krav på 35 
procent bättre än BBR. Förutom en minskad energianvändning leder åtgärden till 
minskade driftskostnader för kommunen, vilket är viktigt med tanke på den 
kraftiga utbyggnad av förskolor, skolor och idrottshallar som kommer att ske de 
närmaste åren. 

Bakgrund 

Under 2010 prövade fastighetskontoret olika typer av energikrav i nybyggnation 
av tre förskolor och en idrottshall. Man lärde sig på detta sätt vad de olika typerna 
av energikrav leder till i form av energiprestanda och extra kostnader. Det har 
t.ex. visat sig att kostnaden för att ställa Miljöstyrningsrådet krav på en ny 
idrottshall inte ledde till några ökade kostnader, medan upphandling av en 
förskola i passivhusnivå ledde till relativt stora merkostnader. Kostnaderna beror 
till stor del på det enskilda tillfället och upphandlingsläget just då på marknaden. 

Åtgärdens miljöeffekter 

Förväntade miljöeffekter är minskad energianvändning och lägre utsläpp av 
koldioxidutsläpp. Snittet för kommunens fastigheter 2009 låg på c:a 170 kWh/ 
m²/år, 2011 hade man nått ett snitt på 70-80 kWh/kvm i nybyggnation 

Tidplan för åtgärden (start, genomförande och avslut) 

Arbetat har pågått kontinuerligt sedan 2010. 
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Verksamhet/enhet ansvarar för att åtgärden genomförs 

Fastighetskontoret. 

Kostnader och finansiering för att genomföra åtgärden: 
Beräknad kostnad för en förskola idag är ca 30 miljoner kr, en ny idrottshall 
kostar 25-50 miljoner kronor. Merkostnaden för att bygga riktigt energieffektiva 
förskolor är relativt hög (c:a 5 miljoner kr), men sjunker för varje år i och med att 
tekniken blir vanligare och billigare samtidigt som energipriserna ökar. 
 
Merkostnaden för investeringen ska alltid ställas mot den minskade driftskostnad 
som höga energikrav leder till. Därför gör fastighetskontoret alltid en 
livscykelanalys där man jämför den initiala investeringen med de minskade 
driftskostnaderna under byggnadens livslängd. 

Innehåller åtgärden någon form av ny teknik eller ny metod? 

Ja, när fastighetskontoret ställer krav på passivhus så handlar det delvis om ny 
teknik. 

Hur ska miljöeffekterna följas upp? 
Energianvändningen följs upp med systemet Momentum RC. Energiförbrukning, 
kWh, följs upp månatligen och rapportering sker i samband med årsbokslut. 
Även utsläpp av koldioxid redovisas i samband med årsbokslut. 

Hur ska information spridas om åtgärden? 

Information om åtgärderna bör spridas på följande sätt: 
1. Vid större åtgärder tas ett beslutsunderlag fram som redovisas i samband med 
investeringsgenomgång vid T1 och T2.  
2. Utfall och goda exempel redovisas gärna internt via t ex KanalN samt externt 
via t ex www.nacka.se 
3. Arbetet kommer att presenteras i Hållbarhetsbokslutet som sammanställs 
vartannat år. 

15.8 Ändrat brukarbeteende hos fastighetskontorets 
hyresgäster 

Beskrivning av åtgärden 

När kommunens fastigheter har effektiviserats med hjälp av ny ventilation, 
förbättrad isolering mm, planerar fastighetskontoret gå vidare med att försöka 
påverka energianvändningen hos hyresgästerna. Detta är en åtgärd som inte 
bedöms vara lönsam i dagsläget, men som förväntas bli mer lönsam på sikt. 
Tillsammans med hyresgästerna ska man utreda och pröva olika metoder för att 
minska energianvändningen genom förändrat brukarbeteende. 

Bakgrund 

Ändrade brukarbeteenden ger effekt på energianvändningen i en byggnad. Hur 
man vädrar, använder torkskåp, låter lampor stå på osv. påverkar byggnadens 
energianvändning. När de flesta fysiska investeringarna i beståndet är 
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genomförda, kommer brukarnas beteende få en allt mer avgörande roll för hur 
energianvändningen i byggnaden utvecklas. 
 
Det finns en rad olika åtgärder som kan fungera som morötter för minskad 
energianvändning. Ett problem är att fastighetskontorets hyresgäster idag inte 
betalar sin egen elförbrukning, man vinner därför som hyresgäst inget på att spara 
energi. På sikt bör man se över detta system för att ge hyresgästerna starkare 
incitament att minska energiförbrukningen. Det saknas även mätare i 
fastigheterna som gör det möjligt att skilja på ren driftsel och den el som 
brukarna använder. Att sätta in mätare i efterhand är relativt dyrt vilket gör det 
svårt att få lönsamhet i åtgärden. 
 
Nackas fastighetskontor arbetar redan idag tillsammans med några skolor i ett 
projekt som heter Peak för att minska topparna av energiförbrukningen genom 
att förbrukningen visas i realtid på displayer i skolans cafeteria. I de nya 
hyresavtalen bifogar man numera även en miljöbilaga som ger tips om hur man 
kan minska energianvändningen.  
 
Det finns flera sätt att utveckla detta arbete. På den kommersiella marknaden 
använder man sig idag av så kallade gröna hyresavtal. Det innebär att 
fastighetsägaren till sammans med hyresgästen kommer överens om olika 
åtgärder för att minska energianvändningen. Lyckas man så delar man på vinsten 
som energibesparingen ger.  

Åtgärdens miljöeffekter 

Man brukar grovt räkna med att ett ändrat brukarbeteende kan leda till en 
minskning av energianvändningen med upp till 5 procent av byggnadens totala 
energianvändning. Men siffran påverkas mycket av hur byggnaden ser ut och typ 
av verksamhet. 

Tidplan för åtgärden (start, genomförande och avslut) 

Arbetet pågår i liten skala redan idag, men ska intensifieras när de fysiska 
åtgärderna för att minska energianvändningen är genomförda. 

Verksamhet/enhet som ansvarar för att åtgärden genomförs 

Fastighetskontoret. 

Kostnader och finansiering för att genomföra åtgärden? 
Arbetet ingår i dag i fastighetskontorets normala verksamhet. På sikt skulle en 
kostnad för samordning behöva tillkomma, förslagsvis på 0,5 milj/år. 

Hur ska miljöeffekterna följas upp? 

Energianvändningen följs upp med systemet Momentum RC. Energiförbrukning, 
kWh, följs upp månatligen och rapportering sker i samband med årsbokslut. 
Även utsläpp av koldioxid redovisas i samband med årsbokslut. 

Hur ska i ska information spridas om åtgärden? 

Information och samarbete med hyresgästerna är själva kärnan av åtgärden. 
Information ska spridas på möten med hyresgästerna, på hemsidan och eventuellt 
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i tryckt material. Arbetet kommer att presenteras i Hållbarhetsbokslutet som 
sammanställs vartannat år. 

15.9 Grönt resande 

Beskrivning av åtgärden 

Kommunen arbetar sedan 2006 aktivt med att minska klimatutsläppen och 
energianvändningen från resor i tjänsten och från arbetspendling.  
 
Då mycket redan har gjorts när det gäller tjänsteresorna, kommer framtida 
åtgärder alltmer att fokusera på de anställdas pendlingsresor. Nackas modell med 
subventionerade SL-kort för de anställda och avgiftsbelagd personalparkering har 
spritts även till andra kommuner. För att minska pendlingsresor med bil 
ytterligare kan kommunen t.ex. uppmuntra till distansarbete någon dag i veckan, 
lägga enhetskonferenser inom kommunen och nära kollektivtrafik samt 
genomföra tävlingar och andra utåtriktade åtgärder för att göra det mer attraktivt 
att åka kollektivt. 

Åtgärdens miljöeffekter 

Från och med 2011 har kommunen börjat följa upp åtgärderna inom ramen för 
Grönt resande i minskad energianvändning, tidigare har effekterna enbart mätts i 
minskade utsläpp av koldioxid. Åtgärder som påbörjades 2006 har redan lett till 
radikalt minskade utsläpp för tjänsteresorna för anställda med arbetsplats i 
stadshuset från 26 000 kilo 2006, till 8000 kg 2009. Fortsatt arbete kommer 
ytterligare att minska utsläppen från stadshusets resor och även resten av 
kommunen. Kommunen klimatkompenserar för tjänsteresor med flyg. 
 
När det gäller pendlingsresorna satsar kommunen på att åtgärderna ska leda till en 
minskad energianvändning på 10 % till 2014 och en minskning med 20 % till 
2020 (med basår 2009, 11 000 MWh). 

Tidplan för åtgärden (start, genomförande och avslut) 

Arbetet fortsätter löpande. 

Verksamhet/enhet som ansvarar för att åtgärden genomförs 
Arbetet leds av enheten för Hållbar utveckling som sorterar under 
kommunstyrelsen. 

Kostnader och finansiering för att genomföra åtgärden 

Svårt att särredovisa, de största kostnaderna förs på respektive enhet. I övrigt 
arbetstid motsvarande en halvtidstjänst.  

Innehåller åtgärden någon form av ny teknik eller ny metod? 

Nya metoder för att skapa incitament att resa till jobbet med offentliga färdmedel 
har introducerats, bland annat progressiv parkeringsavgift samt subventionerade 
SL-kort. 
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Nacka kommer att vara ledande i utvecklingen av bilpoolssystem för offentliga 
aktörer i och med en ny upphandling som initieras under 2011. 

Hur ska miljöeffekterna följas upp? 

Kommunen följer idag upp CO2 utsläpp, energianvändning, bränsleval, körda 
kilometer samt statistik från tåg, flyg och bussresor på årsbasis. När det gäller 
pendlingsresorna bör en ny resvaneundersökning genomföras under 2012. 

Hur ska information spridas om åtgärden? 

Inom kommunen sprids information via intranät och riktade mejl till 
nyckelpersoner. Dessutom sprids allmän information via personliga kontakter 
och nätverk samt arbetsplatsträffar. Till andra kommuner sprids Nackas arbete 
genom deltagande i seminarium och konferenser. Gentemot allmänheten sprids 
informationen via hemsida och hållbarhetsbokslut. 

15.10 Samordnade transporter 

Beskrivning av åtgärden 

Leveranser till kommunens enheter koordineras med hjälp en tredje part som tar 
emot och mellanlagrar material till kommunen och sedan samdistribuerar en gång 
per vecka. 
 
2007 tog kommunens enheter emot 33 000 leveranser till 167 adresser. 
Ambitionen är att radikalt minska detta till några tusen leveranser. Fokus initialt 
ligger på de leverantörer som levererar stora volymer. 

Åtgärdens miljöeffekter 

Det är svårt att skatta hur mycket energi och utsläpp som renderas av tidigare 
system, transportbranschen har inte haft någon bra uppföljning för detta. Under 
2012 ska leverantören påbörja arbetet med att ta fram ett analysverktyg för 
miljöeffekterna. 
 
Preliminära bedömningar från andra liknande projekt talar om en minskning med 
70 % av körsträckan jämfört med innan systemet togs i drift. 

Tidplan för åtgärden (start, genomförande och avslut) 

Projektet startades i maj 2009 tillsammans med de första leverantörerna och 
systemet ska förhoppningsvis fungera fullt ut 2013. 

Verksamhet/enhet som ansvarar för att åtgärden genomförs 

Inköpsenheten. 

Kostnader och finansiering för att genomföra åtgärden: 
Projektledningen kan beräknas ta en haltvid i anspråk vilket motsvarar ca 0,5 
milj./år.  

265



Nacka kommun  /  2012-01-  

39 (43) 

Strategi för minskad energianvändning i 
Nackas kommunala verksamhet 
För antagande av kommunstyrelsen den 23 
april 2012 

Innehåller åtgärden någon form av ny teknik eller ny metod? 

Metodutveckling och nya initiativ vad gäller samordnad logistik. Nya prismodeller 
för internfakturering etc. 

Hur ska miljöeffekterna följas upp? 

Ett problem har varit att man inte kunnat få fram uppgifter om vilka 
miljöeffekter samordningen lett till . Ett projektarbete har under början av 2012 
startats för att ta fram fakta om skillnaderna mellan miljöeffekter från de tidigare 
33 000 leveranserna och dagens leveranser inom kommunen. 

Hur ska information om åtgärden spridas? 

Informationsspridning inom kommunen har genomförts, även lokalt näringsliv är 
informerade.  

15.11 Riktlinjer för hållbart byggande 

Beskrivning av åtgärden 

I det majoritetsprogram som tagits fram för Nacka för 2010-2014 slår majoriteten 
fast att ” En kommunal policy för miljövänligt och energisnålt byggande ska tas 
fram tillsammans med branschen, både vad gäller byggprocessen och de byggda 
husens energiförbrukning. Pilotprojekt, grundade på den nya policyn, ska sedan 
förverkligas i kommunen.”  
 
Uppdraget från Miljö- och stadsbyggnadsnämnden har breddats till att en målbild 
samt riktlinjer ska tas fram för ett hållbart byggande i Nacka. Hållbarheten ska 
definieras utifrån de tre perspektiven; ekologisk, social och ekonomisk hållbarhet. 
 
Projektet Hållbart byggande i Nacka genomförs i samarbete med Tällberg 
Foundation. Synpunkter och idéer om hållbart byggande har samlats in från 
viktiga aktörer genom seminarier under hösten 2011. Det första seminariet 
riktade sig till byggherrar och fastighetsägare som bygger i Nacka, det andra till 
politiker och tjänstemän i kommunen. Ett tredje seminarium kommer att rikta sig 
till andra kommuner i Stockholms län och syftar till ett kunskapsutbyte kring krav 
på hållbart byggande. Under våren 2012 ska Miljö- och stadsbyggnadsnämnden 
fatta beslut om målbild och riktlinjer. I slutet av 2012 ska ett verktyg, för att 
kunna jämföra hållbarheten i olika stadsbyggnadsprojekt, finnas färdigt. 

Åtgärdens miljöeffekter 

Miljöeffekterna av åtgärden kan endast uppskattas. När det gäller möjlig 
minskning av energianvändningen kan man utgå från detta att det byggs c:a 700 
nya bostäder i kommunen varje år. Sedan 2009 har BBR skärpts, men det tar 
några år innan energikraven slår igenom i det som producerar (p.g.a 
övergångsbestämmelser, utdragna projekteringstider mm). Försiktigt räknat kan 
man uppskatta att skärpning av BBR samt att vissa byggherrar börjat miljöklassa 
sina nya byggnader, kan ha lett till en minskning av energianvändning på c:a 10 
procent mellan 2009 och 2011. Energianvändningen i nybyggnation måste 
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minska betydligt snabbare de kommande åren om branschen ska klara av att 
producera näranoll-byggnader 2021. 

Tidplan för åtgärden (start, genomförande och avslut) 

Beslut om riktlinjer och verktyg fattas av Miljö- och stadsbyggnadsnämnden 
under 2012. 

Vilken verksamhet/enhet ansvarar för att åtgärden genomförs 
Miljö- och stadsbyggnad ansvarar för att förslag till policy tas fram. KS bör fatta 
beslut om policyn. 

Kostnader och finansiering för att genomföra åtgärden 

Åtgärden finansieras av Miljö- och stadsbyggnadsnämndens projekt Hållbar 
stadsutveckling där 300 000 kr finns avsatt för 2012. Projektet har utöver detta 
beviljats 100 000 kr i bidrag från länsstyrelsens energi- och klimatmiljon. 

Innehåller åtgärden någon form av ny teknik eller ny metod? 

De kommuner som har en hög miljöprofil i stadsbyggandet idag är också stora 
markägare. Nacka har möjlighet att bli pröva nya metoder, i form av dialog och 
samarbete, för driva ett hållbart byggande trots ett litet markinnehav. Flera 
kommuner är i samma situation som Nacka och förhoppningsvis kan vårt arbete  
inspirera andra på sikt.   

Hur ska miljöeffekterna följas upp? 

Energianvändningen för nybyggnationen ska följas upp inom ramen för varje 
stadsbyggnadsprojekt. Energianvändningen ska anges i bygganmälan samt 
redovisas i form av energideklarationer när byggnaderna varit i drift i något år. I 
de projekt där miljöklassade byggnader ingår följs energianvändningen och andra 
miljöeffekter upp externt av ett certifieringsorgan. Kommunens roll blir då att 
kontrollera att byggnaden klarat certifieringen. När riktlinjerna för hållbart 
byggande är antagna ska de följas upp kontinuerligt i stadsbyggnadsprocessen. 

Hur ska information om åtgärden spridas? 

Information om detta ska spridas på kommunens hemsida samt genom semiarier 
för byggherrar, fastighetsägare och exploatörer. När riktlinjerna är antagna är 
tanken att den alltid presenteras för exploatören/byggherren i uppstarten av ett 
stadsbyggnadsprojekt.  

267



Nacka kommun  /  2012-01-  

41 (43) 

Strategi för minskad energianvändning i 
Nackas kommunala verksamhet 
För antagande av kommunstyrelsen den 23 
april 2012 

 

16 Genomförande av åtgärder enligt 3 § 
förordningen (2009:893) om 
energieffektiva åtgärder för myndigheter 

Regelverket för energieffektiviseringsstödet stället krav på att kommunen 
genomför minst två av de åtgärder som framgår av förordningen om 
energieffektiva åtgärder för myndigheter. Åtgärderna enligt förordningen är: 
 

1) utnyttja finansieringsinstrument för energibesparingar, däribland avtal om 
energiprestanda, där mätbara och förutbestämda energibesparingar ställs 
som krav, 

2) köpa in utrustning på grundval av förteckningar som Statens 
energimyndighet tillhandahåller och som innehåller energieffektiva 
produktspecifikationer för olika kategorier av utrustning,  

3) köpa in utrustning med effektiv energianvändning i alla lägen, även i 
viloläge,  

4) byta ut eller modifiera befintlig utrustning med den utrustning som avses i 
2 och 3, 

5) utnyttja energibesiktningar och genomföra rekommendationerna i dessa, 
eller  

6) köpa in eller hyra energieffektiva byggnader eller delar av dessa, eller vidta 
åtgärder för att göra byggnader som myndigheten redan äger eller hyr mer 
energieffektiva. 

 
Kommunens bedömning är att följande åtgärder i handlingsplanen ligger inom 
ramen för förordningens (2009:893) krav: 
 
Åtgärd Åtgärd enligt förordning 

(2009:893) enligt 
punkterna 1-6 ovan 

5. Utveckla miljökompetensen och uppföljningen på 
inköpsenheten 

2-4 

6.Driftsoptimering av kommunens fastigheter 5-6 
7.Energikrav i nybyggnation av kommunens 
fastigheter 

6 

8.Ändrat brukarbeteende hos fastighetskontorets 
hyresgäster 

3 och 6 
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12 februari 2015 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Fritidsnämnden 

Dnr FRN 20 13/117-820 

Uppföljning av strategi för minskad energianvändning i 
Nackas kommunala verksamhet 20 14 

Beslut 
Fritidsnämnden tillstyrker att kommunstyrelsen 

1. godkänner uppföljningen av strategi för minskad energianvändning i Nackas 
kommunala verksamhet 2014 (enligt bilaga 1 till ~änsteskrivelsen). 

2. antar reviderade mål för energianvändning i kommunens eget fastighetsbestånd, 
p.g.a. försäljning av ca 30 procent av fastighetsbeståndet i december 2014. De 
reviderade målen innebär att: 

a. Energianvändningen i kommunens fastigheter ska till år 2020 ha minskat 
med 10 procent jämfört med år 2014 (tidigare 20 procent jämfört med år 
2009). Det innebär att energianvändningen 2020 ska vara 37 000 MWh/år 
(tidigare 54 000 MWh/år). 

b. 2020 ska energianvändningen i snitt per kvm i hela beståndet uppgå till max 
165 kWh/kvm Atemp (tidigare 140 kWh/kvm Atemp). 

3. beslutar att fortsatt arbete med de mål och åtgärder som fortfarande pågår inom 
ramen för energieffektiviseringsstrategin inordnas i handlingsplanen för de lokala 
miljömålen. 

Ärendet 
Ärendet innehåller dels en uppföljning av energieffektiviseringsstrategin för 2014, dels 
förslag på reviderade mål i strategin och dels beslut om fortsatt arbete. 

Energimyndigheten har beviljat stöd till framtagandet och genomförandet av strategin 
under åren 2010-2014. Arbete med strategin ska återrapporteras senast den 31 mars varje 
år. 

Fritidsnämnden är ansvarig för åtgärd 4: Minskad energianvändning i Nacka kommuns 
ishallar och simhallar. Åtgärden bedöms vara grön, dvs. att den pågår enligt plan. (se bilaga 
Uppföljning av strategi för minskad energianvändning i Nackas kommunala verksamhet 

2014.) 

Handlingar i ärendet 
Miljöenhetens ~änsteskrivelse den 29 januari 2015 
Uppföljning av strategi för minskad energianvändning i Nackas kommunala verksamhet 

2014 
Strategi för minskad energianvändning i Nackas kommunala verksamheter 2014 

Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 

~~ 
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Beslutsgång 

l o (25) 
12 februari 2015 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Fritidsnämnden 

Fritidsnämnden beslutade i enlighet med förslag till beslut. 

Protokollsanteckningar 
Martin Gunnesson (KD) lät anteckna följande till protokollet. 

"I denna fråga valde Kristdemokraterna att lägga ned sin röst, då vi anser att vi saknade 
grund för ett informerat ställningstagande gällande del två av beslutet, fastställande av 
reviderade mål för energiförbrukningen. Källmaterialet redovisar en markant sämre 
energieffektivitet i den del av fastighetsbeståndet som består kontra den som sålts, men 

tillhandahåller ingen analys av orsakerna till detta. Ä ven om det sannolikt beror på olika 
fastighetstyper i de två bestånden, så bör detta fastställas. Då detta inte redovisas, är det 

rimligen inte möjligt att idag bedöma potentialen för besparingar i det bestående beståndet, 
och således heller inte om de angivna målsättningarna är vederbörligt ambitiösa. 

Anledningen till att vi inte väljer att yrka på återremiss eller reserverar oss är att de angivna 
målen gäller för hela Nacka Kommuns fastighetsbestånd, med undantag för de 

verksamheter för vilka Fritidsnämnden i detta fall givits explicit ansvar, det vill säga ishallar 
(redovisas separat) och simhallar (föremål för utredning) . Således anser vi att de här angivna 

målen ligger utanför vår direkta påverkan, och nöjer oss med att lägga ner vår röst." 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 

l~ r;~ 
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Natur- och trafiknämnden 

§ 25 NTN 20 15/149-007 

Uppföljning av strategi för minskad energianvändning i 
Nackas kommunala verksamhet 20 14, förslag till 
reviderade mål i strategin samt beslut om fortsatt 
arbete 

Beslut 
Natur- och trafiknämnden tillstyrker att kommunstyrelsen 

1. godkänner uppföljningen av strategi för minskad energianvändning i Nackas 
kommunala verksamhet 2014 (enligt bilaga 1 till ~änsteskrivelsen). 

2. antar reviderade mål för energianvändning i kommunens eget fastighetsbestånd, p.g.a. 
försäljning av ca 30 procent av fastighetsbeståndet i december 2014. De reviderade 
målen innebär att: 
a. Energianvändningen i kommunens fastigheter ska till år 2020 ha minskat med 1 O 
procent jämfört med år 2014 (tidigare 20 procent jämfört med år 2009). Det innebär att 
energianvändningen2020 ska vara 37 000 MWh/år (tidigare 54 000 MWh/år). 
b. 2020 ska energianvändningen i snitt per kvm i hela beståndet uppgå till max 165 
kWh/kvmAtemp 11 (tidigare 140 kWh/kvmAtemp). 

3. beslutar att fortsatt arbete med de mål och åtgärder som fortfarande pågår inom ramen 
för energieffektiviseringsstrategin inordnas i handlingsplanen för de lokala miljömålen. 

Ärendet 
Ärendet innehåller dels en uppföljning av energieffektiviseringsstrategin för 2014, dels 
förslag på reviderade mål i strategin och dels beslut om fortsatt arbete. 

Energimyndigheten har beviljat stöd till framtagandet och genomförandet av strategin under 
åren 2010-2014. Arbete med strategin ska återrapporteras senast den 31 mars varje år. 

I strategin har Nacka kommun angett mål för minskad energianvändning i kommunens 
fastighetsbestånd och transporter för åren 2014 och 2020. Uppföljningen av åtgärderna 
inom fastighetsområdetvisar att Nacka till stor del uppfyller målen 2014, men att ytterligare 
åtgärder krävs för att nå målnivåerna för 2020. På grund av försäljning av ca 30 % av 

1 Atemp är den invändiga arean för våningsplan, vindsplan och källarplan som värms till mer än lO °C i 

byggnaden. Det är det areamått som används i Boverkets byggregler, Energieffektiviseringsstödet och i 

flera ED-direktiv på området. 

Ordförandes signatur Justera des signatur Utdragsbestyrkande 

l 
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Natur- och trafiknämnden 

fastighetsbeståndet i december 2014 har målen för 2020 reviderats. De nya målen är satta 
utifrån energiförbrukningen 2014 hos de fastigheter som finns kvar efter försäljningen och 
ambitionen är en sänkning med 10% jämfört med 2014. 

Målen för total energiförbrukning har sänkts, medan målen för energiförbrukning per kvm 
har höjts. Att målen höjts beror på att många av de fastigheter som är kvar efter 
försäljningen har en högre energiförbrukning än de som såldes. 

Uppföljning 
Sammanfattningsvis visar uppföljningen 2014 att: 

• Av totalt elva åtgärder har under år 2014 sex åtgärder bedömts vara gröna och fem 

åtgärder uppnå gul status (åtgärden pågår men inte enligt plan). Ingen åtgärd 

bedöms vara röd (vilket innebär att åtgärden inte pågår eller riskerar att inte 

genomföras). 

• Flera åtgärder uppvisar goda resultat när det gäller energi- och kostnads besparingar. 

Detta gäller t. ex. åtgärd 1 Byte av kvicksilverlampor i gatube!Jsningen, även om den sista 

etappen försenats, åtgärd 4 Minskad energianvändning i kommunens ishallar och simhallar, 
åtgärd 6 Driftoptimering av kommunens fastigheter där man i stort sett uppnått målen om 

minskad energianvändning till2014 och åtgärd 7 Energikrav i f!Ybyggnation där 

Källängsvägens förskola har certifierats med Green Building. 

• Kunskapen om nuläget och möjligheten att följa upp framtida energibesparingar har 

ökat avsevärt som resultat av att följande åtgärder nu är genomförda: åtgärd 3 

Utredning av kommunala pumpar i VA-.[Ystemet, åtgärd 5 Utveckla miljökompetensen och 

uppfo!Jningen på inköpsenheten och åtgärd 11 Riktlif!Jer fo·r hållbart byggande. 

• U troaningar kvarstår för åtgärd 6 Dnjtsoptimering av kommunens fastigheter och den del 

av åtgärd 9 som avser minskad pendling till och från arbetet med bil. För åtgärd 6 

handlar det om att ta fram en finansieringsmodell som klarar framtida behov av 

underhåll och energieffektiviseringar och som samtidigt är rättvis utifrån 

verksamhetemas perspektiv. När det gäller åtgärd 9 är det viktigt att de åtgärder som 

pågår fortsätter att utvecklas och förstärks. 

• Det finns möjlighet att ytterligare utveckla åtgärd 5 Utveckla milJökompetensen och 

uppfo!Jningen på inköpsenheten. Både kravställaodet och uppföljningen av miljökraven 
kan utvecklas för en ännu mer effektiv miljöanpassning. Även åtgärd 11 Rikt!i'!}er jo"r 

hållbart byggande behöver utvecklas ytterligare för att få god effekt i 

stads byggnadsprojekten. 

Ekonomiska konsekvenser 
Vilka åtgärder som är ekonomiskt lönsamma att genomföra bestäms i stor utsträckning av 
priset på olika typer av bränsle. Att t. ex. konvertera från olja eller direktverkande el till 

Ordförandes signatur Justerandes !iJ.gnatur Utdragsbestyrkande 

t l · l / 
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Natur- och trafiknämnden 

fjärrvärme/värmepump har länge varit mycket lönsamt, pga. av det höga priset på olja och 
el. 

Alla åtgärder i strategin innebär en kostnad för kommunen i någon form, allt från mindre 
kostnader för att ta fram utredningar till stora investeringar för att effektivisera våra 
fastigheter. Gemensamt för åtgärderna är att de återbetalar sig inom en relativt kort period. 
Inställningar av temperatur och ventilation i t. ex. ishallar återbetalar sig inom ett år i form av 
minskade energikostnader. Mer omfattande åtgärder som byte av ventilationssystem och 
förbättrad isolering är oftast återbetalade inom fem till tio år. F ör att minska 
återbetalningstiden genomför man effektiviseringar i samband med andra typer av 
renoveringar/underhåll av fastigheterna. Aterbetalningstiden är en viktig parameter i valet 
mellan olika effektiviseringar i fastighetsbeståndet och beräknas utifrån varje aktuellt 

projekt. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse 2015-01-30 
Bilaga 1 Uppföljning av strategi för minskad energianvändning i Nackas kommunala 
verksamhet 2014 
Bilaga 2 Strategi för minskad energianvändning i Nackas kommunala verksamheter 2014 

Beslutsgång 
Nämnden beslutade i enlighet med miljöenhetens förslag till beslut. 

Ordförandes signatur 

t l 
l 

Justerandes s~netur 
'} 

( 

Utdragsbestyrkande 
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
rvWjö- och stadsbyggnadsnämnden 

M 10-205 

Uppföljning av strategi för minskad energianvändning i 
Nackas kommunala verksamhet 20 14, förslag till 
reviderade mål i strategin samt beslut om fortsatt 
arbete 

Beslut 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden tillstyrker att kommunstyrelsen godkänner 
uppföljningen ay strategi för minskad energianvändning i Nackas kommunala verksamhet 
2014 (enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelsen). 

Nämnden uppfattar att det finns möjligheter att, med ekonomiskt lönsamma åtgärder, höja 
ambitionsnivån för minskad energianvändning i kommunens eget fastighetsbestånd och 
förordar att ambitiösare målnivåer presenteras. 

Nämnden beslutar att fortsatt arbete med de mål och åtgärder som fortfarande pågår inom 
ramen för energieffektiviseringsstrategin inordnas i handlingsplanen för de lokala 
miljömålen. 

Ärendet 
Ärendet innehåller dels en uppföljning aY energieffektiviseringsstrategin för 2014, dels 
förslag på reviderade mål i strategin och dels beslut om fortsatt arbete. 

Energimyndigheten har beviljat stöd till framtagandet och genomförandet av strategin 
under åren 2010-2014. Arbete med strategin ska återrapporteras senast den 31 mars varje 
år. 

I strategin har Nacka kommun angett mål för minskad energianvändning i kommunens 
fastighetsbestånd och transporter för åren 2014 och 2020. Uppföljningen av åtgärderna 
inom fastighetsområdet visar att Nacka till stor del uppfyller målen 2014, men att ytterligare 

åtgärder krävs för att nå målnivåerna för 2020. På gmnd av försäljning av ca 30 % av 
fastighetsbeståndet i december 2014 har målen för 2020 reviderats. De nya målen är satta 
utifrån energiförbrukningen 2014 hos de fastigheter som flnns kvar efter försäljningen och 
ambitionen är en sänkning med 10 % jämfört med 2014 (se bilaga 1 till tjänsteskrivelsen). 

Ekonomiska konsekvenser 
Vilka åtgärder som är ekonomiskt lönsamma att genomföra bestäms i stor utsträckning av 
priset på olika typer av bränsle. Att t.ex. konvertera från olja eller direktverkande el till 
fjärrvärme/värmepump har länge varit mycket lönsamt, pga. av det höga priset på olja och 
el. 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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Alla åtgärder i strategin innebär en kostnad för kommunen i någon form, allt från mindre 

kostnader för att ta fram utredningar till stora investeringar för att effektivisera våra 

fastigheter. Gemensamt för åtgärderna är att de återbetalar sig inom en relativt kort period. 

Inställningar av temperatur och ventilation i t.ex. ishallar återbetalar sig inom ett år i form 

av minskade energikostnader. Mer omfattande åtgärder som byte av ventilationssystem och 

förbättrad isolering är oftast återbetalade inom fem till tio år. För att minska 

återbetalningstiden genomför man effektiviseringar i samband med andra typer av 

renoveringar/underhåll av fastigheterna. Aterbetalningstiden är en viktig parameter i valet 
mellan olika effektiviseringar i fastighetsbeståndet och beräknas utifrån varje aktuellt 

projekt. 

Handlingar i ärendet 
Miljöenhetens tjänsteskrivelse 2015-02-03, rev 2015-02-1 O 

Bilagor: 

1. Uppföljning av strategi för minskad energianvändning i Nackas kommunala 

verksamhet 2014 

2. Strategi för minskad energianvändning i Nackas kommunala verksamheter 2014 

Yrkanden 
Magnus Sjöqvist (M) yrkade, med instämmande av Jan-Eric Jansson (KD) Mats Marnell 

(MP), Majvie Swärd(S), Helena Westerling (S) och Sigrid Eklöf (V), att nämnden skulle 
avslå förslag till beslut och istället besluta att: 

"Miljö- och stadsbyggnadsnämnden tillstyrker att kommunstyrelsen godkänner 

uppföljningen av strategi för minskad energianvändning i Nackas kommunala verksamhet 

2014 (enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelsen). 

Nämnden uppfattar att det fmns möjligheter att, med ekonomiskt lönsamma åtgärder, höja 

ambitionsnivån för minskad energianvändning i kommunens eget fastighetsbestånd och 

förordar att ambitiösare målnivåer presenteras. 

Nämnden beslutar att fortsatt arbete med de mål och åtgärder som fortfarande pågår inom 

ramen för energieffektiviseringsstrategin inordnas i handlingsplanen för de lokala 

rniljömålen." 

Beslutsgång 
Nämnden beslöt i enlighet med Magnus Sjöqvists (1-I) yrkande. 

Protokollsanteckningar 
Thomas Josefsson (S) lämnade följande anteckning till protokollet: 

"Jag har noterat att förbrukningen i kWh summeras för alla energibärare (energislag), 
oavsett deras s.k. energikvalitet eller den primärenergi som använts för att skapa 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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energibäraren. Exempelvis har elenergi en mycket högre kvalitet 01ögt s.k. exergivärde) 
eftersom den kan omvandlas till andra energislag med upp till 1 00 % verkningsgrad, medan 
fjärrvärme kan omvandlas till el med mycket låg verkningsgrad, enstaka procent. Bränslens 
energikvalitet ligger däremellan. Med el kan man också medelst värmepumpar skapa 2-3 
gånger mer rumsvärme än förbrukad el, räknat som kWh. Elenergi är dessutom den enda 
praktiskt användbara energibäraren för ett stort antal ändamål. 

Därför är det mer värdefullt att spara el än bränsle. Men vid fjärrvärme som är alstrad i 
kraftvärmeverk kan värmebesparingar i vissa situationer leda till mer klinlatpåverkande 
utsläpp. 

Om det är möjligt, och kan göras med rimliga extrainsatser, vore det därför intressant att 
analysera energibesparingen utifrån dessa aspekter. Vad ger t.ex. analysen om både 
användning och besparing av elenergi åsätts ett kWh-värde som är 2,5 gånger större än det 
nominella kWh-värdet medan fjärrvärme åsätts ett kWh-värde som endast är t.ex. 1/ 10-del 
av det nominella? Bränslen ska därvid ha kvar sitt kWh-värde. 

En annan analys av intresse är hur den minskade energianvändningen påverkar 
primärenergibehovet, dvs. i vilken utsträckning den leder till reduktion av fossil 
bränsleanvändning, av biobränslen eller av andra typer av förnybar produktion såsom sol 
och vindenergi." 

Mats Marnell (MP) och Roger Bydler (MP) lämnade följande anteckning till protokollet: 

"Vi stödjer den nya beslutstexten att ambitionsnivån för minskad energianvändning i 
kommunens eget fastighetsbestånd bör höjas och som en konsekvens av detta ska 
ambitiösare målnivåer presenteras. 

Åtgärd 2 och åtgärd 3 har haft som mål att utredningar ska genomföras av kommunens 
LTA-system respektive av kommunala pumpar i VA-systemet. I utredningen om 
kommunens pumpar i VA-systemet konstateras att elinstallationerna i de flesta 
pumpstationerna har uppnått sin tekniska livslängd och att i de flesta stationerna sitter 
äldre, slitna pumpar, och här skulle ett byte av pumpar löna sig energitnässigt. Det flnns 
alltså anledning att ta fram och lägga fast nya mål för dessa åtgärdsområden. Mål som 
innehåller åtgärder som leder till att kommunens anläggningar och installationer dels är 
driftsäkra och funktionella och dels är energisnåla. 

I och med att mål och åtgärder inom ramen för energieffektiviseringsstrategin nu lyfts över 
till Miljömålskommitten, blir det här som dessa frågor får drivas vidare." 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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Kommunstyrelsen 

Återrapportering gällande genomlysning av social- och 
äldrenämndens ekonomi och organisation 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen noterar informationen till protokollet 
 

Sammanfattning 
Kommunstyrelsens arbetsutskott gav i oktober 2014 stadsdirektören i uppdrag att 
genomföra en extern genomlysning av social- och äldrenämndens ekonomi och 
organisation1. Bakgrunden var ett prognosticerat underskott för nämnden i förhållande till 
budget. En extern genomlysning är nu genomförd som visar att alla delar inom nämndens 
område, förutom verksamheten enligt lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade 
(LSS), bedrivs till en kostnad som understiger standardkostnaden. Resultatet för LSS-
verksamheten var 2,8 % (2013) över standardkostnaden. Utifrån detta genomfördes en 
intern uppföljning av LSS-ärenden, som visar att det finns långsiktiga åtgärder att 
genomföra för att minska kostnaderna. Detta arbete har påbörjats. För övriga verksamheter 
beror underskotten främst på att antalet personer i behov av stöd har ökat kraftigt. 
 

Ärendet 
I oktober 2014 visade delårsrapporten ett prognosticerat underskott för social- och 
äldrenämnden i förhållande till tilldelad budget. Kommunstyrelsens arbetsutskott gav då 
uppdraget till stadsdirektören att göra en extern genomlysning av social- och äldrenämndens 
ekonomi och organisation. PricewaterhouseCoopers AB, PwC, har på stadsdirektörens 
uppdrag analyserat social- och äldrenämndens verksamhetskostnader i relation till 
kommunens standardkostnad samt kostnadsnivån i jämförbara kommuner, länet och riket. 
Standardkostnaden tas fram av statistiska centralbyrån, SCB, och kan ses som en teoretiskt 
uträknad normalkostnad för en kommun inom ett visst verksamhetsområde. PwC:s rapport 
finns som bilaga 1.  Genomlysningen visade att 

                                                 
1 Dnr KFKS 2013/182-040 
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 Nacka kommun bedriver äldreomsorg till en kostnad som understiger 
standardkostnaden med 11,3 procent år 2013, vilket motsvarar 76 miljoner kronor 

 Kommunens verksamhet inom individ och familj bedrivs till en kostnad som 
understiger den förväntade standardkostnaden med 9,5 procent år 2013. Detta 
motsvarar 27,8 mnkr. 

 I Nacka kommun bedrivs LSS till en kostnad som överstiger standardkostnaden 
med 2,8 procent år 2013. Detta motsvarar 8,3 mnkr. Avvikelsen har dock minskat i 
jämförelse med år 2011. 

 
Utifrån detta resultat gav socialdirektören i uppdrag till sociala kvalitetsenheten att 
genomföra en särskild uppföljning av verksamhetsområdet LSS inom enheten 
funktionsnedsättning. Vid uppföljningen granskades 141 personärenden med beslut enligt 
LSS och socialtjänstlagen (SoL). Uppföljningen visar att beslutsunderlagen i flera fall inte är 
tillräckliga och att uppföljning av biståndsbesluten inte görs i tillräcklig utsträckning. En 
grundförutsättning för att kunna ge rätt insatser till personer som ansöker om stöd och 
eventuellt minska kostnaderna är att göra utredningar och bedömningar som ger rätt 
underlag för beslut. Ett långsiktigt arbete med bl a utbildning för chefer och medarbetare 
har påbörjats på enheten med hjälp av en extern konsult som är specialist inom området. 
Enhetens arbete med ärendedragningar har förstärkts för att bidra till bättre bedömningar. 
 
Som redovisats ovan bedrivs övriga verksamheter inom dåvarande social- och 
äldrenämndens ansvarsområde mer kostnadseffektivt än standard. Underskotten i de andra 
verksamheterna beror främst på att antalet personer i behov av stöd har ökat kraftigt. 
Socialnämnden och äldrenämnden kommer under 2015 att ha ett starkt fokus på att få en 
ekonomi i balans. 

Bilagor 
Bilaga 1, PwC Rapport SÄN ekonomi och organisation 
Bilaga 2, Uppföljning beslut LSS och SoL, enheten funktionsnedsättning 
Bilaga 3, Uppdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott, protokollsutdrag 
 
 
 
Lena Dahlstedt   Anders Fredriksson 
stadsdirektör    social- och äldredirektör 
 
 
 

280



Några övergripande
nyckeltal – socialtjänst

2014-12-08

www.pwc.com/se

Nacka
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PwC

Uppdraget

PwC har fått uppdraget av Stadsdirektören i Nacka kommun att analysera socialtjänstens
verksamhetskostnader med anledning av att verksamheten prognosticerar ett underskott
i förhållande till tilldelad budget 2014.

I uppdraget ingår:

• En nyckeltalsanalys där socialtjänstens verksamhetskostnader sätts i relation till
kommunens standardkostnad samt kostnadsnivån i jämförbara kommuner, länet och
riket. Analysen syftar till att identifiera de områden där det bedöms vara mest troligt
att organisationen kan påverka sin kostnadsnivå.

December 2014
2

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
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Agenda

1. Allmänt om nyckeltalsjämförelser

2. Socialtjänsten

3. Äldreomsorg

4. Funktionshinderomsorg

5. Individ- och familjeomsorg

December 2014
3

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
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Allmänt om nyckeltal

Nyckeltal benämns vissa tal som ofta används för att värdera ett företag eller en
organisation och dess verksamhet.

Wikipedia

4
December 2014Nacka kommun - nyckeltalsanalys
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Varför nyckeltal?

• Nyckeltalens uppgift är bidra till presentationen av läge, mål och resultat för
verksamhet och ekonomi.

• Nyckeltalen kan stärka beslutsunderlaget för fullmäktige/ledning.

• Det är viktigt att nyckeltal:

• Är anpassade till uppdraget och verksamheten.

• Fokuserar på det väsentliga.

• Är förankrade i organisationen och enkla att förstå.

• Möjliggör jämförelser (mellan bra/dåliga värden, med andra kommuner).

• Officiell statistik utgörs av kommunala räkenskaper och antalsuppgifter om
brukare etc., och finns för samtliga kommuner.

• Det är viktigt att välja officiella och heltäckande nyckeltal.

Källa: Rådet för främjande av kommunala analyser (RKA)

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
5

December 2014
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Varför nyckeltalsjämförelser?

Nedan ges några exempel på varför jämförelser är bra att göra:

• Ger ett signalsystem som speglar avvikelser

• jämfört med andra kommuner

• över tid i den egna kommunen

• Kan förklara skillnader

• påverkbara och icke påverkbara faktorer

• kan användas för att lära och utveckla verksamheten

• lära sig av goda exempel

• ge underlag för bra uppföljning och prognoser

• Kan leda till att den egna redovisningen förbättras dvs. höja statusen på
statistik och räkenskapssammandrag

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
6

December 2014
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Mot vem ska man jämföra?

• I materialet görs jämförelser mot jämförbara kommuner, länet, riket och
kommungruppen

• Jämförbara är de sju mest lika kommunerna ur ett strukturellt perspektiv
(Källa: www.kolada.se)

• Kvarvarande kostnadsskillnader förklaras av påverkbara faktorer (ej
struktur)

• Olika kommuner för olika områden

• Bygger på standardkostnader och folkmängd

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
7

December 2014

För or tskom m u n er till stor stä der n a

Jfr övergripande Jfr bo Jfr grsk Jfr gysk Jfr äo Jfr ifo Jfr LSS

1 Sollentuna Huddinge Huddinge Gävle Södertälje Halmstad Huddinge

2 Täby Botkyrka Botkyrka Växjö Lund Lund Kungsbacka

3 Vaxholm Sollentuna Täby Borås Sollentuna Solna Karlstad

4 Södertälje Haninge Kungsbacka Halmstad Umeå Sollentuna Varberg

5 Huddinge Täby Sollentuna Eskilstuna Kungsbacka Kalmar Gävle

6 Lomma Kungsbacka Lidingö Sundsvall Växjö Mölndal Haninge

7 Järfälla Vallentuna Södertälje Kristianstad Huddinge Karlstad Sundsvall
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Förutsättningar för Nacka kommun

Vid jämförelse mot standardkostnaden
förutsätts en genomsnittlig skattesats
(genomsnittet i riket dvs. 20,62%), för
att verksamheten ska inrymmas inom
finansiering. Nacka har valt en lägre
skattesats än riket i genomsnitt och tar
således in mindre pengar från sina
invånare.

Givet detta krävs att kommunen
bedriver sin verksamhet till en lägre
kostnad än standardkostnaden
alternativt har andra intäkter för att
finansiera en faktiskt kostnad i nivå
med standardkostnaden för sina
verksamheter.

Sammantaget handlar det om 352
miljoner kronor lägre skatteintäkter jmf
med genomsnitsskattesatsen i riket.
Nacka kommun - nyckeltalsanalys

8
December 2014

Nacka Riket
Andel av
riket Mnkr

Skattekraft, kr/inv 251 920 193 793 130,0%

Genomsnittlig skattesats, % 20,62% 20,62%

Skatteintäkter, kr/inv 51 946 39 960 130,0% 1 111,5

Inkomstutjämning, kr/inv -4 928 5 789 -993,9

Skatteintäkter efter
utjämning, kr/inv 47 018 45 749 102,8% 117,7

Skillnad i vald skattesats, % 2,01% ..

varav uppgiftfördelning 0,44% ..

Skillnad i kronor, kr/inv 5 064 .. 469,6

varav uppgiftfördelning 1 119 .. 103,8

Totalt faktiskt utfall, kr/inv 41 954 45 749 91,7% -352
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Förutsättningar för socialtjänsten

Som beskrivs på föregående bild medför
Nackas valda skattesats att kommunen
erhåller 352 miljoner kronor lägre i
skatteintäkter jämfört genomsnittet i riket.

Socialtjänstverksamhet utgör 29,1 procent
av totala kostnader i Nacka (2012).

Givet Nackas skattesats, socialtjänstens
andel av totala kostnader och motsvarande
politiska prioritering av verksamheterna
följer att socialtjänstens verksamheter
måste bedrivas till en kostnad som
understiger standardkostnaden med 102
miljoner kronor.

9
December 2014

29%

71%

Socialtjänst Övrig verksamhet
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PwC

Socialtjänst

Varje kommun svarar för socialtjänsten inom sitt område, och har det yttersta
ansvaret för att enskilda får det stöd och den hjälp som de behöver. Detta
innebär ingen inskränkning i det ansvar som vilar på andra huvudmän.

Socialtjänstlagen 2 kap § 1

10
December 2014Nacka kommun - nyckeltalsanalys
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Socialtjänst
Andel av kommunens totala nettokostnader, procent 2008-2013

Nettokostnaderna (som andel av
kommunens totala kostnader) för
IFO samt äldre- och funktions-
hinderomsorgen har legat på en
relativt stabil nivå under perioden
2008-2012.

Det saknas siffror för äldre- och
funktionshinderomsorgen 2013
vilket påverka de procentuella
siffrorna.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
11

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 4
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Strukturella förutsättningar
2008-2013, standardkostnadsindex (riket = 100)

Nacka har s.k. gynnsamma
strukturella förutsättningar för att
bedriva äldreomsorg (index<100)
även om förutsättningarna har blivit
mindre gynnsamma.

De strukturella förutsättningarna
för att bedriva individ- och
familjeomsorg har blivit mer
gynnsamma under perioden.
Förändringen 2013 förklaras av en
förändrad delmodell för IFO i
kostnadsutjämningen.

Även de strukturella
förutsättningarna för att bedriva
verksamhet enligt LSS är
gynnsamma.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
12

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 11
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Äldreomsorg

13
December 2014Nacka kommun - nyckeltalsanalys
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Standardkostnadsavvikelse – äldreomsorg
2008-2013, procent

Kommunens kostnad för
äldreomsorg understiger år 2013
standardkostnaden med 11,3
procent, vilket motsvarar 76
miljoner kronor.

Detta kan bero på att kommunen
har lägre ambitioner än riket i
genomsnitt, eller bedriver
verksamheten mer effektivt.

Avvikelsen minskade successivt
fram till år 2011 för att sedan åter
öka. Den ökade avvikelsen 2013 kan
bero på förändrade förutsättningar.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
14

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 11
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Standardkostnadsavvikelse – äldreomsorg
2013 i jämförelse, procent

Nackas kostnad för äldreomsorg
understiger standardkostnaden mer
än vad som är fallet för jämförbara
kommuner och länet.

Avvikelser om +/- 5 procent kan
anses vara inom spannet för det
normala.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
15

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 11
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Äldreomsorg – andel med omsorg
2008-2013, procent

Andelen invånare 65+ med
hemtjänst i ordinärt boende har
succesivt minskat under perioden.

Även andelen invånare 65+ i
särskilt boende har i huvudsak
minskat under perioden.

Uppgifter saknas för år 2009.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
16

December 2014

Källa: Socialstyrelsen, Kommunala insatser enligt socialtjänstlagen
samt hälso- och sjukvårdslagen
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Äldreomsorg – andel med omsorg
2013 i jämförelse, procent

Andelen invånare 65+ med
hemtjänst är tydligt högre i Nacka
kommun än i övriga jämförelse-
grupper.

Andelen invånare 65+ i särskilt
boende är något lägre än i
jämförbara kommuner och riket och
i nivå med länet.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
17

December 2014

Källa: Socialstyrelsen, Kommunala insatser enligt socialtjänstlagen
samt hälso- och sjukvårdslagen
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Äldreomsorg
2008-2013, kronor per vårdtagare

Kostnaden per brukare i hemtjänst
har successivt ökat under perioden.
Ökningen per brukare i hemtjänsten
motsvarar cirka 32 procent från år
2008 till år 2013.

Kostnaden per brukare i särskilt
boende ökade markant mellan år
2011 och 2012 (motsvarande 15
procent).

Sett över perioden har kostnaden
per brukare i särskilt boende ökat
med drygt 27 procent.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
18

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 8b
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Äldreomsorg
2013 i jämförelse, kronor per vårdtagare

Nacka kommun har en betydligt
lägre kostnad per brukare i
hemtjänsten i jämförelse med riket
och jämförbara kommuner, och en
lägre kostnad i jämförelse med
länet.

Kostnaden per brukare i särskilt
boende är i nivå med jämförbara
kommuner och riket, och betydligt
lägre än i länet.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
19

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 8b
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Äldreomsorg – hemtjänst 2013 i jämförelse,
beviljade/beräknade timmar per månad 65+

Kommunens beviljade timmar är i
nivå med antalet i jämförbara
kommuner och länet.

Antalet timmar i Nacka har legat
relativt still senaste åren, med
undantag av 2012 då antalet
beviljade timmar tillfälligt ökade.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
20

December 2014

Källa: Socialstyrelsen, Kommunala insatser enligt socialtjänstlagen
samt hälso- och sjukvårdslagen
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Äldreomsorg – korttidsvård
2008-2013, kronor per 65+

Kommunens kostnad för
korttidsvård per invånare 65+ har
minskat under perioden.

Kostnadsminskningen från år 2008
till 2013 motsvarar cirka 36 procent.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
21

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 8b

301



PwC

Äldreomsorg – korttidsvård
2013 i jämförelse, kronor per 65+

Nacka kommun har lägre kostnader
för korttidsvård per invånare 65+ i
jämförelse med samtliga
jämförelsegrupper.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
22

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 8b
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Äldreomsorg – korttidsvård
2008-2013, antal dygn och kostnad per dygn

Kommunens kostnad per
boendedygn har varierat under
perioden men minskade tydligt
mellan år 2012 och 2013.

Antalet boendedygn per invånare
65+ minskade fram till år 2012 för
att sedan öka.

En högre styckkostnad (se år 2012)
kan bero på bibehållet antal platser
men färre utnyttjade dygn,
samtidigt som en lägre styckkostnad
år 2013 kan bero på fler utnyttjade
dygn.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
23

December 2014

Källa: Socialstyrelsen, Kommunala insatser enligt socialtjänstlagen
samt hälso- och sjukvårdslagen
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Äldreomsorg – korttidsvård
2013 i jämförelse, antal dygn och kostnad per dygn

Kostnaden per boendedygn är lägre
i Nacka i jämförelse med samtliga
jämförelsegrupper.

Antalet boendedygn per invånare
65+ är dock högre än i jämförbara
kommuner och i länet, och i nivå
med riket.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
24

December 2014

Källa: Socialstyrelsen, Kommunala insatser enligt socialtjänstlagen
samt hälso- och sjukvårdslagen

304



PwC

Sammanfattning äldreomsorg

• Nacka kommun har gynnsamma strukturella förutsättningar avseende äldreomsorgen
(index 74,6 år 2013 jmf. riket 100).

• Nacka kommun bedriver äldreomsorg till en kostnad som understiger
standardkostnaden med 11,3 procent år 2013, vilket motsvarar 76 miljoner kronor.

• Andelen invånare 65+ som beviljats hemtjänst i ordinärt boende har successivt
minskat i kommunen. Samtidigt har Nacka fortfarande en högre andel invånare 65+
som beviljats hemtjänst i jämförelse med övriga grupper.

• Kostnaden per brukare i hemtjänsten är tydligt lägre, men antalet timmar per brukare
och månad är i nivå med jämförbara kommuner. Detta kan dels bero på en diskrepans
mellan utförda och beviljade timmar (kommunen ersätter för utförda timmar), dels
på att kommunens kostnader endast utgörs av ersättningen till de externa utförarna.

• Nacka kommun hade år 2013 en jämförelsevis låg kostnad per boendedygn i särskilt
boende. Antalet boendedygn per invånare 65+ var dock i nivå med riket och högre än
i övriga jämförelsegrupper.

• Även kostnaderna för korttidsvård är jämförelsevis låga, det beror på den låga
dygnskostnaden.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
25

December 2014
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Funktionshinderomsorg

26
December 2014Nacka kommun - nyckeltalsanalys
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Standardkostnadsavvikelse – LSS
2008-2013, procent

Nacka kommun bedrev år 2013
LSS-verksamhet till en kostnad som
översteg standardkostnaden med
2,8 procent.

Detta motsvarar 8,3 mnkr.

De strukturella förutsättningarna
har varit stabila men blev något
mindre gynnsamma mellan år 2012
och 2013. Detta kan förklara att
avvikelsen åter ökade.

Avvikelser om +/- 5 procent är inom
spannet för det normala.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
27

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 8c
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Standardkostnadsavvikelse – LSS
2013 i jämförelse, procent

Samtliga kommungrupper ligger
inom spannet om +/- 5 procents
avvikelse från standardkostnaden.

Nacka kommun har en lägre
avvikelse än länet, medan
standardkostnadsavvikelsen i
jämförbara kommuner är negativ.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
28

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 8c
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LSS och LASS andel av total kostnad
funktionshinderomsorg 2008-2013, procent

Kommunens kostnad för LSS och
LASS som andel av den totala
kostnaden för funktionshinder-
omsorgen har understigit den
genomsnittliga andelen i riket
under perioden.

Andelen i kommunen ökade
successivt från år 2009 till 2011 för
att sedan minska.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
29

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 8c
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Funktionshinderomsorg enligt SoL/HsL
2008—2013, kronor per 0-64 år

Kostnaden för funktionshinder-
omsorgen i Nacka har ökat med 20
procent sedan 2011.

Kostnader för insatser i ordinärt
boende ökade mellan år 2012 och
2013. Kostnaderna för särskilt
boende ökade mellan 2011 och
2012.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
30

December 2014
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Funktionshinderomsorg enligt SoL/HsL
2013 i jämförelse, kronor per 0-64 år

Kostnaden för funktionshinder-
omsorgen i Nacka är något lägre än
i jämförbara kommuner och länet,
men högre än rikets genomsnitt.

Nacka har genomgående lägre
kostnader för lokaler och öppen
verksamhet än övriga.

Kostnaden för insatser i ordinärt
boende är högre än i jämförbara
kommuner och länet men i nivå
med genomsnittet i riket.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
31

December 2014
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Funktionshinderomsorg enl. SoL/HsL andel med
omsorg 2008–2013, procent

Andelen invånare 0-64 år med
hemtjänst i ordinärt boende har
varierat under perioden men ökade
mellan år 2012 och 2013.

Även andelen invånare 0-64 år i
särskilt boende har varierat, men
andelen minskade mellan år 2012
och 2013.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
32

December 2014

Källa: Socialstyrelsen, Kommunala insatser enligt socialtjänstlagen
samt hälso- och sjukvårdslagen
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Funktionshinderomsorg enl. SoL/HsL andel med
omsorg 2013 i jämförelse, procent

Andelen invånare 0-64 år med
hemtjänst i Nacka kommun är i nivå
med jämförbara kommuner men
högre än i länet och andra förorts-
kommuner till storstäderna.

Andelen invånare 0-64 år i särskilt
boende är lägre än i jämförbara
kommuner och länet, och i nivå
med riket och förortskommuner till
storstäderna.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
33

December 2014

Källa: Socialstyrelsen, Kommunala insatser enligt socialtjänstlagen
samt hälso- och sjukvårdslagen

Anm: Jämförbara avser LSS-verksamheten
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Funktionshinderomsorg enl. SoL/HsL ordinärt
boende 2008-2013, kronor per vårdtagare

Kommunens kostnad per
vårdtagare för omsorg i ordinärt
boende har varierat under perioden.

Mellan år 2010 och 2011 minskade
kostnaden med 50 procent, för att
därefter öka tydligt igen.

Stora variationer mellan år kan
indikera behov av att kvalitetssäkra
volymstatistiken.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
34

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 8c
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Funktionshinderomsorg enl. SoL/HsL ordinärt
boende 2013 i jämförelse, kronor per vårdtagare

Nacka kommun har en högre
kostnad per vårdtagare för omsorg i
ordinärt boende sett till samtliga
jämförelsegrupper.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
35

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 8c

Anm: Jämförbara avser LSS-verksamheten
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LSS – delarna
2008-2013, kr per inv. 0-64 år

Kostnaden för LSS-verksamheten i
Nacka har ökat med 26 procent
sedan 2008.

Kostnaden för boende enligt LSS
(exkl. lokaler) har ökat under
perioden.

Även kostnaden för daglig
verksamhet har ökat från 2010.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
36

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 8c
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LSS – delarna
2013 i jämförelse, kr per inv. 0-64 år

Kostnaden för verksamhet enligt
LSS är lägre i Nacka i jämförelse
med övriga. Kostnaden för boende
enligt LSS (exkl. lokaler) är lägre i
jämförelse med samtliga.

Nacka har som förväntat lägre
kostnader än riket, på grund av
gynnsamma strukturella
förutsättningar.

Sett till jämförbara kommuner har
Nacka en högre kostnad för daglig
verksamhet.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
37

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 8c
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Andel av 0-64 år med minst en LSS-insats
2008-2013, procent

Andelen invånare 0-64 år i Nacka
kommun med minst en LSS-insats
har successivt ökat sedan år 2008.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
38

December 2014

Källa: Socialstyrelsen, Personer med funktionsnedsättning – insatser enligt
LSS
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Andel av 0-64 år med minst en LSS-insats
2013 i jämförelse, procent

Andelen invånare 0-64 år med
minst en LSS-insats är betydligt
lägre än i jämförbara kommuner
och lägre i jämförelse med länet.

Den lägre andelen med insats enligt
LSS i kommunen i jämförelse med
riket bidrar till att förklara de
gynnsamma förutsättningarna i
Nacka.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
39

December 2014

Källa: Socialstyrelsen, Personer med funktionsnedsättning – insatser enligt
LSS
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LSS – boende och daglig verksamhet
2008-2013, kronor per vårdtagare

Kommunens kostnad per brukare
för daglig verksamhet har ökat
under perioden.

Ökningen motsvarar drygt 38
procent.

Även kostnaden för boende enligt
LSS (exkl. lokalkostnader) har ökat
under perioden.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
40

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 8c
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LSS – boende och daglig verksamhet
2013 i jämförelse, kronor per vårdtagare

Såväl kostnaden för daglig
verksamhet som boende (exkl.
lokaler) enligt LSS per brukare är
tydligt högre i Nacka i jämförelse
med övriga.

Detta kan bero på en högre
vårdtyngd än förväntat,
ofördelaktiga avtal eller
ineffektivitet i egenregi-
verksamheten.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
41

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 8c

321



PwC

Sammanfattning funktionshinderomsorgen

• I Nacka kommun bedrivs LSS till en kostnad som överstiger standardkostnaden med
2,8 procent år 2013. Detta motsvarar 8,3 mnkr. Avvikelsen har dock minskat i
jämförelse med år 2011.

• Nacka kommun har haft gynnsamma strukturella förutsättningar för LSS-
verksamheten sedan år 2010 (73,3 procent år 2013 jmf riket 100).

• Kommunens kostnader för insatser enligt SoL har ökat. Detta beror dels på att
styckkostnaden per brukare i ordinärt boende är relativt hög och dels att andelen
invånare 0-64 år med insatser i ordinärt boende har ökat.

• Kostnaden för LSS per invånare 0-64 år har ökat under perioden, men är fortfarande
lägre än i övriga jämförelsegrupper.

• Såväl kostnaden för daglig verksamhet som för boende (exkl. lokaler) per brukare har
ökat och är tydligt högre i jämförelse med övriga grupper.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
42

December 2014
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Individ- och familjeomsorg

43
December 2014Nacka kommun - nyckeltalsanalys
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Standardkostnadsavvikelse – individ- och
familjeomsorg 2008-2013, procent

Nacka kommun bedriver IFO-
verksamhet till en kostnad som
understiger standardkostnaden med
9,5 procent år 2013.

Detta motsvarar 27,8 mnkr.

Avvikelsen minskade markant
mellan år 2012 och 2013. Detta kan
förklaras av att kostnadsmodellen
för IFO har förändrats, vilket
påverkar hur de strukturella
förutsättningarna värderas.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
44

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 11
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Standardkostnadsavvikelse – individ- och
familjeomsorg 2013 i jämförelse, procent

Jämförbara kommuner har en
positiv avvikelse om 1,5 procent och
länet har en negativ avvikelse om
8,3 procent.

Nacka kommun bedriver till
skillnad från jämförbara kommuner
en IFO-verksamhet till en lägre
kostnad än de strukturella
förutsättningarna betingar.

Avvikelser om +/- 5 procent kan
anses normalt.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
45

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 11
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Individ- och familjeomsorg – delarna
2008-2013, kr per invånare

Kommunens kostnad för individ
och familjeomsorg har ökat sedan år
2009. Ökningen mellan år 2009 och
2013 motsvarar drygt 21 procent.

Kostnaden för barn- och
ungdomsvård samt missbrukarvård
för vuxna har ökat sedan år 2011.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
46

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 9
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Individ- och familjeomsorg – delarna
2013 i jämförelse, kr per invånare

Nacka kommun har en lägre
kostnad för IFO än jämförbara
kommuner och riket i genomsnitt,
men högre än andra förorts-
kommuner till storstäderna.

Kommunen har sett till övriga
jämförelsegrupper en lägre kostnad
för ekonomiskt bistånd och
missbrukarvård för vuxna.

Kostnaden för övrig vuxenvård och
familjerätt är dock högre i
jämförelse med övriga.

Kostnaden för barn- och
ungdomsvård är något högre i
Nacka i jämförelse med övriga.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
47

December 2014

Källa: SCB, Vad kostar verksamheten i Din kommun, tabell 9
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Barn- och ungdomsvård
2008-2013, vårddygn per inv 0-20 år per typ av insats

Antalet vårddygn i familjehem per
invånare 0-20 år har minskat sedan
år 2009.

Utvecklingen kan tyda på ett aktivt
arbete med att minska antalet
placeringar i familjehem eller
förändringar i redovisningen av
volymer.

Antalet vårddygn i institutionsvård
per invånare 0-20 år har däremot
ökat sedan år 2009.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
48

December 2014

Källa: Socialstyrelsen, Insatser barn och unga
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Barn- och ungdomsvård 2013 i jämförelse, vårddygn
per inv 0-20 år per typ av insats

Antalet vårddygn i familjehem per
invånare 0-20 år är tydligt lägre i
Nacka än i jämförbara kommuner
och övriga grupper.

Även antalet vårddygn i
institutionsvård per invånare 0-20
år är tydligt lägre i Nacka kommun
än i jämförbara kommuner och
övriga grupper.

Kommunen har en något högre
kostnad för barn- och ungdomsvård
än jämförbara kommuner som inte
förklaras av antalet insatser.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
49

December 2014

Källa: Socialstyrelsen, Insatser barn och unga
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Barn- och ungdomsvård
2008-2013, kostnad per vårddygn per typ av insats

Kostnaden per vårddygn för
familjehemsvård har ökat under
perioden.

Den procentuella ökningen mellan
år 2008 och 2013 motsvarar 126
procent.

Kostnaden per vårddygn för
institutionsvård ökade markant
2012. Ökningen mellan år 2011 och
2012 motsvarar 31 procent.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
50

December 2014

Källa: Socialstyrelsen, Insatser barn och unga
SCB, Räkenskapssammandraget
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Barn- och ungdomsvård
2012 i jämförelse, kostnad per vårddygn per typ av insats

Nacka kommun har en tydligt högre
kostnad per vårddygn för familje-
hemsvård i jämförelse med samtliga
jämförelsegrupper.

Även kommunens kostnad per
vårddygn för institutionsvård
överstiger kraftigt kostnaden i
samtliga jämförelsegrupper.

Det tycks finnas ett behov av att
kvalitetssäkra redovisningen av
volymer och styckkostnader.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
51

December 2014

Källa: Socialstyrelsen, Insatser barn och unga
SCB, Räkenskapssammandraget
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Ekonomiskt bistånd
2008-2013, utbetalt per hushåll och antalet hushåll

Kommunens utbetalda bistånd per
hushåll ökade från år 2009 till 2011
för att därefter minska.

Antalet bidragshushåll minskade
successivt mellan år 2008 till 2012,
för att därefter öka något.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
52

December 2014

Källa: Socialstyrelsen, Årsstatistik – ekonomiskt bistånd
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Ekonomiskt bistånd
2013 i jämförelse, utbetalt per hushåll och antalet hushåll

Utbetalt ekonomiskt bistånd per
hushåll i Nacka kommun är något
högre i jämförelse med länet,
jämförbara kommuner och gruppen
förortskommuner.

Kommunen har dock lägst antal
hushåll med bidrag av samtliga
kommungrupper i jämförelsen.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
53

December 2014

Källa: Socialstyrelsen, Årsstatistik – ekonomiskt bistånd
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Ekonomiskt bistånd
2008-2013, biståndets längd, %

Andelen hushåll i Nacka kommun
med ekonomiskt bistånd i 10-12
månader ökade något år 2011 och
2012 för att därefter minska.

Andelen ökade på bekostnad av de
hushåll som behövde bistånd i såväl
4-9 månader som 1-3 månader.

Andelen hushåll med ekonomiskt
bistånd under en kortare tid än 10-
12 månader ökade återigen år 2013.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
54

December 2014

Källa: Socialstyrelsen, Årsstatistik – ekonomiskt bistånd
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Ekonomiskt bistånd
2013 i jämförelse, biståndets längd, %

Andelen långvarigt bistånd är lägre i
Nacka än i övriga jämförelsegrupper
med undantag för riket.

Andelen hushåll i Nacka kommun
som erhållit ekonomiskt bistånd i
10-12 månader är lägre än i
jämförbara kommuner och länet
men högre än i riket.

Kommunen hade en lägre andel
hushåll som erhållit bistånd i 4-9
månader än samtliga
jämförelsegrupper.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
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December 2014

Källa: Socialstyrelsen, Årsstatistik – ekonomiskt bistånd
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Sammanfattning individ- och familjeomsorg

• De strukturella förutsättningarna för IFO-verksamheten i Nacka kommun har
successivt blivit mer gynnsamma (83,9 procent år 2013 jmf riket 100). En förändring i
delmodellen för IFO (i utjämningssystemet) förklarar till viss del detta.

• Kommunens verksamhet bedrivs till en kostnad som understiger den förväntade
standardkostnaden med 9,5 procent år 2013. Detta motsvarar 27,8 mnkr.

• Kommunens kostnad för individ- och familjeomsorgen har ökat med 21 procent
mellan år 2009 och 2013. De kostnadsdelar som har ökat mest rör framförallt barn-
och ungdomsvården och missbrukarvård vuxna.

• Kommunen redovisar höga kostnader per vårddygn för placeringar. Andelen
placeringar per invånare 0-20 år är däremot låg, särskilt för familjehemsplaceringar.
Materialet föranleder kommunen att se över sin redovisning av volymer.

• Nackas kostnader för ekonomiskt bistånd minskade 2013, på grund av lägre
utbetalningar per hushåll. Antalet bidragshushåll per 1000 invånare är tydligt lägre i
Nacka än i jämförelsegrupperna.

Nacka kommun - nyckeltalsanalys
56

December 2014
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Aktgranskning 

1 Sammanfattning 
 
Enheten funktionsnedsättning hade i oktober 2014 ett förväntat underskott på 20 
miljoner kronor. Aktgranskningen är gjord i syfte att bedöma om det finns 
möjligheter att minska kostnadsutvecklingen. Det är dock inte möjligt att endast 
genom aktgranskning bedöma detta. 
 Av granskningen framkommer att variationerna i utredningarna är stora. Flertalet 
utredningar och beslut är bra med komplett beslutsunderlag och motivering till 
beslut. 
Det finns dock brister i flera utredningar och dokumentation som gör det svårt 
att bedöma i vilken omfattning det är möjligt att minska kostnaderna. Det finns 
också brister i uppföljningen av insatserna.  
Det är sannolikt möjligt att minska kostnadsutvecklingen framöver genom mer 
fullständiga beslutsunderlag med funktionsbedömningar och sammantagen 
bedömning av brukarens totala situation i förhållande till annat samhällsstöd som 
den enskilde får.  
Ur både den enskildes och ur ekonomisk synvinkel medför noggrannare 
utredningar och fullständiga beslutsunderlag att den enskilde får rätt hjälp och att 
kostnaderna kanske kan minskas. 
Det går inte att genom aktgranskningen hitta enskilda insatser där det finns 
möjlighet att omgående minska kostnaderna. I flera av de granskade akterna 
förefaller insatserna vara mer omfattande än vad som motiveras av 
funktionsnedsättningen i beslutsunderlaget och på sikt är det är möjligt att minska 
kostnaderna. Detta gäller både bistånd enligt SoL och LSS. Det går inte att 
minska eller helt ta bort gynnande beslut om det inte finns någon bedömning att 
utgå ifrån för att se om förhållandena förändrats. 
 

 Uppdrag 

1.1 Bakgrund 
Enheten funktionsnedsättning förväntade underskott för året var i oktober 2014 
20 miljoner.  

1.2 Syfte 
Att hitta möjligheter till kostnadsminskningar och minskad kostnadsutveckling 
framöver. 

1.3 Frågeställningar 
 Är omfattningen av insatserna rimliga i förhållande till behov, riktlinjer 

och rättspraxis? 
 Vilka möjligheter finns att minska kostnaderna nu och framöver? 
 Är nivåbedömningarna på gruppbostäder och dagliga verksamheterna 

riktiga i förhållande till det stöd som den enskilde faktiskt får? 
 Hur kvalitetssäkras bedömningarna av omsorgsnivåer? 
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Aktgranskning 

 Vilka kostnadsförskjutningar har skett från försäkringskassan vid 
indragning av personlig assistans? 

 Hur skiljer sig enhetens bedömningar av personlig assistans från 
försäkringskassan bedömningar i de fall personlig assistans beviljas enligt 
LSS? 

 Behövs förändringar i arbetssätt? 
 Behövs förändringar i riktlinjerna? 

2 Metod 
Beslut och utredningar har granskats på följande punkter för att bedöma om 
insatserna är skäliga i förhållande till funktionsnedsättningen 
 

 Beslutsunderlag 
 Sammantagen bedömning 
 Motivering till beslut 
 Uppföljning 

 
Från början var avsikten att granska ärenden som kostade över 800 000 
kronor/år samt ärenden med mer än tre insatser. 
Granskningen ändrade inriktning eftersom det visade sig att de kostsammaste 
ärendena är LSS-insatserna daglig verksamhet, bostad med särskild service och 
korttidsvistelse som ersätts med checkbelopp i olika nivåer. Handläggarna 
fastställer omsorgsnivån för den enskilde. Nivåbedömningarna finns inte i 
Procapita och är därför inte möjliga att granska. 
 
141 slumpvis utvalda personärenden som var aktuella i december 2014 har 
granskats i Procapita fördelat på 
 
LSS/SoL  33 

LSS  49 

SoL  59 

  141 

3 Resultat 
Flertalet utredningar innehåller beslutsunderlag som gör att det går att bedöma 
varför ett visst beslut fattats och målsättningen med insatserna. Men det finns 
också följande brister i ett antal utredningar när det gäller beslutsunderlag och 
motiveringar vilket gör att det inte går att bedöma om insatsen är skälig i 
förhållande till funktionsnedsättningen. 
 

 Funktionsbedömningar saknas.  
 Uppgifter om övrigt samhällsstöd för det aktuella behovet saknas. 
 Sammantagen bedömning av kundens totala situation saknas. 
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 Dokumentation av att bedömning är gjord av om behovet är 
tillgodosett/kan tillgodoses på annat sätt saknas. 

 Målet med insatsen är inte specificerat. 
 Specifikation av till vilka aktiviteter och när ledsagning enligt SoL ska 

utföras i enlighet med kommunens riktlinjer. 
 Insatsperioden är i flera ärenden längre än skäligt i förhållande till det 

behov insatsen beviljats för och uppföljning är inte gjord enligt plan. 
 Uppföljningar saknas helt. 
 Nyprövningar är inte gjorda enligt riktlinjerna. 
 Ny bedömning av funktionsnedsättning och behov saknas i ärenden där 

det finns anledning att tro att situationen förändrats. 
 Insatser är beviljade utöver checkbelopp i verksamheter där personens 

hela omsorgsbehov ska tillgodoses genom den beviljade insatsen. 

4 Slutsatser och förslag 

4.1 Nivåbedömningar 
Nivåbedömningar på daglig verksamhet, korttidshem och i gruppbostad görs av 
alla handläggare som använder sig av ett särskilt frågeformulär och 
poängbedömningar (Södertörnsmodellen). Nivåbedömningarna kvalitetssäkras 
genom att varje ärende dras i en nivåbedömningsgrupp. Endast en mindre del av 
beslut om daglig verksamhet och bostad med särskild service har följts upp under 
senaste året enligt de uppgifter som enheten lämnat till socialstyrelsens öppna 
jämförelser. Det skiljer sig inte nämnvärt från landet i stort och det bedöms inte 
orimligt att i första hand prioritera uppföljningar i ärenden där det sker 
förändringar i behov och situation. 
 

 
 

4.1.1 Förslag 

2014 infördes en ny högsta nivå för daglig verksamhet vilket innebär att även 
personer med mycket omfattande behov bör kunna få samtliga behov 
tillgodosedda inom ramen för checkbeloppet. I kontakt med handläggarna 
framkommer att anordnare/utförare i vissa fall inte godtar de bedömda nivåerna 
utan kräver högre ersättning vilket medför tidskrävande ombedömningar och 
diskussioner för handläggare och gruppchef. 
 

 Vid nya bedömningar av omsorgsnivåer bör nivåbedömningar i de 
ärenden där kommunen beviljat insatser utöver checkbelopp prioriteras. 

 

insats enligt LSS antal beslut antal uppföljda senaste året

daglig verksamhet 238 119

bostad med särskild service 139 70
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4.2 Personlig assistans och sjuklöneersättning enligt LSS 
Handläggarna av assistansersättning har följt och dokumenterat utvecklingen av 
personlig assistans och assistansersättning sedan 2010. Av den uppföljningen 
framgår att 

 2-4 personer förlorar rätten till statlig assistansersättning varje år och 
kostnaderna överförs till kommunen. 

 Fler personer begär tillfälligt utökad assistans hos kommunen 
 
Av granskade akter framgår att beslut om sjuklöneersättning och annan tillfällig 
utökning är fattade enligt LSS § 9.2.  
I de granskade akterna finns inga markanta skillnader mellan kommunens och 
försäkringskassans behovsbedömningar. Största skillnaden finns i att 
försäkringskassan bedömer tidsåtgången för måltider annorlunda vid beräkning 
av de grundläggande behoven än tidigare. Även tiden för tillsyn och 
kommunikation kan variera men av de granskade akterna framgår bedömningarna 
som rimliga.  

4.2.1 Förslag  

Krav på sjuklöneersättning kan komma långt i efterhand för längre perioder vilket 
gör att det är svårt att förutse och beräkna kostnaderna. 

 Kontrollen av fakturorna är tidskrävande men kontroll bör göras av att 
vikarie funnits och att det är rätt debiterat. Biståndshandläggare fattar 
beslut om insatsen men är inte nödvändigtvis den som behöver göra 
fakturakontrollen. 

 Om försäkringskassan minskat assistansersättningen bör kommunen inte 
bevilja extra timmar i avvaktan på svar från domstol vid överklagan om 
det inte bedöms helt nödvändigt för att den enskilde ska klara sitt dagliga 
liv. 

 Vid ansökan om extra assistans vid tillfällig sjukdom eller sjukhusvistelse 
för barn bör i första hand möjligheten att få tillfällig föräldrapenning 
beaktas på samma sätt som för barn i motsvarande ålder.  

4.3 Kontaktperson enligt LSS 
Insatsen har beviljats enligt praxis för personer som bor i gruppbostad. Uppgifter 
om den enskildes kontaktnät saknas därför i flera av de granskade akterna.  

4.3.1 Förslag 

 Även om kostnaderna är relativt låga för insatsen bör det framgå av 
utredningen hur det sociala nätverket ser ut för den enskilde och avslag 
kan övervägas om behovet är faktiskt tillgodosett på annat sätt. 

 

4.4 Boendestöd enligt SoL  
Enligt Nacka kommuns riktlinjer ska beslut om boendestöd innehålla antal 
timmar, innehåll i uppdraget och om boendestödet ska utföras på dagtid, kvällstid 
och/eller helger.  
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Riktlinjerna följs inte i ett stort antal av de granskade besluten. 

4.4.1 Förslag 

 Nuvarande riktlinjer bör följas. 
 Ersättningen är differentierad och högre på kvällar och helger vilket 

innebär att det finns en risk att enskilda företag väljer att förlägga mer tid 
på kvällar och helger även om det inte är nödvändigt för att den enskildes 
behov ska tillgodoses  

 

4.5 Placeringar enligt SoL 
I några av de granskade akterna framkommer att orsaken till placeringen i första 
hand är social problematik, missbruk eller bostadslöshet. Det framgår inte av 
utredningarna om samverkan skett med andra enheter i dessa ärenden. 
Vid placering kan det skilja sig både i kostnader för platsen och vad den enskilde 
själv betalar. 
Vid vissa placeringar måste den enskilde beviljas ett visst antal timmar 
boendestöd och ledsagning oavsett den enskildes behov. 

4.5.1 Förslag 

 Förtydligande i riktlinjerna av kriterierna för placering på grund av 
funktionsnedsättning 

 Tydlighet i avtalen för dessa platser så att det blir tydligt när det gäller 
kostnader, innehåll i insatsen samt vad den enskilde själv ska betala. Detta 
gäller även platser för yngre demenssjuka  

 Utarbeta struktur och rutiner för samverkan med andra enheter inom 
socialtjänsten för personer med funktionsnedsättning och samtidiga 
sociala eller missbruksproblem 

 

4.6 Hemtjänst och ledsagning enligt SoL 
I många av besluten följs inte kommunens riktlinjer när det gäller tidsåtgång för 
insatser. Eftersom det är individuella bedömningar så kan tidsåtgången 
naturligtvis variera för olika personer. Det är dock svårt att läsa ut av 
utredningarna varför tidsåtgången är högre än praxis.  
I flera granskade beslut om ledsagning saknas dokumenterat ställningstagande till 
om behovet kan tillgodoses på annat sätt och ändamålet med ledsagningen. 
Enligt nuvarande riktlinjer ska det anges i beslutet till vilka aktiviteter och när 
ledsagning ska utföras. 
 

4.6.1 Förslag: 

Nuvarande riktlinjer bör följas.  
 Omfattningen av insatsen bör bedömas i förhållande till skäliga 

levnadsvillkor och med ställningstagande till övrigt samhällsstöd och om 
behovet kan tillgodoses på annat sätt. 
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 Fatta beslut för kortare period i ärenden där förbättring/förändring kan 
väntas. 

5 Daglig verksamhet enligt LSS 
Det finns behov av strukturerad samverkan med andra myndigheter och enheter 
inom socialtjänsten för gruppen yngre med neuropsykiatriska 
funktionsnedsättningar och personer med lindrig utvecklingsstörning Samverkan 
sker men det saknas skriftliga rutiner som är beslutade på ledningsnivå. 
En sådan samverkan skulle kunna leda till att fler personer kan hitta alternativ till 
daglig verksamhet och att den enskilde får insatser som på sikt kan leda till ökad 
självständighet och egen försörjning.  
 

6 Arbetssätt och riktlinjer 
Enheten har vidtagit åtgärder för att rätta till bristerna i beslutsunderlagen. LSS-
gruppen har nu juridisk handledning. Alla beslut ska föredras för gruppchef före 
beslut. Målet är att uppnå samsyn och gemensamma bedömningsgrunder. 
Handläggarna på enheten har i genomsnitt 80 ärenden. Både handläggare och 
chefer upplever att tidsbrist är den största anledningen till bristerna när det gäller 
utredningar och uppföljningar. En viss omfördelning av ärenden har gjorts inom 
enheten. 
Införandet av det nya verksamhetssystemet Pulsen Combine har medfört 
omfattande merarbete och flera handläggare uppger också att mallarna inte är 
anpassade för målgruppen. 
Vissa justeringar i riktlinjerna behövs och enheten behöver uppdatera 
handläggningsrutiner framöver. 
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Öppenhet och mångfald 
Vi har förtroende och respekt för människors kunskap 

och egna förmåga - samt för deras vilja att ta ansvar 
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NACKA 
KO M M U N 

§ 126 

14 oktober 2014 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Kommunstyrelsens arbetsutskott 

D nr KFKS 20 13/182-040 

Delårsrapport för tertial 2 Nacka kommun -januari
augusti 2014 

Beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår komm.unstyrelsen fatta följande beslut. 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fastställa delårsrapport för perioden 

januari-augusti 2014 samt prognosen för helåret 2014. 

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar för egen del att uppdra åt stadsdirektören att låta 

genomföra en extern genomlysning av social- och äldrenämndens ekonomi och 

organisa tio n. 

Ärende 
Det ekonomiska utfallet för perioden januari-augusti 2014 är 96 miljoner kronor, vilket är 

37 miljoner kronor bättre än budget. Arsprognosen för såväl balanskravsresultatet som för 

årets resultat är 72 miljoner kronor, vilket är 12 respektive 11 miljoner kronor bättre än 

budget. Ett förväntat underskott inom social- och äldrenämnden på 35 miljoner kronor 

vägs till viss del upp av överskott inom andra nämnder, främ.st utbildningsnämnden och 
tekniska nämnden. skatteintäkterna är högre än budgeterat och de finansiella kostnaderna 

lägre, till följd av ett lågt ränteläge och en aktiv finansförvaltning. Arsprognosen är 

förbättrad sedan tertial 1. Kommunens ekonomi bedöms vara i balans, även om 

underskottet inom social- och äldrenämnden fortfarande är bekymmersamt. 

Nämnderna bedömer läget för sina verksamhetsresultat som goda. Positivt är att den totala 
nöjdbeten med förskolor och skolor har ökat. Den totala sjukfrånvaron bland kommunens 

medarbetare för perioden januari- juli 2014 uppgår till 4,8 procent, vilket innebär att 

sjukfrånvaron ligger på samma nivå som för motsvarande period i fjol. 

Den sammantagna bedömningen av läget är att kommunen har en god ekonomisk 

hushållning, eftersom samtliga åtta kommunövergripande mål för verksamhet och insatta 

resurser nås. 

Till kommunstyrelsens sammanträde korrigeras tjänsteskrivelsens tabell med 

mandatfördelningen. 

Handlingar i ärendet 
Ekonomienhetens tjänsteskrivelse den 22 september 2014 

Ordförandes sig natur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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NACKA 
KOMMUN 

Yrkanden 

14 oktober 2014 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Mats Gerda u (M) yrkade, med instämmande av Hans Peters (C), Jan-Eric Jansson (KD) 
och Eva Öhbom Ekdahl (M), bifall till ekonomienhetens förslag med följande tillägg. 

"Kommunstyrelsens arbetsutskott uppdrar därutöver åt stadsdirektören att låta genomföra 
en extern genomlysning av social- och äldrenämndens ekonomi och organisation." 

Beslutsgång 
Arbetsutskottet beslutade i enlighet med Mats Gerclaus yrkande. 

Protokollsantecl<ningar 
Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande. 

"En förbättrad ekonomisk prognos har också inbyggda kostnader i fonn av minskade 
satsningar på underhåll och verksamhet som man skjuter framför sig. De sociala 
kostnaderna är stigande och drog- och alkoholbruket likaså. Större förebyggande insatser 
behöver sättas in för individens bästa, speciellt barn och ungdomar, och för att minska 
ökande framtida kostnader. Många behov finns att fylla som man har underlåtit att möta, 
som mer resurser till skolor, förskolor, fritidshem, bibliotek och underhåll och utveckling 
av sportanläggningar. Nackalistan återkommer till detta i samband med eget budgetförslag. 
Under rubriken "Omvärldsanalys" finns felaktigheter i presentationen av valresultatet 2014 
och mandatfördelning för Nackalistan. Det är andra gången inom denna valperiod som 
Nackalistan får skylta med felaktig infonnation från kommunen. Kvalitetskravet behöver 
höjas när det gäller att kolla faktaunderlag i handlingar som är offentliga." 

Stefan Saläng (FP) lät anteckna följande. 

"SLKs rapport har resultatet belastats med 35 mkr hänförligt till kom.munens åtagande i 
samband med tunnelbaneavtalet. Kommunstyrelsen har ännu inte godkänt detta 
redovisningssätt eftersom kommunens avsikt är att huvuddelen av dessa kostnader ska 
finansieras genom exploateringsbidrag i samband med kommande byggnation av bostäder 
och arbetsplatser på Västra Sicklaön." 

Ordförandes sig n a tu r Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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Kommunstyrelsen  

Program för utförare i mål och budget 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen noterar att stadsledningskontoret kommer att ta fram program för 
uppföljning av utförare som del i ärendet om mål och budget för år 2016-2018.  
 

Sammanfattning 
Riksdagen har beslutat om ändringar i kommunallagen med syfte att förbättra uppföljning 
och kontroll av privata utförare. Bland annat innebär ändringarna i kommunallagen att 
kommunfullmäktige ska lägga fast ett program för privata utförare för att lyfta frågorna om 
uppföljning och insyn till en politisk strategisk nivå.   
 
Utifrån att Nacka kommuns styrmodell bland annat bygger på den grundläggande principen 
om konkurrensneutralitet bör kommunfullmäktiges program för privata utförare även 
omfatta kommunala utförare. Programmet bör ha koppling till exempelvis kommunens 
upphandlingspolicy, reglemente för intern kontroll samt de uppföljningsplaner som varje 
kundval har. För att programmet ska hållas uppdaterat och integreras med befintliga 
styrdokument föreslås att programmet ingår i mål- och budgetdokumentet, som antas av 
kommunfullmäktige årligen i november månad. 
 

Ärendet 

Nya bestämmelser i kommunallagen  
Riksdagen har beslutat om ändringar i kommunallagen med syfte att förbättra uppföljning 
och kontroll av privata utförare. Av de nya bestämmelserna, som trädde kraft den 1 januari 
2015, följer att när vården av en kommunal angelägenhet har lämnats över till en privat 
utförare ska kommunfullmäktige varje mandatperiod anta program med riktlinjer för 
verksamheten och hur uppföljning ska ske (3 kap. 19 b § kommunallagen). I programmet 
ska det också anges hur fullmäktiges mål och riktlinjer samt övriga föreskrifter på området 
ska följas upp och hur allmänhetens insyn ska tillgodoses. 
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Begreppet privat utförare definieras i kommunallagen som en juridisk person eller enskild 
individ som har hand om vården av en kommunal angelägenhet. Kommunala företag anses 
inte vara en privat utförare. Kravet på program, uppföljning och insyn omfattar alla som 
utför kommunal verksamhet, oavsett om det är välfärdstjänster eller annan kommunal 
verksamhet, som till exempel snöröjning. 
 

Kommunfullmäktiges program för privata utförare  
Syftet med att kommunfullmäktige ska lägga fast ett program för privata utförare är att lyfta 
frågorna om uppföljning och insyn till en politisk strategisk nivå för att där lägga fast 
grundkrav och omfattning, struktur och ansvar samt krav på återkoppling till kunder och 
allmänhet. Programmet ska gälla för en mandatperiod, men det är inte specificerat när 
under mandatperioden programmet ska antas. Beslutet kan inte delegeras till 
kommunstyrelse eller nämnd.  
 
Kommunfullmäktiges program ska omfatta all den verksamhet som utförs av privata 
utförare där kommunen är huvudman. Det innebär att fristående förskolor och skolor inte 
ska omfattas av programmet eftersom de själva är huvudmän för sin verksamhet enligt 
skollagen. 
 
I Nacka kommun kan privata aktörer bli utförare genom att  

1) auktoriseras utifrån ett av kommunens olika kundval   
2) kvalificera sig för att ingå i ett valfrihetssystem enligt lagen om valfrihetssystem 

(LOV) 
3) få tilldelningsbeslut utifrån en upphandling enligt lagen om offentlig upphandling 

(LOU) eller 
4) direktupphandling enligt lagen om offentlig upphandling.  

 

Pågående arbete med program för privata utförare i Nacka kommun  
Sveriges Kommuner och Landsting (SKL) och en referensgrupp från kommuner, landsting 
och regioner, har tagit fram ett stödmaterial för fullmäktiges programarbete. Gruppen är 
tydlig med att i princip bör programmen gälla för all verksamhet, även för den offentligt 
drivna verksamheten. Troligtvis kommer också reglerna i kommunallagen om krav på 
program för uppföljning i framtiden att gälla för all verksamhet, oavsett om den bedrivs av 
offentliga eller privata utförare. Frågan utreds för närvarande inom ramen för en ny 
kommunallag.  
 
Tjänstemän från juridik- och kanslienheten i Nacka kommun har deltagit vid de tillfällen 
Sveriges Kommuner och Landsting bjudit in till seminarium om utformning av program för 
privata utförare. Vid dessa seminarium har ett flertal kommuner och landsting deltagit för 
att ta del av det material som SKL arbetat fram samt för att dela erfarenhet när det gäller 
arbetet med programmen. Då de nya bestämmelserna tillåter lokala anpassningar och då 
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detaljeringsgraden av programmen inte är fastlagd i kommunallagen eller förarbete till lagen 
innebär det att det finns stora variationer när det gäller programmen hos kommuner och 
landsting. Då utformningen av programmen påverkas av kommuners och landstings 
befintliga styrdokument och styrprocesser innebär det även att utformningarna av 
programmen antas skifta.  
 
Utifrån att Nacka kommuns styrmodell bland annat bygger på den grundläggande principen 
om konkurrensneutralitet bör kommunfullmäktiges program för privata utförare även 
omfatta kommunala utförare. Genom att ställa samma krav på uppföljning av kommunala 
som privata utförare så blir uppföljningen transparent och det blir tydligt att skattemedel 
som går till privata utförare som kommunala utförare ska följa samma uppföljning.  
 
Kraven på uppföljning och kontroll förutsätter att det finns något att följa upp. Arbetet 
med att ta fram ett program bör inte innebära att nya målformuleringar behöver antas utan 
det bör ske en koppling till kommunens befintliga styrdokument. Kommunfullmäktiges 
program bör rimligtvis ha koppling till exempelvis kommunens upphandlingspolicy, 
reglemente för intern kontroll samt de uppföljningsplaner som varje kundval har. För att 
programmet ska hållas uppdaterat och integreras med befintliga styrdokument föreslås att 
programmet ingår i Mål och budget som antas under juni månad i kommunfullmäktige.  
 

Ekonomiska konsekvenser 
Arbetet med att ta fram ett program för privata och kommunala utförare innebär inga 
ökade kostnader för kommunens verksamheter eftersom programmet i huvudsak utgår från 
befintliga styrdokument.  
 

Konsekvenser för barn 
En stor mängd privata och kommunala utförare utför tjänster som omfattar barn i olika 
utsträckning. Som exempel på tjänster kan nämnas skolskjuts och lokalvård i förskola och 
skola. Kan ett program för privata och kommunala utförare medföra att kvaliteten och 
uppföljningen förbättras ytterligare inom nämnda områden innebär det positiva 
konsekvenser för berörda barn.  
 
 
 
 
Helena Meier    Anneli Sagnérius 
Stadsjurist    Kommunjurist 
Stadsledningskontoret   Juridik- och kanslienheten 
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Kommunstyrelsen 

Naturreservatet Skuruparken 

Förslag till beslut 
 

1. Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att med stöd av 7 kap. miljöbalken 
förklara Skuruparken som naturreservat enligt föreskrifter, avgränsning och 
skötselplan daterad september 2014, bilaga 2 till stadsledningskontorets 
tjänsteskrivelse. 
 

2. Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att med stöd av 7 kap. miljöbalken 
utse naturreservatsnämnden som reservatsförvaltare. 
 

3. Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att bevilja investeringsmedel om 7 
miljoner kronor för iståndsättande av naturreservatet Skuruparken under perioden 
2015-2017. 

 

Sammanfattning  
Området benämnt Skuruparken har stora värden ur natur-, kultur och rekreationssynpunkt. 
Syftet med att föreslå Skuruparken son naturreservat är att bevara och utveckla områdets 
värden för rekreation, kulturhistoria och biologisk mångfald. 
 
Enligt 7 kap. 4 § miljöbalken får ett markområde av kommunen förklaras som naturreservat 
i syfte att bevara biologisk mångfald, vårda och bevara värdefulla naturmiljöer eller 
tillgodose behov av områden för friluftslivet. 
 
Kommunfullmäktige antog förslaget till naturreservat Skuruparken 2011-12-12. Beslutet 
överklagades till länsstyrelsen som 2013-09-13 upphävde beslutet på grund av formaliafel, 
främst för brister i hanteringen kring kungörelsedelgivning och föreläggande för mark- och 
sakägare att yttra sig över förslaget till naturreservat.  
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Kommunfullmäktige beslutade 2014-11-24 att återremittera ärendet om naturreservat för 
klarläggande av de omförhandlade arrendeavtalens rättsliga status i förhållande till 
reservatsförslaget. En utredning har gjorts med anledning av återremissen och slutsatsen är 
att de omförhandlade arrendeavtalen inte hindrar inrättande av naturreservat Skuruparken. 
 

Ärendet 
Området benämnt Skuruparken har stora värden ur natur-, kultur och rekreationssynpunkt. 
Syftet med att inrätta Skuruparken som naturreservat är att bevara och utveckla områdets 
värden för rekreation, kulturhistoria och biologisk mångfald.  
 
Redan 2005 gav kommunstyrelse uppdraget att utreda möjligheten att inrätta ett 
naturreservat. Förutom att området är välbesökt av närboende och intilliggande skolor och 
förskolor har det ett bredare intresse utifrån höga naturvärdena med nyckelbiotoperna 
knutna till gammal grovbarkig ek med håligheter, gammal grov tall, mossbeklädda 
bergskanter, kalkhaltig mark och intressant insektsfauna och krytogamflora.  
 

Bakgrund 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden beslutade 2007-06-13, § 234 följande: 
”Förslaget till förordnande av naturreservat Skuruparken skickas, med den ändringen att 
gränsen i väster flyttas till där den ligger i översiktsplanen, på samråd till föreslagna 
remissinstanser, kompletterade med de närmaste bostadsrättsföreningarna.” 
 
Samråd genomfördes 2007-07-05 till och 2007-09-30. Förslaget justerades och reviderades 
med anledning av inkomna remissvar. Gränsen i norr justerades så att Trafikverkets 
fastighet i norr lämnas utanför reservatet. Föreskrifterna och skötselplanen ändrades så att 
det framgick att målsättningen på sikt är att minimera antalet stugor inom området. 
Skötselplanen reviderades också så att större ytor än i remissförslaget kommer att hållas 
öppna och halvöppna genom gallring, slåtter eller bete på det sätt som var fallet i den 
engelska landskapsparken på 1700-talet. Parkens kulturhistoriska värde har på ett tydligare 
sätt lyfts fram i kartor och texter. 
 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden beslutade den 22 september 2010 att nytt samråd skulle 
genomföras med berörda mark- och stugägare med anledning av de förändringar som gjorts 
i förslaget. Detta samråd genomfördes 2010-10-11 - 2010-11-08. Sju sakägare samt fem 
övriga organisationer inkom med yttranden som ledde till omarbetning. Det omarbetade 
förslaget översändes därefter till den då nyinrättade naturreservatsnämnden för yttrande. 
Naturreservatsnämnden beslutade 2011-10-12 att tillstyrka bildandet.  
 
Kommunfullmäktige i Nacka antog förslaget till naturreservat 2011-12-12. Detta beslut 
överklagades till länsstyrelsen. 2013-09-13 varefter länsstyrelsen beslutade att upphäva 
naturreservatet på grund av formaliafel, främst för brister i hanteringen kring 
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kungörelsedelgivning och föreläggande för mark- och sakägare att yttra sig över förslaget till 
naturreservat.     
 
Kommunstyrelsen beslutade 2013-09-30 dels att inte överklaga länsstyrelsens upphävande 
av naturreservatet och dels att uppdra till naturreservatsnämnden att omedelbart återuppta 
ärendet med att inrätta naturreservatet. Eftersom formaliafelen rörde hanteringen kring 
kungörelsedelgivningen och föreläggandet för mark- och sakägare att yttra sig över förslaget 
beslöt naturreservatsnämnden i oktober 2013 att nytt samråd skulle ske utifrån samma 
reservatshandlingar som antogs av kommunfullmäktige i december 2011. Samråd 
genomfördes under perioden 2013-11-01 till 2014-01-14. 
 
Efter att synpunkter inkommit och sammanställts justerades förslaget. Förändringarna 
utgick främst från länsstyrelsens yttrande och bland annat togs målformuleringen om att 
antalet stugor på sikt ska minimeras bort. Föreskrifterna förtydligades vad gäller förbud mot 
uppförande av byggnader och anläggningar och de intrång som skötselplanen innebär för 
mark- och stugägare. Förbudet mot ridning inom reservatet togs bort då naturreservats-
nämnden 2014-03-12 fastställde att nämndens uppfattning är att allemansrätten ger ryttare 
både ansvar och skyldigheter och ytterligare restriktioner inte är nödvändiga i nuläget. 
Föreskrifterna som sådana justerades inte till den nya standard för reservatsföreskrifter som 
är under framtagande i Nacka kommun. Detta eftersom förslaget framtogs innan dessa 
fanns och flera samråd redan har hållits. I förslaget justerades även reservatsgränsen något i 
den västra delen för att bättre överensstämma med intilliggande plangränser och det har 
angivits att föreskrifterna inte ska utgöra hinder för utbyggnad av framtida Skurubro eller 
tunnelbana. I övrigt gjordes mindre redaktionella ändringar. 
 
Eftersom justeringar som gjordes i förslaget efter samrådet berörde markägaren och andra 
sakägare (stugägarna) beslöt naturreservatsnämnden den 10 april 2014 att förelägga JM AB 
som markägare till området benämnt Skuruparken och ägarna till stugor i området att senast 
2014-06-15 yttra sig över de ändringar som angavs i förslag till naturreservat Skuruparken 
enligt föreskrifter, avgränsning och skötselplan daterad april 2014. Nämnden beslöt även att 
föreläggandet att yttra sig över förslaget skulle delges genom kungörelsedelgivning då antalet 
sakägare är många och alla inte kända av kommunen samt att förslaget till naturreservat 
skulle hållas tillgängligt 2014-04-29 till 2014-06-15 i biblioteket i Nacka Forum samt i 
utställningshallen i Nacka stadshus.  
 
Efter att synpunkter inkommit och sammanställts har förslaget justerats. Ändringarna består 
främst av förtydligande av vissa föreskrifter såsom A2 vad gäller standardhöjning samt att 
normalt underhåll av befintliga byggnader och anläggningar får utföras. Även A7 har 
förtydligats vad gäller förbud att plantera hindrande vegetation. C7 har också förtydligats till 
att gälla yrkesmässig varutransport för naturreservatets ändamål. I övrigt har mindre 
redaktionella ändringar gjorts. 
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Naturreservatsnämnden föreslår i sitt beslut den 17 september 2014 § 59 
kommunfullmäktige att med stöd av 7 kap. miljöbalken förklara Skuruparken som 
naturreservat enligt föreskrifter, avgränsning och skötselplan daterad september 2014. 
Naturreservatsnämnden beslutade för egen del att, på sidan 18 i Föreskrifter, avgränsning 
och skötselplan för Skuruparken daterad september 2014, längst ned i sista stycket under 
rubriken Stugbebyggelse, lägga till meningen ”Tillämpningen av naturreservatsföreskrifterna 
påverkas inte av arrendeavtalen”. Naturreservatsnämnden föreslår även att 
kommunfullmäktige med stöd av 7 kap. miljöbalken utser naturreservatsnämnden som 
reservatsförvaltare samt att anta en investeringsbudget om 7 mnkr för iståndsättandet av 
naturreservatet Skuruparken under perioden 2015-1017. 
 
Kommunfullmäktige beslutade 2014-11-24 dels att förlänga det interimistiska förbudet att 
gälla från 2014-12-13 och ett år framåt och dels att återremittera ärendet om naturreservat 
för klarläggande av de omförhandlade arrendeavtalens rättsliga status i förhållande till 
reservatsförslaget. De omförhandlade arrendeavtalens rättsliga status i förhållande till 
reservatsförslaget har utretts, se bilaga 5, av Magnusson advokatbyrå som har kommit fram 
till att de inte hindrar inrättande av naturreservat Skuruparken. Eftersom omförhandlingen 
och förlängningen av avtalen gjordes långt efter att kommunen beslutade om naturreservat 
skulle arrendatorerna kunna anses vara i ond tro. Det är inte av betydelse att beslutet sedan 
blev upphävt på grund av formaliafel eftersom avsikten att inrätta naturreservat kvarstår. 
Med anledning av detta kan en eventuell utvidgning av rättigheterna i avtalen inte påverka 
tillämpningen av naturreservatsföreskrifterna. Dessutom har kommunen rätt att inskränka 
rättigheter om det är rimligt i en avvägning mellan allmänna och enskilda intressen, vilket 
bedömningen är enligt förslaget till naturreservat.  
 
Däremot kan både markägare och arrendatorer ha rätt till ersättning om mark tas i anspråk 
och/eller pågående markanvändning avsevärt försvåras. Detta utvecklas närmare nedan.  

Ekonomiska konsekvenser 
Vissa åtgärder för iståndsättning av naturreservat Skuruparken kommer att medföra 
kostnader av engångskaraktär. En grov uppskattning av kostnaderna för iståndsättning av 
reservatet med bland annat utmärkning av reservatets gränser, skyltning, gångvägar, stigar, 
återställning av gräsmark, samt friställning av äldre ekar bedöms uppgå till totalt 7 miljoner 
kronor under en treårsperiod närmast efter att beslut om inrättande vunnit laga kraft.   
 
Löpande underhåll i form av städning och gallring utmed stigar och i naturmark kommer 
kontinuerligt att ske. Denna driftskostnad bedöms till cirka 200 tkr per år. 
 
Som ovan har angivits kan generellt sett inrättande av naturreservat leda till att markägare 
och/eller arrendatorer har rätt till ersättning om mark tas i anspråk eller pågående 
markanvändning avsevärt försvåras. Att mark tas i anspråk kan vara till exempel anläggande 
av gångvägar och uppförande av café. Vad gäller förutsättningen att pågående 
markanvändning avsevärt försvåras kan påpekas att så kallade förväntningsvärden, det vill 
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säga planerad användning av en fastighet, inte är ersättningsgrundande. Även för 
ersättningsfrågan är det av betydelse att omförhandlingen och förlängningen av 
arrendeavtalen gjordes långt efter det att kommunen beslutade om naturreservatet och 
arrendatorerna då kan anses vara i ond tro. En utvidgning av rättigheterna i de nya avtalen 
borde således inte leda till högre ersättning. Det är tveksamt om de förslagna föreskrifterna 
överhuvudtaget begränsar arrendatorernas rättigheter jämfört med de gamla avtalen.  
 
Det är idag inte möjligt att bedöma vilken ersättning som markägaren respektive 
arrendatorerna skulle kunna ha rätt till.  
 
 

Bilagor 
1. Naturreservatet Skuruparken: sammanställning av remissvar och ämnesuppdelning 

av remissvar. 
2. Föreskrifter, avgränsning och skötselplan för naturreservatet Skuruparken, 

september 2014. 
3. Tomtkarta i arrendeavtal som JM tecknat med stugägarna. 
4. Protokollsutdrag, naturreservatsnämnden 140917 
5. Utredning arrendeavtalen, Magnusson advokatbyrå 2015-01-15 

 
 
 
 
Elisabeth Hedin   Dag Björklund 
Naturvårdsplanerare   Natur och trafikdirektör    
Park- och naturenheten 
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17 september 2014 

SAMMANTRÄDEsPROTOKOLL 
NACKA 
KOM H U N NaturrcsctTatsnämndcn 

§ 59 NRN 2013/41-265 

Naturreservatet Skuruparken 

Beslut 
1. Naturreservatsnämnden föreslår kommunfullmäktige att med stöd av 7 kap. 

miljöbalken förklara Skuruparken som naturresen•at enligt föreskrifter, avgränsning 
och skötselplan daterad september 2014, bilaga 2. 

2. Naturresen·atsnämnden föreslår kommunfullmäktige att med stöd a\' 7 kap. 

miljöbalken utse naturresen·atsnämnden som resen·atsfön·altare. 

3. Naturreservatsnämnden föreslår kommunfullmäktige att anta en investeringsbudget 

om 7 mnkr för iståndsättande av naturresen·atet Skuruparken under perioden 2015-
2017. 

4. Naturreservatsnämnden beslutar för egen del att, på sidan 18 i Föresluifter, 

avgränsning och skötselplan för Skuruparken daterad september 2014, längst ned i 

sista stycket under rubriken Stugbebyggelse, lägga tillmeningen "Tillämpningen av 
naturresen·atsföresluifterna påverkas inte av arrendeavtalen". 

Ärendet 
Kommunfullmäktige antog förslaget till naturreservat Skuruparken 2011 -12-12. Beslutet 

överklagades tilllänsstyrelsen som 2013-09-13 upphävde beslutet på grund av formaliafel, 

främst för brister i hanteringen kring kungörelsedelgin1ing och föreläggande för mark- och 

sakägare att yttra sig över förslaget till naturresetYat. 

Kommunstyrelsen beslöt 2013-09-30 att återuppta ärendet om att inrätta naturreservatet 

och i oktober 2013 beslöt naturreservatsnämnden att nytt samråd skulle ske utifrån samma 

reservatshandlingar som antogs av kommunfullmäktige i december 2011. Sanu·ad 

genomfördes under perioden 2013-11-01 till 2014-01 -14. 

Efter att synpunkter inkommit och sammanställts justerades förslaget. Förändringar skedde 

främst utifrån länsstyrelsens yttrande. Gränsen justerades nagot i den västra delen för att 

bättre överensstämma med intilliggande plangränser och det har angi,·its att föreskrifterna 

inte ska utgöra hinder för utbyggnad av framtida Skurubro eller tunnelbana. Eftersom 

justeringarna efter samrådet berörde markägaren och andra sakägare (stugägarna) förelade 

naturreservatsnämnden den 2014-04-1 O dessa att yttra sig Ö\·er ändringarna. Samrådet 

genomfördes 2014-04-29 till 2014-06-15. 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 

17 (30) 
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17 september 2014 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
NACKA 
KOMMUN Naturreservatsnämnden 

Efter att synpunkter inkommit och sammanställts har förslaget justerats. ;\ndringarna 

består främst av förtydligande av vissa föreskrifter såsom A2 vad gäller standardhöjning 

samt att normalt underhall av befintliga byggnader och anläggningar får utföras. Aven A 7 

har förtydligats ,,ad gäller förbud att plantera hindrande vegetation. C7 har också 

förtydligats till att gälla yrkesmässig varutransport för naturresen·atets ändamål. ] övrigt har 

mindre redaktionella ändringar gjorts. 

Handlingar i ärendet 
Park- och naturenhetens tjänsteskri,·else den 9 september 2014 

1. Naturreservatet Skuruparken: sammanställning av remissvar och ämnesuppdelning 

av remtssvar. 

2. Föreskrifter, avgränsning och skötselplan för naturresen·atet Skuruparken, 

september 2014. 

3. Tomtkarta i arrendeavtal som JJ\I tecknat med stugägarna. 

Yrl<anden 
Peter Zethraeus (tvi) yrkade med instämmande av Björn Strehlenert (C) och Marithe 

Eriksson (KD) bifall till park- och naturenhetens förslag med tillägget att, på sidan 18 i 

F'öre.rkl?fier- Al'grän.ming - J kölselpiMjör Jkumparken daterad september 2014, längst ned i 

sista stycket under rubriken Stugbebyggelse, lägga till meningen "Tillämpningen av 

naturreservatsföreskrifterna påverkas inte av arrendeavtalen". 

Beslutsgång 
Naturreservatsnämnden beslutade i enlighet med Peter Zethraeus yrkande. 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 

18 (30) 
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Naturreservatet Skuruparken, sammanställning och 

ämnesuppdelning av remissvar  

Sammanfattning av samrådsprocess 

Ett första samråd för Naturreservatet Skuruparken genomfördes i juni 2007. Efter att 

inkomna synpunkter sammanställts och utvärderats så framtogs ett omarbetat förslag.  

 

Det omarbetade förslaget sändes ut på nytt samråd till berörda mark-  

och stugägare i september 2010.  

 

Förslaget omarbetades åter efter inkomna synpunkter och i december 2011 antogs efter 

ytterligare justeringar förslaget av Kommunfullmäktige.  

 

Beslutet överklagades till länsstyrelsen som pga formaliafel upphävde beslutet. Ett nytt 

samråd genomfördes därför under tiden 20131101-20140114. 

 

Efter samrådet bearbetades förslaget åter och ett nytt förslag togs fram. Förändringarna i 

förslaget bedömdes vara så stora att förslaget åter ställdes ut under tiden 20140429-

20140615. JM som markägare och områdets stugägare förelades att yttra sig. 

Tidigare samråd 

Samråd 2007 

Vid samrådet inkom 34 yttranden. 6 instanser hade inget att erinra mot förslaget. 3 instanser 

var tydligt negativa till reservatsbildning och 21 instanser var tydligt positiva.  

Efter sammanställning av remissvar så justerades förslaget till naturreservat genom att dess 

utbredning i norr minskades så att mark för vägreservat hamnade utanför reservatsgränsen. 

Förslaget kompletterades också på sådant sätt att områdets kulturhistoriska värden tydligare 

lyftes fram i text och bild. Likaså förtydligades att området stugor skulle avvecklas, förutom 

stugor av stort kulturhistoriskt värde som kunde flyttas till lämplig plats. Skötselplanen 

justerades så att vissa områden skulle ges en större öppenhet och så att de kulturhistoriska 

spåren skulle kunna tydliggöras bättre. I övrigt gjordes redaktionella förändringar och 

förtydliganden i förslaget. 
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Samråd 2010 

Vid samrådet inkom 7 yttranden från sakägare samt 4 övriga yttranden. En sammanställning 

gjordes gällande yttranden från sakägare. 2 instanser hade inget att erinra mot förslaget. 2 

instanser var tydligt negativa till reservatsbildning och ingen instans var tydligt positiv. Av 

övriga yttranden var 4 tydligt positiva. 

Efter sammanställning av remissvar justerades förslaget till naturreservat på ett sådant sätt 

att tidigare text om att stugor för privat nyttjande inte fick inrymmas inom reservatet till att 

dessa på sikt ska komma att minimeras. 

 

Samråd 2014 januari 

Vid samrådet inkom 19 yttranden. Av dessa var 5 remissinstanser tydligt positiva till 

reservatsbildning och 1 instans var tydligt negativ. Förslaget förändrades främst utifrån 

länsstyrelsens yttrande.  Bl a ändrades den tidigare målformuleringen om att antalet stugor 

på sikt ska minimeras och denna målformulering togs bort. Föreskrifterna förtydligades vad 

gällde förbud mot uppförande av byggnader och anläggningar samt gällande intrång som 

skötselplanen innebär för mark- och stugägare. Gränsen justerades något i den västra delen 

för att bättre överensstämma med intilliggande plangränser och föreskrifterna förtydligades 

så att de inte ska utgöra hinder för utbyggnad av framtida Skurubro eller tunnelbana. 

Sammanställning samråd juni 2014 

Naturreservatsnämnden beslutade 20140422 att förelägga JM AB som markägare samt  

ägarna till stugor i området att yttra sig över det omgjorda förslaget. Båda instanserna har 

inkommit med yttranden- stugägarna i ett gemensamt yttrande genom Skuruparkens 

Stugägareförening. Utöver dessa yttranden från sakägare har 14 övriga yttranden inkommit. 

Sammanställning av synpunkter från sakägare: 

JM AB 

Skuruparkens stugägareförening (svarar genom fullmakt för 55 stugägare)  

 

Motsätter sig reservat 
JM Motsätter sig bildandet av reservatet. Menar att det skydd som finns idag i 

form av strandskydd och detaljplanelagd natur- och parkmark är starkt och det därmed inte 

föreligger behov av att instifta naturreservat. Önskemålen beträffande bevarande och 

utveckling av kulturhistoriska värden, rekreation och biologisk mångfald går att uppfylla 

genom andra åtgärder än reservatsbildning där såväl fastighetsägarens som arrendatorernas 

rättigheter beaktas.  

   

Reservatets föreskrifter 
JM Föreslagna föreskrifter tar inte hänsyn till befintliga bostadsarrenden och 

tydligt ställningstagande saknas med avseende på dessa. Otydlighet föreligger med avseende 

på stugornas bestånd. Det framgår inte om marken ska friställas från stugorna och om 

bostadsarrenden ska upplösas.  
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Skuruparkens stugägareförening Ser mycket positivt på att förslaget i mycket följer 

Länsstyrelsens och stugägarnas tidigare invändningar. De arrendeavtal som tecknats med 

stugägarna kan komma att juridiskt strida mot reservatsbestämmelserna. Till avtalen hör en 

av lantmätare utmätt och godkänd tomt på 300 kvm per fastighet. Karta bifogas. Tomt ska 

enligt arrendeavtal hållas i skick. I arrendeavtalen har stugägare skyldighet att underhålla sin 

stuga, om så inte sker kan jordägaren göra detta på arrendatorns bekostnad. I 

reservatsföreskrifterna står att standardhöjning inte är tillåten. Gränsen mellan reparation/ 

underhåll och standardhöjning är oklar. Ett antal stugor har sedan decennier enkla avlopp, 

vissa har murad spis och skorsten. Finns även befintlig anläggning för sommarvatten och 

latriner och soptunnor som sköts av förening och markägare gemensamt. Måste lösas 

genom t.ex. servitut. Får befintliga anläggningar vara kvar? Arrendator är också skyldig att 

vid brand återuppföra byggnad. Det rimmar inte med reservatets byggnadsförbud. Övriga 

obesvarade frågar är föreskrifter gällande grillning, tältförbud samt utseendet på parkmöbler 

för stugägarna. 

 

 

Kommentarer: 

Förslaget redovisar tydligt med att stugorna finns inom området. Föreskrifterna förtydligas 

med avseende på vad som menas med standardhöjning och en skrivning om att underhåll är 

tillåtet införs. Några av kommunen godkända avlopp finns idag inte inom området. 

Iordningställande av avlopp är en standardhöjning och får därmed enligt föreskrifter inte 

utföras. Eventuella servitut för latrin, sommarvatten och sophantering tecknas inte med 

kommunen som inte är fastighetsägare inom området. Föreskrifter för grillning samt förbud 

mot tältning gäller för alla inom reservatet. Skrivning om parkmöbler gäller möbler för 

allmänhet som reservatsförvaltare iordningställer. 
 
 
Beslut och process 
JM JMs inställning är att beslutet om inrättande av naturreservat inte skett utifrån 

miljöbalken utan från politiska ställningstaganden. Proportionaliteten och avvägningen mot 

äganderätten kränks. Nacka kommun har i förslaget inte beaktat vare sig JMs äganderätt 

eller arrendatorernas rättigheter och de inskränkningar som ett naturreservat innebär mot 

det allmännas intresse av ett naturreservat. JMs fastighetsinnehav blir vid reservatsbildning 

onyttigt. 

 

 

Kommentarer: 

Kommunen anser inte att avvägningen mot äganderätten medför kränkning av den samma. 

 
 

 
Stugorna 
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JM Vid beskrivning av utvecklingen i zon 1 och 2 framstår det som om stugorna 

inte kommer att ha någon plats i landskapet men det går inte att utläsa hur beståndet ska 

hanteras. Otydligheten måste vara medveten. Föreskrifterna är utformade så att åtgärder för 

underhåll och förbättring av stugor förbjuds. Föreskrifterna utformning kommer att leda till 

förfall och synes ta sikte på att begränsa användningen så att det inte är attraktivt att nyttja 

arrendeställena. Frågan är om utformningen är ett led i att låta området självdö och bana 

väg för låga ersättningsnivåer vid framtida inlösenförfarande. 

Skuruparkens stugägareförening Stugornas plats och framtid nämns bara under 

avsnitt stugbebyggelse och felaktigheter finns i historiebeskrivningen. Stugägareföreningen 

är inte intresserade av att Skuruparken blir ett reguljärt sommarstugeområde, i 

arrendeavtalet står att stugorna ska vara av enkel kolonistugekaraktär.  

 

 

Kommentarer: 

Förslaget beskriver tydligt att stugorna finns inom området. Föreskrifterna förtydligas med 

avseende på vad som menas med standardhöjning och en skrivning om att underhåll är 

tillåtet införs. Historiebeskrivningen av stugorna bygger på bedömning utförd av antikvarie 

2013 och får ses som översiktlig. 

 

 

Kulturhistoria, engelsk landskapspark 
JM Utvecklingen med belysning, vägar och byggnader rimmar illa med 

kommunens önskan om bevarande av områdets kulturvärde som landskapspark. 

Skuruparkens stugägareförening Anser inte att det finns historiska belägg för att 

den engelska parken har funnits. Skötselplanens anvisningar för tankarna till hårt tuktad 

park som den unika Skuruparken inte skulle vinna på. 

 

 

Kommentarer: 

Vissa kriterier med avseende på säkerhet och trygghet måste uppfyllas och den 

landskapspark som återskapas kommer därför även att innefatta moderna inslag som t.ex 

belysning. Skötselplanen beskriver gallringar och röjningar och större öppenhet i landskapet, 

några tuktningar av vegetation föreskrivs inte. 
 

 

Rekreation och friluftsliv 
Skuruparkens stugägareförening Nackaborna kommer att bli besvikna om de stigar 

och vägar som finns i reservatsförslaget är de enda som ska finnas. Skuruparken rymmer 

idag ett långt större nät av vedertagna gångvägar och stigar. Underhåll i form av 

vinterunderhåll, plogning, sandning mm är inte klarlagt.  

 

 

Kommentarer: 
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Det finns ingen tanke på att försöka få bort det nät av spontana stigar som finns inom 

området. De stråk som redovisas i skötselplanen är de av stor betydelse och de gångvägar 

som visas är de där man planerar att höja standarden för bättre framkomlighet. 

Reservatsförvaltare kommer att stå för det underhåll som beskrivs i skötselplanen, på de 

vägar och stigar som där visas. 

 
 
Kommunikation och teknisk försörjning 
Skuruparkens stugägareförening Förstår att det inte går att kombinera bilkörning 

med naturreservatet. Positiva till förbud mot motorfordon, vill dock ha bom med kodlås så 

att transporter för färdtjänst, byggnadsmaterial, servicefordon mm kan nå stugorna. 

 

 

Kommentarer: 

Föreskrift C7 justeras så att yrkesmässig varutransport för naturreservatets ändamål får ske i 

zon 2. 

 

 

Övrigt 
Skuruparkens stugägareförening Vill veta i vilket avseende Nacka kommun anlitat 

Gunilla Ingmar som del i arbetet med reservatet. Förslaget redovisar inte budget för 

iordningställande eller framtida skötsel av reservatet. Ett projekt i mångmiljonklassen som 

ska gå till omröstning i fullmäktige utan ett ord om detta torde vara tämligen unikt. 

Föreningen deltar gärna i skötseln av det framtida naturreservatet. 
 

 

Kommentarer: 

Synpunkterna gäller inte önskade revideringar av det framtagna förslaget. 

 

Sammanställning av synpunkter från övriga: 

 

Boo Miljö- och Naturvänner 

Bouleau Lies, Lyrner Per-Johan m.fl. grannar på Tranvägen 2 och 4 

BRF Saltängen 

BRF Skuruäng 

Bråvander Lars-Gunnar 

Förbundet för Ekoparken 

Nacka Hembygdsförening 

Nackalistan 

Nacka Miljövårdsråd 

Naturskyddsföreningen Nacka 
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Saltsjö Duvnäs Fastighetsägareförening 

Skuruparkens Vänner 

Skuru Villaförening 

Svenska Turistföreningen 

 

 

Reservatets syfte, målformulering, intresseprövning 
Boo miljö- och naturvänner  Anser att kommunen ska hålla fast vid 

skrivningen om minimering av antalet stugor och att frågan om dess framtid måste lösas i 

detalj. 

Bouleau Lies, Lyrner Per-Johan m.fl. grannar på Tranvägen 2 och 4 

Det allmänna intresset väger definitivt tynger än det privata. 

BRF Saltängen Motsätter sig starkt de förslagna nya formuleringarna. Den 

ytterligare remitteringen var baserad på ren formalia varför ingen orsak eller rättslig grund 

finns för det nya förslaget.   

BRF Skuruäng Ställer sig mycket frågande till att målformuleringen om att 

stugorna ska minimeras har tagits bort. Kan inte se att länsstyrelsens yttrande föranleder att 

målet ska strykas. Deras formulering om att en avveckling bör regleras i föreskrifterna kan 

ses som ett bevis för att kommunen har all rätt att besluta om avveckling. Anser att 

målformuleringen ska lyda som i det tidigare reservatsförslaget. Det är viktigt att texten 

framhåller grundtanken med reservatet, nämligen att allmänintresset i detta fall väger många 

gånger tyngre än markägarens och de enskilda stugägarnas intressen.  

Nackalistan  Ställer sig frågande till varför målformuleringen om att antalet 

stugor på sikt ska minimeras har tagits bort. Kan inte se att länsstyrelsens yttrande på något 

sätt föranleder Nacka kommun att stryka målet att på sikt minimera stugorna. Även om 

länsstyrelsen är tveksam till stugornas negativa påverkan på rekreationsvärdet betyder inte 

det att kommunen inte kan stå fast vid tidigare målformulering som då fick kompakt stöd 

av remissinstanserna. Menar att länsstyrelsen gör en felaktig bedömning i frågan. Anser att 

målformuleringen ska lyda som i tidigare förslag. Allmänintresset väger i detta fall klart 

tyngre än markägarens och stugägarnas intressen. Ändringen av text om syftet med 

reservatet är oroande och förvånande då den är myckt mildare ui formuleringen ang. 

privatisering av mark. Kan inte se att något i yttrandet från länsstyrelsen gör att man inte 

kan ha en skarp formulering.  

Nacka Miljövårdsråd Vill ha kvar den tidigare skrivningen ”aktiviteter och inslag som 

innebär privatisering av mark och som därmed minskar det allmänna rekreationsvärdet får 

dock inte inrymmas i reservatet” istället för den nya skrivningen ”det är av vikt att främja 

och utveckla tillgängligheten för allmänheten i området”. Vill under intresseprövning att 

stycket i sin helhet ska lyda som i förslaget daterad nov 2013 med en minimering av antalet 

privata stugor på sikt. 

Naturskyddsföreningen i Nacka  Ställer sig frågande till varför målformuleringen 

om att antalet stugor på sikt ska minimeras har tagits bort. Kan inte se att länsstyrelsens 

yttrande på något sätt föranleder Nacka kommun att stryka målet att på sikt minimera 

stugorna. Även om länsstyrelsen är tveksam till stugornas negativa påverkan på 
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rekreationsvärdet betyder inte det att kommunen inte kan stå fast vid tidigare 

målformulering som då fick kompakt stöd av remissinstanserna. Menar att länsstyrelsen gör 

en felaktig bedömning i frågan. Anser att målformuleringen ska lyda som i tidigare förslag. 

Allmänintresset väger i detta fall klart tyngre än markägarens och de enskilda stugägarnas 

intressen. Förvånande och oroande att syftet har ändrats till en mycket mildare formulering 

ang. privatisering av mark. Ser inte att något i länsstyrelsens yttrande gör att man inte kan ha 

en skarp formulering om att inte tillåta privatisering. 

Skuru Villaförening I ett naturreservat måste allmänintresset och tillgänglighet 

prioriteras högre än enskild stugägare/ arrendators intressen. Återgå till tidigare beslutad 

inriktning att minimera antalet stugor på sikt. 

Skuruparkens Vänner Anser att en slagsida uppstått för de enskilda intressena. Anser 

det vara mycket märkligt att naturreservatsnämnden bytt ståndpunkt från 

kommunfullmäktiges beslut dec 2011 då inga nya fakta inkommit i länsstyrelsens 

samrådsyttrande. Det är ett uppenbart allmänintresse att det inte ska finnas någon privat 

bebyggelse i Skuruparken. Allmänintresset väger klart tyngre än markägares och stugägares 

enskilda intressen. Vill att följande text infogas: ”Målsättningen är därför att privatiseringen 

av mark inte ska förekomma inom reservatet, då den minskar det allmänna 

rekreationsvärdet”. 

Svenska turistföreningen Stöder bildandet av reservatet. Förväntar sig att JM inser att 

loppet är kört och att de inte försenar reservatet genom ett överklagande. 

 

 

Kommentar: 

Kommunen vidmakthåller sin tolkning av länsstyrelsens yttrande vid samrådet som 

avslutades i januari 2014 och de omformuleringar som gjorts i förslaget med utgångspunkt 

av detta.  

 

 

Samrådsprocessen 
Nackalistan  Det har formulerats att samrådet är begränsat och att nytt 

samråd genomförs med JM och ägarna till stugor inom området. Detta är olyckligt då 

ändringarna är så stora och viktiga att ett naturligt samrådsförfarande borde varit det 

naturliga valet.  

Naturskyddsföreningen i Nacka  Det har formulerats att samrådet är begränsat och 

att nytt samråd genomförs med JM och ägarna till stugor inom området. Detta är olyckligt 

då ändringarna är så stora och viktiga att ett naturligt samrådsförfarande borde varit det 

naturliga valet. 

 

 

Kommentar: 

Hanteringen av samrådet följer det regelverk som finns för det samma i FOM samt MB. 
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Rekreationsvärde 
Saltsjö- Duvnäs Fastighetsägareförening Ställer sig fortsatt positiva till att 

Nacka kommun arbetar vidare med reservatsbildningen. Området är ett viktigt 

rekreationsområde för alla i Saltsjö- Duvnäs. Spelar en central roll såväl för mindre som 

större barn. Används flitigt av intilliggande skolor och förskolor. Det är av största vikt att 

parken känns trygg och säker, även kvällstid. Önskar att stigen förbättras så att det går att 

promenera med barnvagn och att det finns lämplig belysning. Av största vikt att parken 

vårdas. Om den tillåts växa igen och bli skräpig bidrar detta till en förslumning som inte är 

acceptabel. 

 

 

Kommentar: 

Ett säkrare och tryggare område beskrivs i skötselplanen, där vissa stråk ges belysning, där 

en upprustning av gångstråk planeras och där vegetation kommer att gallras. 

 

 

Stugorna 
Boo miljö- och naturvänner Helt klart att stugorna inkräktar kraftigt både på 

allmänhetens tillgänglighet och på rekreationsvärdet och att ett naturreservat förutsätter en 

minimering av stugor. Delar inte kommunens tolkning av länsstyrelsens yttrande. Svårt att 

förstå kommunens målsättning med stugorna i remissförslaget. Stort tolkningsutrymme 

finns för att stugorna blir kvar. Områdets karaktär som stugområde permanentas alltmer 

samtidigt som bygglov och detaljplan saknas och strandskydd gäller. Kommunen säger sig 

inte kunna hindra avtalsskrivning genom rättsliga åtgärder, högen av anmälningar mot 

svartbyggen och avtalstecknande växer. En juridisk härva som blir allt snårigare.  

Bouleau Lies, Lyrner Per-Johan m.fl. grannar på Tranvägen 2 och 4

 Privatiseringen av tomter är bekymmersam. Dispositionsrätten har gjort 

besökare osäkra om var man får gå och stugägarna mycket aggressivare. Attityden hos 

stugägare mot övriga besökare har försämrats sedan de fått JMs nya kontrakt. Skrotupplag 

och högar med byggnadsmaterial är många, avregistrerade bilar misspryder området, de 

gamla 1700-tals stigarna förstörs av bilspår, stora upplag av grenar och fallna träd ligger i 

blåsippsbackarna. Den olovliga bilkörningen leder till osäkerhet för förskolor som besöker 

området. Kommunens interimsbestämmelser respekteras inte och saboteras av kontrakten. 

Området är nerskräpat och träd huggs ner. Tomter hålls inte snygga och är en skam för 

parken. Stugorna innebär intrång i det allmänna och ska avvecklas. Några stugor av 

kulturhistoriskt intresse kan ev. vara kvar, dock utan tomträtter. Skuruparken ska vara ett 

naturreservat för naturupplevelser och inget Skansen eller koloniområde med odling. Detta 

ska tydligt framgå i det omarbetade förslaget. Enstaka bygglovslösa stugor med privata 

tomträtter ska inte få inskränka på flera tusen besökares behov av ostörda naturupplevelser. 

BRF Skuruäng De utvecklingsplaner som finns för Nacka och Sicklaön gör 

rekreationsområden som Skuruparken ännu viktigare. Därför är det direkt stötande att 

kommunen och länsstyrelsen ser mellan fingrarna på utbyggnader, bristande VA-

anordningar, arrenden på 15-år liksom att stugor får säljas.  
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Bråvander Lars-Gunnar Det är absurt att förslaget som nu föreligger tar parti för enskild 

intressen som uppkommit på senare tid och som dessutom definitivt gått långt utöver de 

syften som en gång motiverade stugor i området. Syftet var ju att mindre bemedlade som 

arbetade på sjukhemmet skulle få möjlighet till rekreation i ett attraktivt naturområde. Detta 

var utan privatisering och för blygsam arrendesumma. Under tiden har dock på eget bevåg 

och utan bygglov byggt ut och tillskansat sig tomter. Det normala vore att riva husen som 

inte följer plan- och bygglagsbestämmelserna och som är svartbyggen. Att dessa stugägare 

skulle ha särskild rätt i det område som allmänheten så tydligt värnat om strider mot all 

anständighet. JMs agerande är rättsvidrigt och en utredning bör klargöra vilka kopplingar 

som finns till kommunen som gör att denna tar parti för stugägare och JM i konflikt med de 

allmänna intressena att bevara natur- och kulturhistoriska värden. Att tro att man kan 

bevara och utveckla värdena i parken samtidigt som man tillgodoser stugägarnas intressen är 

absurt. Yrkar på ett beslut som överensstämmer med yttrande från Skuruparkens vänner. 

Föreningen för Ekoparken Lösningen med att stugorna kan vara kvar under 

obestämd tid är synnerligen otillfredsställande. Stugorna har av markägaren använts som 

hävstång för att komma åt marken för kraftig exploatering och taktiken kommer 

förmodligen att fortsätta så. Det kulturhistoriska värdet är begränsat till fyra stugor och 

dessa bör kunna få ett skydd. Områdets värde för omkringboende försämras avsevärt av de 

många fritidshusen, varav många i eländigt skick, med utvidgade tomtgränser, med 

parkerade bilar m.m. För att naturreservatet ska få det värde som krävs för att motivera ett 

skydd måste förslaget arbetas om på denna punkt. Ett tydligt skydd för ett fåtal stugor, 

övriga bör succesivt avvecklas i takt med att lagligheten prövas.  

Nacka Hembygdsförening Anser att det nya förslaget starkt begränsar 

tillgängligheten till området för allmänheten. Vill att stugornas antal på sikt ska begränsas, 

utom de av störst kulturellt värde. Kan inte acceptera privatisering av mark runt stugorna, 

anser att arrendekontrakten måste skrivas om, även med avseende på arrendetid. Hela 

stranden måste vara allmäntillgänglig. 

Nackalistan  Stugorna har negativ inverkan på rekreationsvärdet i 

Skuruparken. Märkligt att länsstyrelsen ändrar ställningstagande i frågan, detta inger inte 

förtroende. Vilka organ har lobbat hos länsstyrelsen som föranleder kovändningen? 

Sicklaön kommer att få många nya invånare i framtiden när Nacka stad växer och områden 

som Skuruparken blir ännu viktigare för rekreation och avkoppling. Anmärkningsvärt att 

kommun och länsstyrelse ser mellan fingrarna på utbyggnader, bristande hygienska 

anordningar av va, arrenden och att stugorna säljs. I reservatsförslaget nämns inte att JM i 

dec 2012 slöt 15-åriga arrenden med stugägarna. Stugägarna har i avtalen rätt att disponera 

300 KVM tomtmark. Vad blir då kvar av allmäntillgänglig mark? Detta kan bara ses som ett 

sabotageförsök av JM mot reservatsbildningen. Vår uppfattning är att dessa avtal inte kan 

anses som giltiga gentemot det interimistiska förbudet mot åtgärder som innebär 

privatisering.  Det är mycket anmärkningsvärt att det nya förslaget de facto bekräftar dessa 

rättsligt tvivelaktiga avtas giltighet. Dessa avtal borde istället prövas hårt av Nacka kommun 

och ogiltighetsförklaras i de flesta fall. Text om att stugorna är små och enkla är missvisande 

och ger sken av att de inte har någon påtaglig påverkan på området. Varför man inte har 

beskrivit stugorna mer ingående och verklighetsanknutet visar på att ärendet nu styrs av 
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andra, kommersiella krafter och att Nacka kommun går deras ärenden istället för att se till 

nyttan för allmänheten. 

Nacka Miljövårdsråd Vill under rubrik stugbebyggelse på sid 18 att endast första 

stycket ska vara kvar, medan övriga tillagda stycken tas bort med avslutning som tidigare: 

”det finns idag bara en ursprunglig vikstuga kvar”. Anser att stugkartan på sid 19 måste tas 

bort ur förslaget. Anser att stugorna ska bort. Tyvärr har markägaren försökt sabotera detta 

genom fleråriga arrendekontrakt som avser hus och tomt. Vidare förekommer det 

svartbyggen i Skuruparken. Det är kommunens skyldighet som tillsyningsmyndighet att 

ingripa mot åtgärder som strider mot det interimistiska förbudet och skadar det blivande 

naturreservatet. 

Naturskyddsföreningen i Nacka  Skuruparken kommer att bli ett ännu viktigare 

rekreationsområde i framtiden då Nacka stad växer. I förslaget nämns inte att JM slutit 15-

åriga arrendekontrakt med stugägarna. Enligt detta har stugägarna rätt att disponera 300 

kvm tomt. Vad blir då kvar av den allmäntillgängliga marken? Detta kan bara ses som ett 

sabotageförsök av JM mot reservatsbildningen. Vår uppfattning är att dessa avtal inte kan 

anses som giltiga gentemot det interimistiska förbudet mot åtgärder som innebär 

privatisering.  Det är mycket anmärkningsvärt att det nya förslaget de facto bekräftar dessa 

rättsligt tvivelaktiga avtas giltighet. Dessa avtal borde istället prövas hårt av Nacka kommun. 

Text om att stugorna är små och enkla är missvisande och ger sken av att de inte har någon 

påtaglig påverkan på området.  

Saltsjö- Duvnäs Fastighetsägareförening Av största vikt att parken kännas 

trygg och säker, även kvällstid. Menar att stugorna inverkar negativt både ut trygghets- och 

tillgänglighetsaspekten men också att de inkräktar på naturupplevelsen. Hoppas därför på 

en avveckling av stugorna.  

Skuru Villaförening Anser att stugor som genom sin placering utgör hinder för ett 

rörligt friluftsliv eller menligt inverkar på en naturskön upplevelse måste kunna avvecklas 

genom expropriation alternativt omlokaliseras till annan plats och vill att detta tydliggörs på 

lämpligt sätt i naturreservatsförslaget. Orimligt att ha kvar stuga som tronar på bästa 

utsiktsplatsen eller de 5 stugor som är placerade mellan stranden och strandpromenaden. 

Skuruparkens Vänner Anser att stugorna ska avvecklas, förutom ett antal 

kulturhistoriskt intressanta sådana. Meningen om att antalet privata stugor på sikt ska 

minimeras måste återinföras i förslaget. Sicklaön urbaniseras i snabb takt och behovet av 

återhämtning i natur utan oro för att komma för nära stugornas hemfridszoner är stort. 

Anser att röd text på sid 18 samt stugkartan ska tas bort, det kulturhistoriska utlåtandet bör 

dock nämnas. Texter om att husen är små och enkla på sid 10 stämmer inte. De är av 

varierande skicka och storlek. Reservatsförslaget saknar uppgift om de tomter som 

arrendeavtalen innefattar. Dessa avtal ger rätt att odla, utvidga och bebygga tomt. JMs 

tecknande av avtal kan inte uppfattas på annat vis än som ett sabotage mot 

reservatsbildningen. Förväntar sig att kommunen aktivt prövar avtals giltighet mot det 

interimistiska förbudet. Avtalen är rättsligt tvivelaktiga och ska tas bort från reservatstexten.  
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Kommentar: 

Kommunen vidmakthåller sin tolkning av länsstyrelsens yttrande vid samrådet som 

avslutades i januari 2014 och de omformuleringar som gjorts i förslaget med utgångspunkt 

av detta. Föreskrifterna förtydligas med avseende på hur stugorna för underhållas samt med 

att hägnader, varken byggda eller planterade, får uppföras. På detta sätt kan konflikter inom 

området med avseende på tillträde och passage minskas. Formulering på sid 10 om att 

stugorna är små och enkla citerar vad som anges i kommunens översiktsplan. 

 

 

Övrigt 
Skuru Villaförening Vädjar till kommun, JM och stugägareförening att kraftfullt 

verka för bättre ordning i parken innan naturreservatsföreskrifterna vunnit laga kraft. 

Strandpromenaden måste rustas upp, ekståndet behöver frihuggas, ängsmarken behöver 

vårdas. För närvarande finns 13 ärenden registrerade på miljökontor och bygglovsenhet om 

överträdelser. Dessa måste skyndsamt handläggas.  

Skuruparkens Vänner Vädjar till kommun, JM och stugägareförening att kraftfullt 

verka för bättre ordning i parken innan naturreservatsföreskrifterna vunnit laga kraft. 

Strandpromenaden måste rustas upp, ekståndet behöver frihuggas, ängsmarken behöver 

vårdas, bilvrak forslas bort, avskrädeshög i söder avlägsnas, mark runt stugor används för 

förvaring och upplag. För närvarande finns 13 ärenden registrerade på miljökontor och 

bygglovsenhet om överträdelser. Dessa måste skyndsamt handläggas.  

Svenska turistföreningen I Nacka väntar två andra grönområden på reservatsbildning 

som Nacka åtagit sig att bilda inom ramen för handlingsprogrammet ”Aldrig långt till 

naturen”, Skarpnäs och en utvidgning av Nyckelviken. Senast 2015 ska dessa reservat vara 

klara. STF påminner om åtagandet. 

 

 

Kommentarer: 

Synpunkterna gäller inte önskade revideringar av det framtagna förslaget. 
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PROMEMORIA 

TILL: Sylvia Ryel, Nacka Kommun 

FRÅN: Mårten Tagaeus och Erik Svedlund, Magnusson Advokatbyrå 

ANG: Påverkar arrendeavtalen möjligheten för Nacka kommun att genomföra beslutet om naturreservat 

DATUM: 2015-01-15 

 

1 BAKGRUND 

1.1 Skuruparken är ett område i Nacka kommun som sedan flera år tillbaka ägs av JM AB, 

som köpt marken av Stockholm Sjukhem.  På området finns sedan ett flertal år tillbaka 

ett antal avgränsade tomter med tillhörande stugor av enklare slag som upplåts 

genom arrende till privatpersoner.  

1.2 Nacka kommun har sedan flera år tillbaka haft planer på att inrätta naturreservat i 

området. Efter överlåtelsen till JM AB fattade kommunen år 2011 dels beslut om 

naturreservat, dels interimistiskt beslut om vissa förbud avseende användningen av 

marken i området. Båda besluten överklagades till länsstyrelsen av bl.a. JM AB, 

varefter beslutet om naturreservat upphävdes med hänvisning till formella brister. 

Efter beslutet om naturreservat har JM AB och arrendatorerna av stugorna/tomterna 

slutit nya arrendeavtal, innebärande bl.a. en förlängning av arrendetiden från 1 till 

15 år.  

1.3 Förändringarna i arrendeavtalen har nu väckt fråga i kommunstyrelsen om hur 

arrendeavtalens rättsliga status förhåller sig till ett eventuellt beslut om inrättande av 

naturreservat i området, samt huruvida dessa avtal påverkar möjligheterna till 

genomförande av ett sådant beslut. Kommunstyrelsen har den 24 november 2014 

beslutat om att återremittera ärendet för klarläggande av dessa frågor. 

1.4 Utifrån den ovan formulerade frågeställningen utgör vår utredning en redogörelse för 

de nya arrendeavtalens rättsliga status i förhållande till ett beslut om naturreservat för 
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Skuruparken, innefattande besvarande av frågan huruvida arrendeavtalen påverkar 

möjligheten för Nacka kommun att genomföra beslutet om naturreservat. Vidare 

innehåller utredningen en kort redogörelse för arrendatorernas eventuella 

ersättningsrätt med anledning av beslutet. Denna utredning görs genom att jämföra 

ett av de nya arrendeavtalen med föreskrifterna till förslaget till beslut om 

naturreservat, och därigenom identifiera de delar av föreskrifterna som utgör en 

potentiell inskränkning av arrendatorernas rätt enligt arrendeavtalen. 

1.5 Utredningen begränsas till att avse endast frågan om beslut om naturreservat och 

utesluter därmed utredning gällande det redan fattade interimistiska beslutet. Vidare 

begränsas utredningen till att endast omfatta frågan om arrendeavtalens påverkan för 

ett beslut om naturreservat och utelämnar således all utredning om JM AB:s 

rättsförhållande gentemot kommunen i processen och dess eventuella påverkan för 

beslutet, samt dennes eventuella ersättningsrätt. 

2 UTREDNING 

2.1 Hindrar arrendeavtalen beslut om naturreservat? 

2.1.1 Av miljöbalken (1998:808) framgår att en kommun har rätt att inrätta naturreservat i 

ett mark- eller vattenområde. Ett sådant beslut ska innehålla de inskränkningar i rätten 

att använda området som behövs för att uppnå syftet med naturreservatet. En 

proportionalitetsavvägning mellan de enskildas egendomsskydd och de allmännas 

intressen ska ske och inskränkningarna i en enskilds rätt får inte gå längre än vad 

som krävs för att syftet med skyddet ska tillgodoses. Givet att en sådan avvägning 

har gjorts (såsom framgår av förslaget till beslut från september 2014) utgör inte 

arrendatorernas rätt, som följer av arrendeavtalen, i sig hinder för beslutet om att 

inrätta naturreservat.  

2.1.2 Det bör emellertid noteras att den tidsförlängning av arrendeavtalen som skett, från 1 

till 15 år, eventuellt skulle kunna stärka arrendatorerna rätt och således ge dem ett 

mer skyddsvärt intresse. Den omständigheten att de nya avtalen omförhandlades och 

tecknades först efter att kommunen fattat beslut om inrättande av naturreservat torde 

dock tala emot en sådan stärkt rätt för arrendatorerna. Eftersom de förutsätts ha haft 
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vetskap om kommunens beslut om att inrätta naturreservat talar det för att de i ond 

tro ingått avtalet om förlängt arrende i 15 år. 

2.1.3 Vidare stadgas att kommunen har rätt att förplikta fastighetsägare och innehavare av 

särskild rätt till fastighet att tåla vissa intrång inom området förutsatt att sådana intrång 

är nödvändiga för att tillgodose syftet med naturreservatet. Av lagkommentaren till 

miljöbalken framgår att innehavarare av särskild rätt innefattar nyttjanderätter av olika 

slag, vari arrenderätt inräknas. 

2.1.4 Förutsatt att de intressen som avses skyddas genom inrättandet av naturreservat 

överväger arrendatorernas rätt vid en proportionalitetsbedömning blir slutsatsen att 

arrendeavtalen mellan JM AB och arrendatorerna i sig inte utgör hinder för kommunen 

att inrätta naturreservat i Skuruparken. Mot denna bakgrund är det ej nödvändigt att i 

denna del jämföra förslagets föreskrifter med arrendeavtalet. 

2.2 Föreligger ersättningsskyldighet? 

2.2.1 Av miljöbalken framgår att ett beslut om inrättande av naturreservat kan medföra rätt 

till ersättning för markägare och/eller innehavare av särskild rätt till fastigheten 

(härefter sammanfattat markägaren), för det fall dennes mark tas i anspråk eller 

pågående markanvändning avsevärt försvåras.  

2.2.2 Markägaren har till en början rätt till ersättning på grund av beslut innebärande att 

mark tas i anspråk. Vid naturreservat kan markägaren förpliktas tåla t.ex. anläggande 

av vägar, parkeringsplatser, raststugor, tältplatser, badplatser, sanitära inrättningar 

m.m. Vidare kan markägaren bli tvungen att tåla tillträde för allmänheten till dennes 

tomt; också detta lär innebära att mark tas i anspråk. Dessa intrång kan således vara 

ersättningsberättigande. 

2.2.3 En grundläggande förutsättning för ersättning är att det är en pågående 

markanvändning som ska ha försvårats. Förväntningsvärden kompenseras således 

inte, vilket innebär att en planerad användning av en fastighet inte är 

ersättningsgrundande. 

2.3 Arrendatorernas rätt enligt arrendeavtalen  
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2.3.1 Nedan följer en förteckning av de delar av arrendeavtalen som avser upplåtelsen. 

Förteckningen utgår från det arrendeavtal som tecknats den 10 december 2012 

mellan JM AB och arrendator Anders Thoresson, vilket enligt uppgift i allt väsentligt 

ska överensstämma med övriga avtal. 

 Jordägaren upplåter till arrendatorn rätt att på de villkor som anges i detta avtal 

nyttja arrenderätten till tomten 74 om c:a 301 kvm på Jordägarens fastighet 

Sicklaön 71:10 i Nacka kommun. 

 Arrendatorn äger rätt att bibehålla på tomten uppförd byggnad eller anläggning. 

 Arrendatorn får inte utan jordägarens samtycke uppföra ny byggnad eller 

anläggning och inte heller bygga till eller om eller på annat sätt påtagligt förändra 

byggnad eller anläggning. Detsamma gäller markanläggningar. Arrendator får inte 

utan jordägarens tillstånd nyttja mark utanför arrendetomt på så sätt att annans 

tillgänglighet till marken hindras. 

 Arrendatorn får inte inhägna arrendeyta eller på annat sätt hindra tillgänglighet till 

öppna ytor för allmänheten.  

 Träd får inte avverkas i annat fall än när detta är nödvändigt för uppförande av 

eller till skydd för byggnad eller till skydd för människors hälsa. För en sådan 

avverkning ska samråd ske med jordägaren. 

 Den upplåtna tomten får användas endast för koloniträdgårds-/fritidsändamål. 

 Arrendatorn får använda på tomten uppfört hus som fritidsbostad under tiden 

1 april – 30 september samt vid helger och veckoslut eller jämförbar ledighet 

under tiden 1 oktober – 31 mars.  

2.4 Potentiell inskränkning av arrendedatorernas rätt enligt arrendeavtalen 

2.4.1 Denna del av utredningen utgår från en jämförelse mellan föreskrifterna i förslaget 

och ovan refererade avtal mellan JM AB och arrendator Anders Thoresson. Med 

hänvisning till formuleringen i arrendeavtalets 2 § om att tomten får användas endast 
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för koloniträdgårds-/fritidsändamål har vi utgått från att tomterna delvis består av en 

yta av trädgårdskaraktär, dvs. typisk kolonilottsverksamhet med odlingar/planteringar. 

Under förutsättning att Nacka kommun beslutar om naturreservat i enlighet med de 

föreskrifter som framgår av förslaget bedöms följande delar av föreskrifterna 

potentiellt utgöra inskränkningar av arrendatorernas rätt enligt arrendeavtalen.  

2.4.2 I föreskrifternas del A anges inskränkningarna för förfogande över fastighet inom 

naturreservatet. Punkten A.7 anger att det är förbjudet att bl.a. plantera hindrande 

vegetation som motverkar reservatets syfte. Vidare anger föreskrifternas punkt A.9 

ett förbud mot att plantera ut för trakten främmande växtarter i mark och vatten. Dessa 

inskränkningar torde innebära att i den mån varje upplåten arrendetomt inte redan är 

uppodlad hindras arrendatorerna från vidare uppodling. 

2.4.3 I föreskrifternas del B anges markägares och annan sakägares skyldighet att tåla visst 

intrång inom naturreservatet. Enligt vår bedömning utgör samtliga punkter B.1-5 

möjlig inskränkning av arrendatorernas rätt enligt arrendeavtalen. 

2.4.4 Av vad som framgår ovan medför naturreservatets föreskrifter vissa inskränkningar i 

arrendatorernas rätt enligt arrendeavtalen. Detta kan medföra ersättningsskyldighet 

för kommunen mot arrendatorerna. Det bör noteras även här att den tidsförlängning 

av arrendeavtalen som skett, från 1 till 15 år, även kan komma att påverka 

ersättningsfrågan. Typiskt sett torde avtalen om 15 år långt arrende medföra rätt till 

högre ersättning än vad som följde av de 1 år långa arrendeavtalen. På samma sätt 

som avseende proportionalitetsbedömningen torde dock den omständigheten att de 

nya avtalen tecknats först efter kommunens beslut om inrättande av naturreservat 

tala emot rätt till högre ersättning för arrendatorerna, eftersom de förutsätts ha handlat 

i ond tro.  

2.4.5 Utifrån tesen att arrendatorerna har handlat i ond tro vid tecknade av nya arrendeavtal 

bör varje förändring som utökat arrendatorernas rätt kunna jämkas. En korrekt 

bedömning av föreskrifternas inskränkning av arrendatorernas rätt bör därför utgå 

från hur deras rätt såg ut enligt de gamla arrendeavtalen. Av erhållna exemplen på 

gamla arrendeavtal, mellan Stockholm Sjukhem och arrendatorer, framgår det att 

jordägaren upplåter ett markområde på fastigheten och att arrendet avser ett visst 
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numrerat fritidshus. I dessa avtal specificeras inte markområdets storlek, vilket öppnar 

upp för frågan om dessa områden var uppmärkta vid tiden för tecknade av dessa 

avtal. Om så inte var fallet, utan indelning/uppritande av tomterna (med tillhörande 

stugor) skedde först i samband med att de nya arrendeavtalen tecknades, talar det 

för att arrendatorernas rättigheter utökades även i det avseendet. Utifrån ovan förda 

resonemang skulle det kunna förhålla sig på så sätt att föreskrifterna inte till någon 

del utgör inskränkningar av arrendatorernas rätt enligt arrendeavtalen. För det fall 

JM AB ändock skulle utge ersättning till arrendatorerna är det även rättsligt möjligt för 

JM AB att regressvis kräva ersättning av kommunen. En sådan överlåtelse av fordran 

påverkar emellertid inte kommunens rätt att göra samma invändningar mot JM AB 

som denna kunnat göra mot arrendatorerna.  

3 SLUTSATS  

3.1 Konsekvens av beslut om naturreservat 

3.1.1 Sammanfattningsvis utgör de arrendeavtal som slutits mellan markägaren JM AB och 

arrendatorerna inte hinder mot att inrätta naturreservat i området men kan medföra 

ersättningsskyldighet för kommunen i förhållande till arrendatorerna. Under 

förutsättning att arrendatorerna handlat i ond tro, avseende vetskap om beslutet om 

naturreservat, vid tecknade av avtalen om 15 års arrende torde de nya avtalen inte 

ge arrendatorerna bättre rätt än vad de hade genom de gamla avtalen med 1 års 

arrende. 

3.1.2 Innan beslutet fattas finns enligt miljöbalken möjlighet för kommunen att förelägga 

den som vill göra anspråk på betalning eller inlösen att inom viss tid, minst två 

månader, anmäla sitt anspråk och ange sina yrkanden vid påföljd att rätten till talan 

annars går förlorad. På så sätt ges möjlighet att på förhand kunna göra en 

kostnadsbedömning. Om parterna inte träffar någon överenskommelse om 

ersättning, och rätten heller inte gått förlorad genom att de ersättningsberättigade 

underlåtit att följa föreläggande om anmälan om ersättningsanspråk enligt ovan, ska 

talan om ersättningsanspråk väckas vid mark- och miljödomstolen inom ett år från det 

att beslutet vunnit laga kraft.  
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__________________________ 

 

Göteborg den 15 januari 2015 

MAGNUSSON ADVOKATBYRÅ 

 

Mårten Tagaeus  Erik Svedlund 
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 TJÄNSTESKRIVELSE 
 KFKS 2015/148- 003 
  
 
 
 

 
 
 
 

POSTADRESS BESÖKSADRESS TELEFON E-POST SMS WEBB ORG.NUMMER 

Nacka kommun, 131 81 Nacka Stadshuset, Granitvägen 15 08-718 80 00 info@nacka.se 716 80 www.nacka.se 212000-0167 
 

Kommunstyrelsen 

Strategi Vatten och Avlopp i Nacka 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige antar kommunstyrelsens förslag till ”Strategi Vatten och Avlopp i 
Nacka”. 

Sammanfattning 
Syftet med en strategi för vatten- och avloppsfrågor (VA) är att kommunen ska ha en genomarbetad 
och långsiktig handlingsplan för VA i hela kommunen, både inom och utom så kallat 
verksamhetsområde enligt vattentjänstlagen. Den ska ge förutsättningar för att nå 
miljökvalitetsnormerna enligt vattendirektivet för kommunens vattenförekomster. Målet är att 
tillhandahålla ett underlag för beslutsfattande som främjar en långsiktig och säker leverans och 
hantering av vatten- och avloppstjänster, en förbättrad vattenmiljö i och runt Nacka och goda 
förutsättningar för människors hälsa och miljö. Beslut om investeringar fattas i mål- och 
budgetprocessen, där också Vatten- och avloppstaxan regelmässigt fastställs. 
 
Strategin berör samtliga aktiviteter under kommunens inverkan som berör god vattenstatus och god 
hälsa relaterad till vatten- och avloppsfrågor. Det handlar om frågor såsom dokumentation av 
anläggning och åtgärder, vattenkvalitet, egenkontrollprogram för spillvatten och tillsyn. 
 

Ärendet 
Genom miljöbalken, vattentjänstlagen och plan- och bygglagen finns indirekta krav som 
innebär att kommunen behöver ha en långsiktig VA-planering. Dessutom finns en tydlig 
punkt i vattenmyndigheternas åtgärdsprogram som säger att kommunerna ska utveckla 
strategiska dokument för området. 
 
Trafik- och naturnämnden beslutade den 17 februari 2015, § 28, att föreslå kommunfullmäktige anta 
VA-strategi som tillgodoser dessa behov. Stadsledningskontorets förslag skiljer sig från trafik- och 
naturnämndens förslag såtillvida att beskrivande texter i inledningen och om tillsyn tagits bort. Syftet 
med strategin har också en justerad lydelse jämfört med nämndens förslag. 
 
Förslaget till strategi bygger på följande grunder. 
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 Nacka kommun ingår i norra Östersjöns vattendistrikt. Enligt EU:s vattendirektiv ska alla 
vattenförekomster ha god ekologisk och kemisk vattenstatus senast år 2021 och övriga vatten 
får inte försämras. Den föreslagna VA-strategin ska ge underlag för beslut som medför 
positiva konsekvenser för vattenmiljöer, främst genom att arbetet med att ansluta områden 
som tidigare haft enskilda avlopp till det kommunala ledningsnätet fortsätter och genom att 
krav ställs på hantering av dagvatten.  

 I den av kommunstyrelsens antagna miljöpolicyn slås fast att kommunen ska medverka till en 
god livsmiljö och en långsiktigt hållbar utveckling. Nackas lokala miljömål omfattar målet 
levande sjöar, vattendrag och hav i balans. Sjöars och vattendrags biologiska och ekologiska 
status ska värnas. Sociala och kulturhistoriska värden ska utvecklas. Kust och farvatten i 
Nacka ska ha goda förutsättningar för rik biologisk mångfald och ha god tillgänglighet för 
rekreation. VA-strategin innehåller åtgärder som främjar uppfyllandet av detta mål.  

 VA-strategin följer intentionerna i översiktsplanen och antas inte medföra någon 
betydande miljöpåverkan utöver den som beskrivits i miljö- och hälsokonsekvens-
beskrivningen som gjorts med anledning av ny översiktsplan för Nacka kommun 
2012. 

 

Regelverk om allmänna VA-anläggningar 
Kommunen bestämmer enligt vattentjänstlagen när behov av en allmän anläggning föreligger och 
ansvarar för att upprätta verksamhetsområde för berörd vattentjänst (dricksvatten, spillvatten och 
dagvatten).  Verksamhetsområdet är det geografiska område inom vilket en eller flera vattentjänster 
ska ordnas genom en allmän VA-anläggning.  Beslut om verksamhetsområde innebär att lagens 
offentligrättsliga regler blir gällande för huvudman och fastighetsägare inom området, det vill säga att 
vattentjänstlagen är tillämplig och avgifter kan tas ut.  
 
Enligt vattentjänstlagen ska avgifternas belopp och hur avgifterna beräknas framgå av taxan. 
Nödvändiga kostnader ska fördelas skäligt och rättvist mellan de avgiftsskyldiga enligt 
självkostnadsprincipen och nyttoprincipen. Inom verksamhetsområde kan man inte avtala om något 
som VA-taxan redan reglerar. Principerna och nivåerna i VA-taxan ska löpande ses över på årsbasis. 
 

Strategins innehåll  
Strategin innehåller uppgifter om hur teknisk status på och underhåll och skötsel av de kommunala 
ledningsnäten och anläggningar ska dokumenteras. Hydrauliska modeller för att beräkna ledningarnas 
kapacitet ska finnas för ledningsnäten i sin helhet. Förnyelsebehovet på lång sikt ska beskrivas. 
Nyckeltalsanalys och benchmarking ska ge underlag för jämförelser både över tid och med andra VA-
huvudmän.  
 
Vattenkvaliteten följs upp enligt godkänt kontrollprogram enligt livsmedelslagen. Vattenläckor ska 
dokumenteras och trend avseende antalet vattenläckor ska följas upp. Säkerhetsanordningar mot 
sabotage och skadegörelse ska regelbundet ses över, risker och hotbilder analyseras samt åtgärder som 
krävs för att förebygga skadeverkningar ska genomföras.  
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Avloppsledningsnät är klassificerat som verksamhet utan särskilt krav på anmälan eller 
tillståndsprövning enligt miljöbalken. Egenkontrollprogram ska dock tillämpas i Nacka som om 
verksamheten var anmälningspliktig. Effekter av allvarliga störningar såsom rörbrott och 
pumphaverier ska minimeras. VA-ledningsnäten ska dimensioneras så att bräddningar och nödutsläpp 
från ledningsnät och pumpstationer minimeras. Pumpstationer åtgärdas/renoveras enligt framtagen 
plan.  
 
Kommunen genom miljö- och stadsbyggnadsnämnden utövar enligt miljöbalken. tillsyn över VA-
frågorna, inklusive VA-huvudmannens verksamhet. Samtliga verksamhetsutövare i kommunen ska ha 
program för egenkontroll. Tillsynsmyndigheten ska medverka till att anslutning sker till allmän VA-
anläggning när anslutningspunkt är anvisad.  
 

Bakgrundsmaterial 
Strategin och den parallellt föreslagna policyn baseras på ett omfattande bakomliggande 
arbete enligt anvisningar från länsstyrelsen. Resultatet presenteras i särskild rapport, bilaga 2. 
Rapporten är uppdaterad i november 2014 och bedöms tills sitt innehåll vara relevant över 
en längre tid men detaljer uppdateras vartefter nya fakta framkommer, nya åtgärder planeras 
och planerade åtgärder vidtas. Rapporten är en viktig grund för VA-huvudmannens 
långsiktiga planering, nämndens scenario över verksamheten till år 2030 och 
investeringsärenden som beslutas inom ramen för kommunens mål- och budgetprocess.   
 
 
Bilaga 1: VA-strategi 
Bilaga 2: Bakgrundsrapport  
Bilaga 3 NTN § 28 20150217 
 
 
Lena Dahlstedt   Dag Björklund 
Stadsdirektör    Natur- och trafikdirektör 
Stadsledningskontoret 
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Diarienummer Fastställd/senast uppdaterad Beslutsinstans Ansvarigt politiskt organ Ansvarig processägare 
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Dokumentets syfte 
Strategin är en långsiktig handlingsplan för vatten- och avloppsfrågor i hela kommunen och ska skapa 
förutsättningar för att kommunens vattenförekomster ska nå miljökvalitetsnormerna enligt 
vattendirektivet. Den omfattar samtliga aktiviteter under kommunens inverkan som berör god 
vattenstatus och god hälsa relaterad till vatten och avloppsfrågor i Nacka kommun.  

 
Dokumentet gäller för 
samtliga aktiviteter under kommunens inverkan som berör god vattenstatus och god hälsa relaterad till 
vatten och avloppsfrågor.  

Inledning 
Syftet med en strategi för vatten- och avloppsfrågor (VA) är att kommunen ska ha en 
genomarbetad och långsiktig handlingsplan för VA i hela kommunen, både inom och utom så 
kallat verksamhetsområde enligt vattentjänslagen. Målet är att tillhandahålla ett underlag för 
beslutsfattande som främjar en långsiktig och säker leverans av vatten- och avloppstjänster, en 
förbättrad vattenmiljö i och runt Nacka och goda förutsättningar för människors hälsa och 
miljö.  
 
Enligt EU:s vattendirektiv ska alla vattenförekomster ha god ekologisk och kemisk vattenstatus 
senast år 2021 och övriga vatten får inte försämras. Nackas lokala miljömål omfattar målet 
levande sjöar, vattendrag och hav i balans. VA-strategin ger underlag för beslut som medför 
positiva konsekvenser för vattenmiljöer, främst genom att arbetet med att ansluta områden 
som tidigare haft enskilda avlopp till det kommunala ledningsnätet fortsätter och genom att 
kravs ställs på hantering av dagvatten.  
 
Strategin omfattar följande områden. 

 Dokumentation 
 Vattenleverans 
 Spillvattenhantering 
 Tillsyn 

 

Dokumentation  
Den tekniska förvaltningen av ledningssystemet ska dokumenteras. Faktauppgifter, 
driftstörningar, planering, prioritering och statusvärdering avseende ledningsnät registreras och 
analyseras i ett informationssystem med kartan som bas. För VA-anläggningarna, såsom 
avloppspumpstationer, vattenreservoarer m.m. ska det finnas ett styr- och övervakningssystem 
där anläggnings- och driftdata lagras och hanteras. Kundklagomål, felanmälningar och 
driftshändelser i övrigt ska dokumenteras i informationssytemet. Regelbundna TV-inspektioner 

STRATEGI  

Vatten och avlopp 
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av spillvatttennätet kompletterar underlaget för att upprättta reinvesteringsplaner i samverkan 
mellan planerings- och driftpersonal. 
 
Hydrauliska modeller för att beräkna ledningarnas kapacitet ska finnas för ledningsnäten i sin 
helhet som grund för utbyggnad av kapacitet i systemet i ett växande Nacka.  
 
Förnyelsebehovet på lång sikt kan beskrivas med hjälp av ledningsnätens ålder och förväntade 
livslängd. Ålder är dock inte ett kriterium för att byta ut en enskild ledning utan ledningens 
kondition och funktion avgör. En förnyelsetakt som överensstämmer med den faktiska 
livslängden på ledningar bör eftersträvas. En förväntad medellivslängd på i genomsnitt 80 år 
används ofta som beräkningsantagande inom branschen men med stora lokala variationer. 
 
En långtidsplanering på minst 10 år ska finnas och baseras på beräknat behov av förnyelse och 
kapacitetsökning. Nyckeltalsanalys och benchmarking ger underlag för jämförelser både över 
tid och med andra VA-huvudmän.  
 

Vattenleverans 
Vattenkvaliteten ska följas upp med hjälp av regelbunden analys av vattenprover enligt godkänt 
kontrollprogram enligt livsmedelslagen. Inga vattenprover ska vara otjänliga och trender för 
vattenprover med anmärkning ska följas upp.  
 
Alla vattenläckor ska dokumenteras och trenden avseende antalet vattenläckor ska följas upp. 
Vid akut vattenläcka på det allmänna vattenledningsnätet ska brukare inte vara utan vatten 
längre än 8 timmar. 
 
Utläckage av vatten beräknat som inköpt dricksvatten minskat med försåld mängd och övrig 
faktisk mätt förbrukning ska följas upp och visa en sjunkande trend. Alla uttag från vattennätet 
ska mätas.  
 
Vattentryck ska uppnå standard enligt branschorganisationen Svenskt Vatten. 
   
Vatten för brandvatten kan i regel hämtas från det allmänna VA-nätet. Den extra insats som 
krävs för anpassning av den allmänna anläggningen för brandssläckning ingår inte i VA-
huvudmannens ansvar och ska inte ingå i den taxefinansierade VA-verksamheten. 
 
Skalskydd och andra säkerhetsanordningar mot sabotage och skadegörelse ska regelbundet ses 
över, risker och hotbilder analyseras samt åtgärder som krävs för att förebygga skadeverkningar 
ska genomföras. Tunnlar ska besiktigas minst vart 10:e år ur både berg- och VA-teknisk 
synpunkt. 
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Spillvattenhantering 
Utsläpp av avloppsvatten är miljöfarlig verksamhet. Krav på egenkontroll enligt förordningen 
(1998:901) om verksamhetsutövares egenkontroll avser verksamheter som omfattas av 
tillstånds- eller anmälningsplikt. I dagsläget är avloppsledningsnät klassificerat som verksamhet 
utan särskilt krav på anmälan eller tillståndsprövning. Egenkontrollprogram ska dock tillämpas 
i Nacka som om verksamhten var anmälningspliktig. VA-huvudmannen ska årligen sätta måltal 
för volym utsläpp.  
 
I det spillvattenförande systemet ingår tunnlar, självfallsledningar, tryckavloppsledningar och 
pumpstationer. Effekter av allvarliga störningar såsom rörbrott och pumphaverier ska 
minimeras. Alla pumpstationer ska ha minst dubbla pumpar och möjlighet till stationär eller 
mobil reservkraftförsörjning.  
.  
Källaröversvämningar kan inträffa på grund av stopp i ledningsnätet eller på grund av 
överbelastning av ledningssystemet. En enskild fastighet ska inte drabbas av 
källaröversvämning på grund av dämning i ledningsnät oftare än en gång på tio år. 
 
Avloppsstopp förebyggs genom åtgärder såsom rotskärning och spolning av ledningsnätet. 
Stopp som leder till översvämning liksom sträckor med återkommande avloppsstopp 
analyseras och orsaken åtgärdas. Samma brukare ska inte drabbas av avloppsstopp oftare än en 
gång på två år. Åtgärd ska, på ordinarie arbetstid, påbörjas inom 3 timmar från anmälan av 
avloppsstopp. 
 
Bräddning och nödavledning innebär utsläpp av orenat avloppsvatten till recipient. Vid 
planerade arbeten ska åtgärder genomföras så att avledningen kan göras utan uppenbar risk för 
olägenhet för människors hälsa eller miljön. VA-ledningsnäten ska dimensioneras så att 
bräddningar och nödutsläpp från ledningsnät och pumpstationer minimeras. Om bräddning 
inträffar ska uppskattning av bräddmängd göras samt eventuell påverkan i recipient bedömas 
för att sätta in åtgärder för att minimera skadan. 
 
Tillskottsvatten kan uttryckas som utspädningsgrad och är den totala avloppsvattenmängden 
till avloppsreningsverken dividerat med dricksvattenmängden, dvs. dricksvattenförbrukningen. 
Utspädningsgraden ska minska.  
 
Avloppsvattenledningars status kan undersökas med invändig TV-inspektion. Inspektionerna 
syftar till att undersöka ledningsnätets kondition och prioritera insatser i ledningsnätet. 
Allvarliga problem som upptäcks vid TV-inspektion ska åtgärdas omgående. Ledningar med 
problem av lägre grad läggs på åtgärdslista och prioriteras sinsemellan. Vid renovering av både 
avlopps- och vattenledning åtgärdas även allmän del av servis.  
 
Pumpstationer åtgärdas enligt framtagen plan. I samband med åtgärd ska möjlighet att 
installera anordning för att mäta bräddad mängd vid eventuell händelse utredas.  
Ledningsnät och pumpstationer ska underhållas så att bräddningar och läckage som riskerar att 
påverka vattenkvaliteten i recipienterna negativt inte uppstår. 
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Tillsyn 
Samtliga verksamhetsutövare i kommunen ska ha program för egenkontroll. Egenkontrollen är 
verksamhetsutövarens eget system för planering och kontroll av verksamheten i syfte att 
förebygga, motverka och åtgärda eventuell negativ påverkan på människors hälsa eller miljön.  
 
Kommunen ska medverka till att anslutning sker till allmänt VA-system när anslutningspunkt 
anvisats. 
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Sammanfattning 
Nacka kommun har tillsatt en arbetsgrupp som gemensamt utarbetat ett förslag till VA-plan*). Arbe-
tet inleddes med att ta fram en översikt över omvärldsfaktorer, nuläge, förutsättningar, framtida ut-
veckling och behov inom och utanför det kommunala verksamhetsområdet. I en policy fastställdes 
riktlinjer för hantering av olika frågor och prioriteringsgrunder. VA-policyn kompletteras av en se-
dan tidigare antagen dagvattenpolicy. 
 
I VA-planen har ambitionsnivåer för den kommunala VA-verksamheten tagits fram inom olika om-
råden. Nyckeltal och jämförelser med andra kommuner har varit underlag.  När ambitionsnivån är 
fastlagd kan konkreta åtgärder för att uppnå dessa tas fram. 
 
Som komplement till kommunens dagvattenpolicy- och strategi har förtydligande av vem som gör 
vad och när i processen gjorts inom VA-planearbetet.   
 
I VA-planen har framtida VA-försörjning utanför nuvarande verksamhetsområde beskrivits. En plan 
för utbyggnad av den allmänna VA-anläggningen finns som innebär att drygt 2200 fastigheter med 
enskilda avlopp kommer att anslutas fram till år 2030. Hur kommunen ska agera i avvaktan på ut-
byggnad beskrivs, liksom en plan för områden och fastigheter som inte planeras att anslutas innan år 
2030. 
 
Nacka kommun ingår i norra Östersjöns vattendistrikt. Enligt Vattendirektivet ska alla vattenföre-
komster ha god ekologisk och kemisk vattenstatus senast år 2021 och övriga vatten får inte försäm-
ras. VA-planen bedöms kunna medföra positiva konsekvenser för vattenmiljöer, främst genom att 
områden som tidigare haft enskilda avlopp ansluts till det kommunala ledningsnätet och genom att 
dagvattenpolicyn ställer krav på hanteringen av dagvatten.  
 
*) Denna rapport använder enligt branschstandard genomgående ordet ”plan” som begrepp för det som enligt Nacka 
kommuns nomenklatur benämns ”strategi”. 
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Inledning 
Begreppen VA-policy, VA-plan och VA-strategi har genom åren använts i lite olika betydelser. I 
vattenmyndigheternas åtgärdsprogram enligt ramdirektivet för vatten anges att ”kommunerna behö-
ver utveckla vatten- och avloppsvattenplaner i samverkan med länsstyrelserna”.  
 
I Rapport 2009:07 från Länsstyrelsen i Stockholms län, Kommunal VA-planering - Manual med tips 
och checklistor, maj 2009, används begreppen VA-policy och VA-plan i en väl definierad betydelse. 
Manualen är inte bindande för någon kommun utan är tänkt som ett stöd och en vägledning för 
kommuner som ser behovet av en övergripande planering av vatten- och avloppsförsörjningen. 
 
I manualen delas arbetet med kommunal VA-planering in i tre steg. Det första steget är att skapa en 
förvaltningsövergripande arbetsgrupp som börjar med att utarbeta en VA-översikt. Den beskriver 
omvärldsfaktorer, nuläge, förutsättningar, framtida utveckling och behov både inom och utanför det 
nuvarande verksamhetsområdet. I det andra steget fastställs strategiska vägval, riktlinjer för hante-
ring av olika frågor och prioriteringsgrunder i en VA-policy som föreslås antas av kommunfullmäk-
tige. VA-policyn är ett viktigt styrdokument och utgör i sin tur grunden för steg tre, det fortsatta 
arbetet med VA-planen. Det är också viktigt att VA-planeringen sker i nära samspel med kommu-
nens Översiktsplan. I Nacka har samråd även skett med länsstyrelsen. 
 
Nacka kommun har tillsatt en arbetsgrupp med representanter från kommunens miljö-, plan-, explo-
aterings- och bygglovsverksamhet samt från VA-huvudmannen som gemensamt utarbetat en VA-
plan för hela kommunen. Tyréns har haft uppdraget att samordna och driva arbetet och att sam-
manställa VA-planedokumenten. Arbetet inleddes med framtagandet av en VA-översikt som beskri-
ver omvärldsfaktorer, nuläge, förutsättningar och framtida utvecklingsplaner. 
 
Ett förslag till VA-policy har tagits fram och denna ligger till grund för arbetet med VA-planen.  
 
VA-planen är en del av arbetet som efterfrågats av Vattenmyndigheten, men vänder sig i första hand 
till kommunens politiker och tjänstemän inom samhällsbyggnadsfrågor. 
 
VA-planen ska vara en heltäckande långsiktig planering av vatten- och avloppshanteringen i och 
utanför det kommunala verksamhetsområdet.  VA-planens tidsperspektiv är desamma som Nackas 
översiktsplan, det vill säga år 2030. En kommunal VA-utbyggnad innebär stora investeringar och 
måste göras i flera steg. Även förnyelse och underhåll av befintliga VA-anläggningar måste finansie-
ras och prioriteras. 
 
I många områden som från början var fritidshusområden sker omvandling av dessa till permanent-
boende. Även i dessa områden behöver dricksvattnet vara av god kvalitet och avloppet renas för att 
skydda människors hälsa och miljön. Utsläpp av otillräckligt renat avloppsvatten påverkar i första 
hand den lokala vattenmiljön, men även Östersjön. 
 
Avloppsvatten innehåller smittämnen såsom bakterier, virus och andra mikroorganismer som kan 
orsaka sjukdom. Det innehåller även gödande och syreförbrukande ämnen. Tillförsel av kväve och 
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fosfor till en recipient innebär en ökad näringstillförsel och bidrar till algblomning och minskat sikt-
djup. Syreförbrukande ämnen påverkar bottenfauna och fiskbestånd negativt.  
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1 Syfte och målsättningar 
Syftet med VA-planen är att kommunen ska ha en genomarbetad och långsiktig VA-planering och 
handlingsplan för hela kommunen, både inom och utom nuvarande verksamhetsområde. Målet är 
att förbättra vattenmiljön i och runt Nacka och ge goda förutsättningar för människors hälsa. Hur 
vatten- och avloppsförsörjningen ska byggas upp och skötas påverkas av flera saker, bland annat 
tillgång till befintlig infrastruktur, bebyggelsetryck, politisk vilja och ekonomi. VA-system som byggs 
idag ska fungera för lång tid framöver. En utveckling ska vara hållbar ur både ekologisk, ekonomisk 
och social synpunkt. Nacka kommer att belysa risken för översvämning och andra konsekvenser av 
klimatförändringar vid all planläggning. Nacka avser att följa rekommendationer från Länsstyrelsen 
avseende lägsta nivå vid höjdsättning och planläggning.  
 
Genom denna VA-plan kan bättre förutsättningar skapas för att kommunens vattenförekomster ska 
nå miljökvalitetsnormerna. Kommunen har dock inte rådighet över alla områden och åtgärder som 
krävs för att till fullo uppnå dessa.  
 
I miljöpolicy slås fast att Nacka kommun ska medverka till en god livsmiljö och en långsiktigt hållbar 
utveckling. Begreppet hållbar utveckling innefattar ekonomisk, ekologisk och social hållbarhet. 
 
Grundläggande målsättningar 
I VA-policyn finns flera grundläggande målsättningar för VA-planeringen. 

 Vid detaljplaneläggning av bebyggelseområden ska kommunalt verksamhetsområde för vat-
ten och spillvatten upprättas.  

 Vid detaljplaneläggning av bebyggelseområden ska beslut om dagvattenhantering grundas på 
en VA-utredning. Där utrymme för fördröjning och rening krävs ska mark avsättas för detta 
i planen.  

 Huvudmannaskapet för dagvattenhanteringen inom planlagt område bör vara kommunalt 
om det finns behov av avvattning av bebyggda fastigheter i ett större sammanhang, om be-
hovet inte kan tillgodoses på annat sätt. 

 Kommunen ska erbjuda rådgivning och stöd till fastighetsägare med enskilt eller gemensamt 
vatten och avlopp.  

 Hög skyddsnivå enligt Naturvårdsverkets riktlinjer ska tillämpas i hela kommunen till skydd 
för vattenförekomsterna i och runt Nacka och för att det i de tätbebyggda områdena finns 
risk för förorening av närliggande enskilda vattentäkter. 

 Risk för översvämning och andra konsekvenser av förmodade klimatförändringar ska belysas 
vid planläggning. Vid höjdsättning och dimensionering ska hänsyn tas till dess effekter. 
Lägsta nivå ska fastställas enligt Länsstyrelsens vid varje tidpunkt gällande rekommendation-
er. 
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Målsättningar för vattenförsörjning 
I VA-policyn finns punkter som avser vattenförsörjningen. 

 Kommunen ska ha beredskap att försörja hela eller delar av verksamhetsområdet i händelse 
av tillfälliga avbrott i normalförsörjningen.  

 VA-anläggningarnas fysiska och tekniska skydd ska säkerställas. 

 VA-anläggningarnas funktion ska säkerställas. 
 
Målsättningar för avloppshantering 
I VA-policyn finns en punkt som berör avloppshanteringen. 

 VA-ledningsnätet dimensioneras så att bräddningar och nödutsläpp från ledningsnät och 
pumpstationer minimeras.  

 
Övriga målsättningar 

 Kommunen ska ha en effektiv tillsyn enligt miljöbalken på enskilda avloppsanläggningar, av-
loppspumpstationer, avloppsledningar och dagvattenledningar. 

 För en ekonomiskt hållbar utveckling ska kommunens VA-anläggning förnyas så att dess 
värde bibehålls.  

 Inför utvidgning av verksamhetsområde ska förutsättningarna för särtaxa för delområdet ut-
redas. 

 Inom verksamhetsområde ska inga avtal slutas som avser förhållanden som är reglerade ge-
nom vattentjänstlagen, allmänna bestämmelser för användande av Nacka kommuns all-
männa vatten- och avloppsanläggning (ABVA) eller gällande VA-taxa. 

 
Kommunen har ett intresse av att ingå i ett regionalt samarbete avseende VA-planering med ut-
gångspunkt från vattendirektivet. Ett sådant samarbete bör administreras av Länsstyrelsen.  
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2 Riktlinjer och ekonomi 
Nacka hör till de mest expansiva kommunerna i regionen och behovet av infrastruktursatsningar är 
stort och en utmaning för kommunen.  
 
Infrastrukturåtgärder och tillhörande drift- och underhållskostnader påverkar kommunens ekonomi 
och VA-taxa och måste prioriteras dels inom olika typer av behov, till exempel VA-utbyggnad och 
åtgärder i den befintliga anläggningen, men även mellan dessa. Vid en kommunal VA-utbyggnad kan 
befintliga områden med problem i VA-hanteringen ställas mot utbyggnad i förnyelseområden eller 
till nya exploateringsområden.  
 
Kommunen bestämmer när behov av en allmän anläggning föreligger och ansvarar för att upprätta 
verksamhetsområde för berörd vattentjänst (dricksvatten, spillvatten och dagvatten).  Verksamhets-
området är det geografiska område inom vilket en eller flera vattentjänster ska ordnas genom en 
allmän VA-anläggning.  Beslut om verksamhetsområde innebär att lagens offentligrättsliga regler blir 
gällande för huvudman och fastighetsägare inom området, d.v.s. att vattentjänstlagen är tillämplig 
och taxa kan tas ut.  
 
VA-verksamheten finansieras med avgifter och under 2013 var de totala kostnaderna drygt 126 Mkr, 
varav räntor och avskrivningar utgjorde nära 18 Mkr. Den ekonomiska uppföljningen i verksamhet-
en sker genom tertial- och årsbokslut. 
 
Om huvudmannen väljer att avgiftsfinansiera sin verksamhet ska avgifterna betalas enligt en taxa. 
Enligt vattentjänstlagen ska avgifternas belopp och hur avgifterna beräknas framgå av denna. Nöd-
vändiga kostnader ska fördelas skäligt och rättvist mellan de avgiftsskyldiga enligt självkostnadsprin-
cipen och nyttoprincipen och här finns ett tak för avgiftsuttag. Inom verksamhetsområde kan man 
inte avtala om något som VA-taxan redan reglerar. Ett löpande arbete pågår med att se över princi-
perna och nivåerna i Nacka kommuns VA-taxa. 
 
I den befintliga kommunala VA-anläggningen prioriteras normalt åtgärder för att öka leveranssäker-
het och minska abonnentstörningar före miljöåtgärder och åtgärder mot kapitalförstöring. Det inne-
bär att enskilda som drabbas prioriteras före allmänna intressen, till exempel att åtgärder mot källar-
översvämningar prioriteras före åtgärder mot utsläpp i vattenområden. 
 
Den dagvattenpolicy, med tillhörande anvisningar, som antagits i kommunen säger att dagvattnet ska 
omhändertas miljövänligt och kostnadseffektivt.  En förutsättning för detta är att områdenas möjlig-
heter identifieras redan i planeringsstadiet och att dessa nyttjas på ett positivt sätt. 
  
VA-planen följer intentionerna i översiktsplanen. VA-planen kan inte antas medföra någon bety-
dande miljöpåverkan utöver den som beskrivits i miljö- och hälsokonsekvensbeskrivningen som 
gjorts med anledning av ny översiktsplan för Nacka kommun 2012. Översiktsplanen bedömdes 
kunna medföra positiva konsekvenser för vattenmiljöer framförallt genom att områden som tidigare 
haft enskilt avlopp ansluts till det kommunala ledningsnätet. De generella riktlinjerna för planering 
och byggande lyfter fram vikten av att föroreningar ska begränsas vid källan och att dagvatten bör 
återföras till sitt naturliga förlopp. Detta är positivt för recipienterna särskilt som kraven på rening 
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enligt dagvattenstrategin utgår från deras känslighet. Någon enskild miljöbedömning enligt miljöbal-
kens sjätte kapitel och förordning (1998:905) om miljökonsekvensbeskrivning kommer därför inte 
att göras med anledning av denna VA-plan.  
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3 Plan för den allmänna VA-anläggningen 

3.1 Allmänt 
Planens syfte är att upprätthålla anläggningarnas funktion och kondition samt möta nya krav på 
verksamheten. Miljökrav, men även arbetsmiljökrav kan förväntas öka. I VA-översikten finns en 
beskrivning av den allmänna VA-anläggningen. 
 
I Nacka används VA-banken som informationssystem för den tekniska förvaltningen av VA-
ledningssystemet. VA-banken är en databas för hantering av information som rör ledningsnätet. Här 
kan faktauppgifter, driftstörningsrapporter, planering, prioritering och statusvärdering avseende led-
ningsnät registreras och analyseras med kartan som bas. För VA-anläggningarna, såsom avlopps-
pumpstationer, vattenreservoarer m.m. finns ett styr- och övervakningssystem Cactus UniView där 
anläggnings- och driftdata lagras och kan hanteras. Upphandling av ett nytt styr- och övervaknings-
system pågår i skrivande stund. 
 
Kundklagomål och felanmälan tas bland annat emot av kommunens kontaktcenter. Dessa klagomål 
och även driftshändelser i övrigt ska dokumenteras i VA-banken men rutinen fungerar inte tillfreds-
ställande idag, varför VA-banken inte ensam kan ligga till grund för analys och upprättande av en 
underhålls- eller reinvesteringsplan. Reinvesteringsplan upprättas löpande i samverkan mellan plane-
rings- och driftpersonal och baseras bland annat på resultat från TV-inspektioner samt uppgifter 
från driftsidan. Kunskapen om hur ledningsnätets och anläggningarnas kondition och funktion för-
ändrats över tiden är viktig och bör följas upp genom att dokumentera driftproblem, undersökningar 
och insatser. Rutinen för att rapportera och dokumentera klagomål och driftstörningar måste för-
bättras. 
 
Hydrauliska modeller för att beräkna ledningarnas kapacitet finns för vattenledningsnäten men inte 
för avloppsledningsnäten. En strukturplan för vatten- och avloppsledningsnät i Sicklaön har tagits 
fram för att möta behoven i kommande exploateringar. 
 
Förnyelsebehovet på lång sikt kan beskrivas med hjälp av ledningsnätens ålder och förväntade livs-
längd. Ålder är dock inte ett kriterium för att byta ut en enskild ledning utan ledningens kondition 
och funktion styr om den ska bytas ut eller inte. För att beskriva förväntade behov kan dock led-
ningsnätets medellivslängd användas. En förväntad livslängd på i genomsnitt 80 år används ofta som 
beräkningsantagande. En förnyelsetakt som överensstämmer med den faktiska livslängden på led-
ningar bör eftersträvas. 
 
En ambitionsnivå för VA-verksamheten läggs fast inom olika områden. Nyckeltal och benchmarking 
ger underlag för jämförelser både med tidigare år och med andra kommuner. För att kunna följa 
trender är en regelbunden (årlig) framtagning av nyckeltal viktig. Leveranssäkerhetsåtgärder priorite-
ras på ledningar som har hög risk eller som vid störning skulle ge stora konsekvenser.  
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3.2 Vattenförsörjning 
Leveransavbrott och leveranssäkerhet 
Vattenläckor samt akuta och planerade driftavbrott kan ge leveransavbrott hos brukare. Nyckeltal 
för hur ofta och hur länge brukare drabbas av leveransavbrott tas inte fram i Nacka. 
För att klara framtida vattenförsörjningsbehov, inklusive transitering av dricksvatten till Värmdö, 
krävs vissa ledningsförstärkningar och ombyggnader i vattenledningssystemet.   
 
Ambitionsnivån i Nacka är att vid längre vattenavstängning än 8 timmar ska brukare ges möjlighet att 
hämta vatten vid tappställe. 
 
Vattenkvalitet 
I ledningsnätet påverkas dricksvattnets kvalitet främst av dålig omsättning och risk för järnkorrosion. 
Vid ledningsavstängningar kan flödesriktningen ändras, vilket påverkar vattenkvaliteten momentant. 
 
Vattenkvaliteten följs upp med hjälp av regelbunden analys av vattenprover enligt godkänt egenkon-
trollprogram enligt livsmedelslagen. 
 
Ambitionsnivån i Nacka är att inga vattenprover ska vara otjänliga och att trenden avseende vatten-
prover med anmärkning på kvalitet ska följas upp. Alla berättigade klagomål ska registreras i VA-
banken och vattenprov ska under ordinarie arbetstid tas inom ett dygn från anmälan. 
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Vattenläckor 
Vattenledningsnätet består av ledningar med olika material och ålder. På dessa kan otätheter, fräthål 
och brott uppstå. Genom dessa kan dricksvatten läcka då vattenledningarna står under tryck. Antalet 
vattenläckor är ett mått på statusen på ledningsnätet. I Nacka sker aktiv läcksökning regelbundet, 
företrädesvis under sommarperioden. 
 
Ambitionsnivån i Nacka är att alla vattenläckor ska registreras i VA-banken och att trenden avseende 
antalet vattenläckor ska vara sjunkande. Vid akut vattenläcka på det allmänna vattenledningsnätet ska 
brukare inte vara utan vatten längre än 8 timmar. 
 
Rörnätsläckage 
Utläckage sker via otäta vattenledningar och detta kan i sin tur även innebära att tillskottsvattnet till 
reningsverken ökar. Utläckaget beräknas genom att från inköpt dricksvatten dra försåld dricksvat-
tenmängd och övrig faktisk förbrukning.  I begreppet rörnätsläckage ingår inte kommunens egen 
förbrukning av vatten, byggvatten och annan omätt vattenförbrukning. 
 
Ambitionsnivån i Nacka är att rörnätsläckaget ska uppvisa en sjunkande trend.  
 
Vattentryck 
Nacka består i princip av en tryckzon och det finns inga problem med vattentryck. 
 
Ambitionsnivån i Nacka avseende vattentryck är att klara de rekommenderade trycknivåer som anges i 
VAV P83. 
 
Brandvattenförsörjning  
Den allmänna anläggningen för vattenförsörjning är normalt utbyggd så att brandsläckning kan ske 
genom uttag av släckvatten från brandposter. Kommunens räddningstjänst sköts genom Södertörns 
brandförsvarsförbund. De extra kostnader som krävs för anpassningen av den allmänna anläggning-
en för brandsläckning är VA-huvudmannen inte skyldig att stå för enligt vattentjänstlagen och dessa 
bör således inte ingå i den taxefinansierade VA-verksamheten, vilket de gör i Nacka.  
 
Ambitionsnivån i Nacka är att kostnader som inte är att anse som nödvändiga för VA-kollektivet inte 
ska belasta de som är anslutna till kommunalt vatten. 
 
Ledningsuppgifter 
På ledningsnätet förekommer ledningar dels i olika dimensioner, men även med olika material, både 
i ledningar och i fogar. I Nacka är vanliga material i vattenledningsnätet plast, grå- och segjärnsled-
ningar medan avloppsledningsnätet vanligen består av betong och olika typer av plast.  I Nacka sak-
nas kunskap om dimension och ledningsmaterial på många ledningssträckor. Det saknas ofta även 
uppgifter om landningssträckor som renoverats genom exempelvis relining eller andra schaktfria 
metoder.  
 
Ambitionsnivån i Nacka är att alla nyanlagda ledningars uppgifter ska dokumenteras i VA-banken. 
Ledningsuppgifter som minst ska finnas är ledningens dimension, material, SDR nr (gäller PE) samt 
anläggningsår. 
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3.2.1 Faktiska investeringsbehov 

Leveranssäkerhet och kapacitet 
 Mellan Lännersta tryckstegringsstation och Sockenvägen, en sträcka på ca 1,1 km, krävs en 

ledningsförstärkning (PE 500-630 mm) för att möjliggöra vattenförsörjning under normala 
driftförhållanden. Förstärkningen bör utföras snarast, men senast till år 2020. 

 I Lännerstasundet, på ömse sidor om Fisksätra holme, bör gamla gummiledningar (2x250 
mm) på ca 0,3 km bytas ut till PE450-500 mm. Åtgärden bör utföras under perioden 2020-
2033 för att möjliggöra vattenförsörjning vid normala driftförhållanden. 

 För att säkerställa en fullständig vattenförsörjning enbart från Lugnets tryckstegringsstation 
vid medeldygnsförbrukning måste en ledningsförstärkning med en PE 630 mm göras mellan 
Lugnet och Kolbotten, en sträcka av ca 4,5 km. Åtgärden bör utföras innan år 2020. Alterna-
tivt kan reservoarvolymer skapas i Värmdö och driftåtgärder göras i Nacka. 

 
Vattenläckor och rörnätsläckage 

 För att få kunskap om den verkliga vattenförbrukningen behöver kommunens egenförbruk-
ning mätas eller beräknas och vattenmätning i övrigt ske så korrekt som möjligt varför 
Swedacs föreskrifter avseende revision av vattenmätare ska följas.  

 Uppgifter om vatteninköp gentemot debiterad vattenmängd ska följas upp och analyseras. 
 

Förnyelse av ledningar utifrån ålder 
 Åldern ger en fingervisning om omfattningen av förnyelsebehovet men ger ingen vägledning 

avseende vilka ledningssträckor som behöver förnyas. Det styrs av driftstörningar och riska-
nalyser. På Svenskt Vattens hemsida kan man dock beräkna sitt förnyelsebehov i framtiden 
utifrån hur länge man tror ledningar av olika material håller samt hur gamla ledningar man 
har. I Nacka är dock inte alla ledningssträckors material och ålder kända. För att bibehålla 
VA-anläggningens värde bör konstaterat undermåliga ledningssträckor åtgärdas.  

 
Anläggningar (tryckstegringsstationer och vattenreservoarer) samt ledningar i tunnel 
 

 Skalskydd och andra säkerhetsanordningar mot sabotage och skadegörelse ska regelbundet 
ses över, risker och hotbilder analyseras samt åtgärder som krävs för att förebygga skade-
verkningar ska genomföras.  

 Tunnlar ska besiktigas vart 10:e år ur berg- och VA-teknisk synpunkt. 
 

3.3 Spillvattenhantering 
Enligt 9 kap. miljöbalken är utsläpp av avloppsvatten miljöfarlig verksamhet. Enligt miljöbalkens 
allmänna hänsynsregler ska den som bedriver en verksamhet skaffa sig den kunskap som behövs, 
samt utföra de skyddsåtgärder, iaktta de begränsningar och vidta de försiktighetsmått som behövs 
för att förebygga, hindra eller motverka att verksamheten eller åtgårder medför skada eller olägenhet 
för människors hälsa eller miljön.  
 
Krav på egenkontroll enligt förordningen (1998:901) om verksamhetsutövares egenkontroll avser 
verksamheter som omfattas av tillstånds- eller anmälningsplikt.  I dagsläget är avloppsledningsnät 
klassificerat som U-verksamhet utan särskilt krav på anmälan eller tillståndsprövning. Egenkontroll 
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är ett av flera verktyg för att uppfylla miljöbalkens krav. Nacka kommun har egenkontrollprogram 
för avloppsledningsnät. 
 
I Svenskt Vattens publikation om dimensionering av allmänna avloppsledningar (P90) har äldre di-
mensioneringskriterier översatts till mer allmänna funktionskrav. Följande funktionskrav gäller; 

- Spillvattnet ska störningsfritt avledas från fastigheten 
- Okontrollerad in- och utläckning bör ej förekomma 
- Systemet ska ha betryggande säkerhet mot olika funktionsstörningar så att risken för däm-

ningar och därav föranledda källaröversvämningar minimeras. 
 
Allmän avledningssäkerhet 
I det spillvattenförande systemet ingår tunnlar, självfallsledningar, tryckavloppsledningar och pump-
stationer. Allvarliga störningar är rörbrott och pumphaverier. Alla pumpstationer har minst dubbla 
pumpar och Porsmossens avloppspumpstation är utrustad med möjlighet till reservkraftförsörjning. 
Nacka kommun är delägare i ett mobilt reservkraftaggregat och Nacka Energi har ytterligare reserv-
kraftverk. En större avloppspumpstation, Porsmossen, har ett stationärt reservkraftaggregat. 
 
Ambitionsnivån i Nacka är att ledningar med överbelastning och ledningar som vid haveri eller avbrott 
orsakar stora konsekvenser ska identifieras. Behov av åtgärder, även med utgångspunkt från föränd-
rade förhållanden utifrån klimatförändringar och höga grundvattennivåer, ska analyseras.  
 

 
Spillvattenförande ledningar som vid störning kan ge stora konsekvenser. 
 
 En statusbesiktning med avseende på elektrisk utrustning, maskinell utrustning samt enklare okulär 
besiktning av byggnaden av avloppspumpstationer i Nacka kommun har utförts i syfte är att 
upprätta en strategisk plan för åtgärder. Planen, som innehåller ett reinvesteringsprogram, är baserad 

438



Nacka kommun  /  2014-06-30 

16 (40) 

på inventering och prioritering av åtgärdsbehovet med hänsyn tagen till recipienter vid eventuell 
bräddning från pumpstationerna. 

 
Källaröversvämning 
Källaröversvämningar kan inträffa på grund av stopp i ledningsnätet eller på grund av överbelastning 
av ledningssystemet. Antalet källaröversvämningar varierar kraftigt mellan åren som följd av olika 
nederbördsförhållanden.  
 
Ambitionsnivån är att ingen fastighet ska drabbas av källaröversvämning på grund av dämning i led-
ningsnät oftare än en gång på tio år. 
 
Avloppsstopp 
Avloppsstopp inträffar framförallt på ledningssträckor som ligger i dålig lutning, har inträngande 
rötter eller dåligt utförda anslutningar och skarvningar.  Förebyggande åtgärder mot avloppsstopp är 
rotskärning och spolning av ledningsnätet. Stopp som leder till översvämning liksom sträckor med 
återkommande avloppsstopp bör analyseras och orsaken åtgärdas. 
 
Ambitionsnivån är att alla avloppsstopp ska registreras i VA-banken och att samma brukare inte ska 
drabbas av avloppsstopp oftare än en gång på två år. Åtgärd ska, på ordinarie arbetstid, påbörjas 
inom 3 timmar från anmälan av avloppsstopp. 
 
Bräddning och nödavledning 
Bräddning och nödavledning innebär utsläpp av orenat avloppsvatten till recipient. När ledningssy-
stem eller pumpstationer blir överbelastade och utsläpp sker, kallas det bräddning. Vid utsläpp i 
samband med planerade arbeten, driftstörningar eller brister i elförsörjningen kallas det nödavled-
ning. Nödavledning vid torrväder innebär att mer eller mindre outspätt avloppsvatten leds ut i reci-
pient. Vid planerade arbeten måste åtgärder planeras så att avledningen kan göras utan uppenbar risk 
för olägenhet för människors hälsa eller miljön. 
 
Antalet brädd- och nödavledningstillfällen och den bräddade volymen styrs av ledningsnätets, inklu-
sive pumpstationernas förutsättningar, nederbördsförhållandena och tillförlitlighet i elförsörjningen. 
Recipientens förmåga att ta hand om bräddningar samt risk för olägenhet för människors hälsa är 
viktiga faktorer vid beslut om åtgärder.  
 
Länsstyrelsen i Stockholm beslutade 2006 om regionala delmål, varav ett avsåg bräddningar. Delmå-
let sa att bräddmängden från länets avloppsanläggningar från och med år 2010 inte skulle överstiga 1 
% av det samlade avloppsvattenutsläppet. Delmålet anses mycket svårt att uppnå och länsstyrelsen 
kommer inte längre att arbeta med regionala delmål utan insatser och åtgärder kommer att fokusera 
direkt på de av riksdagen beslutade 16 miljökvalitetsmålen.  
 
 
Ambitionsnivån i Nacka är att VA-ledningsnäten dimensioneras så att bräddningar och nödutsläpp 
från ledningsnät och pumpstationer minimeras. Om bräddning inträffar ska uppskattning av brädd-
mängd göras samt bedöma eventuell påverkan i recipient.  
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Tillskottsvatten 
Tillskottsvatten är det vatten som utöver spillvatten avleds i spillvattenförande ledningar. Det kan 
vara dagvatten eller dränvatten som är medvetet påkopplat men kan också vara inläckande dricksvat-
ten, sjövatten eller grundvatten. Inläckage sker via otäta skarvar, felkopplingar och andra felaktighet-
er.  På det spillvattenförande ledningsnätet kan även utläckage förekomma. Detta går inte att mäta 
varför tillskottsvattnet kan vara större än redovisat.  
 
Tillskottsvatten kan uttryckas som utspädningsgrad och är den totala avloppsvattenmängden till av-
loppsreningsverken dividerat med spillvattenmängden, dvs. dricksvattenförbrukningen. Tillskotts-
vattnet ger ökade utsläpp av föroreningar och ökad energi- och kemikalieförbrukning. 
 
Ambitionsnivån i Nacka är att utspädningsgraden ska minska. När tillskottsvattnet orsakar bräddning-
ar och källaröversvämningar eller orsakar sättningar på hus och anläggningar, är det extra motiverat 
att finna orsaker och utföra åtgärder mot tillskottsvatten. I samband med bygglov ställs krav på sepa-
rering av dagvatten till spillvattenservis. 
 
Utläckage 
Utläckage går inte att mäta men kan förekomma i t.ex. otäta skarvar vid låga grundvattennivåer. 
Utläckage kan orsaka förorening av grundvatten.  
 
Ambitionsnivån i Nacka avseende utläckage är svår att fastställa. Vid TV-inspektion av avloppsled-
ningar ska möjliga utläckagepunkter fastställas och eventuella åtgärder föreslås och prioriteras. 
 
Drift- och underhåll i övrigt 
Avloppsvattenledningars status kan undersökas med invändig TV-inspektion. Inspektionerna syftar 
till att undersöka ledningsnätets kondition och prioritera insatser i ledningsnätet.  
 
Ambitionsnivån är att alla allvarliga problem som upptäcks vid TV-inspektion ska åtgärdas omgående. 
Ledningar med problem av lägre grad läggs på åtgärdslista och prioriteras sinsemellan. Vid renove-
ring av både avlopps- och vattenledning åtgärdas även allmän del av servis.  
 

3.3.1 Faktiska investeringsbehov 

Kapacitet 
Avseende kapacitet på det spillvattenförande ledningsnätet finns ett kunskapsbehov att fylla innan 
konkreta åtgärdsförslag kan tas fram.  
 
Ledningars kondition 

 Ledningar på åtgärdslista från utförd TV-inspektion prioriteras och åtgärdas. 
 
Tillskottsvatten 
Då tillskottsvattenmängden beror både av inläckage, felkopplingar och avrinning från anslutna ytor 
och dräneringar är det viktigt att klargöra vilken typ av tillskottsvatten det är innan man tar fram 
konkreta åtgärdsförslag.  
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 Tillskottsvattenmängden minskas genom att utreda misstänkta felkopplingar och åtgärda 
större inläckage upptäckta vid TV-inspektion. 

 
Förnyelse av ledningar utifrån ålder 
Åldern ger en fingervisning om omfattningen av förnyelsebehovet men ger ingen vägledning avse-
ende vilka ledningssträckor som behöver förnyas. Det styrs av driftstörningar och riskanalyser. På 
Svenskt Vattens hemsida kan man dock beräkna sitt förnyelsebehov i framtiden utifrån hur länge 
man tror ledningar av olika material håller samt hur gamla ledningar man har. I Nacka är dock inte 
alla ledningssträckors material och ålder kända. För att bibehålla VA-anläggningens värde bör kon-
staterat undermåliga ledningssträckor åtgärdas. 
 
Anläggningar (pumpstationer) 
Pumpstationer åtgärdas enligt framtagen strategisk plan. I samband med åtgärd ska möjlighet att 
installera anordning för att mäta bräddad mängd vid eventuell händelse utredas.  
Det viktigt att befintliga investeringar i ledningsnät och pumpstationer underhålls så att inte brädd-
ningar och läckage uppstår som risker att påverka vattenkvaliteten i recipienterna negativt. 
 
Tunnlar 

 Tunnlar ska besiktigas vart 10:e år ur berg- och VA-teknisk synpunkt. 
 

3.3.2 Tillsyn enligt miljöbalken 

Utsläpp av avloppsvatten är miljöfarlig verksamhet enligt miljöbalken. Miljö- och stadsbyggnads-
nämnden har ansvaret för tillsynen av verksamheten med spillvattenhanteringen i kommunen. Att 
släppa ut avloppsvatten i vattenområde från wc- eller tätbebyggelse är förbjudet om det inte har ge-
nomgått mer rening än genom slamavskiljning om det inte är uppenbart att det kan ske utan olägen-
het för människors hälsa eller miljön.  
 
Miljöenheten har på delegation förelagt Tekniska nämnden att ta fram ett skriftligt egenkontrollpro-
gram i syfte att bräddning av avloppsvatten inte ska behöva ske. Samtliga verksamhetsutövare ska ha 
egenkontroll. Egenkontrollen ska vara verksamhetsutövarens eget system för planering och kontroll 
av verksamheten i syfte att förebygga, motverka och åtgärda eventuell negativ påverkan på männi-
skors hälsa eller miljön.  
 

3.4 Dag- och dränvattenhantering  
Nacka kommun antog 2010-05-03 en dagvattenpolicy som säger att dagvattnet ska avledas på ett 
säkert, miljöanpassat och kostnadseffektivt sätt. En förutsättning för detta är att man redan på pla-
neringsstadiet identifierar områdets möjligheter och nyttjar det på ett positivt sätt. Till grund för 
dagvattenpolicyn ligger kommunens dagvattenstrategi som antogs i Tekniska nämnden 2008. 
 
I dagvattenstrategin definieras dagvatten som tillfälligt förekommande, avrinnande vatten på ytan av 
mark eller konstruktion, t.ex. regnvatten, smältvatten, spolvatten, och framträngande grundvatten. 
Dränvatten definieras som vatten som avleds genom dränering d.v.s. marken avvattnas och vatten 
leds undan i rörledningar, dike eller dräneringsskikt. 
 

441



Nacka kommun  /  2014-06-30 

19 (40) 

Enligt 6§ vattentjänstlagen (2006:412) ska en kommun, om det behövs med hänsyn till skyddet för 
människors hälsa eller miljön, att vattenförsörjning eller avlopp ordnas i ett större sammanhang för 
viss befintlig eller blivande bebyggelse, bestämma verksamhetsområde inom vilket vattentjänsterna 
behöver ordnas och se till att behovet snarast tillgodoses inom området genom en allmän VA-
anläggning. I begreppet avlopp innefattas dagvatten. Behovet kan uppstå oavsett om området är 
detaljplanelagt eller ej. 
 
Upprättande av verksamhetsområde för dagvatten har påbörjats. Ett huvudmannaskap för dagvatten 
innebär både ett ansvar för avledning av dagvattnet men även för utsläpp och förorening i recipient. 
 
Ambitionsnivån är att upprättat verksamhetsområde för dagvatten uppdateras och kompletteras. 
 
Allmän avledningssäkerhet  
I dagvattensystemet ingår kulvertar, självfallsledningar och dagvattenreningsanläggningar. Allvarliga 
störningar är rörbrott, stopp och hydraulisk överbelastning av ledningssystemet.  
 
Ambitionsnivån är att ledningar med överbelastning och ledningar som vid haveri eller avbrott orsakar 
stora konsekvenser ska identifieras och åtgärdas. Behov av åtgärder i form av t.ex. magasinering i det 
befintliga systemet ska analyseras.  
 
Vid utbyggnad av nya områden i Nacka är strategin att allt dag- och dränvatten i första hand ska 
infiltreras, fördröjas och renas lokalt inom kvartersmark, därefter avledas till dagvattensystemet. Hu-
vudmannen kan vara kommunal, en samfällighet eller enskild fastighetsägare. Den kommunala VA-
huvudmannen ansvarar för den allmänna VA-anläggningen. Markägare, väghållare och fastighetsä-
gare ansvarar för avledning och rening av dagvatten från och genom egen mark samt för de delar av 
recipienter som berör deras mark. Utgångspunkten i arbetet med dagvattenavrinning bör vara dag-
vattnets föroreningsgrad, recipientavsnittets känslighet, utsläppets storlek, hur snabb avrinningen är 
samt möjligheten att åstadkomma en fungerande teknisk lösning.  
 
För att motverka effekterna av pågående klimatförändringar behövs en ökad säkerhet, till exempel 
en klimatsäkerhetsfaktor som används vid planläggning. 
 
Ambitionsnivån vid nyexploatering och vid VA-utbyggnad i förnyelseområden ska en dagvattenutred-
ning som belysa översvämningsrisker i området, behovet av gemensam dagvattenhantering, renings-
behov och eventuella klimateffekter tas fram. 
 
Marköversvämning 
Marköversvämningar kan orsakas av att dagvattensystemen är överbelastade, att det av olika anled-
ning är otillräcklig kapacitet i sjöars utlopp så att uppdämning i näten uppströms sker, att havsnivån 
är hög eller för att ytavrinnande vatten inte avleds på tillfredsställande sätt samt eventuella brister i 
planläggning.  
 
Ambitionsnivån är att tillsyn, drift och underhåll av diken och utlopp ska ske så att avledning av dag-
vatten och avbördning från sjöar fungerar utan att orsaka skador på fastigheter och anläggningar. 
Vid planläggning ska bebyggelsen planeras så att ytavrinnande vatten ska kunna rinna utan att orsaka 
skada. 
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Dagvattenrening 
Dagvatten innehåller i stort sett alla de ämnen som kan tvättas av från ytor eller ur luften. Det inne-
bär att föroreningar okontrollerat kan tillföras mer eller mindre föroreningskänsliga mark- och vat-
tenrecipienter. När dagvatten ska renas avgörs från fall till fall utifrån berörd recipient samt tekniska 
och ekonomiska förutsättningar i det enskilda fallet. Utgångspunkten ska vara miljöbalkens allmänna 
hänsynsregler. Dagvatten från större trafikleder och högtrafikerade parkeringsplatser ska genomgå 
någon form av rening innan utsläpp till recipient. Mer om reningskrav och recipientklassificering går 
att läsa i dagvattenstrategin. 
 
Ambitionsnivån vid nyexploatering är att en dagvattenutredning ska visa att de nya områdena inte in-
nebär en ökad föroreningsbelastning.  
 
Drift och underhåll i övrigt 
Dagvattenledningars status kan undersökas med invändig TV-inspektion.  
 
Ambitionsnivån är att alla allvarliga problem som upptäcks vid TV-inspektion ska åtgärdas omgående. 
Ledningar med problem av lägre grad läggs på åtgärdslista och prioriteras sinsemellan. Vid renove-
ring åtgärdas även allmän del av servis. 
 
Rensbrunnar med sandfång på vägar dimensioneras för sandtillförsel under ett år och rensas därför 
en gång per år. Brunnar med sandfång på ledningsnätet ska inventeras och rensbehovet kartläggas. 
 

3.4.1 Faktiskt investeringsbehov 

Avseende dagvattenåtgärder finns ett kunskapsbehov att fylla innan konkreta åtgärdsförslag kan tas 
fram. 
 

3.4.2 Ansvar för dagvattenhantering 

I arbetet med framtagande av dagvattenstrategi och dagvattenpolicy har även dokument som beskri-
ver ansvarsfördelning och anvisningar för hantering av dagvatten tagits fram. Vissa otydligheter av-
seende ansvarsfrågorna finns dock. I denna VA-plan görs försök till förtydligande av vem som ska 
göra vad och när i processen dettas ska utföras. Se bilaga 1 och 2. 
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4 Framtida VA-försörjning utanför nuvarande 
verksamhetsområde 

4.1 Allmänt 
I VA-översikten beskrivs omvärldsfaktorer och befintliga planer ingående. Viktiga lagar i detta sam-
manhang är vattentjänstlagen, miljöbalken, plan- och bygglagen samt anläggningslagen. EU:s ramdi-
rektiv för vatten omfattar både ytvatten och grundvatten och det övergripande målet är att ”uppnå 
god vattenstatus, så att en långsiktigt hållbar vattenkvalitet och vattenanvändning tryggas”.  Nation-
ella, regionala och kommunala miljömål och planer kompletterar dessa. 
 
Behovet av gemensamma åtgärder för en långsiktigt hållbar VA -försörjning utanför befintliga VA-
verksamhetsområden är stort, särskilt i områden med tätare bebyggelse. Behovet styrs främst av 
miljö- och hälsoskäl. I dagsläget är det cirka 2500 bebyggda fastigheter med enskilda avlopp som är 
belägna utanför kommunala verksamhetsområden för vatten och spillvatten. 
 
Många av omvandlingsområdena i Nacka planerades i början av 1900-talet och hade en enkel stan-
dard med torra toalettlösningar och avsaknad av rinnande vatten i husen. Även avloppen fram till 
början av 1980-talet är oftast enkla och är anpassade för att ta emot små vattenmängder. Kraven på 
rening var lägre än dagens krav. Med ökad VA-standard och större grad av nyttjande av fastigheterna 
har belastningen på dessa avloppsanläggningar ökat. Därmed ökar också utsläppet av föroreningar. 
En av de faktorer som avgör behovet av gemensamma lösningar är hur långt denna utveckling har 
gått i området, vilka avloppslösningar som finns och hur gamla de är.  
 
Behovet av gemensamma lösningar beror även av vilka önskemål det finns från de boende i området 
och från kommunen för framtida utveckling av fastigheterna. Att skapa förutsättningar för gemen-
samma VA-lösningar inom ett område kan ge möjligheter för en utveckling av området. 
 
I många av områdena önskar fastighetsägarna en utökad standard eller större bostadsyta som möjlig-
gör ett ökat utnyttjande av fritidshuset eller för att utgöra ett permanentboende. En sådan utveckling 
ställer krav på att enkla anordningar för vatten och avlopp ersätts med en hållbar VA-lösning. Ny 
bebyggelse är också beroende av möjligheten för hållbar VA-försörjning. När VA-försörjningen kan 
lösas finns förutsättningar för planändringar som kan medge utökade byggrätter inom befintliga 
fritidshusområden samt detaljplanering för nyexploatering. 
 
I vissa detaljplaner kan det enligt planbestämmelserna vara tillåtet att ha en enskild avloppsanlägg-
ning i stället för att ansluta till kommunalt VA om det är möjligt på fastigheten. En förutsättning är 
att avloppsanläggningen i så fall bedömts klara kommunens kretsloppskriterier. Enligt kriterierna ska 
näringsämnena i avloppsvattnet kunna tas tillvara och användas som gödningsmedel. Vattnet som 
nyttjas på fastigheten ska återföras till grundvattnet så nära uttagsplatsen som möjligt. Avloppsan-
läggningen får heller inte medföra att grundvattnet förorenas. I områden där möjlighet funnits har 
intresset varit väldigt lågt. 
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I nuläget finns inget system i kommunen för att omhänderta utsorterat toalettavfall och återföra 
näringsämnena från detta till odlingar, utan fastighetsägaren måste omhänderta det själv och använda 
det lokalt inom fastigheten. 
 

4.2 VA-behov i olika områden 
Områden med behov enligt LAV 6§ 
I områden där det enligt lagen om allmänna vattentjänster, LAV 6§ behöver ordnas vattenförsörj-
ning eller avlopp i ett större sammanhang, med hänsyn till skyddet för människors hälsa eller miljön 
och behovet inte kan tillgodoses på annat sätt, så finns inga alternativ till en allmän anläggning. Obe-
roende av möjligheterna är kommunen skyldig att inrätta verksamhetsområde för vatten och/eller 
avlopp och se till att behovet tillgodoses genom en allmän anläggning.   
 
Beslut om verksamhetsområde ska fattas och en allmän VA-anläggning ska byggas ut. I Nacka har 
beslutet delegerats till kommunstyrelsen i de fall då en detaljplan föreskriver kommunalt huvudman-
naskap. I övriga fall tas beslut om verksamhetsområde av kommunfullmäktige. En nära dialog ska 
föras med berörda fastighetsägare för att underlätta för dem att skapa så goda förutsättningar som 
möjligt för utbyggnaden. Om särtaxa (se avsnitt ”Principer för finansiering av utbyggnad” nedan.) 
kan bli aktuell, ska berörda fastighetsägare meddelas detta så tidigt som möjligt. 
 
Huvuddelen av Nackas bebyggda fastigheter som idag har enskilda avlopp ingår i områden med be-
hov enligt vattentjänstlagen. I dessa fall kommer kommunalt VA att byggas ut och verksamhetsom-
rådet att utvidgas. 
 
Även i områden med planer på exploatering kommer verksamhetsområdet att utvidgas. 
  
Områden med litet behov 
I områden där det inte finns behov av åtgärder för VA-försörjningen eller där åtgärder inom en eller 
ett fåtal fastigheter är tillräckliga kommer ingen allmän VA-anläggning att byggas ut. I Nacka utgörs 
dessa av ca 360 bebyggda fastigheter med enskilda avlopp. 
 

4.3 Plan för utbyggnad av den allmänna VA-anläggningen 
Det är viktigt att klargöra skillnaden mellan att utvidga verksamhetsområdet för den allmänna VA-
anläggningen och att fysiskt ansluta vissa fastigheter till den befintliga allmänna VA-anläggningen.  
 
För områden där det finns behov av VA-försörjning i ett större sammanhang enligt LAV 6§, har 
kommunen inte något val. Om det inte är tekniskt och ekonomiskt rimligt att ansluta fastigheterna 
till den befintliga VA-anläggningen, ska kommunen ändå inrätta ett verksamhetsområde och bilda en 
lokal allmän VA-anläggning i området. Detta är inte ett troligt scenario i något område i Nacka. 
 
Om en anslutning till den befintliga VA-anläggningen bedöms vara den bästa lösningen, kan detta 
tillämpas även för andra områden. Normalt är det lämpligt att kommunen utvidgar VA-
verksamhetsområdet, men i vissa fall kan det vara aktuellt att ansluta fastigheter individuellt eller 
gruppvis med avtal. Villkoren för sådana avtal regleras inte i Vattentjänstlagen och ingår inte heller i 
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kommunens VA-taxa. Förslag till standardavtal finns i Svenskt Vattens publikation P89 Avtalsförslag 
inom VA-områden.  
 
Vid planering av VA-systemets utbyggnad ska ett systematiskt arbetssätt tillämpas och ett aktivt 
systemval göras i planskedet. Området förutsättning ska klargöras och lämplig VA-lösning ska utre-
das innan val av VA-lösning fastställs. Vid utbyggnad ska utgångspunkten vara att båda vatten- och 
spillvattenledningsnät byggts ut. Hanteringen av dagvatten ska följa kommunens dagvattenpolicy 
med tillhörande anvisningar. 
 

4.3.1 Prioritering och tidplan 

Begreppet förnyelseplanering används i Nacka för att beskriva hur gamla sommarstugeområden som 
saknar kommunalt vatten och avlopp kan omvandlas till permanenta bostadsområden. För att om-
rådena ska kunna omvandlas krävs att de detaljplaneras.  
 
Prioritering och val av områden för utbyggnad av allmän VA-försörjning görs genom en samman-
vägning av områdets behov och möjligheter. Med behov avses behov av gemensamma åtgärder för en 
långsiktigt hållbar VA-försörjning. Det tillgodoses i Nacka huvudsakligen genom anslutning till den 
allmänna anläggningen. Behoven styrs av miljö- och hälsoskäl och förutsättningarna för långsiktigt 
hållbara enskilda lösningar. Viktiga faktorer är: 
 Naturens förutsättningar för vattenförsörjning inom området, såsom tillgång till grundvatten av 

god kvalitet 
 Naturens förutsättningar för enskilda avlopp, såsom markdjup, jordart och avstånd till högsta 

grundvattenyta. 
 Naturens känslighet för utsläpp av föroreningar från avlopp 
 Risk för försämring av avloppssituationen på grund av ökad belastning och åldrande avloppsan-

läggningar 
 Önskemål om boendestandard 
 Fastighetsägarnas och kommunens planer på förändring av området 
 
Med möjligheter avses möjligheter att ansluta fastigheterna till den befintliga allmänna VA-
anläggningen. I praktiken styrs detta till största delen av områdets storlek och avståndet till anlägg-
ningen. Anslutning till det befintliga VA-systemet kommer främst att kunna ske i närheten av befint-
liga verksamhetsområden och längs befintliga överföringsledningar. En planerad exploatering eller 
befintlig sammanhållen bebyggelse som utvecklas kan också innebära en möjlighet att skapa en ge-
mensam anläggning som i sin tur är ansluten till den allmänna VA-anläggningen. I Nacka kommer 
troligen inga eller mycket få nya gemensamhetsanläggningar för rening av avloppsvatten att komma 
till stånd. 
 
Målsättningen är att alla förnyelseområden ska planläggas med kommunalt VA. En planeringsstrategi 
för detaljplaneläggning och utbyggnad av kommunalt vatten och avlopp togs för drygt 10 år sedan. 
Det har dock visat sig att plan- och genomförandearbetet är betydligt mer komplicerat än vad som 
antogs från början. Tidplanerna, resurserna och arbetssättet har därför setts över och under 2010 
togs beslut (§186 KS 20 september) om nya tidplaner och områdesindelning av förnyelseprojekten i 
Boo.  
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När planarbetet är avslutat och detaljplanen vunnit laga kraft byggs området ut med kommunalt 
vatten och avlopp. 
 
Enligt den tidplan för förnyelseplaneringen som togs fram under 2010 kommer alla VA-utbyggnader 
att vara slutförda under år 2016, under förutsättning att inga överklaganden eller oförutsedda för-
dröjningar inträffar. Enligt senare preliminära tidplaner för Sydöstra Boo kommer utbyggnaderna av 
kommunalt VA där att vara klara först 2020. 
 

4.3.2 Principer för finansiering av utbyggnad 

Investeringar i samband med utbyggnad av den allmänna VA-anläggningen belas-tar VA-
verksamhetens årliga resultat i form av kapitaltjänstkostnader. Kostnader-na ska täckas genom avgif-
ter. Avgifterna får inte överskrida det som behövs för att täcka de kostnader som är nödvändiga för 
att driva och ordna VA-anläggningen.  
 
I normalfallet ska anläggningsavgiften täcka de genomsnittliga investeringskostnaderna för att an-
sluta en ny fastighet samt lämna ett rimligt bidrag till tidigare gjorda investeringar, som är en förut-
sättning för den nya anslutningen. Vad som är ett ”rimligt bidrag” kan vara svårt att bedöma och 
varierar beroende på fastighetens läge och tiden som gått sedan de tidigare investeringarna gjordes. I 
Nacka periodiseras anläggningsavgiften på 50 år och 2 % bokförs som intäkt varje år.  
 
Med nuvarande anläggningsavgifter i Nacka kommun bedöms nyanslutningarna inte lämna något 
större bidrag till tidigare gjorda investeringar och en taxeutredning pågår.  
 
Anläggningsavgiften för bostadsfastigheter består enligt VA-taxa 2012 av: 

 Servisavgift 
 Förbindelsepunktsavgift 
 Tomtyteavgift 
 Lägenhetsavgift 

 
Avgiftens storlek varierar beroende av tomtytans storlek och på vilka vattentjänster (vatten, spillvat-
ten, dagvatten) som är aktuella.  
 
Den översyn av VA-taxekonstruktionen som pågår visar på ett behov av betydande taxejusteringar 
för såväl anläggningsavgifter som brukningsavgifter. Nackas nuvarande VA-taxa innehåller en an-
läggningsavgift för dagvatten, men ingen brukningsavgift. Ett av syftena med den pågående översy-
nen är därför att ta fram ett förslag till brukningsavgift för dagvatten.  
 
Enligt Vattentjänstlagen 31§ ska hänsyn tas till stora skillnader i kostnader när avgiften bestäms för 
fastigheterna i ett område: 
 
”Om vattentjänsterna för en viss eller vissa fastigheter på grund av särskilda omständigheter medför 
kostnader som i beaktansvärd omfattning avviker från andra fastigheter i verksamhetsområdet, skall 
avgifterna bestämmas med hänsyn till skillnaderna.” 
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I Nacka kan detta vara aktuellt vid utbyggnad som innebär stora investeringar i t.ex. överföringsled-
ningar på grund av avståndet till den befintliga VA-anläggningen.  
 
För att genomföra utbyggnader enligt VA-planen kan det i framtiden bli nödvän-digt att för vissa 
områden göra ”beaktansvärt” större investeringar per fastighet än i övrigt. Därmed är en högre an-
läggningsavgift motiverad. En anläggnings-avgift i intervallet 50-100 % högre än normaltaxan kan 
för många fastighetsägare uppfattas som hög men är ändå i nivå med vad som förekommer i andra 
kommuner. Om tillämpning av särtaxa blir vanligt bör en höjning av normaltaxan övervägas, ef-
tersom den då inte längre är representativ för kommunen. Detta skulle medföra att skillnaden mellan 
normaltaxa och särtaxa skulle minska. 
 
Vid anslutning av en fastighet eller en gemensam anläggning utanför verksamhetsområdet gäller inte 
kommunens VA-taxa. Avgiften regleras i avtal men kan bestämmas utifrån samma principer som 
anläggningsavgiften i VA-taxan. Hänsyn ska tas till att kommunen har lägre investeringskostnader i 
de fall det lokala ledningsnätet byggs ut av en enskild fastighetsägare eller en samfällighetsförening. 
Ett visst bidrag till kommunens tidigare investeringar är dock rimligt. Avgiften bör inte vara lägre än 
lägenhetsavgiften, som återspeglar nyttan av att ha tillgång till den allmänna VA-anläggningen. 
 

4.4 Plan för VA-försörjning i avvaktan på utbyggnad av allmän anlägg-
ning 

I områden där planering för kommunala VA-lösningar har påbörjats tidsbegränsas nya tillstånd för 
enskilda avloppsanläggningar. I områden där en ny detaljplan vunnit laga kraft beviljas endast till-
stånd till sluten tank som tillfällig lösning i avvaktan på kommunalt avlopp. Bygglovhandläggare ska 
enligt enhetens rutin för handläggning av lovansökan stämma av med miljöenheten vid ärenden på 
fastigheter där det inte finns kommunalt VA utbyggt. 
 
Enligt lagen om allmänna vattentjänster LAV§40 ska skälig ersättning betalas till fastighetsägare vars 
enskilda anläggning blir onyttig till följd av att kommunen ordnar eller utvidgar en allmän VA-
anläggning. Ersättning för anläggning som blivit onyttig till följd av utbyggnad av allmänna VA-
anläggningar sker enbart till anläggningar som kommunen gett tillstånd till. Privata VA-anläggningar 
som anlagts efter tidpunkten för startpromemoria för detaljplanering av området, inlöses inte i 
Nacka. 
 

4.5 Plan för enskilda anläggningar 
För områden där anslutning inte är möjlig till en rimlig kostnad under planeringshorisonten, år 2030, 
och i områden där det inte finns behov av vattenförsörjning eller avlopp i ett större sammanhang 
enligt lagen om allmänna vattentjänster 6§, kommer VA-försörjningen även fortsättningsvis att ske 
genom enskilda VA-anläggningar. 
 
De områden i Nacka där kommunal VA-anläggning inte kommer att byggas ut inom VA-planens 
tidshorisont, fram till år 2030 är: 
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Område där kommunal VA-anläggning inte anläggs före år 2030. Antal fastigheter med en

avlopp 

Tegelön, inkl öar 
Strömmen 
Knarrnäs D
Gåsö och Gåsö ö 
Morningside +Saltsjöbadsvägen 
Långholmen D
Erstavik 
Övriga enstaka 
Summa 
 

 
Områden där kommunalt VA –utbyggnad inte planeras till år 2030. 
 

4.5.1 Tillstånd för enskilda anläggningar 

Miljö- och stadsbyggnadsnämnden är tillsynsmyndighet och prövar ansökningar om tillstånd till en-
skilda avloppsanläggningar enligt miljöbalkens regler. Avloppslösningar ska långsiktigt ge en god 
rening av näringsämnen, syretärande ämnen och smittämnen. Lagstiftningen anger inga specifika 
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krav för hur avloppsvatten ska renas eller hur bra reningen måste vara, utan endast att det ska 
behandlas så att man skyddar människors hälsa och miljön, samt hushåller med naturresurser.  
 
Hur hårda kraven blir beror bl.a. på hur känslig omgivningen är och på hur många andra 
avloppsanläggningar som finns i närheten. Avloppen får inte förorena nuvarande dricksvattentäkter 
eller vattenresurser som kan täcka kommande behov av dricksvatten. Det får inte förorena ytvatten 
eller förorsaka andra olägenheter som t.ex. lukt. 
 
Enligt VA-policyn ska hög skyddsnivå enligt Naturvårdsverkets riktlinjer tillämpas i hela kommunen. 
Vid hög skyddsnivå gäller ur miljösynpunkt högre krav på avloppsanläggningen avseende fosfor- 
och kvävereduktion och ur hälsoskyddssynpunkt att ytterligare skyddsåtgärder utöver den huvudsak-
liga reningen i anordningen vidtas. Exempelvis kan det finnas behov av att förbjuda vissa utsläpp, 
öka anläggningens robusthet eller lägga till reningssteg. 
 
Varje enskilt fall prövas och vid tillståndsprövning för enskild anläggning ska bedömningen grundas 
på en helhetssyn avseende hela området, dvs. inte enbart utifrån den enskilda fastigheten utan även 
avseende konsekvenserna för hela områdets framtida möjligheter att lösa vatten- och avloppsfrågor 
på ett långsiktigt hållbart sätt. 
 
Ambitionsnivån för de enskilda avloppsanläggningarna är att de ska klara kriterierna för hög skydds-
nivå avseende miljö- och hälsoskydd. 
 
Inom områden med tätare bebyggelse kan det vara svårt att erhålla de skyddsavstånd mellan av-
loppsanläggningar och vattentäkter som krävs för att undvika förorening av dricksvatten. För en 
bedömning av vilka skyddsavstånd som krävs kan det behövas detaljerad information om hur mark- 
och grundvattenförhållandena ser ut i området. Denna information finns inte hos tillsynsenheten 
utan ett sådant underlag kan krävas av den sökande i ett tillståndsärende. Expertis kan därmed be-
höva anlitas av den sökande för att göra en hydrogeologisk utredning. 
 
I de fall det bedöms finnas risk för t ex förorening av dricksvatten eller där en enskild lösning kan 
hindra framtida möjligheter för hela området att lösa sina vatten- och avloppsfrågor på ett långsiktigt 
hållbart sätt kan ansökan om enskilt avlopp avslås.  
 
Enskilda vattentäkter är inte tillstånds- eller anmälningspliktiga förutom inom område A och C i 
norra Boo samt N, O, P och Q i Sydöstra Boo där kommunfullmäktige infört tillståndsplikt för nya 
enskilda brunnar. När kommunalt VA är utbyggt inom områdena kommer tillståndsplikten att om-
prövas. 
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Områden med tillståndsplikt för enskild vattenbrunn. 
 

4.5.2 Tillsyn samt åtgärder vid bristfälliga enskilda anläggningar 

Genom miljö- och stadsbyggnadsnämndens tillsyn kan utsläpp av avloppsvatten förbjudas om wc-
vatten inte genomgår längre rening än slamavskiljning eller om det finns risk för olägenhet för män-
niskor hälsa eller miljön.  
 

4.5.3 Områden med risk för VA-problem 

Vid bygglovansökningar samarbetar tjänstemännen inom de olika huvud- och stödprocesserna i 
Nacka. Bygglovhandläggaren samordnar kommunikationen mellan kommunen och fastighetsägaren. 
  
Vid ärenden som inte kräver bygglov hanteras frågan av den tjänsteman som tog emot ärendet och 
ser till att samarbete mellan de olika enheterna - miljöenheten, VA-enheten samt vägenheten kom-
mer till stånd. 
  
Till öarna planeras inte utbyggnad av kommunalt VA. Komplettering av bostäder förekommer och 
standarden i fritidshusen tenderar att öka, vilket ofta medför ett ökat uttag av grundvatten. Vatten-
balansberäkningar har inte gjorts för Tegelön, Gåsö, Gåsö ö eller övriga områden som inte förväntas 
få kommunalt VA innan år 2030. 
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Ambitionsnivån i Nacka är att ta fram vattenbalansberäkningar för Tegelön, Gåsö och Gåsö ö som 
underlag vid prövning av enskilda avlopp. Detta för att förhindra framtida dricksvattenproblem. 
 

4.5.4 Kommunalt stöd vid enskilda VA-anläggningar 

I områden där enskilda VA-lösningar kan vara ett långsiktigt hållbart alternativ  
omfattar kommunens stöd idag endast Miljöenhetens information om enskilt VA på Nackas webb-
plats. Länkar finns till avloppsguiden, där det går att hitta information om till exempel lagkrav och 
vilka olika typer av avloppsanläggningar som finns på marknaden. Via avloppsguiden går det att hitta 
förslag på entreprenörer och konsulter som kan hjälpa till vid en ansökan om en ny avloppsanlägg-
ning eller bedöma en befintlig anläggnings funktion. Nacka kommun är medlem i avloppsguiden. 
Miljöenheten ger också viss rådgivning och vägledning i samband med handläggning av enskilda 
avloppsärenden. 
 
Kommunens insatser gentemot fastighetsägare med enskilda avloppsanläggningar finansieras huvud-
sakligen genom tillsyns- och tillståndsavgifter. 
 
Lösningar för enskild avloppsrening är många och det kan upplevas som svårt för fastighetsägare att 
välja den bästa lösningen. Enligt kommunens VA-policy ska kommunen erbjuda stöd och rådgiv-
ning till berörda fastighetsägare. I dagsläget saknas dock tillräckliga resurser för detta.  
 

4.6 Gemensamma VA-anläggningar 

4.6.1 Allmänna förutsättningar 

Med en gemensam VA-anläggning avses ett enskilt ledningsnät anslutet till det kommunala nätet, 
eller en enskild reningsanläggning som försörjer ett flertal fastigheter inom ett område, alternativt ett 
antal hus inom en och samma fastighet t.ex. fritidshus på ofri grund.  
 
En gemensam VA-lösning ska vara långsiktigt hållbar, både socialt, ekonomiskt och miljömässigt, 
samt i ett tekniskt och organisatoriskt/juridiskt perspektiv. När det är fråga om en anläggning som är 
gemensam för ett större antal fastigheter är det lämpligast att bilda en gemensamhetsanläggning. Det 
finns andra möjligheter, t.ex. ekonomisk förening, men de ger inte samma fastighetsrättsliga och 
ekonomiska fördelar och långsiktighet.  
 
Vid nya gemensamhetsanläggningar är en viktig förutsättning att det finns en grupp fastighetsägare 
som är intresserade, drivande och kan ta ansvar för det inledande arbetet med att utreda en lämplig 
VA-lösning. I Nacka kan det t.ex. bli aktuellt med gemensamma ledningssystem, för en grupp fastig-
heter eller ett område, som erbjuds en anslutningspunkt till den kommunala VA-anläggningen, t.ex 
på Gåsö eller Tegelön.  
 
Det kan finnas flera möjliga lösningar för gemensamma VA-anläggningar och det kan upplevas som 
svårt för fastighetsägare att välja den bästa lösningen. Enligt kommunens VA-policy ska kommunen 
erbjuda stöd och rådgivning till berörda fastighetsägare under utrednings- och planeringsskedet. I 
dagsläget saknas dock tillräckliga resurser för detta.  
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Miljö- och stadsbyggnadsnämnden kan inte förelägga fastighetsägarna i ett område att bilda en ge-
mensamhetsanläggning för avloppet även om det bedöms finnas behov av detta. Miljöbalkens regler 
stödjer inte detta. 
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5 Vattenförvaltningen 

5.1 Allmänt 
År 2000 antog alla medlemsländer i EU det så kallade ramdirektivet för vatten, vilket innebär en 
helhetssyn och systematiskt arbete för att bevara och förbättra Europas vatten. Direktivet omfattar 
både ytvatten och grundvatten och det övergripande målet är att ”uppnå god vattenstatus, så att 
långsiktigt hållbar vattenkvalitet och vattenanvändning tryggas”.  Sveriges fem vattendistrikt har tagit 
fram förvaltningsplan, åtgärdsprogram, miljökvalitetsnormer och miljökonsekvensbeskrivning som 
gäller för perioden 2010-2015. Arbetet med en ny förvaltningsplan, åtgärdsprogram och miljökvali-
tetsnormer för åren 2015-2021 pågår.  
 
Havs- och vattenmyndigheten, HaV, införde den 15 juli 2012 det så kallade havsmiljödirektivet, 
”God havsmiljö 2020”. Direktivet innehåller bestämmelser för att uppnå god miljöstatus i de 
svenska delarna av Nordsjön och Östersjön. Havsmiljödirektivets definition av god miljöstatus in-
nebär att våra hav ska nyttjas på ett hållbart sätt, målet är inte att återskapa en miljö som är opåver-
kad av människan. Enligt EU ska Europas hav ha en god miljöstatus år 2020, något som medlems-
länderna förbundit sig att genomföra. Havsmiljödirektivet gäller från strandzonen till den svenska 
ekonomiska zonen. Direktivet överlappar vattendirektivet som gäller från strandlinjen till 1852 meter 
ut i havet. Direktiven gäller parallellt. Första steget i arbetet med direktivet handlar om att bedöma 
hur haven mår i dag och att analysera vilka ekonomiska och sociala värden som förloras om den 
marina miljön inte skyddas. 
 
Enligt avloppsdirektivet omfattas hela Stockholms län av direktivets regler för utsläpp av fosfor och 
kväve. 
 
Erstaviksbadet, Källtorpssjöns norra badplats och badet vid Sickla strand är s.k. EU-bad och omfat-
tas av badvattendirektivet. 
 

5.2 Vattenförekomsternas status  
Nacka kommun ingår i Norra Östersjöns vattendistrikt. Gemensamt för flera kommuner i distriktet 
är att verksamheter i kommunen påverkar vattenkvaliteten i Östersjön. Vattenmyndighetens be-
dömning är att de största miljöproblemen i Nackas kustvatten huvudsakligen utgörs av övergödning 
och bl.a för höga halter av TBT (tributyltennföreningar) som härrör från båtbottenfärger. 
 
Vattenförekomsternas status klassades av Vattenmyndigheten år 2009 och dessa beskrivs i VA-
översikten. Enligt Vattendirektivet ska alla kustvatten i Nacka ha god kemisk ytvattenstatus (exklu-
sive kvicksilver) år 2015 utom Lilla Värtan, Strömmen och Baggensfjärden som fått en tidsfrist till år 
2021 för att åtgärda höga halter av TBT. Alla vattenområden ska uppnå god ekologisk status till år 
2021 utom Lilla Värtan och Strömmen som ska nå god ekologisk potential till år 2021.  
 
För att klara målet om en god kemisk och ekologisk status, krävs att utsläppen av fosfor minskar 
med ca 20-35 % och utsläppen av kväve med ca 40-60 % av den totala tillförseln från hela tillrin-
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ningsområdet. Detta motsvarar ca 100 ton fosfor och 4000 ton kväve. För att klara god kemisk sta-
tus krävs att halterna av tennföreningar minskar i våra kustvatten. 
 
Vilka åtgärder som är kostnadseffektivast att göra i Nacka kommun är oklart i dagsläget. 
 

5.3 Vattenmyndighetens åtgärdsprogram 
Vattenmyndigheten för Norra Östersjöns vattendistrikt har beslutat om ett åtgärdsprogram som 
syftar till att de miljökvalitetsnormer som har föreskrivits för distriktets vattenförekomster uppfylls 
senast den 22 december 2015, eller den senare tidpunkt som Vattenmyndigheten beslutat. De åtgär-
der som åligger kommunerna är; 
 
Åtgärd 32. Kommunerna behöver, inom sin tillsyn av verksamheter och föroreningsskadade områ-
den som kan ha negativ påverkan på vattenmiljön, prioritera de områden med vattenförekomster 
som inte uppnår, eller riskerar att inte uppnå, god ekologisk status eller god kemisk status. 
 
Åtgärd 33. Kommunerna behöver ställa krav på hög skyddsnivå för enskilda avlopp som bidrar till 
att en vattenförekomst inte uppnår, eller riskerar att inte uppnå, god ekologisk status. 
 
Åtgärd 34. Kommunerna behöver inrätta vattenskyddsområden med föreskrifter för kommunala 
dricksvattentäkter som behövs för dricksvattenförsörjningen, så att dricksvattentäkterna långsiktigt 
bibehåller en god kemisk status och god kvantitativ status. 
  
Åtgärd 35. Kommunerna behöver tillse att vattentäkter som inte är kommunala, men som försörjer 
fler än 50 personer eller där vattenuttaget är mer än 10 m3/dag, har god kemisk status och god kvan-
titativ status och ett långsiktigt skydd.  
 
 Åtgärd 36. Kommunerna behöver utveckla sin planläggning och prövning så att miljökvalitetsnor-
merna för vatten uppnås och inte överträds. 
  
Åtgärd 37. Kommunerna behöver, i samverkan med länsstyrelserna, utveckla vatten- och avlopps-
vattenplaner, särskilt i områden med vattenförekomster som inte uppnår, eller riskerar att inte 
uppnå, god ekologisk status, god kemisk status eller god kvantitativ status.  
 
Åtgärderna delas in i grundläggande åtgärder eller kompletterande åtgärder. Grundläggande åtgärder 
är minikrav som ska uppfyllas enligt Vattendirektivet och är i de flesta fall tillämpning av redan be-
fintlig lagstiftning eller är åtgärder till följd av andra direktiv.  Kompletterande åtgärder behövs utö-
ver de grundläggande för att säkerställa att miljökvalitetsnormerna uppnås. 
 
Nacka kommuns VA-plan har tagits fram i samråd med länsstyrelsen och en åtgärdsinriktad hand-
lingsplan för att möjliggöra en god vattenstatus kommer även den att tas fram i samråd med länssty-
relsen varför åtgärd 37 är genomförd eller pågår.  
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5.3.1 Övergödning 

Övergödning av sjöar, vattendrag och kustvatten är det mest omfattande miljöproblemet i Norra 
Östersjöns vattendistrikt, vilket främst beror på en för hög tillförsel av fosfor och kväve. De viktig-
aste källorna är diffusa förluster och utsläpp från jordbruksmark, avloppsreningsverk, enskilda av-
lopp, dagvatten och industri samt deposition på sjöar och kustvatten. Övergödning resulterar bland 
annat i igenväxning av sjöar och vattendrag, algblomningar och en kraftig förändring av växt- och 
djursamhällenas artsammansättning och mängd. 
  
Enskilda avlopp 
Enligt Vattenmyndighetens åtgärdsprogram 
Grundläggande åtgärder för kommunerna för att minska tillförseln av kväve och fosfor till vatten 
från enskilda avlopp är åtgärderna 32, 33 och 36 i Vattenmyndig-hetens åtgärdsprogram. Komplette-
rande åtgärd är åtgärd 37. 
 
Fysiska åtgärder är t.ex. tillsyn och prövning, tillsynsvägledning och utbyggnad av kommunal vatten- 
och avloppsanläggning. 
 
Dagvatten 
Vattenmyndighetens åtgärdsprogram 
Grundläggande åtgärder för kommunerna för att minska tillförseln av kväve och fosfor till vatten 
från dagvatten är åtgärderna 32 och 36 i Vattenmyndighetens åtgärdsprogram. Kompletterande åt-
gärd är åtgärd 37. 
 
Fysiska åtgärder är t.ex. tillsyn, planläggning och prövning samt utbyggnad av kommunal hantering 
av dagvatten. Framtagande av vatten- och avloppsplaner kompletterar åtgärderna. 
 
 
Nacka kommuns arbete mot övergödning 
Miljöenheten arbetar med att ställa krav på anslutning av fastigheter i områden med utbyggt kom-
munalt VA samt har tillsyn på kommunalt avlopp. (32) 
 
Vid miljöenhetens tillsynsplanering har vattendirektivet hög prioritet. Miljöenheten arbetar som om 
hög skyddsnivå gäller för enskilda avlopp i hela Nacka. Härigenom kan högre reningskrav ställas på 
dessa. Kravet på hög skyddsnivå har införts i VA-policyn. (33) 
 
Planläggning av förnyelseområden i Nacka kommun har till stor del skett för att det varit brist på 
grundvatten av god kvalitet. Vid planläggning ersätts dock även enskilda avlopp genom kommunal 
utbyggnad av spillvattenledningar. (36) 
 

5.3.2 Miljögifter 

Vattenmyndighetens åtgärdsprogram 
Grundläggande åtgärder för kommunerna för att minska tillförseln av miljögifter till vatten är åtgär-
derna 32 och 36. Kompletterande åtgärd är åtgärd 37. 
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Fysiska åtgärder är t.ex. tillsyn, planläggning och prövning. Framtagande av vatten- och avloppspla-
ner kompletterar åtgärderna. 
 
I Nacka orsakas höga halter av miljögifter huvudsakligen genom båtbottenfärger, dagvatten och för-
orenad mark och sediment. 
 
Nacka kommuns arbete mot miljögifter 
 
Vid prövning, planering och tillsyn utgör risken för belastning av miljögifter från dagvatten en pri-
oriteringsgrund.  
 

5.3.3 Vattenuttag 

Vattenmyndighetens åtgärdsprogram 
Grundläggande åtgärder för kommunerna mot vattenuttag är åtgärderna 34, 35 och 36. Komplette-
rande åtgärd är åtgärd 37. 
 
Fysiska åtgärder är t.ex. upprättande av vattenskyddsområden med föreskrifter, planläggning och 
prövning. Framtagande av vattenplaner kompletterar åtgärderna. 
 
Nacka kommuns arbete mot vattenuttag 
Nacka kommun har inrättat vattenskyddsområden med föreskrifter för den kommunala reservvat-
tentäkten vid Sandasjön så att dricksvattentäkten långsiktigt ska bibehålla en god kemisk status och 
god kvantitativ status. (34) 
 
Miljöenheten har prioriterat tillsyn inom vattenskyddsområdet i tillsynsplanen för 2014. (32) 
 
I Nacka finns inga vattentäkter som inte är kommunala som försörjer fler än 50 personer eller där 
vattenuttaget är mer än 10 m3/dag. (35) Vattentäkter av den storleken ska anmälas till kommunen. 
 

5.3.4 Skydd av dricksvatten 

Vattenmyndighetens åtgärdsprogram 
Grundläggande åtgärder för kommunerna till skydd av dricksvatten är åtgärderna 32, 34,35 och 36. 
Kompletterande åtgärd är åtgärd 37. 
 
Fysiska åtgärder är t.ex. tillsyn, upprättande av vattenskyddsområden med föreskrifter, planläggning 
och prövning. Framtagande av vatten- och avloppsplaner kompletterar åtgärderna. 
 
Nacka kommuns arbete till skydd för dricksvatten 
Se ovan om Nacka kommuns arbete med åtgärderna 34, 35 och 37. 
 

5.3.5 Klimatförändringar 

Vattenmyndighetens åtgärdsprogram 
Grundläggande åtgärder för kommunerna som rör klimatförändringar är åtgärderna 34, 35 och 36. 
Kompletterande åtgärd är åtgärd 37. 
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Fysiska åtgärder är t.ex. upprättande av vattenskyddsområden med föreskrifter, planläggning och 
prövning. Framtagande av vatten- och avloppsplaner kompletterar åtgärderna. 
 
Nackas arbete till skydd för klimatförändringar 
Se ovan om Nacka kommun arbete med åtgärderna 34, 35, 36 och 37. 
 
Som en del i risk- och sårbarhetsarbetet i Nacka beslutades 2005 att ett handlingsprogram för att 
möta klimatförändringar skulle tas fram. För Nackas del är klimatproblematiken främst kopplad till 
stigande havsnivåer och intensivare regn, vilket kan innebära högre vattennivåer i sjöar, vattendrag 
och avloppsnät.  
 
I en studie ”Lokal anpassning” utförd av Sweco 2009 utreddes riskområden för föroreningar i dag-
vatten, havsnivåhöjningar, översvämningsrisk från vattendrag och sjöar samt instängda områden. 
Syftet med studien var att identifiera vilka områden som drabbas vid olika scenarier och vilka verk-
samheter och riskobjekt som finns inom dessa områden. I rapporten finns kartbilagor, t.ex. konse-
kvenser för VA-objekt.  
 

 
Bild . VA-objekt inom riskområden. 
 
Förutom befintliga detaljplaner berördes flera av de då kommande detaljplanearbetena av havsnivå-
höjningar. I mars 2009 berördes 24 av 79 pågående eller kommande planer av havsnivåhöjningar 
och 19 av sänkor i terrängen enligt rapporten.  
 
I rapportens slutsats framgår att inga samhällsviktiga funktioner bedöms påverkas vid de havsnivå-
scenarier som berörs i utredningen, dvs. dagens 100-årsnivå på 1,15 över medelvattenstånd, ”högt 
scenario år 2100 på 1,68 över dagens medelvattenstånd (efter att landhöjning på cirka 0,48 räknats 
bort) samt en extrem nivå på 2,32 (efter landhöjning räknats bort). Inom kommunen finns enskilda 
fastigheter och verksamheter som påverkas, vissa redan i dagens klimat. 
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Nacka kommun kommer att belysa risken för översvämning och andra konsekvenser av klimatför-
ändringar vid all planläggning. Nacka avser att följa rekommendationer från Länsstyrelsen avseende 
lägsta nivå vid höjdsättning och planläggning.  
 
Områden kan få planrestriktioner, t.ex. avseende inrättande av källarvåning. 
 
Ledningsnäten kan behöva dimensioneras upp till större dimensioner och utjämningsmöjligheter 
byggas in i systemen. 
 
För att minska effekterna av ökade nederbördsintensiteter tas en dagvattenutredning fram i samband 
med ett planprojekt. Utredningen innehåller bland annat eventuella konsekvenserna vid ett 100-års 
regn. Möjligheter för dagvatten att avledas ytledes, minskning av de hårdgjorda ytorna och etablering 
av mer växtlighet och gröna tak i bebyggelseområden kan vara nödvändiga åtgärder. 
 

5.3.6 Rapportering  

Vattenmyndighetens åtgärdsprogram 
Kommunerna ska årligen rapportera sitt åtgärdsarbete till Vattenmyndigheten. 
 
Nacka kommuns arbete med avrapportering 
I Nacka kommun har återrapporteringen till Vattenmyndigheten skötts gemensamt av miljö- och 
VA-enheterna.   
 

5.4 Förbättring av vattenstatus 
Det långsiktiga målet är att nå god kemisk och ekologisk vattenstatus i Nacka kommuns vattenföre-
komster till 2021 samt att kommunens övriga vatten (dvs. insjöarna) inte får försämras. 
 
Målet är beroende av att även andra aktörer och kommuner vidtar åtgärder, vilket ligger utanför 
kommunens rådighet. Ett delmål för kommunen är därför att kommunens belastning på samtliga 
vattenförekomster ska minska. För två vattenförekomster, Neglingeviken och Vårgärdssjön, har 
Nacka kommun den huvudsakliga rådigheten över att nödvändiga åtgärder vidtas. Målet för dessa 
vatten bör därför vara att nå god kemisk och ekologisk status till 2021. 
 
Enligt VA-planen kommer drygt 2200 fastigheter med enskilda avloppsanläggningar i förnyelseom-
råden att anslutas till kommunalt VA-anläggning till år 2030. Därigenom avlastas de sjöar och vat-
tendrag som varit deras recipienter dessa kväve- och fosforutsläpp. Lokalt minskar igenväxning och 
algblomning och siktdjupen förbättras. Belastningen av övergödande ämnen på Östersjön minskar. 
 
VA-planen bedöms kunna medföra positiva konsekvenser för vattenmiljöer, främst genom att om-
råden som tidigare haft enskilda avlopp ansluts till det kommunala ledningsnätet. Enligt riktlinjer i 
VA-planen ska behov av utjämning och rening av dagvatten utredas vid planläggning, liksom konse-
kvenser av förmodade klimatförändringar. Enligt VA-planen ska hög skyddsnivå gälla i områden 
med enskilda avlopp. Sammantaget kommer möjligheten att uppfylla miljökvalitetsnormerna för 
vatten att förbättras genom VA-planen. 
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6 Fortsatta utredningar och arbeten 

Denna VA-plan är bara en del i det arbete som behövs för att uppnå en god vattenstatus i Nackas 
sjöar och kustvatten. Utifrån de ambitionsnivåer som lagts fast i detta arbete, kan konkreta åtgärder 
tas fram samt kostnadsberäknas och deras effekt uppskattas. Utöver detta behöver flera utredningar 
och arbeten genomföras såsom: 

 Framtagning av en övergripande vattenplan som inbegriper alla verksamhetsutövare och 
andra aktörer som påverkar Nackas vattenmiljöer. 

 Genomförande av strategin för renovering av kommunens avloppspumpstationer.  

 

 

 

 

 

 

 
 
 
 
 
Detta dokument har tagits fram på uppdrag av Tekniska nämnden 2012. 
 
Styrgrupp: Dag Björklund, Anders Ekengren, Anders Lindh, Christer Rosenström, Marilou Fors-
berg Hamilton 
 
Arbetsgrupp: Marilou Forsberg Hamilton, Henrik Asp, Björn Bandmann, Birgitta Held-Paulie, Ma-
rit Lundell, Lina Malm (ersatt av Johan Håkansson i november 2012) och Katarina Södergren 
 
Tyréns uppdragsansvarige: Lena Kjellson 
 
Dokumentet reviderades av Marilou Forsberg Hamilton och Birgitta Held-Paulie under år 2014.
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Strategi Vatten och Avlopp 

Beslut 

lO (41) 

2015-02-17 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

N atur- och trafiknämnden 

NTN 2015/45 

Natur- och trafiknämnden föreslår kommunfullmäktige anta "Strategi Vatten och Avlopp i 

Nacka" enligt tjänsteskrivelsens bilaga 1. 

Ärendet 
Syftet med en strategi för vatten och avloppsfrågor är att kommunen ska ha en 
genomarbetad och långsiktig handlingsplan för vatten och avlopp i hela kommunen, både 
inom och utom s.k. verksamhetsområde enligt vattentjänstlagen. Målet är att tillhandahålla 
ett underlag för beslutsfattande som främjar en långsiktig och säker leverans och hantering 
av vatten- och avloppstjänster, en förbättrad vattenmiljö i och runt Nacka och goda 
förutsättningar för människors hälsa och miljö. Beslut om kommunens nödvändiga 
investeringar fattas i den ordinarie mål- och budgetprocessen då också VA-taxan 

regelmässigt fastställs. 

Strategin bygger på arbete enligt länsstyrelsen anvisningar för planering av VA-verksamhet i 
kommuner, allmänt benämnt VA-plan. Utifrån vad kommunstyrelsen har lagt fast om 
styrdokuments benämningar och innehåll i N acka benämns detta dokument "strategi" 
istället för "plan". Strategin är en långsiktig handlingsplan för vatten och avlopp i hela 
kommunen samt ge förutsättningar för att nå miljökvalitetsnormerna enligt vattendirektivet 
för kommunens vattenförekomster. 

Dokumentets innehåll berör samtliga aktiviteter under kommunens inverkan som berör 

god vattenstatus och god hälsa relaterad till vatten och avloppsfrågor. Det handlar om 
frågor såsom dokumentation av anläggning och åtgärder, vattenkvalitet, 

egenkontrollprogram för spillvatten och tillsyn. 

strategins innehåll 
Strategin innehåller uppgifter om hur teknisk status på och underhåll och skötsel av de 
kommunala ledningsnäten och anläggningar ska dokumenteras. Hydrauliska modeller för 
att beräkna ledningarnas kapacitet ska finnas för ledningsnäten i sin helhet. 
Förnyelsebehovet på lång sikt ska beskrivas. Nyckeltalsanalys och benchmarking ska ge 
underlag för jämförelser både över tid och med andra VA-huvudmän. 

Vattenkvaliteten följs upp enligt godkänt kontrollprogram enligt livsmedelslagen. 
V artenläckor ska dokumenteras och trend avseende antalet vattenläckor ska följas upp. 
säkerhetsanordningar mot sabotage och skadegörelse ska regelbundet ses över, risker och 

Ordforandes signatur Utdragsbestyrkande 
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2015-02-17 ® 
NACKA 
KOMMUN 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Natur- och trafiknämnden 

Forts§ 28 

hotbilder analyseras samt åtgärder som krävs för att förebygga skadeverkningar ska 
genomföras. 

Avloppsledningsnät är klassificerat som verksamhet utan särskilt krav på anmälan eller 

tillståndsprövning enligt miljöbalken. Egenkontrollprogram ska dock tillämpas i Nacka som 
om verksamheten var anmälningspliktig. Effekter av allvarliga störningar såsom rörbrott 
och pumphaverier ska minimeras. VA-ledningsnäten ska dimensioneras så att bräddningar 
och nödutsläpp från ledningsnät och pumpstationer minimeras. Pumpstationer 
åtgärdas/ renoveras enligt framtagen plan. 

Kommunen utövar tillsyn över VA-frågorna, inklusive V A-huvudmannens verksamhet, 
enligt Miljöbalken. Samtliga verksamhetsutövare i kommunen ska ha program för 
egenkontroll. Tillsynsmyndigheten ska medverka till att anslutning sker till allmän VA
anläggning när anslutningspunkt är anvisad. 

Bakgrundsmaterial 
Strategin och den parallellt föreslagna policyn baseras på ett omfattande bakomliggande 
arbete enligt anvisningar från länsstyrelsen. Resultatet presenteras i särskild rapport, bilaga 

2. Rapporten är uppdaterad i november 2014 och bedöms tills sitt innehåll vara relevant 
över en längre tid men detaljer uppdateras vartefter nya fakta framkommer, nya åtgärder 

planeras och planerade åtgärder vidtas. Rapporten är en viktig grund för VA
huvudmannens långsiktiga planering, nämndens scenario över verksamheten till år 2030 

och investeringsärenden som beslutas inom ramen för kommunens mål- och 
budgetprocess. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse 2015-01-15 
Bilaga 1 VA-strategi 

Bilaga 2 Bakgrundsrapport 

Beslutsgång 
Nämnden beslutade i enlighet med förslag till beslut. 

Protokollsanteckningar 
Björn Strehlenert (C) lät anteckna följande protokollet 
"Nacka kommun bör i princip förbjuda större hårdgjorda ytor undantaget vägar 
hänvisande till problemet med dagvattenföroreningar i våra sjöar och vattendrag" 

Ordförandes signatur Utdragsbestyrkande 
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 KFKS 2015/147-003 
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Kommunstyrelsen 

Policy för vatten och avlopp 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen antar stadsledningskontorets förslag till policy för vatten och avlopp. 

Sammanfattning 
Syftet med en policy för vatten och avloppsfrågor är att intern i Nacka kommuns 
organisation underlätta en samordnad hantering av VA-frågor för en långsiktig hållbarhet. 
Dokumentet gäller för samtliga berörda nämnder och medarbetare. Policyn för vatten och 
avlopp samverkar med den av kommunstyrelsen den 3 maj 2010, § 94, antagna 
dagvattenpolicyn.  
Vatten är vårt viktigaste livsmedel. Den föreslagna policyn innehåller principer för hantering 
av VA-frågor i kommunen för att  

- möta nuvarande och framtida behov och krav på hållbara VA-system  

- uppfylla krav i vattentjänstlagen  

- bidra till vattendirektivets mål att ”uppnå god vattenstatus, så att en långsiktigt 
hållbar vattenkvalitet och vattenanvändning tryggas”.  

 

Ärendet 
Vatten är vårt viktigaste livsmedel. En trygg dricksvattenförsörjning förutsätter att yt- och 
grundvatten skyddas mot överuttag och föroreningar. Havet, sjöar och vattendrag riskerar 
att övergödas på grund av utsläpp av närsalter som fosfor och kväve vilket hotar vår 
livsmiljö. 
 

Den föreslagna policyn ska stödja att kommunala beslut uppfyller krav i gällande lagar och 
bidrar till vattendirektivets mål att ”uppnå god vattenstatus, så att en långsiktigt hållbar 
vattenkvalitet och vattenanvändning tryggas”.  

 

Policyn styr bland annat hur VA-frågor ska hanteras vid detaljplaneläggning och ställer krav 
på leveranssäkerhet av dricksvatten och hållbar hantering av avloppsvatten. Vidare regleras 
hur miljöbelastning från de kommunala och enskilda VA-anläggningar ska minimeras och 
hur effekter av förväntade klimatförändringar ska hanteras.    
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Natur- och trafiknämndens och stadsledningskontorets förslag 
En policy som styrdokument anger ett förhållningssätt, som de som berörs av policyns 
innehåll, ska relatera till när de på vilket sätt som helst arbetar med frågor inom policyns 
räckvidd. 
 
Natur- och trafiknämnden beslutade den 17 februari 2015 att föreslå kommunstyrelsen anta 
policy för vatten och avlopp. Stadsledningskontorets förslag skiljer sig från natur- och 
trafiknämndens förslag såtillvida att stadsledningskontorets förslag innehåller ett tydligare 
förhållningssätt, det vill säga är tydligare i den del som är själva policyn. De principer som 
sedan följer är desamma med ett undantag. Undantaget avser ett förslag som avser en 
ambitionsnivå för miljö- och stadsbyggnadsnämndens funktion som tillsynsmyndighet. 
Kommunstyrelsen kan inte enligt lag bestämma om vad en tillsynsmyndighet ska göra eller 
vilken ambitionsnivå den ska ha. 
 

Bilagor 
Stadsledningskontorets förslag till ”Policy Vatten och Avlopp” 
Natur- och trafiknämnden 17 februari 2015, § 27  
Natur- och trafiknämndens förslag till ”Policy Vatten och Avlopp” 
 
 
 
Lena Dahlstedt   Dag Björklund 
Stadsdirektör    Natur- och trafikdirektör 
Stadsledningskontoret 
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Dokumentets syfte 
Underlätta samordnad hantering av VA-frågor i Nacka för långsiktig hållbarhet. 

Dokumentet gäller för 

Samtliga berörda nämnder och medarbetare 
 

Nacka kommun ska i sin samhällsplanering sörja för lösningar som möter nuvarande 
och framtida behov av hållbara vatten- och avloppssystem. Vatten- och avlopps-
systemen ska uppfylla vattendirektivets syfte att uppnå god vattenstatus, så att en 
långsiktigt hållbar vattenkvalitet och vattenanvändning tryggas.  
 
Som grund för Nacka kommuns planering av frågor om vatten och avlopp 
gäller följande principer. 
 
 

1. Miljö och hälsa 
Vid detaljplaneläggning av bebyggelseområden ska kommunalt verksamhetsområde 
för vatten och spillvatten inrättas. Beslut om dagvattenhantering inklusive frågan om 
verksamhetsområde för dagvatten ska grundas på en VA-utredning.  
 
Där utrymme för fördröjning och rening krävs ska område avsättas för detta i planen.  
Kommunen ska erbjuda rådgivning och kunskapsstöd till fastighetsägare med enskilt 
eller gemensamt vatten och avlopp.  
 
Hög skyddsnivå enligt Naturvårdsverkets riktlinjer ska tillämpas i hela kommunen till 
skydd för vattenförekomsterna i och runt Nacka och där det i tätbebyggda områden 
finns risk för förorening av närliggande enskilda vattentäkter.  
 
VA-ledningsnätet ska dimensioneras så att bräddning och nödutsläpp från 
ledningsnät och pumpstationer minimeras. Särskilda mål för detta sätts årligen av 
VA-huvudmannen.  
 

2. Leveranssäkerhet  

Kommunen ska ha beredskap att försörja hela eller delar av verksamhetsområde i 
händelse av tillfälliga avbrott i normalförsörjningen.  
 
VA-anläggningarnas fysiska och tekniska skydd liksom dess funktion ska säkerställas 
över tid.  
 

POLICY 
Vatten och avlopp  
Stadsledningskontorets förslag 
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Policy / VA-policy 

3. Klimatförändringar  
Risk för översvämning och andra konsekvenser av förväntade klimatförändringar ska 
belysas vid planläggning och höjdsättning och dimensionering ska anpassas till dessa 
effekter.  
 
Lägsta nivå över havsnivå för byggnadsverk ska fastställas enligt länsstyrelsens vid 
varje tidpunkt gällande rekommendationer. 
  

4. Ekonomi och regelverk 
För en ekonomiskt hållbar utveckling ska kommunens VA-anläggning förnyas så att 
dess värde och funktion bibehålls. 
 
Inför utvidgning av verksamhetsområde ska förutsättningarna för särtaxa för 
delområdet utredas.  
 
Inom verksamhetsområde får inga avtal slutas som avser förhållanden som är 
reglerade genom vattentjänstlagen, allmänna bestämmelser för användande av Nacka 
kommuns allmänna vatten- och avloppsanläggning (ABVA) eller gällande VA-taxa.  
 
Vid tillämpning av denna policy ska hänsyn tas till vad som är tekniskt möjligt och 
ekonomiskt rimligt.  
 

- - - 
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Policy Vatten och Avlopp 
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2015-02-17 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

Natur- och trafiknämnden 

NTN 20 15/44 

Natur- och trafiknämnden föreslår kommunstyrelsen anta "policy Vatten och Avlopp" 
enligt tjänsteskrivelsens bilaga 1. 

Ärendet 
Syftet med en policy för vatten och avloppsfrågor är att underlätta samordnad hantering av 
VA-frågor i Nacka för långsiktig hållbarhet. Dokumentet gäller för samtliga berörda 
nämnder och anställda. Denna policy gäller parallellt med gällande dagvattenpolicy antagen 
av kommunstyrelsen KS 2010-05-03 § 94. Dagvattenpolicyn kommer att omarbetas utifrån 
nya vattendirektiv för perioden 2015-2021. 

Vatten är vårt viktigaste livsmedel. En trygg dricksvattenförsörjning förutsätter att yt- och 
grundvatten skyddas mot överuttag och föroreningar. Denna policy anger principer för 
hantering av VA-frågor i kommunen för att möta nuvarande och framtida behov och krav 
på hållbara VA-system, uppfylla krav i vattentjänstlagen och bidra till vattendirektivets mål 
att: "Uppnå god vattenstatus, så att en långsiktigt hållbar vattenkvalitet och 
vattenanvändning tryggas". Därtill gäller nationella och lokala miljömål i tillämpliga delar. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse 2015-01-15 
Bilaga 1 VA-policy 

Beslutsgång 
Nämnden beslutade i enlighet med förslag till beslut. 

Ordfo randes signatur Justera~es .SIWJatur 

. / 1/;/ 
Utd ragsbestyrkande 
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Dokumentets syfte 
Underlätta samordnad hantering av VA-frågor i Nacka för långsiktig hållbarhet. 

Dokumentet gäller för 

Samtliga berörda nämnder och anställda 
 

Bakgrund 
Vatten är vårt viktigaste livsmedel. En trygg dricksvattenförsörjning förutsätter att yt- 
och grundvatten skyddas mot överuttag och föroreningar. Havet, sjöar och 
vattendrag övergöds på grund av utsläpp av närsalter som fosfor och kväve vilket 
hotar vår nuvarande livsmiljö. 
 
Denna policy anger principer för hantering av VA-frågor i kommunen i syfte att 
underlätta arbetet med att hitta lösningar som möter nuvarande och framtida behov 
och krav på hållbara VA-system. Policyn ska medverka till att kommunala beslut 
uppfyller kraven i gällande lagar och bidrar till vattendirektivets mål att: ”Uppnå god 
vattenstatus, så att en långsiktigt hållbar vattenkvalitet och vattenanvändning 
tryggas”. Därtill gäller nationella och lokala miljömål i tillämpliga delar: 
 

 Ingen övergödning  
 Levande sjöar och vattendrag  
 Grundvatten av god kvalitet  
 Havet i balans och en levande kust och skärgård  
 God bebyggd miljö  

 
 

Miljö och hälsa 
Vid detaljplaneläggning av bebyggelseområden ska kommunalt verksamhetsområde 
för vatten och spillvatten inrättas. Beslut om dagvattenhantering inklusive frågan om 
verksamhetsområde för dagvatten ska grundas på en VA-utredning.  
 
Där utrymme för fördröjning och rening krävs ska område avsättas för detta i planen.  
Kommunen ska erbjuda rådgivning och kunskapsstöd till fastighetsägare med enskilt 
eller gemensamt vatten och avlopp.  
 
Hög skyddsnivå enligt Naturvårdsverkets riktlinjer ska tillämpas i hela kommunen till 
skydd för vattenförekomsterna i och runt Nacka och där det i tätbebyggda områden 
finns risk för förorening av närliggande enskilda vattentäkter.  
 
VA-ledningsnätet dimensioneras så att bräddning och nödutsläpp från ledningsnät 
och pumpstationer minimeras. Särskilda mål för detta skall årligen sättas av VA-
huvudmannen.  
 

POLICY 
Vatten- och avlopp  
Natur- och trafiknämndens förslag 
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Policy / VA-policy 

Kommunen ska ha en effektiv tillsyn enligt miljöbalken på enskilda avlopps-
anläggningar och VA-huvudmannens avloppspumpstationer, avloppsledningar och 
dagvattenanläggningar samt medverka till att anslutning sker till allmän VA-
anläggning när anslutningspunkt är anvisad.  
 
Leveranssäkerhet  

Kommunen ska ha beredskap att försörja hela eller delar av verksamhetsområde i 
händelse av tillfälliga avbrott i normalförsörjningen.  
 
VA-anläggningarnas fysiska och tekniska skydd liksom dess funktion ska säkerställas 
över tid.  
 
Klimatförändringar  
Risk för översvämning och andra konsekvenser av förväntade klimatförändringar ska 
belysas vid planläggning och höjdsättning och dimensionering ska anpassas till dessa 
effekter.  
 
Lägsta nivå över havsnivå för byggnadsverk ska fastställas enligt Länsstyrelsens vid 
varje tidpunkt gällande rekommendationer. 
  
Ekonomi och regelverk 
För en ekonomiskt hållbar utveckling ska kommunens VA-anläggning förnyas så att 
dess värde och funktion bibehålls. 
 
Inför utvidgning av verksamhetsområde ska förutsättningarna för särtaxa för 
delområdet utredas.  
 
Inom verksamhetsområde får inga avtal slutas som avser förhållanden som är 
reglerade genom vattentjänstlagen, allmänna bestämmelser för användande av Nacka 
kommuns allmänna vatten- och avloppsanläggning (ABVA) eller gällande VA-taxa.  
 
Vid tillämpning av denna policy ska hänsyn tas till vad som är tekniskt möjligt och 
ekonomiskt rimligt. 
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Kommunstyrelsen 

Utträde ur föreningen Sveriges Ekokommuner 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar att Nacka kommun utträder ur 
föreningen Sveriges Ekokommuner. 

Sammanfattning 
Nacka kommun har sedan 1995 varit medlem i föreningen Sveriges Ekokommuner 
(SEkom). Föreningen är en frivillig samarbetsorganisation för kommuner, landsting och 
regioner i form av en ideell förening för hantering av gemensamma strategiska frågor av 
betydelse för en långsiktig hållbar utveckling. Nacka kommuns deltagande har varit passivt i 
flera år och varken förtroendevalda eller tjänstemän har deltagit i årsträffar. Vid sidan av 
SEkom finns andra nätverk och kanaler för att inhämta och diskutera miljöfrågor där Nacka 
kommun varit och är mer aktivt. Några av dessa är Sweden Green Building Council 
innefattande hållbart byggande och nationella intresseorganisationen Avfall Sverige kring 
avfallsfrågor. Kommunen bedriver dessutom ett aktivt arbete med ekosystemtjänster och 
bevarandet av biologisk mångfald. Inom ramen för arbetet med 
energieffektiviseringsstrategin minskas energianvändningen i det kommunala 
fastighetsbeståndet. Nacka är dessutom aktiva medlemmar i både luftvårds- och 
vattenförbund. Den 16 juni 2014 fattade kommunfullmäktige beslut om sex lokala miljömål 
och dessutom bildades miljömålskommittén i januari 2015. Miljöarbetet har därmed 
intensifierats i kommunen. Mot bakgrund av detta görs bedömningen att ett fortsatt 
medlemskap i SEkom inte ger Nacka kommun något ytterligare mervärde i miljöarbetet. 

Ärendet 
Nacka kommun har sedan 1995 varit medlem i föreningen Sveriges Ekokommuner 
(SEkom). Föreningen är en frivillig samarbetsorganisation för kommuner, landsting och 
regioner i form av en ideell förening för hantering av gemensamma strategiska frågor av 
betydelse för en långsiktig hållbar utveckling. Från början bestod föreningen av en handfull 
kommuner men sedan dess har föreningen sakta vuxit och nu finns det ca 90 medlemmar. 
Medlemskommunerna representeras av en tjänsteman och en förtroendevald i ledande 
ställning som bör vara aktiva och bland annat delta på den årliga konferensen. Dessutom 
ska en medlemskommun ha antagit ett program med det uthålliga samhället som ett 
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övergripande mål för sina verksamheter i enlighet med Riodokumentets Agenda 21. 
Föreningen har beslutat om 12 gemensamma nyckeltal för att följa utvecklingen mot 
ekologisk hållbarhet i medlemskommunerna som varje kommun bör följa upp och 
rapportera in årligen.  
 
Nacka kommuns deltagande har varit passivt i flera år och varken förtroendevalda eller 
tjänstemän har deltagit i årsträffar. Vid sidan av SEkom finns andra nätverk och kanaler för 
att inhämta och diskutera miljöfrågor där Nacka kommun varit och är mer aktivt. Några av 
dessa är nätverket Sweden Green Building Council med fokus på hållbart byggande och 
nationella intresseorganisationen Avfall Sverige kring avfallsfrågor. Ekosystemtjänster 
arbetar kommunen aktivt med i syfte att bevara ekosystem som är värdefulla för miljön och 
den biologiska mångfalden bland annat genom projektet ”Ekotjänster i Nacka”. Inom 
ramen för energieffektiviseringsstrategi som kommunen antog 2011 har ett aktivt arbete 
bedrivits för att minska energianvändningen i det kommunala fastighetsbeståndet. Nacka är 
även aktiva medlemmar i både Östra Sveriges Luftvårdsförbund1) och 
Vattenvårdsförbundet.  
 
Dessutom engagerar sig tjänstemän, bland annat från miljöenheten, i övriga lokala och 
regionala nätverk till exempel i Stockholm länsstyrelses nätverk för miljömålsarbete 
respektive energieffektivisering. Utbudet av utbildningstillfällen, konferenser, 
erfarenhetsutbyte och inspiration kring miljöfrågor i Stockholmsregionen är stort vilket 
minskar behovet av medlemskap.  
 
Den 16 juni 2014 fattade kommunfullmäktige beslut om sex lokala miljömål och dessutom 
bildades miljömålskommittén i januari 2015. Miljöarbetet har därmed intensifierats i 
kommunen. Arbetet med att ta fram en färdriktning och handlingsplan för kommande års 
miljöarbete ska påbörjas och parallellt med detta kommer andra miljöaktiviteter att 
genomföras för att höja miljömedvetenheten i organisationen. Mot bakgrund av detta görs 
bedömningen att ett fortsatt medlemskap i SEkom inte kommer att ge Nacka kommun 
något ytterligare mervärde i miljöarbetet.  
 
Enligt föreningens stadgar kan en medlem endast utträda ur föreningen efter beslut i 
styrelse eller kommunfullmäktige. Beslutet skall skriftligen anmälas till föreningens styrelse, 
senast 30 juni, och träder i kraft först året därpå. Beslutet om medlemskap i SEkom fattades 
av kommunfullmäktige vilket gör att kommunfullmäktige måste fatta beslut om utträdet. 

Ekonomiska konsekvenser 
Enligt SEkoms stadgar ska medlemskommunerna årligen betala en avgift. Avgiften består 
av en fast del samt en rörlig avgift som grundas på medlemmens invånarantal. Den årliga 
avgiften för Nacka kommun för år 2014 var 21 885 kr. Avgiften kommer att utgå vilket 
innebär en besparing.  
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Konsekvenser för barn 
Beslutet att gå ur föreningen Sveriges Ekokommuner innebär inte att miljöarbetet avstannar 
eller försämras i kommunen, då föreningen inte har haft någon praktisk inverkan på 
kommunens miljöarbete. Beslutet att utträda föreningen ger därför inga konsekvenser för 
barn.  

Bilagor 
Beslutet i kommunfullmäktige om inträde 1995. 
 
 
Kersti Hedqvist   Jenny Andersson 
Enhetschef    Förnyelseenheten 
Förnyelseenheten 
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AKTOMSLAG 

KFKS Kommunfullmäktige/Kommunstyrelsen 

H R 

DNR: 93/000287 

DPLAN: 420 

ÄRENDE: DATUM: 940103 
Motion 1 december 1993 av Ingrid Lundahl (s) att Nacka 
bör delta i Ekokommunproj~ktet 

INITIERAT AV: Ingrid Lundahl 
HANDLÄ GGARE : 

476



Nacka kommun 
Kom munfullmäktige Sam manträdesprotokoll 

Nr2 
1995-03-13 

§ 44 Dnr 287/94 
Motion i december 1993 av Ingrid Lundahl (s) att Nacka bör 
delta i Eko-kommunprojektet 

Beslut 
l. Motionen bifalles. 

2. Nacka kommun ansöker om medlemsskap nätverket Sveriges eko
kommuner 

3. Nacka kommun skall utarbeta en rapport om insatser med inriktning på 
kretsloppstänkande och en hållbar utveckling som ett led i arbetet med en 
lokal Agenda 21. Rapporten skall diskuterabåde kommunens egna insat
ser och erfarenheter och förslag från samråd med andra krafter i 
samhället 

4. Rapporten skall presenteras för fullmäktige under 1996. 

5. Genom detta programarbete, tillsammans med de projekt och verk
samheter för en hållbar utveckling som pågår, visar kommunen att den 
delar ambitionerna bakom nätverket Sveriges eko-kommuner 

Ärendet 
I motionen föreslås att kommunen ska redovisa ett handlingsprogram för 
miljöarbetet i Nacka, delta i ekokommunprojektet och ansöka hos Boverket 
om medel för informations- och utbildningsinsatser. 

Handlingar i ärendet 
"KS utdrag§ 51/95 .......................................................................... "Bil26/a 
"Kommunstyrelsekontoret ................................................................ "Bil 26/b 
"Miljö & stadsbyggnad ..................................................................... "Bil 26/c 
"Motion .......................................................................................... "Bil26/d 

Ärendets tidigare behandling 
Kommunstyrelsen hade behandlat ärendet den 20 februari 1995, §51, och då 
beslutat föreslå fullmäktige att besluta följande 

l. Motionen bifalles. 
2. Nacka kommun ansöker om medlemsskap i nätverket Sveriges eko

kommuner 
3. Nacka kommun skall utarbeta en rapport om insatser med inriktning på 

kretsloppstänkande och en hållbar utveckling som ett led i arbetet med en 
lokal Agenda 21. Rapporten skall diskutera både kommunens egna insat
ser och erfarenheter och förslag från samråd med andra krafter i 
samhället 

19(29) 
Utdragsbestyrkande 
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Nacka kommun 
Kommtmfullmäktige Sammanträdesprotokoll 

Nr2 
1995-03-13 

4. Rapporten skall presenteras för fullmäktige under 1996. 
5. Genom detta programarbete, tillsammans med de projekt och verk

samheter för en hållbar utveckling som pågår, visar kommunen att den 
delar ambitionerna bakom nätverket Sveriges eko-kommuner. 

Yrkanden 
Under diskussion ärendet yrkade Henrik Isoz (m) bifall till kommun
styrelsens förslag. 

Ingrid Lundahl (s) yrkade, med instämmande av Per Chrisander (mp) och 
Isabel Karlsson (mp ), bifall till motionen. 

Beslutsgång 
Fullmäktige beslöt, med avslag på Lundahls yrkande, i enlighet med Isoz 
yrkande. 

Protokollsanteckning 
Ingrid Lundahl (s) lät för den socialdemokratiska fullmäk'tigegruppen an
teckna följande till protokollet. 

"Om kommunfullmäktige menar allvar med beslutet att Nacka ska ansöka om 
att bli en ekokommun och ingå i nätverket Sveriges Ekokommuner så behövs 
ett program. Programmet bör visa dels Nackas målsättningar när det gäller 
hur vi ska utveckla ett hållbart ekologiskt samhälle och dels vilka 
aktiviteteter som pågår och planeras. Det behövs för att få igång ideutbyte 
och samverkan med andra kommuner men också som information till 
Nackaboma. För om Nacka ska lyckas bli en EKO-kommun så kan det inte 
ske utan deras medverkan. 

Att skriva ett program är enkelt eftersom delar av det redan finns i Miljö -
stadsbyggands utlåtande över motionen. Beslutet kan därför bara tolkas så 
att kommunen visserligen är beredd att ansöka om att bli EKO-kommun men 
när det kommer till kritan vill man ha frihet att hoppa av. Varför inte säga 
det? Oppositionen har därför anledning att följa den fortsatta utvecklingen. 

20(29) 
Utdragsbestyrkande 

l' 
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NACKA KOMMUN 

Kommunstyrelsen 

§51 

Nr3 K~ Bil 26/a 1995 
SAMJ\.1ANTRÄDESPROTOKOLL 
Sammanträdesdatum 

1995-02-20 35(44) 

MOTION l DECEMBER 1993 AV INGRID LUNDAHL (S) ATT NACKA BÖR DELTA l 
EKO-KOMMUNPROJEKTET 

Arbetsutskottet hade den 7 februari§ 40 anfört följande: 

"Ärendebeskrivning: 

l motionen föreslås att kommunen ska redovisa ett handlingsprogram for miljöarbetet i Nacka. 
delta i ekokommunprojektet och ansöka hos Boverket om medel för infom1ations- och 
utbildningsinsatser. 

Miljö & stadsbyggnad, som hade yttrat sig över motionen, hade den 24 januari 1995 rcdovisil1 hU! 
Nacka arbetar med miljöfrågorna Miljö & stadsbyggnad föreslog 

J. Nacka kommun ansöker om medlemskap i nåtverket :.;vcriges ckukommuncr 

2. Fullmäktige noterar aH Nacka kommun avser att utarbeta en rar~port om insatser med in-
riktning på kretsloppstänkande och en hållhar utvecklin~ som ett led i arbetet med lokal Ag.:::nda 
21. Rapporten, som ska diskut er<. både kommunens egna ;nsatser och erfarenheter och for slag 
från samråd med andra krafter i samhälle~, kommer att p~esentera~ fl")r- fullmäk1ige under 19')6 
Fullmäktige anser att detta programarbete, tillsammans med d::: projekt och ve:ksamheter för en 
hållbar samhällsutveckling 5om pågår, visar aH kommunen delar ambi~ionuna baLom nätverkc~ 
Sveriges ekokommu::Jer 

Beslut. 

Arbetsutskottet beslöt föresla kommunstvrelsen tillstyrka mik> A:. sta;Ll'V~~u:n<·d:-. tör:,l<li.!. nci: 
~ w .., ~ • .._ .. ~, 

föreslå kommunfullmäktige bi!a:la motionen och 

l. Nacka kommun ansö~:ci cm medlcmsl.;8p i nätverket Sveri.:c:f.~, ~h:!:om11!uncr 

2. fullmäktige noterar i1tt I-Jacka kommun avser att u!arbet:~ ::n ;::~:;)crc <11~1 insatser meJ in 
riktning på kretsloppst~~nkand.:- och ~n hallbar utveckling som cu !e:d ; c.il•..:tcl med lokal :\gcmid 
21. Rapporten, som ska diskutera. både kornmunens ebna ins<1tsc~ c-:b r:n:J.renheter och fbrslag. 
från sam;·åd med andra krafter i samhället, kommer att prcsent;;rr.t:; för fulln1å.k'tige under 1996 
Fullmäktige anser att detta programarbete, til!sammaitS med d-:: pr·~jeh c;cb verks<tmheler for en 
hålibar samhållsutveckling som pågår, visar att kommunen delcr ?.:r,bitione:-rta hd:om r;ä(verkc! 
Sveriges ekokomrnuner." 

Kommunstyrelsens förslag tiU. kommunfuHm:tf.:tjgs_ 
Kommunstyrelsen besPut2r f(.iresbl! art kommunfu!!miUt.tigc hifahe-:· mN.i~mcn ofh i övrigt 
bestutar enHgt arbetsutskotte1s förs[ag. 
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NACKA K01\1I\1UN 
Kommunstyrelsekontorrt 

"Nacka bör bli ekokommun" 

l 905-01-3 l 
KF Bil 25/b 1995 
KF Bil ?6/b 1995 

Till 
Kommunstyrelsen 

Svar på motioner av Sam Wiesel (c) och Björn Strehlenert (c) samt Ingrid Lundahl 
(s). 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmaktigc godbinner miljo-och stadshvggnac!~ rm~la~~ (ll_-h 

darmed förklarar att dc häda motionerna bifallits 

Hans-Ivar Swärd 

hisiEKOKOMtd DOC 1(1 
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Guldbrand Skjönberg 
718 80 00 

:t l.J1J ~:J/ L 199~ 

U B1l 26/c 1995 

Nacka bör bli en ekokommun 

T JÄNSTESKRIVELSE 
24 januan 1995 

Dnr 95-26403 

Till kornrnunfullflläktige 

Svar på motioner av Sam Wiesel/Björn Strehlenert och Ingrid 
Lundahl 

Förslag till beslut 

l. Nacka kommun ansöker om medlemskap i natverkct Sn.·rigc:~ U:uk•.'mmunc; 

2. Fullmäktige noterar att ~acka kc1mmur1 a\·scr att ut:~rl•cta crl Idf'pu;; unr in>.l~>~..·· 

med inrik.'tning på kretsloppstänkande och en hållbar utn·cklir:L' ~c>m ett Id 1 

arbetet mt:d lokal Agenda 21 !Zappl1IlCfl, som sk,! J1skutL·::1 l,,!,k r.<llllr:l~!nu::-- c::-·;',' 

insatser och erfarenheter och förslag från samuid mL·d andra kr :dl u 1 >::mhalkt 
kommer att presenteras för fullmaklige under l9l)(l FullmäktigL· anser att detta 
programarbete, 1illsammans med dc projekt och \'en:samlh'lt'r J(,r en h:dlk=n 
samhällsutveckling som pågår. \'isar att kommunen eldar amt.itic1ncr n:: bakc·,m 
nätverket Sveriges Ekokommuner 

Sammanfattning 

I två snarlika motioner från l december ! (}93 ( 93/2B6. ''Besluta 1 kummunil.lll
mäktige aH Nacka blir EKO-kommun" och 93/287 "Nacka b<\r delta i Eko
kommunprojcktet") har föreslagits att l\acka ska delta i ekokornmun-pro_id:tct 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden har också föreslagit fullm3ktige att :i\:ack:1 sukci 
medlemskap i ekokommunernas nätverk Nämnden framhöll då att ett medkmsL1;' 
skulle ge kommunen tillgång till ett kontaktnät av kommuner som, liksom 1'\acka 
prioriterar miljöfrågoma. Man ansåg att det utvecklingarbete som pågår i Nacka 
sk.LJl!e underlättas, samtidigt som kommunen ytterligare skulle markera sin vilja au 
lyfta fram frågor som har samband med att skapa en långsiktigt hållbar samhälls
utveckling. 

Formema för samarbetet inom ekokommun-projektet har förändrats och utvecklat~ 
under de senaste åren I början av 1995 är ekokommunema i Hird med att tillsam
mans bilda en ideel förening Flera stöne kommuner, som Borlänge och Örebro. 
har också gått med i nätverket 

Miljö & Stadsbyggna,\ ri>' i t1ed ;l~•r.in~"' n dtt Nacka kommun har goda möjligheter 
att uppf1 1la de krw ':i\llTI :>i.iil:~., ;'i:~~~''-~; ,,, 'Diflll.fl. Kommunens miljöarbete berör 
många områden ' r .. >drr)!li~a f(,rvaill:~H,. ·· i u1lighet med överenskommelsen i 

1 { l 
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Dnr 95-26403 

Rio de Janeiro om att alla kommuner i världen senast 1996 ska ha inlett processen 
kring en lokal Agenda 21 har ett flertal initiativ tagits under 1994 och 1995, och 
fler planeras. Verksamheter och projekt kan delas in i följande huvudområden: 

1. Insatser för att miljöanpassa kommunens egen verksamhet. 
2. Insatser som syftar till att integrera miljöaspekter i kommunala 
verksamheter, planering och redovisning. 
3. Insatser för att öka miljömedvetenheten bland medborgarna. 
4. Insatser som syftar till samverkan med kommunmedborgare och företag 
för en hållbar utveckling. 
5. Kommunens miljöövervakning och rapportering av miljötillståndet och 
om utvecklingen mot hållbara system. 

Att bli medlem i ekokommun-nätverket skulle, enligt Miljö & Stadsbyggnads 
uppfattning, innebära avsevärda fördelar för kommunen Ett medlemskap inneh;11 
att kommunen utåt informerar om sin avsikt att satsa på ett ambitiöst miljöarbek 
och att \'ilja samverka med andra kommuner. Genom kontakterm mellan cko
kommunema finns stora möjligheter att sprida exempel och erfarenheter Att bli L'l: 

ekokommun lig_12cr o..:kså \·äl i linje med kommunens stravan at: dri\·:l ett fram
gångsrikt arbete med lokal Agenda 21 

Miljö & stadsbyggnad tillstyrker därför, med stöd av miljö- och hälsoskydds
nämndens beslut den 6 december 1993, motionerna om att 1'-:acka ska ansöka Ull t 

att bli en ekokommun 

Bakgrund 

I två snarlika motioner från l december 1993 (93/286: "Besluta i kommunfull
mäktige att Nacka blir EKO-kommun" och 93/287: "Nacka bör delta i Eko
kommunprojektet") har föreslagits att Nacka ska delta i Ekokommunprojektet 

Ett beslut med samma innebörd har också tagits av miljö- och hälsoskydds
nämnden Nämnden framhöll att ett medlemskap skulle ge kommunen tillgång till 
ett kontahnät av kommuner som, liksom Nacka, prioriterar miljöfrågorna Det 
utvecklingarbete som pågår inom kommunen skulle underlättas, samtidigt som 
kommunen ytterligare sl'Ulle markera sin vilja att lyfta fram frågor som har 
samband med att skapa en långsiktit,:rt hållbar samhällsutveckling. Beslutet löd: 
"Kommunfullmäktige föreslås ansöka om medlemskap för kommunen i nätverki!t 
ekokommunema" (§ 87, 6 december 1993) 

Miljö & stadsbyggnad har löpande följt utvecklingen inom ekokommun-projektet 
Från början omfattade det nätverk ekokommunerna utgör främst glesbygds
kommuner, som Övertomeå och ett antal kommuner i Bergslagen. Nätverket 
stöttades av Glesbygdsdelegationen (numera Glesbygdsmyndigheten) och 
konsultföretaget ES.\M. Den stat)i 1sa \lppbackningen placerades senare hos 
Boverket, som ocksA verkade fnr i1.tt ~ 1'\i bredare urval av kommuner som 
medveTkan de (Boverkct IJ~~s1urarl:: r';t.lc'i; , ·r:, det stöd till kommunala projekt som 
Ingrid Lundahl åsyftar l sin mo\"~~· , 

'J n ,_ ' l t 
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Dnr 95-26403 

De senaste åren har nätverket breddats. Bland nytillkomna eko-kommuner 
återfinns bl.a. Borlänge, Örebro och Nynäsharnn. Kopplingen till glesbygdsfrågor 
har därmed minskat, om än inte helt försvunnit. Stiftelsen Det Naturliga Steget har 
också varit en ny kraft, som verkat för denna breddning. De kriterier som under en 
tid använts som "grundbultar för en ekokommun" (bilagda i Wiesel/Strehlener1s 
motion) har exempelvis formulerats med hjälp av Det Naturliga Steget. 

Nu, i början av 1995, håller ekokommun-nätverket på att utvecklas vidare i en ny 
form. På initiativ av Varbergs kommun, och med stöd av nuvarande eko
kommuner, ska eko-kommunerna bilda en ideell förening. Det namn som 
föreslagits är "Nätverket Sveriges Ekokommuner". Med anledning a\· d~.· f(,rsbg 
om att medverka som vächs i Nacka kommer Nacka kommun att delta som 
observatör på föreningens konstituerande möte 

Miljö & stadsbyggnads synpunkter 

Vad innebär det att vara en ekokommun? 

Vad det bör innebära att delta i nätverket, och därmed kunna kalla sig '"eko
kommun", framgår av de kriterier som utarbetats och använts under proiektet~ 
gång, samt av förslaget till stadgar för den nya föreningen Den mest aktuella 
beskrivningen återfinns i stadgeförslaget • 

"Berättigade till medlemskap i Sek:' dr kommuner som z komnnll?/illlmciktt,c:e 
antagit pro~::,rram och bedriver utvecklingsarbete enligt 1...-retslopp.)ymnclpen mc'd 
det långsiktigt hållbara samhället som ett över~:r:ripande målför sin \'aksumhct 1 

enhghet med Riodot:umentens Agenda 21. 

Det uthålliga samhället definieras enligt fyra <f._,rnmdvillkorför kretsloflj!.l
principen. Uppfylls villkoren sker ingen aclmmulering av restmatcria, dn. 
sopberget slutar att växa och inga molekylsopor ökär i naturen. l "i/lkor~e'll or. 

-användningen av jungfruliga råvaror från ändliga lagerresurserfår ej vara 
större än nybildningen, dvs. i praktiken en omsättning nära noll; 

-användandet av långlivade, naturfrämmande ämnen har helt och hållet upphör!. 

-naturens mångfald och kretsloppens kapacitet bibehålls eller ökar; 

-omsättningen-av energi och materia sker på en nivå som svarar mot de natwlif!a 
kretsloppens kapacitet."(§ 3, Medlemskap) 

Enligt stadgeförslage~ .har kommuner so :r! i 'igit erforderliga beslut och ansök.1 om 
medlemskap rösträtt i toreningen Kommuntr som ännu inte fattat erforderliga 
beslut kan delta som ,)bstuawn:~ 
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Föreningen ska ha en samordnande kanslifunktion för fortlöpande verksamhet med 
informationsspridning och erfarenhetsutbyte. Medlemsavgiften ska bestå av en 
grundavgift som betalas av alla, och en tilläggsavgift som bestäms av kommunens 
invånarantal Hur hög medlemsavgiften kommer att bli är ännu inte fastställt, men 
initiativtagare till föreningen uppskattar att den för Nacka borde bli högst l O. 000 
kr/år. 

Nackas kvalifikationer som ekokommun 

Miljö & stadsbyggnad gör bedömningen att Nacka kommun har goda möjligheter 
att uppfylla de krav som ställs på en ekokommun. 

Kommunens miljöarbete berör många områden och samtliga förvaltningar 
enlighet med överenskommelsen i Rio de Janeiro 1992 om att alla kommuner i 
världen senast 1996 ska ha inlett processen kring en lokal Agenda 21 har ett llnLt: 

nya initiativ tagits under 1994 och 1995, och fler planeras 

Nedanstående är en förteckning över projekt och verksamheter. sorterade enligt en 
struk.-tur som kan passa för det breda arbetet med lokal Agenda 21 (Listan gör illll' 
anspråk på fullständighet) 

l. Insatser för att miljöanpassa kommunens egen verksamhet 
- Grundläggande miljöutbildning av alla politiker och anställda i J\acka kc•mmun 
(pågår). 
- Miljörevision inom kommunens förvaltningar (har inletts och ska pågå till dess 
alla förvaltningar genomfört det). 
- Miljökrav i samband med inköp (fortlöpande översyn) 
-Inköp av fyra elbilar (via ett konsortium där kommunen är medlem) 
-Miljöanpassad avfallshantering (genom genomförande och utveckling a\· 
kommunens avfallsplan). 
- "Nacka energiframtid" (samverkansprojekt med Nacka Energi och kommunaLl 
förvaltningar, påbörjat). 

2. Insatser som syftar till att integrera _miljöaspekter i kommunala 
verksamheter, planering och redovisning 
- Miljöprogram, ett tvärsektoriellt handlingsprogram för kommunala miljöinsatser 
(antaget av fullmäktige 1992, utvärderas under 1995). 
-Krav på miljökonsekvensbeskrivningar för alla detaljplaner samt egen checklista 
för det praktiska arbetet med detta (infört). 
- Kretsloppsprogram för den fYsiska planeringen (utarbetas under 1995). 
-Miljöaspekter integreras i det kommunala bostadsbyggnadsprogrammet (pågår). 
- "Kobra", ett samarbetsprojekt med Storstockholms Lokaltrafik som bl.a syftar 
till att öka andelen kollektivtrafikresenärer (pågår). 
- Samling av k.mskap~t~nderL_tg f.,, ::~tt skapa "gröna trafikleder" (pågår). 

3. Insatser for att öka mHjomedvetenheten bland medborgarna 
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- Miljörutan-miljöinformation genom lokaltidningen (varje vecka från juni 1994 
till årsskiftet). 
-Aktivt stöd till Nacka Miljöteam (löpande arbete). 
-Utvidgning av verksamheten vid Velamsunds friluftsgård/Nacka Naturskola till 
ett miljöpedagogiskt centmm (pågår) 

4. Insatser som syftar till samverkan for en hållbar utveckling med 
kommunmedborgare och foretag 
-Kretslopps-Forum i Forum Nacka- en samlingsplats får k."t.mskaps- och 
erfarenhetsutbyte mellan alla som är aktiva inom området (startat i januari l 99" 
genom samarbete med Nacka Miljökonsulter) 
- Kultunnånad med miljö som tema (planeras till hösten 1995) 
- Tillsynsråd får samverkan mellan företag i kommunen och ansvariga för 
kommunens miljötill syn, och inom detta råd en särskild Agenda 21- grupp 

5. Kommunens miljöövervakning, mätning och rapportering om 

miljötillsd1ndet och om utvecklingen mot hållbara system 
. situationen nar det gällci luftföroreningar lcJ]_js, framull :lllt g,·:i .. l ' ... : . 

medlemskap i Stockholms läns lufivårdsforbund. 
-Tillståndet och utvecklingen i kommunens insjöar följs genom ett omLltLl:i.J~..· 
rrovtagmngsprogram 
- Utvecklingen när det gäller forsurning och tungmetaller i marker: ~:;;•~l 

skogsskador följs genom provtagningar 
- Kommunlådan .. ett forskningsprojekt om flöden av olika naturresursc• ch: 
kommunen deltar 
- Kornmunalt miljöbokslut (presenteras första gången 1995) 
- En första h.·vävebudget för Nacka har publicerats. 

Vac! kan Nacka grunda ett mediemskap i nätverket på? 

Det är får tillfallet inte helt klart vad slags beslut från fullmäktige den m·~t 
föreningen för ekokommuner kommer att kräva av sina medlemmar Nacb. kan 
hänvisa till det beslut om att "under 1994 starta den process som enligz Rw
konferensens 'lokala Agenda 2 J' skall bli ett medel mot miljöförstöring och for en 
långsiläigt hållbar utveckling" som togs i samband med behandlingen av 1994 års 
budget, och till en rad projekt och verksamheter i den andan som nu är på gång (se 

listan ovan!). Detta bör vara fullt tillräckligt får att visa att kommunen samlat 
arbetar i rik.ining mot de gmndvillkor för kretslopp som beskrivs i stadgeförslaget 
Vad som ytterligare bör krävas är i dagens läge framfår allt ett beslut som 
manifesterar fullmäk.-tiges vilja att Nacka kommun ska ansluta sig till nätverket 

Ingrid Lundahls motion innehåller ett krav på att Miljö & stadsbyggnad ska ges i 
uppdrag att redovisa ett handlir:gspxogram får miljöarbetet i Nacka med inrih.ining 
på kretsloppstii.nkande 0cl-: en hållbar utveckling. Förslaget utgår, vad vi förstår, 
från de tidigare kriter.r~n.:r fö:r medlPrnsl<.:1.p i ekokommun-nätverket. Genom 
förening~hildandet laJ dt>:-.Sd komm<l act r>hJdlfieras något. 
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Även om kravet från nätverkets sida skulle stå kvar, anser vi att det måste räcka 
med att vi hänvisar till det arbåe'som pågår med miljöanpassning av kommunala 
verksamheter och olika projekt (enligt listan ovan), och med det programarbete 
som arbetet med lokal Agenda.21 ska innefatta. En samlad rapport om lokal 
Agenda 21, som ska presenteras för fullmäktige, planeras bli fardig under 1996. 
Denna rapport bör enligt vår mening dels beskriva och diskLitera kommunens egna 
insatser för att bidra till en hållbar utveckling, dels redovisa och presentera 
eventuella förslag från det breda sanrnråd med intresserade medborgargrupper och 
företag som kommer att genomföras. 

VariöJ bör Nacka bli en ekokommun? 

Nacka kommun bedriver redan ett miljöarbete som i det stora hela stämmer \·al 
överens med ambitionerna inom ekokommun-nätverket Att !Jii medlem där kan 
ändå innebära avsevärda fördelar 

Ftt medlemskar innebär att kommunen utåt informerar om sin ;l\ ~ikt ::tt s:JL<l f'' 
ett ambitiöst miljöarbete och att vilja samverka med andra kommuner for att 
utveckla det Informationen kommer att påverka andra kommuner. ''mili(lY;'nd~
familjen" och- inte minst- kof!lmunmedlcmmarna i Nacka 

Ekokommun-mitverket har hittills fungerat som en ganska lö::, sammanslutning 
Gemensamma möten, mässor och inforn1ella kontakter mellan medlems
kommunerna bidrar ändå på många sätt till att samla erfarenhet, sprida goda 
exempel (och und\·ika dåliga!), föda nya ideer, och att mer allmant starka 
miljötänkandet inom den kommunala verksamheten. Nacka kanfaut en hel del 
positivt av sådana kontakter, inte minst sedan en rad större kommuner som i \·issa 
avseenden lever med samma problematik som vi, har anslutit sig Vi är också 
övertygade om att Nacka, SOT1J.. varit pionjärer för flera miljösatsningar, har mycket 
att ge de övriga medlemmarna Och det ligger givetvis i kommunens mtressc att 
"våra" initiativ sprids 

. 
Att bli en "ekokommun" ligger väl i linje med kommunens strävan att bli en 
framgångsrik "Agenda 21-kommun". Begreppet Agenda 21 kommer med all 
säkerhet att få en stor plats i disk.Lissionen och utvecklingsarbetet på miljöområdet 
den närmaste tiden, särskilt med tanke på rekommendationen från Rio-konferensen 
om att en första rapportering bör ske 1996 Men medan Agenda 21 ska ha en 
direki koppling till de globala miljöfrågorna hör "eko-kommun"-begreppet mer 
hemma i svensk, eller nordisk, "tradition. Genom dess nätverk bör medlems
kommunerna kunna ra mer kunskap om lokala och kommunala lösningar på olika 
miljöproblem, och därmed en bättre grund för det vittomfattande Agenda-arbetet. 

Den enda farhåga vi kan se är att ett medlemskap i nätverket möjligen sk.Lille kunna 
kosta mer, i arbr-tsirr .. atser och pen~.;;r, im rad det ger. Vi tror dock inte att den 
risken är stor, sårskilt mte när den nya kr)w;tl-, tktionen med en ideell förening som 
helt styrs av de ingåt'1ut :wmmur,ema in ful~- Ingen medlem kan ha något intresse 
av atl bygga upp e•~, -modig hyråk'a•Js~ . .if.Jparat kring ekokommunerna. 

S(? 
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Miljö & Stadsbyggnad tillstyrker därför, med stöd av miljö- och halsaskydds
nämndens beslut den 6 december 1993. motionerna om att Nacka ska ansöka om 
att bli en ekokommun. Medlemsavgiiten kan, om nivån blir högst l 0.000 kr/år, 
täckas av Miljö & Stadsbyggnads budget för Agenda 21-arbete. 

Miljö & stadsbyggnad 

/\ 
/ ) fJ(} v--·-, ~ 
~t-f/--<-.. ~::._,.l- c-J-·-~ 

Guldbrand Skihnher.s ) ) 

1 en 
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Socialdemokraterria 
Socialdemokraterna 
i Nacka 

KF Bil 26/d 1995 
KF Bil 117 1993 

Kommunfullmäktigegruppen 
BECKSJUDARVÄGEN 49 • BOX 45, 131 06 NACKA 

1993-12-01 

MOTION 
till Nacka kommunfullmäktige 

NACKA BÖR DELTA I EKOK01\1MUNPROJEKTET 

Ett av de övergripande inriktningsmålen för hela kommunen i 1994 års budget är: God livsmiljö och 
långsiktigt hållbar utveckling. I socialdemokraternas budgetförslag finns också ett effektmål som 
säger att Nacka skall behålla karaktären av grön kommun och kommunen skall aktivt arbeta för att 
bli ett kretsloppssamhälle. Vi har inom socialdemokraterna också bidragit till att omsätta målet i 
handling genom att redan våren 1991 föreslå i en motion att ett kretsloppsanpassat bostadsområde 
skall byggas i Hedvigslund Inom Miljö- och stadsbyggnadskontoret har man nu börjat arbeta med 
ett kretsloppsområde i Älta. 

Det kommunala miljöarbetet har fått större betydelse genom överenskommelsen vid FN 
konferensen i Rio de Janeiro 1992 att utarbeta långsiktiga handlingsprogram för en hållbar 
utveckling- Agenda 21. Särskild satsning skall göras på kommunerna som alla ska utarbeta en egen 
Agenda 21. Miljöberedningen har beslutat att inleda ett sådant arbete för Nackas del. 

Det finns inga förebilder för en kommunal Agenda. Det handlar därför om ett nyskapande arbete 
som behöver göras i nära samarbete med kommunens invånare. För kommunens del är den dubbla 
uppgiften att både förse invånarna med information om miljöutvecklingen i kommunen och utveckla 
hållbara ekologiska- kretsloppsanpassade lösningar för de egna verksamheterna. Det ställer kra\· på 
att utveckla den egna kompetensen och hålla god kontakt med kunskaps- och 
forskningsutvecklingen på miljöområdet. Det behövs också ett ide- och erfarenhetsutbyte med 
andra kommuner. 

Ett sådant utbyte pågår inom nätverket Samverkande Ekokommuner i Sverige som är ett av flera 
nätverk knutna till den ideella stiftelsen "Det naturliga steget" (DNS). Eko står för både ekonomi 
och ekologi och tanken är att söka förena ekonomisk utveckling med ekologisk balans. 

Ekokommunerna har fått stöd av Miljö-· och Naturresursdepartementet som avsatte 4,4 mk1 till 
Boverket 1992 för att främja deras verksamhet Medlen beviljas till information och utbildning om 
kretsloppstänkande. Villkor for anslag ;u att kummunen arbetar långsiktigt efter ett 
handlingsprogram. Fkokommuner finne <· :l< :1. i 'l'7 {',,,-if', 1 nordiska länderna och kontakter för ett 
kunskaps- och ei-farenhetsutbytc hJY hr•1 ... t'~-: Klä~. 
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Det går för långsamt i Nacka 
I Nackas miljöarbete har under 1992-93 tillkommit tre större projekt: Miljöprogrammet, Nacka 
Miljöteam och Miljöutbildning för politiker och tjänstemän. När det gäller de två första projekten 
går utvecklingen långsamt av brist på tillräckliga resurser. I samband med beslutet om 
i\1iljöprogrammet kritiserade vi socialdemokrater att det saknas en tid- och kostnadsplan för hur 
miljöprogrammet skall genomföras. Konsekvensen är att det skjuts på framtiden. För Nacka 
Miljöteam skulle ett ökat stöd av information och rådgivning göra en snabbare utveckling möjlig 

I den situationen kan det innebära en vinst för Nacka att delta i ekokommunprojektet (fn deltar ett 
trettiotal kommuner). Det ger möjlighet att lära av många kommuners erfarenheter och på så sätt 
kunna undvika misstag Inom nätverket ordnas också seminarier där experter och forskare inom Det 
Naturliga Stegets nätverk medverkar. Ide och kunskapsutbytet kan bidra till en snabbare 
kompetensutveckling inom kommunen och berika arbetet med Agenda 2 I. Samtidigt kan Nacka 
föra ut information om egna projekt som förtjänar att få en vidare spridning Att delta i 
ekokommunprojektet och arbeta med Agenda 2 I bör ses om två aktiviteter som kompletterar 
varandra. 

Mot denna bakgrund föreslår jag att möjligheterna att driva miljöarbetet i Nacka med inriktning på 
en långsiktigt hållbar utveckling förbättras genom 

att Miljö- och stadsbyggnadskontoret ges i uppdrag att redovisa ett handlingsprogram for 
miljöarbetet i Nacka med inriktning på kretsloppstänkande och en långsiktigt hållbar utveckling 
Programmet skall godkännas av kommunfullmäktige 

att Nacka deltar i ekokommunprojektet 

att medel söks hos Boverket ;~,: ;,[,, .; Inaliuns- och utbildningsinsatser som kan oka medvetandet 
och kaperna om miljöprohlemcn i Nacka och stimulera intresset hos medborgarna for att 

a till/~ångsik9Jli hållbar utveckling. 

/Y) r '{l ti:~1 ,/14 
I(5'1d Lundahl (s) 
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~Nacka 
kOmmun 
MILJÖ & STAOSBYGGNAD 

1995-05-02 
Dnr Ä 95-26 403 

Föreningen Sveriges Ekokommuner 
Box 6554 
906 13 Umeå 

Medlemskap i Föreningen Sveriges Ekokommuner 

Nacka kommun ansöker härmed om medlemskap i Föreningen Sveriges Ekokommuner. 

Beslut om ansökan har tagits av kommunfullmäktige - se bifogade sammanträdespro
tokoll 1995-03-13 §§ 43 och 44. 

Kontaktperson för Nacka kommun är 
Guldbrand Skjönberg, Miljö- & stadsbyggnadschef 
Nacka kommun 
Miljö & stadsbyggnad 
131 81 Nacka 
Telefon 08-718 93 80 
Telefax 08-819 94 54 

Årsavgift och medlemsavgift debiteras Miljö & Stadsbyggnad. 

Nacka kommun har goda möjligheter att uppfylla de krav som ställs på en ekokommun 
Kommunens miljöarbete berör många områden och samtliga förvaltningar. I enlighet 
med överenskommelsen i Rio de Janeiro om att alla kommuner i världen senast 1996 
ska ha inlett processen kring en lokal Agenda 21 har ett flertal initiativ tagits under 
1994 och 199 5, och fler planeras. 

Verksamheter och projekt kan delas in följande huvudområden (för utförligare 
beskrivning- se ovan nämnda kommunfullmäktigeprotokoll): 
l. Insatser för att miljöanpassa kommunens egen verksamhet. 
2. Insatser som syftar till att integrera miljöaspekter i kommunala verksamheter, 

planering och redovisning. 
3. Insatser för att öka miljömedvetenheten bland medborgarna. 
4. Insatser som syftar till samverkan med kommunmedborgare och företag för en 

hållbar utveckling. 
5. Kommunens miljöövervakning, mätning och rapportering av miljötillståndet och om 

utvecklingen mot hållbara system. 

Postadress 
131 81 Nacka 

Gatuadress 
Nämndhuset, Granitvägen 15 

Telefon 
vx 08-718 80 00 

Telefax 
08-718 94 54 
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Nacka kommun 

Att bli en ekokommun ligger väl i linje med Nacka kommuns strävan att driva ett fram
gångsrikt arbete med lokal Agenda 21. I samband med behandlingen av 1994 års 
budget, tog kommunen ett beslut om att under 1994 starta den process som enligt Rio
konferensens "lokal Agenda 21" skall bli ett medel mot miljöförstöring och för en 
långsiktigt hållbar utveckling. 

Ovanstående torde visa att Nacka kommun samlat arbetar i riktning mot de grundvillkor 
för kretslopp som beskrivs i stadgeförslaget för Föreningen Sveriges Ekokommuner. 

Nacka som ovan 
MILJÖ & ST ADSBYGGNAD 

<2&~~~~r 
Miljö- & stadsbyggnadschef 

Bilaga: Kommunfullmäktiges sammanträdesprotokoll 1995-03-13, §§ 43 och 44 

Kopia till: 

E.803f31(RI'v'/8036562 

c;:\J.16.1r\.j"c>t>.&6 o~ l. 
2 (2) 
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 TJÄNSTESKRIVELSE 
 KFKS 2015/171-100  
  
 
 
 

 
 
 
 

POSTADRESS BESÖKSADRESS TELEFON E-POST SMS WEBB ORG.NUMMER 

Nacka kommun, 131 81 Nacka Stadshuset, Granitvägen 15 08-718 80 00 info@nacka.se 716 80 www.nacka.se 212000-0167 
 

Kommunstyrelsen 

Medborgarskapsceremoni i Nacka stadshus för alla nya 
svenska medborgare  

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att medborgarskapsceremoni enligt lagen om svenskt medbor-
garskap ska hållas årligen den 6 juni i Nacka stadshus. Kommunstyrelsen anhåller om att 
kommunfullmäktiges presidium ska ansvara för formerna för och genomförandet av cere-
monin. Stadsledningskontoret tillhandahåller administrativt stöd. Kommunfullmäktiges 
gruppledare ska bjudas in till ceremonin. 
 
Kostnaderna för att genomföra ceremonin ryms inom beslutad internbudget. 
 

Sammanfattning 
Den 15 april 2015 blir det obligatoriskt för kommunerna att anordna medborgarskaps-
ceremonier för alla som blivit svenska medborgare på annat sätt än genom födsel. Nacka 
har sedan 2001 anordnat medborgarskapsceremonier på nationaldagen. Inbjudan har gått 
till personer över 18 år som fått svenskt medborgarskap och ceremonin har hållits vid en 
middag under en tur med skärgårdsbåt. Med anledning av att det nu blir fler som ska bjudas 
in föreslår stadsledningskontoret att ceremonin hålls i Nacka stadshus, på nationaldagen. 
 

Ärendet 
Den 15 april 2015 blir det obligatoriskt för kommunerna att en gång per år anordna en cere-
moni för alla personer som har blivit svenska medborgare under de 18 senaste månaderna 
som föregått ceremonin och som inte redan varit inbjudna till en sådan. Ceremonin avser 
personer som fått svenskt medborgarskap på annat sätt än genom födseln. Det finns inga 
krav på när ceremonin ska hållas eller formerna för den. Innehållet i portalparagrafen i lagen 
om svenskt medborgarskap ska prägla ceremonin. I paragrafen anges följande: 
 
”Det svenska medborgarskapet är ett rättsligt förhållande mellan medborgaren och staten som medför rättig-
heter och skyldigheter för båda parter. Medborgarskapet förenar alla medborgare och står för samhörighet 
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med Sverige. Medborgarskapet representerar det formella medlemskapet i det svenska samhället och är en 
grund för folkstyrelsen.” 

Medborgarskapsceremoni i Nacka sedan 2001 
Nacka kommun har sedan 2001 haft en ceremoni den 6 juni för att välkomna nya svenska 
medborgare1. Inbjudan har gått till alla över 18 år; cirka 300-350 personer av vilka ungefär 
200 personer har tackat ja till att komma. Under de senaste 12 åren har ceremonin hållits i 
samband med en middag med underhållning på en skärgårdsbåt. Ceremonin har letts av 
kommunfullmäktiges ordförande och från kommunen har i övrigt kommunalråden, stads-
direktören och tre tjänstemän som hållit i arrangemanget deltagit. De nya medborgarna har 
fått ta emot ett minnesbevis, en bok om Nacka och Sverigenålen.  
 

Förslag till ceremoni från och med 2015 
I och med att även barn ska bjudas in till ceremonin behöver Nacka kommun göra om hur 
den genomförs. Stadsledningskontoret tycker att Nacka stadshus är en lämplig plats. Stads-
huset är kommunens samlingspunkt och ligger bra kommunikationsmässigt. Utrymme för 
ceremoni finns i entréytorna och matsalen. Genom den befintliga restaurangen finns 
utmärkta möjligheter att ordna förtäring. 
 
Det är viktigt att ceremonin förmedlar en blandning av glädje och högtidlighet och att också 
barn i alla åldrar känner att de omfattas av hur ceremonin genomförs. Stadsledningskon-
toret föreslår att kommunstyrelsen inte lämnar närmare instruktioner än så och att 
kommunstyrelsen hemställer att ceremonin sedan utformas under kommunfullmäktiges 
presidiums ledning. För att betona att det är kommunen som välkomnar de nya svenska 
medborgarna bör gruppledarna i kommunfullmäktige bjudas in till ceremonin. 
 

Ekonomiska konsekvenser 
Stadsledningskontoret bedömer att en medborgarskapsceremoni i enlighet med förslaget 
ovan ryms inom vad som avsatts inom kommunstyrelsens internbudget. 

Konsekvenser för barn 
Konsekvenserna av lagändringen är att även barn som blivit svenska medborgare välkom-
nas ceremoniellt. Nacka kommun ska utforma ceremonin så att barn ska uppskatta evene-
manget och känna att det omfattar dem. 
 
 
Lena Dahlstedt   Monica Danielsson 
Stadsdirektör    Kommunledningskoordinator 
Stadsledningskontoret 

                                                 
1 Beslut i kommunfullmäktige den 29 januari 2001, § 18, och kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 april 
2001, § 123 
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Kommunstyrelsen 

Förslag till översiktsplan för Tyresö kommun  
Yttrande till Tyresö kommun 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen antar förslaget till yttrande. 
 

Sammanfattning 
Nacka kommun har fått Tyresö kommuns förslag till översiktsplan på remiss.  
 
Synpunkter på samrådshandlingen ska lämnas senast 20 april 2015. 
 
Tyresö kommun behöver en långsiktig, strategisk plan för att utvecklas som en plats att bo, 
leva och verka på. Därför har kommunen tagit fram en ny översiktsplan (ÖP) som blickar 
fram emot 2035. ÖP består av två framtidsbilder och ett jämförelsealternativ som ger en 
bild av hur Tyresö skulle kunna vara om 20 år. Kommunens målsättning är att ta fram en ny 
översiktsplan som förenar det bästa ur framtidsbilderna. Framtidsbilderna innehåller 
principer för bebyggelseutveckling, resor och transporter, offentliga platser och natur samt 
näringsliv och service. I den medföljande hållbarhetsbedömningen bedöms framtidsbilderna 
och jämförelsealternativet i ett lokalt och regionalt perspektiv samt i förhållande till mål för 
miljökvalitet och folkhälsa. Även ekologiska-miljömässiga, sociala, ekonomiska och rumsliga 
konsekvenser bedöms för respektive framtidsbild. Nackas synpunkter rör främst hur 
framtidsbilderna och jämförelsealternativet berör kommundelen Älta.  
 

Ärendet 
Under 2013 bjöd kommunen in Tyresöbor, företagare, föreningar och tjänstemän för att 
komma med nya idéer om framtidens Tyresö. Den tidiga dialogen var ett första steg i att 
inkludera Tyresöborna i arbetet med att ta fram en ny översiktsplan. Läs mer på 
www.tyreso.se/2035  

494



  2 (2) 

Framtidsbilder 

Sammanhållet 
Hela kommunen har förtätats på ett planerat sätt. Det har skett en omvandling av 
bebyggelsen längs det vägnät som fanns 2015. Huvudvägarna har ändrat karaktär och 
påminner om småstadsgator. Kollektivtrafiken består av snabbussar vilket medfört att 
kapaciteten har ökat och resorna går snabbare. Det snabba regionala stombusslinjenätet 
kopplar inom kommunen samman Trollbäcken, Tyresö centrum och Brevik. Många bor 
och arbetar i Tyresö.  

Stad och land  
I framtidsbild Stad och land är Tyresö år 2035 en tydlig del av Stockholmsregionen. 
Numera går tunnelbanan från Skarpnäck via Älta till Tyresö Centrum. Centrala Tyresö är en 
tät, stadsliknande och grön miljö som också utgör en naturlig mötesplats med urbana 
kvaliteter. Centrum har vuxit västerut mot Bollmora industriområde, som nu är stadskvarter 
med verksamheter och bostäder blandat. Brevikshalvön är kommunens landsbygd och det 
finns fortfarande fritidshus. Natur och grönområden bevaras genom att bebyggelsen 
koncentreras och det finns en tydlig gräns för stadens utbredning, vilket gör det lätt att 
komma ut i naturen.  

Jämförelsealternativet  
I jämförelsealternativet är Tyresö år 2035 en kommun som på många sätt liknar dagens. 
Kommunen har utvecklats i samma riktning och efter samma struktur som de senaste åren, 
det vill säga i linje med översiktsplanen från 2008 och fördjupningen för Östra Tyresö från 
2003. Tidigare planer är genomförda eller under planläggning.  
 

Nacka kommuns synpunkter 
Nackas synpunkter rör främst hur framtidsbilderna och jämförelsealternativet berör 
kommundelen Älta. 
 

Ärendets beredning 
Inom Nacka kommun har remissen handlagts på planenheten.  
 

Bilagor 
Förslag till yttrande 
Förslag till översiktsplan kan läsas i sin helhet på www.tyreso.se/2035 
 
 
 
Gunilla Glantz   Henrik Svensson 
Stadsbyggnadsdirektör   Översiktsplanerare 
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 Tyresö kommun 
Samhällsbyggnadsförvaltningen 

 2035@tyreso.se 
 

 
Yttrande över Tyresö kommuns förslag till översiktsplan 
Samrådshandling, ert dnr 2011 KSM 0429 

 

Sammanfattning 
Nacka kommun bedömer att båda framtidsbilderna visar på positiva utvecklingsmöjligheter 
som kan stärka kommunens attraktivitet på olika sätt. De bidrar också till att uppfylla 
regionens bostadsmål för Tyresö kommun såsom redovisas i RUFS 2010 (regional 
utvecklingsplan för stockholmsregionen). 
 
I framtidsbild Sammanhållet föreslås ett utvecklingsområde för regionalt samarbete utanför 
kommunen, vilket delvis omfattar Hedvigslund-Ältadalen. Det föreslås även medeltät 
stadsbebyggelse i området i anslutning till Hedvigslunds trafikplats och Grustagsvägen i 
Nacka. Nacka kommun förutsätter att bli delaktiga i Tyresös planer om/när de ska 
aktualiseras. 
 
I framtidsbild Stad och land föreslås tunnelbana från Skarpnäck till Tyresö centrum via Älta 
centrum, en idé som tagits fram i landstingets stomnätsplan. Nacka har inga planer på att 
driva frågan om tunnelbana till Älta. 
 
I jämförelsealternativet föreslås spårväg mellan Tyresö centrum och västerut mot Älta som 
en del av Spårväg Syd. Nacka kommun anser inte att spårväg via Älta är ett tillräckligt 
snabbt transportmedel in mot Stockholm city och dessutom krävs ett byte i Skarpnäck till 
tunnelbanan. 
 
Kartorna tillhörande framtidsbilderna är väl generella i sin utformning och dessutom 
svårtolkade. Till granskningsskedet bör kommunen eftersträva en tydligare bakgrundskarta. 

Generellt 
Nacka kommun anser sättet som Tyresö presenterar sin översiktsplan på är mycket 
tilltalande, lättillgängligt och inkluderande. Det märks både i form av den färgglada och 
illustrativa tidningen och det enkla, raka språket.  
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Nacka kommun bedömer att båda framtidsbilderna visar på positiva utvecklingsmöjligheter 
som kan stärka kommunens attraktivitet på olika sätt. De bidrar också till att uppfylla 
regionens bostadsmål för Tyresö kommun såsom redovisas i RUFS 2010 (regional 
utvecklingsplan för stockholmsregionen). 
 

Sammanhållet  
I framtidsbild Sammanhållet står det under rubriken bebyggelsestråken binder ihop 
kommunen att huvudvägarna har ändrat karaktär och påminner om småstadsgator. Vidare 
föreslås ett utvecklingsområde som mestadels omfattar Skrubba (Stockholm), men även 
delar av Hedvigslund-Ältadalen (Nacka) för regionalt samarbete utanför kommunen. Det 
föreslås medeltät stadsbebyggelse i området i anslutning till Hedvigslunds trafikplats och 
Grustagsvägen i Nacka kommun. Nacka kommun förutsätter att bli delaktiga i Tyresös 
planer nära Nacka om/när de ska aktualiseras. 
 

Stad och land 
I framtidsbild Stad och land föreslås tunnelbana från Skarpnäck till Tyresö centrum via Älta 
centrum, en idé som tagits fram i landstingets stomnätsplan. Nacka har inga planer på att 
driva frågan om tunnelbana till Älta. I det pågående programarbetet för Älta centrum 
föreslås bebyggelseförtätning med ca 1400 bostäder och programmet fokuserar på att 
förstärka och förbättra tillgängligheten med buss, vilket också är ett av argumenten för 
förtätning.  
 

Jämförelsealternativet  
I jämförelsealternativet föreslås spårväg mellan Tyresö centrum och västerut mot Älta som 
en del av Spårväg Syd, ungefär i den sträckning där buss 172 gick år 2015. I landstingets 
stomnätsplan har det skissats på en tvärförbindelse från Älvsjö mot Skarpnäck och Tyresö 
genom en utbyggnad av Spårväg syd. Nacka kommun anser inte att spårväg via Älta är ett 
tillräckligt snabbt transportmedel in mot Stockholm city och dessutom krävs ett byte i 
Skarpnäck till tunnelbanan. Vidare ser Nacka positivt på att Tyresö kommun har arbetat 
aktivt för att stärka den regionalt viktiga, gröna kopplingen Tyrestakilen, genom grönstråk 
bevarats och ekodukter har skapats. 
 

Kartor och teckenförklaring  
Kartorna tillhörande framtidsbilderna ska förmodligen ses som övergripande och 
schematiska, men är väl generella i sin utformning och dessutom svårtolkade. Till 
granskningsskedet bör kommunen eftersträva en tydligare bakgrundskarta där man kan 
orientera sig efter större vägar.  Vad är skillnaden mellan tät och medeltät bebyggelse? Ett 
mått på olika bebyggelsetäthet kan användas för att förtydliga skillnaderna mellan 
begreppen. Det kan visualiseras genom att utveckla skissen på sid. 5.  
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Nacka kommun 
 
 
Mats Gerdau    Gunilla Glantz  
Kommunstyrelsens ordförande  Stadsbyggnadsdirektör 
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Kommunstyrelsen 

Närvarorätt för förtroendevalda som inte har plats i 
kommunstyrelsens utskott 
Politikerinitiativ den 2 mars 2015 från Christina Ståldal (NL) och Khashayar Farmanbar och 
Helena Westerling (S) 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen avslår förslagen om att alla som sitter i kommunstyrelsen eller 
företrädare för alla partier som har representation i kommunstyrelsen, ska ha rätt att delta i 
sammanträden i dess utskott  
 

Sammanfattning 
Kommunstyrelsen har fått två förslag från ledamöter i kommunstyrelsen om att alla som 
sitter i kommunstyrelsen ska ha rätt att vara med på utskottens möten och delta på samma 
villkor som dem som är valda till utskotten. I förslagen görs jämförelser med beredningar i 
nämnderna. 
 
Kommunfullmäktige har beslutat att ärenden som ska hanteras av kommunstyrelsen ska ha 
en formell beredning via protokollförda sammanträden i utskott. Fullmäktige har också 
beslutat om antal ledamöter och ersättare i utskotten och att det är kommunstyrelsen som 
väljer vilka som ska sitta i utskotten. För nämnderna finns inga sådana beslut. Den 
beredning som sker, ligger därför helt inom ordförandens ansvar för vilka ärenden som ska 
tas upp på dagordningen. Ordföranden avgör formen för beredningen och vilka som 
erbjuds att delta. Syftet med beredningen i nämnderna är därmed om ett ärende kan tas upp 
på dagordningen, inte en politisk debatt i själva ärendet.  
 
Enligt stadsledningskontorets bedömning skulle det strida mot kommunfullmäktiges beslut 
om att kommunstyrelsens ärenden ska beredas av utskott, att besluta att alla som sitter i 
kommunstyrelsen ska ha rätt att på samma villkor som de som är valda till utskottet, delta 
och yttra sig. Att kretsen som deltar i beslutsfattandet när beslutanderätten är delegerad 
följer av själva möjligheten att delegera. 
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Förslagen i politikerinitiativen 
Vid kommunstyrelsens sammanträde den 2 mars 2015 inkom två så kallad politikerinitiativ 
om närvarorätt vid utskottssammanträden för förtroendevalda som inte har plats i 
kommunstyrelsens utskott. 
 
Khashayar Farmanbar, Helena Westerling och Maria Lähetkangas (S) yrkade följande. 
 
”Kommunstyrelsens utskott bereder ärenden till kommunstyrelsen, men där förs också en viktig diskussion. 
Även en del viktiga beslut fattas i utskotten. 
 
Därför yrkar vi på 
Att ledamöter eller ersättare i kommunstyrelsen ska kunna delta vid kommunstyrelseutskottens möten” 
 
Christina Ståldal (NL) yrkade att samtliga partier som är representerade i kommunstyrelsen 
ska ha rätt att delta i sammanträden på samma villkor som tidigare, som adjungerade, om 
man inte är invald. 
 

Närvarorätt och beredning av ärenden 
När det gäller närvaro på sammanträden för kommunstyrelsen och nämnder utgår 
kommunallagen1 från att de är stängda och att närvaro för andra än de som är valda till det 
organ som sammanträder, måste medges genom att organet fattar ett majoritetsbeslut om 
närvaron. Om en nämnd eller kommunstyrelsen har ett öppet sammanträde2, medför det 
endast en rätt att närvara, inte att yttra sig. 
 

Beredning av ärenden som ska behandlas av nämnd 
Beredningar av den typ som nämnderna i Nacka har är inte reglerade i lag och 
kommunfullmäktige har inte heller antagit några bestämmelser om sådana. Eftersom det är 
ordföranden som ansvarar för kallelsen, sker beredningarna som ett led i ordförandens 
ansvar för kallelsen. Vardera ordföranden bör för sin del bestämma sig vad den vill med 
beredningarna och vad hen förväntar sig av dem som deltar i beredningarna. 
Utgångspunkten måste dock vara att det handlar om att avgöra om ärendena som 
tjänstemännen föreslår, kan sättas upp på dagordningen för hantering och beslut av 
nämnden som beslutsfattare. Beredningarna är inte till för politisk sakdiskussion i ärendena. 
 
Av ovan redovisade fakta framgår således att det inte finns någon form av generell 
närvarorätt för alla som är valda till en nämnd, att närvara vid de beredningsmöten som 
ordföranden väljer om nämnden ska ha. Eftersom beredningarna sker inom ordförandens 

                                                 
1 6 kap 19 a § kommunallagen 
2 Det krävs ett generellt beslut av kommunfullmäktige för att sammanträden ska få vara öppna. Sådant beslut 
har fattats av Nacka kommunfullmäktige. 
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ansvar för dagordningen är det endast ordföranden som kan besluta om beredningens syfte 
och vilka som erbjuds att delta i den. 
 

Beredning av ärenden som ska behandlas av kommunstyrelsen 
Kommunfullmäktige har i kommunstyrelsens reglemente bestämt att kommunstyrelsen ska 
ha tre utskott som både har en beredande funktion och en rätt att fatta beslut i ärenden som 
styrelsen delegerar beslutanderätt i till utskotten. Kommunfullmäktige har således beslutat 
att beredningen av om ett ärende ska föras fram till kommunstyrelsen, formellt ska beslutas 
vid ett sammanträde i ett utskott. Kommunfullmäktige har angett hur många ledamöter och 
ersättare det ska finnas i de olika utskotten. Kommunfullmäktige har inte beslutat om 
närvarorätt för andra ledamöter/ersättare i kommunstyrelsen.  
 

Stadsledningskontorets bedömning 
Stadsledningskontoret bedömer att kommunstyrelsen eller något av dess utskott inte i strid 
med kommunfullmäktiges beslut om utskott och antalet platser i sådant, kan besluta att alla 
som sitter i kommunstyrelsen ska ha rätt att närvara och yttra sig vid utskottens 
sammanträden. Ett sådant förfarande drar bort grunden för kommunfullmäktiges tanke 
med utskott, vilken torde vara att en mindre del av kommunstyrelsen ska ta ställning till 
beredningen av ärendena och på delegation från kommunstyrelsen fatta beslut enligt 
delegationsordning. Om alla ska vara få med, alla ska få yttra sig och ge in 
protokollsanteckningar finns inte skäl att ha en beredning via utskott. Att kretsen som deltar 
i ett beslut minskar när beslutanderätten delegeras, är en naturlig följd av själva möjligheten 
att delegera. Att utskotten fattar beslut är således inte i sig ett skäl för närvaro- och 
yttranderätt för andra än dem som är valda till utskottet. 
 

Bilagor 
Politikerinitiativ (S) 
Politikerinitiativ (NL) 
 
 
Lena Dahlstedt   Helena Meier 
Stadsdirektör    Stadsjurist 
Stadsledningskontoret 
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De som tjänstgör i KS ska kunna delta på 
utskottsmöten 
 

Politikerinitiativ från socialdemokraterna i Nacka till kommunstyrelsens sammanträde 2015‐03‐02 

 

Kommunstyrelsens utskott bereder ärenden till kommunstyrelsen, men där förs också en viktig 

diskussion. Även en del viktiga beslut fattas i utskotten. 

Därför yrkar vi på 

Att  ledamöter eller ersättare i kommunstyrelsen ska kunna delta vid kommunstyrelseutskottens 

möten  

 

Khashayar Farmanbar (S) 

Helena Westerling (S) 
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Politikerinitiativ angående  

Adjungerade ledamöter i Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott och 
arbetsutskott  

Alldeles oförberedd fick jag information om att jag inte längre kunde vara adjungerad ledamot 
i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott redan innan sammanträdet hade börjat, av 
ordförande Mats Gerdau, (M). Jag blev aningen chockad och frågade naturligtvis direkt om 
anledningen till detta. Svaret blev att det var en ordning som man hade i andra nämnders 
beredningar och utskott och att det skulle gälla även i KSsu. Till sammanträdet sa ordförande 
samma sak till ledamöterna. Ingen av de borgerliga ledamöterna invände, vilket däremot 
samtliga oppositionsledamöter gjorde. 

Jag fick denna gång på nåder sitta med och var då aktiv på vanligt sätt i de frågor som stod 
på dagordningen. För den som liksom jag, vet historiken kring KSsu och representation, vet 
att Erik Langby förde in denna ordning, att samtliga av de partier som finns med i KS också 
skulle finnas med i KSau och KSsu. De som inte blev invalda skulle få vara adjungerade för 
att få samma insyn och information i ärendegången.  

Hans efterträdare Mats Gerdau avvek då från denna mer demokratiskt generösa och öppna 
inställning och vill uppenbarligen ha en annan ordning. En i mitt tycke märklig inställning i en 
tid då öppenhet, åsiktsfrihet och insyn är under stor debatt och värderas högt i västvärlden. 
Tyvärr kan vi i Nackalistan inte uppfatta det på annat sätt än att Gerdau med stöd av övriga 
borgerliga partier stryper åsikts- och informationsfriheten på detta sätt. Argumentet som 
Gerdau  hade var att man hade denna ordning i övriga nämnder. När jag kollade lite närmare 
om detta verkligen stämde, att bara invalda representanter ingick i beredningar/utskott, fann 
jag att så inte var fallet. Det gäller inte i NTN, FN eller i KN. Hans underlag för beslut var 
därmed felaktigt. Jag hoppas verkligen att samtliga partier, inklusive M, har hunnit tänka till 
över detta inskränkande beslut och även i KS visar att ni har en annan och mer öppen och 
demokratisk syn på representation.  

 

Nackalistan vill med detta initiativ  

Att  samtliga partier som är representerade i kommunstyrelsen ska ha rätt att delta  

 i sammanträden på samma villkor som tidigare, som adjungerade, om man inte  

 är invald   

 

Nackalistan   150302 

 

Christina Ståldal  
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Kommunstyrelsen 

Nacka kommuns flyktingmottagande 
Motion den 17 mars 2014 av Camilla Carlberg och Lars Örback, båda (V) 
 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige noterar att det pågår ett arbete i kommunen kring att öka 
flyktingmottagandet. Motionen är därmed färdigbehandlad. 
 

Sammanfattning 
Vänsterpartiet yrkar i motion att Nacka kommun ökar flyktingmottagandet så att det minst 
står i proportion till kommunens befolkningsandel i Sverige. Det finns en uttalad vilja hos 
den politiska ledningen att öka engagemanget inom flyktingmottagandet. De senaste åren 
har även en ökning skett. Kommunens hinder i flyktingmottagandet är bristen på bostäder. 
Ett arbete kring ett ökat flyktingmottagandet pågår i kommunen. 
 

Förslagen i motionen 
Vänsterpartiet yrkar i motionen att Nacka kommun ökar flyktingmottagandet så att det 
minst står i proportion till kommunens befolkningsandel i Sverige. 
 

Nämndernas beredning och förslag 
Social- och äldrenämnden utredde motionens förslag i september 2014 och arbets- och 
företagsnämnden gjorde detsamma i oktober samma år. Båda nämnderna framhåller att 
Nacka kommun arbetar aktivt för att möta det ökade behovet att ta emot fler flyktingar. 
Det största hindret är bristen på bostäder. Nämnderna menar att det i dagsläget inte är 
realistiskt att ha en flyktingmottagning i den motsvarighet som det yrkas på i motionen. 
Förslaget från såväl SÄN som AFN var att kommunfullmäktige noterar det aktiva arbete 
som pågår och att motionen därmed anses färdigbehandlad.  
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Enhetens utredning och bedömning 
Kommunfullmäktige har en uttalad politisk vilja att ta ett större ansvar för 
flyktingmottagandet. I Nacka kommuns Mål och budget 2015-2017 anges att ”Ett generöst 
och välkomnande flyktingmottagande är självklart för oss. Jobb och utbildning är 
nyckelfaktorer för en lyckosam integration.” I mål och budget anges också att ”I takt med 
att konflikthärdarna runt om i världen ökar så har vi, liksom alla Stockholmskommuner, 
under de närmaste åren en stor utmaning i att ta emot fler flyktingar”.  
 
Kommunens största hinder är bristen på bostäder. Det är svårt för kommunen att erbjuda 
flyktingar boende inom den ordinarie bostadsmarknaden. Ett långsiktigt arbete bedrivs för 
att hitta boendeformer. Bristen på bostäder är generell i en tillväxtregion som Stockholm 
och drabbar i högre utsträckning vissa grupper.  
 
I enlighet med de utredningar som gjorts av SÄN och AFN är bedömningen att det i 
dagsläget inte är realistiskt att ha en flyktingmottagning i den motsvarighet som det yrkas på 
i motionen. Det pågår dock ett aktivt i kommunen för att möta det ökade behovet att ta 
emot fler flyktingar.  
 

Förslagens ekonomiska konsekvenser 
Förslaget till beslut får inga ekonomiska konsekvenser. 
 

Konsekvenser för barn 
Ett ökat flyktingmottagande innebär att kommunen måste se till att alla tar sitt ansvar för att 
exempelvis skolgång, boende och hälsovård ska fungera på bästa sätt, för att integrationen 
ska bli så bra som möjligt. 
 

Bilagor 
1. Motion om Nacka kommuns flyktingmottagande den 17 mars 2014 
2. Tjänsteskrivelse AFN 2014/132-133 
3. Tjänsteskrivelse SÄN 2014/348-750 
4. Rapport, Etableringsprocess 
5. Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 6 maj 2014 

 
 
 
Kersti Hedqvist    Anna Gidmark 
Enhetschef     Förnyelseenheten 
Förnyelseenheten     
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6 maj 2014 

NACKA 
KO H H U N 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Kommunstyrelsens arbetsutskott 

§ 62 KFKS 2014/275-759 

Nackas flyktingmottagande 
Remiss av motion den17mars 2014 av Camilla Carlberg och Lars Örback (V) 

Beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott överlämnar motionen till social- och äldrenämnden samt 
till arbets- och företagsnämnden för utredning och förslag till beslut senast den 23 
september 2014. 

Ärende 
Camilla Carlberg och Lars Örback (V) lämnade vid kommunfullmäktiges sammanträde den 
17 mars 2014 en motion med förslag om Nacka ökar sitt flyktingmottagande så att det 
minst står i proportion till kommunens invånarantal. 

Handlingar i ärendet 
stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 2 april 2014 
Motion 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade att ärendet även skulle överlämnas till arbets- och 
företagsnämnden. 

Beslutsgång 
Arbetsutskottet beslutade i enlighet med Mats Gerclaus yrkande. 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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1 Inledning  

Nacka kommun önskar få en helhetsbild och samsyn gällande flyktingmottagandet i kommunen 

för att på ett effektivt sätt säkerställa att flyktingar snabbt kommer i arbete och har egen 

försörjning.  

 

2013 genomfördes på uppdrag av Kommunstyrelsen en bred översyn av flyktingmottagandet i 

Nacka kommun med fokus på organisation och ekonomi. Kartläggningen genomfördes med hjälp 

av intervjuer och dokumentanalys och i denna framgick att flyktingmottagandet är en komplex 

fråga och att det råder bristande helhetssyn mellan kommunens olika enheter. I ett första steg mot 

att nå en helhetssyn genomförde kommunen därför en kartläggning av etableringsprocessen där 

Arbets- och företagsenheten, Försäkringskassan, Socialtjänsten, Utbildningsenheten samt 

Samordningsförbundet deltog. Kartläggningen redogör för etableringsprocessen för 

ensamkommande barn och processen för barnfamilj uppdelat på vuxen och barn. Kartläggningen 

fokuserar på vilka utmaningar som finns idag samt de förbättringsinitiativ som kommunen redan 

har inlett. Rapporten redogör också för vilka prioriterade frågor kommunen kan gå vidare med i 

syfte att förbättra processen för individen. En avgränsning är därmed att inte redogöra för en 

fördjupad analys av specifika utmaningar gällande vuxna utan barn. Däremot motsvarar 

kartläggningen av processen för vuxna i avsnitt 4 också processen för vuxna utan barn. En 

fördjupad analys av utmaningar gällande vuxna utan barn kan komma att bli aktuell framöver.  

 

1.1 Definitioner  

Nedan följer begrepp som är återkommande i rapporten.  

 En asylsökande avser en person som tar sig till Sverige och ansöker om skydd (asyl) här, men 

som ännu inte har fått sin ansökan avgjord.  

 En flykting är en person som har fått beviljad asyl och därmed uppehållstillstånd enligt FNs 

flyktingkonvention.  

 PUT permanent uppehållstillstånd 

 TUT tidsbegränsat uppehållstillstånd 

 Kvotflyktingar UNHCR gör en första bedömning av vilka flyktingar som bör erbjudas 

vidarebosättning. Migrationsverket beslutar därefter vilka som ska beviljas uppehållstillstånd.  

Anhöriginvandring eller anknytningsinvandring, är när en person vill flytta till Sverige på 

grund av att de har en anhörig som har uppehållstillstånd i Sverige eller är svensk medborgare. 

Det gäller ofta make, maka, sambo eller barn under 18 år. Även adoptivbarn ingår i denna 

kategori av invandring. Anhöriginvandraren är den som kommer till Sverige. 

Anknytningspersonen är den som redan bor i Sverige. Anhöriginvandring följer i viss mån 

asylinvandringen, eftersom flyktingar efter en tid i Sverige ofta vill förenas med någon 

anhörig. Anhöriga över 18 år omfattas också av etableringsreformen. Anhöriga flyttar direkt 

till kommun där familjemedlemmen bor då det (med flera undantag i lagstiftningen) åligger 

försörjningskrav gällande bostad för anvisningspersonen. 

 Mottagandet av kommunen innebär att ge särskilda stödinsatser till de personer som flyttat 

till kommunen under de första åren i Sverige. Kommun skriver då en överenskommelse med 

staten om mottagande. Personer som omfattas av mottagandet är flyktingar, alternativt 

509

http://www.migrationsinfo.se/migration/sverige/asylsokande/
http://www.migrationsinfo.se/migration/sverige/flyktingar/


3 

 

skyddsbehövande eller med tillstånd på grund av synnerliga ömmande omständigheter samt 

deras anhöriga. 

 Etableringsinsatser är aktiviteter som ska stödja personen i att så snabbt som möjligt lära sig 

svenska, komma i arbete och klara egen försörjning. Arbetsförmedlingen har ansvar för att 

samordna dessa insatser.   

 Samhällsorientering är en lagstadgad utbildning för nyanlända. Syftet med utbildningen är 

att underlätta nyanländas etablering i arbets- och samhällslivet. Varje kommun ska erbjuda 

minst 60 timmars samhällsorientering. Lagen innefattar nyanlända i åldern 18-65 år och som 

inte går i gymnasium eller är arbetskraftsinvandrare. Samhällsorienteringen ska påbörjas så 

snart som möjligt efter det att den nyanlände har folkbokförts i kommunen. Kommunens 

skyldighet att erbjuda samhällsorientering upphör tre år efter det att den nyanlände första 

gången folkbokfördes i en kommun. Kommunen ska aktivt verka för att nå de nyanlända, 

som inte innefattas av etableringsinsatser, och motivera dem att delta.   
 

1.2 Etablering och mottagande av flyktingar till Sverige och 

kommunen.   

Asylsökande utgör likt de ensamkommande barnen en växande grupp. Under 2013 sökte 54 259 

personer asyl i Sverige och ca 1 900 anlände till Sverige som kvotflyktingar. Nacka kommun tog 

under 2013 emot 107 personer, varav 48 personer blev kommunmottagna enligt 

Migrationsverkets beräkning. Resterande är exempelvis flyktingar som flyttat från andra 

kommuner till Nacka och majoriteten av dessa har eget boende. År 2012 tog Nacka, enligt 

kommunens statistik emot 82 vuxna personer, lika stort antal år 2011 och 117 personer år 2010. 

Av de som beviljats tillstånd kom de flesta från Afghanistan, Syrien, Iran, Eritrea och Somalia.  

 

Den 1 december 2010 trädde den nya lagen om etableringsinsatser i kraft gällande nyanlända. För 

kommuner har lagen inneburit att huvudansvaret beträffande etablering har förflyttats från 

kommunen till Arbetsförmedlingen. Lagen omfattar nyanlända i arbetsför ålder (20-64 år) samt 

nyanlända i åldern 18-19 år utan föräldrar i Sverige med uppehållstillstånd som flyktingar eller 

skyddsbehövande. Arbetsförmedlingen ansvarar för samordning av etableringsinsatser och för att 

ta fram en etableringsplan tillsammans med den nyanlände och i samverkan med berörda 

kommuner, myndigheter, företag och organisationer under så kallade etableringssamtal.  

Kommunen bär fortfarande ansvaret för barnens utbildning samt personer som är i behov av 

boende och/eller försörjningsstöd eller andra insatser för att underlätta etablering i samhället.  

Kommunen är också ansvarig för att tillhandahålla Svenska för invandrare och 

Samhällsorientering.  

 

1.3 Ensamkommande barn  

Ensamkommande barn är en växande grupp asylsökande i Sverige. På bara några få år har antalet 

ökat från 388 under 2004 till 2 657 under 2011 och 3 852 under 2013. Med ensamkommande barn 

avses en person under 18 år som vid ankomsten till Sverige är skild från båda sina föräldrar och 

som inte har någon annan vuxen person som får anses ha trätt i föräldrarnas ställe, eller som efter 

ankomsten står utan sådan ställföreträdare.  

 

510



4 

 

År 2006 övergick ansvaret för de ensamkommande barnens boende och omsorg från 

Migrationsverket till kommunen, bland annat eftersom Socialtjänsten har god kompetens och stor 

erfarenhet av att möta barn i utsatta situationer. 

 

Nacka kommun har haft ett reglerat mottagande sedan 2007. Under 2010 hade kommunen en 

överenskommelse om tre asylplatser med Migrationsverket. 2014 innehåller överenskommelsen 

nio platser, vilka möjliggör för mottagande av cirka 30 ensamkommande barn per år. Dessa 

platser är idag belägna i Skarpnäck för åldrarna 14-17  år. Vad gäller 0-13  år placeras barnen i 

jour- och familjehem runt om i Stockholms län. Nacka kommun ska from 1 oktober öka 

mottagandet från nio asylplatser till 15 asylplatser, vilket innebär ett  mottagande av cirka 50-60 

ensamkommande barn per år. Av de 15 asylplatserna ska 6 platser avse åldersgruppen 0-13 år och 

9 platser avse målgruppen 14-17 år.  

 

Utöver asylplatser har kommunen även en överenskommelse om 27 PUT-platser. Det förs 

diskussioner om att utöka antalet PUT-platser i samband med att överenskommelsen revideras.  

 

För ensamkommande barn med permanent uppehållstillstånd har Nacka kommun byggt upp olika 

former av boenden runt om i Stockholms län. Det finns bland annat boenden som drivs på 

entreprenad, upphandlade boenden och enstaka platser som avtalas vid behov. Inom Nacka 

kommuns gränser finns dock 11 boendeplatser och med möjlighet för att öppna för ytterligare 5 

platser i Duvnäs Utskog, 3 boendeplatser i Jarlaberg samt cirka 6 små träningslägenheter i 

Björknäs. 

 

Beskrivning av målgruppen i Nacka kommun  

Under 2010 anvisades 23 ensamkommande barn till Nacka kommun. Motsvarande siffra för 2011 

och 2012 var 12 respektive 13 barn. Under 2013 hade Nacka kommun 47 aktiva ärenden gällande 

ensamkommande barn. Av dessa var en stor majoritet över 16 år och pojkar, de fyra flickorna är 

15, 17, 17 och 20 år 
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Källa Nacka kommun  

 

2 Kartläggning av processerna 

Processkartläggningen gällande etableringsprocessen är uppdelad mellan ensamkommande barn 

samt barnfamilj (uppdelat på vuxna och barn). Detta för att processen och därmed kommunens 

ansvar för individen skiljer sig åt i de båda fallen. Kartläggningen av processerna samt definitionen 

av utvecklingsområden och framgångsfaktorer har utgått från en dokumentanalys med material 

från Nacka kommun, som innefattar översynen av Kommunstyrelsen samt lokala 

överenskommelser från kommun och Arbetsförmedlingen. 

 

Kartläggningen har gjorts utifrån individens resa från asylsökande till självförsörjande där en 

person fått möjlighet att, i en intervjusituation, berätta om sin resa från att han anlände till Sverige 

och Nacka kommun tillsammans med sin familj 2007 fram tills idag. Gällande ensamkommande 

barn har dokumentation utifrån ett verkligt fall analyserats. Det insamlade materialet har legat till 

grund för de processkartläggningar som genomfördes under en heldags workshop med 

representanter från Arbets- och företagsenheten, Försäkringskassan, Socialtjänsten, 

Utbildningsenheten samt Samordningsförbundet. Processkartläggningarna syftade till att 

tydliggöra och på ett enkelt sätt visualisera individens resa genom olika insatser från ankomst till 

Sverige till självständighet och självförsörjning.  

 

I kartläggningen togs hänsyn till kommunens övergripande inriktning och arbete kring 

flyktingmottagande, integration och invandring: 

 

Nacka ska bidra till att de som söker sig till och får stanna i Sverige får ett gott mottagande 

Nacka önskar ett samhälle där alla känner sig välkomna och kan komma till sin rätt inom jobb, 

utbildning, bostads- och fritidsmiljöer 

Nacka vill lyfta fram den slumrande potential som finns hos kommunens invandrare m. h. a 

Nackas ambition om fler i egen försörjning och coachning genom kundval 

43 
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Utifrån kommunens generella inriktning och ambitionsnivå fick deltagarna diskutera de 

ensamkommande barnens behov vid ankomst och etablering i Sverige samt barnfamiljens behov i 

samma situation i syfte att skapa en analysram för utvecklingsarbetet som stöd för prioritering. 

 

3 Etableringsprocessen för ensamkommande barn 

När ett ensamkommande barn anländer till Sverige är det Migrationsverkets ansvar att ta emot 

och handlägga asylansökan. Ett asylsökande barn har samma rättigheter som andra barn i Sverige, 

det vill säga rätten att komma till tals, rätten till sjukvård samt rätten att gå i skolan.  

Migrationsverket kontaktar kommuner för anvisning av barnet. 

 

Kommunens ansvar 

Kommunen har det övergripande ansvaret för barnet, som innefattar bland annat boende, 

utbildning, andra stödinsatser, utse god man och ta fram underlag för beslut om ansökan om 

särskild förordnad vårdnadshavare. 

 

Om barnet har ett eget boende (EBO) inleder kommunen en utredning gällande förhållandet i 

boendet och gällande placering i eller utanför boendet. Kommunen tillgodoser att barnet påbörjar 

sin skolgång så snabbt som möjligt. Hela processen för ett ensamkommande barn visualiseras 

nedan. Processens olika delar är indelade i tre faser: ankomst/anvisning, asylprocess och 

uppehållstillstånd. Ankomst är när ett barn ger sig till känna i en kommun och ansöker om asyl i 

Sverige. Anvisning innebär att Migrationsverket i sin tur anvisar barnet till en ansvarig kommun. 

En ankomstkommun kan även bli en anvisningskommun. Asylprocessen är tiden mellan ansökan 

om asyl till Migrationsverkets, Migrationsdomstolens eller Migrationsöverdomstolens beslut om 

uppehållstillstånd eller avslag. Fasen som nedan beskrivs som uppehållstillstånd beskriver vad som 

händer från det att ett ensamkommande barn får uppehållstillstånd till dess att ärendet avslutas 

hos Socialtjänst. Den angivna tiden som redovisas vid olika tillfällen utgår från antal månader efter 

att barnet anlänt till Sverige för att belysa barnets upplevelse av det stöd som olika myndigheter 

tillsammans tillhandahåller. Observera att det därmed inte går att dra slutsatser kring 

utredningstider inom olika myndigheter. 
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3.1 Utmaningar och förbättringsinitiativ 

Utifrån visualiserad process ovan följer i detta avsnitt beskrivningar av identifierade utmaningar i 

processen, initierade förbättringsinitiativ för att lösa utmaningarna samt rekommendationer för 

fortsatt utvecklingsarbete för respektive utmaning.   

 

Fas ankomst/ anvisning  

Utmaning: Ensamkommande barn redan etablerade i ankomstkommun 

Eftersom ensamkommande barn kan ha spenderat upp till 6 månader i ankomstkommunen har de 

på olika sätt och olika nivåer börjat etablera sig i ankomstkommunen där de fått boende, skola 

och fritidssysselsättning. Ur det ensamkommande barnets perspektiv innebär detta att han/hon 

kan få påbörja en ny etableringsprocess i många avseenden då barnet byter från ankomstkommun 

till anvisandekommun. I vissa fall ligger anvisandekommunen mycket långt ifrån ankomst-

kommunen, vilket innebär att det ensamkommande barnet beviljas en ny god man. Detta ställer 

höga krav på samarbete mellan kommunerna för att säkerställa att anvisningskommunen tar vid 

utifrån ankomstkommunens arbete på ett sätt som gynnar det ensamkommande barnets 

utveckling. Idag sker de flesta anvisningar relativt snabbt, vilket gör att en etablering i 

anvisningskommunen per idag inte uppfattas utgöra någon utmaning för de ensamkommande 

barnen som idag anvisas till Nacka kommun. Detta uppfattas dock kunna ändras framöver och 

det blir därmed viktigt att säkerställa att Nacka kommun på ett effektivt sätt samarbetar med 

ankomstkommuner för att säkerställa barnets behov och utveckling med hänsyn tagen till redan 

påbörjad etablering.  

 

Rekommendation:  

För att säkerställa att det ensamkommande barnets utveckling och etablering sker utifrån 

barnets behov, både idag och framöver när det anvisas till Nacka kommun från 

ankomstkommunen, rekommenderas en översyn av överlämning från ankomstkommun till 

anvisningskommun gällande god man och övriga insatser.  

  

Fas asylprocess  

Utmaning: Kommunens asylplatser är anpassade för barn över 14 år och behovet av 

boendeformer för yngre barn ökar.  

Yngre barn har tidigare år varit mycket sällan förekommande. En tendens finns att fler och fler 

barn är yngre än 14 år, vilket gör att det har blivit svårare att hitta boende för dessa barn. 

Boendeformen för yngre barn är främst jourhem i avvaktan på lämpligt familjehem.  Kommunen 

arbetar aktivt med att hitta fler familjehem. Det är svårt att hitta tillräckligt många familjehem som 

motsvarar kommunens behov. Oftast rekryteras nya familjehem då ett behov uppstår, vilket kan 

ta flera månader från det att familjehemmet rekryteras tills det blir godkänt av Sociala Utskottet. I 

det fåtal fall då ett familjehem redan är godkänt av Sociala Utskottet går placeringen mycket 

snabbare.  

 

Förbättringsinitiativ 

Som en följd av ett ökande och idag mycket stort behov av godkända familjehem för placering 

av yngre barn har Nacka kommun i augusti 2014 tillsatt en tjänst inom familjehemsgruppen, 

som särskilt kommer att arbeta gentemot målgruppen ensamkommande barn när det gäller 

rekrytering av familjehem samt utredningar av särskilt förordnad vårdnadshavare. Denna 

person kommer delvis att arbeta med att skapa en bank med familjehem för att effektivisera 
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processen kring placering till familjehem. Avsikten med att denna person arbetar inom 

familjehemsgruppen är att ta tillvara den kunskap, erfarenhet och struktur som gruppen har.  

 

Rekommendation:  

En rekommendation är att se över processen för rekrytering av familjehem utifrån de behov 

som yngre ensamkommande barn har. Kommun rekommenderas också att säkerställa ett 

samarbete mellan den nya tjänsten i familjehemgruppen och barnhandläggare på IFO-vuxen 

för att säkerställa att den bank av familjehem som planeras att utvecklas matchar behovet hos 

de ensamkommande barnen som är aktuella för familjehem samt att matchningen sker i 

samarbete även i det individuella fallet.  

 

Utmaning: Rum står lediga trots att kvot är uppfylld 

När kommunen lämnar information till Migrationsverket om att ledig asylplats finns tillgänglig i 

kommunen innebär detta att en av kommunens 9 avtalade asylplatser finns tillgänglig. Asyl-

platserna är i sin tur anpassade för barn i åldern 14–18 år. Det finns idag inget informationsutbyte 

gällande barnens ålder mellan kommunen och Migrationsverket, vilket gör att när ett barn som är 

yngre än 14 år kommer till Nacka är det inte möjligt att fylla platsen på asylboendet utan sökandet 

efter ett jourhem sätts igång istället. Detta gör att asylplatsen inte blir belagd och kommunen får 

rapportera ytterligare en gång till Migrationsverket om att en plats finns ledig. Eftersom antalet 

yngre barn har ökat under de senaste åren kan detta scenario upprepas många gånger innan en 

asylplats blir belagd. Det kan bli kostsamt för kommunen att boendeplatserna inte beläggs, 

eftersom kommunen kan tvingas ordna ett alternativt boende.  Migrationsverket ersätter med 

1 600 kronor per dygn för en obelagd plats och 1 900 kronor för belagd plats.   

 

För planering av kommande behov av boendeplatser utgår kommunen idag ifrån den 

överenskommelse som gäller med Migrationsverket och de avtal om platser som finns gentemot 

uppskattat behov. Man tittar också på Migrationsverkets prognoser. Det finns ett behov av att 

utveckla det pågående arbetet gällande prognostiseringen och planeringen av boendeplatser för att 

säkerställa en framförhållning både vad gäller att tillgodose behovet av olika typer av boende-

platser och för att hålla en framförhållning ur ett kostnadsperspektiv.  

 

Förbättringsinitiativ:  

Kommunen har under augusti månad avtalat med Länsstyrelsen om att matcha boende efter 

ålder och överenskommelsen är uppdelad efter olika åldersintervaller (0-13 och 14-17 år). I 

praktiken innebär det att ett informationsutbyte kommer att ske gällande barnets ålder innan 

ett barn blir anvisat till Nacka kommun. Detta för att få en så effektiv matchning som möjligt.  

 

Rekommendation:  

Genomför en utveckling av planering av boendebehov idag och prognos av behov framöver 

gällande boendeplatser för ensamkommande barn utifrån olika relevanta parametrar, t. ex 

ålder och kön, för att få en effektivitet i beläggning av boendeplatser och för planering av nya 

boendeplatser.  

 

För att säkerställa ett effektivt utnyttjande av boendeplatser rekommenderas också kommunen 

att regelbundet följa upp beläggningsstatistik på asylboende respektive PUT-boende.  
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Utmaning: Gode mäns uppdrag formas delvis av regelverk men åtagandet är 

personbundet.  

Den gode mannens uppdrag innebär att företräda barnet i både vårdnadshavarens och 

förmyndarens ställe, vilket innebär att den gode mannen har rätt och skyldighet att bestämma i 

alla frågor som rör barnets angelägenheter, dvs både personliga, ekonomiska och rättsliga. En 

utmaning i kommunen är uppföljning av gode mäns uppdrag.  

 

Utöver utförande av det formella uppdraget är det stor skillnad mellan gode män gällande övrig 

kontakt och stöd. Vissa gode män åtar sig att ha en fördjupad kontakt med barnet och fungera 

som ett allmänt stöd som ger råd om både stort och smått utöver det grundläggande uppdraget 

som god man. Utmaningen ligger inte i att vissa gode män åtar sig att vara ett stöd i större 

omfattning för den unge, utan snarare ligger utmaningen i att säkerställa att alla ensamkommande 

barn får tillgång till denna typ av fördjupat stöd hos någon vuxen i sin omgivning.   

 

Förbättringsinitiativ:  

Nacka kommuns Överförmyndarenhet har utsett en person att rikta arbetet gentemot 

ensamkommande barn för att lägga fokus på kvalitet gällande gode mäns arbete för 

ensamkommande barn. 

 

Rekommendation:  

Överförmyndarenheten rekommenderas se över en strukturerad uppföljning av gode 

männens utförande av uppdraget, både i förhållande till skyldigheter enligt lag och i 

förhållande till Nackas specifika ambitionsnivå.  

 

Kommunen rekommenderas också att se över möjligheten att erbjuda samtliga 

ensamkommande barn en fördjupad kontakt i form av ett allmänt stöd. Det skulle kunna 

innebära att undersöka om den typen av uppdrag kan läggas på gode männen (utöver det 

formella uppdraget), eller om den typen av stöd bör säkerställas på annat sätt. Detta för att se 

till att inte bara de ensamkommande barn med en god man som själv tagit initiativet till ett 

mer allmänt stöd enligt beskrivning ovan (se utmaning ovan), utan att möjliggöra för att denna 

typ av stöd kan finnas tillgängligt för samtliga ensamkommande barn till förmån för barnets 

etablering i Nacka kommun.  

 

Utmaning: Boendets/familjehemmens ansvar enligt avtal och uppföljning 

Enligt avtal med kommunen har asylboenden ansvar för att tillgodose viktiga delar i barnens liv, 

utveckling och sociala sammanhang genom att ordna med skolgång, fritidssysselsättning etc. Det 

finns ett behov av att utveckla en strukturerad uppföljning av dessa avtal för att säkerställa att 

boenden och familjehem fullföljer sitt åtagande enligt avtal.  

 

I matchningen mellan individ och skola finns en osäkerhet kring huruvida boenden och 

familjehem applicerar valfrihetssystemet i så hög utsträckning då Nacka gymnasium är den skola 

där de ensamkommande barnen oftast går. I en kommun där principer om valfrihet är centralt är 

det viktigt att boenden och familjehem har kunskap om vilket urval av skolor som finns för att 

göra bästa matchning mellan individ och skola tillsammans med individen.   
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Förbättringsinitiativ:  

Familjehemssekreterare har initierat utveckling av strukturerad uppföljning av avtal gällande 

familjehem. En genomlysning av avtal har genomförts och analys av resultat pågår.  

 

Kommunens sociala kvalitetsenhet har fått i uppdrag att följa upp avtal med boenden inom 

Vårljus AB i Skarpnäck och Torehäll. Vad gäller direktupphandlade platser följs avtal upp av 

respektive barnhandläggare.  

 

Rekommendation:  

Genomför en översyn över hur matchningen mellan individ och skola i praktiken går till idag 

då detta är otydligt. Utvärdera behov av utbildning för boenden och familjehem gällande 

valfrihet och matchning mellan individ och skola. Säkerställ också kunskapsöverföring 

gällande tillvägagångssätt mellan skolor som idag undervisar ensamkommande barn och 

skolor som ännu inte gör det.  

 

Fas Uppehållstillstånd 

Utmaning: Kommunen placerar barnet i PUT- boende i eller utanför kommun 

Det är en utmaning när ensamkommande barn ”tillhör” en kommun, men går i skolan i en annan, 

att navigera i systemen och förstå vem som betalar skolpeng etc. För att säkerställa god 

uppföljning inom samtliga områden förutsätts en helhetsbild och samsyn kring hur systemet i sin 

helhet fungerar för dessa barn.  

 

Rekommendation:  

Tydliggör och säkerställa en samsyn kring vad det innebär att ett ensamkommande barn tillhör 

en kommun, men bor och går i skola i en annan kommun och praktiska detaljer kring detta 

såsom utbetalning av skolpeng, ersättningar etc.  
 

Utmaning: Uppföljning och att avsluta ett ärende 

Målet är att när ett ärende avslutas skall det ensamkommande barnet vara självständigt, 

självförsörjande via arbete, boende eller fortsätta vidare i studier inom eller utanför kommunen. 

För att säkerställa att kommunen når de uppsatta målen behövs en strukturerad uppföljning på 

verksamhetsnivå. Det finns i dagsläget ingen regelbunden systematisk uppföljning på 

verksamhetsnivå av hur väl kommunens stöd leder till denna målsättning. Viss uppföljning görs 

utifrån statistik från Socialtjänstens verksamhetssystem för de ensamkommande barn som vid 

uppföljningstillfället har aktiva insatser. Statistiken är dock inte fullständig och kompletteras 

manuellt. Uppföljningen görs inte heller systematiskt utan vid behov.  

 

På individnivå för ensamkommande barn med aktuella insatser görs månadsvisa rapporteringar till 

Social- och äldrenämnden samt att handläggarna enligt BBiC (Barnets Behov i Centrum) har 

regelbunden och strukturerad uppföljning av ärendena. En anledning till att det inte finns 

systematisk uppföljning på verksamhetsnivå är att så många ärenden ännu inte avslutats. Fler och 

fler ärenden gällande ensamkommande barn kommer att avslutas inom IFO-vuxen. Detta som en 

följd både av att fler av de barn som anvisats till Nacka kommun 2010 och senare nu blir aktuella 

för avslut, och som en följd av att Nacka kommun kommer att ta emot fler ensamkommande 

barn framöver enligt nya avtal med Länsstyrelsen. Detta kommer att ställa högre krav på 

kommunens förmåga att kontinuerligt och strukturerat följa upp barnens utveckling och att 
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kommunen på så sätt säkerställer rätt stöd för den unge i syfte att skapa bästa förutsättningar för 

egen försörjning, alternativt vidare studier. Det kommer också att ställas höga krav på 

kommunens förmåga att tillgodose behov för de barn som är i behov av vidare stöd inom 

vuxenverksamheterna för att bli självförsörjande, fortsätta med vidare studier eller flyttar till 

annan ort. 

 

Förbättringsinitiativ:  

En följeforskning har påbörjats med hjälp av en forskare från Göteborgs Universitet och FoU 

Södertörn. Detta för att utvärdera Nacka kommuns hela process gällande ensamkommande 

barn från ankomst/anvisning till dess att kommunens samlade stöd avslutas. Detta arbete 

väntas ge värdefull input till kommunens fortsatta arbete med målgruppen.   

 

Rekommendation:   
 Utveckla en uppföljningsstruktur på verksamhetsnivå med utgångspunkt i den påbörjade 

följeforskningen i syfte att följa upp satta mål vid avslut av insatser. Detta för att säkra att 

kommunens stöd ger barnet förutsättningar för egen försörjning eller vidare studier. En 

rekommendation är också att överväga möjligheten att utvidga följeforskningen till att 

inkludera en uppföljning en tid efter avslutade insatser. Detta för att säkerställa att 

kommunens stöd ger långsiktiga önskade effekter. Utveckla också tydliga rutiner för avslut av 

ett ärende där kommunens stöd utvärderas i förhållande till målsättningar och där barnets 

eventuella behov av fortsatt stöd inom vuxenverksamheterna tillgodoses till högsta möjliga 

kvalitet.  

 

Utmaning: samtycke för samverkan  

Det är en utmaning för kommunen att på ett optimalt sätt samverka gällande individen. Detta 

beror till viss del på att regler om sekretess används på olika sätt. Det finns ett behov av att 

utveckla rutiner för en ökad användning av samtycke för ett ökat samarbete mellan enheter för ett 

samlat stöd till individen.  

 

Rekommendation:  

Utveckla rutiner för hur enheterna praktiskt arbetar med samtycke från god man eller särskild 

förordnad vårdnadshavare i syfte att på bästa sätt samverka för att tillgodose barnets behov 

och utveckling.  

 

3.2 Ekonomisk redovisning ensamkommande barn 

En ekonomisk sammanställning av etableringsprocessen utifrån Socialtjänstens stöd för 

ensamkommande flyktingbarn visar att intäkter överstiger kostnaderna i Nacka kommun. 

Institutionsvård är den största kostnaden samt intäkten för Nacka. Som grafen visar täcker 

ersättningen för institutionsvård även för de andra kostnaderna som kommunen har. Kommunen 

har rätt till en årlig ersättning om 500 000 kr för mottaganden av ensamkommande barn (oavsett 

hur många barn som kommunen tar emot) om en sådan överenskommelse finns med 

myndigheten. Kommunen har också rätt att få ersättning för bistånd som har betalats ut i 

samband med mottagandet av asylsökande. Att intäkterna överstiger kostnaderna ger en 

indikation om att det finns en kapacitet i utvecklingsarbetet riktat till denna målgrupp. Det kan 
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därmed innebära att ovan redan tagna initiativ och rekommendationer skulle kunna fullföljas och 

initieras med hjälp av överskottet i intäkter.  För att konstatera detta och prioritera bland 

rekommenderade förbättringsförslag krävs närmare analys av resursåtgång för respektive 

rekommendation. 
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Vid en närmare titt på kostnaderna framkommer det att den näst största kostnaden efter 

institutionsvård är administrationskostnader som består av lönekostnader till tre handläggare, en 

samordnare samt en chef. Detta följs av ekonomiskt bistånd samt stödboende. Se bild nedan.  

 

 

21 832 

3 050 

Kostnader  
2013 (Tkr) 

Institutionsvård
Kostnader administration (3 handl. 1 chef, 1 samordnare)
Ekonomiskt bistånd
Stödboende
Förebyggandeinsatser
Övriga kostnader
Ekonomiskt bistånd, flykting

3 050 

861 

830 

399 

496 
145 

Kostnader 2013  
exkl institutionsvård (Tkr) 

Kostnader administration (3 handl. 1 chef, 1 samordnare)
Ekonomiskt bistånd
Stödboende
Förebyggandeinsatser
Övriga kostnader
Ekonomiskt bistånd, flykting
HVB vuxna
Stadsbidrag. Flykting

521



15 

 

4 Etableringsprocessen för barnfamilj 

När en barnfamilj anländer till Sverige och gör sig känd för myndigheter är det Migrationsverket 
som är den första instansen som innehar ett ansvar gentemot familjen. Migrationsverket tar emot 
familjens asylansökan och handlägger ärendet. Under perioden då familjen är asylsökande kan 
Migrationsverket erbjuda tillfälligt boende i ankomstkommunen. Under asylprocessen erbjuder 
Migrationsverket sysselsättning till asylsökande i form av svenskundervisning samt 
samhällsorientering som är två halvdagar lång. Migrationsverket kan också genomföra en 
kartläggning av personers utbildnings- och yrkesbakgrund. När familjen har fått uppehållstillstånd 
övergår ansvaret till kommunen och Arbetsförmedlingen i enlighet med etableringsreformen.  
 
Arbetsförmedlingen ansvarar för att göra en presentationsbedömning av vuxna personer med 
uppehållstillstånd om prestationsförmågan är över 25 procent, dvs om personen anses kunna 
arbeta 25 procent eller mer av normal arbetstid, så tar Arbetsförmedlingen tillsammans med 
individen fram en etableringsplan. Personer som har under 25 procents prestationsförmåga 
kontaktas av Socialtjänsten i kommunen där personen bor/folkbokförs för stöd och insatser på 
samma villkor som övriga kommuninvånare. Vid behov skall också svenska för invandrare och 
samhällsorientering tillgängliggöras genom hjälpmedel eller annan anpassning. Personer med 
under 100 procents prestationsförmåga blir kontaktade av Arbets- och företagsenheten i Nacka 
kommun. Arbetsförmedlingen har ett uppdrag om behov finns att hjälpa till med att hitta boende 
för personer som ingår i etableringsreformen. Arbetsförmedlingen anmäler personer som 
upprättat en etableringsplan, och därmed har rätt till etableringsersättning, till Försäkringskassan 
som handlägger och betalar ut etableringsersättning och även etableringstillägg.  
 
Kommunens ansvar i fallet med vuxna med uppehållstillstånd är att erbjuda svenska för 
invandrare samt samhällsorientering, som är obligatoriska delar i den av Arbetsförmedlingen och 
individen upprättade etableringsplanen.  Arbetsförmedlingen erbjuder personer möjlighet att 
träffa en etableringslots. Nedan ses processen för en barnfamilj som anländer som 
asylsökande/kvotflykting till Sverige.  
 
Kommunens ansvar gentemot barn med eller utan uppehållstillstånd är att säkerställa skolgång 
från det att familjen bosätter sig i kommunen.  
 

Hela processen för vuxna och barn i en barnfamilj visualiseras nedan. Processens olika delar är 

indelade i två olika faser: Asylprocess och Uppehållstillstånd. Vad gäller barn har inte faserna 

tydliggjorts, eftersom samma ansvar gäller för barnen oavsett om de har uppehållstillstånd eller 

inte. Kartläggningen för barn är också avgränsad till att gälla barn i skolålder. Den angivna tiden 

som redovisas i kartläggningen nedan för vuxna startar från det att en familj sökt asyl. Den 

angivna tiden för kartläggningen av barnen utgår ifrån den tidpunkt då barnen blir kända i 

kommunen, dvs antingen när familjen sökt asyl eller genom att barnen kommer på anknytning till 

någon i Sverige och att därmed ansökan om skola sker efter beviljat tillstånd. 
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4.1 Utmaningar och förbättringsinitiativ  

Fas asylprocess utmaningar 

Utmaning: Behov av bostäder/ lägenheter  

Bostadsbristen i storstadsområdena drabbar inte minst personer som håller på att etablera sig i en 

ny kommun. En utmaning är att bygga nya bostäder eller underhålla befintligt bestånd på ett 

sådant sätt att personer med olika betalningsmöjlighet har möjlighet att bo. Alltför dyra bostäder 

drabbar individen, som får lägga en stor del av sin inkomst på boendet.  

 

Förbättringsinitiativ: 

Nackas satsning på social hållbarhet i samband med att Nacka bygger tät och blandad stad 

innebär delvis att nyproduktion av bostäder skall bidra till fler tillgängliga bostäder där 

individer med olika betalningsförmåga skall kunna bo utifrån sina egna ekonomiska 

förutsättningar.  

 

Fas Uppehållstillstånd  

Utmaning: Insatser via Arbetsförmedlingen kommunen  

Arbetsförmedlingen och Nacka kommun beviljar båda arbetsförberedande insatser. Detta kräver 

samordning och ett utvecklingsområde är att säkerställa att dessa insatser inte krockar i tid och 

innehåll.  

 

Det är idag en utmaning för såväl kommunen som Arbetsförmedlingen att hålla sig uppdaterade 

med vad som ingår i respektive instans verktygslåda och vilka erbjudanden den andra aktören 

besitter, så att etableringen på arbetsmarknaden blir så smidig och långsiktigt hållbar som möjligt.  

 

Förbättringsinitiativ: 

En utredning är initierad för hur Arbetsförmedlingen och kommunen säkerställer att 

insatserna kompletterar varandra utifrån den arbetssökandes fokus.  

 

Rekommendation:  

Utifrån lokalt tecknad överenskommelse gällande samarbetet mellan Arbetsförmedlingen och 

Nacka kommun, säkerställa ett bra arbetssätt i samarbetet mellan instanserna i syfte att 

kontinuerligt hålla en god kommunikation och samverkan med kunden i fokus mellan 

insatserna. I detta arbetssätt i samverkan ingår förslagsvis framtagande av målsättningar för att 

säkerställa en gemensam riktning med kundens fokus, beviljande av insatser för att säkerställa 

att dessa står i linje med varandra och målsättningarna, mötesstrukturer för uppföljning och 

samverkan i det enskilda fallet.  

 

Utmaning: Uppföljning av insatser och etableringsplan 

Arbetsförmedlingen följer varje månad upp individens närvaro vid svenska för invandrare och 

samhällsorientering genom att individen skickar in närvarorapporter till Arbetsförmedlingen. 

Kommunen följer månadsvis också upp svenska för invandrare och samhällsorientering gällande 

eventuella avhopp, stagnerande processer och utvärderar huruvida en bra anpassning säkerställs. 

 

Genom en lokal överenskommelse säkerställer Arbetsförmedlingen och kommunen i samråd att 

etableringsplanen upprätthålls. En svårighet vid uppföljning av etableringsplanen är om 

prestationsförmågan, som utreddes och bedömdes inför etableringsplanen av Arbets-
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förmedlingen, har blivit lägre än vad tidigare utredning har påvisat. I detta läge är det svårt att 

revidera bedömningen. Det är inte ovanligt att individens prestationsförmåga efter en tid i 

kommunen försämras av olika anledningar, för att med rätt stöd blir högre igen. Eftersom 

etableringsersättningen förutsätter att etableringsplanen följs kan en lägre prestationsförmåga 

orsaka en utebliven etableringsersättning för individen. Detta ställer därmed krav på att jobb- och 

utbildningsexperterna har kunskap om stöd vid ohälsa och svårigheter i familjen som påverkar 

prestationsförmågan. Vid minskad eller utebliven etableringsersättning kan kostnaderna för 

försörjningsstöd komma att ökas mot bakgrund av att individen under vissa omständigheter kan 

ha rätt till kompletterande försörjningsstöd.  

 

Förbättringsinitiativ 

Ett utbildningsprogram riktat till kommunens jobb- och utbildningsexperter är planerat till 

hösten, där bland annat kunskap om vilket stöd som finns att tillgå för personer med ohälsa 

som påverkar dennes prestationsförmåga ingår. 

 

Välfärd i Nacka – Nacka kommuns samordningsförbund, har sedan 2011 haft ett projekt 

riktat till målgruppen personer som har språkförbistringar i kombination med ohälsa, Hälsa, 

etablering, arbete. Projektet har erbjudit en strukturerad sysselsättningsverksamhet där man 

kombinerat språkträning, fysisk aktivitet, hälsoinformation och samhällsorientering. 

Erfarenhetsåterbäring med kunskapsdelning pågår till alla berörda myndigheter och instanser.   

 

Rekommendation:  

En rekommendation är att säkerställa implementering av pågående och genomförda 

aktiviteter för ökade möjligheter till snabbare etablering och kunskapsutveckling, allt i syfte att 

utveckla och förstärka kvaliteten. 

 

Utmaning: Skolgång barn 

Kommunen har ansvar för barnens skolgång från det att barnen anländer till kommunen. 

Kontaktcenter ansvarar för att hjälpa familjen att registrera sig på nacka.se för att vidare söka plats 

på skola. Det finns däremot en osäkerhet kring vilken instans som informerar familjen om detta 

tillvägagångssätt. För att barnen så tidigt som möjligt skall ställas i kö för skolplats är det 

grundläggande att relevanta instanser vet hur kommunens valfrihetssystem fungerar.  

 

För att barnen så snabbt som möjligt skall kunna börja i skolan krävs att kösystemet bevakas av 

skolorna. Det finns en uppfattning om att skolorna inte bevakar köerna tillräckligt ofta, vilket gör 

att barnen får vänta med erbjudande om plats i skola även om platsen finns tillgänglig. Detta 

uppfattas kunna gå att snabba upp. Idag kan denna process ta alltifrån en dag till en månad. I 

normalfallet tar det två veckor.  

 

Vad gäller uppföljning av elever i skolan sker detta på samma sätt för alla elever, oavsett 

bakgrund. Det finns en uppfattning om att uppföljning för just denna målgrupp bör utvecklas för 

att säkerställa att skolan i Nacka kommun tillgodoser de behov som barnen i denna målgrupp har 

för att få goda skolresultat.  

 

 

 

526



20 

 

Förbättringsinitiativ: 

Utbildningsenheten har initierat ett utvecklingsarbete i syfte att utveckla uppföljning för just 

denna målgrupp. I denna uppföljningsstruktur ligger bland annat enkätundersökningar riktade 

till dessa barn.  

 

Rekommendation:  

Utifrån problematiken gällande effektivitet i processen från det att ett barn blir känt i 

kommunen, av någon instans, till det att barnet börjar skolan och vidare barnets resultat följs 

upp, rekommenderas en kartläggning och effektivisering av processen. Eftersom effektiviteten 

i denna process påverkas av fler instanser än kommunens verksamheter rekommenderas 

utvecklingsarbetet ske tillsammans med representanter för relevanta insatsers lokala kontor, 

t ex. Migrationsverket, skola och utbildningsenheten. Det antal dagar som denna process 

”bör” ta rekommenderas vara målsättningen med utvecklingsarbetet.  

 

4.2 Ekonomisk redovisning barnfamilj och utbildning 

Vad gäller skola för asylsökande barn ersätts kommunen med statsbidrag för skolpeng under den 

tid då barnet är asylsökande. Statsbidragets ersättning av skolpeng innebär att Nacka kommuns 

skolpeng ersätts till 90 procent av statsbidraget för grundskola och ersätts till 80 procent för 

skolpengen för gymnasium. I tabellen nedan redovisas de kostnader och intäkter som kommunen 

har relaterade till skolgången. För svenska för invandare samt samhällsorientering ersätts 

kommunen av Migrationsverket eller Länsstyrelsen med en årlig schablonersättning beroende på 

personens ålder. Denna summa ska bland annat täcka svenska för invandrare, samhällsorientering 

och andra typer av introduktioner som personen kan behöva. Schablonersättningen beräknas 

utifrån ålder där ersättningen för en person under 20 år är 82 900 kr, för en person mellan 20-65 

år 82 900 kr samt för person över 65 år 51 900 kr. Vad gäller kostnader för skolgång ersätts 

kommunen med en schablonersättning per vecka för den tid då eleven är asylsökande. När eleven 

sedan beviljas uppehållstillstånd utgår ingen ersättning. Ersättningen redovisad nedan är dock 

ersättning för ett helår. 

 

 
 

Verksamhet Kostnader/person för helår Stadsbidrag/asylsökande för helår

Förskola

Skolpeng 48 100 39 100

Grundskolan

Skolpeng 71 100 62 600

Nyanländresurs (2 år) 39 300

Salsa-peng 3 200

Språkförstärkningspeng 2 000

Summa 115 600 62 600

Gymnasieskolan

Programpeng 88 700 71 100

Nyanländresurs (2 år) 38 700

Summa 127 400 71 100

Finansiering AFN

Svenska för invandrare 14 900
Ingår i schablonersättning från 

Migrationsverket

Samhällsorientering 4 800
Ingår i schablonersättning från 

Migrationsverket
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5 Avslutande reflektioner och rekommendationer 

Samverkan inom etableringsprocessen 

Denna rapport har fokuserat på etableringsprocessens nuläge i Nacka kommun gällande 

ensamkommande barn och barnfamiljer. Som framgår tydligt är etableringsprocessen för dessa 

grupper präglad av att många aktörer och organisationer samverkar kring samma målgrupp. Syftet 

med rapporten är att få en helhetsbild av hur processen ser ut utifrån de utvalda målgruppernas 

perspektiv och utifrån det värde som skapas för målgruppen genom processens utformning. Vi 

har i rapporten hittills illustrerat och beskrivit de utmaningar och styrkor samt påbörjade 

förbättringsinitiativ som vi har identifierat i processen. Nu avslutar vi med ett helhetsperspektiv 

på övergripande dimensioner som behöver hanteras i samverkansprocesser generellt och vilka 

implikationer detta har för den bild vi har fått av etableringsprocessen i Nacka kommun. 

 

Ramböll har, utifrån att ha utvärderat och bidragit i en rad olika samverkansprocesser, identifierat 

dimensioner som är väsentliga att hantera för att lyckas med samverkan (se illustration) 

 

 

 
 

Dessa dimensioner kan fungera olika bra i olika samverkansprocesser och ibland behöver vissa 

adresseras mer än andra. Vi kommer nu att gå in på dimensionerna i relation till arbetet som har 

gjorts kring etableringsprocessen i Nacka.  

 

Kontexten:  

I etableringsprocessen samverkar flera kommunala aktörer och myndigheter. Dessa olika aktörer 

har egna mål och styrs utifrån sitt specifika uppdrag gällande regelverk och riktlinjer. Det är 

naturligt att organisationers styrsystem, arbetssätt och organisationskulturer skiljer sig åt, vilket 

kan skapa utmaningar i samverkan mellan organisationer. Det är därför viktigt att olika 

organisationer har en förståelse för varandras sammanhang och kontext, för att synliggöra 

olikheter och förstå vad som krävs för ett konstruktivt samarbete med kundens behov i fokus. I 

Nacka kommun finns ett behov av ökad förståelse för varandras kontexter. När det kommer till 

ensamkommande barn är det många aktörer som bidrar till barnets livssituation, exempelvis god 

man, Socialtjänsten, särskild förordnad vårdnadshavare, boende eller familjehem, skola och 

fritidssysselsättning etc. För att ge det ensamkommande barnet ett stöd där samtliga aktörer har 

Kontext 

Mål och 
resultat 

Ansvar 

Tillit 

Samarbete 

Lärande 
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samma målsättning och där stödet blir heltäckande, krävs fördjupad kunskap om varandras 

organisation. En god kännedom om varandras kontexter är en förutsättningen för att kunna 

koordinera de olika insatserna och ställer krav på tät dialog och kommunikation mellan berörda 

parter.  

  

Mål och resultat: 

Etableringsprocessens mål och resultat behöver formuleras tydligare. Under utformningen av 

workshopen utgick vi från Nacka kommuns inriktning som ett övergripande mål. Men målet kan 

med fördel formuleras mer specifikt utifrån målgruppens behov. Utifrån tydliga mål kan också 

indikatorer och uppföljningsstrukturer tas fram. Målen bör vara gemensamma för samtliga aktörer 

som agerar för målgrupperna. Gemensamma mål och uppföljningsstrukturer stärker 

helhetsperspektivet i den gemensamma processen.  

 

För att stärka målgruppsperspektivet i formuleringen av mål ser Ramböll ett stort värde i att lyfta 

fram målgruppens egna formuleringar av behov som utgångspunkt. Exempelvis uttryckte den 

person som intervjuades av Ramböll inför kartläggningen ett behov av mer ”hjälp att hjälpa sig 

själv” samt ”bättre kommunikation mellan de olika insatserna för att göra en bättre 

helhetsbedömning av min situation”. Att utgå från målgruppens behov är en förutsättning för att 

kunna ta fram mål som skapar värde för målgruppen. För att säkerställa att kundens behov 

tillgodoses krävs det i första hand att man definierar kundens behov och att man därefter 

specificerar hur respektive organisation kan bidra till att tillgodose dessa behov.  

 

Ansvar: 

En central utmaning i samverkansprocesser är fördelning av ansvar i processen, ibland också 

gällande det övergripande ansvaret för processen. För ensamkommande barn har kommunen ett 

huvudansvar. Det har på ett naturligt sätt blivit så att Socialtjänsten har ett stort ansvar och för 

varje ensamkommande barn finns en handläggare utsedd som utreder och följer upp beviljade 

insatser samt samordnar och samverkar med berörda aktörer. Det finns dock fortfarande behov 

av förtydligande av vem som gör vad och att säkerställa att också andra kommunala verksamheter 

tar sitt ansvar gentemot målgruppen. Många aktörer är involverade på olika sätt (gode män, skola, 

boenden etc), vilket leder till ett behov av att en person/roll bland dessa aktörer tar ansvar för 

samordning för individen i syfte att säkerställa en bra framtid för barnet. Det finns också ett värde 

i att utveckla en samordnande roll för samverkansarbetet mellan organisationer.  

 

Tillit: 

En annan viktig dimension för en fungerande samverkansprocess är tillit – mellan aktörer och 

organisationer. Detta handlar framför allt om tillit till att de andra aktörerna utför det som andra 

organisationer förväntar sig av dem. Det finns exempel på att det finns en tillit till att 

informationsflödet mellan Nacka kommun och Migrationsverket fungerar bra. Ett exempel på när 

brist på tillit kan uppstå är när skolornas information till Utbildningsenheten om ledig skolplats 

blir försenad och Utbildningsenheten behöver kontakta skolan för återkoppling om lediga 

skolplatser. Tillit är något som skapas genom en fungerande dialog och en vilja att förstå andra 

aktörers kontext och perspektiv. Att bjuda in flera aktörer till att diskutera processen gemensamt 

är en god förutsättning för att skapa tillit mellan organisationer.  
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Samarbete 

Det konkreta samarbetet är naturligtvis avgörande för att skapa en effektiv process med hög 

kvalitet för målgruppen. Det handlar dels om samarbetet mellan individer från respektive aktör 

som ingår i processen, dels också om samarbetet mellan aktörerna generellt. Samverkansprocesser 

förväntas ofta fungera av sig själva, eller så fort former och ramar för samverkan har formulerats i 

ett dokument. Därigenom underskattas betydelsen av tid som krävs för att skapa ett gott 

samverkansklimat. Gemensamma forum krävs för att synliggöra behov, eventuella hinder för 

processen, behov av dialog och kommunikation, utvecklingspotential etc. Den workshop som 

genomfördes i samband med kartläggningen är ett gott exempel på de insikter och lärande som 

uppstår när de olika aktörerna möts och diskuterar processen utifrån målgruppen. 

 

För ett effektivt samarbete i det individuella fallet är goda rutiner för godkännande av samtycke en 

grundförutsättning för att olika myndigheter skall kunna dela information gällande individen. 

Detta i syfte att säkerställa att individens behov tillgodoses utifrån ett helhetsperspektiv där det 

möjliggörs för relevanta myndigheter att tillsammans med individen planera för hur varje instans 

kan bidra till individens självständighet, självförsörjning genom t. ex eget boende, arbete, vidare 

studier.  

 

Lärande: 

Samverkansprocesser uppstår oftast när det blir tydligt att ett behov hos en specifik målgrupp 

enbart kan lösas genom samverkan mellan flera aktörer. Processen börjar alltså med en idé om ett 

värdeskapande för målgruppen. För att säkerställa att gemensamma aktiviteter faktiskt leder till 

önskade resultat för målgruppen krävs att man följer upp resultaten och lär sig av vad som 

fungerar respektive fungerar mindre bra och genomför justeringar i arbetssätt utifrån resultaten.    

 

5.1 Rekommendationer för nästa steg  

I denna rapport har det redogjorts för vem som är ansvarig för vad då ensamkommande barn och 

barnfamiljer bosätter sig i eller blir anvisade till Nacka kommun. Rapporten har också påvisat vilka 

utmaningar som kommunen har samt vilka förbättringsinitiativ som kommunen redan har 

påbörjat i syfte att uppnå högre och bättre resultat för individen.  

 

Gemensamma mål för målgruppen 

Ett naturligt nästa steg för kommunen att ta skulle kunna vara att utifrån ett helhetsperspektiv 

identifiera gemensamma mål för samtliga aktörer för att skapa en ökad samsyn kring målgruppens 

behov och öka samordningen av samhällets olika insatser i det gemensamma mottagande av 

ensamkommande barn och barnfamiljer som är flyktingar. Detta för att säkerställa att samtliga 

organisationer har en gemensam bild av vad man tillsammans ska uppnå och för att familjerna 

och barnen ska mötas av ett sammanhållet mottagande. Detta också för att möjliggöra en 

gemensam planering för det ensamkommande barnet eller barnfamiljen.  

 

Utvärdering av önskade effekter för målgruppen 

En annan aspekt som är av intresse för helhetsperspektivet är att göra en effektutvärdering av 

mottagandet. Detta i syfte att se hur väl kommunen samt andra berörda aktörer tillsammans 

lyckas uppnå de önskade målen för individen gällande egen försörjning, arbete, utbildning och 

bostad. En effektutvärdering skulle också visa vilka områden och insatser som verkligen leder till 
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önskade resultat och som ger värde för individen. Genom utvärderingen skulle kommunen också 

kunna identifiera vilka parametrar som är mest värdefulla att följa upp för att löpande utveckla 

verksamheten och mottagandet.  

 

Resultat av valfrihet och kundvalssystem 

Ytterligare ett område där uppföljning och utvärdering skulle vara intressant är valfrihet och 

kundval inom skolan och uppföljning av effekterna på barnen och ungdomarnas skolresultat 

kopplat till detta system. Eftersom Nacka kommuns skolverksamhet, i förhållande till många 

andra kommuner, präglas av valfrihet för denna målgrupp blir det intressant att utvärdera hur 

detta system slår på barnens och ungdomarnas resultat i förhållande till andra kommuner som valt 

ett annat system. Särskilt intressant blir det om man kan särskilja denna målgrupp i förhållande till 

andra målgrupper.  

 

Samverkan för effektiva processer 

Det finns ett behov av forum för samverkan för att garantera att processerna är kända bland alla 

involverade aktörer och för att upprätthålla ett strukturerat förbättringsarbete organisationerna 

emellan. Processkartläggningen inom ramen för detta uppdrag uppskattades mycket av deltagarna 

tack vare synliggörande av varandras processer, arbetssätt och behov av utvecklingsarbete. Det 

finns en god grund till fortsatt och fördjupat samarbete då flera överenskommelser redan finns på 

papper. För ett fördjupat samarbete bör strukturer för regelbundna samtal om relevanta delar i 

processen säkerställas.  

 

Samverkan för önskad effekt för individen 

Strukturer för samverkan är gynnsamt i det strukturella utvecklingsarbetet, med fokus på 

organisationsövergripande utmaningar och processer. Men också i det individuella fallet där 

samverkan kring individen skall leda till en helhetssyn kring individens behov och gemensam 

planering för hur olika instanser och enheterna inom kommunen kan samverka för att tillgodose 

individens behov utifrån kundens fokus. För att möjliggöra för samverkan kring individen finns, 

som tidigare nämnts, utmaningar gällande sekretess där det som ett nästa steg blir grundläggande 

att se över relevanta insatsers, däribland Nacka kommuns, rutiner för samtycke.  

 

Matchning av kostnader och intäkter 
Mot bakgrund av att insatser och annat stöd riktat gentemot målgrupperna i denna rapport utförs 
av många olika enheter i kommunen är en rekommendation att se över fördelningen av 
statsbidrag så att även dessa fördelar sig på motsvarande sätt - både utifrån vilka kostnader som 
staten skall ersätta, men också utifrån kommunens strategiska val och satsningar på utveckling 
inom särskilda områden. I den ekonomiska analysen som genomförts inom ramen för denna 
rapport har det framkommit viss osäkerhet kring huruvida statsbidragen följer individen mellan 
olika verksamheter och det är ibland svårt att se vilka intäkter som täcker upp för vilka kostnader 
mellan kommunens enheter. För att säkerställa utveckling och hög kvalitet i samtliga delar 
rekommenderas därmed en översyn av fördelningen av intäkter från staten.  
 
Socialtjänsten har påbörjat en översyn kring kostnader och intäkter som kommer att redovisas för 
Social- och äldrenämnden i september 2014. En redovisning kommer också att se över framtida 
kostnader och intäkter i förhållande till överenskommelserna med Länsstyrelsen i Stockholms län.  
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Social- och äldrenämnden 

Nackas flyktingmottagande 
Motion den 17 mars 2014 av Camilla Carlberg, Lars Örback (V) 

Förslag till beslut 
Social- och äldrenämnden föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut: 
Kommunfullmäktige noterar att Social- och äldrenämnden arbetar aktivt för att möta det 
ökade behovet av att ta emot fler flyktingar. Motionen föranleder inga ytterligare åtgärder.  

Sammanfattning 
Vänsterpartiet yrkar i motion att Nacka kommun ökar flyktingmottagandet så att det minst 
står i proportion till kommunens befolkningsandel i Sverige. Det finns en uttalad vilja hos 
den politiska ledningen att öka engagemanget inom flyktingmottagandet. De senaste åren 
har även en viss ökning skett. Kommunens hinder i flyktingmottagandet är bristen på 
bostäder. Social- och äldrenämnden arbetar aktivt med frågan. 

Förslagen i motionen 
Vänsterpartiet yrkar på att Nacka kommun ska öka sitt flyktingmottagande så att det minst 
står i proportion till kommunens andel invånare av Sveriges befolkning.  
 

Utredning och bedömning 
Antalet asylsökande i Sverige har ökat kraftigt under det senaste året och Migrationsverket 
har höjt asylprognosen till 80 000 i år. Under 2013 var antalet asylsökande det högsta på 20 
år. Trenden har fortsatt uppåt och under första halvåret 2014 var antalet 70 % fler än under 
samma period 2013. De flesta kommer från konflikten i Syrien men även en kraftig ökning 
från Eritrea har skett. Migrationsverket tror att den eskalerande konflikten i Irak kan bidra 
till att än fler kommer att söka sig till Sverige. I genomsnitt får 70 % av asylsökande 
uppehållstillstånd beviljat. 
 

532



  2 (3) 

 
Migrationsverket 

 
Efter beviljat uppehållstillstånd blir många flyktingar kvar i asylboenden på grund av att 
Migrationsverket inte har någon kommun att anvisa dem till. I augusti i år fanns det 11 000 
flyktingar i den situationen. Detta innebär dels att det tar längre tid för människor att 
etablera sig i samhället, dels att Migrationsverket inte kan frigöra plats åt nya asylsökande 
(9000 platser behövs enl. Migrationsverket, aug. 2014).  
 
Migrationsverkets statistik visar att 24 498 asylsökande personer beviljades 
uppehållstillstånd under 2013. Motsvarande siffra för januari-juli 2014 var 18 180 personer. 
Nacka kommun tog under dessa perioder emot 76 respektive 53 flyktingar med 
uppehållstillstånd. Detta innebär ett mottagande på 0,3 % av det totala antalet flyktingar. 
Om mottagandet skulle ha stått i proportion till kommunens invånarandel av Sveriges 
befolkning, 1 %, skulle kommunen ha tagit emot tre gånger fler flyktingar. Nacka har dock 
ökat sitt flyktingmottagande de senaste åren. Under 2011 och 2012 togs 44 respektive 45 
flyktingar emot på anvisning av Migrationsverket. 
 
Förutom de flyktingar som tas emot i kommunen enligt överenskommelse med 
Migrationsverket tillkommer de s.k. självbosatta. Detta är flyktingar med uppehållstillstånd 
som anvisats till en kommun och sedan väljer att flytta till en annan. De utgör en stor del av 
de flyktingar som flyttar till Stockholms län. Som exempel tog länet under 2013 emot drygt 
5000 anvisade flyktingar. Samtidigt uppgick andelen självbosatta till över 9 200. Till Nacka 
har under de senaste åren ett drygt trettiotal självbosatta flyktingar flyttat per år enligt 
kommunens statistik.   
 
Nacka kommun har kontinuerligt accepterat Länsstyrelsens förslag till överenskommelser 
om flyktingmottagningen. För 2014 har avtal träffats om att ta emot 10-40 flyktingar, samt 
att tillhandahålla 15 platser för asylsökande barn. Förra årets avtal omfattade ett mottagande 
av 7-32 flyktingar samt 9 platser för asylsökande barn. I praktiken har Nacka tagit emot fler 
flyktingar än vad överenskommelserna angivit. 
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Det största hindret för kommunen att kunna ta emot ett ökat antal flyktingar är bristen på 
bostäder. Det är svårt för kommunen att erbjuda flyktingar boende inom den ordinarie 
bostadsmarknaden. Bristen på lägenheter, i Nacka och regionen, har medfört att de privata 
fastighetsägarna generellt ställer höga krav – bl.a. ska hyresgästen ha en årslön på 3-4 gånger 
hyreskostnaden och fast anställning. Sådana krav diskvalificerar nyanlända flyktingar.   
 
Socialtjänsten arbetar kontinuerligt för att få tillgång till bostäder för de olika grupper som 
faller inom nämndens ansvarsområde. Flyktingar erbjuds bostadssociala kontrakt när det är 
möjligt, med kommunen som hyresvärd. Det kan handla om kommunalt ägda lokaler som 
omvandlas till bostäder. Andra möjligheter för kommunen är att blockhyra lägenheter, samt 
att ställa krav i exploateringsavtal vid nybyggnation på kommunal mark. Detta är ett arbete 
som på sikt kan ge fler lägenheter.  
 
För närvarande pågår följande planering av bostäder för i första hand flyktingar: 

 200 kvm i Jarlaberg, byggs om till två stora lägenheter, inflyttning under hösten. 
 5 lägenheter 2-3 rum och kök i Saltsjö Boo, inflyttning oktober. 
 Villa i Saltsjö Boo, beslut om renovering i KSSU, 2 lägenheter, inflyttning december. 
 Alphyddan, förhandling pågår med bostadsrättsförening, 5 rum och kök. 

Nyss påbörjade projekt som eventuellt kan resultera i bostäder för flyktingar: 
 Ombyggnad av stora lokaler på Gamla Landsvägen, kommunen förvärvade 

fastigheten i juni. 
 Ektorps centrum, 2 000 kvm, förhandling pågår med fastighetsägare. 

 
Nackas politiska ledning har en uttalad en politisk vilja att ta ett större ansvar för 
flyktingmottagningen. I Nacka kommuns ”Mål och budget 2013-2015” anges att 
”flyktingströmmen till Sverige beräknas fortsatt vara hög och Nacka ska bidra till att de som 
söker sig till och får stanna i Sverige får ett gott mottagande. Vi är därför beredda att öka 
engagemanget.”. Mot bakgrund av denna ambition och den kraftiga ökningen av antalet 
flyktingar som kommer, och förväntas komma, till Sverige måste Nacka kommun ta ett 
större ansvar för flyktingmottagandet. Detta kräver ett mer strategiskt arbete kring 
bostadsfrågan. På grund av bostadsbristen görs bedömningen att det i dagsläget inte är 
realistiskt att ha en flyktingmottagning som motsvarar kommuninvånarandelen.  

 
Bilaga 
Motion om Nacka kommuns flyktingmottagande 
 
 
 
Anders Fredriksson  Lisette Wahlroth 
Socialdirektör   Planerare/utvecklare, SKE 

534



  1 (4) 

 2014-10-20 
 
 TJÄNSTESKRIVELSE 
 AFN 2014/132-133 
  
 
 
 

 
 
 
 

POSTADRESS BESÖKSADRESS TELEFON E-POST SMS WEBB ORG.NUMMER 

Nacka kommun, 131 81 Nacka Stadshuset, Granitvägen 15 08-718 80 00 info@nacka.se 716 80 www.nacka.se 212000-0167 
 

Arbets- och företagsnämnden 

Nackas flyktingmottagande  
Motion den 17 mars 2014 av Camilla Carlberg och Lars Örback (V) 

Förslag till beslut 
1. Arbets- och företagsnämnden föreslår kommunfullmäktige att notera att Nacka 

kommun arbetar aktivt för att möta det ökande behovet att ta emot fler flyktingar. 
Motionen anses därmed färdigbehandlad. 

Sammanfattning 
Vänsterpartiet yrkar i motion att Nacka kommun ökar flyktingmottagandet så att det minst 
står i proportion till kommunens befolkningsandel i Sverige. Det finns en uttalad vilja hos 
den politiska ledningen att öka engagemanget inom flyktingmottagandet. 
Invandringen utgör en viktig faktor för att möta framtidens kompetensförsörjning. Antalet 
utlandsfödda som kommer till Sverige fortsätter att växa, framförallt i de yngre åldrarna. En 
ökad invandring är att ses som en tillgång på arbetsmarknaden. Det finns idag både hinder 
och möjligheter att anställa personer från andra länder då de ofta inte har tillräckligt med 
språkkunskaper som vissa jobb kräver. Denna ekvation kommer att ställa allt högre krav på 
kommuner d.v.s. att matchningen fungerar mellan utbud och efterfrågan, att vi agerar 
snabbt i alla led, från första kontakt till beslut om rätt åtgärd.  

Ärende 

Förslagen i motionen 
Vänsterpartiet yrkar i motion att Nacka kommun ökar flyktingmottagandet så att det minst 
står i proportion till kommunens befolkningsandel i Sverige.  

Utredning och bedömning 
Det finns en uttalad vilja hos den politiska ledningen att öka engagemanget inom 
flyktingmottagandet. Antalet asylsökande i Sverige har ökat kraftigt under det senaste året 
och Migrationsverket har höjt asylprognosen till 80 000 asylsökande i år. Under 2013 var 
antalet asylsökande det högsta på 20 år. Trenden har fortsatt uppåt och under första 
halvåret 2014 var antalet asylsökande 70 procent fler än under samma period 2013. De 
flesta asylsökande kommer från Syrien men även en kraftig ökning från Eritrea har skett. 
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Migrationsverket tror att den eskalerande konflikten i Irak kan bidra till att än fler kommer 
att söka sig till Sverige. I genomsnitt får 70 procent av de asylsökande uppehållstillstånd 
beviljat. 
 

 
Migrationsverket 

 
Migrationsverkets statistik visar att 24 498 asylsökande personer beviljades 
uppehållstillstånd under 2013. Motsvarande siffra för januari-juli 2014 var 18 180 personer. 
Nacka kommun tog under dessa perioder emot 76 respektive 53 flyktingar med 
uppehållstillstånd. Detta innebär ett mottagande på 0,3 procent av det totala antalet 
flyktingar. Om mottagandet skulle ha stått i proportion till kommunens invånarandel av 
Sveriges befolkning, 1 procent, skulle kommunen ta emot tre gånger fler flyktingar än idag. 
Nacka kommun har ökat sitt flyktingmottagande de senaste åren. Under 2011 och 2012 togs 
44 respektive 45 flyktingar emot på anvisning av Migrationsverket. 
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Det största hindret för kommunen att ta emot ett ökat antal flyktingar är bristen på 
bostäder. Det är svårt för kommunen att erbjuda flyktingar boende inom den ordinarie 
bostadsmarknaden. Bristen på lägenheter, i Nacka och regionen har medfört att de privata 
fastighetsägarna generellt ställer höga krav – bland annat ska hyresgästen ha en årslön på tre 
till fyra gånger hyreskostnaden och fast anställning. Sådana krav diskvalificerar nyanlända 
flyktingar. Tabellen visar Nacka kommuns flyktingmottagande per 1 000 invånare i 
förhållande till andra kommuner i länet samt fördelning av hyresrätter.   
 

Kommuner Flyktingar/  
1000 invånare 

Arbetslöshet Hyresrätter/ 
1000 

invånare 

Nacka 6 3,7 75 

Stockholm 16 5,3 223 

Värmdö 9 3,3 58 

Täby 3 2,5 30 

Järfälla 19 5,9 112 

Sollentuna 9 4,2 92 

Sundbyberg 24 6,0 272 

Södertälje 77 10,0 240 

Solna 7 3,9 205 

 
Invandringen utgör en viktig faktor för att möta framtidens kompetensförsörjning. Antalet 
utlandsfödda som kommer till Sverige fortsätter att växa, framförallt i de yngre åldrarna. En 
ökad invandring är att ses som en tillgång på arbetsmarknaden. Det finns idag både hinder 
och möjligheter att anställa personer från andra länder då de ofta inte har tillräckligt med 
språkkunskaper som vissa jobb kräver. Denna ekvation kommer att ställa allt högre krav på 
kommuner d.v.s. att matchningen fungerar mellan utbud och efterfrågan, att vi agerar 
snabbt i alla led, från första kontakt till beslut om rätt åtgärd.  
Då etableringsprocessen för nyanlända många gånger är präglad av att många aktörer och 
organisationer samverkar kring samma målgrupp skulle ett ökat flyktingmottagande till 
Nacka kräva en än mer sammanhållen process för att på ett effektivt sätt säkerställa att 
flyktingar snabbt kommer i arbete och egen försörjning. 
 
Nacka kommun arbetar aktivt för att möta det ökande behovet att ta emot fler flyktingar. 
Motionen föreslås därmed vara färdigbehandlad. 
 

Konsekvenser för barn 
Ett ökat flyktingmottagande innebär för barnens bästa att kommunen måste se till att alla 
delar sitt ansvar för att exempelvis skolgång, boende och hälsovård fungerar på bästa sätt 
för att integrationen ska bli så bra som möjligt. 
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Bilagor 
1. Motion om Nacka kommuns flyktingmottagande den 17 mars 2014 
2. Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 6 maj 2014 
3. Rapport, Etableringsprocess 

 
 
Malin Westerback   Carina Filipovic 
Direktör Arbete och Fritid    Enhetschef  
Stadsledningskontoret   Arbets- och företagsenheten  
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Motion till Nacka kommunfullmäktige 
 
 
 

Motion om Nacka kommuns flyktingmottagande 
Situationen i Syrien medför att en stor mängd flyktingar finner sin väg till Sverige. Det gör 
det extra aktuellt att det svenska samhället gemensamt ställer upp och ger dessa och andra 
flyktingar en trygg tillflyktsort i Sverige. Det är stor skillnad mellan vilket ansvar olika 
kommuner tar för den gemensamma uppgiften. Migrationsverket försöker på olika sätt 
övertyga kommunerna om att ta sin del i ansvaret. Nacka kommun har på sistone förekommit 
i pressen på ett inte allt för smickrande sätt när det visat sig att kommunen tar emot ett väldigt 
litet antal flyktingar. 

Visst kan flyktingmottagande innebära påfrestningar på en kommun men för Nackas del 
gäller det främst bristen på bostäder. Och det är ett problem som inte enbart flyktingar ställs 
inför i Nacka. Men där kan kommunen göra insatser för att få fram bostäder med ganska kort 
varsel när det finns särskilda behov. På det stora hela är dock flyktingmottagandet något 
positivt, för flyktingarna och för den mottagande kommunen. Samhället berikas när dessa 
människor kommer.  

Nacka har ca 1% av Sveriges befolkning men tar emot långt under 1% av antalet flyktingar 
som kommer till Sverige och får uppehållstillstånd. 

 

Mot den här bakgrunden yrkar Vänsterpartiet  

att Nacka ökar sitt flyktingmottagande så att det minst står i proportion tillkommunens 
invånarantal  

 

Nacka 2014-03-17 

 

 

 

Camilla Carlberg Lars Örback 
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Kommunstyrelsen 

 

Fristad åt förföljda författare 
Motion den 23 september 2014 av Sidney Holm, Gudrun Hubendick, Per Chrisander, 
Kerstin Nöre Söderbaum (MP). 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige fattar följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige noterar att arbetet med flyktingmottagning i Nacka kommun även ger 
utrymme för förföljda författare. Förslagen i motionen är därmed färdigbehandlade. 
 

Sammanfattning 
Motionärerna föreslår att Nacka kommun blir en fristadskommun åt förföljda författare, 
vilket betyder att kommunen ansluter sig i ICORN (International Cities of Refuge 
Networks). Motionärerna föreslår även att kommunen tillsätter en fristadskoordinator. 
 
För närvarande finns det elva svenska kommuner, län eller regioner som är listade som 
fristäder hos ICORN. Dessa är Dalarna, Göteborg, Jönköping, Malmö, Norrköping, 
Sigtuna, Skellefteå, Skåne, Stockholm, Uppsala och Växjö. ICORN uppskattar kostnaden 
för att vara en fristadskommun till ca 300-400 tkr årligen.  
 
Det finns en politisk samstämmighet om att kommunen aktivt ska arbeta med 
flyktingmottagande. De kostnader som är förenade med medlemskapet i ICORN kan bättre 
nyttjas för att utveckla Nackas flyktingmottagande. Det är också kommunalrättsligt 
tveksamt till om det ingår i den kommunala kompetensen att skicka utrikespolitiska signaler 
genom ICORN:s syfte att ge en signal till bland annat förtryckande stater om att det finns 
ett alternativ till tystnad. Utrikespolitik är en fråga för staten. 
 

Förslagen i motionen 
Motionärerna föreslår att 

 Nacka kommun ansöker om medlemskap i den internationella organisationen 
ICORN 
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 Nacka kommun ansluter sig till ICORN: s fristadsprogram och blir en 
fristadskommun för förföljda författare 

 Nacka kommun tillsätter en fristadskoordinator inom ramen för fristadsprogrammet 
 

Stadsledningskontorets utredning och bedömning 

Bakgrund 
Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutade den 25 mars 2014 (KFKS 2013/573-869 § 40) 
att återremittera ärendet ”Fristad åt förföljda författare” till stadsledningskontoret. Förslag 
till beslut hade tagits fram av Kulturnämnden 10 oktober 2013 (KUN 2013/45-860). 
Kulturnämnden föreslog kommunfullmäktige att avslå motionen. Enligt 
sammanträdesprotokollet för kommunstyrelsens arbetsutskott återremitterades ärendet för 
att bättre belysa fristadssystemets särart jämfört med det reguljära asylsystemet för hotade 
och förföljda personer. En komplettering med beskrivning av bedömda åtaganden och 
kostnader som är förknippade med att vara fristadskommun önskades. En beskrivning 
önskades också av i vilken utsträckning staten ger bidrag för de kostnader som uppstår 
genom fristadssystemet samt hur Nackas mottagande av skyddsbehövande flyktingar och 
asylsökande i övrigt ser ut. En redovisning av erfarenheter från hittillsvarande 
fristadskommuner skulle också göras.  

Fristadssystemet 
Fristadssystemet särart och främsta syfte är att skydda yttrandefriheten och försvara det fria 
ordet. För att vara en fristad åtar kommunen sig att erbjuda hotade författare, konstnärer, 
journalister mm skydd och försörjning i två år tillsammans med eventuellt medföljande 
familjemedlemmar. En fristadskommun bör också tillsätta en fristadskoordinator som ska 
hjälpa fristadsförfattare och konstnärer att integreras i det svenska samhället. 
Fristadssystemet består idag av ett fyrtiotal städer som är anslutna och administreras av 
stiftelsen ICORN i Stavanger i Norge. 
 
Att författare, konstnärer och journalister förföljs och fängslas är ett hot mot 
yttrandefriheten. Detta är anledningen till att flera svenska städer bestämt sig för att ansluta 
sig till fristadssystemet. I nuläget är det elva svenska städer, län och regioner som är 
medlemmar.   

Erfarenhet från andra fristadskommuner i Sverige   
Fem av de elva svenska kommuner, län eller regioner som är listade som fristäder har 
kontaktats och samtliga menar att det inte går att få något statliga bidrag per automatik. Det 
går dock att söka bidrag från statens kulturråd för särskilda projekt kopplade till fristad 
exempelvis för översättningar och resor.   
 
Uppsala avsätter 250 tkr per år för fristadsprogrammet. Kommunen betalar 10 tkr varje 
månad till fristadsförfattaren och 14 tkr per månad om författaren kommer tillsammans 
med familjemedlemmar. Kostnader för fristadskoordinator är inte inräknade då uppdraget 
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integreras i tjänsten som flyktingsamordnare. Göteborg avsätter 400 tkr per år där ett statligt 
bidrag på 100 tkr är inräknat. Kommunen betonar att den inte tar emot hela familjer utan 
endast ensamstående fristadsförfattare. Växjö kommun uppger att den avsätter 450 tkr per 
år och att detta möjligen kommer att höjas något då arbetet är mer tidskrävande än 
budgeterat.  
 
Landstinget i Jönköping har avsatt 300 tkr per år och samarbetar med Jönköpings kommun 
som stödjer författaren ekonomiskt med lägenhet och arbetsredskap. Jönköpings erfarenhet 
av att vara fristadskommun är att det är ett arbete som gör skillnad då det värnar 
yttrandefrihet och demokratiska rättigheter. Även om man inte kan hjälpa alla kan man ändå 
hjälpa en författare till en trygg och säker tillvaro för fortsatt skrivande.  
 
Kommun, län eller 
region 

Ansök om statligt 
bidrag  

Kostnader per år Anställt en 
fristadskoordinator 

Uppsala Nej 250 tkr Nej 
Sigtuna Nej 350 tkr Ja 
Göteborg Ja, 100 tkr 400 tkr Ja 
Växjö Nej 450 tkr Ja 
Landstinget i 
Jönköping 

Nej  300 tkr Ja 

 

Flyktingmottagandet i Nacka kommun 
Överenskommelsen mellan Nacka kommun och länsstyrelsen innebär bland annat att 
kommunen förpliktigade sig att under 2013 ta emot 87-122 personer. Kommunen tog enligt 
socialtjänsten emot 107 flyktingar år 2013, varav 48 personer blev kommunmottagna enligt 
Migrationsverkets beräkning. Resterande är bland annat flyktingar som flyttat från andra 
kommuner till Nacka och majoriteten av dessa har eget boende. 2014 tog kommunen emot 
157 flyktingar.  
 
Nacka kommun har ökat antalet asylplatser för ensamkommande barn. Kommunen har haft 
ett reglerat mottagande sedan 2007. Till och med september 2014 hade kommunen under 
det året tagit emot 31 ensamkommande flyktingbarn på 15 platser. Det fanns även 55 
pågående ärenden gällande ensamkommande flyktingbarn som var aktuella för asyl och 
uppehållstillstånd. Antalet asylplatser för ensamkommande flyktingbarn ska utökas under 
2015. Det största hindret är bostadsbristen.  
 
Både socialnämnden och arbets- och företagsnämnden är engagerade i arbetet gällande 
mottagande av flyktingar och asylsökande. Arbets- och företagsnämnden ansvarar för 
flyktingmottagandet och för att samordna integrationsinsatserna i kommunen.  
 
Kommunen har haft en funktion som flyktingsamordnare som nu omvandlats till 
etableringsstrateg. Denne arbetar med att hjälpa vuxna flyktingar att etablera och integrera 
sig i samhället. Etableringsstrategen arbetar också med att initiera utvecklingsbehov för 
flyktingar tills de komma till sin rätt inom jobb, utbildning, bostads- och fritidsmiljöer.  Vid 

542



  4 (5) 

sidan av etableringsstrategen finns en resurssamordnare inom utbildningsenheten som 
arbetar med att stötta skolorna i mottagandet av flyktingbarn. Socialnämnden arbetar med 
placering av ensamkommande flyktingbarn, vård och omsorg, god man för underåriga barn 
osv. 
 
Kommunfullmäktige har en uttalad politisk vilja om att ta ett större ansvar för 
flyktingmottagandet. I Mål och budget 2015-2017 anges att ”Ett generöst och välkomnande 
flyktingmottagande är självklart för oss. Jobb och utbildning är nyckelfaktorer för en 
lyckosam integration.” I mål och budget anges också att ”I takt med att konflikthärdarna 
runt om i världen ökar så har vi, liksom alla Stockholmskommuner, under de närmaste åren 
en stor utmaning i att ta emot fler flyktingar”. Nacka kommuns vision ”Öppenhet och 
mångfald” är ytterligare ett exempel på den politiska viljan.  
 

Jämförelse mellan Nackas flyktingmottagande och frisstadssystemet 
Det som skiljer frisstadssystemets från ordinarie flyktingmottagande är dess syfte att främja 
yttrandefriheten genom att hjälpa förföljda författare och konstnärer till frihet.  
 
Många asylsökande och flyktingar behöver skyddas från förföljelse, krig eller hot från sina 
hemländer. Att ta emot dessa och hjälpa dem att etablera sig i samhället främjar också 
demokratin, vilken yttrandefriheten är en del av. Nacka kommuns övergripande inriktning 
och arbete kring flyktingmottagande, integration och invandring är att kommunen ska bidra 
till att de som söker sig till och får stanna i Sverige får ett gott mottagande. Detta i ett 
samhälle där alla känner sig välkomna och kan komma till sin rätt inom jobb, utbildning, 
bostads- och fritidsmiljöer.  
 
Den inställning som Nacka kommun har i sitt arbete med flyktingmottagande inrymmer 
många av de kriterier som finns inom fristadssystemet, och de uppgifter som anges för en 
fristadskoordinator är i princip desamma som uppgifterna för kommunens 
etableringsstrateg.  
 

Bedömning  
Nacka kommun har ett stort engagemang i flyktingmottagandet och strävar efter att 
ytterligare utveckla det. Ett medlemskap i ICORN och en satsning för resurser för vissa 
specifika författare bör sättas i relation till kommunens arbete för ett utökat 
flyktingmottagande och ett större ansvar för mottagande av ensamkommande flyktingbarn. 
De resurser fristadssystemet skulle kräva kan istället användas i kommunens arbete för ett 
ökat flyktingmottagande.  
 
I bedömningen ska också vägas in att förvaltningsrätten i Falun i en dom den 1 juli 20141 
upphävt kommunfullmäktiges i Gävle beslut att söka om medlemskap i ICORN. Grunden 

                                                 
1 Målnr 1612-14 
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för upphävandet var att ett av syftena med ICORN:s verksamhet är att ge en signal till 
bland annat förtryckande stater om att det finns ett alternativ till tystnad. Beslut som skickar 
sådana signaler bedömdes av förvaltningsrätten vara av utrikespolitisk karaktär och faller 
därmed utanför den kommunala kompetensen. 
 

Ekonomiska konsekvenser 
Stadsledningskontorets förslag är att motionen avslås. Förslaget får då inga ekonomiska 
konsekvenser. 

Konsekvenser för barn 
Nacka kommuns arbete med mottagande av ungdomar, barnfamiljer och ensamkommande 
flyktingbarn är prioriterat inom etableringsprocessen. Genom att ungdomar, 
ensamkommande flyktingbarn eller barnfamiljer prioriteras främjas goda uppväxtvillkor för 
dessa barn som är i stort behov av utbildning, bostad, god man osv. 
 

Bilagor 
1. Motion Fristad åt förföljda författare 
2. Sammanträdesprotokoll 25 mars 2014 (§ 40 KFKS 2013/573-869) 
3. Sammanträdesprotokoll 10 oktober 2013 (§ 77 KUN 2013/45-860) 
4. Tjänsteskrivelse KUN 2013/45-860 

 
 
 
 
Lena Dahlstedt       Anna Gidmark 
Stadsdirektör    Förnyelseenheten 
Stadsledningskontoret     
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TJÄNSTESKRIVELSE
Dnr KUN 2013/45-860

POSTADRESS BESÖKSADRESS TELEFON E-POST SMS WEBB ORG.NUMMER

Nacka kommun, 131 81 Nacka Stadshuset, Granitvägen 15 08-718 80 00 info@nacka.se 716 80 www.nacka.se 212000-0167

Kulturnämnden

Motion fristad åt förföljda författare
Motion den 23 september av Sidney Holm, Gudrun Hubendick, Per Chrisander  och 
Kerstin Nöre Söderbaum samtliga (MP)

Förslag till beslut
Kulturnämnden föreslår kommunfullmäktige att avslå motionen.

Sammanfattning
I en motion från Miljöpartiet föreslås att Nacka kommun ska bli en fristadskommun för 
förföljda författare., vilket betyder att kommunen ansluter sig ICORN.  Motionärerna 
föreslår även att kommunen tillsätter en fristadskoordinator. 

För närvarande finns det fem svenska kommuner som är listade som fristadskommuner 
på ICORN:s hemsida. Dessa är Göteborg, Jönköping, Malmö, Sigtuna och Stockholm. 
Kostnaden för bli en fristadskommun och ta emot en förföljd fattare uppskattas av 
ICORN till ca 300 tkr per år.  Enligt andra bedömare är summan högre, 350 – 400 tkr 
per år, särskilt om man tar med kostnaden för fristadskoordinatorn. Att bli en 
fristadskommun medför jämfört med andra kulturverksamheter en hög kostnad. Vilka 
effekterna av att bli en fristadskommun kan bli är svårt att bedöma. Kultur- och 
utbildningsenheten förslår därför att motionen ska avslås.

Förslagen i motionen
I motionen föreslås följande:

 Nacka kommun ansöker om medlemskap i den internationella organisationen 
ICORN

 Nacka kommun ansluter sig till ICORN:s fristadsprogram och blir en 
fristadskommun åt förföljda författare

 Nacka kommun  tillsätter en fristadskoordinator inom ramen för fristadsprogrammet
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Kultur- och utbildningsenhetens utredning och bedömning 
För närvarande har ca 45 städer, huvudsakligen i Europa anmält sig som fristäder. 
Enligt motionärerna gäller följande: För att bli en fristadskommun behöver Nacka 
ansluta sig till den internationella organisationen ICORN:s fristadsprogram för hjälp till 
författare i behov av skydd. Kommunen förbinder sig att, under två år, varje månad 
betala ut ett stipendium till fristadsförfattaren samt stå för författarens bostad. En 
kostnad som totalt brukar uppgå till ca 300 tkr per år.

Fristadsförfattare är en av Migrationsverket accepterad kategori av personer som söker 
uppehållstillstånd i Sverige. Det är inte bara författare som räknas till gruppen räknas 
utan också journalister, dramatiker och andra professionella skribenter som förföljs eller 
hotas på grund av sitt arbete och därför behöver en fristad.
 Att de förföljs eller hotas påverkar bedömningen  att få uppehålls- och arbetstillstånd 
men det är inte är någon garanti att få det.

För närvarande finns det fem svenska kommuner som är listade som fristadskommuner 
på ICORN:s hemsida. Dessa är Göteborg, Jönköping, Malmö, Sigtuna och Stockholm. 
Göteborg är den första kommun som blev en fristadskommun som  blev det år 1996. 
Stockholm blev en fristadskommun  år 1998 och  Sigtuna blev fristadskommun i 
september i år. 

Det är möjligt att ta emot förföljda författare utan att vara medlem i ICORN. De andra 
fristadskommuner som Kultur- och utbildningsenheten varit i kontakt med avråder dock 
bestämt från en sådan lösning.

Att ta emot en förföljd författare är naturligtvis bra för den berörda personen. Vilka 
sidoeffekter i form ökad publicitet,  aktivering av kulturlivet m.m. är svårt att bedöma. 
Det beror mycket vem författaren är och vilket stöd den personen får. Förföljda 
författare som anvisas av ICORN är en heterogen grupp. Vissa har kapacitet och intresse 
att engagera sig i kulturlivet, andra har det inte. Man kan alltså inte förutsätta att 
författaren kommer bli en tillgång för kulturlivet eller bidra med andra positiva effekter.

Att bli en fristadskommun medför jämfört med andra kulturverksamheter en hög 
kostnad. (Se nedan) Att skaffa en passande bostad kan bli svårt. Nämnden disponerar 
inte några lägenheter att förmedla. Vilka effekterna av att bli en fristadskommun kan bli 
är svårt att bedöma. Kultur- och utbildningsenheten förslår därför att motionen ska 
avslås.

Ekonomiska konsekvenser
För att bli en fristadskommun förbinder sig kommunen att under två år, betala ut ett 
stipendium till författaren och stå för författarens bostad. En kostnad som ICORN 
uppskattar till ca 300 tkr per år. En summa som enligt Kultur- och utbildningsenhetens 
bedömning verkar lågt räknad om den ska täcka både bostad och alla andra 
levnadskostnader. Enligt andra bedömare är summan högre, ca 350 – 400 tkr per år, 
särskilt om man tar med kostnaden för fristadskoordinatorn som är en funktion avsedd 
att slussa in författaren i det svenska samhället och stötta den på andra sätt. I den budget 
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som Kommunfullmäktige fastställt för Kulturnämnden inryms inga medel för stipendier, 
levnadsomkostnader och hyror. Man kan också skriva något in att KUN inte disponerar 
några lägenheter att förmedla."

Bilaga
Motionen

Susanne Nord Håkan Sundblad
Kultur- och utbildningsdirektör Nämndsekreterare
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NACKA 
KO M M U N 

§ 77 

Motion fristad åt förföljda författare 

4 december 2013 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Kulturnämnden 

Dn r KUN 20 13/45-860 

Motion den 23 september av Sidney Holm, Gudrun Hubendick, Per Chrisander och 

Kerstin Nöre Söderbaum samtliga (MP) 

Beslut 
Kulturnämnden föreslår kommunfullmäktige att avslå motionen. 

Ärendet 
I en motion från Miljöpartiet föreslås att Nacka kommun ska bli en fristadskommun för 

förföljda författare, vilket betyder att kommunen ansluter sig ICORN. Motionärerna 

föreslår även att kommunen tillsätter en fristadskoordinator. 

För närvarande finns det fem svenska kommuner som är listade som fristadskommuner på 

ICORN:s hemsida. Dessa är Göteborg, Jönköping, Malmö, Sigtuna och Stockholm. Kost

naden för bli en fristadskommun och ta emot en förföljd fattare uppskattas av ICORN till 

ca 300 tkr per år. Enligt andra bedömare är summan högre, 350-400 tkr per år, särskilt 

om man tar med kostnaden för fristadskoordinatorn. Att bli en fristadskommun medför 

jämfört med andra kulturverksamheter en hög kostnad. Vilka effekterna av att bli en fri

stadskommun kan bli är svårt att bedöma. Kulturnämnden förslår därför att motionen ska 

avslås. 

Handlingar i ärendet 
Kultur- och utbildningsenhetens *nsteskrivelse 2013-10-24 
Motionen 

Yrkanden 
Ordförande Hans Peters (C) yrkar bifall till kultur- och utbildningsenhetens förslag att 

förslå att motionen ska avslås. 

Asa Marnell yrkar för Miljöpartiet bifall till motionen. 

Beslutsgång 
Ordförande Hans Peters ställer sitt förslag att föreslå avslag på motionen mot Marnells 

bifall till motionen och flnner att nämnden beslutat i enlighet med sitt förslag. Kultur

nämnden har därmed beslutat att föreslå kommunfullmäktige att avslå motionen. 

Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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NACKA 
KOM HU N 

§ 77 forts 

Reservation 

4 december 2013 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Kulturnämnden 

Asa Marnell och Mathias Zackariassen reserverar sig för Miljöpartiet mot beslutet och 
antecknar följande: 

Kulturnämnden i Nacka kommer alltså med det här beslutet att lämna en remisskrivelse till 

kommunstyrelsen där nämnden har ställt sig negativ till tanken på Nacka som fristadskom

mun. Ett remissvar med förslag till avslag på motionen - helt i strid med kulturdeparte
mentets och kulturministerns intentioner. 

I en debattartikel2012 (http://www.svd.se/kultur/kulturdebatt/ fristader-prioriterad-fraga
for-regeringen 7195257.svd ) skrev moderata kulturministern Lena Adelsohn-Liljeroth att 
regeringen gett ett "tydligt uppdrag till Statens kulturråd att arbeta för att få fler svenska 
kommuner att bli fristäder". Hon avslutade: 

"Fristäder för förföljda författare är och förblir en prioriterad fråga för den nationella 
kulturpolitiken, vilket börjar ge resultat. Min förhoppning är att fler svenska kommuner ska 
ansluta sig till detta samarbete, så att det fria ordet kan flnna vägar ut ur fångenskap, över 
gränser och fram till de slutna samhällen som behöver det som mest." 
Kulturnämndens trötta resonemang går alltså stick i stäv med kulturministerns prioriterade 
intentioner. Det är uselt. 

Miljöpartiet de gröna vill istället att Nacka kommun ska bli den åttonde fristadskommunen 

i Sverige. Fristadsarbetet går ut på att säkra yttrandefriheten och alla människors globala 
rätt att få sina synpunkter framförda i offentliga sammanhang. En viktig uppgift för fri

staden är därför att ge möjligheten till arbetsro, kollegial och social gemenskap, översätt
ningsmöjligheter och självständigt arbete fritt från påtryckningar och trakasserier. Helt i 

linje med Nacka kommuns kulturpolitiska program! Där står det under punkten "kulturen 
har en central roll i demokratiutvecklingen" att yttrandefriheten ska värnas och reella 
förutsättningar ska skapas för att alla ska kunna använda den. 

Idag sitter mer än 700 författare runt om i världen i fängelse eller är under åtal för att de 
uttryckt sina åsikter offentligt. Yttrandefriheten, som har en central roll i vårt samhälle, är 

starkt begränsad i många länder. En fristadsförfattare är en person som bjudits in av en 
svensk kommun på grund av att hon eller han har förföljts i sitt hemland. I Sverige får 
författaren en fristad under två år för att kunna leva och fortsätta sitt skrivande arbete i 

trygghet. 

Miljöpartiet vill att Nacka kommun ska ansluta sig till den internationella organisationen 

ICORN:s fristadsprogram för att hjälpa författare i behov av skydd och tillsätta en 
fris tadskoordina to r. 

*Med författare menas i detta sammanhang, författare av skönlitteratur, poesi, barnböcker och 

faktaböcker men även manusförfattare, översättare, redaktörer, journalister, bloggare och teck

nare. 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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25mars 2014 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
NACKA 
KOM H U N Kommunstyrelsens arbetsutskott 

§ 40 KFKS 20 13/573-869 

Motion fristad åt förföljda författare 
Motion den 23 september av Sidney Holm, Gudrun Hubendick, Per Chrisaoder och 
Kerstin Nöre Söderbaum samtliga (NfP) 

Beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar att återremittera ärendet till 
stadsledningskontoret för att bättre belysa fristadssystemets särart jämfört med det reguljära 
asylsystemet för hotade och förföljda personer, samt komplettera med beskrivning av 
bedömda åtaganden och kostnader som är förknippade med att vara fristadskommun, om 
staten ger bidrag för dessa kostnader samt hur Nackas mottagande av skyddsbehövande 
flyktingar/invandrare i övrigt ser ut. Erfarenheter från hittillsvarande fristadskommuner 
bör också redovisas. 

Ärende 
I en motion från Miljöpartiet föreslås att Nacka kommun ska bli en fristadskommun för 
förföljda författare, vilket betyder att kommunen ansluter sig ICORN. Motionärerna 
föreslår även att kommunen tillsätter en fristadskoordinator. 
För närvarande finns det fem svenska kommw1er som är listade som fristadskommuner pa 
ICORN:s hemsida. Dessa är Göteborg, Jönköping, Malmö, Sigtuna och Stockholm. Kost
naden för bli en fristadskommun och ta emot en förföljd fa ttare uppskattas av ICORN till 
ca 300 tkr per år. Enligt andra bedömare är summan högre, 350 - 400 tkr per år, särskilt 
om man tar med kostnaden för fristadskoordinatorn. Att bli en fristadskommun medför 
jämfört med andra kulturverksamheter en hög kostnad. Vilka effekterna av att bli en fri
stadskommun kan bli är svårt att bedöma. Arbetsutskottet förslår därför att motionen ska 
avslås. 

Handlingar i ärendet 
Kulturnämnden protokollsutdrag den 4 december 2013 § 77 
Kultur- och utbildningsenhetens ~änsteskrivelse den 14 oktober 2013 
Motion 

Ärendets t idigare behandling 

Beslut i kulturnämnden den 4 december 2013 § 77 
Kulturnämnden föreslår kommunfullmäktige att avslå motionen. 

Ordförandes sig natur Justerandes signatur 
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Utdragsbestyrkande 
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25mars 2014 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
NACKA 
KOHHUN Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Stefan Saläng (FP),Jan-Eric Jansson (KD), 
Hans Peters (C) och Majvie Swärd (S), enligt följande. 

"Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar att återremittera ärendet till 
stadsledningskontoret för att bättre belysa fristadssystemets särart jämfört med det reguljära 
asylsystemet för hotade och förföljda personer, samt komplettera med beskrivning av 
bedömda åtaganden och kostnader som är förknippade med att vara fristadskommun, om 
staten ger bidrag för dessa kostnader samt hur Nackas mottagande av skyddsbehövande 
flyktingar/invandrare i övrigt ser ut. Erfarenheter från hittillsvarande fristadskommuner 
bör också redovisas." 

Beslutsgång 
Arbetsutskottet beslutade i enlighet med Mats Gerclaus yrkande. 

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
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 Låt Nacka kommun bli en fristad åt förföljda författare 
Motion till Nacka kommunfullmäktige 2013-09-23 Miljöpartiet de gröna  
 
Miljöpartiet de gröna vill att Nacka kommun blir den åttonde fristadskommunen i Sverige. Det 
handlar i grunden om yttrandefrihet, något som ett enhälligt kommunfullmäktige har antagit i och 
med den kulturpolitiska programförklaringen för kommunen. Där står under punkten ”kulturen 
har en central roll i demokratiutvecklingen” att yttrandefriheten ska värnas och reella förutsätt-
ningar ska skapas för att alla ska kunna använda den.  
 
Idag sitter mer än 700 författare runt om i världen i fängelse eller är under åtal för att de uttryckt 
sina åsikter offentligt. Yttrandefriheten har en central roll i vårt samhälle men är starkt begränsad i 
många länder. En fristadsförfattare är en person som bjudits in av en svensk kommun på grund av 
att hen har förföljts i sitt hemland. I Sverige får författaren en fristad under två år för att kunna 
leva och fortsätta sitt arbete i trygghet.  
 
För att bli en fristadskommun behöver Nacka ansluta sig till den internationella organisationen 
ICORN:s fristadsprogram för hjälp till författare i behov av skydd. Kommunen förbinder sig att, 
under två år, varje månad betala ut ett stipendium till fristadsförfattaren samt stå för författarens 
bostad. En kostnad som totalt brukar uppgå till ca 300 tkr/år. Med författare menas i detta 
sammanhang, författare av skönlitteratur, poesi, barnböcker och faktaböcker men även manus-
författare, översättare, redaktörer, journalister, bloggare och tecknare.  
 
Fristadsarbetet går ut på att säkra yttrandefriheten och alla människors globala rätt att få sina 
synpunkter framförda i offentliga sammanhang. En viktig uppgift för fristaden är därför att ge 
möjligheten till arbetsro, kollegial och social gemenskap, översättningsmöjligheter och själv-
ständigt arbete fritt från påtryckningar och trakasserier. Helt i linje med Nacka kommuns 
kulturpolitiska program!  
 
Kommunens välkomnande av förföljda författare tror vi även skulle få Nackas medborgare att 
känna en stolthet över sin kommuns arbete i kampen för yttrandefrihet.  
 
 
 
 Miljöpartiet yrkar på att: 
 
• Nacka kommun ansöker om medlemskap i den internationella organisationen ICORN 
  
• Nacka kommun ansluter sig till ICORN:s fristadsprogram och blir en fristadskommun åt 
förföljda författare.  
 
• Nacka kommun inom ramen för fristadsprogrammet tillsätter en fristadskoordinator.  
 
 
………………….     …………………     …………………………..     ……………………..     …………………………………….  
Sidney Holm     Brita Ström     Gudrun Hubendick     Per Chrisander     Kerstin Nöre Söderbaum 
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